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Neijoerschried vum Chamberspresident a vum Generalsekretär

D’Defie fir d’Demokratie an der Zäit vun der sanitärer Kris
„All Guddes am neie Joer! Passt een op deen 

aneren op, bleift solidaresch a gesond!“ Dat sinn 
d’Neijoerschwënsch vum Chamberspresident, dem 
Här Fernand Etgen, a vum Generalsekretär, dem 
Här Laurent Scheeck. Ausnamsweis hu si hir 
Usprooch iwwer Video gehalen, vu dass déi tradi-
tionell Receptioun opgrond vun der sanitärer 
Situatioun net konnt stattfannen. 

A sengem Message huet den Här Fernand Etgen 
déi sanitär Kris als Prouf fir d’Demokratie bezee-
chent an ass op d’Virfäll um Rand vun de Manifesta-
tioune géint déi sanitär Mesuren agaangen: „Jo: 
Onzefriddenheet kann a soll een zum Ausdrock 
bréngen. D’Chamber ass déi Plaz, wou een däerf vir-
drun demonstréiere kommen. Nee: D’Parlament pro-
béieren ze stiermen a probéieren, d’Diere vun der 
Chamber anzedrécken, d’Gëlle Fra besetzen, sech 
mat Juddestäre victimiséieren, Politiker a Journaliste 
bedreeën, domat verletzt een eis déifste Wäerter.“

Den Här Fernand Etgen huet ënner anerem d’Ver-
breede vu falschen Informatiounen am Kader vun 
der Pandemie beklot. „Demonstratioun, Kritik a Pro-
test gehéieren zu enger gesonder Demokratie. Leit, 
déi falsch Fakten, Angscht, Onsécherheeten an 
Inegalitéiten instrumentaliséieren, dat ass eppes 
aneres“, huet hie gesot.

D’Chamber entwéckelt sech weider
„2021 war d’Joer, wou mer lues a lues geléiert 

hunn, mam Virus ze liewen, ouni dat wierklech ze 

wëllen. 2021 war awer och d’Joer vun enger neier 
Normalitéit, och fir d’Chamber“, huet de President 
festgestallt. Nodeem d’Sitzunge wärend 18 Méint 
an engem méi grousse Sall am Cercle muncipal 
waren, gi se zënter dem Oktober erëm um Kraut-
maart ofgehalen.

„An dësen onsécheren Zäite si mer eis an der 
Verwaltung bewosst, wéi wichteg et ass, derzou 
bäizedroen, dass eis Institutioune stabill sinn, dass 
d’Chamber eng stabill Plattform duerstellt, wou poli-
tesch Debate sech kënnen op eng pluralistesch Aart 
a Weis entfalen a wou politesch Decisioune kënnen 
a Gesetzer gegoss ginn“, huet de Generalsekretär, 
den Här Laurent Scheeck, ergänzt.

Wärend hire Rieden hunn de President an de Ge-
neralsekretär iwwert déi aktuell Prioritéiten a Pro-
jete geschwat, déi weisen, dass d’Parlament a seng 
Verwaltung amgaange sinn, sech weiderzeentwé -
ckelen. 

E puer Beispiller illustréieren dës Verännerungen: 
Wann 2021 eng Cellule scientifique geschaaft gouf, 
esou wäert d’Chamber 2022 hir Servicer weider 
ausbauen a Kollaboratioune kreéieren. Den 1. 
Oktober 2022 ginn en neien Internetsite an eng nei 
Versioun vum Chambersblietche lancéiert. Eng nei 
pedagogesch Formule fir d’Visitte vum Parlament, 
déi an Zesummenaarbecht mam Zentrum fir poli-
tesch Bildung entstanen ass, gëtt säit dem Ufank 
vum Joer ugebueden.

De Chamberspresident, den Här Fernand Etgen, an de Generalsekretär, den Här Laurent Scheeck bei der Opnam vun 
hirer Neijoerschusprooch
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Qui est en contact avec les députés et pourrait 
avoir une influence sur le travail législatif ou sur le 
processus de décision de la Chambre des Députés ? 
Afin de garantir une meilleure transparence des 
contacts entre les députés et des organes ou per-
sonnes extérieures au Parlement, la Chambre des 
Députés s’est donné un registre de transparence.

Les concernés
À partir du 14 décembre 2021, « [t]oute personne 

morale ou physique représentant une tierce personne 
ou mandatée par une tierce personne et agissant 
pour le compte de cette dernière ou pour elle-même » 
doit s’inscrire dans ce registre qui sera publié sur le 
site de la Chambre des Députés. 

Sans cette inscription, ces personnes n’ont pas le 
droit de contacter les députés. Ceux-ci sont même 

tenus de refuser tout contact organisé avec des 
acteurs non inscrits.

Les exceptions

Il existe des exceptions : les députés européens, 
les représentants des institutions étatiques ou orga-
nisations représentant des autorités locales, commu-
nales et intercommunales, ainsi que les chambres 
professionnelles ne doivent pas s’inscrire. 

Si un député sollicite un conseil juridique ou pro-
fessionnel, technique ou scientifique, ces conseillers 
ne sont pas non plus obligés de s’inscrire. Il en est de 
même pour les citoyens qui rendent compte de leur 
situation personnelle ou de leurs intérêts privés. 
L’inscription au registre se fait par courrier électro-
nique à l’Administration parlementaire.

Suivre les recommandations du GRECO
Avec l’introduction d’un registre de transparence, 

la Chambre des Députés suit les recommandations 
formulées par le Groupe d’États contre la corruption 
(GRECO) qui vise à donner plus de transparence à 
l’activité parlementaire.

Les députés ont entériné le registre de transpa-
rence lors de la séance publique du 9 décembre 
2021 : tous les députés ont voté pour le registre de 
transparence. La proposition de modification du 
Règlement de la Chambre des Députés avait été 
déposée par M. le Député Sven Clement (Piraten) le 
20 novembre 2019. Elle a été adaptée à plusieurs 
reprises par les membres de la Commission du 
Règlement. Dans la version initiale du texte, il était 
encore question d’un « registre des lobbies ».

Un registre de transparence pour la Chambre des Députés

Esch2022 - Visitt vun
der Kulturkommissioun

Sechs Woche virum Lancement vun der Europäescher 
Kulturhaaptstad Esch2022 ware sech d'Deputéiert aus der 
Kulturkommissioun de Site um Belval ukucken. Si hu sech op 
der Plaz iwwert déi verschidde Projeten informéiert.

No enger Presentatioun vu verschiddene Volete vun der 
Ausstellungsprogrammatioun konnten d’Deputéiert sech e 
Bild maache vun de Gebaier um Site. Sou goufe si vun de Res-
ponsable vun Esch2022 duerch d’Mëllerei gefouert, déi nach 
deels am Chantier ass. Déi fréier industriell Hal soll no kom-
pletter Renovatioun, niewent enger Rëtsch anere Plazen, zu 
engem zentrale Site (Bâtiment phare) vun Esch2022 ginn, wou 
déi éischt Ausstellung de 27. Februar 2022 wäert opgoen.

Weider Informatiounen zu dem Programm vun Esch2022 
an der grousser Ouverture vun dem Kulturhaaptstadprojet 
de 26. Februar 2022 fënnt een ënner www.esch2022.lu.
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143e Assemblée de l’Union interparlementaire (UIP) à Madrid

Un soutien parlementaire mondial en faveur de l’égalité vaccinale
« Un acte de solidarité exceptionnel », ainsi fut qua-

lifié le vote unanime des parlementaires présents à la 
143e Assemblée de l’Union interparlementaire qui a 
entériné la proposition du groupe africain d’inscrire 
comme point d’urgence à l’ordre du jour une résolu-
tion pour « une mobilisation parlementaire mondiale 
en faveur de l’équité vaccinale dans la lutte contre la 
pandémie de Covid-19 ».

Dans sa résolution l’UIP prie la communauté inter-
nationale et l’OMS de poursuivre leurs efforts con-
joints pour garantir un accès rapide, équitable et uni-
versel à des vaccins sûrs, abordables, de qualité et ef-
ficaces, en tenant particulièrement compte des be-
soins des pays à revenu faible ou intermédiaire et des 
régions les plus touchées. Elle reconnaît par ailleurs 
que « le rôle de l’immunisation à grande échelle 
contre la Covid-19 constitue un bien public mondial ». 
Finalement, elle souligne l’importance de l’équité vac-
cinale et appelle à ce que chaque pays puisse avoir 
accès aux vaccins essentiels en fonction des risques 
et des besoins.

La démocratie en danger
« Surmonter les divisions et renforcer la cohésion 

pour relever les défis actuels de la démocratie », tel 
était le thème central de la 143e Assemblée de l’UIP à 
Madrid. Face à l’érosion de la confiance des citoyens 

dans la politique, à la polarisation croissante et à la 
propagation de la désinformation sur les réseaux so-
ciaux, les membres de l’UIP se sont penchés sur les 
possibilités offertes aux parlements pour affronter 
ces problèmes. 

Alors que de plus en plus de parlements sont atta-
qués, dissouts ou inopérants, les discussions autour 
du thème général de l’Assemblée ont permis de 
mettre en lumière le recul de la démocratie dans le 
monde. Les parlementaires présents ont plaidé en 
faveur de la sauvegarde du pluralisme, de l’ouverture 
et de la coopération entre les parlements du monde 
entier.

Une nouvelle stratégie

Les membres de l’UIP ont également adopté une 
nouvelle stratégie pour la période 2022-2026 qui s’ar-
ticule autour de cinq grandes priorités : la lutte contre 
les changements climatiques, la démocratie, les 
droits de l’homme et l’égalité des sexes, la paix et la 
sécurité, et le développement durable.

Le parlementaire de l’année

Les parlements membres ont également convenu 
de créer le Prix Cremer-Passy de l’UIP, qui sera dé-
cerné chaque année à un parlementaire ou à un 
groupe de parlementaires ayant apporté une contribu-

tion exceptionnelle à la réalisation de la mission de 
l’UIP et à l’édification d’un monde plus uni, plus juste, 
plus sûr, plus durable et plus équitable.

Le prix porte le nom des deux parlementaires vi-
sionnaires qui ont fondé l’UIP en 1889 lors de sa toute 
première Assemblée à Paris : William Randal Cremer 
(Grande-Bretagne) et Frédéric Passy (France).

L’UIP, appelée aussi « le parlement mondial », 
se réunit deux fois par an en assemblée. Des cen-
taines de parlementaires de 117 pays, dont 44 prési-
dents de parlement, ont assisté à la première 
Assemblée de l’UIP organisée en présentiel depuis 
2019 et qui s’est tenue à Madrid du 26 au 30 
novembre 2021. La Chambre des Députés y était 
représentée par Mme la Députée Lydia Mutsch.

Mme la Députée Lydia Mutsch (à droite) a assisté à la 143e Assemblée de l’UIP à Madrid.

Licences dans le domaine de la navigation aérienne
7344 - Projet de loi relative aux licences des contrôleurs de la circu-
lation aérienne et aux prestataires de service de navigation aérienne
Le présent projet de loi intervient dans le cadre des licences des 
contrôleurs de la circulation aérienne et des prestataires de services 
de navigation aérienne. Cette matière est régie au niveau européen 
par le règlement (UE) n° 2015/340 de la Commission du 20 février 
2015 déterminant les exigences techniques et les procédures admi-
nistratives applicables aux licences et certificats de contrôleur de la 
circulation aérienne conformément au règlement (CE) n° 216/2008 du 
Parlement européen et du Conseil, modifiant le règlement d’exécution 
(UE) n° 923/2012 de la Commission et abrogeant le règlement (UE) 
n° 805/2011 de la Commission.
Un règlement européen étant d’application directe dans la législation 
luxembourgeoise, il ne reste qu’à fixer au niveau national les dis-
positions résiduelles relevant de la compétence nationale ou nécessi-
tant des mesures d’exécution au niveau national. Le présent texte est 
donc nécessaire afin de permettre l’application entière au niveau 
national du règlement (UE) n° 2015/340.
Le présent projet de loi comprend des dispositions relatives à la dési-
gnation de l’autorité nationale compétente en matière de certification 
et de supervision des personnes et organismes visés par le règlement 
(UE) n° 2015/340 susmentionné, à la possibilité d’un recours en réfor-
mation, à certaines infractions et aux sanctions administratives y af-
férentes - avec des amendes se situant entre 1.250 et 10.000 euros -
prévues à l’encontre des prestataires de services de navigation 
aérienne en cas de non-respect des obligations européennes relatives 
à la sécurité aérienne.
Le projet de loi désigne la Direction de l’aviation civile, ci-après 
« DAC », comme étant l’autorité nationale compétente au sens du rè-
glement (UE) n° 2015/340. De ce fait, la DAC se voit investie des res-
ponsabilités de certification et de supervision résultant du règlement 
(UE) n° 2015/340, et notamment du pouvoir de délivrer des licences 
aux contrôleurs aériens, mais également du pouvoir de retirer et de 
suspendre ces licences.
La loi modifiée du 16 août 2010 relative aux licences des contrôleurs 
de la circulation aérienne et transposant la directive 2006/23/CE du 5 
avril 2006 du Parlement européen et du Conseil concernant une 
licence communautaire de contrôleur de la circulation aérienne étant 
devenue sans objet suite à l’abrogation de la directive 2006/23/CE, 
elle est également abrogée par le présent projet de loi.
Enfin, en guise de volet purement national, le projet de loi contient 
également des dispositions concernant l’introduction de primes appli-
cables aux contrôleurs aériens. En effet, l’article 4, dans sa version 
amendée, introduit deux primes en faveur des contrôleurs aériens. Il 
s’agit d’une prime pensionnable, dite « prime aéronautique » et d’une 
prime non pensionnable, dite « prime d’examinateur ». Le libellé initial 
de cet article fut modifié par amendement pour tenir compte des 
négociations avec les représentations des contrôleurs aériens afin de 
revaloriser leur carrière.

Dépôt par M. François Bausch, Ministre du Développement durable 
et des Infrastructures, le 16.07.2018
Rapporteur : M. Carlo Back

Travaux de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics
(Président : M. Carlo Back) :
18.03.2021 Désignation d’un rapporteur

Présentation et examen du projet de loi et des avis du 
Conseil d’État

Sûreté dans l’aviation civile
7560 - Projet de loi portant approbation de la Convention sur la 
répression des actes illicites dirigés contre l’aviation civile interna-
tionale, faite à Beijing, le 10 septembre 2010
Le projet de loi fait partie des efforts de rénovation du cadre juridique 
international en matière de sûreté aérienne, engagés après les atten-
tats du 11 septembre 2001. L’objet du présent projet de loi à article 
unique est l’approbation de la Convention sur la répression des actes 
illicites dirigés contre l’aviation civile internationale, faite à Beijing, le 
10 septembre 2010.
Le projet de loi intervient dans le cadre des travaux de l’Organisation 
de l’aviation civile internationale (ci-après « OACI ») visant à adapter 
les régimes pénaux nationaux aux nouvelles obligations et exigences 
de sûreté relevées au niveau international.
La Convention de Beijing se compose de 25 articles et a comme 
objectif la création de nouvelles incriminations dans le droit interne 
des États parties. Elle a été adoptée lors de la Conférence diploma-
tique sur la sûreté de l’aviation tenue sous les auspices de l’OACI du 
30 août au 10 septembre 2010 à Beijing et vise à moderniser les deux 
accords multilatéraux susmentionnés - auxquels le Luxembourg est 
État partie -, à savoir la Convention pour la répression d’actes illicites 
dirigés contre la sécurité de l’aviation civile, faite à Montréal, le 23 
septembre 1971, et le Protocole pour la répression des actes illicites 
de violence dans les aéroports servant à l’aviation civile internatio-
nale, complémentaire à la Convention pour la répression d’actes illi-
cites dirigés contre la sécurité de l’aviation civile, faite à Montréal, le 
23 septembre 1971, signé à Montréal, le 24 février 1988.
La Convention de Beijing criminalise l’utilisation d’aéronefs civils pour 
provoquer la mort ou causer des dommages corporels ou des dégâts 
graves, pour libérer ou décharger une arme biologique, chimique ou nu-
cléaire, ou des substances semblables afin de provoquer la mort ou de 
causer des dommages corporels ou des dégâts graves ainsi que les cy-
ber-attaques contre des installations de navigation aérienne.
De plus, la Convention prévoit entre autres la responsabilité pénale des 
commanditaires et des organisateurs d’une infraction, ainsi que la res-
ponsabilité des personnes qui, sciemment, aident l’auteur d’une infrac-
tion à se soustraire à une enquête, à des poursuites ou à une peine. Elle 
élargit également les chefs de compétence prévus par les instruments 
précédents en exigeant que chaque État partie établisse sa compé-
tence aux fins de connaître l’auteur d’une infraction lorsqu’elle est com-
mise par un de ses ressortissants, et en permettant à chaque État par-
tie d’établir sa compétence aux fins de connaître l’auteur d’une infrac-
tion lorsque l’un de ses ressortissants en est la victime.

Sécurité aérienne
7561 - Projet de loi portant approbation du Protocole, fait à Mon-
tréal, le 4 avril 2014, portant amendement de la Convention relative 
aux infractions et à certains autres actes survenant à bord des aéro-
nefs, faite à Tokyo, le 14 septembre 1963
Le présent projet de loi, tout comme les projets de loi n° 7560 et 
n° 7562, s’inscrit dans le contexte des efforts de rénovation du cadre 
juridique international en matière de sûreté aérienne, engagés après 
les attentats du 11 septembre 2001.
Avec la survenue des attentats du 11 septembre 2001 et cette nou-
velle forme de terrorisme, il est vite apparu un besoin de renforcement 
des différents cadres juridiques nationaux et internationaux concer-
nés et notamment des conventions mentionnées.
Le Protocole porte amendement à la Convention de Tokyo de 1963 et 
vise à offrir un cadre plus solide et une plus grande sécurité juridique 
en donnant aux États les moyens nécessaires pour agir de façon ap-
propriée contre les auteurs des infractions et autres actes portant at-
teinte à la sécurité survenant à bord des aéronefs. Il marque une 
avancée dans le traitement du phénomène des passagers indiscipli-
nés ou perturbateurs sur plusieurs points :
La Convention de Tokyo de 1963 prévoyait la compétence générale de 
l’État d’immatriculation de l’aéronef. Le Protocole renforce ces règles 
de compétence puisqu’il prévoit l’extension de la compétence juridic-
tionnelle à l’État de l’exploitant et, de façon plus limitée, à l’État d’at-
terrissage.
Ensuite, les États seront encouragés à engager les procédures contre 
les actes considérés comme les plus graves, c’est-à-dire ceux où une 
personne à bord commet ou menace de commettre un acte de vio-
lence contre un membre d’équipage ou refuse d’obéir à une instruc-
tion du commandant de bord.
Ce Protocole accorde également une reconnaissance juridique et cer-
taines protections aux agents de sûreté en vol. De plus, il contient des 
dispositions portant sur des questions telles que la coordination inter-
États, l’application régulière de la loi, le traitement équitable et le droit 
de chercher à recouvrer conformément au droit national.
En ce qui concerne les agents de sûreté en vol, le Protocole prévoit 
que le commandant d’aéronef pourra demander ou autoriser l’assis-
tance des agents de sûreté en vol en vue d’appliquer des mesures de 
contrainte contre les passagers indisciplinés ou perturbateurs. Les 
agents de sécurité en vol pourront également prendre de leur propre ini-
tiative des mesures préventives raisonnables pour assurer la sécurité 
de l’aéronef ou des personnes à bord en cas d’intervention illicite. En 
cas de perpétration d’un acte constitutif d’une action grave, le comman-
dant d’aéronef pourra remettre le responsable aux autorités compé-
tentes de tout État contractant sur le territoire duquel atterrit l’aéronef.

01.04.2021 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 28.04.2021
Loi du 31 mai 2021
Mémorial A : 2021, n° 412, page 1

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et 
européennes, le 14.04.2020
Rapporteur : M. Carlo Back

Travaux de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics
(Président : M. Carlo Back) :
04.03.2021 Désignation d’un rapporteur

Présentation et examen du projet de loi et de l’avis du 
Conseil d’État

18.03.2021 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 28.04.2021
Loi du 31 mai 2021
Mémorial A : 2021, n° 405, page 1

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et 
européennes, le 15.04.2020
Rapporteur : M. Carlo Back

Travaux de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics
(Président : M. Carlo Back) :
04.03.2021 Désignation d’un rapporteur

Présentation et examen du projet de loi et de l’avis du 
Conseil d’État

18.03.2021 Présentation et adoption d’un projet de rapport
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Menaces contre l’aviation civile
7562 - Projet de loi portant approbation du Protocole additionnel, 
fait à Beijing, le 10 septembre 2010, à la Convention pour la répres-
sion de la capture illicite d’aéronefs, fait à La Haye, le 16 décembre 
1970
L’objet du présent projet de loi à article unique est l’approbation du 
Protocole additionnel, fait à Beijing, le 10 septembre 2010, à la 
Convention pour la répression de la capture illicite d’aéronefs, faite à 
La Haye, le 16 décembre 1970. L’approbation de la Convention de Bei-
jing de 2010 est l’objet du projet de loi n° 7560.
Le Protocole de Beijing compte vingt-cinq articles et vient, entre 
autres, élargir la portée de la Convention de La Haye afin d’englober 
différentes formes de détournement d’aéronefs, y compris les détour-
nements effectués au moyen de technologies modernes.
De plus, le Protocole prévoit également la responsabilité pénale des 
commanditaires et des organisateurs d’une infraction, ainsi que la 
responsabilité des personnes qui, sciemment, aident l’auteur d’une in-
fraction à se soustraire à une enquête, à des poursuites ou à une 
peine. Toute personne qui menace de commettre une infraction peut 
être tenue pénalement responsable quand les circonstances in-
diquent que la menace est crédible. Dans certaines conditions, 
consentir à contribuer ou contribuer à une infraction, qu’elle soit ef-
fectivement commise ou non, peut être punissable. Une personne mo-
rale peut être tenue pénalement responsable si le droit interne appli-
cable le prévoit.
Le Protocole vient en outre élargir les chefs de compétence en exi-
geant que chaque État partie établisse sa compétence aux fins de 
connaître l’auteur d’une infraction lorsqu’elle est commise par un de 
ses ressortissants, et en permettant à chaque État partie d’établir sa 
compétence aux fins de connaître l’auteur d’une infraction lorsque 
l’un de ses ressortissants en est la victime. Il affirme aussi les prin-
cipes d’équité de traitement et de non-discrimination. Par ailleurs, le 
Protocole contient une clause selon laquelle un État ne peut pas refu-
ser d’extrader l’auteur d’une infraction au seul motif que celle-ci serait 
de nature politique.
Le Protocole de Beijing modernise le cadre juridique de la sûreté de 
l’aviation. En criminalisant des actes constituant des menaces contre 
l’aviation civile et en élargissant la gamme des infractions de manière 
à englober différentes formes de détournement d’aéronefs, y compris 
certains actes accomplis dans le cadre de la préparation des infrac-
tions en question, cet instrument renforcera la capacité des États 
d’empêcher la réalisation de ces infractions ainsi que de poursuivre et 
de punir ceux qui les commettent. Par ailleurs cet instrument contri-
bue également à la mise en œuvre de la Stratégie antiterroriste mon-
diale des Nations Unies adoptée le 8 septembre 2006 en renforçant le 
régime conventionnel mondial sur le contre-terrorisme.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et 
européennes, le 15.04.2020
Rapporteur : M. Carlo Back

Travaux de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics
(Président : M. Carlo Back) :
04.03.2021 Désignation d’un rapporteur

Présentation et examen du projet de loi et de l’avis   
du Conseil d’État

18.03.2021 Présentation et approbation d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 28.04.2021
Loi du 31 mai 2021
Mémorial A : 2021, n° 408, page 1

Transposition de directives dans le domaine des 
finances
7638 - Projet de loi portant :
1. transposition :
a) de la directive (UE) 2019/878 du Parlement européen et du Conseil 
du 20 mai 2019 modifiant la directive 2013/36/UE en ce qui concerne 
les entités exemptées, les compagnies financières holding, les compa-
gnies financières holding mixtes, la rémunération, les mesures et pou-
voirs de surveillance et les mesures de conservation des fonds 
propres ; et
b) de la directive (UE) 2019/879 du Parlement européen et du Conseil 
du 20 mai 2019 modifiant la directive 2014/59/UE en ce qui concerne 
la capacité d’absorption des pertes et de recapitalisation des établis-
sements de crédit et des entreprises d’investissement et la directive 
98/26/CE ;
2. mise en œuvre du règlement (UE) 2019/876 du Parlement européen 
et du Conseil du 20 mai 2019 modifiant le règlement (UE) n° 575/2013 
en ce qui concerne le ratio de levier, le ratio de financement stable net, 
les exigences en matière de fonds propres et d’engagements éligibles, 
le risque de crédit de contrepartie, le risque de marché, les expositions 
sur contreparties centrales, les expositions sur organismes de place-
ment collectif, les grands risques et les exigences de déclaration et de 
publication, et le règlement (UE) n° 648/2012 ; et
3. modification :
a) de la loi modifiée du 5 avril 1993 relative au secteur financier ;
b) de la loi modifiée du 18 décembre 2015 relative à la défaillance des 
établissements de crédit et de certaines entreprises d’investissement ;
c) de la loi modifiée du 24 mars 1989 sur la Banque et Caisse d’Épargne
de l’État, Luxembourg ;
d) de la loi modifiée du 23 décembre 1998 portant création d’une com-
mission de surveillance du secteur financier ;

Maintien des restrictions liées à la Covid-19
7802 - Projet de loi modifiant :
1° la loi modifiée du 17 juillet 2020 sur les mesures de lutte contre la 
pandémie Covid-19 ;
2° la loi modifiée du 25 novembre 1975 concernant la délivrance au pu-
blic des médicaments
Au vu de l’évolution des différents indicateurs utilisés pour suivre l’évolu-
tion de la pandémie Covid-19 et eu égard au fait qu’on ne peut exclure 
une augmentation des interactions sociales et du nombre des nouvelles 
infections après la fin des congés de Pâques, il est nécessaire de garder 
en place les mesures sanitaires. Celles-ci visent à interrompre la circula-
tion diffuse du virus au sein de la population et à éviter une propagation 
exponentielle de la pandémie risquant de provoquer une augmentation 
des hospitalisations et des décès liés à la Covid-19. Le projet de loi sous 
rubrique prévoit dès lors de maintenir les restrictions actuellement en 
place, et ce jusqu’au 15 mai 2021 inclus.
Le projet de loi se propose d’apporter aux dispositions en vigueur un cer-
tain nombre d’adaptations, à savoir :
- une définition de la notion de « terrasse », précisant qu’il s’agit d’un es-
pace à l’extérieur et à l’air libre, ouvert sur trois surfaces au minimum, 
afin de permettre la libre circulation de l’air et la ventilation naturelle de 
l’espace ;
- la levée du plafonnement à dix personnes pouvant se rassembler au 
maximum pour exercer simultanément une activité sportive ou de culture 
physique et la réduction à dix mètres carrés de la superficie minimale re-
quise par personne exerçant une telle activité. Par ailleurs, en ce qui 
concerne l’interdiction des rassemblements au-delà de cent personnes, il 
est précisé que les seuls sportifs professionnels et leurs encadrants ne 
sont pas pris en considération pour le comptage ;
- la définition des conditions dans lesquelles un nombre limité de per-
sonnes peut se rassembler pour pratiquer simultanément une activité 
musicale. Ainsi, la pratique d’activités musicales est autorisée sans res-
triction si elle est exercée individuellement ou dans un groupe ne dépas-
sant pas le nombre de deux personnes. Dix personnes peuvent pratiquer 
ensemble une activité musicale à condition que la distanciation physique 
de deux mètres soit respectée entre les différents acteurs musicaux et 
qu’ils occupent une place assise pendant la pratique d’une telle activité 
lorsque celle-ci a lieu dans un établissement accueillant des ensembles 
de musique ;
- l’inscription de médicaments destinés aux soins urgents à la liste des 
médicaments autorisés pour les dépôts de médicaments au sein des éta-
blissements et structures pour personnes âgées ainsi que des établisse-
ments relevant du domaine social, familial et thérapeutique.

Dépôt par Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé, le 16.04.2021
Rapporteur : M. Mars Di Bartolomeo

Travaux de la Commission de la Santé et des Sports
(Président : M. Mars Di Bartolomeo) :
20.04.2021 Désignation d’un rapporteur 

Présentation et examen du projet de loi
21.04.2021 Examen de l’avis du Conseil d’État et d’une série   

d’amendements gouvernementaux
22.04.2021 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 23.04.2021
Loi du 23 avril 2021
Mémorial A : 2021, n° 320, page 1

Vote en séance publique : 28.04.2021
Loi du 31 mai 2021
Mémorial A : 2021, n° 406, page 1

e) de la loi modifiée du 12 novembre 2004 relative à la lutte contre le 
blanchiment et contre le financement du terrorisme ;
f) de la loi modifiée du 10 novembre 2009 relative aux services de 
paiement, à l’activité d’établissement de monnaie électronique et au 
caractère définitif du règlement dans les systèmes de paiement et les 
systèmes de règlement des opérations sur titres ; et
g) de la loi modifiée du 7 décembre 2015 sur le secteur des assurances

Le présent projet de loi a pour but principal de transposer en droit 
luxembourgeois deux directives :
1. La directive (UE) 2019/878 du Parlement européen et du Conseil du 
20 mai 2019 modifiant la directive 2013/36/UE en ce qui concerne les 
entités exemptées, les compagnies financières holding, les compa-
gnies financières holding mixtes, la rémunération, les mesures et pou-
voirs de surveillance et les mesures de conservation des fonds 
propres (CRD V).
2. La directive (UE) 2019/879 du Parlement européen et du Conseil du 
20 mai 2019 modifiant la directive 2014/59/UE en ce qui concerne la 
capacité d’absorption des pertes et de recapitalisation des établisse-
ments de crédit et des entreprises d’investissement et la directive 
98/26/CE (BRRD II).
À cet effet, le projet de loi vise principalement à modifier la loi modi-
fiée du 5 avril 1993 relative au secteur financier (LSF) et la loi modi-
fiée du 18 décembre 2015 relative à la défaillance des établissements 
de crédit et de certaines entreprises d’investissement (loi du 18 
décembre 2015).
De manière plus ponctuelle, le présent projet de loi entend notamment 
modifier la loi modifiée du 23 décembre 1998 portant création d’une 
commission de surveillance du secteur financier et la loi modifiée du 
24 mars 1989 sur la Banque et Caisse d’Épargne de l’État, dans un 
souci de faciliter, le cas échéant, la mise en œuvre des mécanismes 
de gestion de crise prévus par les directives européennes.
La directive CRD V introduit dans la législation européenne les stan-
dards dits de Bâle III élaborés par le Comité de Bâle sur le contrôle 
bancaire. De surcroît, ladite directive ajoute des nouvelles dis-
positions relevant d’une initiative européenne, notamment en ce qui 
concerne l’approbation des compagnies financières holding et com-
pagnies financières holding mixtes, ainsi que des pouvoirs de surveil-
lance directs sur ces compagnies.
Un apport supplémentaire de la directive CRD V concerne l’introduc-
tion de l’exigence pour un groupe bancaire originaire d’un pays tiers, 
lorsqu’il contrôle deux ou plusieurs établissements de crédit au sein 
de l’Union européenne, d’établir une entreprise mère intermédiaire sur 
le territoire de l’Union européenne. Cette disposition s’applique aux 
groupes bancaires en question uniquement lorsque la somme du bi-
lan cumulée dépasse les 40 milliards d’euros. Cette mesure a pour 
objectif de faciliter la surveillance d’un tel groupe au sein de l’Union 
européenne ainsi que d’améliorer la résolvabilité des entreprises 
concernées.
De par la transposition de la directive CRD V, il est également visé de 
réformer le régime des exigences de fonds propres supplémentaires, 
dit « pilier 2 ».
En ce qui concerne les coussins de risque systémique, qui visent à at-
ténuer les risques macroéconomiques de nature systémique, la direc-
tive CRD V a pour but de rendre leur utilisation plus flexible et ciblée.
En dernier lieu, la directive CRD V ajuste certaines dispositions rela-
tives à l’encadrement des rémunérations dans le secteur bancaire eu-
ropéen.
La directive BRRD II vise à renforcer l’efficacité de la résolution des 
banques en crise en apportant des amendements ciblés aux dis-
positions introduites par la première directive BRRD.
L’instrument connu sous le nom d’instrument de renflouement interne 
(ou « bail-in » en anglais) a été introduit par la première directive 
BRRD en 2014 et a été transposé en droit luxembourgeois par la loi du 
18 décembre 2015. Le renforcement de l’instrument de renflouement 
interne, visé par le présent projet de loi, permet de garantir que la re-
structuration d’établissements défaillants soit moins onéreuse pour le 
fonds de résolution et qu’elle protège les déposants et les autres 
créanciers non subordonnés des banques.
En outre, la directive susmentionnée introduit les notions d’« entité de 
résolution » et de « groupe de résolution » afin d’identifier clairement 
les entités devant faire l’objet d’une résolution et de permettre aux au-
torités de résolution de mieux calibrer et cerner les mesures de réso-
lution qui sont susceptibles d’être appliquées.
Le présent projet de loi intègre également toutes les dispositions rela-
tives au processus de surveillance et d’évaluation prudentiels figurant 
dans le règlement CSSF n° 15-02 relatif au processus de contrôle et 
d’évaluation prudentiels s’appliquant aux établissements CRR, dans la 
LSF. L’intégration dudit règlement dans le présent projet de loi se fait 

Dépôt par M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances, le 27.07.2020
Rapporteur : M. Guy Arendt

Travaux de la Commission des Finances et du Budget
(Président : M. André Bauler) :
05.10.2020 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi
15.03.2021 Examen de l’avis du Conseil d’État et des amendements 

gouvernementaux
02.04.2021 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 27.04.2021
Loi du 20 mai 2021
Mémorial A : 2021, n° 384, page 1

en se calquant le plus possible sur le règlement existant. Toutefois, 
les groupements d’articles ont été ajustés afin de rendre les dis-
positions cohérentes avec le projet de loi n° 7723 qui introduit des 
dispositions relatives au processus de contrôle et d’évaluation pru-
dentiels s’appliquant à certaines entreprises d’investissement.
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(La séance publique est ouverte à 14.02 heures.)

1. Ouverture de la séance publique 
M. Fernand Etgen, Président.- Ech maachen 

d’Sitzung op. Huet d’Regierung eng Kommunika-
tioun ze maachen?
(Négation)

2. Communications
Ech hu follgend Kommunikatiounen un d’Chamber 
ze maachen:

D’Lëscht vun den neie parlamentareschen Ufroen a 
vun den Äntwerten ass um Büro deponéiert.

D’Lëscht vun de Projets de loi a vun de Propo-
sitions de loi, déi säit der leschter Sitzung depo-
néiert gi sinn, ass verdeelt ginn.

D’Lëscht mat de Petitiounen, déi säit der leschter 
Sitzung deponéiert goufen, ass och verdeelt ginn.

Communications du Président - séance publique du 
23 avril 2021

1) La liste des questions au Gouvernement ainsi que 
des réponses à des questions est déposée sur le 
 bureau.

Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.

2) Les projets de loi suivants ont été déposés à 
 l’Administration parlementaire :

7798 - Projet de loi autorisant l’État à participer au 
financement de l’assainissement et de la revalorisa-
tion du site du projet « Wunne mat der Wooltz »

Dépôt : M. Henri Kox, Ministre du Logement, le 
02.04.2021

7799 - Projet de loi autorisant l’État à participer au 
développement de logements du projet « Wunne mat 
der Wooltz »

Dépôt : M. Henri Kox, Ministre du Logement, le 
02.04.2021

7800 - Projet de loi portant création d’un lycée à 
Mersch et modification

1° de la loi du 13 juillet 2018 portant création d’un 
lycée à Mondorf-les-Bains ;

2° de la loi modifiée du 22 juillet 2008 portant créa-
tion d’un lycée à Junglinster ;

3° de la loi modifiée du 13 juin 2013 portant créa-
tion d’un lycée à Clervaux ;

4° de la loi modifiée du 26 février 2016 portant créa-
tion d’une école internationale publique à Differ-
dange ;

5° de la loi modifiée du 23 juillet 2016 portant créa-
tion d’une réserve nationale des employés ensei-
gnants des lycées ;

6° de la loi du 19 décembre 2020 concernant le bud-
get des recettes et des dépenses de l’État pour 
l’exercice 2021

Dépôt : M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse, le 
02.04.2021

7801 - Projet de loi portant modification de la loi du 
19 décembre 2020 concernant le budget des re-
cettes et des dépenses de l’État pour l’exercice 2021

Dépôt : M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances, 
le 06.04.2021

7802 - Projet de loi modifiant :

1° la loi modifiée du 17 juillet 2020 sur les mesures 
de lutte contre la pandémie Covid-19 ;
2° la loi modifiée du 25 novembre 1975 concernant 
la délivrance au public des médicaments
Dépôt : Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé, le 
16.04.2021
7803 - Projet de loi portant modification de la loi 
modifiée du 20 juin 2020 portant introduction d’un 
congé pour soutien familial dans le cadre de la lutte 
contre la pandémie Covid-19
Dépôt : Mme Corinne Cahen, Ministre de la Famille 
et de l’Intégration, le 20.04.2021
7804 - Projet de loi portant modification :
1. de la loi modifiée du 3 avril 2020 relative à la mise 
en place d’un régime d’aides en faveur des entre-
prises en difficulté financière temporaire et modifiant 
la loi modifiée du 19 décembre 2014 relative 1) aux 
mesures sociales au bénéfice des artistes profes-
sionnels indépendants et des intermittents du spec-
tacle 2) à la promotion de la création artistique ;
2. de la loi modifiée du 18 avril 2020 visant à mettre 
en place un régime de garantie en faveur de l’écono-
mie luxembourgeoise dans le cadre de la pandémie 
Covid-19 ;
3. de la loi modifiée du 24 juillet 2020 visant à 
 stimuler les investissements des entreprises dans 
l’ère du Covid-19 ;
4. de la loi modifiée du 5 avril 1993 relative au sec-
teur financier
Dépôt : M. Franz Fayot, Ministre de l’Économie, le 
20.04.2021
7805 - Projet de loi portant création d’une carte de 
s tationnement pour personnes handicapées
Dépôt : M. François Bausch, Ministre de la Mobilité 
et des Travaux publics, le 22.04.2021
7806 - Projet de loi portant
1° suppression du Fonds d’assainissement de la 
Cité Syrdall ;
2° modification de la loi du 24 avril 2017 portant ré-
organisation de l’établissement public nommé 
« Fonds du Logement » ;
3° abrogation de la loi modifiée du 10 décembre 1998 
portant création de l’établissement public dénommé 
« Fonds d’assainissement de la Cité Syrdall »
Dépôt : M. Henri Kox, Ministre du Logement, le 
22.04.2021
7807 - Projet de loi portant modification de la loi 
modifiée du 28 octobre 2016 relative à la reconnais-
sance des qualifications professionnelles
Dépôt : M. Claude Meisch, Ministre de l’Enseigne-
ment supérieur et de la Recherche, le 22.04.2021
3) La proposition de loi suivante a été déposée à 
l’Administration parlementaire :
7797 - Proposition de loi portant modification de la 
loi modifiée du 17 juillet 2020 sur les mesures de 
lutte contre la pandémie Covid-19
Dépôt : M. Sven Clement, Député, le 01.04.2021
4) Les demandes de pétition suivantes ont été dépo-
sées :
1759 - Demande de pétition ordinaire : Vereinfa-
chung des Rückerstattungsverfahrens der CNS 
durch digitale Einreichung
Dépôt : Volker Mayer, le 31.03.2021

1751 - Demande de pétition ordinaire : Fir e strikt 
Verbuet vu Sedéierung (Rouegstellung, fréiert Ugur-
ten) a méi e mënschleche Gesondheetssystem fir 
vulnerabel Persounen an den Institutiounen zu 
Lëtze buerg - Pour une interdiction stricte de séda-
tion (immobilisation, autrefois fixation) et un  système 
de santé plus humain pour les personnes vulnérables 
dans les institutions au Luxembourg - Für ein striktes 
Verbot von Sedierung (Ruhigstellung, früheres Angur-
ten) und ein menschlicheres Gesundheitssystem für 
schutzbedürftige Personen in den Institutionen in 
Luxemburg
Dépôt : Françoise Seyler, le 31.03.2021
1755 - Demande de pétition ordinaire : Lëtzebuerger 
Sprooch muss erëm virrangeg behandelt ginn. Lëtze-
buerger Sprooch am Geschriwwenen a Geschwaten 
als Haaptsprooch unerkennen
Dépôt : Alain Gales, le 31.03.2021
1714 - Demande de pétition ordinaire : Extension de 
l’utilisation du bon d’hébergement de 50 euros à la 
restauration
Dépôt : Jerry Paul Antoine Le Vaillant, le 31.03.2021
1852 - Demande de pétition publique : Vignettes de 
stationnement pour les travailleurs
Dépôt : Julien Drye, le 31.03.2021
1853 - Demande de pétition publique : Ouverture des 
écoles de danse privées
Dépôt : Cathy Moes au nom de Écoles de danse pri-
vées du Luxembourg, le 01.04.2021
1854 - Demande de pétition publique : Frais de 
 logement et prix d’achat des immobiliers
Dépôt : Tom Weniger, le 03.04.2021
1860 - Demande de pétition publique : Ouverture des 
écoles de danse privées du Luxembourg
Dépôt : Cathy Moes au nom de Écoles de danses pri-
vées du Luxembourg, le 06.04.2021
1855 - Demande de pétition publique : Uschafung 
oder Baue vun enger éischter Wunneng. Applicatioun 
vum TVA-Taux „super réduit“ vun 3 %. De Maximum 
vun der „faveur fiscale“ vu 50.000 Euro fir en 1. 
 Logement misst un déi enorm Präisentwécklung am 
Immobiliensecteur ugepasst ginn. Den entsprie -
ch en de Règlement grand-ducal vum 30.07.2002 
misst emol reviséiert ginn
Dépôt : Alice Majerus, le 06.04.2021
1856 - Demande de pétition publique : Convention 
collective pour l’ensemble du commerce
Dépôt : Marina Isabel Oliveira Ferreira, le 06.04.2021
1857 - Demande de pétition publique : Rembourse-
ment au prorata de la « taxe de circulation pour véhi-
cules » pendant la période du couvre-feu
Dépôt : Alain Schockmel, le 07.04.2021
1858 - Demande de pétition publique : Promotion de 
l’Ivermectine dans la prophylaxie et le soin de la 
 Covid. Förderung von Ivermectin in der Prophylaxe 
und Pflege von Covid
Dépôt : Michel Premont, le 08.04.2021
1859 - Demande de pétition publique : Eng Hëllef bei 
den Dokterrechnunge fir Déieren (eng Aart CNS fir 
Déieren)
Dépôt : Joseph Bintz, le 12.04.2021
1861 - Demande de pétition publique : Masques 
transparents pour les élèves et les enseignants du 
cycle 1 à 4 (mise à disposition par les ministères 
santé/éducation)

Dépôt : Adrian Halimi, le 19.04.2021
1862 - Demande de pétition publique : Limiter la vi-
tesse à 30 km/h dans les rues partagées entre véhi-
cules motorisés et autres usagers, plus vulnérables.
Dépôt : Jeannot Mersch, le 20.04.2021
1789 - Demande de pétition ordinaire : Aufnahme 
des DAB+ Regelbetriebs
Dépôt : Yves Tychon, le 21.04.2021
1729 - Demande de pétition ordinaire : Fir eis Demo-
kratie an eis Constitutioun op fest Féiss ze stelle 
brauche mir eng 2/3 Majoritéit an der Chamber fir all 
Gesetz, wat Aschränkunge vun eise constitutionnelle 
Rechter virgesäit, grad wéi och fir d’Ausruffe vum na-
tionalen Noutstand
Dépôt : Jean-Paul Rischard, le 21.04.2021
1753 - Demande de pétition ordinaire : Interdiction 
d’éclairage clignotant sur les vélos / Verbot blitzen-
der Beleuchtung an Fahrrädern
Dépôt : Yves Tychon, le 21.04.2021
1793 - Demande de pétition ordinaire : De Papp ass 
de Papp, an net den Autre Parent de naissance!
Dépôt : Alain Gales, le 23.04.2021
1863 - Demande de pétition ordinaire : Pour une par-
faite connaissance des procédures mises en œuvre 
en cas d’incident dans la centrale nucléaire de 
 Cattenom
Dépôt : Claude Eich, le 23.04.2021
(Tous les documents peuvent être consultés à 
 l’Administration parlementaire.)

3. Ordre du jour
Den Ordre du jour, sou wéi d’Presidentekonferenz e 
virschléit, ass Iech zougestallt ginn. Ass d’Chamber 
mat dësem Ordre du jour averstanen?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

4. Hommage à la mémoire de M. Paul 
 Helminger, Député honoraire
Dir Dammen an Dir Hären, léif Kolleeginnen a 
 Kolleegen, léif Famill vum Paul Helminger, dee 
leschte Samschdeg ass eise fréiere Kolleeg, den 
Éierendeputéierte Paul Helminger, am Alter vun 80 
Joer onerwaart verstuerwen. Hie war 23 Joer laang 
Member vun der Chamber a war och Staatssekretär 
a Buergermeeschter vun der Stad Lëtzebuerg. 
Säi Liewen huet sech tëschent Diplomatie, Politik 
an Ekonomie ofgespillt. Dee gebiertegen Escher, 
dee seng Kandheet an der Stad verbruecht huet, 
huet no sengen Droits- a Sciences-politiques-Stu-
dien eng diplomatesch Karriär zu London, Helsinki 
a Genève ugefaangen, bis den deemolege Staats-
minister Gaston Thorn hien als Chef de cabinet 
 engagéiert an 1979 an d’Regierung Werner-Thorn-
Flesch geholl huet. Als Staatssekretär war de Paul 
Helminger deemools mat responsabel fir d’Ausse-
politik, den Aussenhandel, d’Kooperatioun, d’Ekono-
mie, de Mëttelstand an d’Justiz. Hie war derbäi, wéi 
de Lëtzebuerger Modell entworf an ëmgesat gouf. 
Den DP-Politiker huet mat dru geschafft, fir d’Lëtze-
buerger Ekonomie ze diversifiéieren an nei Weeër 
ze gestalten.
1984 ass de Paul Helminger an d’Chamber gewielt 
ginn, wou hie bis 1989 an dunn erëm vun 1994 bis 
2012 Member war. Wéi ech 2007 fir d’éischte Kéier 
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 7. 7802 - Projet de loi modifiant :
 1° la loi modifiée du 17 juillet 2020 sur les mesures de lutte 

contre la pandémie Covid-19 ;
 2° la loi modifiée du 25 novembre 1975 concernant la déli-

vrance au public des médicaments
- Rapport de la Commission de la Santé et des Sports : M. Mars Di 

Bartolomeo
- Discussion générale : Mme Martine Hansen (intervention de M. le 

Premier Ministre Xavier Bettel) (dépôt des motions 1 et 2) - M. 
Gilles Baum - M. Georges Engel (interventions de Mme Martine 
Hansen, M. le Ministre Dan Kersch, Mme Martine Hansen pour fait 

personnel et M. Gilles Roth) - Mme Josée Lorsché (interventions 
de M. Georges Engel, M. le Premier Ministre Xavier Bettel, M. 
 André Bauler et M. Mars Di Bartolomeo) - M. Jeff Engelen (dépôt 
des motions 3 à 5) - M. Marc Baum - M. Sven Clement (interven-
tion de M. Mars Di Bartolomeo)

- Prises de position du Gouvernement : M. Xavier Bettel, Premier 
Ministre, Ministre d’État - Mme Paulette Lenert, Ministre de la 
Santé - Mme Martine Hansen (parole après ministre) - M. Marc 
Baum (parole après ministre) - Mme la Ministre Paulette Lenert 
(intervention de Mme Nancy Arendt épouse Kemp)

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote 
constitutionnel

 8. 7808 - Proposition de loi relative à la stratégie de dépistage 
du virus Covid-19 dans les structures pour personnes vulné-
rables et dans les réseaux d’aides et de soins
- Déclaration de recevabilité : M. Fernand Etgen, Président

 9. 7802 - Projet de loi modifiant :
 1° la loi modifiée du 17 juillet 2020 sur les mesures de lutte 

contre la pandémie Covid-19 ;
 2° la loi modifiée du 25 novembre 1975 concernant la déli-

vrance au public des médicaments (suite)
- Motion 1 : M. Gilles Baum
- Vote sur la motion 1 (rejetée)
- Motion 2 : M. Sven Clement - M. Jeff Engelen - M. Xavier Bettel, 

Premier Ministre, Ministre d’État - M. Sven Clement - M. le Premier 

Ministre Xavier Bettel - Mme Martine Hansen - M. Fernand 
Kartheiser - M. le Premier Ministre Xavier Bettel - M. Sven  Clement 
(intervention de Mme la Ministre Paulette Lenert) - M. le Premier 
Ministre Xavier Bettel

- Vote sur la motion 2 (rejetée)
- Motions 3, 4 et 5 : M. Georges Engel - Mme Martine Hansen - M. 

Sven Clement (intervention de M. le Premier Ministre Xavier 
 Bettel) - M. Marc Baum - M. Fernand Kartheiser - M. Sven Clement 
(parole pour fait personnel) - M. Fernand Kartheiser (interventions 
de M. Sven Clement)

- Vote sur la motion 3 (rejetée)
- Vote sur la motion 4 (rejetée)
- Vote sur la motion 5 (rejetée)

10. Motion de M. David Wagner relative au soutien de la proposi-
tion de dérogation temporaire introduite par l’Inde et l’Afrique 
du Sud à l’Organisation mondiale du commerce en matière de 
propriété intellectuelle
- Discussion générale : M. Yves Cruchten - M. David Wagner
- Vote sur le renvoi de la motion en commission (adopté)

Au banc du Gouvernement se trouvent : M. Xavier Bettel, Premier 
Ministre, Ministre d'État ; M. Dan Kersch, Vice-Premier Ministre ; 
Mme Corinne Cahen, Mme Paulette Lenert et Mme Sam Tanson, 
Ministres.
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an d’Chamber koum, war de Paul Helminger mäin 
Noper. Hien huet mer net dacks ee Rot ginn, mee 
alles, wat e mer mat op de Wee ginn huet, war zu 
100 % richteg. Seng Erfarungen als Staatssekretär, 
mee och an der Privatwirtschaft waren a ville Be-
räicher vun der legislativer Aarbecht nëtzlech.
Besonnesch geschat gouf de Paul Helminger 
wéinst senge wirtschaftlechen a fiskale Kompe-
tenzen. Dowéinst war hien och e Politiker, op deen 
déi ganz Chamber gelauschtert huet. Besonnesch 
seng Rieden iwwert d’Diversifikatioun vun der Wirt-
schaft oder iwwert déi grouss Zukunftstheeme 
bleiwen eis an Erënnerung, mee och d’Aussen- an 
d’Europapolitik, d’Landesplanung an de Gemengesec-
teur louchen him um Häerz. Hien huet sech och fir 
d’Gestalte vun engem gemeinsamen Europa staark 
gemaach a war 2002 Member vun der Konventioun 
iwwert d’Zukunft vun Europa.
Dem Paul Helminger säi politesche Parcours ass 
atypesch. Hien ass net vun der Kommunalpolitik an 
d’Landespolitik gaangen, mee et war ëmgedréit. 
Hien ass vun der nationaler Politik an déi Stater 
Märei komm. Wärend sengem Mandat als De-
putéierten huet den DP-Politiker sech an der 
Gemengepolitik engagéiert an ass 1987 direkt an de 
Gemengerot gewielt ginn, duerno Schäffe ginn an 
1999 Buergermeeschter vun der Stad Lëtzebuerg. 
Hie war wärend zwielef Joer een exzellente Gemen-
gepapp mat Leif a Séil a war ganz beléift. Hie war ee 
Kommunalpolitiker vun enger neier Generatioun an 
huet duerch seng Wäitsiicht vill innovéiert.
2012 huet de Paul Helminger sech definitiv aus der 
Politik zréckgezunn. Hien ass dunn awer nach an der 
Wirtschaft aktiv bliwwen, mat Responsabilitéiten un 
der Spëtzt vun ënner anerem der Luxair an der 
Cargolux.
Frëndlechkeet, Kompetenz, Wäitsiicht a Weltoppen-
heet sinn déi Wierder, déi een an deenen éischte 
Reaktiounen dobaussen no sengem Doud héieren a 
gelies huet. De Paul Helminger huet ëmmer 
frëndlech gelaacht an hat och all Grond dofir. Well al-
les, wat hien ugepaakt huet, ass positiv weider-
gaangen. Vill Leit hunn op hien eropgekuckt. Hien 
hat eng ganz pragmatesch Manéier, fir un Dossieren 
erunzegoen an doduerch och konkreet Léisungen ze 
fannen. Hie war fir vill Leit ee Virbild, och iwwert d’DP 
eraus. D’Zesummeschaffe mam Paul Helminger 
bleift eis all a gudder Erënnerung.
Mam Paul Helminger verléiert d’DP ee vun hire 
groussen, ee vun hire brillantste Käpp, mee och e 
Kolleeg, dee sech vu jeehier fir seng liberal Iddien a 
seng Iwwerzeegungen agesat huet a wäit iwwert 
d’Parteigrenze respektéiert a beléift war. De Paul 
Helminger huet souwuel seng Partei wéi och d’Land 
an d’Stad Lëtzebuerg gepräägt. Privat war de Paul 
Helminger och e Familljemënsch an en interessante 
Gespréichspartner, deen och gär a Gesellschaft war. 
Hie war begeeschtert vum Tennis, fir d’éischt selwer 
als Spiller, dunn als President vun der Lëtzebuerger 
Tennisfederatioun. Der Famill vum Paul Helminger 
gëllt eist oprichtegt Bäileed. Mir wäerten dee Ver-
stuerwenen a beschter Erënnerung behalen. Ech bie-
den Iech opzestoen, fir dem Paul Helminger eng 
lescht Éier ze erweisen.
(Respect d’une minute de silence)
Ech soen Iech Merci.
Ech géif dann d’Wuert un de Premier a Staats  mi-
nister Xavier Bettel ginn.

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Här President, haut hunn ech déi schwéier 
Tâche als Regierungschef, engem fréiere Regie-
rungsmember Äddi ze soen. De Paul gehéiert zu 
deene Leit, wou ee gemengt huet, d’Zäit wier stoe 
bliwwen. En huet ëmmer d’selwecht ausgesinn. Et 
huet ee gemengt: De Paul, dee bleift éiweg esou, 
wéi en ass. De Paul ass net méi do!
Ech hat d’Chance, 1999 fir d’éischt am Gemengerot 
vun der Stad Lëtzebuerg zesumme mat em ze 
schaffen an duerno 2005 och am Schäfferot. Ech 
kennen de Paul als e Mënsch, deen d’Vergaangen-
heet, d’Geschicht gären hat, de Present, mee fir dee 
virun allem d’Zukunft ëmmer e Projet war, virun allem 
och d’Zukunft mat senger Famill. An ech weess, 
Karin, léif Kanner, wéi schwéier et ass. Well esou wéi 
ech de Paul kennen, hat en esou vill geplangt, fir 
nach mat Iech ze maachen.
D’Zukunft wor eppes, wat de Paul direkt beschriw-
wen huet: zukunftsorientéiert, Visiounen hunn. 
D’Stad haut gesäit aneschters aus wéi virum Mandat 
vum Paul Helminger - d’Cloche d’Or, Ban de Gaspe-
rich, Hamilius; Projeten, wou een ee gesinn huet, dee 
keng Politik gemaach huet, fir populär ze sinn, mee 
fir effikass ze sinn. En hat keng Angscht, fir op 
d’Gare ze goe viru 500 Leit, déi rose waren, a mat 
hinnen eng Diskussioun ze féieren. De Paul war een, 
deen d’Technologië gären hat, deen d’Zukunft - wann 
ech vun Zukunft schwätzen -, och d’Technologien 
ëmmer bei sech hat. Ech ka mech erënneren, de 
BlackBerry, e war mat deem - pardon, Karin - mee bal 
och bestuet. En huet op deem Handy geklimpert. Wéi 
mir nach mat engem Fanger geklimpert hunn, war de 
Paul scho mat all de Fangeren amgaangen ze än-
twerten, ze organiséieren, seng Agendaen ..., an dee-
mools wousste mir nach net, wat et wier.

Ech weess, dass en HOTCITY ..., dass de Paul dee 
war, dee vun all deem, wat deemools nach an de 
Kannerschong war, gesot huet: „Mir mussen do 
zesummeschaffen! Mir mussen am Fong d’Jalone 
setzen, d’Schinne setzen, fir dass muer och den 
Zuch op där richteger Plaz ukënnt.“
Mee och d’Famill war em ganz wichteg, d’Momenter 
mat der Famill, an ech ka mech erënneren, wéi oft e 
mer vu Wissant geschwat huet a gesot huet: „O, do 
ass do eppes net gaangen an hei net gaangen“, an et 
wor seng Passioun, einfach zesumme mat Iech Zäit 
ze verbréngen. An e wor och ganz houfreg iwwert 
dat, wat Der alleguerten eenzel gemaach hutt.
En hat seng Stad gären, en huet fir seng Stad gelieft. 
En huet an all Quartier, vun deem enge bis deen ane-
ren, vum Aarbechter bis den Direkter ..., en hat seng 
Gemeng immens gären. En hat seng Gemeng gären, 
mee et war awer och en iwwerzeegten Europäer. Et 
war deen, dee fir Europa plädéiert huet, mee et war 
och deen, deen iwwert d’Grenze vu senger Stad ge-
kuckt huet, wéi ee kéint mat den Nopere méi staark 
sinn - Tonicités, QuattroPole, wou en d’Gemengen 
zesummegesat huet, fir ze kucke weiderzekommen. 
An et wor hien, wou ech d’Chance hat, an enger Ma-
joritéit eng Kéier mat der CSV ze sinn an dunn an 
enger Majoritéit mat deene Gréngen ze sinn, a mer 
awer ëmmer gekuckt hunn, wéi mer d’Stad och 
kéinte weiderbréngen.
Ech muss Iech soen, dass ech e laange Wee mam 
Paul gemaach hunn, vun 1999 bis 2011. An ech géif 
haut net virun Iech stoen als Staatsminister, wann de 
Paul mer 2011 net d’Chance ginn hätt, Buerger-
meeschter vun dëser Stad ze ginn. Ech wäert dat och 
ni vergiessen.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem Premier-
a Staatsminister. 

5. Dépôt d’une motion par M. David 
Wagner
Ier mer elo zum Projet de loi 7802 kommen, géif ech 
nach dem Här David Wagner d’Wuert ginn, fir den 
Depot vun enger Motioun. Här Wagner, Dir hutt 
d’Wuert.
Exposé

M. David Wagner (déi Lénk), auteur.- Merci, Här 
President. Ier ech zu menger Motioun kommen, 
wollt ech awer och nach ganz kuerz dem Paul 
Helminger ..., deen ech ni am Gemengerot erlieft 
hunn, mee deen ech awer als Stater Bierger iwwer 
zéng Joer laang erlieft hunn an deen - dat ass dat 
mannst, wat ee ka soen - d’Stad gepräägt huet. An 
dat huet een och gemierkt, dat war eng beweegten 
Zäit. An och senger Famill, senge Frënn a senge 
Parteifrënn wëlle mer natierlech vun eiser Säit och 
eist Gedenke schenken.
Här President, hei ass eng Motioun, déi mer als déi 
Lénk wëllen deposéieren, haut, wou mer och iwwert 
déi 15. Oplag, mengen ech, vum Covidgesetz wäer-
ten diskutéieren. Et ass eng Motioun, déi och mam 
Covid ze dinn huet.
De Kampf géint de Covid ass keng reng national, 
europäesch oder regional Affär. Et ass e Kampf, 
deen déi ganz Mënschheet muss zesumme féieren. 
De Covid, dee kennt keng Grenzen, e ka sech verän-
neren an e kann ëmmer méi fest aschloen.
Dat passéiert elo och grad leider an Indien, engem 
Land, dat aleng méi Awunner huet wéi d’USA an d’Eu-
ropäesch Unioun zesummen. Et gëtt vill Ursaachen, 
mee eng vun den Ursaachen ass, datt Indien nëm-
men zum Beispill all zéngt Dosis vun AstraZeneca 
kritt, déi et versprach krut.
Dës Woch gouf och leider aktéiert, datt de COVAX-
System en Echec ass. Dat ass eng katastrophal 
Noriicht, déi leider net zum Optimismus leet. Dofir 
ass et jo och kee Wonner, datt ongeféier eng 120 
Länner weltwäit, ugeféiert vun Indien a vu Südafrika, 
also déi ganz grouss Majoritéit vun der Mënschheet, 
sech dofir asetzen, d’Lizenzen op Impfstoffer an och 
op all anerem Material, wat wichteg ass am Kampf 
géint de Covid, wéi zum Beispill Beootmungsmate-
rial oder och Testmaterial temporär opzehiewen. Dat 
ass eng Mesure, déi laut dem internationale Recht 
och iwwer Verträg vun der Propriété intellectuelle 
méiglech ass an déi och an der Welthandelsorga-
nisatioun zurzäit debattéiert gëtt.
Dës Méiglechkeet gëtt a Wierklechkeet vu bal
jidderengem ënnerstëtzt, dem Direkter vun der Welt-
gesondheetsorganisatioun, de Médecins sans fron-
tières, ganz villen Nobelpräisträger a souguer dem 
ehemolege franséische President François Hollande 
oder dem ehemolege brittesche Premier Gordon 
Brown.
Et kéint ee bal mengen, datt jiddereen dofir wier. 
Mee leider verspäre sech e puer Länner, eng Mino-
ritéit vu Länner u sech, dergéint. A leider sinn dat 
d’USA an d’Europäesch Unioun, also räich Länner. 
Ouni de Blocage vun den USA a vun der Europäe-
scher Unioun géif de Kampf géint de Covid op der 
Welt eendeiteg besser virugoen. D’Liewe vun enger 
Onzuel vu Mënsche géif gerett ginn an de sozialen, 

demokrateschen an ekonomesche Schued, deen 
d’Mesure provozéiert, staark reduzéiert ginn.
Ech hat, Här President, den 2. Mäerz dem Jean 
Asselborn d’Fro gestallt, ob Lëtzebuerg op EU- 
Niveau och derfir kéint antrieden, fir dës Mesure ze 
ënnerstëtzen. Als Äntwert krut ech d’Positioun vun 
der Europäescher Unioun, awer net déi vu Lëtze-
buerg. Mee op jiddwer Fall war et natierlech déi Po-
sitioun, wou d’Europäesch Unioun sech hanner fa-
descheinegen Argumenter verstoppt, déi och scho 
längstens innerhalb vu Positiounspabeiere vun der 
Welthandelsorganisatioun, wou dat elo beschwat 
gëtt, widderluecht goufen. D’EU behaapt zum Bei-
spill, et misst een op d’Fräiwëllegkeet setzen an 
drop waarden, datt déi Konzerner, déi Breveten 
hunn, vum selwen op déi Iddi kéimen, fir se ausze-
setzen. Dat ass bis elo net geschitt an dat wäert 
och nimools geschéien.

Ech krut och geäntwert, dat wier jo net de Problem. 
De Problem wieren d’Produktiounscapacitéiten. 
Mee dat ass och e falscht Argument. Et gëtt Länner, 
déi elo schonn iwwer gewësse Produktiounscapa-
citéite verfügen, mee si kënne se wéinst de Breve-
ten net benotzen. Wiere se fräi, kéinte se se benot-
zen a si kéinte se och fir aner Länner matproduzéie-
ren. An aner Länner, déi nach net iwwer gewësse 
Produktiounscapacitéite verfügen, kéinte se dann 
och esou opbauen.

De Problem läit also primär net bei der Produktiouns-
capacitéit, mee beim Recht ze produzéieren, wat 
d’Lizenzen zurzäit verbidden. An da kënnt nach dat 
lescht Argument: Déi Konzerner kéinte jo net fir 
näischt produzéieren. An entgéint deem, wat der vill 
mengen, sinn et jo net déi Konzerner, déi d’Invester 
gemaach hunn, fir d’Technologien ze entwéckelen, 
mee d’ëffentlech Hand. Ech zitéieren och do aus 
engem Communiqué vun AstraZeneca, wou se hir 
eege Leit oder Aktionäre berouegen: « Les dépenses 
engagées pour développer le vaccin devraient être 
compensées par le financement offert par des gou-
vernements et des organisations internationales ». 
Méi konkreet och nach: Pfizer/BioNTech krute 546 
Milliounen Dollar ëffentlech Gelder plus 6 Milliarden 
US-Dollar fir Beschafungskontrakter.

An anere Wierder: Et sinn d’Steierzueler, déi fir d’Ent-
wécklung vun den Impfstoffer an aner technescht 
Material opkomm sinn. Wie mécht d’Gewënner? 
Majo déi dräi grouss Konzerner, déi mer kennen. A 
wéi et nach gëschter an engem Artikel vun der britte-
scher Zeitung „The Guardian“ geheescht huet, hunn 
déi grouss Konzerner elo 26 Milliarden Dividenden 
ausgeschott - 26 Milliarden Dividenden ausgeschott! 
- fir eng Leeschtung, déi sech zurzäit, dat wësse mir 
och hei zu Lëtzebuerg, net weise léisst.

Mir hu bezuelt, si beräichere sech a verweigere ville 
Länner déi Technologië fir de Covid ze bekämpfen. 
Mir kënnen net éiweg nokucken. Dofir ruffe mer 
mat dëser Motioun d’Lëtzebuerger Regierung op, 
éischtens déi Propos vun deenen 120 Länner fir déi 
temporär Befreiung vun de Lizenzen ze ënnerstët-
zen a sech och innerhalb vun der Europäescher 
Unioun derfir staark ze maachen.

Ech mengen, mir kéinten do en Zeeche setzen. A mir 
kéinte vläicht souguer eppes an d’Rulle bréngen um 
europäeschen Niveau an, mengen ech, och virun der 
Mënschheet a virun der Geschicht propper dostoen.
Ech soen Iech Merci.
Motion
La Chambre des Députés,
considérant
- que le 11 mars 2020, l’Organisation mondiale de la 
santé (OMS) a déclaré que la maladie liée au coro-
navirus 2019 (Covid-19) était une pandémie mon-
diale ;
- qu’une réponse efficace à la pandémie de Covid-19 
exige un accès rapide à des produits médicaux abor-
dables, y compris des kits de diagnostic, des 
masques médicaux, d’autres équipements de pro-
tection individuelle et des ventilateurs, ainsi qu’à 
des vaccins et des médicaments pour la prévention 
et le traitement de patients dans une situation d’ex-
trême nécessité ;
- que l’expansion rapide de la fabrication à l’échelle 
mondiale est une solution cruciale évidente pour 
faire en sorte que les produits médicaux soient dis-
ponibles en temps utile et soient abordables pour 
tous les pays dans le besoin ;
- qu’au niveau international, la lutte contre la pandé-
mie exige un important effort de solidarité mondiale 
et un partage mondial sans entrave de technologies 
et de savoir-faire ;
- que l’Inde et l’Afrique du Sud ont introduit le 2 
octobre 2020 une proposition à l’Organisation mon-
diale du commerce (OMC) qui produirait l’effet que 
les obligations de ses membres découlant de cer-
taines dispositions de l’Accord sur les aspects des 
droits de propriété intellectuelle qui touchent au 
commerce (APDIC) fassent l’objet d’une dérogation 
temporaire en ce qui concerne la prévention, l’endi-
guement ou le traitement de la Covid-19 ;

- que la demande de l’Inde et de l’Afrique du Sud est 
entre-temps soutenue par une très large majorité 
des États du monde, alors qu’une minorité d’États, 
dont les pays membres de l’Union européenne, s’y 
oppose ;
- que 13 mois après le début de la pandémie, les ap-
proches basées sur des licences volontaires préco-
nisées par certains pays se sont révélées insuffi-
santes à l’échelle mondiale pour permettre un appro-
visionnement suffisant et rapide en ce qui concerne 
les produits en faveur de la prévention, de l’endigue-
ment ou du traitement de la Covid-19 ;
- que les flexibilités prévues par l’accord de I’APDIC 
n’ont jamais été conçues pour faire face à une crise 
sanitaire de cette ampleur, sans compter que de 
nombreux pays ne disposent pas des capacités ins-
titutionnelles nécessaires pour utiliser ces flexibili-
tés ;
- que notamment les licences obligatoires, délivrées 
pays par pays, au cas par cas et produit par produit, 
sont inadaptées de par la lourdeur de leurs procé-
dures à faire face à la crise mondiale actuelle ;
- que l’initiative COVAX est certes utile et impor-
tante, mais malheureusement insuffisante, étant 
donné qu’en date du 21 avril 2021 seulement 40,2 
millions de vaccins ont pu être distribués à travers 
l’initiative COVAX pour une population cible estimée 
à 4 milliards de personnes ;
- que les gouvernements et les organismes de finan-
cement public du monde entier ont investi des 
sommes colossales en argent public pour soutenir 
la recherche-développement sur la Covid-19, en par-
ticulier en ce qui concerne les médicaments et les 
vaccins, et qu’au vu de la gravité de la crise mon-
diale, ces produits devraient être considérés comme 
un bien public mondial ;
- que la proposition de dérogation décrite ci-dessus 
représente une solution mondiale rapide, ouverte et 
automatique, qui permettrait une collaboration inin-
terrompue pour ce qui est de développer et d’inten-
sifier la production et la fourniture des produits, et 
qui apporterait une réponse collective au défi mon-
dial auquel tous les pays sont confrontés,
invite le Gouvernement
- à soutenir la proposition de dérogation temporaire 
introduite le 2 octobre 2020 par l’Inde et l’Afrique du 
Sud à l’Organisation mondiale du commerce ;
- à entreprendre, au sein de l’Union européenne, 
toutes les initiatives possibles susceptibles à entraî-
ner le soutien de l’Union européenne à la proposition 
de dérogation temporaire introduite le 2 octobre 
2020 par l’Inde et l’Afrique du Sud à l’Organisation 
mondiale du commerce.
(s.) David Wagner, Marc Baum.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Wagner.
Mir kommen dann elo zum Projet de loi 7802, enger 
Ofännerung vum Gesetz iwwert d’Aféierung ...

Une voix.- Här President.
M. Fernand Etgen, Président.- Den Här Wolter 

freet d’Wuert. Fir?

6. Dépôt d’une proposition de loi par M. 
Michel Wolter

M. Michel Wolter (CSV).- Fir en Depot ze maache 
vun enger Proposition de loi, Här President.

M. Fernand Etgen, Président.- Här Wolter, Dir hutt 
d’Wuert.

M. Michel Wolter (CSV).- Här President, ech soen 
Iech Merci. Ech wollt den Depot maache vun enger 
Proposition de loi. Och déi steet am Zesummen-
hang mam Virus Covid-19 a mat virun allem domat, 
wéi mer an der Aart a Weis, fir en ze bekämpfen, 
mat vulnerabele Leit an den Alters- an Handica-
péiertestrukturen ëmginn.
Dir Dammen an Dir Hären, nach ëmmer stelle sech 
och dräi Wochen no der Diskussioun vum 1. Abrëll 
eng Rei Froen, wat an deene leschte Méint an den Al-
tersstrukturen hei zu Lëtzebuerg viru sech gaangen 
ass. An deem Sënn begréisse mir als CSV et 
ausdrécklech, dass an der zoustänneger Chambers-
kommissioun elo e Rapport spécial an Optrag ginn 
ass, fir Äntwerten ze fannen - néideg Äntwerten, déi 
och vun de Famille gefrot ginn - op all déi Froen, déi 
an där Debatt gestallt si ginn.
Mir hunn eng Rei vu Punkte kritiséiert virun dräi 
Wochen. Ech géif nëmmen ee wëllen eraushuelen 
„pour les besoins de ma proposition de loi“, dat 
ass, dass mer der Meenung sinn, dass eng falsch 
Prioriséierung vum Cordon sanitaire an den Alters-
strukture virgeholl ginn ass an dass och keng 
Zukunftsperspektiven do virgestallt goufen.
D’Press huet sech där Saach an engem breede 
Mooss ugeholl an et huet ee gesinn, dass an deene 
leschten Deeg e puer zaghaft Ännerungen dann och 
virgeholl gi sinn. Zum Beispill zielt de Logement en-
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cadré dann elo zu den Altersstrukturen, wat virdru 
wärend Méint net de Fall war. D’Leit, déi net zum 
Fleegepersonal gehéieren an den Altersstrukturen, 
déi kënne sech elo impfe loossen. Et ass och 
schwéier, dat aneschters ze maachen an engem Mo-
ment, wou een 30- bis 54-Järegen d’Méiglechkeet 
gëtt, fir dat ze maachen. An et ass eng Ordonnance 
geholl ginn, déi en negativen Test préalable fir Leit 
konditionéiert, déi op Besuch bei hir Famill wëlle 
goen.

Déi puer zaghaft Mesuren entspriechen awer net 
deem, wat mir der Meenung sinn, wat misst ge-
schéien. De Sven Clement huet den 1. Abrëll eng 
Proposition de loi deposéiert iwwer en Evaluatiouns-
system, wou entre-temps och den Avis vum 
Staatsrot virläit. An ech wollt haut eng aner Proposi-
tion de loi deposéiere mam Zil, fir e maximale Schutz 
fir vulnerabel Matbierger an eng Strategie dovunner 
ze entwéckelen.

Ech gehéieren, Här President, Dir Dammen an Dir 
Hären, net zu deenen, déi der Meenung sinn, dass 
mer eis relativ séier net méi brauche mat deem Virus 
ausernanerzesetzen, au contraire! Ech si fest dervun 
iwwerzeegt, dass et Mutatioune wäerte ginn, dass 
dee Virus sech wäert weiderschaffen an dass dat 
Weiderschaffe wäert derzou féieren, dass nei 
Impfungen, nei Cordone mussen a wäerte geschafe 
ginn, wa mer un tant soit peu an eng „normal“ Situa-
tioun - normal ënner Guillemeten -, wéi mer se fréier 
kannt hunn, nees zréck wëlle kommen.

Mir mussen also, Dir Dammen an Dir Hären, léieren, 
mam Virus ze liewen. Déi technesch Viraussetzun-
gen, déi sinn elo ginn. An eigentlech misst een elo 
eng breet Debatt driwwer féieren, wéi een sech elo 
opgrond vun de rezenten Entwécklungen an dem re-
lativen Impfschutz, esou nennen ech en emol, deen 
an deenen nächste Méint wäert kommen, op déi 
nächst Wochen, Méint a Jore wëllt preparéieren. Mir 
mussen erauskommen aus engem Kader, wou dat 
just e puer Leit sinn, déi dat debattéieren, hin zu 
enger gesellschaftspolitescher Debatt.

Prioritär bleift fir eis awer, dass déi vulnerabel Leit 
geschützt musse ginn. Mir wëllen also méi wäit 
goen, däitlech méi wäit, wéi d’Regierung dat haut 
mécht. Mir wëllen, dass jiddwereen, dee mat Leit a 
Kontakt kënnt, esou wéi se an der Ordonnance vum 
12. Abrëll definéiert gi sinn, den Noweis vun engem 
negativen Test brénge muss, ouni deen en net an 
de Kontakt mat deene betraffene Leit kéint trieden. 
Dës Obligatioun ass net nëmmen, also an eisen 
Aen, fir d’Famille vun de Bewunner vun den Alters-
strukturen, mee fir jiddwereen, deen a Kontakt mat 
vulnerabele Leit trëtt.

Mir leenen eis dobäi un e Gesetz aus Baden-Würt-
temberg un, wat dës Obligatioun fir Leit, déi a 
Strukture schaffen, op dräimol d’Woch festleet, a fir 
Leit, déi bei Leit heemginn, op zweemol d’Woch 
fixéiert. Dëser Obligatioun ënnerleien net Leit, déi 
geimpft sinn respektiv noweise kënnen, dass se An-
ticorpsen hunn. D’Resultater sinn dem Patron op 
simple demande virzeleeën.

An enger kohärenter Demarche hu mir eis an dëser 
Proposition de loi net un den Univers hospitalier eru-
gewot. Mir entzéien eis awer net enger Diskussioun, 
fir déi Dispositiounen hei auszedeenen op den Uni-
vers hospitalier. Mir verweigeren eis och net enger 
méi breeder Diskussioun, wa Verbesserungen zu dë-
sem Text proposéiert géife ginn. Mir wëllen duerch 
dës Proposition de loi e Steen an d’Rulle bréngen. 
Mir mussen ewechkomme vun enger zaghafter Po-
litik hin zu enger Politik, déi et mat sech bréngt, dass 
mer déi vulnerabelst Leit an eiser Gesellschaft schüt-
zen. A wa mer déi vulnerabelst Leit an eiser Gesell-
schaft wëlle schützen, dann ass et och dofir, dass 
déi aner Leit an der Gesellschaft iergendwann eng 
Kéier nees d’Méiglechkeet musse kréien, ënner nor-
male Konditioune kënnen ze liewen an ze schaffen.

An deem Sënn, Här President, géif ech Iech gären 
déi Proposition de loi hei hannerleeën. Merci.

7808 - Proposition de loi relative à la stratégie de 
dépistage du virus Covid-19 dans les structures pour 
personnes vulnérables et dans les réseaux d’aides 
et de soins

Plusieurs voix.- Très bien!

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Wolter.

7. 7802 - Projet de loi modifiant :
1° la loi modifiée du 17 juillet 2020 sur les me-
sures de lutte contre la pandémie Covid-19 ;
2° la loi modifiée du 25 novembre 1975 concer-
nant la délivrance au public des médicaments

Da komme mer elo zum Projet de loi 7802, enger 
Ofännerung vum Gesetz iwwert d’Aféierung vun 
enger Rei Mesuren am Kader vun der Covid-19-Pan-
demie. D’Riedezäit ass nom Modell 1 festgeluecht 
an en Abonnement fir Rapporteur fir d’Covidgeset-
zer huet den honorabelen Här Mars Di Bartolomeo. 
Här Di Bartolomeo, Dir hutt d’Wuert.

Rapport de la Commission de la Santé et des 
Sports

M. Mars Di Bartolomeo (LSAP), rapporteur.-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hären, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, fir d’éischt ee Wuert, wou 
ech, mengen ech, dat erëmginn, wat d’Kolleegen 
heibannen denken a spieren: Léift Paulette, mir si 
frou, dass de erëm an en pleine forme bei eis bass 
an d’Steier vum Kampf géint de Virus erëm iwwer-
holl hues. An déi Solidaritéit, déi der entgéintkomm 
ass an deene leschte Wochen, déi hues de méi wéi 
verdéngt! Merci!

Plusieurs voix.- Très bien!
(Applaudissements)

M. Mars Di Bartolomeo (LSAP), rapporteur.-
Merci awer och dem Romain Schneider, deen age-
sprongen ass an deen, wéi vun him gewinnt, gutt 
Aarbecht geleescht huet.
Här President, de Projet de loi 7802, deen ech fir 
d’Gesondheets-, Sports- a Kulturkommissioune vir-
droe wäert, knëppt u säi Virgänger un a wot weider 
kleng, awer räsonabel Schrëtt a Richtung e bëssi méi 
Normalitéit, an dat an de Beräicher Sport a Kultur.
Haaptzil vum Projet ass awer d’Verlängerung vun 
dem Arsenal vu Moossnamen, déi mer eis am Kampf 
géint de Virus ginn hunn. An dass dat noutwendeg 
ass, gesi mer, wa mer iwwer eis eege Grenzen 
eriwwerkucken, wou dat eent Land an nächster Zu-
kunft d’Noutbrems wäert zéien an en anert d’Nout-
brems scho gezunn huet.
D’Ëffnung vun den Terrassen, déi virun dräi Woche 
méiglech gouf, ass allgemeng gutt ugeholl ginn an 
d’Reegele goufe wäitgeeënd agehalen an dat ass 
och gutt esou, well fir Halligalli ass d’Zäit nach laang 
net komm. Dofir gëtt et kee Grond!
A genee dofir verlängere mer mat dësem Gesetz -
an dat bis de 15. Mee - déi aktuell Restriktiounen. 
Am private Beräich: maximal zwou Persounen aus 
deem selwechte Stot, déi op Besuch däerfe kom-
men, de Couvre-feu vun eelef Auer bis sechs Auer 
mat deene bekannten Exceptiounen, Kultur, Sport a 
Commerce bleiwen op mat deene selwechte Limita-
tiounen a Sécherheetsmoossnamen, d’Interdictioun 
fir Alkohol op der Voie publique bleift bestoe mat 
där eenzeger Ausnam, wann et beim Iessen op den 
Terrasse geschitt. Dann, d’Limitatioun vun de Ras-
semblementer gëllt virun: véier bis zéng Persoune 
mat Mask an Distanz vun zwee Meter, bei eelef bis 
honnert Mask, Distanz vun zwee Meter plus Sëtz-
plazen. Ech wollt dat just nach eng Kéier an Erënne-
rung bréngen.
Dat sinn also déi Moossnamen, déi weiderhi gëllen, 
well d’Situatioun weider komplex an duerchwuess 
bleift mat héijen, mee awer op där anerer Säit relativ 
stabillen Infektiounszuelen. Déi Lawin, déi op anere 
Plaze gerullt ass, konnte mer bis elo evitéieren, mee 
mer sinn nach op dënnem Äis. An dofir mussen déi 
Schrëtt, déi mer maachen a Richtung méi Fräiheeten, 
gutt iwwerluecht sinn. Well Dir wësst, wat Goen-op-
dënnem-Äis ka bedeiten!
Mir hu manner Neiinfektiounen a manner schwéier 
Krankheetsverleef bei den eeleren a méi vulnerabele 
Persounen, zu engem groussen Deel, well d’Impfung 
awer elo gräift, mee mir hunn awer méi Infektiounen, 
méi Hospitalisatiounen a méi schwéier Krank-
heetsverleef bei méi jonke Leit. Derbäi kënnt 
d’Ongewëssheet am Zesummenhang mat de Va-
riante vum Virus. Nieft deene scho bekannten - der 
brittescher, der südafrikanescher an der brasiliane-
scher Variant - tauchen uechtert d’Welt ëmmer nei 
Varianten op, vun deenen och net gewosst ass, wéi 
ustiechend a virulent se sinn a virun allem, awéiwäit 
d’Impfstoffer och Protektioun oder voll Protektioun 
géint déi Variante ginn. Dofir also: „Vorsicht ist die 
Mutter der Porzellankiste“ bleift och elo nach wie vor 
ubruecht!
Elo zum Projet selwer: De Projet de loi definéiert fir 
unzefänken dat, wat mer virun dräi Wochen opge-
maach hunn - d’Terrassen - méi kloer. Et gëtt also 
definéiert, wat ënner „Terrassen“ ze verstoen ass. 
Bei eis doheem wësse mer, wat eng „Terrass“ ass, 
mee dobausse gëtt et eng ganz Rei vu Variante vu 
sougenannten „Terrassen“ an do muss een awer e 
Minimum un Definitioun kréien, fir den Duerchbléck 
ze behalen an och fir deenen, déi dervu betraff sinn -
de Clienten, awer och deenen, déi Terrassen opmaa-
chen -, eng gewësse Sécherheet ze ginn, wou ëmmer 
nach eng gewëssen Appreciatioun bleift, well déi 
honnertprozenteg Definitioun wäerte mer net fan-
nen.
Mee wichteg ass, dass an Zukunft als „Terrass“ 
gëllt: en Espace, deen zu dräi Säiten op ass, wou 
d’Loftzirkulatioun fräi ka geschéien. No deenen Dis-
kussiounen, déi mer och am Zesummenhang mam 
Avis vum Conseil d’État haten: Bannenhäff, wa se 
net esou kleng si wéi eng Telefonskabinn, fir dat 
emol esou bildlech ze soen. Och do sinn „Terrasse“ 
méiglech. An den Erklärungen, déi am Exposé des 
motifs vum Projet de loi sinn, ass och festgehalen, 
dass minimal Protektiounen, soufern se d’Loftzir-
kulatioun net beanträchtegen, méiglech sinn.
An Zweifelsfäll ass et sécher kee Mumpitz, wann 
een nofreet, ier ee sech an déi Fraisen, déi dat awer 

bedéngt, erastierzt. Do gëtt et e puer Adressen, 
ënner anerem d’Inspection sanitaire. Mir waren och 
an der Kommissioun der Meenung, dass et wichteg 
ass, dass déi Leit, déi herno mussen um Terrain in-
tervenéieren, fir géint flagrant Verstéiss virzegoen, 
optimal gebrieft sinn, fir genee ze wëssen, wéini et 
e Grenzfall ass a wou ee mat Fangerspëtzegefill ka 
virgoen.
Bon, ech hu gesot, dass de Staatsrot net esou detail-
léiert an d’Erklärunge wollt eragoen. Ech mengen, et 
mécht der Kaz awer kee Bockel, dass mer e bësse 
méi erklären. Dat gëtt de Leit, déi et ze applizéieren 
hunn, och e bësse méi Sécherheet.
D’Installatioune sinn eng Saach. Ech mengen, d’Ve-
rhale vun de Clienten an och d’Reaktioune vun 
deenen, déi d’Terrasse bedreiwen, op d’Verhale vun 
de Clienten ass awer och ee wichtegt Element. Et 
kann net sinn, dass op deenen Terrassen, wou et 
awer eng Reegelung gëtt - eng kloer Reegelung -, op 
eemol erëm Drauwe vu Leit optauchen, wou een 
iwwert deen anere fält.
Also do, wannechgelift - wannechgelift! - fir déi 
Responsabel fir d’Terrassen, awer och fir d’Clien-
ten, déi sech freeën iwwert déi dote Fräiheet: Déi 
dote Fräiheet verdéngt ee sech mat Responsabili-
téit fir sech, awer och fir déi aner, also e wichtegt 
Element awer, fir déi dote Restriktiounen ze befolle-
gen! Wann een duerch d’Géigend geet, da gesäit 
een, wat ech mengen!
Dann eng Neierung, déi elo net de Grand public be-
trëfft, mee déi awer wichteg ass, dat ass, dass an de 
Structures d’hébergement - do, wou Leit sech opha-
len oder gefleet ginn, do, wou Leit wunnen an deene 
bekannte Strukturen, dat ass am Altersberäich, mee 
dat kann och am Beräich vum Handicap sinn, dat 
kann awer och am Beräich vun anere Strukture sinn -
Depote vun deene wichtegsten urgente Medika-
menter kënnen ageriicht ginn.
Am Beräich vum Sport an den Activités de culture 
physique - Fitness, Danzen, Yoga - gëtt déi Grenz, 
dee Plaffong vu maximal zéng Persounen, déi 
däerfe gläichzäiteg zesumme Sport maachen, 
opgehuewen an déi minimal Surface pro Persoun 
vu 15 Meterkaree - an et waren der och, jee no-
deem wéi vill Leit do waren, méi - erofgesat op 
zéng Meterkaree pro Persoun.
Ab dem nächste Méindeg gëllen also fir de Sport 
follgend Reegelen: Sport kann een eleng oder zu 
zwee praktizéieren ouni Distanz an ouni Mask. Ab 
dräi Persounen, déi zesummen oder zäitgläich 
Sport maachen, muss zu all Moment eng Distanz 
vun zwee Meter tëscht den eenzelne Persounen 
agehale ginn. Pro Persoun muss eng Mindestsur-
face vun zéng Meterkaree zur Verfügung stoen.
Och beim Sport si Rassemblementer vun iwwer 100 
Leit verbueden. Net matgezielt sinn dobäi déi 
professionell Sportler an hir Betreier. Dat gëtt och 
dës Kéier nach eemol preziséiert.
Am Kloertext a well dat och e Sujet an der Kommis-
sioun a bei de Sportsfederatiounen ass: Kompe-
titioune sinn erlaabt a kënnen ënner follgende Kon-
ditioune stattfannen: Ab dräi Persoune muss zu all 
Moment d’Distanz vun zwee Meter agehale ginn. Et 
brauch een eng minimal Surface vun zéng Meterka-
ree pro Persoun. All d’Sportler an och hir Betreier 
mussen en negativen Test, sief dat e Schnelltest 
oder sief dat e PCR-Test, virweisen.
Och bis elo waren an der Theorie, an do si mer e 
bëssen an d’Schwanke komm, fir dat emol esou 
auszedrécken ... Och bis elo ware Kompetitiounen 
zwar theoreetesch méiglech, mee mat deenen 
Oplagen, déi bestanen hunn, war et awer kaum eng 
Optioun, well d’Limitt bei zéng louch. Dat wär e 
bësse méi problematesch gewiescht.
Ben, wann een elo kuckt, wat fir eng Kompetitioune 
méiglech ginn - ech huelen d’Beispill vun der Liicht -
athleetik -, sinn ouni Weideres Werfermeetinge méi-
glech, ouni Weideres si Sprongmeetingen erlaabt, 
sief dat Wäitsprong, sief dat Héichsprong, well dat si 
jo eigentlech bal Individualsportaarten, well se do 
net zu aacht ulafen an an d’Luucht sprangen oder 
wäit sprangen. Dat ass also méiglech. Et liicht en-
gem an, dass zum Beispill en 800-Meter-Laf net dran 
ass, well et kann ee sech jo net virstellen, dass do 
ëmmer mussen déi zwee Meter agehale ginn. Jo, wéi 
kéint een dat maachen? Also: Et gëtt och Erliichte-
runge bei de Kompetitiounen doduerch, dass déi 
Grenz vun zéng fält.
Dann, wichteg ze preziséieren: Occasionell oder 
accessoire Restauratiounsaktivitéite ronderëm de 
Sport sinn, wéi och am Allgemengen, laut Gesetz 
net méiglech. Méiglech ass et awer, wann zum Bei-
spill bei engem Sportsterrain e Café ass, deen eng 
Terrass huet, deen awer ëmmer fonctionéiert, dass 
dat och als Terrass fonctionéiert. Dat ass och prezi-
séiert ginn.
Bon, beim Sport gëtt et déi bekannt Ausnamen, déi 
Der alleguer kennt.
Erliichterunge gëtt et och beim Schoulschwammen, 
wat méi wäit opgeet.
Zu Ouverturë kënnt et da bei Musek, bei Gesang, 
wou d’Restriktioune manner contraignant sinn. 

Eleng oder zu zwee ass Musizéieren ouni Restrik-
tioune méiglech. Ab dräi bis zéng Persoune muss 
permanent eng Distanz vun zwee Meter agehale 
ginn. An d’Museker musse wärend der Museksak-
tivitéit sëtzen, wann dëst an engem Etablissement 
stattfënnt, wat dofir adaptéiert ass. Dat ass relativ 
wäit op, mee et muss adaptéiert sinn.
Am ursprüngleche Projet war virgesinn, dass bei 
deenen zéng Leit véier Leit missten eng Mask 
droen. Mir hu gemengt, dass dat awer iwwert d’Zil 
geschoss wär. A mir hunn dofir derfir plädéiert, 
zesumme mat der Regierung, dass déi Leit zwar, wa 
se net méi musizéieren an deem Grupp vun zéng, 
da sollen d’Mask undoen an, wa se dann erëm zu 
zéng musizéieren, dass déi Obligatioun vun deene 
véier Maskendréier ewechfält.
Chorallen däerfen, wéi bis elo, och weiderhi 
prouwen. Wann et der méi si wéi zéng, dann, selbst-
verständlech, fält dat ënner déi allgemeng Reegele 
vu Sëtzen, Mask, Distanz.
Dann, Här President, wann Der mer nach annerhal-
lef Minutt gitt, d’Prozedur. Depot vum Projet: de 
16.04., virun enger Woch also. Éischt Reunioun vun 
der Kommissioun: den 20.04. D’Amendementen, déi 
zesumme vu Kommissiounen a Regierungsmembe-
ren ausgeschafft goufen: den 20.04. Den Avis vum 
Conseil d’État: den 21. De Rapport: gëschter. An et 
wäert Iech net wonneren, dass ech op déi exzellent 
Zesummenaarbecht an deene verschiddene Kom-
missiounen insistéieren.
Ech mengen, mir kënnen och houfreg sinn op eis 
Ekippen an der Chambersadministratioun, an de 
Ministèren; dës Kéier dräi Ministèren, wou d’Minis-
teren och alleguer hei sinn, deenen ech och ee ganz 
grousse Merci soen, mat hiren Ekippen, fir deen 
oppene Geescht, mat deem mer un déi Diskus-
siounen hei erugaange sinn. Selbstverständlech 
geet dee Merci och un all d’Membere vun der Kom-
missioun.
E klenge Bemoll muss ech awer lassginn. Dëse 
Rapport ass och erëm nëmme mat 31 zu 29 Stëm-
men ugeholl ginn. Ma Dir wësst, dass dat kengem 
Rapporter eng grouss Freed mécht. Mee dat Resul-
tat, wëll ech awer hei soen, täuscht driwwer ewech, 
dass mer eis eens sinn, dass et richteg war, 
d’Chamber voll a ganz an de Krisemanagement 
matanzebezéien, d’Projeten ze adaptéieren, ze pre-
ziséieren an och zum Deel ze verbesseren.
Iwwer laang Strecken ass et an deene Kommis-
siounen net zu enger Ausenanersetzung Majoritéit 
géint Oppositioun - an ëmgedréit - komm, mee mat-
eneen, fir dat Bescht doraus ze maachen. An eens 
bleiwe mer eis alleguer, och wann et Nuancë gëtt, 
iwwert de Wéi, dass et eist gemeinsaamt Zil ass, fir 
eis Leit esou gutt wéi méiglech ze schützen an déi 
Schrëtt ze woen, fir no an no Stéckercher Fräiheet 
erëmzekréien.
Dir kënnt Iech virstellen, dass kee sech ..., oder bal 
jiddwereen, insbesondere awer ech, well ech ëmmer 
hei virun Iech stinn, sech méi géif doriwwer freeën, 
wa mer nom 15. Mee déi Schrëtt e bësse méi grouss 
kéinte maachen oder souguer, wa mer bei der 
Liichtathleetik sinn, en Dräisprong kéinte woen.
An deem Sënn: villmools merci alleguer deenen, déi 
ugepaakt hunn. An dem President merci fir seng 
Gedold mat mir. Här President: merci!

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Rapporter Mars Di Bartolomeo.
Als éischte Riedner ass déi honorabel Madamm 
Martine Hansen agedroen. Madamm Hansen, Dir 
hutt d’Wuert.
Discussion générale

Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Fir d’alleréischt soen ech och, datt mer 
extreem frou sinn, datt d’Madamm Minister erëm 
hei ass an datt se erëm a Form ass. Da sinn ech 
awer och frou - elo ass en net heibannen -, datt de 
Claude Wiseler och erëm a Form ass. Also, ech sti 
jo hei elo just als Ersatz, well de Claude ass dann 
elo e gutt Beispill oder vläicht kee gutt Beispill vu 
Covid. Déi Krankheet ass net ze ënnerschätzen! A 
well e wierklech am Ufank vun der Woch nach net a 
Form war, hunn ech en do ersat.
An natierlech e grousse Merci un de Rapporter, 
deen dat wéi ëmmer exzellent gemaach huet. Ech 
wëll ëm soen: Och wann ech net dacks hei stinn, fir 
zu deem Gesetz ze schwätzen, esou wär ech awer 
frou, wa mer net méi missten driwwer schwätzen. 
Ech denken, jiddwereen.
Ier ech zum Gesetz kommen, wëll ech ewer nach 
eng Kéier kuerz op d’Situatioun agoen. D’Zuele sinn 
u sech nach ëmmer héich. Si bleiwen héich. 
D’Kläranlageresultater ginn esou lues erëm eng 
Kéier liicht an d’Luucht; wat e bësse beonrouegend 
ass. D’Unzuel vun de beluechten Intensivbetter geet 
och liicht an d’Luucht, wat natierlech kee gutt 
Zeechen ass.
Ben, den Inzidenzwäert ass liicht erofgaangen, awer 
just vun 202 op 201. Dat ass net onbedéngt 
nennenswäert. Den R-Wäert ass och liicht gefall. A 
Gott sei Dank ass d’Unzuel vun den Doudege pro 
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Woch och liicht gefall. Mee et sinn der natierlech 
nach ëmmer ze vill - mat ville Schicksaler verbon-
nen.
Op där anerer Säit komme mer mat den Impfunge 
lues a lues weider. Ben, eiser Meenung no ze lues, 
net zefriddestellend! Ech mengen, am Rapport 
steet, dat wär zefriddestellend. Do hu mer net 
direkt déi selwecht Meenung. 165.000 Impfunge si 
gemaach ginn, an dat a 16 Wochen. Do soen ech: 
Dat ass net onbedéngt e Formel-1-Tempo!
Här President, de Michel Wolter huet et scho gesot: 
De Virus, dee wäert nach eng Zäitche present sinn. 
Et komme Mutatiounen. Duerfir soen ech, ech hunn 
dat schonn e puermol gesot, musse mer wierklech 
alleguerten d’Moyenen asetzen, fir eist Liewen esou 
sécher wéi méiglech ze maachen, awer och gläich-
zäiteg, fir eist Liewen net komplett ze lämen.
Dank der Impfung, dank den Tester, och de 
Schnelltester, muss d’Regierung de Leit Perspektiven 
opweisen. Dat ass vun eiser Säit keng nei Fuer-
derung. Mir haten eng Interpellatioun gefrot. Déi 
hate mer esou net geneemegt kritt. Dunn hate mer 
eng Aktualitéitsstonn derzou gefrot fir eng Exitstrate-
gie. De Claude Wiseler huet dat u sech nach an all 
Ried gesot. Mee d’Regierung weist awer leider 
Gottes keng Perspektiven op, kee Wee fir aus dëser 
Kris eraus, kee Wee fir erëm zréck an d’Normalitéit, 
fir d’Leit a fir d’Betriber.
An da wëll ech ewer och soen: D’Leit heiheem 
verdénge wierklech e grousse Luef; zumindest déi 
meescht vun hinnen, well si hunn elo scho méi wéi 
ee Joer laang wierklech ganz disziplinéiert gelieft, 
op d’Zänn gebass a wierklech och op villes ver-
zicht. D’Leit halen och duer, mee d’Leit brauchen 
awer iergendwéi Perspektiven! An ech soen et nach 
eng Kéier: Hei ass d’Regierung an der Flicht, fir all 
Moyen ze notzen, fir dës Perspektiven opzeweisen, 
fir, wéi gesot, d’Liewen esou sécher wéi méiglech 
ze maachen, mee fir de Leit awer d’Liewen och 
erëm esou séier wéi méiglech zréckzeginn.
An dann, muss ech awer soen: D’Leit brauche kee 
Premier, dee sech wëllt mediewierksam op TikTok 
mat Corona an Zeen setzen.

Une voix.- Très bien!
Mme Martine Hansen (CSV).- Ech hunn dat net 

gesi gehat. Ech war heem bei meng Elteren, du sot 
mäi Papp - 85 Joer -: „Hues de scho gesinn, wat de 
Premier do op TikTok gemaach huet?“ Dunn hunn 
ech gesot: „Ech hu bis elo eréischt eemol a mengem 
Liewen TikTok gekuckt, dat war, well ech en Hond 
kaaft hunn a well déi Ziichterin mer e Film iwwer Tik-
Tok do gewisen hat.“ Dunn hunn ech mer dat uge-
kuckt.
An ech fanne wierklech, et ass awer scho bal eng 
Frechheet! Et gëtt natierlech do vun de Reegele ge-
schwat, dogéint hunn ech nach näischt. Da kënnt 
op eemol esou eng Stëmm: „Was? Was? Ich hör ...“ 
An dann héiert een oder et gesäit een e Premier, 
dee laacht. Also, ech fannen definitiv: Covid-19 ass 
ze vill seriö, fir doriwwer ze tiktoken, zumindest als 
Premier. Als Komiker kann een dat vläicht nach, 
mee als Premier passt dat sech sécherlech net!

Plusieurs voix.- Très bien!
Mme Martine Hansen (CSV).- Da kommen ech 

bei d’Gesetz u sech. Hei steet net vill dran. Fir eis 
ass et och kloer: Mir kënne mat deenen Zuelen, 
esou wéi mer se elo hunn, net einfach esou alles 
opmaachen. Et ginn elo zwou Upassunge gemaach, 
déi mer déi leschte Kéier schonns gefrot haten.
Dat eent ass d’Definitioun: Wat ass eng „Terrass“? 
Ben, do hu mer déi leschte Kéier gesot kritt, dat wär 
superfetatoire, do géifen et jo Terrassereglementer 
ginn. Abee, d’Regierung huet elo erkannt, datt dat 
net superfetatoire war, net iwwerflësseg war, an 
huet d’Gesetz ugepasst.
Ech ka just soen: D’Cafetieren an d’Restaurateure 
wäre frou gewiescht, vun Ufank u Kloerheet hei ze 
hunn. Et ass jo schéin, de Leit emol eng Kéier esou 
ee Liichtbléck ze ginn, mee ech mengen, da kann 
een d’Leit awer och net hannert d’Liicht féieren! Hei 
hunn elo ganz vill Restaurateuren, Cafetieren inves-
téiert, wat am Prinzip elo onnëtz ass, just, well 
d’Regierung u sech kee kloert Gesetz ofstëmme ge-
looss huet!
D’Chambre des Salariés weist an hirem Avis och 
dorop hin. Si soe ganz kloer, datt ganz vill Betriber 
heiduerch finanziellen, awer och moralesche Schued 
erlidden hunn. Stellt Iech just déi Betriber vir! Deene 
geet et richteg schlecht! Déi hu sech drop gefreet, 
d’Terrassen opzemaachen. Si hunn Allméigleches 
gemaach, fir esou vill wéi méiglech - natierlech esou 
vill wéi méiglech! - Clientë kënnen ze zerwéieren. An 
elo musse se erëm villes réckgängeg maachen, just 
well eeben hei dat Gesetz déi leschte Kéier net kloer 
war.
Si fuerdere souguer, datt d’Regierung soll deene 
Betriber déi finanziell Ausgaben zréckerstatten. Ech 
fannen esou eng Fuerderung u sech verständlech. 
An och elo ass et nach net onbedéngt kloer, wat 
eng „Terrass“ ass, zum Beispill am Bannenhaff, 
zum Beispill: Als wat gëtt eng „Heck“ ugesinn?, an 
esou weider.

Déi zweet Upassung, déi kënnt, dat ass den Depot 
vun de Medikamenter, deen elo soll méiglech sinn 
an den Altersheimer, an de Maison-de-soinen. Ma 
ech mengen, de Claude Wiseler huet dat déi leschte 
Kéier hei op der Tribün gefrot gehat. An da si mer 
natierlech mat där doter Upassung averstanen.
Da kommen e puer zousätzlech Ouverturen. Do wëll 
ech awer och erëm eng Kéier soen: Gott sei Dank hu 
mer an der Kommissioun awer e puer Saachen uge-
passt, well soss hätte bei de Museker - ech mengen 
den Här Di Bartolomeo war kuerz drop agaangen, en 
hat awer net grad déi ganz Wourecht gesot -, wa se 
zu dräi gewiescht wären, der missen op d’mannst 
véier eng Mask unhunn. Also, méiglech wär dat defi-
nitiv net gewiescht! Beim Sport hätte se sech mis-
sen, soubal se zu méi wéi zéng gewiescht wären, 
sëtzen. Och dat wär net méiglech gewiescht. Wéi ge-
sot: Gott sei Dank hu mer an der Kommissioun kon-
struktiv geschafft an déi Saache sinn erausgeholl 
ginn.
Allgemeng zu dësen Ouverturë soen ech: Mir hu 
keng Problemer domadder, mee et ass keng Logik 
erkennbar a virun allem sinn nach ëmmer keng 
Perspektiven erkennbar. Et ass näischt geplangt. Et 
ass u sech, esou wéi et elo do ass, Gepiddels!
Firwat elo grad dës Ouverturen? Firwat net anerer? 
Déi Fro bleift am Raum stoen, u sech vum Ufank vu 
Covid un. Et ass ëmmer eng Lotterie, wat kënnt. Et 
ass u sech eng Virwëtztut bei all Gesetz, wat kënnt.
Bei de Sportsaktivitéite gëtt also elo esou mun-
ches ... Bon, e puer Lockerunge gi gemaach. Déi 
Beschränkung vun zéng Leit gëtt opgehuewen. Dat 
ass och gutt. Elo kënnen d’Netkadersportler, well 
déi si fir eis genausou wichteg wéi d’Kadersportler, 
och e bësse méi Méiglechkeete kréien. Souguer 
kéinte se Kompetitioune maachen. Verschiddener 
kënnen och Kompetitioune maachen, mee si mussen 
nach ëmmer zwee Meter Ofstand anhalen. Do ass 
dann awer villes och net méiglech.
An, wéi gesot, wéi oniwwersiichtlech d’Bestëm-
munge sinn, dat huet sech gewisen, wéi souguer de 
Minister op eemol duerjernee war, wat dann elo 
erlaabt ass a wat net. An ech mengen, do ware jo 
och falsch Circulairen erausgaangen un d’Federa-
tiounen.
Ben, mir begréissen dës Ouverturen, well mer wierk-
lech iwwerzeegt sinn, datt de Sport, virun allem och 
a Covidzäiten, extreem wichteg ass, mee et stelle 
sech vill Froen: Op wéi engen Erkenntnisser baséiert 
sech dës Decisioun? Firwat gëtt keen Ënnerscheed 
gemaach tëschent dobaussen an dobannen? Firwat 
ass nach ëmmer dee groussen Ënnerscheed 
tëschent dem Elittesport, wou een am Prinzip alles 
kann, deem normale Sport, wou ee relativ vill Restrik-
tiounen huet, an op där anerer Säit dem Schoulsport 
an dem periscolairë Sport, wou een och erëm eng 
Kéier zimmlech alles ka maachen?
Wësst Der, ech spillen elo kee Fussball, mee wann 
ech Fussball géif spillen, da misst et dach egal 
sinn, ob ech an der Nationalekipp géif spillen oder 
an der Nationaldivisioun géif spillen, wou ech jo 
kéint Matcher spillen, ob ech an der drëtter Divi-
sioun géif spillen, wou ech dann erëm eng Kéier net 
kéint spillen, oder ob ech bei d’LASEP ginn - do 
kann ech erëm eng Kéier spillen.
Wéi gesot, dem Virus ass dat zimmlech egal! Et 
geet hei ganz einfach drëm, fir e séchert Konzept 
ze erstellen. A wann ech dat séchert Konzept hunn, 
da muss dat jiddwerengem déi selwecht Chancë 
ginn an ech muss de Leit, de Betriber, de Jugendle-
che Perspektiven opweisen: Wat ass hei geplangt? 
Firwat geschitt dat net?
Wësst Der, ob e Kaderleefer un enger Kompetitioun 
deelhëlt oder en Netkaderleefer, ech mengen, och 
dat ass dem Virus egal. D’Madamm Empain ass jo 
Presidentin vun der Liichtathleetik an d’Madamm 
Lorsché ass och als Leeferin gelaf. Wa si zwee elo 
nach ëmmer, loosse mer soen, am Kader wären a si 
géifen un enger Course deelhuelen, dann däerfte si 
dat maachen. Si géifen en Test maachen a si kéinte 
lafen.
Wann ech als normale Mënsch elo géif un esou 
enger Course deelhuelen, dann däerft ech dat och 
maachen. Ech misst och en Test maachen, mee ech 
misst ëmmer zwee Meter Ofstand halen. Dat 
heescht, dat geet jo net! Mir wär et zwar warschein-
lech och nach egal, ech iwwerhuele keen, mee déi 
hannendru wäre warscheinlech zimmlech genervt!
Ech weess awer net, wou do d’Logik ass. Ech 
erkennen déi Logik beim beschte Wëllen net! Dofir 
nach eng Kéier d’Fro: Ass eng konkreet Evaluatioun 
gemaach gi vun de sanitäre Konzepter bei de 
Kadersportler? Wann déi net gemaach ginn ass, 
dann ass dat net ze verstoen. A wa se gemaach ginn 
ass, da missten déi Konzepter jo och op den normale 
Sportler iwwerdrobar sinn.
Wéi gesot: De Virus mécht keen Ënnerscheed 
tëschent de Sportler. E mécht och keen Ënnerscheed 
tëschent Kompetitioun oder Netkompetitioun. Fir de 
Virus ass et ënner anerem wichteg, datt kee Covid-
positive matmécht. Dofir missten iwwerall Schnell-
tester agesat ginn.

Et ass zum Beispill och net verständlech - zumin-
dest ech verstinn et net, ech kréien et jo vläicht 
erkläert -: E Concert kënnen d’Leit lauschtere goen, 
mat Ofstand, Mask, am Sëtzen. Firwat gëllt dat 
dann net beim Sport dobaussen? Do wär et jo och 
méiglech! Wéinst menger kann een och nach 
Schnelltester maachen! Wann een een e Fussball-
match kucke geet an et géif ee sëtzen, zwee Meter 
Ofstand, Mask, Schnelltest, da misst dat dach ge-
nausou sécher sinn! Och do: Ech verstinn einfach 
déi Logik net hannendrun! Mee vläicht kréien ech 
se jo erkläert.
Dem Här Kersch wëll ech just soen, datt et keng 
Entschëllegung ass, elo emol ze waarden, wat 
d’Schnelltester an de Schoule bréngen. Well do war 
déi Testphas virun der Ouschtervakanz, an d’Ousch-
tervakanz ass eriwwer. Dofir, déi entscheedend Fro 
ass erëm emol: Firwat gëtt et keng konkreet Strate-
gie fir den Asaz vu Schnelltester och beim Sport?
De Premier sot virun dräi bis véier Wochen, d’Regie-
rung wär schonns vill méi wäit wéi dat, wat mir 
gefrot hunn, an déi ganz Majoritéit huet eis Motioun 
dofir net ugeholl. Also, ech mengen, si si vläicht vill 
méi wäit, mee si si vill méi wäit hannendran. Well 
ech erkennen definitiv do näischt!

Une voix.- Très bien!
Mme Martine Hansen (CSV).- Da kommen ech 

bei d’Kultur - déi musikalesch Aktivitéiten. Och hei 
kommen e puer Oplackerungen. Bis zu zéng Leit, 
mat Ofstand, kann een elo Musek maachen doban-
nen an engem spezifesche Raum. Do waren nach 
eng Partie Froen op. Am Sëtzen dobannen oder 
eeben dobaussen - do muss een net sëtzen.
Ben, wéi gesot, déi véier mat enger Mask hu mer 
gestrach. Dat ass gutt. Mir begréissen och, datt an 
dësem Beräich Ouverturë kommen. Mee och hei 
stelle sech awer eng Partie Froen. Firwat muss elo 
op eemol kee méi eng Mask unhunn? Ech weess et 
net!
Et ass virun allem awer och hei extreem bedauer-
lech, datt net méi geziilt mat de Schnelltester ge-
schafft gëtt. Ech hu gëschter e längert Gespréich 
mat engem Dirigent vun engem Museksveräin ge-
féiert - net vun engem professionellen, mee et gëtt 
och där anerer an och déi aner si wichteg. Hie sot 
zu mir: „Vill Museksveräiner riskéiere wierklech 
lues, mee sécher motivéiert Memberen ze verléie-
ren.“ Wann Der ëmmer nëmmen an enger klenger 
Grupp kënnt üben, wann Der näischt virun Aen hutt, 
keng Perspektiv - an déi hu keng Perspektiv! -, fir 
emol eng Kéier vläicht ee Concert ze maachen, 
dobaussen, zu méi, da verléiere se d’Motivatioun! 
Virun allem bei deene Jugendlechen ass dat ze er-
kennen.
Dat ass bal esou, ech weess et net, wéi wann een e 
Marathon géif lafen respektiv et géif een trainéieren 
an et géif ee sech ploen an et wéisst een, datt een 
ni e Marathon kéint lafen. Also, mäi Charakter wär 
da warscheinlech net esou, datt ech dat da géif 
duerchzéien. Da bräicht een zumindest ee ganz 
staarke Charakter! Wéi gesot, hei verléiere vill 
Jugendlecher, vill motivéiert Memberen eeben hir 
Motivatioun. An dat ass schlecht!
Firwat mussen d’Leit do sëtzen, nnet stoen? Ech den-
ken, dem Virus ass d’Positioun egal. D’Distanz wäert 
sécher dat sinn, wat entscheedend ass. Firwat zéng, 
net 12, net 14? Mir hunn et net erkläert kritt!
Firwat maacht Der net en zousätzlechen Ënner-
scheed, ausser dem Sëtzen, tëschent bannen a baus-
sen? Firwat si keng konkreet Schlussfollgerungen 
aus de sanitäre Konzepter vun de professionelle 
Museksveräiner gezu ginn? Mir haten dat schonn 
eng Kéier gefrot.
Firwat net mat Schnelltester fueren, och hei? Wéi ge-
sot, da missten natierlech erëm eng Kéier Schnelltes-
ter do sinn an et misst eng Logistik do sinn, fir déi 
Schnelltester ze erfaassen. Ech wéisst wierklech gär, 
wou do Är Strategie drun ass, well d’Madamm Mi-
nister sot, dat hei wär elo en Testballon. Ech hoffe 
wierklech, datt net all Covidgesetz einfach emol en 
Testballon ass!
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, et ass vill 
aneres nach onkloer. Ech ginn Iech awer elo just ee 
Beispill, well elo grad - hei gesäit een zwar net 
eraus - dobaussen d’Wieder relativ gutt ass a well 
vill Leit spadséiere ginn. An da froen ech Iech: Wat 
ass Spadséieren? Ass et e Rassemblement oder 
ass et Sport?
Wann ech nämlech zu fënnef spadséiere ginn an et 
wär Sport, da kéint ech spadséiere goe mat zwee 
Meter Ofstand. Wann ech awer zu fënnef spadséiere 
ginn an et ass net Sport - an, ech mengen, et ass net 
Sport -, da muss ech zwee Meter Ofstand halen an 
eng Mask unhunn. Ass dat logesch? Ech mengen 
net!
Wann ech zu eelef spadséiere ginn, da kann ech net 
méi spadséiere goen, well da muss ech e Stull mat-
huelen. Da geet et nämlech net méi duer. Da muss 
ech d’Mask unhunn, zwee Meter Ofstand halen an 
ech muss sëtzen. Wann ech awer zu eelef lafe ginn, 
da gesäit et schonn erëm anescht aus. Da brauch 
ech just zwee Meter Ofstand.

Also, et deet mer leed, ech verstinn déi Logik net! 
An ech weess net, ob een, dee spadséiert, méi 
ustiechend ass wéi een, dee leeft. Also, wannech-
gelift: Kohärenz an dësem Gesetz wär eppes, wat 
absolutt noutwendeg ass!
An da sinn ech déi lescht Woch ugeschwat ginn: 
„Wat sinn iwwerhaapt d’Bestëmmungen, wann d’Re-
gierung op Visitte geet?“ Ech krut nämlech e puer 
Fotoe geschéckt an ech hu mer déi Fotoen uge-
kuckt. A wéi ech mir déi Fotoen ugekuckt hunn, 
dunn hunn ech mer geduecht: „Ben, et gëtt jo keng 
extra Reegele fir d’Regierung. Dat wäert jo e Ras-
semblement sinn.“ E Rassemblement - méi wéi 
véier - ass: zwee Meter Ofstand a Mask.
Ech hunn awer Fotoe gesinn, do war definitiv zwar 
d’Mask derbäi, do war awer keen Ofstand. Da ver-
stinn ech wierklech d’Leit, déi soen: „Mir wësse jo 
net méi, wat mer solle maachen! Wann d’Regierung 
et esou mécht, firwat musse mir et anescht maa-
chen?“
(Interruption)
Ech wëll elo net soen, datt déi Visitten net sécher 
waren, mee wann dat bei der Regierung sécher ass, 
da misst et och bei deenen normale Mënsche 
sécher sinn!
Ech wëll ...

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- … d’Supermarchéen zoumaachen.

Mme Martine Hansen (CSV).- Jo, mee Här 
Premier, da musst Der mer erklären: Wat ass dat 
do? Ass dat do da kee Rassemblement? Da kann 
ech jo och spadséiere goen! Wann Dir sot: „Soss 
muss ech de Cactus zoumaachen“, also, dat ass fir 
mech keng Erklärung!
Här President, mat dësem Gesetz ginn also e puer 
noutwendeg Upassunge gemaach, déi déi leschte 
Kéier verpasst gi waren. De Sport an d’Musek gi pla-
zeweis méi opgemaach, awer ouni Erklärung, ouni 
Konzept, ouni Logik, ouni Perspektiven. A genau dës 
Perspektiven, déi laangfristeg Strategien, déi feelen 
eis! De Claude Wiseler ass nach bei all Gesetz drop 
agaangen a leider muss ech et och nach ëmmer 
maachen, well et ass nach ëmmer keng do!

Ech fänken u bei den Altersheimer a bei de Flee-
geheimer: 50 % vun de Coronadoudege kommen aus 
de Strukturen. An, wéi gesot, et wär wierklech inte-
ressant och ze wëssen, wéi d’Positioun vun der Re-
gierung wär zu der Proposition de loi vun de Piraten.

Ech widderhuele mech hei nach eemol: Et ass 
extreem traureg - ech muss wierklech soen, traureg -, 
datt d’Majoritéit d’Motioun, eisen Opruff no enger na-
tionaler Strategie, fir déi eeler a fir déi vulnerabel Leit 
ze schützen, ouni si gläichzäiteg anzespären, déi 
mer d’lescht Joer am Oktober hei deposéiert hunn, 
datt se do dergéint gestëmmt hunn!

De Professer Dokter Muller huet de leschte Samsch-
deg nach an engem Artikel geschriwwe gehat, datt 
d’Fuerderungen no Schnelltester, no Temperatur-
miessungen am Agang, no FFP2-Masken einfach 
fadescheineg ofgeleent gi sinn. Dir Dammen an 
Hären, dat ass net verantwortungsvoll!

(Coups de cloche de la présidence)

M. Fernand Etgen, Président.- Här Lies, Madamm 
Adehm, vläicht e bësse méi roueg.

(Interruption)

Mme Martine Hansen (CSV).- Den Här Wolter ass 
schonn op d’Analys agaangen, wou mer frou sinn a 
wou mer begréissen, datt se elo endlech kënnt. A 
mir wäre wierklech ...

(Interruption)

... frou, wa mer déi Resultater séier kéinte kréien a 
wann aus dëser Analys déi néideg Schlussfollge-
runge géife gezu ginn, och fir d’Zukunft vun de 
Strukture méi sécher ze maachen, ouni d’Leit anze-
spären.

Och d’Impfstrategie an den Altersheimer ass net 
optimal verlaf. Ben, d’Madamm Minister huet elo 
eng Kéier geholl, well et war e Feeler, datt dat 
externt Personal net geimpft ginn ass. Ben, d’Kéier 
ass elo geholl ginn, ze spéit an eisen Aen. De Marc 
Spautz an ech, mir haten den 2. Februar schonn 
eng Question parlementaire derzou gestallt. Mee 
wéi gesot, besser spéit wéi ni.

Fir eis ass et kloer: Fir déi vulnerabel Leit ze schüt-
zen, ass et wichteg, datt just ech nennen et elo mol 
einfach „sécher“ Leit bei deene vulnerabele Leit 
schaffen. An an deem Sënn huet de Michel Wolter jo 
d’Proposition de loi hei deposéiert. Mir fuerdere keng 
Impfflicht, mee mir fuerderen eng Noweisflicht, eng 
Noweisflicht, datt een entweeder geimpft ass, en ne-
gativen Test huet oder Anticorpsen huet. Dat wär dat, 
wat mer brauchen, fir eng Sécherheet an dëse Struk-
turen ze kréien an eeben och an de Klinicken.

Ech kommen dann zweetens bei d’Impfstrategie am 
Allgemengen an hei musse mer einfach viru-
kommen. Et soll keen Impfstoff ewechgehäit ginn, 
sot de Premier. Domadder sinn ech komplett aver-
stanen. Mee et sinn awer vill Onsécherheete bei de 
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Leit an hei brauche mer eng kloer an eng transparent 
Kommunikatioun. Déi ass extreem wichteg an dofir 
begréissen ech och, datt - ech weess net méi ge-
nau, wéini, virun zwee, dräi Deeg - eng Pressekonfe-
renz war, wou heiriwwer kommunizéiert ginn ass. 
Mir wären natierlech och gären als Chamber infor-
méiert ginn, mee mir hunn d’Pressekonferenz dann 
esou gelauschtert.

Dës Regierung setzt elo, am Géigendeel zu villen 
anere Länner, voll op AstraZeneca. D’Veronséche-
rung bei de Leit ass grouss, well et eeben net kloer 
ass, well eeben op där enger Säit de Conseil supé-
rieur des maladies infectieuses seet: „Wannechge-
lift net ënner 50!“; d’Regierung mécht en Appell fir 
déi ënner 54. An dofir soen ech et nach eng Kéier: 
Et ass extreem wichteg, hei kloer ze kommunizéie-
ren! An et wär awer fir eis wichteg an och fir d’Leit 
dobaussen, déi konkreet Strategie ze wësse vun der 
Regierung. Wëllt d’Regierung zum Beispill elo, vu 
datt verschidde Länner en net wëllen, dësen Impf-
stoff, es esou vill wéi méiglech kafen, fir datt mer 
sou séier wéi méiglech virukommen? Oder waart 
d’Regierung vläicht, ier se dat decidéiert, vläicht 
opzekafen an Dänemark, ech weess et net, oder 
d’EU huet es jo zousätzlech bestallt, dee se och elo 
net wëllt, wéi den Erfolleg ass vun dësem Opruff? 
Also mir hätten hei wierklech gären Transparenz!

An et stelle sech nach aner Froen. An allkéiers wa 
sech Froe stellen a wann ee keng kloer Äntwert 
kritt, da gëtt et erëm eng Kéier, wéi gesot, eng Ver-
onsécherung. Zum Beispill: Ass et virdeelhaft, als 
zweet Dosis bei AstraZeneca vläicht en aneren 
Impfstoff ze huelen, sougenannte Mëschimpfun-
gen, fir datt se méi sécher ginn, fir e besseren 
Impfschutz? Sollen d’Leit, déi covidpositiv sinn 
oder waren, sech impfe loossen? Do kréien d’Leit 
ënnerschiddlech Aussoen. Et wär wichteg, hei kloer 
Aussoen ze maachen.

An dann eng Iddi, déi ech am Ausland gesinn hunn: 
Schwanger Frae solle sech net impfe loossen. Dat 
ass och richteg a wichteg esou. Ech hunn awer am 
Ausland op Plaze gesinn, datt do e Cordon sanitaire 
ronderëm déi schwanger Frae gemaach gëtt, fir déi 
eeben och als vulnerabel Persounen ofzesécheren. 
Wär dat net eppes, wat een eventuell och hei kéint 
undenken?

Är Reiefolleg: Ech weess elo net méi genau, wéi déi 
lescht Upassunge sinn, ech mengen, do sinn d’Pri-
sonéier derbäikomm, d’Personal bei de Prisonéier. 
Do stelle sech am Moment jo nach aner Froen: Wéi 
ass et zum Beispill bei der Police, déi awer och 
direkt um Terrain ass an net onbedéngt ëmmer déi 
néideg Schutzmesuren huet, oder och bei den 
Enseignanten, den Educateuren? Wéi ass déi kon-
kreet Positioun?

Wéi gesot, et sinn nach vill Froen. A mir brauchen 
hei bei der Impfstrategie eng kloer an transparent 
Kommunikatioun.

Da kommen ech bei deen drëtte Punkt: d’Schnelltes-
ter. Dat ass a mengen Aen en absolutt Trauerspill! 
Fënnef Millioune sinn der bestallt - fënnef 
Milliounen! -, mir hu 630.000 Awunner. Mir froen als 
CSV zwee Tester d’Woch fir all Mënsch, ma da kéime 
mer ganz genau véier Wochen an dat geet net duer! 
Dat geet beim beschte Wëllen net duer!

Här President, ech wëll der Regierung hei wierklech 
ganz kloer soen, datt si et verpasst huet, fir matzäit 
genuch Schnelltester ze bestellen a fir domadder eis 
Gesellschaft, eis Aktivitéite besser ofzesécheren, eis 
Gesellschaft besser ze schützen a fir parallell derzou 
ee méi séchere Wee zréck an d’Normalitéit opzewei-
sen. Eng Strategie, et deet mer leed, ass net erkenn-
bar. Ech hunn no eiser Aktualitéitsstonn, no dem Vott 
vum leschte Gesetz, wou mer d’Motioun nach eng 
Kéier hei abruecht hunn, wou mer erkläert kritt hunn, 
datt d’Regierung eeben hir Strategie scho prett hätt, 
déi wär scho vill méi wäit wéi mir, probéiert, véier 
Question-urgenten ze stellen, fir endlech Kloerheet 
ze kréien. D’Urgence ass dräimol refuséiert ginn. Här 
Chamberspresident, ech verstinn dat wierklech net 
an ech fannen et och net akzeptabel!

D’Regierung seet, hir Strategie wär prett. Mee da 
misst se et jo och fäerdegbréngen ze äntwerten. 
D’Regierung muss handelen! Et geet drëm, déi gesell-
schaftlech Aktivitéite méi sécher ze maachen. Dat 
ass urgent! Et geet drëm, de Bierger erëm lues a lues 
hir Fräiheeten zréckzeginn. Och dat ass urgent!

Wéi gesot, leider Gottes krute mer do d’Äntwerten 
nach net. An dofir wëll ech och wierklech gäre wës-
sen: Wivill Schnelltester wëllt Der de Leit zur Verfü-
gung stellen? Ech krut eng Äntwert op een Deel vun 
der Strategie, krut ech erkläert. An do steet dran, an 
der Äntwert, Selbsttester kéinten elo déi klassesch 
Schnelltester ersetzen. Ben, dat ass fir mech keng 
Strategie. Da steet nach dran, dat géif dann elo méi 
einfach ginn, fir dat an de Klinicken, Dokteschpraxis-
sen, Altersheimer an esou virun ze maachen. Dat ass 
och nach keng Strategie, dat ass eng Ausso. An da 
solle se elo méi an den Altersheimer agesat ginn, 
och an de Schoulen, okay. An da steet an der Änt-
wert, am Sport an an der Kultur wäre se schonns li-
mitéiert am Asaz - och dat ass keng Strategie - an 
d’Regierung géif d’Benotze vun de Schnell- a 

Selbsttester encouragéieren - och dat ass keng Stra-
tegie, et deet mer leed, kee schlëssegt Konzept!

Also: Wivill Schnelltester, Selbsttester stellt d’Regie-
rung de Leit zur Verfügung? Mir fuerderen der zwee 
pro Woch. Wou kënnen d’Leit dës Schnelltester an 
Zukunft maachen, wa si e Certificat brauchen? 
Apdikten? Dat geet, mengen ech, net duer. Wou ass 
d’Logistik? Ass déi Logistik schonn do? Hei ass 
wäertvoll Zäit verluer gaangen. Wéi ginn d’Resultater 
erfaasst? Wéi vill Tester stellt d’Regierung de 
Strukture fir eeler Leit zur Verfügung? Well d’Ma-
damm Cahen huet annoncéiert, dat géif elo lafen. 
„Dat géif elo lafen“ ass gutt, et hätt awer och scho 
kënnen éischter lafen.

Schnelltester an de Schoulen: No der Testphas kritt 
elo all Schüler an all Enseignant een Test pro Woch 
zur Verfügung gestallt. All Expert seet, et missten 
der mindestens zwee sinn. Et ass wichteg, wierklech 
wichteg, elo all Moyenen ze notzen, fir d’Schoule 
sécher ze maachen. Dir wësst, d’Schüler, déi Jugend-
lech, déi ginn zum Schluss geimpft. Also musse mer 
alles drusetzen, datt mer do elo u sech eng 
Sécherheet erabréngen. An dofir widderhuelen ech 
hei meng Fuerderung, datt mer och an de Schoulen 
zwee Tester pro Woch asetzen, fir d’Enseignanten, fir 
d’Educateuren, fir déi Jugendlech.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- considérant que la pandémie COVID-19 domine 
toujours notre vie quotidienne et que les douze der-
niers mois, avec les énormes restrictions sur nos 
libertés quotidiennes et notre vie sociale, ont eu et 
ont toujours un impact considérable sur différents 
secteurs économiques ainsi que sur le bien-être 
mental de notre population ;

- constatant que les experts sont d’avis que pour 
l’instant le seul moyen qui permettrait d’envisager 
des assouplissements progressifs serait une straté-
gie combinant aussi bien les vaccinations, les tests 
(PCR, tests rapides et tests à faire soi-même) ainsi 
que l’observation des règles sanitaires ;
- constatant que les enfants et adolescents seront 
les derniers à être vaccinés mais risquent d’être ex-
posés au virus dans les écoles et lycées ;
- constatant que les tests rapides sont utilisés dans 
les écoles de manière systématique depuis cette se-
maine,
invite le Gouvernement
- à mettre à disposition 2 tests rapides par semaine 
à toutes les personnes présentes dans les infra-
structures scolaires et d’accueil (enfants et person-
nel d’éducation et d’accueil) sur le territoire du 
Grand-Duché afin de garantir la meilleure protection 
possible.
(s.) Martine Hansen, Jean-Marie Halsdorf, Françoise 
Hetto-Gaasch, Marc Spautz, Claude Wiseler.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Madamm 
Hansen.

Mme Martine Hansen (CSV).- D’Regierung muss 
also endlech eng kloer an transparent Strategie fir 
den Asaz vu Schnelltester op den Dësch leeën, fir 
éischtens d’besteeënd Ëffnunge méi sécher ze 
maachen, zum Beispill d’Schoul, a fir zweetens de 
Bierger erëm méi vun hirem Liewen zréckzeginn. 
Mir wäerten elo sécherlech dës Kéier net nach eng 
Motioun abréngen, si ass schonn zweemol ofge-
leent ginn. Dat ass traureg. Hei ass wäertvoll Zäit 
verluer gaangen!
Da kommen ech bei dee véierte Punkt: Green Pass. 
Och do hu mer schonn eng Kéier driwwer geschwat. 
Am Mäerz huet d’Europäesch Kommissioun de 
Green Pass annoncéiert - „safe and free movement“. 
Hei geet et drëm, datt d’Leit, déi geimpft sinn, déi en 
negatiivt Testresultat hunn respektiv déi Anticorpsen 
hunn, dëst kënnen op eng digital Aart a Weis 
erfaasst kréien an noweisen, eeben eng digital Aart a 
Weis, déi wa méiglech fälschungssécher ass.
Frankräich huet seng Tracingapp schonn entsprie-
chend ugepasst, fir dës Daten ze erfaassen. 
Däitschland ass och dobäi. An ech hunn iergendwéi 
d’Gefill, wéi wa mir hei absolutt net virbereet wären. 
Mir hunn dat gefrot gehat an eiser Aktualitéitsstonn 
viru méi wéi engem Mount. Et kann nämlech net 
sinn, wann eenzel Länner hir Reesbestëmmungen 
oder och soss Fräiheeten un esou e Green Pass 
bannen, datt mer dann hei zu Lëtzebuerg net prett 
sinn, datt eis Bierger dann en Nodeel hätten! An der 
Kommissioun hu mer gefrot, du krute mer gesot, 
d’Regierung géif um Droit de libre circulation fest-
halen. Majo, ech wëll dat och, mee ech ka mer awer 
elo nach näischt dovunner kafen.
Dofir, an deem Sënn deposéieren ech och hei eng 
Motioun, wou mer d’Regierung opfuerderen, en 
techneschen Dispositif en place ze setzen, fir datt 
mer déi, soubal de Green Pass prett ass, hei zu 
Lëtzebuerg kënnen ëmsetzen, fir datt mer eng 
national Certificatioun en place setzen, déi als Ba-
sis fir dee grénge Pass kéint gëllen, sou änlech wéi 
a Frankräich oder wéi an Däitschland, an dat natier-
lech ënner Berécksiichtegung vum Dateschutz.

Motion 2

La Chambre des Députés,

- sachant que la Commission européenne a an-
noncé, il y a trois semaines, son projet de « passe-
port vert » qui attestera que son titulaire soit a été 
vacciné contre le Covid-19, soit a passé un test PCR 
négatif, soit est immunisé suite à une infection ;
- considérant que dans le cadre de la pandémie du 
Covid-19 plusieurs pays européens sont en train 
d’élaborer un « pass sanitaire » prévoyant un dispo-
sitif de certification des tests et de la vaccination 
pour les voyageurs ;
- constatant que via un code QR le gouvernement 
français va expérimenter, pendant un mois, une cer-
tification des tests et de la vaccination contre le 
Covid pour les voyageurs à destination de la Corse, 
l’outre-mer et les autres pays membres de l’Union 
européenne ;
- constatant que cette nouvelle fonctionnalité de 
certification vient d’être ajoutée à l’application fran-
çaise de traçage des malades du Covid-19, qui per-
mettra de stocker les résultats des tests et à terme 
une attestation certifiée de vaccination ;
- constatant que le gouvernement allemand entend 
instaurer un système similaire à l’aide de leur appli-
cation mobile de traçage ;
- estimant que pour le stockage de données telle-
ment sensibles la protection de ces données doit 
être primordiale,
invite le Gouvernement
- à mettre en place dans les meilleurs délais tous les 
dispositifs techniques nécessaires afin que les rési-
dents du Grand-Duché puissent adhérer à un tel pas-
seport vert européen dès qu’il sera disponible ;
- dans un même ordre d’idées, à mettre en place im-
médiatement un dispositif de certification national 
qui puisse par après servir de base pour le passe-
port vert européen ;
- à œuvrer à tous les niveaux pour garantir au mieux 
la protection de ces données sensibles.
(s.) Martine Hansen, Jean-Marie Halsdorf, Françoise 
Hetto-Gaasch, Marc Spautz, Claude Wiseler.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci.
Mme Martine Hansen (CSV).- Ech maache vläicht 

hei just eng kleng Kammer op: Ech hunn héieren, 
wann ee sech impfe geet - ech sinn nach net geruff 
ginn, ech hoffen, datt ech da geschwënn eng Kéier 
geruff ginn -, datt een dat do mol net direkt kann a 
säin Impfpass androe loossen, datt een einfach e 
Certificat kritt. Do kritt een da gesot, et misst ee bei 
den Dokter goen. Ech verstinn dat och net, well 
wann een da bei den Dokter geet, muss een erëm 
eng Kéier eng Ordonnance bezuelen. Och dat fan-
nen ech net ganz sënnvoll.
Fënneftens: d’Ausgangsspär. Ass déi nach gerecht-
fertegt? Et ass eng vun deene schwéiersten 
Aschränkungen, déi kënne gemaach ginn. Déi kënnt 
u sech aus Krichszäiten. Et kann engem scho bal 
Angscht maachen, datt dat schonns normal ass. Si 
mécht an eisen Aen - an och dat huet de Claude 
Wiseler a leschter Zäit ëmmer erëm widderholl - am 
Moment kee Sënn. D’Terrassen däerfe just bis 
sechs Auer opmaachen, et däerf keen Alkohol do-
baussen op der Place publique gedronk ginn, firwat 
elo nach do déi Ausgangsspär? Et muss een hei 
wierklech d’Necessitéit an d’Proportionalitéit kon-
trolléieren.
Da kommen ech bei e sechste Punkt, deen nach net 
esou dacks ugeschwat ginn ass, deen awer 
extreem wichteg ass a mengen Aen an an eisen 
Aen, dat ass d’Preparatioun, d’Adaptatioun vun ei-
sem Gesondheetssystem. Op dës Problematik hu 
mer scho méi dacks higewisen, et ass awer elo 
erëm eng Kéier däitlech ginn, datt néideg Upas-
sunge wärend där ganzer Zäit net gemaach gi sinn. 
Och d’Chambre des Salariés weist an hirem Avis hei 
explizitt drop hin. An der Press hu mer nämlech 
gelies, datt a leschter Zäit Covidpatienten hu mis-
sen an d’Ausland transportéiert ginn. Also mir maa-
che jo ëmmer déck Reklamm, wa mir ee Patient aus 
dem Ausland heihinnerhuelen. An ech hunn net 
gewosst, datt mir der och géifen an d’Ausland 
transportéieren, well mer net genuch Häerz-Longe-
Maschinnen hunn. Ass dat no engem Joer Covid 
nach normal?
Da wëll ech awer och nach emol op d’Preventioun an 
op eventuell Laangzäitfollge vun dëser Covidkris 
zréckkommen an do op de „Kloertext“ vu virun enger 
Woch. D’Doktere si sech eens, ass do gesot ginn, 
datt duerch Corona manner Leit mat Kriibs, der 
Doudesursaach Nummer eent zu Lëtzebuerg, dia-
gnostizéiert goufen - 10 % manner Diagnosen - an 
datt de Patient, zum Deel och aus Angscht vum Vi-
rus, ze laang gewaart huet, bis e sech medezinnesch 
Hëllef gesicht huet. Dat ass schlecht! Dat ass ex-
treem schlecht! Do sinn awer Froen, déi sech hätte 
misse gestallt ginn: Wat kënne mer maachen, fir 
d’Klinicke méi sécher ze maachen, fir de Leit 
d’Angscht ze huelen? Mir hu separat Covidstrukturen 
ugeschwat gehat. Et ass einfach ni doriwwer disku-

téiert ginn an et gëtt et och nach ëmmer net! A mir 
hunn de Virus awer nach an de Virus wäert nach 
bleiwen, also muss déi Diskussioun do geféiert ginn!
An ech kann och u sech aus eegener Erfarung soen, 
datt et net onbedéngt d’Angscht ass, déi een do 
nach ofbremst, fir dohinner ze goen. Ech hunn am 
September e Bréif kritt, fir an eng Mammographie 
ze goen. Ech hunn am September probéiert, e Ren-
dez-vous ze kréien. Du krut ech gesot, dat wär 
eréischt d’nächst Joer méiglech a si hätten nach 
net de Kalenner vum nächste Joer. Ech hunn net 
verstanen, wéi dat soll goen, op jidde Fall krut ech 
do kee Rendez-vous. Du krut ech ee fir de Mäerz an 
du krut ech erëm telefonéiert; ech hunn elo ee fir 
Enn Abrëll. Ech fannen, dat ass extreem schlecht! 
D’Preventivmedezinn ass extreem wichteg a mir 
mussen all Moyen drusetzen, fir datt mer eis Klini-
cken, eise Gesondheetssystem um Lafe behalen.
Et ginn och zum Deel erëm eng Kéier Operatioune 
verréckelt, och do krut ech a leschter Zäit erëm eng 
Kéier Telefonsuriff. Also déi Preparatiounen, fir eise 
Gesondheetssystem, och wa mer e Virus hunn, paral-
lell kënne virulafen ze loossen, déi hätte scho misse 
gemaach ginn, mee déi mussen dann elo virugeféiert 
ginn.
Zum Schluss, Här President: Dëst Gesetz passt zwou 
Saachen un, déi mam leschte Gesetz, wéi gesot, 
verpasst gi sinn. Mat dësem Gesetz ginn e puer 
Ouverturë beim Sport a bei der Musek gemaach, 
mee weiderhin ouni Konzept, ouni Kohärenz a virun 
allem gëtt et nach ëmmer keng Perspektive fir d’Leit 
a fir d’Betriber. Et gëtt kee Wee opgewisen, fir aus 
der Kris erauszekommen. De Premier seet zwar, 
d’Impfe géif et erlaben, a klenge Schrëtt ze lackeren. 
Mee da weist eis déi Schrëtt! Weist de Leit déi 
Schrëtt! An net all dräi Wochen eng Virwëtztut!
Mir brauche wierklech eng previsibel, novollzéibar an 
transparent Politik, an dat ass dëst Gesetz definitiv 
net. An dofir wäerte mir als CSV géint dëst Gesetz 
stëmmen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Hansen. An den nächsten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här Gilles 
Baum. Här Baum, Dir hutt d’Wuert.

M. Gilles Baum (DP).- Merci, fir d’Wuert, Här 
President. Ufangs der Woch hu mer d’Zuel vun 3 
Milliounen Affer weltwäit iwwerschratt, wann een 
den Zuele vun der Johns-Hopkins-Universitéit vu 
Baltimore gleewe kann Wann d’Zuele vun den 
Doudesfäll an den USA an och an der Europäescher 
Unioun net méi esou rasant klamme wéi nach viru 
Wochen a Méint, sou ass d’Situatioun a Mëttel- an a 
Südamerika alles anescht wéi ënner Kontroll. Bra-
silien huet bal 400.000 Affer, Mexiko iwwer 200.000 
an och an Asie klammen d’Zuele rasant, ganz be-
sonnesch an Indien. An den afrikanesche Kontinent 
ass och net vum Virus verschount, virop virun allem 
d’Land Südafrika. An deene genannte Länner däerft 
awer, mengen ech, d’Donkelziffer, opgrond vu feelen-
den Infrastrukturen an och opgrond vun anere mede-
zinnesche Méiglechkeeten, weesentlech méi héich 
leien.
Ech menge kënnen ze soen, dass mer als Weltge-
meinschaft nach laang net um Enn vun dëser Pan-
demie ukomm sinn. Wann een d’Situatioun hei am 
Land analyséiert, kuckt, gesäit een e puer kleng 
Liichtblécker, awer och fir mech e ganz grousse 
Grond nach ëmmer zur Suerg: Eisen Taux d’incidence 
huet sech erëm ëm déi 200 agependelt, wëssend 
awer och, dass mer déi lescht zwou Woche manner 
getest hu wéi virdrun. Den Taux de positivité dréit 
ronderëm 2 %, bei Tester op Ordonnance läit e bei 
5 %, an dat scho laang Méint. Als positiv däerf ee 
bewäerten, dass de Reproduktiounstaux déi lescht 
Woche konstant ënner eent louch, déi lescht Woch 
bei 0,9.
An de Spideeler gëtt et eng ganz, ganz liicht Entspa-
nung. Bei de Soins normaux, do si mer vun 111 erof 
op 84. Leider klëmmt awer konstant de Besoin un In-
tensivbetter, an dat besonnesch bei méi jonke Mat-
bierger. Dat mécht mer Suergen a weist, dass dëse 
Virus net nëmmen - an dat wësse mer schonn eng 
länger Zäit - eis eeler Matbierger betraff huet, mee 
elo och massiv déi berufflech aktiv Populatioun. 
Duerch d’Impfungen hëlt de Risiko an der Alterskate-
gorie vun den eelere Matbierger staark of.
De 7. Abrëll hu mer e ganz klengen an e ganz vir-
siichtege Schrëtt no vir gemaach. Et war e Schrëtt, 
deen awer, mengen ech, vu grousser Bedeitung war. 
Mir hunn hei am Land nees d’Terrasse vun de Caféen 
a Restauranten opgemaach. An obwuel d’Wieder 
sech net vun der beschter Säit gewisen huet, huet et 
awer vill Leit net dovunner ofgehalen, sech direkt 
eng Plaz ze reservéieren an nees e Glieschen drén-
ken ze goen oder e Maufel iessen ze goen. An dobäi 
ass et, mengen ech, net primär ëm d’Gliesche 
gaangen oder ëm de Maufel, mee vill méi ëm dat 
klengt Stéck Normalitéit an ëm d’Gewëssheet, dass 
et lues a lues an déi richteg Richtung geet.
Natierlech hu vill Leit gehofft, dass dës Woch nach 
weider Ouverturë géife kommen an d’Ausgangsspär 
zum Beispill kéint opgehuewe ginn. Déi aktuell 
Zuele sinn, fir esou eng Decisioun, am Moment lei-
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der net gutt genuch: Vill Leit leien op den Inten-
sivstatiounen, vill Leit musse beotemt ginn an och 
bei deene Jonke kënnt et zu ëmmer méi schwéiere 
Krankheetsverleef. Wann e Patient bis op der Inten-
sivstatioun ass, da bleift en am Duerchschnëtt 
zwou bis dräi Wochen do. D’Better sinn also eng 
relativ laang Zäit beluecht a wann d’Infektiounen 
nees ze séier klammen an ze vill Leit mat Komplika-
tiounen optauchen, da kann et also erëm zu enger 
Iwwerlaaschtung vun eise Soins intensifs kommen.
Sou laang sech d’Situatioun op den Intensivsta-
tiounen also net eendeiteg verbessert, musse mir 
mat klengen a virsiichtege Schrëtt weiderkommen. 
D’Ausgangsspär a just zwee Leit doheem op Besuch 
am Stot bleiwen also bis op Weideres bestoen.
Mir mussen nämlech bedenken, dass och d’Virus-
varianten de Verlaf vun der Pandemie beaflossen. 
Déi brittesch Variant mécht mëttlerweil iwwer 80 % 
vun den Neiinfektiounen hei am Land aus a si ass 
och bedeitend méi ustiechend. Och déi brasilia-
nesch Variant gouf detektéiert. Ob dës Souche 
sech och séier wäert verbreeden, ass am Moment 
nach reng Spekulatioun. Mee dës Ongewëssheet 
ass ee Grond méi, fir d’Aschränkungen nëmmen a 
klenge Schrëtt opzehiewen.
Wa mer d’Situatioun awer betruechten, steet Lëtze-
buerg e gutt Stéck besser do wéi sou munch aner 
Länner. An Däitschland ginn d’Mesuren nämlech 
elo erëm vum Inzidenzwäert ofhängeg gemaach. 
Déi sougenannten Noutbrems, déi gräift, wann den 
Inzidenzwäert op iwwer 100 pro 100.000 Awunner 
klëmmt - de Méindeg louch den Inzidenzwäert an 
Däitschland bei 165. Kultur, Sport a Gastronomie 
hunn an Däitschland scho ganz, ganz laang hir Die-
ren zou.
Bis de 15. Mee ginn also déi aktuell Mesurë bäibe-
halen. An et freet mech awer ze gesinn, dass d’Re-
gierung Ouverturen am Beräich vum Sport a vun der 
Musek ausgeschafft huet. Well och d’Veräinsliewen 
- an et ass virdru schonn ugeklongen - huet massiv 
ënnert dëser Kris gelidden. Mee déi nei Reegelun-
gen, fir elo kënnen zu bis zu zéng Persounen, ënner 
Oplagen, sengem Hobby nozegoen, ass awer ganz 
wichteg. Och dat ass e wichtege Schrëtt zréck an 
d’Normalitéit, deen och der physescher a mentaler 
Gesondheet vun de Leit a virun allem deene Jonken 
zeguttkënnt.
Ech wëll hei net méi an den Detail goen, well den 
Här Rapporter, den Här Mars Di Bartolomeo, huet 
dat virdru gemaach an ech soen him och nach eng 
Kéier Merci fir seng exzellent Aarbecht.
Nach ëmmer hu mer dës Kris net ganz iwwersta-
nen, mee mat Hëllef vun de sanitäre Reegelen, de 
Schnelltester an den Impfunge léiere mer awer lues 
a lues, mam Virus ze liewen. Ab dëser Woch hunn 
d’Schüler, d’Enseignanten an d’Educateuren d’Méig-
lechkeet kritt, sech eemol pro Woch mat engem 
Schnelltest ze testen. Esou garantéiere mir eise 
Kanner de Presenzunterrecht an déi sozial Kontak-
ter ënner méiglechst séchere Konditiounen.
D’Demokratesch Partei begréisst och d’Decisioun 
vun der Regierung, dass d’Leit tëschent 30 a 54 sech 
op fräiwëlleger Basis fir eng Impfung mam 
AstraZeneca aschreiwe kënnen. Den Uklang an d’Be-
reetschaft, fir sech impfen ze loossen, waren, 
mengen ech, an den éischten zwee Deeg risegrouss. 
Wann ech richteg informéiert sinn, ass d’Hallschent 
vun deenen oppene Plazen ugefrot ginn.
Et ass, wéi de Premier gesot huet: Mir hunn den 
Impfstoff an en elo net ze benotzen, dat wär eng 
ongenotzte Chance, och well Liwwerunge vun aneren 
Impfstoffer op sech waarde loossen. An och wann 
de Moment eng gewësse Veronsécherung iwwert 
den AstraZeneca besteet, well et zu vereenzelte Fäll 
vun Thrombose koum, ass dës Optioun vun der 
fräiwëlleger Registréierung trotzdeem eng gutt Alter-
nativ.
De weidere Verlaf vun der Pandemie ass ongewëss. 
Virun allem déi vill Varianten, déi ëmmer nees detek-
téiert ginn, stellen e Risiko duer. Eis Infektiounszuele 
sinn zwar net niddreg, awer relativ stabill, och wann 
de LIST an de Kläranlagen d’lescht Woch erëm eng 
ganz, ganz kleng Trendwend no uewe festgestallt 
huet.
D’Normalitéit huele mer eis, alleguerten zesummen, 
mat klenge Schréck zréck. Lëtzebuerg beweist, dass 
et fonctionéiere kann: Oppe Kinoen, Theateren an 
Terrasse si maachbar, soulaang mer eis un déi sa-
nitär Mesuren halen. Wéi et weidergeet, läit u 
jiddwer Eenzelnem vun eis.
Ech ginn den Accord vun der DP-Fraktioun zu dësem 
Gesetz a soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Gilles Baum. An da wier et um honorabelen Här 
Georges Engel. Här Engel, Dir hutt d’Wuert.

M. Georges Engel (LSAP).- Merci, Här President, 
fir d’Wuert. Dir Dammen an Dir Hären, merci un de 
Rapporter, fir deen x-te Rapport hei zu dësem 
Gesetz an och zu deene villen aneren. Hien huet 
wierklech eng grouss Experience an deem Domän 
hei gesammelt. Ech sinn awer sécher, en hätt och 

gären drop verzicht, fir dat heite fir d’16. Kéier ze 
presentéieren.
201 Neiinfektiounen op 100.000 Awunner an der 
leschter Woch, 202 Neiinfektiounen op 100.000 
Awunner déi Woch virdrun, 247 virun der Ouschter-
vakanz. Jo, dat si leider nach ëmmer ze vill Neiin-
fektiounen! Mir musse weider dru schaffen, déi 
Zuel erofzekréien. Mir musse weider streng bleiwen 
a sanitär Moossnamen oprechterhalen. Mee 
d’Tendenz stëmmt awer, well mir gi lues a lues erof 
an hunn, bis elo mol, keng exponentiell Evolutioun 
vun den Ustiechungen, trotz klengen Erliichterun-
gen, déi mer maache konnten an déi mer haut och 
nach eng Kéier wëlle maachen. Mir kënnen duerfir 
lues a lues, ënner strenge Reegelen, de Wee zréck 
an d’Normalitéit virugoen an dësem Gesetz, virun 
allem, wat de gesellschaftlechen, kulturellen a 
sportlechen Deel vum Liewen ugeet.
Déi lescht Wocheréckblécker a Saache Covid-19 sinn 
éischter gutt, mussen awer relativéiert ginn, well 
duerch d’Ouschtervakanz manner Tester gemaach 
goufen. Och déi lescht Analyse vum Ofwaasser an 
de Kläranlagen am Kader vun der Coronastep-Etüd 
deiten drop hin, dass dës Accalmie, „die Ruhe vor 
dem Sturm“, warscheinlech effektiv duerch d’Vakanz 
bedéngt war. D’Indicateure loossen drop schléissen, 
dass mer elo nees op den Niveau vu virun der 
Vakanz zréckkommen. Mir mussen d’Evolutioun gutt 
am A behalen, fir dass mer keng exponentiell 
Entwécklung kréien, eeben duerch dës Vakanz.
Suerge maachen eis och déi verschidde Varianten -
déi brasilianesch, déi südafrikanesch, déi indesch -, 
wou et gutt ka sinn, Etüde lafen nach, dass ver-
schidden Impfunge guer net méi richteg wierken, 
wou sech trotz Impfung Varianten ausbreeden an 
d’Epidemiologen Alarm schloen, dass mer déi, wa 
se sech ausbreeden, net méi richteg an de Grëff 
kréien. An ech si fir eemol mat dem éischte Riedner 
vun der CSV op dësem haitegen Dag d’accord: Mir 
wäerte mat dësem Virus nach laang befaasst sinn 
a mir musse mat em liewen.
Suerge maachen eis och déi ëmmer méi jonk Leit op 
der Intensivstatioun an an de Spideeler. Deen Trend 
ass net gutt. An och wa mer vill Leit duerch 
d’Impfunge virun engem fatale Verlaf vun der Krank-
heet rette konnten, sou muss ee sech och déifgräi-
fend mat de Konsequenze vun engem schwéieren 
oder och vun engem liichte Verlaf vun der Krankheet 
auserneesetzen. An déi vill Reportagen an Temoi-
gnagen iwwert d’Follge vun der Infektioun, déi een 
ëmmer erëm gesäit - et gëtt och vill vum Long-Covid 
geschwat -, soll een op alle Fall net ënnerschätzen 
an déi maachen eis och wierklech Suergen.
An duerfir ass et wichteg, dass mer net liichtfankeg 
mat den Infektiounen ëmginn an ëmmer erëm drop 
hiweisen, dass et sech ëm eng ganz eescht ze 
huelend Krankheet handelt, wou mer nach vill In-
connuen hunn a wou mer nach laang net alles wës-
sen, an dass et iwwerhaapt net egal ass, wann ee 
sech domadder ustécht, wann een da seet: „Ben, 
ech si jonk, mir ass et egal, wann ech et kréien.“ 
Déi, déi et haten, an déi vill Experienzen, déi ee ka 
liesen, déi weise genau de Géigendeel!
An dach kann een eiser Situatioun zu Lëtzebuerg och 
positiv Säiten ofgesinn. Eis Infektiounszuele si wuel 
héich a bleiwen et leider och, mee si bleiwe weider 
stabill. Och am Verglach mat eisen Nopeschlänner -
wann een deen da wëllt maachen, dee Verglach - leie 
mer nach ëmmer gutt, souguer wann een net beréck-
siichtegt, dass mir wäit méi teste wéi aner Länner: 
siwemol méi wéi Däitschland, véiermol méi wéi 
d’Belsch an dräimol méi wéi Frankräich. Et sinn awer 
och elo Länner an Europa, déi eis iwwerholl hunn am 
Testen. Dänemark, wann ech mech net ieren, ass op 
deem Wee, wou se elo och erkannt hunn, dass dat 
awer eppes bréngt.
A fir et emol nach eng Kéier ze preziséieren: Dat wäit 
méi Testen, dat bezitt sech net nëmmen op den LST, 
mee och dorobber, dass et hei zu Lëtzebuerg selbst-
verständlech ass, dass ee bei deem klengste Ver-
dacht praktesch direkt an onkomplizéiert Zougang 
zu engem Test huet. Dat ass ganz sécher an deene 
meeschten aneren europäesche Länner, an och an 
eisen Nopeschlänner, net ëmmer de Fall. An duerfir 
kann een eis Inzidenzzuelen, objektiverweis, och net 
eent zu eent mat den Nopeschlänner vergläichen.
Eis weiderhi stabill Zuele weisen op alle Fall, dass 
eis Strategie, fir ëmmer nees d’Situatioun opgrond 
vu ville verschiddenen Indicateuren ze evaluéieren 
an opgrond vun deenen Indicateuren déi nächst 
kleng Schrëtt ze plangen, fir esou also lues a lues 
kleng a virsiichteg Ouverturen ze maachen an all-
kéiers ofzewaarden an ze kucken, wéi sech dat dann 
op eis Zuelen auswierkt, dass dës Strategie 
d’Strooss hält.
Mir hunn hei am Haus ëmmer erëm Fuerderungen 
héieren, och elo nach viru Kuerzem, fir e Plang, fir 
eng Strategie, e klore Scheema, kloer Schwellewäer-
ter a wat wéini geschitt, opgeet an zougeet, zu wéi 
engem Dag, zu wéi enger Auerzäit quasi. Effektiv 
hate munch aner Länner probéiert, esou no engem 
kloren a festgeluechte Plang virzegoen. Haut, no méi 
wéi engem Joer Pandemie, gesi mer, dass d’Situa-
tioun zu all Moment ännere kann, dass en Inzidenz-

wäert oder en R-Wäert net duerginn, fir d’Situatioun 
anzeschätzen a fir déi richteg Decisiounen a Mesu-
ren ze huelen. 
An enger richteger Aschätzung, do spille vill ver-
schidden Elementer eran: Niewent Inzidenz- an R-
Wäert sinn natierlech d’Situatioun an de Spideeler 
wichteg, de Profill vun de Persounen, déi sech 
ustiechen, mee och soss nei Erkenntnisser iwwert 
d’Evolutioun vun der sanitärer Situatioun, iwwert 
d’Entwécklung vun der Pandemie, iwwert de Virus a 
seng Mutanten, iwwert d’Impfstoffer, hir Disponibili-
téit, hir Wierksamkeet an nach ganz vill aneres, an 
och de Fait, wéi d’Leit an d’Vakanz fueren, zum 
Beispill.
Dëse Constat, deen och ëmmer méi Länner gemaach 
hunn, déi sech e fest definéierte Plang wollte ginn, 
dee se awer net anhale konnten - an ech si frou, dass 
mir dat hei net gemaach hunn, obwuel et hei ëmmer 
erëm an ëmmer erëm gebietsmillenenaarteg gefuer-
dert gëtt, ouni selwer awer genau ze soen, op wat ee 
sech soll beruffen -, wäert och eng vun deene 
Schwieregkeete vun engem neie Pandemiegesetz 
duerstellen: Wéi kréie mer kloer Krittäre festgeluecht, 
ouni eis awer déi absolutt néideg Flexibilitéit ze hue-
len, déi mer a sou enger spezifescher Situatioun och 
brauchen? Wéi bleiwe mer bei enger konstant wies-
selnder Situatioun handlungsfäeg? Dat wäert e ganz 
schwieregen Exercice ginn, wa mer op deenen elo 
getrëppelte Weeër wëlle weidergoen, wa mer eis net 
wëlle weider aner Strategien, aner Méiglechkeete 
ginn, fir da Gesetzer op Pabeier ze bréngen.
Déi virsiichteg Ouverturen, déi mer virun dräi Wochen 
decidéiert hunn - d’Terrassen zum Beispill -, déi hu 
keng nei Flambée provozéiert. Déi Ouverturen, déi si 
gutt ukomm am Secteur, och wann ee muss mat uge-
zunnener Handbrems fueren. Si ass gutt fir d’Popula-
tioun, si ass fir eis all gutt, well mer erëm gewësse 
convivial Momenter kënnen hunn, trotz strengen 
Oploen a Limitatiounen. An ech wëll hei nach eng 
Kéier den Opruff maachen, sech och un déi Reegelen 
ze halen, fir ze verhënneren, dass mer mussen zréck-
rudderen. A bis elo hunn d’Leit dat och ganz gutt 
dobausse gemaach an ech wéilt hinnen och dofir 
nach eng Kéier felicitéieren.
Elo kënne mer weider kleng Ouverturë maachen am 
Sport an an der Kultur. An och dat ass positiv fir 
d’Gesellschaft, dat ass positiv fir d’Moral vun de Leit, 
fir déi mental, psychesch a physesch Gesondheet 
vun de Mënschen. Et ass och gutt, dass déi Reege-
lung an der Kultur vun zéng Leit, déi Musek maa-
chen, mat véier Leit mat enger Mask un erausgeholl 
ginn ass. Dat wär wierklech schwéier ëmsetzbar 
gewiescht. Och wann d’Iddi hannendrun eng ganz 
louabel war, ass et awer gutt, dass dat elo geännert 
gouf. Dat mécht d’Veräinsliewen erëm zum Deel 
méiglech. An d’Veräinsliewen ass en enorm wich-
tege Bestanddeel vun eiser Gesellschaft. Déi Valeu-
ren, déi een an engem Veräin léiert, déi Frëndschaf-
ten, déi si fir vill Leit op d’mannst grad esou wichteg 
wéi dat, wat se an der Schoul emol eng Kéier geléiert 
hunn.
A mir maache lues a lues erëm op. A mat lues a lues 
ass och kloer gesot, dass een net alles ka mateneen 
erëm opmaachen an dass ee sech Prioritéite gesat 
huet. A wann ee sech d’Prioritéit gesat huet, dass et 
gewësse Méiglechkeeten am Sport erëm gëtt, da 
kritt een, wéi ech hei virdru vun der Riednerin vun der 
CSV, gesot: „Dat ass onverständlech! Dat ass net 
kohärent!“ Ech hunn emol eng Kéier déi Wierder alle-
guer opgeschriwwen, déi d’Madamm Hansen gesot 
huet: Et wär guer näischt geschitt, et wär Gepiddels, 
et wär keng Logik, et wär keng Strategie, et wär villes 
onkloer, et wär keng Kohärenz, et wär net virbereet. 
Et wär also ganz, ganz schlëmm, wat hei zu Lëtze-
buerg geschitt, wann een dat doten alles fir wouer 
hëlt.
Bon, ech si wierklech fest iwwerzeegt, dass d’CSV 
hei absolutt falsch läit, wéi a sou villem, wat se an 
der leschter Zäit gemaach huet, an dass et ganz rich-
teg ass, wat d’Regierung hei gemaach huet, dass se 
Prioritéite gesat huet an dass se gesot huet: „Jo, an 
der Schoul an am Schoulsport, dat sinn zoue Grup-
pen. Do kann ee Sport maachen, well do kloer defi-
néiert ass, wien do zesummen ass“, an dass een 
dofir net, wann een dat op där enger Säit opgemaach 
huet, iwwerall kann opmaachen an dee ganze Sport 
erëm méiglech mécht. Oder wëllt d’CSV dat? Ass et 
dat, wat d’CSV wëllt, dass et iwwerall erëm ...

Mme Martine Hansen (CSV).- D’LASEP ass, 
mengen ech, eppes anescht wéi de Schoulsport.

M. Georges Engel (LSAP).- ... méiglech ass, 
Sport ze maachen, an all de Veräiner erëm alles, 
alles opzemaachen? Ass et dat, wat d’CSV wëllt?

Mme Martine Hansen (CSV).- Dir hätt sollen 
nolauschtere virdrun!

M. Georges Engel (LSAP).- O, ech hu ganz gutt 
nogelauschtert, Madamm Hansen. Ech hu ganz, 
ganz gutt nogelauschtert! An Dir hutt, wéi alt erëm 
eng Kéier, wéi esou oft, 100.000 Froe gestallt, mee 
null, awer och null Äntwerte ginn! Dir gitt einfach 
keng Äntwerten. Dir stellt alles a Fro, mee Dir gitt 
keng Äntwerten!

Mme Martine Hansen (CSV).- Mir hunn awer 
schonn zumindest zwou konkreet Motiounen.

M. Georges Engel (LSAP).- Dir hutt och, Dir hutt 
och hei, ...

Mme Martine Hansen (CSV).- Da stëmmt déi!

M. Georges Engel (LSAP).- ... wéi d’Impfstrategie 
virgestallt gouf, Madamm Hansen, wéi hei iwwert 
de Cordon sanitaire geschwat ginn ass, deen d’Re-
gierung ageféiert huet bei de Spideeler ..., do hunn 
ech keen héieren, dee gesot huet: „Ma mir hätten 
och gäre Cordon-sanitairen an de Fleegeheimer an 
an den Altersheimer.“ Dat hutt Der net gesot! Elo, 
am Nachhinein, sot Dir: ...

Mme Martine Hansen (CSV).- Mir hunn nach de 
Februar, ...

M. Georges Engel (LSAP).- ... „O, mir hätten och 
do missen e Cordon sanitaire maachen!“

Mme Martine Hansen (CSV).- ... den 2. Februar, 
eng Question parlementaire dozou gestallt.

M. Georges Engel (LSAP).- Ma dat ass einfach!

M. Dan Kersch, Vice-Premier Ministre.- Heiansdo 
ass d’CSV duerno méi schlau.

M. Georges Engel (LSAP).- Hannenno weess jidd-
wereen alles besser, Madamm Hansen.

M. Dan Kersch, Vice-Premier Ministre.- Net 
ëmmer, awer heiansdo!

M. Georges Engel (LSAP).- Esou ass et ...

(Coups de cloche de la présidence)

... einfach, herno ze soen: „Mir hätten et besser 
gemaach a mir hätten et besser gewosst.“ Nee, 
esou ass et awer net an der Realitéit. Esou ass et 
awer net an der Realitéit, Madamm Hansen a léif 
CSV! An Dir gesitt dat jo och, Dir hutt jo och interna-
tional Kontakter an Är Schwësterpartei an 
Däitschland oder och aner Schwësterparteien, déi 
fuere jo och elo net ee Kurs, wou se ni mussen 
zréckrudderen, soss géift Der dat jo hei net kënnen 
esou soen. An hei zu Lëtzebuerg hu mer bis elo 
lues a lues opgemaach. A mir hunn et bis elo 
evitéiert, fir mussen zréckzerudderen. Also war déi 
Strategie, déi hei zu Lëtzebuerg gemaach ginn ass, 
guer net esou schlecht. Et ass kee Gepiddels! Et 
ass keen Zickzackkurs! Mir fueren eise Kurs. Mir 
fueren eisen eegene Wee, fir d’Situatioun hei zu 
Lëtzebuerg anzeschätzen an d’Mesuren ze huelen, 
a klengen novollzéibare Schrëtt, déi allkéiers eva-
luéiert ginn. A mir hale gläichzäiteg och e Bléck op 
d’Entwécklung an deenen anere Länner, souwuel 
wat déi sanitär Situatioun an d’Entwécklung vun de 
Mutanten ugeet wéi och a Bezuch op d’Mesuren, 
déi an anere Länner geholl ginn.

Une voix.- Très bien!

M. Georges Engel (LSAP).- Et geet virun a 
Richtung vu méi Fräiheeten, mee et geet noutge-
dronge lues virun. Mir mussen, wéi gesot, ëmmer 
nees kucken, wéi sech d’Situatioun entwéckelt. Am 
Moment musse mir speziell d’Situatioun an de 
Spideeler am A behalen, an dat virun allem, wat 
d’Leit ënner 60 Joer ugeet, déi ëmmer méi betraff si 
vu méi schwéiere Krankheetsverleef, ech hunn et 
virdru gesot. Dat mécht eis Suergen!

D’Zuel an den Undeel vun de Covidpatienten an de 
Spideeler an op den Intensivstatioune geet erop, 
den Altersduerchschnëtt geet erof an dat ass net 
gutt. Dës Entwécklung musse mer, wéi gesot, viru 
suivéieren an am Noutfall och dorobber reagéieren. 
A mir mussen och kucken, wat den Afloss an d’Ver-
breedung vun deenen neie Mutanten ugeet, vun 
deenen nach laang net alles gewosst ass.

A positiv stëmmt eis awer déi gutt Progressioun bei 
den Impfungen. Jo, eng Woch maache mer der 6.000 
den Dag an déi aner Woch maache mer der manner. 
Dat kënnt vir. Mee am Allgemengen hu mer eis gutt 
rattrapéiert par rapport zum EU-Duerchschnëtt. Och 
do leie mer relativ gutt. A mir hunn et hei mat den 
Impfungen awer fäerdegbruecht, schwéier Krank-
heetsverleef, Hospitalisatiounen an Hospitalisa-
tiounen op der Intensivstatioun bei eeleren a méi 
vulnerabele Leit erofzekréien. A lues a lues komme 
mer jo och ëmmer méi wäit mat den Impfungen. A 
lues a lues kënne mer eis dann och Gedanke maa-
chen, wéi mer op déi dote Situatioun wäerte weider 
reagéieren.

An ech sinn nach eng Kéier iwwerrascht, dass elo 
vun der CSV hei gesot gëtt: „Jo, dee Cordon sani-
taire, deen hätte mer och misse maachen. A mir 
hätten elo gäre quasi eng Impfflicht“ - wann ech dat 
awer richteg deiten, eng Impfflicht am Fleege-
beräich-Secteur. Gëllt dann déi Impfflicht do och fir 
d’Schoul? Mussen dann elo d’Kanner och virweisen, 
dass se en negativen Test hunn, wa se an d’Schoul 
kommen, well soss dierfe se net méi an d’Schoul 
kommen? Mussen dann och d’Schoulmeeschteren 
en Impfpass hunn, wa se an d’Schoul ginn, ...

(Brouhaha)
... soss dierfe se keng Schoul méi halen? Oder wéi 
wäit ...

Mme Martine Hansen (CSV).- Dir musst mir net 
grad hei all d’Wierder am Mond verdréien.
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M. Georges Engel (LSAP).- ... wëllt Der dat da 
féieren? An deem enge Beräich, do hätt Der et 
gären, an deem anere Beräich hätt Der et net gären. 
A wat maacht Der dann, wa kee Personal méi do 
ass, fir d’Leit ze soignéieren? Wat maacht Der dann, 
wann eng ganz Rei op hiert Recht pochen ze soen: 
„Mir wëllen net geimpft ginn“?
(Coups de cloche de la présidence)

M. Fernand Etgen, Président.- Här Engel, 
d’Madamm Hansen wëllt Iech eng Fro stellen.

M. Georges Engel (LSAP).- Oder hätt Der gären, 
dass eng Impfflicht kënnt?

Mme Martine Hansen (CSV).- Fait personnel. Ech 
wëll mer einfach net d’Wierder am Mond verdréie 
loossen.
Ech hunn net vun enger Impfflicht, weeder bei den 
Enseignanten nach bei de Kanner, geschwat. Well 
d’Kanner kënne jo nach net geimpft ginn. Ech hu 
gesot: „D’Kanner kënnen net geimpft ginn, déi 
Jugendlech kënnen nach net esou séier geimpft 
ginn, also musse mer d’Schoul esou sécher wéi 
méiglech maachen.“ An all Expert seet et, an ech 
mengen, souguer och den Här Lauterbach, an ech 
mengen, dee steet Iech jo e bësse méi no, seet: 
„mindestens zweemol d’Woch.“ An dat ass dat, wat 
mer gefrot hunn. Mir hu vu soss näischt geschwat.

M. Georges Engel (LSAP).- Jo. Mee Dir frot 
d’Impfflicht bei deem engen, ...
(Brouhaha)
... an der logescher Konsequenz misst se jo dann 
och éierens anescht, ...

Mme Martine Hansen (CSV).- Ma well dat vulne-
rabel Leit sinn!

M. Georges Engel (LSAP).- ... misst se jo och op 
där anerer Säit sinn.

Mme Martine Hansen (CSV).- An der Klinik an an 
den Altersheimer si vulnerabel Leit.

M. Dan Kersch, Vice-Premier Ministre.- Dat 
heescht also, Dir hätt net gären déi nämmlecht 
Bedéngungen an de Schoulen? Do ass et also 
anscheinend net esou wichteg wéi an engem anere 
Beräich?

Mme Martine Hansen (CSV).- Also, dem Här 
Kersch wëll ech soen: An der Schoul sinn net onbe-
déngt vulnerabel Leit!

Une voix.- Voilà!
Mme Martine Hansen (CSV).- An de Klinicke si 

vulnerabel Leit, an den Altersheimer si vulnerabel 
Leit an do brauche mer en dichte Cordon sanitaire, 
e Cordon sanitaire, dee keng Seibecken ass, mee 
en dichte Cordon sanitaire. An duerfir hu mer déi 
Proposition de loi gemaach.

M. Georges Engel (LSAP).- Ech wëll just soen, ...
Mme Martine Hansen (CSV).- An de Schoule 

wëlle mer gär sou sécher wéi méiglech sinn. A mir 
fuerdere Schnelltester.

M. Georges Engel (LSAP).- ... ech wëll just 
soen ...

M. Fernand Etgen, Président.- Här Engel, den Här 
Roth wëllt och nach eng Fro stellen.

M. Georges Engel (LSAP).- Natierlech kann den 
Här Roth mir och eng Fro stellen.

M. Gilles Roth (CSV).- Ganz éierlech, Här Engel, 
mee mat allem Respekt, ech fannen et awer éier-
lech gesot net normal, dass Leit, déi an engem 
Fleegereseau schaffen, net geimpft sinn a covidpo-
sitiv ...
(Brouhaha)
... bei Leit ginn, déi se solle betreien, wat an der 
Reegel - well soss hutt Der jo keng Fleegeverséche-
rung zegutt - vulnerabel Leit sinn. Ech fannen dat 
net normal! An ech fannen, dass de Principe de 
précaution dat do net sollt erlaben.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Roth. 
An elo kritt den Här Engel d’Wuert zréck.

M. Georges Engel (LSAP).- Dee selwechte Prin-
cipe de précaution misst jo dann och fir d’Schoule 
gëllen.
(Brouhaha)
A majo.

M. Gilles Roth (CSV).- Nee. Mee et ass awer en 
Ënnerscheed. Do sinn ...
(Brouhaha)

M. Georges Engel (LSAP).- Gutt.
M. Gilles Roth (CSV).- Jo, jo, jo.
M. Georges Engel (LSAP).- Ech wëll just soen ...

(Brouhaha)
Ech wëll just soen: Wa virdrun d’CSV vu „guer 
näischt“, „Gepiddels“, „keng Logik“, „keng Strategie“, 
„villes onkloer“ a „keng Kohärenz“ geschwat huet, 
dann, mengen ech, hu se vu sech selwer geschwat.

Une voix .- A!

M. Georges Engel (LSAP).- Wann alles esou geet, 
wéi mer dat hei de Moment geplangt hunn an 
iwwerluecht an ugeduecht hunn, da wäerte mer an 
deenen nächste Wochen a Méint gutt an ëmmer 
méi bei den Impfunge virukommen an esou och 
ëmmer méi Fräiheete kréien, déi Fräiheeten, op déi 
mer alleguerte gammsen an déi mer alleguerte 
gären hätten.
A wa mer alleguerten zesummen, a virun allem hei 
op menger rietser Säit, an ech wëll net den Här 
Marc Baum nach eng Kéier an dee Strudel hei mat-
eranzéien, mee wa mer alleguer zesummen och an 
eiser Kommunikatioun e bësse méi positiv wären, 
mengen ech, géife mer och an der Meenung 
dobaussen als Politiker vill besser dostoen. Ech 
ginn heimat den Accord vun der LSAP.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Georges Engel. An da ginn ech d’Wuert weider 
un déi honorabel Madamm Josée Lorsché. 
Madamm Lorsché, Dir hutt d’Wuert.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Merci, Här 
President. Wann ech hei esou op meng riets Säit 
kucken, hunn ech d’Gefill, datt den Här Engel d’CSV 
verscheucht huet.

M. Georges Engel (LSAP).- Et waren der virdru 
schonn e puer net do.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Et sinn der 
awer nach e puer heibannen an dat freet mech ganz 
besonnesch.

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Si sinn zu fënnef.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Si sinn zu 
fënnef. Ëmmerhin!
(Brouhaha)

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État.- Den Här Lies geet den Appell maachen. A, 
lo si se zu sechs ...

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- A wéi mäi 
Virriedner virdru gesot huet: Jo, et ass richteg, am 
Nachhinein ass een ëmmer méi schlau. A virun allem 
d’CSV. Ech hunn elo mat engem Reim ugefaangen, fir 
et e bësse poeetesch ze maachen.
(Brouhaha)
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, mat dësem 
Projet de loi fänke mer am Fong do un, wou mer 
mam leschte Projet de loi opgehalen hunn, an zwar 
bei virsiichtege Schrëtt a Richtung Normalitéit.

Une voix.- Très bien!
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- D’Schrëtt sinn 

nach ëmmer kleng. An d’Ausriichtung vum Projet de 
loi ass restriktiv, ganz kloer. Entscheedend ass fir 
eis awer, datt mir eis kontinuéierlech an eng richteg 
Richtung, an eng positiv Richtung beweegen a keng 
Sprangpressessioun mat dräi Schrëtt no vir an 
zwee no hanne veranstalten, esou wéi aner Länner 
mat hirem Hickhack tëscht Op- an Zoumaachen.
D’Strategie vun eiser Regierung besteet notamment 
doran, op grouss Spréng ze verzichten an esou ze 
verhënneren, datt onvirsiichteg Lackerungen no kuer-
zer Zäit nees réckgängeg musse gemaach ginn.
Mat den Impfungen, Dir Dammen an Dir Hären, ass 
Lëtzebuerg mëttlerweil gutt ënnerwee. An ech wéilt 
och emol e positiivt Wuert un all déi Leit riichten, 
déi an den Impfzentere schaffen ...

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Merci.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- ... an eng ganz 
gutt Aarbecht leeschten. Ech muss soen, déi 
Impfzentere fonctionéieren à la perfection!

Une voix.- Ganz richteg!
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Op der leschter 

Ligne droite vun der Immuniséierung duerch 
Impfung si mer allerdéngs nach net ukomm. An 
donieft wësse mer och mëttlerweil, datt de Virus 
ëmmer op en Neits fir béis Iwwerraschunge suergt, 
net zulescht bei deene Jonken, wou en ëmmer méi 
oft zu schwéiere Krankheetsverleef féiert, vun all de 
Varianten, déi en esou mat sech bréngt, emol ofge-
sinn.
(Mme Djuna Bernard prend la présidence.)
Et gëtt also gutt Grënn, fir virsiichteg ze bleiwen. An 
als Gréng ënnerstëtze mer dës Virsiicht vun der 
Regierung, awer och net just aus sanitäre Grënn. Mir 
ënnerstëtze se och aus psychologesche Grënn. Eng 
Politik, déi souzesoen nom „Zuckerbrot-und-Peit-
sche“-Prinzip fonctionéiert, ass eiser Gesellschaft 
nämlech och psychologesch net zouzemudden. A 
mir sinn och der Meenung, datt eng Method wéi dës 
d’Mënschen infantiliséiert. Am Fong ass e stännegt 
Hin an Hier tëscht Opmaachen an Zoumaachen 
näischt anescht wéi dat, wat d’Kanner beim Klees-
chen a beim Houseker erliewen, nämlech Belounung 
a Strof am selwechte System. Op laang Dauer féiert 
esou eng Hin-an-Hier-Method zu Onverständnis bei 
de Mënschen a gëtt mat der Zäit kontraproduktiv, 
well kee weess, wou en drun ass. An da gehäit een 
d’Reegele fréier oder spéider iwwer Bord.

Zu Lëtzebuerg, an dat weisen d’Sondagen, ass 
d’Akzeptanz vun de Reegelen nach ëmmer grouss, 
quitte datt ee sech awer munchmol muss froen, 
wivill Stéit sech effektiv un d’Zweeërreegel halen 
am Privatberäich. Et ass verständlech a mënsch-
lech, datt sech net ëmmer dru gehale gëtt, mee et 
ass onverantwortlech an eigentlech entsprécht et 
jo awer och net dem Gesetz.
Egal wéi woen ech haut awer ze behaapten, datt 
d’Kontinuitéit vun de Moossnamen, déi mer mat de 
leschte Covidgesetzer - et sinn der schonn eng Rei -
erreecht hunn, eis haut vu Virdeel ass. Dat gesäit 
ee ganz genee un den Infektiounszuelen an um In-
fektiounsgeschéien, wou ech e bëssen d’Ver-
gläicher gekuckt hunn um internationalen Niveau. 
An do muss ee wierklech soen, datt mer als Lëtze-
buerg dach awer besser dosti wéi vill aner Länner. 
Dat léisst d’Hoffnung op méi Fräiheeten natierlech 
wuessen. Ech wëll domat awer net soen, datt een 
all déi Zuele soll verharmlosen.
Dir Dammen an Dir Hären, d’Moossnamen, déi mir 
dann haut mat dësem Projet de loi decidéieren, 
huet de Rapporter Mars Di Bartolomeo gutt erkläert 
virdrun. An dofir him eng weider Kéier e grousse 
Merci, och wann en elo kuerz bis eraus ass. Si sinn 
an e puer Sätz resuméiert.
(Interruption)
A, en ass op der rietser Säit.

M. André Bauler (DP).- En ass matzen ënner eis.
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Awer net ze 

wäit.
(Interruption)
Ech hat en net erkannt. En huet eng Mask un. An en 
ass e bëssen, ...
(Interruption)
... en ass net op senger Plaz. Mee ech hunn en ent-
deckt.
Ech waarden dann, bis Är Gespréicher fäerdeg sinn, 
an da fueren ech virun.

M. André Bauler (DP).- Loosst Iech net ophalen.
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- D’Reegelen, déi 

den Här Rapporter erkläert huet, sinn an e puer Sätz 
resuméiert. Fir eng ganz Rei Mënsche bedeite se 
awer ganz vill, ugefaange bei deene ville Membere 
vun de Musek- a Gesangveräiner, déi gréisstendeels 
an der UGDA regruppéiert sinn an déi eng laang Ge-
schicht hunn, déi Veräiner. Si geet am Fong zréck 
op d’Joer 1863.
Am Ganze sinn et, laut dem Stand vu virgëschter -
ech hunn nogefrot - genee 12.911 Memberen, déi 
op 281 Veräiner an der UGDA verdeelt sinn an déi e 
groussen Deel vun hiren Aktivitéite scho virun 
engem Joer praktesch un den Nol hu missen 
hänken, natierlech aus sanitären Ursaachen.
Datt d’Reegelen, trotz dem Konsens, deen d’Regie-
rung mat der UGDA erausgeschloen hat, um Terrain 
zu gréisserer Onzefriddenheet, Demotivatioun an 
Enttäuschung geféiert hunn, ass mënschlech a ver-
ständlech. An ech denken och hei un e Blosmuseker 
vun der LSAP, dee sech och schonn dozou geäussert 
huet.

M. Georges Engel (LSAP).- Très bien!
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Dobäi muss ee 

jo wëssen, datt dës Amateurmusekveräiner net just 
eng kulturell Vocatioun hunn an e wichtege Pilier 
vum kulturelle Liewen zu Lëtzebuerg duerstellen, si 
suergen och fir sozialen Zesummenhalt, bestëmmt 
och zu Suessem bei Iech.

M. Georges Engel (LSAP).- Jo.
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- A si droe mas-

siv zum gesellschaftleche Liewen an de Gemenge 
bäi, an dat generatiounsiwwergräifend.

M. Georges Engel (LSAP).- Richteg.
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Mat dësem Pro-

jet de loi kënnen d’Fanfaren, d’Harmonien, d’Brass-
bands, d’Bigbands a wéi se all heeschen, also all 
d’Blosensembelen, ënner méi realisteschen an adä-
quate Bedéngunge prouwen a Concerte spillen, 
quitte datt gewëssen Aschränkungen, déi schonn 
erkläert gi sinn, sech natierlech nach ëmmer opdrän-
gen.
Ech kommen dann zum Sport. En zweete grousse 
Secteur, dee vun dësem Projet de loi profitéiert, ass 
eebe grad dee vum Sport, mee och vun den Aktivi-
téiten, déi ënnert de klasseschen, vläicht liicht ver-
eelzte Begrëff vu „culture physique“ falen. Hautdes-
daags schwätze mer éischter vu Fitnesszenteren, 
Danzschoulen, Yogazenteren an esou weider. Och 
hei féiert de Projet de loi zu engem Fortschrëtt an 
deem Sënn, datt nees ënner méi attraktive Bedén-
gungen trainéiert, gedanzt a sech beweegt ka ginn, 
ouni datt de Schutz virum Virus ze kuerz kënnt. Dovu 
profitéieren net nëmmen d’Veräiner an déi aktiv 
Sportler, mee och d’Danzschoulen an d’Fitnesszente-
ren, déi ënnert den aktuelle Konditiounen zum Deel 
riskéiert hunn, carrement an d’Faillite ze falen.
Dobäi kënnt dann och, an do kommen ech bei 
d’Kompetitiounen, datt bis zu 100 Leit fir all 

Leeschtungsklass an Alterskategorie nees erlaabt 
ginn, wann zwee Meter Distanz zueneen agehale 
ginn. An et ass souguer méiglech, Här Rapporter, 
datt een 100-Meter-Courssen, 200-Meter-Courssen 
a 400-Meter-Coursse ka lafen, am Fall wou zwee 
Couloiren zwëschent den Athleeten ausgelooss 
ginn. An dat ass wierklech e ganz grousse Fort-
schrëtt, op alle Fall fir déi Sportaart, vun där Dir ge-
schwat hutt, nämlech d’Liichtathleetik.

M. Mars Di Bartolomeo (LSAP), rapporteur.- An 
110-Meter-Hürden.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Geet och. Dës 
Lackerung féiert zu enger grousser Erliichterung, 
awer net nëmmen an där doter Federatioun, mee a 
ville Sportfederatiounen, wou ee muss wëssen, datt 
de Sportsecteur e Secteur ass, an deem Dausende 
vu Kanner, Jugendlechen an Erwuessenen aktiv 
sinn. Vill vun hinnen erliewen de Veräi wéi eng zweet 
Famill, mat ville Frënn a Bezuchspersounen. Donieft 
bitt de federéierte Sport natierlech och d’Chance, 
sech op eng fair Manéier ënnereneen ze moossen, 
Teamgeescht, Frëndschaft a Fairplay ze entwécke-
len, wichteg Wäerter an eiser Gesellschaft, ouni 
Héichleeschtunge mussen ze erbréngen. Kréien 
d’Sportler dës Chance wärend laanger Zäit net, gëtt 
d’Motivatioun fir ze trainéieren natierlech ëmmer méi 
kleng oder se geet carrement verluer, mam Resultat, 
datt kierperlech aktiv Mënschen zu Beweegungsmuf-
fele ginn, mat alle gesondheetlechen a mentale Pro-
blemer, déi doraus entstinn.
An deem Sënn ënnerstëtze mir och, datt d’Schoul-
schwammen nees fir ganz Klassen am Baseng 
méiglech gëtt, wat elo net méi méiglech war. Ënnert 
dem Stréch féiert dës op den éischte Bléck kleng 
Lackerung derzou, datt vill Klassen iwwerhaapt nees 
schwamme ginn amplaz op eng Alternativ mussen 
auszewäichen, déi net onbedéngt aus Beweegung 
besteet an déi de Kanner d’Freed un der Beweegung 
jo dann och net ka vermëttelen.
Net manner wichteg ass déi gesellschaftlech, sozial 
an integrativ Fonctioun vum Sport a vun de Sport-
veräiner. An dowéinst ass et no laangen Zäite vu 
Kontaktaarmut onëmgänglech, de Maximum vum 
Méiglechen erauszeschloen. An ech sinn iwwer-
zeegt, datt dat mat dësem Projet de loi gemaach 
gëtt, mat der néideger Virsiicht.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, wa mer 
vun de Veräiner schwätzen, déi jo haut am Mëttel-
punkt stinn, féiert awer och kee Wee derlaanscht, 
fir e puer Wierder iwwert de Benevolat als wichtegt 
Standbeen zum Veräinsliewen ze verléieren.
Eigentlech huet d’Pandemie eis de gesellschaftle-
che Wäert vum Benevolat méi wéi jee bewosst 
gemaach. Et huet sech erausgestallt, datt en eng 
wichteg Stütz vum Staat ass, wann de Staat iwwer-
fuerdert ass, well wie war deen Éischten, deen 
isoléiert vulnerabel Mënschen am Ufank vun der 
Pandemie mat Iesswuere versuergt huet? A wie war 
deen Éischten, dee Maske gebitzt huet? Dat war net 
de Staat, dat waren d’Scouten an eng ganz Rei 
Benevoller aus anere Veräiner a souguer Privatper-
sounen, déi zousätzlech zu hirem normale Beruffs-
alldag ganz kreativ gi sinn an Initiativen op d’Bee 
gestallt hunn, fir vulnerabele Mënschen ze hëllefen.
Doriwwer eraus leeschte vill Benevoller och eng 
wäertvoll Aarbecht um Niveau vun der nonformaler 
Bildung, vun der Erzéiung, déi sech net op profes-
sionell Strukture wéi zum Beispill de Service d’édu-
cation et d’accueil an anerer däerfe limitéieren. 
Domat stellen ech déi Aarbecht net a Fro. Ech den-
ken awer, datt déi informell Erzéiungs- a Sozialaar-
becht, déi Honnerte vu Benevoller hei zu Lëtze-
buerg am Alldag leeschten, eng wichteg Ergänzung 
zum professionelle Secteur duerstellt an déi Uner-
kennung muss kréien, déi se verdéngt, och a virun 
allem an der Pandemie.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, d’Politik 
beschäftegt sech scho méi laang mam Benevolat 
an dat net eréischt zanter dem Ausbroch vun der 
Pandemie. Ech schwätze vun der dréngend néide-
ger Ënnerstëtzung vun de Benevollen, déi am Koa-
litiounsaccord festgehalen ass. An ech denken, et 
ass esou lues de Moment, dovun ze schwätzen.
An deem Kapitel steet, datt de fräien an net remu-
neréierten Engagement vu Persounen d’Häerz vum 
sozio-associative Secteur duerstellt an eng wichteg 
Roll an eiser Gesellschaft spillt. Leider huet d’Ent-
wécklung awer scho virun der Pandemie gewisen, 
datt de Benevolat a villen Organisatioune récklee-
feg ass. Dat huet seng Grënn. De Benevolat huet 
mat ville Problemer ze kämpfen, och well d’Beruffs-
liewen ëmmer méi belaaschtend gëtt zum groussen 
Deel.
Duerfir huet d’Koalitioun sech drop gëeenegt, eng 
Strategie ze entwéckelen, fir de Benevolat méi 
geziilt ze fërderen an ze ënnerstëtzen, dëst an Ze-
summenaarbecht mat der Agence du bénévolat an 
am Dialog mat de Veräiner. Eis Suerg ass aller-
déngs déi, datt d’Agence du bénévolat mat just 2,5 
Tâchen ausgestatt ass a mat deem Optrag dach 
awer virun enger grousser Erausfuerderung wäert 
stoen. An ech denken och un de Conseil supérieur 
du bénévolat, dee laut mengen Informatiounen net 
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méi fonctionéiert oder net méi esou, wéi e soll, wat 
natierlech och bedenklech ass. Mee vläicht liwwert 
grad d’Pandemie den Declic, fir dëse Gremium nees 
ze reaktivéieren, wuel wëssend, datt d’Pandemie 
d’Problemer vum Benevolat nach verstäerkt huet.
Vill Benevoller hunn den Uschloss un hire Veräin an 
der Pandemie verluer a riskéieren, de Wee zréck net 
méi ze fannen. Eng vun den Ursaachen ass déi, datt 
dës Persoune sech selwer oder anerer wollte schüt-
zen an net méi un deenen Aktivitéiten deelgeholl 
hunn, déi eigentlech nach am direkte Kontakt 
méiglech waren. En anere Grond ass deen, datt 
d’Benevoller digital ënnerversuergt sinn an de 
Kontakt zu hiren Associatiounen och doduerch ver-
luer hunn, emol ofgesinn dovun, datt och net all 
Veräin digital iwwerbegaabt ass.
Am sougenannten digitalen Zäitalter ass et duerfir 
eiser Meenung no wichteg, där Entwécklung mat 
geziilten Offeren an d’Aen ze kucken, esou wéi dat 
och an anere Länner um Niveau vum Benevolat 
gemaach gëtt. An an der Lescht sinn eng ganz Rei 
Artikelen doriwwer ze liesen.
Elo, wou de Radius vun den Aktivitéiten nees ufänkt, 
virun allem ënner fräiem Himmel, méi grouss ze ginn, 
ass et awer och un der Zäit, alles drunzesetzen, fir 
den Terrain nees mat Liewen ze fëllen an opzepas-
sen, datt d’Kanner an déi Jonk den Associatiounen 
net verluer ginn. An do kommen ech eebe grad bei 
d’Schnell- a bei d’Selbsttester, wou mer mengen, datt 
et schonn domat ufänkt, datt déi zimmlech einfach 
duerchféierbar Schnelltester oder, besser gesot, 
Selbsttester net just an de Schoule sollen agesat 
ginn, fir de Presenzunterrecht berechtegterweis ofze-
sécheren. Schnelltester a Selbsttester sollten an alle 
relevante Lieuen, op alle relevante Plazen agesat 
ginn, wou d’Mënsche sech zesummefannen, uge-
faange beispillsweis bei de Scoutscampe fir d’Kan-
ner a Jonker, an de Jugendhaiser bis hin zu de 
Seniorevereenegungen, dem Club Senior, a villen 
anere méi.
Aus deem Grond begréisse mir et ganz kloer, datt 
d’Regierung Milliounen, wierklech Millioune vu 
Schnell- a Selbsttester bestallt huet, fir se an de 
relevante Secteuren anzesetzen. Den Detail vun der 
Verdeelung ass nach net bekannt, mee ech ginn der-
vun aus, datt de Premierminister oder d’Madamm 
Gesondheetsminister herno e puer Wierder wäerten 
doriwwer verléieren. Ëmmerhi kënne sou Tester wéi 
dës verhënneren, datt wichteg edukativ, gesellschaft-
lech, kulturell a sportlech Aktivitéite verbuede ginn 
an datt ganz Secteure mussen zougemaach ginn. A 
si sinn och e wichtegen Hiewel, fir de Wee an d’Fräi-
heet eigentlech ze beschleunegen.
Meng Gedanke sinn elo scho beim nächste Projet de 
loi, op dee vill Leit souzesoe gedëlleg-ongedëlleg 
waarden an der Hoffnung, datt mer an der Kontinui-
téit zu de Fräiheete fannen, virun allem wat d’Fräi-
heeten am Bausseberäich ugeet, vu datt et jo ëmmer 
méi kloer gëtt, datt d’Ustiechungsgefor dobaussen 
extreem niddreg ass a laut de leschten Erkenntnisser 
bei just engem Prozent läit. Dat ass wierklech net 
vill.
Am Hibléck op d’Zukunft, Dir Dammen an Dir Hären, 
wéilt ech ofschléissend awer nach en anere Punkt 
uschwätzen, deen zäitlech vill méi wäit reecht -
iwwert déi nächst Joren eraus - wéi dëse Projet de 
loi an deen nächsten. Et handelt sech ëm de souge-
nannte Long-Covid, deen och scho vum Georges 
Engel ernimmt ginn ass, deen zu Lëtzebuerg awer 
nach net weider thematiséiert ginn ass.
Am Ausland steet dëse Phänomeen schonn am Mët-
telpunkt vu villen Diskussiounen. Mir sinn eis awer 
bewosst: Ee Joer geet net duer, fir déifgräifend Etü-
den ze maachen an Datebanken unzeleeën. Dat ass 
evident. Dowéinst hu mer och iwwer ee Joer nom 
Ufank vun der Pandemie warscheinlech nach keen 
Iwwerbléck, wivill oder wéi eng Mënschen zu Lëtze-
buerg un de Spéit- a Laangzäitfollge vum Virus 
leiden.
Um internationalen Niveau konnt allerdéngs scho 
beluecht ginn, datt déi laangwiereg Konsequenze 
vun enger Infektioun sech an Erschëpfungszoustänn 
weisen oder carrement an der sougenannter Fatigue, 
déi och Erschëpfungssyndrom genannt gëtt. D’Kon-
sequenze weise sech awer och a Symptomer wéi 
Kappwéi, Konzentratiounsstéierungen, Kuerzootmeg-
k  eet an neurologesche Stéierungen, déi sech 
meeschtens cumuléieren, änlech wéi bei Patienten, 
déi e Schlag erlidden hunn.
D’Weltgesondheetsorganisatioun schätzt, datt all 
zéngte Coviderkrankten, virun allem Fraen, vu Laang-
zäitfollge betraff wäert sinn an datt et sech heibäi 
virun allem ëm jonk Mënschen handelt, déi e liichte 
Krankheetsverlaf haten. D’WHO huet sech dann och 
zum Zil gesat, sech konsequent op d’Spéit- an 
d’Laangzäitfollge vum Covid ze konzentréieren. An 
dat ass eng gutt Saach. Zu deem Zweck wëllt d’Orga-
nisatioun e Konzept ausschaffen, dat de Long-Covid 
systematesch erfaasst.
Ech kommen awer dann zu Lëtzebuerg. Wat Lëtze-
buerg betrëfft, stellt sech zum engen natierlech 
d’Fro, ob mir net awer misste systematesch ufänken, 
en eegene Regëster op d’Been ze stellen, fir déi néi-

deg Donnéeën ze erfaassen elo mat der Zäit an eis e 
Bild ze maachen iwwert dës Entwécklung an eisem 
Land. Zum anere stellt sech d’Fro, vu wéi enger the-
rapeutescher Prise en charge déi Betraffen an 
Zukunft kënne profitéieren, wuel wëssend, datt och 
schwaach Patienten un änleche Symptomer leiden 
an nach keen Nosuergezentrum zur Verfügung 
hunn, net nëmmen, wat hir kierperlech Symptomer 
ugeet, mee och déi mental Problemer, déi mat esou 
schleefende Krankheeten a Symptomer verbonne 
sinn an Zukunft.
A schlussendlech stellt sech och d’Fro, wéi en Im-
pakt d’Effete vum Long-Covid op d’Sécurité sociale 
wäerten hunn an ob net och wéi an anere Länner 
schonn iwwer eng entspriechend Nomenclature 
misst nogeduecht ginn.
Dir Dammen an Dir Hären, ech si mir bewosst, datt 
d’Theema vum Long-Covid net Objet vun dësem 
Projet de loi ass. Ech wollt se awer onbedéngt 
opwerfen, dës Thematik, eebe grad, well et mëttler-
weil a ville Länner zur Sprooch kënnt. Lëtzebuerg 
däerf den Zuch net verpassen a mir sinn och iwwer-
zeegt an hoffen, datt sech op deem Gebitt wäert 
eppes doen, sief et op der Uni Lëtzebuerg, sief et 
an de Centres de recherche oder am LIH, déi jo alle-
guer awer gutt opgestallt sinn, fir sech där wichte-
ger Aufgab an enger éischter Etapp unzehuelen, a 
jo generell och gutt mam Santésministère zesum-
meschaffen.
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, leider, dat muss een 
ëmmer erëm feststellen, ass d’Pandemie permanent 
mat neien Erausfuerderunge verbonnen. Wa mir awer 
solidaresch a konsequent domat ëmginn an dat an 
Ugrëff huelen, wat mer mussen, da wäerte mer déi 
Erausfuerderungen och meeschteren. An och dovu 
sinn ech iwwerzeegt.
Domat ginn ech den Accord vun der grénger Frak-
tioun a soen deenen, déi heibanne waren, Merci fir 
d’Nolauschteren.

Mme Djuna Bernard, Présidente de séance.- Vill-
mools merci, Madamm Lorsché. An als nächsten 
agedroene Riedner ass et um Här Jeff Engelen. Här 
Engelen, Dir hutt d’Wuert.

M. Jeff Engelen (ADR).- Merci, Madamm 
Presidentin. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, mir si 
frou, och erëm eis Gesondheetsministesch an eise 
Reien ze hunn, wat mer dann och häerzlechst be-
gréissen.
Eemol méi huet den Här Mars Di Bartolomeo ons 
mat vill Begeeschterung duerch den Text vun dësem 
neie Covidgesetz gefouert, duerfir soe mer him en 
häerzleche Merci. Awer d’Koalitioun an d’ADR 
bleiwen a ville Punkten enger fundamental anerer 
Meenung. Vun Ufank un an der Kris huet d’ADR sech 
géint all Aschränkung vun de verfassungsméisseg 
garantéierte Grondrechter ausgeschwat. An och haut 
soe mer nees kloer an däitlech: Mir wëllen, datt déi 
individuell Rechter vun der Beweegungsfräiheet a 
vum Schutz vum Privatliewen nees voll retabléiert 
ginn.
Et muss Schluss si mat der Ausgangsspär a 
Schluss och mat den Aschnëtter an d’Privatliewe 
vun de Leit. Mir hunn als ADR eng Opfaassung vun 
eiser Gesellschaft, déi vun der Fräiheet vum Eenzel-
nen ausgeet an net vun der Allmuecht vun engem 
Staat. Fir eis dréit de Bierger eng Eegeverantwor-
tung a ka wichteg Decisioune fir sech selwer hue-
len, ouni Gängelung duerch d’Regierung. A well mer 
an eiser Haltung konsequent sinn, verlaange mer 
op en Neits dee volle Retablissement vun de Grond-
rechter.
Fir eis Fuerderung e bëssen ze ënnermaueren an ze 
dokumentéieren, wëll ech Iech hei, Madamm 
Presidentin, eng éischt Motioun iwwerreechen.
Motion 3
D’Chamber vun den Deputéierten:
stellt fest:
- datt zënter iwwer engem Joer eng Rei vu gravéie-
rende Restriktiounen a verschidde verfassungsméis-
seg geschützte Grondrechter a Fräiheeten iwwer e 
reglementareschen oder legislative Wee am Kader 
vun der Covidkris imposéiert goufen, dorënner d’Ver-
sammIungsfräiheet, d’Handelsfräiheet, d’Bewee-
gungsfräiheet an de Schutz vum Privatliewen;
- datt d’Begrënnung, d’Legitimitéit, d’Proportionalitéit 
an d’Effikassitéit vun de Moossnamen ëmstridde 
sinn,
ass iwwerzeegt:
- datt an engem demokratesche Rechtsstaat Restrik-
tioune vu Grondrechter mussen eng absolutt Aus-
nam sinn an datt esou Restriktiounen esou séier wéi 
méiglech nees mussen integral opgehuewe ginn;
- datt eng Weiderféierung vun deenen aktuelle Res-
triktioune vun de Grondrechter, wann iwwerhaapt, 
sech all Dag manner justifiéiere léisst, ënner anerem 
och duerch d’Progrèsen an der Impfcampagne,
fuerdert d’Regierung op:
- spéitstens bei der nächster Ofännerung vum 
Covidgesetz an hirem Projet de loi all Restriktioune 

vun de Grondrechter, besonnesch och d’Ausgangs-
spär, an all Agrëffer an d’Privatliewe vun de Leit 
opzehiewen.
(s.) Jeff Engelen.
Mir wëllen och, datt d’Handelsfräiheet, d’Liberté de 
commerce, fir jidderee voll retabléiert gëtt. Wann 
dat och scho bei ville Geschäfter de Fall ass, da 
bleift den Horeca-Secteur nach ëmmer heivun aus-
geschloss a kann net normal fonctionéieren. Mir 
bleiwen als ADR bei eiser Fuerderung, datt den 
Horeca-Secteur nees muss kënne ganz opmaachen, 
selbstverständlech am Respekt vun deene virge-
schriwwene Sécherheetsmoossnamen. An deem 
Sënn wëll ech Iech dann och, Madamm Presidentin, 
eng zweet Motioun hei iwwerreechen.
Motion 4
D’Chamber vun den Deputéierten:
stellt fest, datt:
- den Horeca-Secteur nach ëmmer net ouni Aschrän-
kungen am Respekt vun de perséinleche Schutz-
moossname fonctionéieren däerf;
- all Beweis vun engem méi héijen Ustiechungsrisiko 
hei am Verglach mat anere Commercen, déi schaf-
fen däerfen, feelt;
- d’Fonctionéiere vum Secteur, grad wann d’Wieder 
den Openthalt am Fräien agreabel mécht, positiv 
Auswierkungen op de Gemittszoustand huet,
ass sech bewosst, datt:
- vill Betriber déi ouni hir Schold a vun der Regierung 
verursaachte Manner-Recetten net méi laang wirt-
schaftlech verkraafte kënnen;
- vill Betriber investéiert hunn, fir esou gutt wéi 
méiglech ënnert de Restriktioune kënnen ze schaf-
fen, och zum Beispill duerch d’Opstelle vu Wieder-
schutz op den Terrassen,
fuerdert d’Regierung op, am Fall, wou d’onage-
schränkt Opmaache vun den Hoteller, Restauranten 
a Caféen net decidéiert gëtt:
- d’Autorisatioun fir Terrasse vu 6 Auer mueres bis 
10 Auer owes ze decidéieren;
- den Entreprisen ouni Aschränkung ze erlaben, hire 
Clienten op den Terrasse Wiederschutz ze bidden, 
och a Form vun Zelter.
(s.) Jeff Engelen.
Net nëmmen, Madamm Presidentin, hënnert dës 
Regierung leider mat der Ënnerstëtzung vun der 
CSV den Horeca-Secteur um Opmaachen, nee, si 
geet och nach hin a gëtt verschiddenen Terrassen 
eng nei Definitioun a mécht domadder de Geck mat 
all deene Patronen, déi extra investéiert hunn, fir hir 
Clienten nees kënnen ze zerwéieren. Mir kënnen 
deen Duerjerneen net novollzéien.
Déi dote Gedanken hätt d’Regierung sech och scho 
kënne virun engem Mount maachen. Mir verlaangen 
an hätten et och gäre gesinn, wann d’Terrasse 
wéinstens owes bis zéng Auer hätte kënnen 
opmaachen. Ech mengen, et gëtt jo elo bessert 
Wieder, an ech mengen, et deet der Kaz kee Bockel 
an d’Leit sinn och erëm fir eelef Auer, wann d’Spär-
stonn ass, doheem.
Madamm Presidentin, mir begréissen, datt e puer 
kleng Erliichterungen an dësem Gesetz stinn, spe-
ziell am Beräich vum Sport an der Kultur. Awer eis 
geet dat deels net wäit genuch. Et bleift eis e Rät-
sel, firwat kee Publikum am Sport däerf sinn. De 
Risiko, fir sech an engem Stadion unzestiechen, 
ass ganz sécher net méi grouss wéi an engem Kino 
oder an engem Theater.
Mir verlaangen, datt och eis Sportler an deem Sënn 
kënnen op hir Supporter zielen. An an deem Sënn 
iwwerreechen ech Iech dann déi drëtt Motioun.
Motion 5
D’Chamber vun den Deputéierten:
stellt fest, datt:
- wëssenschaftlech Etüde wéi aus engem Mond vun 
enger Verschlechterung vun der geeschteger Ge-
sondheet vun der Bevëlkerung als Konsequenz vun 
de Covidrestriktioune schwätzen;
- d’Gesellegkeet, och am Kader vu sportleche Mani-
festatiounen, e wichtege Bäitrag fir dës Gesondheet 
ass;
- d’Regierung net bewisen huet, datt den Ustie-
chungsrisiko bei enger Sportveranstaltung am Fräie 
méi grouss ass wéi de Risiko fir de Publikum, sech 
am Theater, am Concert oder am Kino unzestiechen;
- d’Publikumszuele bei esou Sportveranstaltungen 
hei am Land net esou grouss sinn, datt ee si misst 
begrenzen, fir e Mindestofstand tëscht de Leit kën-
nen am Stadion ze garantéieren,
fuerdert d’Regierung op:
- fir all Sportaarten, déi am Fräie praktizéiert ginn, an 
alle Kategorien nees Publikum zouzeloossen, an 
zwar ouni Restriktiounen.
(s.) Jeff Engelen.

Mme Djuna Bernard, Présidente de séance.- 
Merci.
(Interruption par M. Claude Haagen)

M. Jeff Engelen (ADR).- Madamm Presidentin, 
mat hire Fuerderungen ass d’ADR ëmmer manner 
isoléiert. Am Ufank vun der Kris war meng Partei 
nach ganz eleng mat hirer Positioun fir de Respekt 
vun de Grondrechter, mee am Laf vun der Zäit sinn 
och aner Parteie lues a lues op eis Linn komm an 
doriwwer eraus och aner Organisatiounen. 
Doriwwer freeë mer eis.
Héich interessant ass an deem Kontext net nëm-
men d’Diskussioun iwwert d’Fräiheet, mee och 
iwwert déi Krittären, déi als Argumenter beméit 
ginn, fir eis Fräiheeten anzeschränken. E gutt 
Beispill ass déi kontrovers Debatt iwwert déi souge-
nannten Inzidenzwäerter. Mir haten als ADR méi 
wéi eemol iwwer Sënn an Onsënn vun deem terribel 
deiere Large-Scale-Testing geschwat a mir haten 
och eis Iwwerleeungen zu der Aussokraaft an der 
Interpretatioun vun de PCR-Tester hei méi wéi 
eemol virbruecht. Mir bleiwe bei eiser Fuerderung, 
datt d’Cour des comptes soll e Spezialrapport zu 
dësem Theema schreiwen.
Madamm Presidentin, virun e puer Deeg hate mer 
an dësem Haus eng animéiert Debatt iwwert 
d’Situatioun an de CIPAen. An deem Kontext hu mer 
viru Kuerzem och déi interessant Observatioune 
vun der nationaler Mënscherechtskommissioun 
notéiert. Sou wéi d’ADR kritiséiert si d’Situatioun an 
den Alters- a Fleegeheimer. Vill eeler Leit ware 
massiv vun der Isolatioun betraff an déi hat e 
katastrophalen Effekt op hir Psych, soudatt vill vun 
deene betraffene Leit sech souguer d’Liewe wollten 
huelen.
Och d’ADR gëtt net midd ze betounen, datt d’Regie-
rung hei endlech misst méi aktiv ginn, nodeems 
datt déi zoustänneg Ministesch versot huet. Vun 
der Mënscherechtskommissioun gëtt et dann och 
vill Kritik, datt dës Mënsche vun hire Relatiounen 
einfach ofgeschnidde goufen, agespaart an datt 
hiert Besuchsrecht massiv ageschränkt gouf.
Mir sinn elo gespaant op den Experterapport a ver-
laangen, datt dee seng Aarbecht op eng wierklech 
onofhängeg Manéier ka maachen. Mir als ADR fan-
nen och déi Iddi ganz interessant, fir an Zukunft 
enger externer Instanz d’Iwwerwaachung vun der 
Mënscherechtssituatioun an den Haiser fir eeler 
Leit unzevertrauen. Dat kéint iwwert den Ombuds-
man gereegelt ginn, deen duerfir misst déi néideg 
Kompetenze kréien an dat néidegt Personal. De 
Conseil supérieur des personnes âgées hat och 
schonn esou Iddien entwéckelt.
Madamm Presidentin, mir gesinn och mat vill Freed, 
datt och am Ausland vill iwwert d’Grondrechter an 
der Covidkris diskutéiert gëtt. Ëmmer méi Geriichts-
urteeler verdeedegen d’Grondrechter vun de Leit 
géint déi dacks ze vill restriktiv Politik vun de 
Regierungen. Mir haten Urteeler an deem Sënn aus 
Portugal, der Schwäiz, der Belsch, e puer däitsche 
Bundeslänner a mir si gespaant, wéi en aktuell 
lafende Prozess virum Bundesverfassungsgeriicht 
ausgeet.
Wéi hei zu Lëtzebuerg d’ADR et scho laang festge-
stallt hat, gëtt elo an Däitschland doriwwer verhan-
delt, ob d’Kontaktbeschränkungen an der Famill 
grad ewéi och d’Ausgangsspär géint d’Grondrechter 
vun de Bierger géife verstoussen an domadder net 
verfassungskonform wären. Zemools de Couvre-
feu ass eng drakonesch Moossnam, déi an der 
Bekämpfung vun der Pandemie kaum eppes bréngt 
a méi e massiven disproportionéierten Agrëff 
duerstellt.
Madamm Presidentin, d’ADR begréisst, datt d’Impf-
campagne virugeet, déi fir eis natierlech muss op 
enger 100%eg fräiwëlleger Basis berouen. Mir 
begréissen och, datt d’Regierung elo méi Transpa-
renz an der Thematik vun den Niewewierkunge 
weist. Mir fuerderen d’Regierung op, eis komplett ze 
informéieren, zu wat fir engen Zorten Niewewierkun-
gen an Doudesfäll et bei deene jeeweilegen Impf-
stoffer kënnt. Wann d’Leit solle Vertraue kréien, dat 
geet dat nëmmen iwwert de Wee vun enger Éier-
lechkeet.
Madamm Presidentin, mir stellen eis och Froen 
iwwert d’Schnelltester an de Schoulen. D’Kanner 
sollen dës Tester jo selwer ënnert der Observatioun 
vum Léierpersonal virhuelen. Dës Tester schéngen 
offiziellen Donnéeën no däitlech manner fiabel ze 
si wéi d’PCR-Tester. Falsch Testresultater kënnen 
awer, besonnesch an engem schoulesche Kontext, 
ganz problematesch Konsequenzen hunn.
A wann een d’Packungsbeilag vun dëse Schnelltes-
ter duerchliest, da stéisst een op follgenden Hiwäis: 
„Die Testergebnisse dieses Produkts sollten vom 
Arzt zusammen mit anderen klinischen Informatio-
nen umfassend beurteilt werden und sollten nicht als 
einziges Kriterium angewandt werden.“ Weider ass 
nach ze liesen: „Tragen Sie bitte beim Testen 
Schutzkleidung, klinische Maske, Handschuhe und 
Schutzbrille.“ Hei misst d’Regierung nach e realis-
tescht Konzept entwéckelen, wéi esou Tester iwwer-
haapt kënne sënnvoll an zouverlässeg agesat ginn.
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Madamm Presidentin, och wann an dësem Gesetz e 
puer Erliichterunge stinn, déi mer och ausdrécklech 
begréissen, ass et awer dann esou, datt eenzel 
Grondfräiheeten, déi an der Verfassung verankert 
sinn, nach ëmmer ageschränkt ginn. An opgrond 
vun dëser Basis stëmmt d’ADR dëst Gesetz net 
mat.
Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

Mme Djuna Bernard, Présidente de séance.-
Merci, Här Engelen. An als nächsten agedroene 
Riedner ass et um honorabelen Här Marc Baum. 
Här Baum, Dir hutt d’Wuert.

M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Madamm 
Presidentin. Als Alleréischt wéilt ech dann och 
soen, datt och mir als Lénk frou driwwer sinn, datt 
d’Madamm Gesondheetsministesch nees hei ass. 
Mir haten an hir, och wa mer net ëmmer enger Mee-
nung waren, awer bis elo ëmmer e ganz sträitbaart 
an intelligent Géigeniwwer. An ech si gradesou frou 
och, datt de Claude Wiseler erëm op de Been ass, 
well fir hie gëllt op jidde Fall dat selwecht.
Mir sinn elo bei der x-ter, jee no Zielaart a -weis der 
12., 14., 15. oder 16., Ofännerung vum Covidgesetz.
(M. Fernand Etgen reprend la présidence.)
A fir dat anzeschätzen, muss ee wéi ëmmer ufänke 
mat der Bewäertung vun der aktueller Situatioun. 
D’Neiinfektioune si relativ stabill iwwert déi lescht 
Wochen a Méint. An och am Large-Scale-Testing 
gesi mer, datt d’Prevalenz an der Populatioun och 
relativ stabill ass ënner 1 %, wat gutt ass, wat e 
wichtegen Indice ass, fir datt ee kann aschätzen, 
datt d’Propagatioun vum Virus aktuell op jidde Fall 
am Grëff ass.
Méi besuergniserreegend ass awer d’Situatioun an 
de Spideeler, déi een definitiv als ugespaant ka be-
truechten, op jidde Fall dee Volet, wat d’intensivme-
dezinnesch Betreiung ugeet, a virun allem och, well 
den Undeel vun deene Leit, déi méi jonk sinn oder déi 
manner eeler sinn, konsequent an d’Luucht geet.
D’Varianten, d’Mutatioune musse mer och weider-
hin am A behalen an d’Impfe geet virun, méi lues, 
wéi mer eis warscheinlech alleguer wënschen, mee 
et geet awer weiderhi virun. 20 % vun der Popula-
tioun, dat heescht bal jiddwer Fënneften, hunn en-
tre-temps eng éischt Impfung kritt, 7 % vun der Po-
pulatioun si ganz geimpft.
Duerfir hu mer et elo hei mat engem Gesetz ze dinn, 
dat am grousse Ganze keng groussaarteg Neierung 
mat sech bréngt, mee d’Weiderféiere vun deem Be-
stoende mat liichten Adaptatiounen. Op där enger 
Säit hu mer liicht Lockerungen am Sport an am Kul-
turberäich, Lockerungen am Sport, wou et och an der 
Vergaangenheet ëmmer erëm zu Mëssverständ-
nisser oder falschen Interpretatioune komm ass: Wéi 
kënnen ënner wéi enge Konditioune Kompetitiounen 
ënner wéi enge Leit stattfannen? An och elo hu mer 
am Beräich vun de Museken ënner bestëmmten 
Oplagen eng Erliichterung.
A mir sinn och prinzipiell averstane mat deenen 
zwou bescheidenen Ouverturen. Mir hunn awer e 
bëssen e Problem mat deem ganze Werdegang. Net 
nëmmen, datt zënter dem Depot, dee virun enger 
Woch geschitt ass, dräi weider Amendementer vun 
der Regierung agefloss sinn, mee et ass d’Beispill 
vun den Terrassen, dat fir eis symptomatesch ass, 
wéi effektiv legistesch hei virgaange gëtt. An dat 
huet leider Gottes traureg Kohärenz.
Virun dräi Wochen also sinn d’Terrassen opge-
maach ginn an elo, dräi Wochen drop, maache mer 
Ännerungen um Gesetz, andeem mer dann definéie-
ren, wat eng Terrass ass. Ech mengen, datt dat 
awer eng onméiglech Situatioun ass fir jiddwereen, 
souwuel fir déi Leit, déi direkt betraff sinn, also fir 
d’Exploitanten, d’Restaurateuren, Bistrotiere wéi 
awer och fir déi Leit, déi déi Reegele kontrolléiere 
sollen, dat heescht, och fir d’Police, déi a Situa-
tioune kommen, wou se sech ganz vill Froe stellen 
an och net richteg wëssen, wéi se virgoe sollen.
An dat, wat mech dobäi awer fochst, ass, datt ech 
mech bei där Fro vun den Terrassen op jidde Fall 
erënnere kann, datt mer schonn am Juni d’lescht 
Joer eepesch Diskussiounen iwwert d’Definitiounen 
hate vun enger Terrass, also viru knapp zéng Méint! 
Mir hu stonnelaang, gefillt stonnelaang, a Kommis-
siounen doriwwer diskutéiert. An dann, zéng Méint 
drop, gëtt e Gesetz presentéiert, bei deem dann 
erëm dräi Wochen drop genau op deem dote Punkt, 
dee mer scho virun zéng Méint undiskutéiert haten, 
weider gefréckelt gëtt. An et ass dee legisteschen 
Hickhack, deen een awer lues a lues midd mécht a 
wou een d’Gefill kritt, datt d’Regierung op deem 
dote legistesche Plang ëmmer weider aus der Hëft 
schéisst.
An duerfir proposéiere mir zënter Juni d’lescht 
Joer, wéi mer déi éischt grouss Debatt haten, wou 
et ëm Ouverturë gaangen ass, datt alleguer d’Op-
tiounen, déi mer hunn, souwuel, fir Saache méi 
opzemaachen, weider opzemaachen, wéi awer och 
am Fall, dee jo kee wënscht an deen awer agetratt 
ass am leschten Hierscht, wou d’Infektiounen an 
d’Luucht ginn an d’Spidolsbesetzung erëm méi 
grouss gëtt, och wa mer mussen zoumaachen, all 

déi Optiounen, datt déi op den Dësch kommen an 
datt mer déi kënnen an der Kommissioun diskutéie-
ren, datt mer dat kënnen zesumme mam Staatsrot 
maachen, zesumme mat den Avise vun de Beruffs-
kummeren, vun der CNPD, vun der Mënscherechts-
kommissioun et cetera, et cetera, zumindest datt, 
wann d’Regierung zesumme mat der Chamber dann 
op de Wee geet, fir eng bestëmmten Optioun ze hue-
len, se legistesch virdrun ofgekläert ass, duerchdis-
kutéiert ass a verschidde Froe sech net méi stelle 
mussen.
Well eng Praxis, an do huet de Rapporteur Mars Di 
Bartolomeo Recht: Och wann e Groussdeel vun der 
oder déi gesamt Oppositioun déi lescht Kéieren 
d’Gesetz net matgestëmmt hunn, mir hunn awer an 
der Kommissioun matgeschafft, fir souguer déi 
Saachen, wou mer net domadder averstane sinn, 
awer besser oder méi kloer ze maachen. An ech 
mengen, datt dat och de Wee misst sinn!
D’Madamm Lorsché huet dovunner geschwat, datt 
jiddwereen op deen nächste Projet de loi gammst, 
wou dann hoffentlech nei Ouverturen dra sinn. Och 
dat géif elo schonn erëm bedeiten, wann dat dann 
esou wier, datt mer déi Optiounen awer zumindest 
um Dësch missten hunn. Domat hätt d’Regierung 
sech net verbindlech ausgeschwat, datt se déi 
Optiounen och géif zéien. Mee zumindest hätte mer 
déi verschidde Varianten um Dësch leien a kéinte 
se diskutéieren a mir kéinten, mengen ech, ganz vil-
len Onkloerheeten am Virfeld aus de Féiss goen.
Well ech mengen, dorëms muss et awer goen, 
nämlech, dat ass den allgemengen Interessi, datt 
Reegelen, déi instauréiert ginn - ob ee se elo oppor-
tun oder net opportun fënnt, dat ass nach eng poli-
tesch Diskussioun - zumindest kloer sinn. Wann ee 
vu Leit verlaangt, datt se sech u Reegelen halen, da 
mussen déi Reegelen och kloer sinn.
Här President, wann ech virdru gesot hunn, datt et 
gréisstendeels d’Weiderféierung vun aktuelle Be-
stëmmungen ass, da muss ech natierlech och soen, 
datt mer mat deem Mix vu Bestëmmungen, wéi en 
am Moment besteet, eis Schwieregkeeten hunn, fir-
wat mer och an der Vergaangenheet ëmmer géint 
dëst Gesetz gestëmmt hunn. Och dëst ännert sech 
net fundamental.
Ech komme just op ee Punkt zréck, well e mer wich-
teg ass, dat ass d’Fro vum Couvre-feu, e Couvre-feu, 
deen elo geschwënn en halleft Joer - en halleft 
Joer! - existéiert, deen extreem liberticide ass. En 
ass extreem liberticide, well een net méi zu enger 
bestëmmter Auerzäit ka virun d’Dier goen, ouni ze 
riskéieren, ugehalen ze ginn a protokolléiert ze 
ginn. Dat ass eng wierklech extreem wäitgoend 
Aschränkung vun der perséinlecher Fräiheet. An 
nach ëmmer ass d’Effikassitéit dovunner net bewi-
sen a scho guer net d’Mouture luxembourgeoise!
An et kann ee sech froen, Här Premierminister, fir-
wat se net bewisen ass, firwat et keng national 
Etüde ginn iwwert de Couvre-feu oder firwat net an 
internationalen Etüden déi lëtzebuergesch Mouture 
matgekuckt gëtt, mat deene Fallzuelen, déi mer zu 
Lëtzebuerg haten. Zumindest dat hätt een awer 
misse virgesinn! A wann ee weess, datt mer entre-
temps en halleft Joer Couvre-feu hunn, mengen 
ech, wier dat ubruecht gewiescht. Well déi Selbst-
verständlechkeet, mat där déi Mesuren hei entre-
temps einfach esou weidergeféiert ginn, ouni datt 
se gerechtfertegt ginn, ouni sech emol d’Méi ze 
maachen, se wierklech ze justifiéieren no hirer Effi-
kassitéit an hirer Onauswäichlechkeet, well dat ass 
jo en Element vu Proportionalitéit, dat mécht mer 
éierlech gesot awer Suergen.
Ech mengen, et misst ëmgekéiert sinn. Et muss all-
kéiers déi fundamental Aschränkung vun der Grond-
fräiheet argumentéiert a gerechtfertegt ginn. Béides 
ass bis elo net geschitt an et geschitt och dës Kéier 
net. An ech ginn net op all déi Diskussiounen an, déi 
et a ganz villen europäesche Länner iwwert de 
Couvre-feu gëtt, wat seng rechtsstaatlech Propor-
tionalitéit ugeet, vun engem Avis vum däitsche wës-
senschaftlechen Déngscht vum Bundestag iwwer 
Reegelungen an Holland respektiv an der Belsch. 
Nach a ganz villen anere Länner stelle sech déi dote 
Froen.
Dir wësst, an ech widderhuelen et net, déi Varian-
ten ..., dat, wat mir proposéiert hunn, wéi een hätt 
misse virgoen, mat kloren a verbindleche Reegelen a 
mat Sensibiliséierung a Preventiounsmoossnamen 
an do natierlech och mat deene Partner, déi wierk-
lech virbäi hätte misse sinn, nämlech d’Gemengen, 
déi nach ëmmer déi zweet Gei an der ganzer Pande-
miebekämpfung spillen. A grad si missten am 
Beräich Sensibiliséierung a Preventioun déi aller-
éischt Gei spillen!
Ech ginn awer och, an domat halen ech bal op, op 
een Aspekt an, wou ech awer och éierlech gesot e 
bësse schockéiert war - d’Martine Hansen huet et 
virdrun ugeschwat -, wéi ech dat op RTL gelies hunn, 
duerno an den Zeitunge gelies hunn, an ech zitéie-
ren: „Et kënnt ëmmer méi dacks vir, datt Patienten, 
déi zu Lëtzebuerg wéinst Covid-19 hospitaliséiert 
sinn, an d’Ausland an e Spidol mussen.“ Dat stoung 
op RTL, dat selwecht stoung och am „Tageblatt“. An 
do stellen ech mer dann awer Froen.

Wa mir hei awer domadder ugi wéi eng Tut plakeg 
Mécken, well mer ee Patient aus dem Grand Est an 
eise Spideeler ophuelen, stellen ech dann awer 
d’Fro: Opgrond vu wat mussen da Residenten, déi 
zu Lëtzebuerg hospitaliséiert ginn, an d’Ausland 
gefuer ginn, well et anscheinend u Material, un 
Häerzlongemaschinne géif feelen? Wann dat esou 
ass, da fannen ech dat relativ skandaléis, datt et 
och e Joer duerno nach ëmmer esou ass, datt mer 
zu Lëtzebuerg e Materialproblem hunn. Datt mer e 
Personalproblem hunn, dat wësse mer scho laang, 
mee datt mer e Materialproblem hunn, dat wier 
awer nei an dat géif mer awer och weesentlech ze 
denke ginn.

(Interruption)

Eng allerlescht Remark, an domadder halen ech op, 
dat ass, wat d’Impfen ugeet: Et kann ee just hoffen, 
datt et ganz séier virugeet an datt ganz grouss Dee-
ler vun der Populatioun an notamment déi Gefäer-
detst kënne geimpft ginn a sech och impfe loos-
sen.

(Interruption par la présidence)

Déi Pandemie kréie mer awer eréischt dann an de 
Grëff, wa weltwäit déi Capacitéiten zur Verfügung 
stinn. Well och wann zu Lëtzebuerg, an Europa jidd-
weree geimpft wier, an an Indien, an Afrika oder a 
Südamerika geet de Virus weider, entwéckelt e 
Mutanten, da war alles dat, wat mer bis elo ge-
maach hunn, fir näischt! Duerfir musse mer d’Pro-
duktiounscapacitéite weesentlech an d’Luucht set-
zen, multiplizéieren. An duerfir musse mer Patenter 
ophiewen.

Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Marc Baum. An de leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Sven Clement. 
Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här President. 
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, och ech si frou, datt 
d’Madamm Lenert erëm do ass, datt se eng ver-
déngte Paus awer hat. Et wär schéi gewiescht, 
wann et net zwangsméisseg dozou komm wär, mee 
wann een déi hätt kënne fräiwëlleg huelen. Ech 
mengen, dat hu mer eis alleguerte gewënscht.

Merci och dem Rapporteur fir déi x-te Variant vun 
engem Rapport iwwer e Covidgesetz. Ech fänken elo 
net un opzezielen, wéi oft mer schonn hei stoungen. 
Et fänkt esou lues un, wierklech zur Gewunnecht ze 
ginn. An deem Joer oder an deem wéineg méi wéi ee 
Joer, wou mer déi Pandemie elo hei hunn, huet 
Lëtzebuerg Stand gëschter Owend 790 Persoune ver-
luer, déi sech mam Covid infizéiert haten - 790 Leit!

Mir héieren oft, datt Lëtzebuerg sech glécklech 
schätze kéint, bis elo gutt duerch dës Pandemie 
erduerchkomm ze sinn. An dach hate mer esou vill 
Doudeger ze verzeechnen, wéi wann an engem Joer 
10 Lëtzebuerger Probellerfligeren erofgefall wären, 
oder, fir déi, déi léiwer de Bus huelen, 15 Reesbussen 
esou schwéier accidentéiert gewiescht wären, datt 
keen iwwerlieft hätt; 10 Fligeren oder 15 Bussen!

Ech erënnere mech nach, wéi d’Fokker 50 erofgefall 
ass, wéi grouss den Opschrei war, wéi grouss 
d’Trauer war, wéi grouss d’Emotiounen do waren. 
Haut si mer bei 10 Fligeren an engem Joer, 15 
Reesbussen an engem Joer! Ech fannen, dat meri-
téiert en Debat, e méi breeden Debat wéi nëmmen 
„mir verlängeren e Gesetz“. Wat d’Pandemie méi 
laang nämlech unhält, wat mer méi riskéieren, vis-à-
vis vun dëse Statistiken ofzestompen.

A jo, wann een d’Unzuel u Persounen, déi hiert 
Liewe wéinst dem Virus verluer hunn, mat der Un-
zuel un deene vergläicht, déi de Virus erfollegräich 
bekämpft hunn, an och heibannen ass jo deen een 
oder aneren, deen en hat an e glécklecherweis 
iwwerlieft huet - an do dann och nach eng weider 
gutt Besserung un de Claude Wiseler, dee jo dat 
rezentst Affer war -, kann ech just soen: Et ass awer 
katastrophal, datt bal 800 Mënschen net ze rette 
waren! A wann dat u Materialmangel louch oder 
läit, da musse mer dergéint eppes ënnerhuelen!

Datt et trotz dëser schrecklecher Tatsaach ëmmer 
nach Leit dobausse gëtt, déi mengen, datt de Covid 
nëmmen en Hirngespinst ass, ass eng aner Katas-
troph. De Covid-19-Virus mat all sengen aktuell zir-
kuléierende Varianten ass geféierlech! A wa mer 
net wëllen, datt mer zu engem gewëssen Zäitpunkt 
kranke Mënsche keng Hëllef méi ubidde kënnen, 
well ze vill Persoune gläichzäiteg an d’Spidol 
mussen a keng Better méi fräi sinn, da brauche mer 
Mesuren, fir d’Infektiounen niddreg ze halen.

Impfen ass eng vun dëse Mesuren. An dofir sinn 
ech och frou, datt mer et zesummen tatsächlech 
iergendwann e Mëttwoch den Owend fäerdeg-
bruecht haten, souwuel de Marc Goergen wéi och 
ech, eis op d’Lëscht anzeschreiwen, fir eis fräiwël-
leg mam AstraZeneca impfen ze loossen. Ech hof-
fen, jiddwereen heibannen, deen zu där Alters-
tranche gehéiert, wat jo awer e gudden Deel ass, 
huet et änlech gemaach.
D’Fro, déi sech awer hei stellt, ass déi, ob déi aner 
Mesuren, déi mer aktuell hunn an déi d’Regierung 

an d’Majoritéitsparteie mam virleienden Text ver-
längere wëllen, wierklech déi richteg sinn.
Mir hunn hei e Gesetz, bei deem d’Auteuren der 
Meenung sinn, datt d’Situatioun engersäits gutt 
genuch ass, fir zu zéng Persounen aus zéng Stéit 
an engem zouene Raum zesummen Trompett ze 
spillen, mee net gutt genuch, fir datt dräi Leit bei 
eng aner Famill heemginn. Et ass gutt genuch, fir 
zu méi wéi zéng Leit zesumme Sport ze maachen, 
wann een zwee Meter Distanz hält, mee net gutt ge-
nuch, fir d’Ausgangsspär ofzeschafen.
Do stellt ee sech awer Froen. Ech zumindest kann 
dat net novollzéien, well wéi déi rezent Debatten an 
Däitschland weisen, ass eng Ausgangsspär en 
Agrëff an d’Grondrechter, deen nëmmen an absolut-
ten Ausnamesituatiounen, an deenen et keng - an 
ech betounen: keng! - aner Optioune gëtt, envisa-
géiert dierft ginn. Awéifern d’Ausgangsspär, esou 
wéi se an dësem Text ëmmer nach festgehalen ass, 
dozou bäidroe soll, Infektiounen ze senken, konnt 
d’Regierung bis zum haitegen Dag nach ëmmer net 
konkreet erklären. An de Kolleeg Marc Baum ass 
am Detail drop agaangen.
Wat bréngt d’Ausgangsspär un zousätzlechem 
Schutz, wann et scho Restriktioune ginn, déi fest-
leeën, wéi vill Persoune sech wou a wéi dierfen tref-
fen? D’Ausgangsspär kann d’Leit guer net méi 
schütze wéi déi konkreet Mesuren, déi d’Kontakter 
limitéieren a Geste-barrièrë festsetzen.
Dat Eenzegt, dat d’Ausgangsspär besser ka wéi all 
déi aner konkreet Mesuren aus dësem Gesetz, ass 
et, Kontrollen zouzeloossen. Amplaz datt d’Police 
owes un d’Dier schelle kënnt, fir ze kucken, wéi vill 
Invitéen dobanne sinn, gëtt d’Police an d’Strooss 
gestallt, fir ze kucken, datt iwwerhaapt keen Invité 
méi owes an d’Haus erakënnt.
(Interruption)
Domat ass dës Ausgangsspär näischt anescht wéi 
eng Policemesure. Well d’Leit et méi gewinnt sinn, 
d’Police op der Strooss ze gesinn, wéi virun hirer 
Dier, ass eng Ausgangsspär de Bierger méi einfach 
ze verkafe wéi eng Policekontroll doheem. Mee 
eigentlech ass et genee dat selwecht: Et geet ëm 
Kontroll.
Mir hunn an dësem Gesetz kloer Reegelen, déi 
d’Kontakter limitéieren an dofir wichteg sinn, fir 
d’Ausbreedung vun dësem Virus anzedämmen. Mee 
d’Ausgangsspär ass keng dovunner! D’Ausgangs-
spär ass just eng Mesure, déi et der Regierung 
erlaabt, d’Biergerinnen an d’Bierger duerch d’Police 
kontrolléieren ze loossen. De Virus kennt keng 
Auerzäiten, dem Virus ass et egal, ëm wéi eng 
Auerzäit d’Leit sech net un aner Mesuren halen. Et 
geet drëms, sech un déi aner Mesuren am Gesetz 
ze halen! D’Ausgangsspär erlaabt et just méi ein-
fach, déi ze kontrolléieren. Et ass eng Kontrollme-
sure a keng Andämmungsmesure.
Mir Piraten bleiwen dofir derbäi, datt dat heiten, déi 
Ausgangsspär, engem schwéiere Verstouss géint 
d’Grondrechter entsprécht an datt de Krittär vun der 
Proportionalitéit hei net ginn ass a scho guer net vi-
rum Hannergrond, datt mam haitege Gesetz sollen 
aner weider Lackerunge gemaach ginn. Dat soll net 
heeschen, datt mer gewësse Lackerungen net à la 
base begréissen, mee et geet ëm d’Reiefolleg. Un 
éischter Stell muss nämlech ëmmer de Respekt vun 
de Grondrechter stoen.

Dat gesot wëll ech awer och nach ganz kuerz op déi 
konkreet Lackerungen agoen, déi hei proposéiert 
ginn.

Déi nei Dispositiounen, déi d’Reegele fir de Sport 
méi iwwersiichtlech an eenheetlech maachen, onof-
hängeg dovun, ob zwou, dräi oder fënnef Persoune 
gemeinsam Sport maachen, sinn definitiv begréis-
senswäert. Si vereinfache ganz einfach den Alldag.

Mir freeën eis och doriwwer, datt bei der Dispo-
sitioun iwwert d’gemeinsaamt Musizéieren ent-
scheet gouf, datt déi komesch Reegel, déi awer e 
bëssen eng Neiegkeet gewiescht wär, datt véier vun 
zéng Leit missten eng Mask unhunn, wärend déi aner 
sechs keng missten unhunn, fale gelooss gouf. Ech 
mengen, dat vereinfacht d’Verstoe vum Gesetz.

Wat an der Kommissiounssëtzung och schonns 
erreecht konnt ginn a wat eis Piraten och ganz frou 
mécht, ass, datt, wéi mer an eiser Motioun, déi an 
d’Kommissioun verwise gouf, jo gefuerdert haten, 
elo och nach e System kënnt, fir déi Rescht bleiwend 
Impfdosen u Fräiwëlleger ze verdeelen, amplaz datt 
do e bësse fräihänneg agéiert gëtt. Mir si schliiss-
lech hei net an enger Situatioun, an där mer eis et 
leeschte kéinten, och nëmmen eng eenzeg Dosis ze 
verschwenden!

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, zum Ofschloss wéilt 
ech dann awer nach op déi vulnerabel Persounen 
aus de Wunnstrukture fir eeler Leit ze schwätze kom-
men. Ech bedaueren, datt eis Proposition de loi fir 
d’Protocoles sanitaires an den Altersheemer a Loge-
ments encadrés nach net an der Kommissioun be-
handelt konnt ginn, datt nach net konnt e Rapporteur 
genannt ginn, datt se nach net weider... konnt ginn, 
well …
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M. Mars Di Bartolomeo (LSAP), rapporteur.- Um 
Ordre du jour vun där nächster Sëtzung!

M. Sven Clement (Piraten).- Merci. Ech wollt grad 
dorobber kommen. Mee et ass awer e bësse schued, 
datt de Staatsrot hei méi séier konnt schaffe wéi 
d’Chamber.
(Hilarité)
Politik muss hir Responsabilitéite vis-à-vis vum 
Drëtten Alter huelen. An dat soen ech och un 
d’Adress vun der Regierung, déi dréngend d’Regle-
ment iwwert d’Medikamentendepote muss fäerdeg 
ausschaffen, fir datt et esou och am Gesetz kann 
applizéiert ginn. Well d’Gesetz ass schéin a gutt, 
mir brauchen awer och de Règlement d’exécution, 
soss geschitt nämlech guer näischt. Ech mengen, 
datt mer eis hei alleguerten eens sinn, datt een 
esou Saachen op wichtege Punkten net schleefe 
kann an däerf loossen.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, mat 
allem, wat ech gesot hunn, wäert Der verstoen, datt 
mir Piraten dëse Projet haut net matstëmmen. Ech 
sot et schonns: De Schutz vun de Grondrechter 
muss ëmmer un éischter Plaz stoen. An e Gesetz, 
wat géint dëse Grondsaz verstéisst, dierft an eisen 
Ae keng Majoritéit fannen. Soulaang et hei an dë-
sem Gesetz eng Ausgangsspär wäert ginn, wäerte 
mir eisen Accord net kënne ginn. Dat hält eis awer 
net dovunner of, um Rescht vum Gesetz matze-
schaffen a konstruktiv Proposen ze maachen. 
Heiansdo gi se akzeptéiert, wat mer ganz begréis-
sen, heiansdo net. Dat ass Demokratie.
Ech mengen, et ass nach kee Gesetz esou aus der 
Kommissioun erausgaangen, wéi et erakoum. An 
de Mars Di Bartolomeo huet virdrun eppes gesot, 
wat mech awer e bëssen interpelléiert huet, wéi e 
gesot huet: „Et ass schued, dass mer déi Gesetzer 
hei ëmmer 31 zu 29 ofstëmmen.“ Ech fannen et och 
schued a wann Der bei der nächster Interventioun 
zwou Stëmme méi wëllt hunn, da schaaft d’Aus-
gangsspär of an definéiert nei Reegele fir d’Zesum-
mekommen doheem. Da kënnt Der op eise Support 
zielen.
Ech soen Iech Merci.

M. Marc Goergen (Piraten).- Ganz gutt!
M. Mars Di Bartolomeo (LSAP), rapporteur.- Gitt 

mer dat schrëftlech!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Clement.
D’Regierung huet d’Wuert, den Här Premier- a 
Staatsminister Xavier Bettel.
Prises de position du Gouvernement

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Merci, Här President. Erlaabt mer, Iech fir d’éischt 
och meng Freed hei virzebréngen, dass d’Madamm 
Lenert nees en forme ass an ech och d’ganz Woch 
scho mat hir ganz vill geschafft hunn. Ech muss Iech 
soen, dass ech mech doriwwer ganz vill freeën. A 
selbstverständlech wëll ech och direkt dem Här Di 
Bartolomeo Merci soe fir säin - ech soen „x-ten“, da 
sinn ech sécher, dass ech net falschleien - Rapport 
iwwert d’Covidtexter.
Här President, wann een elo den Text kuckt, déi eng 
soen, „jo, et si kleng Ännerungen“, „et si grouss 
Ännerungen“. Um Text sinn et vläicht kleng Änne-
rungen. Ech kann Iech just soen: Fir déi Leit, déi et 
concernéiert, déi Leit, déi Sport maachen, fir d’Leit, 
déi Prouwe brauche bei der UGDA, bei der Musek, 
sinn dat heite Riseschrëtt, fir d’Danzen, fir de Yoga, 
fir d’Communautéit, fir d’Veräinsliewen, fir nees e 
gewëssen Deel Normalitéit ze kréien! Fir si an och 
fir d’Exploitantë vun deenen Zenteren ass et och 
ganz, ganz wichteg, well mat deene Restriktiounen 
hu se selbstverständlech och ganz, ganz vill Leit 
verluer. Dat muss ee just wëssen.
Erlaabt mer awer, ech kommen net derlaanscht, e 
Resümmee ze maachen. D’Madamm Hansen huet 
eis haut fir d’CSV ..., ech hu wéineg konkreet Propo-
sen héieren, mee virun allem de Resümmee vun 
engem Joer. An et ass dat, wat mech stéiert, well je 
me propose de rebondir op dat, wat den Här Di 
Bartolomeo gesot huet an elo just den Här Clement 
vun den 31 zu 29. Ech hunn déi lescht zwielef Méint 
bal ëmmer als Refrain héieren: „Et ass ze spéit“, „et 
ass ze fréi“, „et ass ze spéit“, „et ass ze fréi“, „et ass 
ze vill“, „et ass net genuch“, dat net bei verschiddene 
Sujeten, mee souguer heiansdo an där selwechter 
Partei beim selwechte Sujet!
Ech huele Chrëschtdag: Fir deen een huet ee missen 
opmaachen, fir deen aneren huet ee missen zoumaa-
chen. D’Altersheemer hu missen opmaachen, well 
een d’Leit net sollt aspären, fir anerer hu se missen 
zoumaachen. Mee konkreet Propositiounen hunn 
ech vermësst déi lescht Méint! Vill Kritik hu mer eis 
mussen unhéieren, ganz vill Kritik!
(Interruption)
A wann ech hei elo vum Här Clement gesot kréien: 
„Wann Der gären zwou Stëmme méi hätt, da sollt 
Der de Couvre-feu eraushuelen“, dat war och den 
Argumentaire vum Här Wiseler déi lescht Méint, fir 
ëmmer géint de Covidtext ze stëmmen. D’Etüd vun 

der Oxford University seet, dass de Couvre-feu méi 
bréngt wéi d’Schoul zouzemaachen! Här President, 
ech hu léiwer 31 zu 29 an d’Schoulen, déi op sinn, 
wéi e Couvre-feu wëllen onbedéngt mussen ewech-
zehuelen an de Risk ze hunn, dass d’Schoulen zou-
ginn! Dat dote seet eng Etüd, dass et méi effikass 
ass.
Duerfir, Här President, insistéieren ech op deem 
Punkt. Vläicht ass déi Majoritéit knapp mat 31 an 
ech hätt léiwer, mir hätten et fäerdegbruecht, 60 
Stëmmen ze kréien, well elo ass dee Moment, wou 
d’Leit dobaussen och gären hätten, dass mer zesum-
menhalen, dass mer keng Politique politicienne maa-
chen! Mee ech mengen, deen Zuch ass verpasst gi 
vu ganz ville Parteien. Amplaz sachlech ze probéie-
ren, de Leit dobaussen ze weisen, dass mer zesum-
menhalen, fir aus där Kris ze kommen, hu verschidde 
Leit probéiert, hei e politesche Benefiss ze maachen, 
an ech fannen dat schued!

Une voix.- Bravo!
Une autre voix.- Wat seet dann den Här Juncker?
M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-

Här President, wa mer vun der Ouverture vun den 
Terrasse schwätzen, dat war déi gréissten Zoustëm-
mung, déi mer bis elo haten nom État de crise - 58 vu 
60. Jo, et war och an där Logik, déi mer depuis le 
début hunn, vun Equiliber tëschent Restriktiounen a 
Fräiheeten, wou mer nees nächst Schrëtt kënne maa-
chen.
Kuckt eng Kéier dobaussen! D’Leit hunn et 
gebraucht. D’Leit, den Exploitant hunn et gebraucht. 
Mir hunn Iech erkläert, et wier eng „bouffée d’air“, 
eng „bouffée d’oxygène“ fir d’Leit, an d’Leit hunn et 
gebraucht, mee och deen, dee geschafft huet. A 
selbstverständlech, d’Meteo, den éischten Dag war 
net déi bescht Meteo. Mir si fir villes responsabel, 
mee wannechgelift, gitt eis net och nach d’Respon-
sabilitéit fir d’Meteo! Mee mir hu gesinn, dass d’Leit 
et gebraucht hunn. An depuis le début probéiere 
mer justement, deen Equiliber ze fannen. A wann e 
Couvre-feu do ass, ass et vläicht, well mer aner ... 
Hei zu Lëtzebuerg gëtt et och e Couvre-feu, mee zu 
Lëtzebuerg ass d’Kultur zum Beispill op, zu Lëtze-
buerg ass de Sport op, zu Lëtzebuerg ass de Com-
merce op, zu Lëtzebuerg sinn d’Schoulen op! Zu 
Lëtzebuerg kann een ee besiche goen! Et kann een 
zu zwee bei ee goen, wou a verschiddene Länner 
d’Bulle méi kleng ass.
Jo, mir kënnen, mir hunn déi Rechter, dat kënnen ze 
maachen, wou an anere Länner déi Rechter net do 
sinn. An dat ass eeben deen Equiliber, wou ee 
vläicht op dat eent e bësse verzicht, fir aner Saa-
chen awer kënnen opzemaachen, well een net just 
dat eent sollt kucken, mee dat Gesamtbild och hei 
muss analyséieren.

Une voix.- Très bien!
M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-

Här President, et si bal 100 Froe gestallt ginn. Also 
duerfir, mir hunn nëmmen 20 Minutten. Duerfir hunn 
ech schonn der Madamm Tanson an dem Här Vize-
premier Kersch gesot, si bräichten net ze intervenéie-
ren, well mir hätten net genuch Zäit. Mee ech hunn 
Iech virdru gesot, wéi wichteg et ass. An duerfir wëll 
ech och de Ministere Merci soen da fir hir Presenz, 
fir dee Schrëtt, dee mer gemaach hunn.
Zum CSMI: Den AstraZeneca, Här President, mir 
hunn en Avis vum CSMI kritt. Hei gëtt gesot: „Et ass 
net ganz kloer.“ Mir hunn en Avis vun der EMA kritt a 
mir hunn en Avis vum CSMI kritt. An haut ass eng 
Question parlementaire urgente vum honorabelen 
Här Spautz och beäntwert ginn, wou mer ganz genau 
erklären, wéi de Prozedere ass. An et wier irrespon-
sabel gewiescht, Här President, e Vaccin, vun deem 
bewise gëtt, dass en awer eng Protektioun vis-à-vis 
vum Covid bréngt, einfach an der Déifkilltru fir déi 
nächst Wochen a Méint vläicht kënnen ze halen. A 
mir hunn an dësem Moment tëschent 24.000 a 
25.000 Leit, déi sech schonn ageschriwwen hunn, fir 
volontaire mam AstraZeneca och geimpft ze ginn. 
An dat weist selbstverständlech och, dass d’Be-
reetschaft vun de Lëtzebuerger, fir geimpft ze ginn, 
och eng grouss ass.
Beim Johnson & Johnson wëll ech Iech soen, dass 
och d’EMA seet: „kee Problem!“, mee mir wëssen, 
dass den CSMI sech autosaiséiert huet. Dofir, mir 
hätten haut kënnen Invitatioune verschécke fir den 
Johnson, mir wëllen awer léiwer waarde bis muer 
oder iwwermuer oder bis e Méinden, wa mer den 
Avis vum CSMI hunn. Well wann deen déi selwecht 
Restriktiounen huet, kann ech haut, Här President, 
net ausschléissen, dass mer d’nächst Woch mussen 
d’Decisioun huelen, dass den Johnson och an déi 
File vum Volontariat kënnt. Dat kann een haut net 
ausschléissen! Mee elo och en aneren Impfstoff an 
de Frigidaire wëllen ze stellen, mengen ech, wier och 
irresponsabel. 
An da gëtt gesot: „Ass mat Dänemark geschwat 
ginn?“. Dänemark huet kommunikéiert, dass se en 
am Moment géifen halen, well se eng Situatioun hät-
ten, déi hinnen et géif erméiglechen, dass se en net 
géife benotzen, mee si géifen en awer halen. Mee 
mir hunn iwwert den Ausseministère an iwwert 
d’Santé Kontakt opgeholl mat den Interlocuteuren, fir 

ze soen, wann iergendeen seng Vaccinen net méi 
kéint oder net méi wéilt, dass mir op jidde Fall inte-
resséiert wieren, fir se ze huelen, ze kafen, ze tau-
schen, dat heescht elo ze kréien, fir duerno eng 
Kéier kënnen zréckzeginn.
Iwwert d’Schnelltester: Mir hunn och iwwer 14 Mil-
lioune Schnelltester bestallt. De But vun eis ass, 
dass mer och eng large Distributioun maachen. Et 
si schonn 150.000 Schnelltester - Autoschnelltes-
ter, déi, déi ee selwer mécht -, déi och schonn 
iwwerall an de Grande-surfacë verkaaft ginn, déi si 
säit e puer Wochen och an de grousse Supermar-
chésketten ze fannen. Do gesäit een, dass och 
d’Bierger se schonn an hire Quotidien geholl hunn, 
mee d’Regierung ass, wéi gesot, mat där Commande 
vun iwwer 14 Milliounen Tester och amgaangen, 
ganz genau ze kucken, wéi ee mat der Aarbecht soll 
kucken, wéi ee mat verschiddene Projete ka kucken. 
A mir sollen dat och esou breet wéi méiglech an de 
Grand public kënne kréien.
Här President, ech wollt direkt ophalen, elo hunn ech 
d’Hallschent vun der Zäit …, mee ech wollt just nach 
ee Punkt maachen, well deen ass vu kengem hei 
erwäänt ginn: D’lescht Woch ass och en SOS komm 
aus der Psychiatrie, dass d’Psychiatrie iwwerlaascht 
ass. Et gëtt aner Ursaachen, och vläicht net genuch 
Plazen, vläicht net genuch Dokteren. Mee deen Ap-
pell solle mer net vergiessen.
A wéi mer mat der Madamm Lenert d’Spideeler be-
siche gaange si virun e puer Méint, stoung ech hei 
an dunn hunn ech Iech gesot, dass en Equiliber 
tëscht Restriktiounen a Libertéiten dee richtege 
Wee ass. De Mënsch brauch och Fräiheeten. De 
Mënsch brauch Sécherheet, mee de Mënsch brauch 
och Fräiheeten. An dat ass dee Wee, dee mer déi 
lescht Méint gemaach hunn. A mir mussen alles 
weiderféieren, fir dass d’Psychiatrie net och op eng 
Kéier … oder d’Konsequenzen à moyen terme méi 
laang daueren, wéi de Virus eis iwwerhaapt duerno 
och hei concernéiert.
Ech weess, mat de Varianten, « on n’est pas sorti de 
l’auberge ». Et gëtt jo souguer vun enger drëtter 
Impfung geschwat. Ech wëll elo net hei Panik maa-
chen, mee et ass alles méiglech, dass mer nach 
Enn des Joers nei Informatioune kréien, wou - bon, 
d’Varianten … - mir mussen e Rappell oder e Boos-
ter maachen. Mee mir sollen einfach net ënner-
schätzen, wéi eng psychologesch, psychiatresch, 
mental Repercussiounen eng Kris och huet. Do-
wéinster, déi Leit, déi gemengt hunn depuis le 
départ, et soll een eng Cloche iwwert d’Land maa-
chen an et soll een de Leit iwwerhaapt keng Fräi-
heete ginn a mir wieren, an ech zitéieren, „irrespon-
sabel“, et wier vill ze fréi, et wier geféierlech, wéi 
dës Regierung schafft … Ech mengen, mir hu bis elo 
probéiert, den Equiliber tëschent deem engen an 
deem aneren ze fannen.
Et ass keen einfache Wee, mee ech hätt léiwer ge-
hat, mir hätten deen zesumme gemaach wéi all-
kéiers 31 zu 29. Et ass net dat schéinste Bild vun 
enger Chamber, Här President, fir net zesummen -
zesummen! - hei ze weisen an deene schwéiersten 
Zäiten, déi ech an deene leschten aacht Joer och 
hat, dass een zesummenhält, wann d’Land et 
brauch.
Merci.

Plusieurs voix.- Très bien! 
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, Här 

Premierminister a Staatsminister Xavier Bettel. An 
de Relais fir d’Regierung iwwerhëlt elo d’Madamm 
Gesondheetsministesch, d’Madamm Paulette 
Lenert.

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.-
Merci, Här President. Ech si frou, erëm hei ze sinn 
an effektiv kee vun deene ville Momenter verpasst 
ze hu bis elo am Endeffekt. E grousse Merci och un 
de Rapporter fir deen ausféierleche Rapport.
Wat maache mer hei - ech kucken, mech kuerzze-
faassen -, ma mir spillen op Zäit. Et ass ganz kloer, 
d’Situatioun ass wuel stabel, dat ass positiv. Am 
Verglach mam Ausland sti mer relativ gutt do. Ech 
wier och frou, wa mer vun den Doudege schwätzen, 
wat en tragesche Kontext ass, wann ee sech géif 
op d’Surmortalitéit referéieren. Dat wier e bës-
selche manner populistesch an et géif d’Leit vläicht 
net esou opdréien, wéi wann ee just mat deene 
blanken Zuele spillt.
Wat bedeit „Spillen op Zäit“? Et bedeit, eppes an 
d’Längt ze zéien. Mir sinn an engem kritesche 
Moment an dëser Pandemie, wou mer ganz vill Pro-
grèse gesinn iwwert d’Impfen. Mir si keng Formel 1, 
dat mag sinn. Dat wäerte mer awer eréischt richteg 
gesinn, wa mer ganz doduerch sinn. Mir huele ganz 
gutt op am Moment. An ech hunn och net d’Won-
nerrezept héieren, wéi mer wierklech kéinten acce-
leréieren zu dësem Zäitpunkt, vu dass mer ofhän-
geg si vun de Liwwerungen.
Allerdéngs ass dat Positiivt, dass mer e ganz 
genauen Effet gesi vun den Impfungen. Et gëtt ge-
sot, d’Leit wëssen net: Wat ass den Impakt, wat 
geschitt? Et gesäit ee ganz gutt, wann een eis Rap-
porte kuckt all Woch, dass sech dat um Niveau vun 

den Neiinfektioune bemierkbar mécht. Mir gesinn, 
dass eeler Leit sech vill manner infizéieren. Et ass e 
Réckgang, et ass bal d’Hallschent nach vun der In-
zidenz bei den iwwer 75-Järegen. An där Kategorie 
just drënner hu mer e Minus vu 17 %, wou sech Leit 
nëmmen op eng Woch decaléiert manner 
ustiechen. Dat ass e ganz positiven Trend. Dat soll 
eis optimistesch stëmmen. Dat soll eis dat berüümt 
Liicht um Enn vum Tunnel virun Aen halen. Mir sinn 
amgaangen ze impfen an dat wäert de Schlëssel 
sinn, fir lues a lues hei erauszekommen.
„Spillen op Zäit“, dat bedeit, eppes ze sécheren, wat 
mer hunn: Mir hunn eng gewësse Stabilitéit. Mir 
haten d’Chance, an där drëtter Well hei net esou 
krass getraff ze ginn, wéi aner Länner dat hu misse 
matmaachen. Dat heescht, mir hunn eng gewësse 
Stabilitéit an déi wëlle mer eis sécheren, déi wëlle 
mer halen duerch dat Spill op Zäit. Dat ass eng 
kloer Taktik an dat ass och eng Strategie, well mir 
wëllen net hin- an hierfueren. Duerfir si mer am 
Moment ganz virsiichteg, fir net iwwerstierzt elo 
opgrond vun enger relativer Stabilitéit hei am Land 
e Schrëtt ze vill ze huelen an erëm nach eng Kéier 
mussen zwee Schrëtt zréckzegoen.
„Spillen op Zäit“, dat heescht also, net ze wëssen, 
wou ee wëllt higoen. Dat ass eppes, wat ee ganz 
bewosst mécht a ganz kloer mécht op eng gewës-
sen Zäit mat engem gewëssenen Zil. Eis Strategie 
bleift nach wie vor déi selwecht: Mir hu ganz fréi 
drop gesat, den ausféierleche Monitoring en place 
ze setzen, net mat engem Indicateur ze schaffen, 
mee mat villen Indicateuren, an dann eebe Schrëtt 
fir Schrëtt ze kucken, wat méiglech ass, ëmmer en 
Fonctioun vun den neisten Erkenntnisser, déi mer 
hunn, vun den Erfarungen, déi mer gemaach hunn. 
An dat bedeit, dass mer eebe flexibel sinn an zäitno 
kucken, dat Bescht aus der Situatioun erausze-
zéien, wat mer kënnen erauszéien.
Mir hu vun Ufank un, et ass gesot ginn, Dir frot et 
scho säit Méint, effektiv kee feste Plang an de Stee 
gemeesselt - wat geschitt, wann …? -, well ganz vill 
Inconnuen ëmmer erëm …, et gëtt een ëmmer erëm 
iwwerrascht mat neie Varianten, mat neien Effeten. 
An da muss ee sech upassen. Mir hunn dat ganz 
bewosst net gemaach. Ganz fréi hu mer als Land 
déi Optioun geholl. Et ass komplizéiert ze erklären, 
wann ee mat verschiddenen Indicateure schafft, 
ouni genau Inzidenz. Ech muss awer soen, ech sinn 
haut berouegt ze gesinn oder frou ze gesinn, dass 
vill Länner elo och op dee Wee ginn. Vill Länner 
hunn et probéiert mat engem Plang, ech kennen der 
net vill, déi nach dobäi sinn. Dir hutt mer virun 
enger Zäit hei gesot: „Kuckt emol Irland, déi hunn e 
klore Plang, et ass einfach fir d’Leit ze verstoen!“
Ben, ech stellen d’Fro, kann ee vun Iech mir er -
klären: Wéi wier et dann elo an Irland? Wa mer 
d’Krittären hätte vum Plang vun Irland, wat wier 
dann elo hei mat eiser Inzidenz hei am Land? Wann 
dat esou einfach ass, wier et jo och einfach, dat ze 
veranschaulechen. Et ass awer net esou einfach!
Ech hu gekuckt gehat an der Press virun e puer 
Deeg: An Irland ass grouss Onrou, d’Onzefridden-
heet ass op hirem Pic ukomm säit Ufank vun der 
Kris. De Plang kann net agehale ginn. Et si keng 
kloer Zuele méi, déi do stinn. Et gëtt geschwat vun 
eventuellen Oplockerungen, vun engem Monitoring, 
dee muss gemaach ginn iwwer all Chessmove, wou 
se soen … Dat heescht, si kommen op déi Strategie, 
déi mir scho laang en place hunn, déi mer scho 
beim éischten Deconfinement haten.

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Très bien!

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.- All 
eenzelne Schachzuch, all eenzelnen Chessmove 
muss gemonitored gi mat engem Ensembel vun 
Indicateuren. Genau dohinner kënnt och Irland elo 
zréck. D’Leit verstinn et net, si haten un dee Plang 
gegleeft, mee si krute Sand an d’Ae gestreet. An et 
ass dat, wat ech Iech ëmmer gesot hunn: Mir maa-
chen dat net, mir gaukelen de Leit näischt vir, eng 
Kloerheet, déi mer ganz einfach net hunn, eng 
Gewëssheet, déi mer net hunn.
Dann Italien: Ech krut de Moie gesot, an der Lom-
bardie huet de Plang, dee se haten, elo mëttlerweil 
scho 17-mol geännert. Ass dat d’Léisung? Ech 
weess net, ob dat d’Léisung ass. D’Leit gleewe jo 
net méi drun.

Une voix.- Très bien! 
Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.- An 

dann an der Schwäiz, hunn ech och nogekuckt: An 
der Schwäiz hu se ganz délibérément drop re-
noncéiert, sech op een Indicateur festzeleeën, dat 
steet klipp a kloer an hirer Strategie. Och si soen, 
dass ee muss dem Kontext Rechnung droen, dass 
ee muss flexibel sinn an dass ee muss der Dynamik 
Rechnung droen. Wann ee seet, „der Dynamik Rech-
nung droen“, dann heescht dat, dass eng selwecht 
Zuel jee no Kontext eppes anescht seet. Si mer 
grad amgaangen eropzegoen, si mer stabel oder si 
mer amgaangen erofzegoen? Dofir kucke mer jo 
den R-Facteur, den Taux de positivité a vill aner Saa-
chen eebe parallell - dat heescht Monitoring mat 
enger gewësser Navigation à vue. Dat ass och de 
Schwäizer hir Erkenntnis mëttlerweil.
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Dann an Däitschland: Däitschland ass vill zitéiert 
ginn. Ganz oft huet den Här Wiseler mech drop ver-
wisen - „dat ass jo sou e klore Plang“, hei an do. 
D’RKI, hunn ech gelies, hiert Dokument „Control-
COVID“ vum Mäerz elo, do schreiwen se och: Eng 
automatesch Koppelung un een Indicateur ass net 
dat, wat duergeet. Dat steet ganz kloer do dran. Et 
steet och do, dass keng „belastbare Evidenz für 
scharfe Grenzwerte“ virläit, Stand haut.
Duerfir, wann Der frot no wëssenschaftlecher Basis: 
Ben, dat gëtt et einfach zu dësem Zäitpunkt net. Et 
gëtt keng belaaschtbar Beweiser, dass eng 
gewësse Mesure gräift oder net. Et schafft ee mat 
Päck, mat Ensembelen an et muss een hoffen, dass 
dat Ganzt gräift. Mee mir hunn nach net déi 
Erkenntnisser, déi ee sech vläicht géif wënschen. 
Keen huet se virleien.
Da Frankräich: Och Frankräich huet e „conseil 
scientifique Covid-19“. Deen huet elo am Mäerz och 
fir eng Strategie plädéiert, dat nenne si „précoce“.
Wat ass dat, déi „stratégie précoce“, fir déi do plä-
déiert gëtt? Ma genau dat, wat mir säit Laangem en 
place hunn: alt erëm en Ensembel vun Indicateuren, 
net een. An, dat ass vläicht berouegend, mir wousste 
vun Ufank un, dass et net einfach ass ze erklären -
ben, si schreiwen dat. Si schreiwen, dass deen dote 
Choix oder déi dote Strategie « difficile à faire com-
prendre » ass an och « à faire accepter », well se 
„contre-intuitive“ ass. Jo, et ass net esou einfach ze 
erklären, wéi wann ee seet: „200 ass d’Zuel, 50 ass 
d’Zuel an da kënnt dat, dat, dat.“ Et ass méi kompli-
zéiert, et ass awer méi fair an et ass méi richteg.
De Virus, dee wierkt global. Et gëtt vill vum Een-
zelne geschwat. Den Eenzelnen huet nëmmen en 
Impakt, well en en Deel vum Ganzen ass. D’Proximi-
téit, dat ass de gréisste Frënd vum Virus. An et deet 
mer leed, et ass dem Virus ganz sécher net egal, ob 
de Weekend 1.500 Leit Fussball spillen oder just 
300. Dat mécht e ganz groussen Ënnerscheed, well 
all Proximitéit ass e Risiko. Et kann ee se esou gutt 
ofdecken a schütze wéi ee wëllt, et bleift ëmmer e 
Reschtrisiko.
A wa mer an enger kritescher Situatioun si wéi am 
Moment nach, da gëtt et keen anere Wee wéi alt 
eeben déi Proximitéit iergendwou ze drossele quan-
titativ do, wou ee kann. An och dat ass Sënn an 
Zweck vun engem Couvre-feu, well wa mer dobanne 
sinn, hu mer par définition halt einfach keng Inter-
aktioune méi. Et ass net den Eenzelnen, deen do 
vläicht e Problem hätt, oder ech mengen, effektiv, 
den Eenzelnen, deen owes spadséiere geet, ass 
keng Gefor. Mee den Effet, dee mer sichen, ass e 
globalen Effet, fir ab enger gewësser Auerzäit halt 
einfach eng Quantitéit un Interaktiounen iergend-
wou evitéiert ze kréien. An deem Sënn huet dat 
Ganzt schonn eng Logik.
Ech wollt nach kuerz agoen op e puer Froen, déi 
opgeworf gi sinn. Dat ass jo dat, firwat mer hei un 
d’Pult kommen als Regierung. „Mëschimpfung?“, 
ass gefrot ginn. Ech géif drop verweisen, dass dat 
am Moment nach net recommandéiert ass. Och no 
schwangere Fraen ass gefrot ginn. Dir wësst, eisen 
CSMI, dat ass e Gremium, deen dës Chamber age-
sat huet, dat ass iwwert d’Gesetz virgesi mat enger 
bestëmmter Besetzung. Déi Leit äussere sech hei 
ganz oft am Kader vun där Kris. Si hunn en Avis gi 
ronderëm schwanger Fraen.
Mir als Regierung halen eis dorunner. Ech gesinn 
dat och esou, dass dat dat ass, wat vun eis erwaart 
ass vun der Chamber, soss wier dat jo net esou am 
Gesetz virgesinn, dass mer dee Gremium hätte mat 
där Besetzung, deen en huet. Dat ass eise Conseil 
scientifique, wéi et der och parallell am Ausland 
gëtt. An do hale mer eis un dat, wat d’Experten nun 
eeben emol virginn zu deenen eenzelnen Theeme 
mat allen Evolutiounen, déi kommen. Déi Leit sui-
véieren dat jo och. Mir hunn eis eegen Experten, déi 
och déi auslännesch Avise suivéieren. A si autosai-
séiere sech jo och ganz oft, wéi Der wësst, dat ass 
alles ëffentlech.
Dann zu de Schnelltester: Do ass et net richteg, dass 
de Pilotprojet of… Mir haten e Pilotprojet virun der 
Ouschtervakanz, jo, an deen huet eis erlaabt, elo an 
déi nächst Etapp ze goen, wou mer ufänke mat 
eemol d’Woch. Mee d’Zil ass selbstverständlech, 
iwwert déi nächst Wochen eropzefueren. Mir fänken 
u mat engem, mir wäerten och zwee Tester d’Woch 
lues a lues maachen an der Schoul. Dat ass esou ge-
plangt. Ech hat schonn d’Geleeënheet, dat och ze er-
klären. A mir wäerten och da kënne vergläichen, ob 
mer mat engem d’Woch d’selwecht Resultater hu wéi 
zweemol d’Woch. Dat ass alles geplangt.
Schnelltester hu mer. Ech hat nogekuckt, ech hunn 
et entre-temps zwielefmol erkläert: Eis Strategie 
ass vun Oktober un. Ech ginn net méi an den Detail 
an, mee mir hunn am Oktober effektiv eng hallef 
Millioun Roche-Schnelltester kaf gehat. Ech hat 
héieren iwwert déi lescht Wochen, dass gesot ginn 
ass, dat wiere keng, dat wiere guer keng Schnell -
tester. Ben, Roche-Schnelltester, dat sinn déi bescht 
Schnelltester gewiescht, déi am Oktober um Maart 
waren. Dat si séier wuel Schnelltester an déi hate 
mer am Asaz zu engem groussen Deel mat enger 
Strategie, déi Der kennt. Wéi gesot, ech hu se 

schonn zwielefmol erkläert, deels hei, deels an der 
Chamberskommissioun. 
Do doniewent hu mer natierlech ganz vill Bestellun-
gen lafen. Och do hutt Der schonn heiansdo en 
Tëschebilan gefrot. Ben, ech kann Iech soen: Stand 
de Moien hu mer iwwer eng 14 Milliounen an der 
Bestellung. Et war zu kengem Zäitpunkt e Problem, 
fir déi ze kréien. Dat hunn ech Iech och erkläert 
gehat op Nofro. Mir sinn hei net an enger Situa-
tioun, wou ee mat engem Produkt ze dinn hätt, wat 
een net kritt. Asoufern kafe mer selbstverständlech 
an. Mir halen am An, wat Neies kënnt, a schaffen 
och drun, dat an enger nächster Phas, wa mer déi 
Stabilitéit hei kënnen halen, wierklech massiv an 
den Asaz ze kréien. Dat ass Sënn an Zweck vun 
deene Projeten, déi elo lafen, déi mer auswäerten.
Mir suivéieren och ganz genau, wat déi éischt wës-
senschaftlech Erkenntnisser si ronderëm Pilotpro-
jeten, déi an Däitschland zum Deel gelaf si mat 
Tagespass. Do sinn éischt Etüden, déi elo public gi 
sinn déi lescht Deeg. Dat sinn alles Saachen, déi 
mer genaustens kucken, fir dann och do erëm eng 
Kéier fir eis dat Bescht draus ze maachen an dann 
hoffentlech ganz geschwë kënnen an eng nächst 
Etapp iwwerzegoen.
(Intervention de la présidence)
Dir hutt d’Fro och opgeworf: „Wéi ass et mam Repor-
ting? Wou gëtt dat gemellt bei engem Schnelltest?“ 
Ech géif Iech invitéieren, d’Santé mécht säit Méint e 
weekly Report - dat ass online, gëtt der Press virge-
stallt -, do hutt Der eng Rubrik dran, extra eng separat 
Rubrik, wou déi positiv Resultater vun de Schnelltes-
ter och drastinn. Dat kann ee ganz kloer also liesen, 
wann een dat am Detail wëllt wëssen.
Da géif ech gären op d’Spideeler agoen. Dir hutt ge-
sot, et wier keen drop agaangen, et wier keng Diskus-
sioun gewiescht fir separat Strukturen. Och doriwwer 
hate mer oft hei rieds. Natierlech hu mer doriwwer 
diskutéiert. Ech hat Iech gesot: Mir si Visitte maache 
gaangen an Däitschland. 
(Intervention de la présidence)
Mir hunn dat mat eise Spideeler duerchdiskutéiert 
mat eisen Experten, a mir sinn alleguerten zur Kon-
klusioun komm, dass eise System eis u sech méi 
iwwerzeegt. Mir hunn och hei e Rapport gemaach 
an der Plenière, souguer hei an der Chamberskom-
missioun hu mer doriwwer geschwat. Et ass also 
net esou, wéi et hei duergestallt gëtt, dass dat zu 
kengem Moment opgegraff ginn ass, dass do kee 
sech Gedanke gemaach hätt, a scho guer net, dass 
mer Iech net au courant gehal haten, quitte dass ee 
weess, dass et an engem Joer vill Informatioune 
sinn an dass ee vläicht Verschiddenes net verhält.
Mir sinn an enger Phas 3 an de Spideeler. Duerfir 
ass et och net erstaunlech, dass Der déi eng oder 
aner Noriichte kritt vu Saachen, déi ausgesat ginn. 
Eist Zil ass, an enger Phas 2 ze bleiwen. Am 
Moment si mer net do, mir sinn an der Phas 3.
Dann, Patienten an d’Ausland, gutt. Wat war do als 
Fro komm? Ech hat eng Kéier vum Här Wiseler ge-
sot kritt: „negativ Propaganda“. Hei war et elo: „ugi 
wéi eng Tut plakeg Mécken“. Ech weess net, wéi déi 
dat maachen. Ech kann Iech just soen, dass mer 
hei vu verschiddene Saache schwätzen. Wourëms 
geet et? Déi Leit, déi an d’Ausland ginn, dat huet 
näischt domadder ze dinn, dass mer keng Respira-
teuren hunn, dat ass keng Beootmungsmaschinn. 
Dat, wouvu mir hei schwätzen, ass en ECMO, dat 
ass eng kënschtlech Long, eng kënschtlech 
Häerzlongemaschinn, déi am INCCI … Där hu mer 
der eng véier Stéck am Asaz, mir kënnen dat op 
sechs eropfueren, e ganz héijen techneschen Equi-
pement, wou mer als Land ganz gutt gestallt sinn a 
wou mer mat der Groussregioun zesummeschaffen, 
scho säit Laangem. Dat ass u sech an der 
Häerzchirurgie, wou dat agesat gëtt. 
Wann elo e Covidpatient eng Longefibros mécht, da 
kënnt en och un esou en Apparat. A mir hunn 
d’Chance, där ze hunn. Mir hunn der souguer dräi 
déi ganzen Zäit reservéiert just fir Covidpatienten. 
Et kënnt awer vir, dass mer effektiv saturéiert sinn, 
da ginn d’Leit an d’Ausland. Dat ass vice versa, huet 
awer strictement näischt mat Covidmaterial ze 
dinn, mat Respirateuren - ech huelen un, dass Der 
dorop Allusioun gemaach hutt.
An ech mengen, esou en ECMO, dat keeft een net 
einfach esou vun haut op muer. Do si mer wierklech 
an enger Planification hospitalière. An ech hu mer 
elo soe gelooss vu menge Leit, dass mer am Ver-
glach do gutt dostinn als Lëtzebuerg mat deenen 
Equipementer, déi mer hunn. Ech weess op alle Fall, 
wou ech elo kierzlech d’Visitt am INCC hat, dass 
dat mat ganz groussem Stolz och esou presentéiert 
ginn ass. Mee, wéi gesot, dat ass eng kënschtlech 
Long, …
(Intervention de la présidence)
… ça n’a rien à voir mat engem Respirateur, wéi 
d’Leit en op der Intensivstatioun am Covidsecteur 
hunn, wou se drun hänken. Dat sinn zwou ganz ver-
schidde Saachen.
Voilà, dann ofschléissend: E Geheimrezept hu mir 
och elo nach net. Mir kucken, esou schnell wei-

derzekommen, wéi et geet, mam Impfen. Den Im-
pakt gesi mer. Et geet drëms, auszehalen an e 
bëssen duerzehalen. Et huet e Grond, optimistesch 
ze sinn. Mat e bësselche Chance packe mer de 
Bierg dës Kéier ouni ze vill Kollateralschued.
Ech si fir mäin Deel jiddefalls optimistesch an ech 
hoffen, dass mer bei eisem nächste Rendez-vous 
an der Capacitéit sinn, wierklech gréisser Schrëtt ze 
huele mat engem groussen Asaz vu Schnelltester. 
Dat gouf ni a Fro gestallt, zu kengem Zäitpunkt. Op 
déi sëllege Froen, déi do scho gestallt gi sinn, hu 
mer ëmmer d’Schnelltester als complementaire zu 
de PCR-Tester duergestallt a mir hunn och do eng 
ganz Rei Iddien, wéi een dat da vill méi flächende-
ckend an den Ëmlaf kréie kann, wëssend, dass déi 
éischt Erkenntnisser, déi éischt Evaluatiounen och 
do elo eréischt virleien. An och do gëllt et, sech net 
falsch Illusiounen ze maachen. Et ass net, well op 
eemol Schnelltester do sinn, dass mer de Covid 
lasssinn. Dat ass en Trugschluss. 
Voilà, ech géif Iech Merci soen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci der Ma-
damm Gesondheetsministesch. An dann direkt Pa-
role après ministre fir d’Madamm Martine Hansen.

Mme Martine Hansen (CSV).- Jo, merci, Här 
President. Ech hunn u sech just zwou Froen. 
D’Madamm Minister huet gesot, bei deene schwan-
gere Fraen, do wär en Avis do. Dat, wat ech gefrot 
hunn, war jo, ob et net sënnvoll wär, e Cordon sa-
nitaire ronderëm déi schwanger Fraen ze maachen, 
well déi jo net geimpft ginn. An ech weess net, wat 
do den Avis ass. Duerfir ass meng Fro: Wat ass do 
den Avis?
An déi zweet Fro, dat war u sech: Ech hu gefrot, wéi 
eng Logistik …, wéi ee kann d’Schnelltester erfaas-
sen. Ech wollt awer net déi positiv Schnelltester 
hunn, well wann ech jo eng Fräiheet domadder gäre 
wëll beweisen, da misst ech jo deen negative 
kënnen erfaassen. An ech mengen, souwäit wéi ech 
weess, ass do nach keng Logistik do, wéi een e 
Schnelltest, e Selbsttest, kéint erfaassen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci. An ech ginn 
d’Wuert direkt zréck un d’Regierung. Den Här Marc 
Baum vläicht nach fir d’éischt.

M. Marc Baum (déi Lénk).- Jo, merci, Här 
President. Ech wollt awer elo zwou Remarke maa-
chen, Saachen, déi mer awer esou lues ufänken e 
bëssen op d’Strëmp ze goen.
Dat Éischt ass déi Saga, déi elo hei fir d’x-te Kéier 
gemaach gëtt, datt d’Regierung keng Zäit hätt fir ze 
schwätzen. Also, et ass esou, datt an der Presidente-
konferenz e Regierungsvertrieder sëtzt. A wann d’Re-
gierung mat véier Ministeren untriede wëllt, dann, 
mengen ech, kéint een dem Regierungsvertrieder 
soen, datt en dat wannechgelift an der Presidente-
konferenz umierkt, an da maache mer e Riedemodell, 
dee jiddwerengem gerecht gëtt an natierlech och der 
Regierung gerecht gëtt.

Une voix.- Très bien! 
M. Marc Baum (déi Lénk).- Ech mengen, datt dat 

awer wichteg ass ze soen. An an déi selwecht 
Richtung … A wat mech wierklech rose mécht, ass 
wierklech dee leschte Saz, deen de Premierminister 
gesot huet, wou et drëms gaangen ass, datt dat 
Gesetz hei mat 31 zu 29 Stëmmen ofgestëmmt 
gëtt. Dat ass eng demagogesch Remark iwwert 
d’parlamentaresch Demokratie! Et gëtt hei ver-
schidde Parteien an déi hu verschidden Usiichten, 
déi Iech eventuell passen oder net passen. Dat ass 
esou, dat ass an enger Demokratie esou! Awer 
dorauser ze schléissen, datt déi, déi dat hei net 
matstëmmen, net um Wuel vum Land interesséiert 
wieren, dat ass demagogesch!

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Baum. Just fir Informatioun datt Dir Är 
Riedezäit ëm 25 % iwwerschratt hat.
(Brouhaha)
Elo ginn ech dann d’Wuert un d’Madamm 
Gesondheetsministesch.

Une voix.- Jo, et ass awer esou!
Mme Nancy Arendt épouse Kemp (CSV).-

D’Regierung huet fënnef Minutten ze laang …, wäit 
iwwer fënnef Minutten!

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.- Bon, 
Här President, ech hunn elo …

M. Fernand Etgen, Président.- D’Madamm 
Gesondheetsministesch huet d’Wuert!

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.- Ech 
muss mech formell entschëllegen. Et war mer net 
bewosst, dass ech esou vill iwwerzunn hunn. Aller-
déngs hunn ech probéiert, op mengem Ziedel, tant 
soit peu, op déi Froen anzegoen, déi mer gestallt gi 
sinn; ech hu se nach net all beäntwert. Dat deet 
mer leed, wann ech dann iwwerzunn hunn. Ech 
wäert mer d’nächste Kéier d’Auer vir op d’Pult 
leeën, da wäert dat net méi virkommen.
Zu der Fro vun der Madamm Hansen: Den CSMI ass 
elo an eiser Impfstrategie. Do hate mer jo eng Rei 

Avisen, do ass de Cordon sanitaire ronderëm 
Schwangerer net zréckbehale ginn. Mir hunn e 
rezenten Avis fir d’Vaccinatioun vu Schwangeren. 
Ech kann Iech deen awer och elo net auswenneg zi-
téieren, dat steet alles online.

An en Enregistrement vun de Schnelltester - Dir sot 
ëmmer an engem Otemzuch „Selbsttest“ a 
„Schnelltest“ -: Déi formell Schnelltester si séier 
wuel enregistréiert. Do ass och eng Verflichtung, do 
hu mer eis jo eng Basis ginn am Gesetz, dass dat 
muss rapportéiert ginn. An dat ass obligatoresch, 
fir de Reporting ze maachen. Dat fléisst an. Bei 
Selbsttester ass dat eng aner Saach an deene kann 
een natierlech och net déi selwecht Valeur ginn, dat 
gëtt et och d’ailleurs néierens am Ausland zu 
dësem Zäitpunkt.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci der 
Madamm Gesondheetsministesch. D’Diskussioun 
ass elo ofgeschloss.

Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 7802. Den Text steet am Document parle-
mentaire 780210.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7802 et dis-
pense du second vote constitutionnel

Fir d’éischt de Vote électronique fir déi perséinlech 
Stëmmen. 

Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.

(Appel nominal pour votes par procuration)

Domadder ass dëse Projet de loi mat 31 Jo- 
Stëmmen an 29 Nee-Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui : MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles 
Baum, Mme Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, 
Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer ;

Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, 
Claude Haagen, Mmes Cécile Hemmen et Lydia 
Mutsch ;

Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue.

Ont voté non : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul 
Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo (par M. Emile 
Eicher), Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul 
Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter (par Mme Martine Hansen) ;

MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et 
Roy Reding (par M. Jeff Engelen) ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou decidéiert.

8. 7808 - Proposition de loi relative à la 
stratégie de dépistage du virus Covid-19 
dans les structures pour personnes vulné-
rables et dans les réseaux d’aides et de 
soins
Déclaration de recevabilité

D’Presidentekonferenz huet sech den 23. Abrëll fir 
d’Recevabilitéit vun enger Proposition de loi ausge-
schwat. Et handelt sech ëm d’Proposition de loi 
7808 iwwert d’Teststrategie an den Alters- a Flee-
geheimer, déi haut de Mëtteg vum Här Michel 
Wolter deponéiert gouf. Schléisst d’Chamber sech 
dem Virschlag vun der Presidentekonferenz un, fir 
d’Proposition de loi 7808 als recevabel ze erklären?

(Assentiment)

Et ass also esou decidéiert. 

9. 7802 - Projet de loi modifiant :
1° la loi modifiée du 17 juillet 2020 sur les 
mesures de lutte contre la pandémie Covid-19 ;
2° la loi modifiée du 25 novembre 1975 concer-
nant la délivrance au public des médicaments 
(suite)

Motions
Da kéime mer zu deene Motiounen, déi zum Projet 
de loi 7802 deposéiert gi sinn.
Motion 1
Fir d’éischt d’Motioun Nummer 1, déi vun der CSV-
Fraktioun deposéiert ginn ass a wou et ëm zwee 
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gratis Tester geet fir an de Schoulen. Wëllt nach 
een zu dëser Motioun d’Wuert ergräifen? Den Här 
Gilles Baum.

Une voix.- A!
M. Gilles Baum (DP).- Merci, Här President. Wéi 

Der wësst, ass dës Woch ugefaange ginn, dass se 
sech alleguerten, souwuel d’Kanner, d’Studenten, 
d’Léierpersonal, d’Educateuren an de Strukturen, 
selwer konnten testen. Ech hunn dat doheem bei 
menge Kanner och matkritt. Dat huet och ganz gutt 
fonctionéiert. Dat ass awer net de Punkt hei vun 
der Motioun.
D’lescht Woch en Donneschdeg hate mer op Ini-
tiativ vun de Kolleege vun der LSAP eng Chambers-
kommissioun eebe grad, fir d’Teststrategie an de 
Schoulen erkläert ze kréien. Et ass jo elo esou, 
dass mer eemol an der Woch eist Personal an och 
eis Kanner teste kënnen. Do ass eis gesot ginn, 
dass mer effektiv 120.000 Tester d’Woch hätten an 
dass och garantéiert wär, dass mer bis d’grouss 
Vakanz souwuel d’Kanner wéi och d’Léierpersonal 
eemol d’Woch kéinten testen.
Ech stellen elo d’Fro heibannen: Ausser Éisträich 
hunn ech elo nach vu kengem Land héieren, wat 
esou konsequent eng Teststrategie an de Schoule 
weiderféiert. D’Situatioun vun den Infektiounen an 
de Schoule war virun der Vakanz stabill mat enger 
liichter Tendenz no ënnen. Duerfir géif ech soen: 
Kommt, mir ginn där Saach elo mol eng Chance. 
Mir hunn elo en Dispositif do stoen, fir dat eemol 
d’Woch ze maachen. Kommt, mir ginn där Saach 
elo mol eng Chance! A wann ech mech richteg 
erënneren …, ech hunn awer nach kee PV vun där 
Sëtzung, mee déi Leit, déi an där Sëtzung waren, 
kënne sech vläicht drun erënneren, dass den Här 
Minister gesot hat, wann et néideg wär, wann et 
sech géif als néideg erweisen, dass een da kéint 
deen Dispositif eropschrauwen, fir zweemol d’Woch 
ze testen.
Duerfir, wéi gesot: Ech géif da soen, kommt, mir 
ginn där Saach emol eng Chance, an duerfir propo-
séieren ech, déi heite Motioun net unzehuelen.

Une voix.- Très bien! 
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Baum. 

Ech gesi keng weider Wuertmeldung méi. Da kënne 
mer zum Vott vun dëser Motioun kommen.
Vote sur la motion 1
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’éischt de Vote électro-
nique fir déi perséinlech Stëmmen.
Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.
(Appel nominal pour votes par procuration)
Domadder ass dës Motioun bei 24 Jo-Stëmmen, 34 
Nee-Stëmmen an 2 Abstentiounen ofgeleent.
Résultat définitif après redressement : la motion 1 
est rejetée par 31 voix contre, 27 voix pour et 2 abs-
tentions.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul 
Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo (par M. Emile 
Eicher), Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul 
Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter (par Mme Martine Hansen) ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et 
Roy Reding (par M. Jeff Engelen) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles 
Baum, Mme Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, 
Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen, Mmes Cécile Hemmen et Lydia Mutsch ;
Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue.
Se sont abstenus : MM. Marc Baum et David Wagner.
Motion 2
Da komme mer zur Motioun Nummer 2, déi vun der 
CSV-Fraktioun deposéiert gouf a wou et ëm de Pas-
seport vert européen geet. Wëllt nach een d’Wuert 
zu dëser Motioun ergräifen?

M. Sven Clement (Piraten).- Hei!
M. Fernand Etgen, Président.- Den Här Sven 

Clement.
(Hilarité)

M. Sven Clement (Piraten).- Ech sëtzen op där 
falscher Säit. Merci, Här President. Ech muss soen, 
datt et mer ganz sympathesch ass, wat d’CSV fuer-
dert, datt d’Lëtzebuerger solle kënnen adheréieren.

Ech hunn awer eng Rëtsch technesch Froen a 
vläicht kann d’Regierung eis do als Éischt opklären, 
well no mengem Kenntnisstand soll dee Passeport 
vert souwuel PCR-Tester wéi Impfresultater ofde-
cken - elo weess ech, datt ee bei engem Impfresul-
tat, wann ee voll duerchgeimpft ass, jo e QR-Code 
kritt vum GouvCheck, fir dat ze testen -, ob dat kom-
patibel ass herno, ob dat einfach kompatibel ass, 
mee virun allem, wéi mer et mat de PCR-Tester 
maachen, well mäi Kenntnisstand ass, datt och ree-
gelméisseg am Ausland Diskussiounen driwwer 
ugefaangen hunn, datt et och gefälschten oder 
manipuléiert PCR-Testresultater gëtt, engersäits, fir 
Quarantänen ze ëmgoen, anerersäits, fir kënnen ze 
reesen, obwuel ee keen Test gemaach huet. Deem-
entspriechend, éier ech esou eng Motioun wéi déi 
heite ka stëmmen, déi ech prinzipiell sympathesch 
fannen, wéilt ech awer gäre wëssen, wéi dat virun 
allem och bei de PCR-Tester soll ausgesinn.
Well fir eis ass et ganz kloer: Esou e grénge Pass 
kann nëmme fonctionéieren, wann en net diskri-
minéiert zwëschent Geimpften an Netgeimpften an 
och d’Méiglechkeet gëtt, mat engem negativen Test 
déi nämmlecht Méiglechkeeten ze hu wéi eng 
geimpfte Persoun, wat d’EU jo virgesäit. Mee Stand 
haut hunn ech nach kee PCR-Test zu Lëtzebuerg 
gesinn, kee Resultat, wou e QR-Code drop ass, deen 
een dann och kann attestéiere loossen. An duerfir: 
Ass dat ugeduecht? Ass dat méiglech? Wéi wäit 
sinn do d’Preparative vun der Regierung? Dat muss 
ech wëssen, ier ech heiriwwer kann ofstëmmen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Clement. Dann hat den Här Jeff Engelen 
d’Wuert gefrot.

M. Jeff Engelen (ADR).- Merci, Här President. Mir 
wäerten eis bei dëser Motioun enthalen. Mir hunn 
nämlech do eng Partie Froen, déi nach opstinn. 
Doriwwer hu mer och deelweis QPe gemaach an et 
stinn e puer Froen op, zum Beispill iwwert d’Durée 
vum Schutz vun den Impfungen - wéi laang soll 
d’Gültegkeet vum Pass sinn? - den Dateschutz, de 
Schutz vun de Perséinlechkeetsrechter, e 
Prezedenzfall fir aner Krankheeten. Doriwwer hu 
mer QPe gestallt.
An opgrond vun deene Froen: Mir wëllen déi 
Äntwerten ofwaarden, ier mer hei eng Meenung 
hunn. A mir wëllen eis duerfir hei enthalen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Engelen. Da freet den Här Premierminister 
d’Wuert.

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Här President, ech weess, d’Madamm Hansen héiert 
dat net gären, mee nach eng Kéier huet d’Regierung 
net gewaart, bis d’CSV eis eng Motioun deposéiert 
huet, fir un deem doten Dossier ze schaffen.
Déi éischt Saach ass: Mir gehéieren zu deenen, ech 
mengen, et sinn der aacht, Länner am Projet pilote, 
deen d’Kommissioun am Moment mécht eeben 
iwwert dee „Grénge Certificat“. An duerfir géif ech 
och just d’CSV drun erënneren, dass se sollt mat hire 
Wierder oppassen, well si schwätzen allkéiers vu 
„Pass“. Et gëtt och extra vun der Kommissioun insis-
téiert, dass et net e „grénge Pass“ ass, well e „Pass“ 
heescht, dass ee Saachen dierf ... - also ausser, si 
hätten eng aner Positioun wéi eis a si wéilten déi hei 
demarquéieren.
Mir sinn der Meenung, dass de „Grénge Certificat“ 
soll eng Alternativ sinn zu engem PCR-Test oder och 
zu anere Méiglechkeeten. Et soll een d’Leit net obli-
géieren, e „Grénge Certificat“ ze hunn. Et ginn aner 
Méiglechkeeten och, wou een zum Beispill en Test 
huet an e Pabeier huet. Et soll een ophalen, engem 
d’Gefill ze ginn, dass een e Pass huet ...; mam Pass 
dierf een, a soss ass een e „sans-papiers“ an et huet 
ee keng Rechter - éischt Saach! Dowéinster, iwwert 
de Wording, deen hei benotzt gëtt, duerfir e „Grénge 
Certificat“.
Mir schaffen, wéi ech elo just gesot hunn, un deem 
Projet. Ech hat net méi spéit wéi virgëschter de 
franséische Staatssekretär, dee fir d’Digitalisatioun 
zoustänneg ass, well ech zitéieren och hei Frank-
räich, de Cédric O, mat deem ech en Echange hat, 
dee mech gefrot huet, ob mir bereet wieren, fir mat 
hinnen elo an enger Teststrategie och iwwert de 
QR-Code kënnen ze schaffen.
Ech hunn dunn, well mer e gudde Kontakt hunn och 
mam Kommissär Breton, gefrot, ob dat mat an 
deem Programm wier, wou déi Testphas ass vun 
deenen aacht Länner, déi se hunn, oder net. Den 
Här Breton gesäit, ech schwätzen hei zwar als aus 
dem Nähkästchen, mee den Här Breton gesäit den 
Här O och e Méindeg. An e Méindeg den Owend 
hunn ech och en Telefonsgespréich mam Här 
Breton, fir ze kucken, wéi eng Initiativen hei wierk-
lech och nach eppes bréngen oder näischt bréngen.
Mir sinn der Meenung, dass et wichteg ass, dass 
mer en europäesche System fannen. Esou wéi den 
Här Clement scho gesot huet, hu mer haut schonn 
de QR-GouvCheck-Prinzip, dee mer hunn. Et gëtt en 
anere QR-Code. Et soll een net mengen, dass et dee 
selwechte QR-Code gëtt. Et gëtt en neie fir deen eu-
ropäeschen, well deen och aner Donnéeë freet a 
well deen heiten och muss duerch ganz Europa 

goen. Et wier schrecklech, wa 27 Länner elo och 
hiren eegene System géife maachen, deen duerno 
net kompatibel wier mat deenen anere Länner. Dat 
ass och eeben d’Iddi vun der Koordinatioun um 
Niveau vun der Kommissioun.
Déi Motioun ass vläicht gutt gemengt, Här President, 
mee si ass superfetatoire, falsch, wann ee vu „passe-
port“ schwätzt, an, wéi gesot, entsprécht net der 
Realitéit. Duerfir géif ech wierklech d’Chamber in-
vitéieren, se net ze stëmmen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Premierminister, fir déi Prezisiounen. An ech ginn 
d’Wuert zréck un den Här Clement.

M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här President. 
Ech hu just eng Fro, well entweeder hunn ech de 
Premier elo falsch verstanen oder ech sinn an 
engem anere Film. Dofir stellen ech d’Fro nach eng 
Kéier. En huet elo grad gesot: de „Grénge Certificat“ 
als Alternativ zu engem PCR-Test. Mäi Versteesde-
mech vum „Grénge Certificat“ war, datt en d’Don-
néeë vu PCR-Tester an den Impfstatus, an/oder den 
Impfstatus, géif ofdecken. Dat heescht, an dat ass, 
mengen ech, och dat, wat d’CSV fuerdert am Invite 
zwee: « dans un même ordre d’idées, à mettre en 
place immédiatement un dispositif de certification 
national qui puisse par après servir de base pour le 
passeport » - bon, „certificat“ - « vert européen. »
D’Fro, déi ech mer stellen, éier ech heiriwwer kann 
ofstëmmen, well soss musse mer eis enthalen, ass 
wierklech d’Fro: Sidd Der gewëllt, an eng Richtung ze 
goen, fir déi PCR-Tester, déi am Moment iwwerall 
sinn, déi vun den onofhängege Laboen emettéiert 
ginn, mat engem Certificat, mat engem Dispositif de 
certification national auszestatten? Well ech 
mengen, dat ass déi kruzial Fro, wouriwwer mer haut 
einfach iergendwou awer Sécherheet brauchen.

M. Fernand Etgen, Président.- Dann hat den 
Auteur vun der Motioun och nach d’Wuert gefrot, 
d’Madamm Hansen.

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Mee just fir ze preziséieren, Här President, wann Der 
erlaabt, well just fir ze preziséieren, wat den Här 
Clement elo just gemengt huet: An deem „Green Cer-
tificate“, net „Passport“, an deem „Green Certifi-
cate“ soll d’Impfung dra sinn, et soll den Test dra 
sinn, de PCR-Test, an och een, deen ...
An dat ass eng Diskussioun awer, wou ech Iech 
muss soen, wou haut nach ëmmer keng Garantie do 
ass, dass een, dee fréier positiv war, awer … 
Dowéinster, et muss ee wierklech oppassen! De PCR-
Test ass am Fong hautdesdaags déi bescht Garantie, 
fir ze wëssen, ob ee Porteur vum Virus ass oder net, 
well souguer ee Geimpften ... Dat wësst Der och, ech 
wëll elo net hei Panik maachen, mee een, dee krank 
war, mir wëssen net, wéi laang seng Anticorpsen 
halen, een, dee geimpft ass, mir wëssen net, ob en 
awer net nach kann ... An haut ass eng nei Etüd 
erauskomm, wou gesot gëtt, dass en awer nach Leit 
kann ustiechen. A mir hunn et selwer ... Et ass an 
engem amerikaneschen Altersheim, wou et geschitt 
ass. Dir braucht net esou wäit ze goen, Dir kënnt hei 
an de Park goen, wou mer am Altersheim an der 
Pescatore déi selwecht Situatioun gehat hunn.
Dowéinster, mir si virsiichteg! Mir schaffen drun. 
Mir gehéieren zu deenen aacht Länner, déi hei un 
deem Projet och matschaffen. Dora sollen déi dräi 
Saache sinn.
Dat, wat ech mengen, ass: Hei gëtt gesot, et hätt 
een e QR-Code um Handy. Mir promouvéieren dat 
do, mee de QR-Code soll einfach ausgeschafft ginn, 
dass een en och kann op Pabeier hunn an dass een 
deen och kann eebe presentéiere bei deene ver-
schiddene Méiglechkeeten. Nee, ech soen, et gëtt 
ganz vill vu QR-Code op Handy geschwat. Ech ge-
sinn, Dir rëselt de Kapp, wann ech hei vu QR-Code 
schwätzen. Et soll e QR-Code sinn, deen och ka 
„version papier“ sinn. Dat ass fir eis och wichteg, 
well et huet och net jiddwereen en Handy. Dat sollt 
een och net vergiessen.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Da geet d’Wuert un 

den Auteur vun der Motioun, d’Madamm Hansen.
Mme Martine Hansen (CSV).- Jo, merci, Här 

President. Ech hunn alles nogelauschtert, wat den 
Här Premier eis gesot huet, an dat beweist mer u 
sech, datt eis Motioun net superfetatoire ass, well 
et ass nach keen Outil do, wou mer PCR-Tester kën-
nen erfaassen, wou mer kënne gläichzäiteg - gläich-
zäiteg! - d’Anticorpsen erfaassen. Dat heescht, mir 
hunn deen Outil nach net prett.
Also, mir fuerderen d’Regierung op a mir änneren 
de „passeport vert“ an e „certificat vert“, fir datt déi 
Konfusioun u sech verschwënnt, a mir bleiwe bei 
eiser Motioun.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Madamm 

Hansen. Dann huet nach den Här Kartheiser d’Wuert 
gefrot.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, villmools 
merci, Här President, an och merci all menge 
Virriedner an dem Här Premierminister fir seng 

Erklärungen. Et gëtt en englescht Sprachwuert, dat 
heescht: “the road to hell is paved with good inten-
tions” - „De Wee an d’Häll, deen ass gemaach mat 
gudde Virsätz“. An et ass e bësse vläicht och dat, 
wat eis hei kann erwaarden nämlech mat der Digita-
liséierung an där Manéier, wéi d’Leit eigentlech 
nach Zougrëff op hir eegen Date kënnen hunn.
Den Här Premierminister seet hei, de QR-Code an 
esou weider, dat ass alles schéin a gutt, an et gëtt 
och eng relativ grouss Proportioun vun der Bevëlke-
rung, déi domadder kann eens ginn. Et gëtt awer 
och e groussen Deel vun eiser Populatioun, deen 
domadder net eens gëtt an dee sech dann d’Fro 
stellt: Wat ass dat eigentlech hei, wat ofgelies gëtt? 
Wat steet vun Daten dodran? Et ass jo esou, datt 
elo privat Fluchgesellschaften och Appen entwécke-
len, och op Basis vu Coden oder anere Saachen, 
wou dann herno d’Leit u sech konfrontéiert gi mat 
elektroneschen Datenträger vu verschiddene Ma-
néieren, wou se eigentlech net méi kënnen erauslie-
sen an net méi verstinn, wéi eng Informatiounen 
iwwert si do ofgelies oder kommunikéiert ginn.
Ech mengen, mat allem Respekt fir déi Efforten, déi 
gemaach ginn, fir d’Reesen an der Europäescher 
Unioun ze erliichteren, an ech mengen, dat ass jo 
eng vun den Haaptintentiounen, déi hannert där 
Iddi vun deem „Grénge Certificat“ ass, muss et 
awer esou sinn, datt mer net op engem anere 
Gebitt, nämlech dem Schutz vun der Privatsphär 
vun de Leit an och engem gewëssene Schutz virun 
enger Iwwerdigitaliséierung, vläicht op e Wee ginn, 
deen eis och an der perséinlecher Fräiheet kéint 
aschränken, vläicht nach op eng méi dramatesch 
Manéier.
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Kartheiser. Da ginn ech d’Wuert nach eng Kéier 
zréck un d’Regierung.

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Just, Här President, fir ze preziséieren: Also, hei gëtt 
gesot, mir sollen en Dispositif maachen. En Dispo-
sitif national gëtt et schonn als Vaccinatiounscertifi-
cat. D’Leit kënnen deen op de GouvCheck-QR-
Code ... an e kann à tout moment och op seng 
Echtheet kontrolléiert ginn, wat wichteg ass.
An all Client, all Vaccinéierte kritt e Certificat als 
PDF a kann och op MyGuichet ..., Client en och 
siche goen. Dat heescht, dat ass schonn do! Ech 
probéieren ze erklären: „C’est moutarde après 
dîner“, wat se hei froen.
(Interruptions)

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools. 
Dann nach eng Kéier den Här Clement.

M. Sven Clement (Piraten).- Pardon, ech widder-
huele mech. Ech hunn déi ganzen Zäit hei gesot: 
Jo, den Impfcertificat gëtt et um Pabeier, digital. 
Dat gëtt guer net contestéiert. Ech mengen, datt op 
dëser Säit vum Sall jiddweree sech bewosst ass, 
datt et deen Impfcertificat um Pabeier gëtt. Dee 
Moment, wou een am Impfzenter war fir déi zweete 
Kéier, kritt een deen Impfcertificat um Pabeier mat 
engem QR-Code vu GouvCheck drop. All déi Don-
néeë stinn um Pabeier.
Si sinn, fir op dem Här Kartheiser seng Inter-
ventioun ze äntwerten, liesbar. Also mir sollten och 
hei ophalen, de Leit Angscht ze maachen, an deem 
QR-Code wier iergendeppes verstoppt, well dee QR-
Code op eisem Impfcertificat zu Lëtzebuerg seet 
näischt anescht aus wéi: En ass authentesch. Dat 
ass eng mathematesch Prozedur, fir dat ze attes-
téieren. Ech ginn net an den Detail.
Meng Fro ass: Plangt d’Regierung eppes Änleches 
fir d’PCR-Tester?

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.- Jo.
M. Sven Clement (Piraten).- Merci. Jo. Ech hu just 

op déi Äntwert gewaart. Merci, Madamm Lenert.
M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 

d’État.- Jo! Mir plangen dat selwecht. Dat Eenzegt, 
wat ass, et ass en Ënnerscheed tëschent enger 
Impfung an engem PCR-Test, well mat engem PCR-
Test hutt Der eng Garantie fir eng Durée limitée, dass 
Der bis elo net positiv waart. Bei enger Impfung hutt 
Der awer eng Durée, déi net fir zwee oder dräi Deeg 
ass. Deen Ënnerscheed muss een dann och maa-
chen, well de QR-Code muss genau dat dote prezi-
séieren. Et kann net eng Garantie sinn, well ech e 
PCR-Test maache gelooss hu virun engem Mount, 
dass ech an engem Mount nach ëmmer negativ sinn. 
Ech wëll just dorun och nach eng Kéier erënneren.

M. Fernand Etgen, Président.- Ech mengen, elo 
misst bal alles kloer sinn a mir kënnen zum Vott 
vun der Motioun Nummer 2 kommen.
Vote sur la motion 2
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’éischt de Vote électro-
nique fir déi perséinlech Stëmmen.
Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.
(Appel nominal pour votes par procuration)
Domadder ass dës Motioun mat 23 Jo-Stëmmen, 
34 Nee-Stëmmen a 4 Abstentiounen ofgeleent.
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Résultat définitif après redressement : la motion 2 
est rejetée par 23 voix pour, 33 voix contre et 4 abs-
tentions.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul 
Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo (par M. Emile 
Eicher), Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul 
Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter (par Mme Martine Hansen) ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles 
Baum, Mme Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, 
Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen, Mmes Cécile Hemmen et Lydia Mutsch ;
Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Se sont abstenus : MM. Jeff Engelen, Fernand 
Kartheiser, Fred Keup et Roy Reding (par M. Jeff 
Engelen).
Motions 3, 4 et 5
Da kéime mer zur Motioun Nummer 3, déi vun der 
ADR-Sensibilitéit ofgi ginn ass a wou et drëms geet, 
datt bei den zukünftege Covidprojeten all Restrik-
tiounen, wat d’Grondrechter ubelaangt, sollen opge-
huewe ginn.
Wëllt nach een d’Wuert zu dëser Motioun froen? 
Den Här Georges Engel.

M. Georges Engel (LSAP).- Merci, Här President. 
Ech erlabe mer - elo ass meng Mask mer futti 
gaangen! -, direkt zu deenen nächsten zwou 
Motiounen och matzeschwätzen, da brauch ech 
nëmmen eemol heihinnerzekommen. Zu der 
Motioun 3 ass et esou, dass mer eis bis elo ëmmer 
dru gehalen hunn, dass mer dräi Woche laang eng 
Analys maache vun deene Mesuren, déi mer geholl 
hunn. Ech wëll net ausschléissen, dass et zu enger 
Oplockerung kënnt vun den Agrëffer am Privat-
liewen an och zu engem Ophiewe vun der Aus-
gangsspär. Dat muss ee gesi bei dem nächste 
Gesetz. Mee et ass haut op alle Fall ze fréi, fir dat 
ze decidéieren. An duerfir géif ech proposéieren, 
déi Motioun Nummer 3 net ze stëmmen.
D’Motioun Nummer 4, do geet et drëm, d’Terrasse 
vu 6.00 Auer moies bis 22.00 Auer owes opzemaa-
chen: Mir hunn elo grad virun enger hallwer Stonn e 
Gesetz gestëmmt, wou mer dat net wëlle maachen. 
Natierlech wäerte mer dës Motioun duerfir och hei 
net matstëmmen.
An d’Motioun Nummer 5 fir bei Sportaarten, déi am 
Fräie praktizéiert ginn, nees Publikum zouzeloos-
sen, an zwar ouni Restriktiounen: Déi Motioun, déi 
war schonn eng Kéier hei an och dunn hate mer eis 
dergéint ausgeschwat. Mir hu virdru wärend den 
Diskussiounen zum Gesetzesprojet gesot, dass mer 
lues a lues géifen opmaachen. Och hei maache mer 
eng Analys an dräi Wochen an net elo. An duerfir 
géife mer och proposéieren, déi Motioun hei net ze 
stëmmen.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, Här 
Engel. Da ginn ech d’Wuert un d’Madamm Hansen.

Mme Martine Hansen (CSV).- Jo, merci, Här 
President. Ech kucken dann och déi dräi an engem 
Pak duerch. Bei der Motioun Nummer 3, wou gefrot 
gëtt, fir all Restriktioune vun de Grondrechter u 
sech opzehiewen a virun allem all Agrëffer an d’Pri-
vatliewe vun de Leit opzehiewen, do kënne mer net 
averstane sinn. Ech mengen, et kann net sinn, datt 
se doheem awer kënne Party mat 100, 200 Leit 
feieren. Dat geet net am Moment. Also soe mer bei 
där Motioun Nee.
Bei der Motioun 4 hu mer änlech Problemer - d’Ter-
rassen och a Form vun Zelter. En Zelt ass awer 
eppes Zouenes, da géif ech jo do eppes Zouenes 
erlaben, wat ech soss net erlaben. Also och do hu 
mer e Problem a soen Nee.
A mir hu bei der Motioun 5, wéi gesot, och absolutt 
keng Restriktioune beim Nokucke vum Sport. Dat 
geet och net. Also kënne mer déi och net stëmmen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Hansen. Da ginn ech d’Wuert un den Här 
Sven Clement.

M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här President. 
Ech ginn dann och iwwert déi dräi Motiounen an 
engem Rëtsch. Bei der Motioun Nummer 3 hunn 
ech och den änleche Problem wéi d’Madamm 
Hansen. Hei gëtt vun „all“ de Restriktioune vun de 
Grondrechter an „all“ den Agrëffer geschwat. Ech 

fannen esou absolutistesch Fuerderungen ëmmer 
ganz geféierlech, well ech hu virdrun a menger Ried 
hei kloer duergeluecht, firwat bestëmmte Restrik-
tiounen definitiv sënnvoll sinn.
Ech hunn awer och duergeluecht, datt mer net mat 
der aktueller Form vun deene Restriktiounen aver-
stane sinn. An dat ass wichteg, deen Ënnerscheed 
ze maachen. Et kann ee schonn eng nuancéiert 
Positioun zu deene Restriktiounen hunn, ouni direkt 
wëllen hei alles ofzeschafen, wat am Moment 
gemaach gëtt. Dat ass de Volet Nummer 1.
Dann, an der Motioun Nummer 4: Bon, iwwert 
d’Ëffnungszäiten, dat wär mer à la base nach sym-
pathesch, well ech och gäre géif méi spéit nach op 
der Terrass e Patt drénken. Ech mengen, do si mer 
eis alleguerten eens.

M. Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État.-
Wa mer eis fläissen, da packe mer et nach.

M. Sven Clement (Piraten).- Jo, Dir hutt nach eng 
hallef Stonn, awer nëmmen zu zwee um Dësch, 
wannechgelift!
D’Terrassen och a Form vun Zelter: Ech mengen, 
mir hate laang Diskussiounen an der Kommissioun, 
wou et ëm déi Fro gaangen ass, firwat mer d’Terras-
sen op hunn an net bannen op sinn. Wa mer elo de 
Leit erëm soen: „Ma Dir kënnt en Zelt maachen“ … 
En Zelt ka komplett zou sinn. Ass et en Hartmann-
Zelt? Ass et en Zelt, dat awer nach Lächer huet? 
Bref, fir mech ass dat doten, och wann ech et ganz 
sympathesch fannen, do wëllen erëm méi op ze 
maachen ..., dat dote geet ze wäit!
An dann d’Motioun Nummer 5: Éischtens emol fan-
nen ech et ganz schued, datt den Auteur vun der 
Motioun hei der Meenung ass, datt d’Publi-
kumszuele bei eise Sportsveranstaltungen hei am 
Land net esou grouss sinn, datt ee se misst be-
grenzen. Mir hunn hei eng Reegel, datt ee maximal 
zu 100 däerf zesummekommen, Rassemblementer 
mat Places assises. Dat heescht, den Auteur ass 
der Meenung, datt eise Sport hei zu Lëtzebuerg 
manner wéi 100 Leit unzitt, oder en ass der Mee-
nung, datt just fir de Sport méi wéi 100 Leit dierften 
zesummekommen. Ech fannen, dat wär eng On -
gläichbehandlung. Ech si Sportler, ech maache gäre 
Sport, mee trotzdeem fannen ech, datt mer eis do 
mussen alignéieren op allen anere Moossnamen.
An dann, pardon, dat Wuert, „an zwar ouni Restrik-
tiounen“ ... „Ouni Restriktiounen“, soll dat hee-
schen ...? Mir maachen d’Buvetten zou. Mir maachen 
d’Buvetten zou, well mer eebe grad do nach Restrik-
tiounen hunn. An da soe mer, a, grad dobaussen - a 
mir wëssen, datt et grad dobausse schwéier ass ze 
kontrolléieren -, do däerfe se dann zesumme-
kommen ouni Restriktiounen, keng zwee Meter, keng 
Place assise, a se däerfen nach dobäi Alkohol 
konsuméieren. Ma ech weess dann awer schonn, 
wou déi nächst Clustere sinn! Dofir wäerte mer och 
do dergéint stëmmen.
(Brouhaha)

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Clement. An da geet d’Wuert un den Här Marc 
Baum.

M. Marc Baum (déi Lénk).- Jo, merci, Här 
President. Ech schloen an déi selwecht Kerb wéi 
meng zwee Virriedner. Zur Motioun 3 wësst Der jo, 
datt mir fervent derfir sinn, datt de Couvre-feu opge-
huewe gëtt.
(Brouhaha et coups de cloche de la présidence)
Mee awer, wann Dir schreift, datt all Agrëffer an 
d’Privatliewe vun de Leit missten opgehuewe ginn, 
stelle sech awer d’Froen: Wou fänkt dat un a wou 
hält dat op? Ass de Port du masque en Agrëff an 
d’Privatliewen? Wëllt een dat dann ophiewen? Ech 
mengen, datt dat net sënnvoll an net zilféierend ass.
Dat selwecht gëllt fir déi véiert Motioun, wou, Dir 
wësst, et mir och ganz sympathesch kéint sinn, datt 
ee méi laang op enger Terrass sëtzt, mee awer net 
an Zelter. Dat schéngt mer och evident ze sinn.
An dann, wéi gesot, datt Sportaarten ouni Restrik-
tioune kënne Publikum ophuelen: Mee dat wier da 
beim Sport wierklech déi eenzeg coronafräi Zon, 
déi et apparemment géif ginn. Dat mécht, mengen 
ech, kee Sënn. Mir sollen dat hei net matstëmmen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Marc Baum. An dann ass de Mikro fir den Här 
Fernand Kartheiser.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Här President, ech 
wonnere mech, fir unzefänken: D’Regierung schéngt 
de Sall wëllen ze verloossen, wa mer iwwer Motioune 
schwätzen, déi un d’Regierung adresséiert sinn! Dat 
schéngt mer e bëssen aussergewéinlech ze sinn.
(Interruption par M. Xavier Bettel)
Mee jiddweree mécht seng Aarbecht eebe wéi e 
mengt, datt e se gutt mécht, gelldiert, Här Staats-
minister?
(Brouhaha général, huées et coups de cloche de la 
présidence)
Ech wëll hei éischtens emol de Virriedner Merci 
soen, déi sech hei iwwert d’ADR-Motiounen ausge-

looss hunn. Dat war nämlech eng ganz interessant 
Diskussioun. An ech soen, wat dat Frappantst war 
un dëser Diskussioun, dat ass déi offensichtlech 
Gewinnung vu politesche Parteien un en Ausname-
zoustand, deen net soll sinn.
Kuckt, mir fuerdere jo hei an där éischter Motioun, 
déi hei diskutéiert gëtt, datt d’Grondfräiheeten, wéi 
se an der Verfassung sinn, wéi se geschützt sinn, 
wat eigentlech d’Essenz vun eiser demokratescher 
Gesellschaft ausmécht, solle retabléiert ginn no 
praktesch engem Joer Ausnamezoustand.
An da kënnt eng Partei ... Ech versti jo nach, datt 
d’Regierungskoalitioun sech do refuséiert, well se 
eeben do an enger Logik ass, déi eng gewëssen 
Disziplinn verlaangt, dat kann ech nach verstoen -
wat hir Taktik ugeet, net wat de Fong ugeet. Mee da 
kommen och d’Oppositiounsparteien heihinner an 
eng no där anerer, nodeem se awer an hire Riede 
vun de Grondrechter geschwat hunn, a refuséieren 
dat hei.

Am frappantste fir mech war d’Interventioun vum 
Vertrieder vun de Piraten. Dee kënnt heihinner an e 
seet, esou enger „absolutistescher Fuerderung“ 
kéint hien net zoustëmmen. Déi „absolutistesch 
Fuerderung“ besteet doranner, datt mer eis Rechter 
wëlle retabléieren. „Absolutistesch“ ass d’Aschrän-
kung vun de Rechter! Wéi kann et sinn, datt eis Poli-
tik hei sech anscheinend dru gewinnt an dat och 
nach gutt fënnt, datt Rechter ageschränkt ginn?

Wësst Der, et gëtt och eng Saach, an dat ass eppes, 
wat bei der CSV-Interventioun erakënnt, dat ass: 
Wéi ee Mënschebild hu mer? Wéi e Vertrauen hu 
mer an eis Bierger? Wa mir soen, mir wëllen, datt 
déi Aschränkungen am Privatliewen opgehuewe 
ginn, wéi d’Verfassung et virgesäit - d’Protection de 
la vie privée -, steet d’Vertriederin vun der CSV op a 
seet: „Mir wëllen net, datt Partye gefeiert gi mat 
100 oder 200 Leit doheem.“

Mee de Grondprinzip vun der Gesellschaft ass 
d’Vertrauen an d’Eegeverantwortung vum Bierger, 
an d’Souveränitéit vum Bierger! An et ass d’Regie-
rung, déi muss ... Duerch d’Garantië vun de Grond-
rechter ass et esou, datt d’Regierung soll an der 
Gidd gehale ginn, fir datt deen Eenzelne ka seng 
Fräiheet behalen! Musse mir dann hei jiddwereen 
drun erënneren, datt dat de Prinzip ass vun eiser 
Gesellschaft, datt déi Grondrechter an der Verfas-
sung stinn, fir deen Eenzelne virun der Willkür vun 
der Regierung ze schützen, fir d’Privatsphär ze 
schützen? Déi Rechter, déi sinn net Rechter, déi 
d’Regierung eis schenkt. Dat si Rechter, déi d’Leit 
hunn an déi d’Regierung eis net däerf ewechhuelen!

Ech ka mech nëmme wonneren iwwert déi Gewin-
nung un Absolutismus, déi hei am Land schéngt ze 
sinn. Mir als ADR, mir stinn zu de Grondrechter. An 
déi Fuerderungen, déi mir hei erhiewen, dat ass ein-
fach dat, wat d’Basis vun eiser Gesellschaft aus-
mécht.

Zu där zweeter Motioun ass eigentlech elo net vill 
ze soen. Mir sinn eeben och do der Meenung, datt 
d’Liberté de commerce muss retabléiert ginn an 
datt den Horeca-Secteur genuch gelidden huet.

Mee ech wëll nach eng drëtt Bemierkung maachen 
an dat ass déi iwwert de Sport. Wësst Der, wann 
een an engem Theater ass oder an engem Kino, 
dann ass een an engem zouene Raum. A mir freeën 
eis, datt eng gewëssen Aktivitéit vun der Kultur an 
dësem Land awer erëm méiglech ass. Dat ass eng 
ganz gutt Saach. Mee hei schwätze mer iwwert de 
Sport am Fräien! A wéi kann do dann de Risiko, fir 
sech unzestiechen, op eemol méi grouss si wéi an 
engem zouene Sall? Och déi Interventiounen, déi 
hei gemaach gi sinn, sinn einfach net logesch.

Ech kann Iech soen: Et gëtt hei vill Geleeënheeten 
an der Politik, wou ech extreem houfreg op d’ADR 
sinn. An haut sinn ech et nees, well mir déi eenzeg 
Partei heibanne sinn, déi deen onbedéngte Jo seet 
zum Fundament vun eiser Gesellschaft, zum Funda-
ment vun der Fräiheet, zum Schutz vun eise Rech-
ter, dem Schutz vun de Rechter vun de Mënschen, 
och géintiwwer enger Regierung, déi einfach ze 
wäit geet!
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Kartheiser. Da ginn ech d’Wuert zréck un den Här 
Sven Clement wéinst Fait personnel.

M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här President. 
Et ass eng interessant Interventioun. Ech hunn eng 
ganz konkreet Fro un den Här Kartheiser - an dann 
huet en och e Fait personnel zegutt -: Ass an Ären 
Aen, Här Kartheiser, d’Maskeflicht eng Restrik-
tioun? An zweetens: Ass an Ären Aen d’Maskeflicht 
en Agrëff an Är Grondrechter?
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Clement. 
Ech ginn d’Wuert zréck un den Här Kartheiser. 

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Här President, ...
(Brouhaha)

M. Fernand Etgen, Président.- Wannechgelift!

M. Fernand Kartheiser (ADR).- ... et gëtt vläicht e 
puer Basiskonzepter, déi een hei vun Zäit zu Zäit 
sollt erklären. Dat eent ass: Wat ass de private 
Raum? An dat anert ass, wat den ëffentleche Raum 
ugeet.
De Staat, d’Regierung huet eng Aufgab an eng 
Flicht, an dat ass, fir d’Sécherheet am ëffentleche 
Raum ze garantéieren. Wann de Staat oder d’Regie-
rung mat iwwerzeegenden Argumenter kann er -
klären, datt am ëffentleche Raum - zum Beispill, fir 
de Schutz vun de Leit ze garantéieren; Salubritéit, 
Santé an esou weider - op Staat- oder Gemengen-
niveau musse Moossname geholl ginn, dann ass de 
Staat a sengem Recht, dat ze maachen.
Wat awer bei mir doheem geshitt, dat ass d’Protec-
tion de la vie privée, e verfassungsméisseg garan-
téierte Prinzip. An do huet de Staat prinzipiell 
näischt verluer! Et ass de Schutz vun der Privat-
sphär, de Verfassungsprinzip.
Dat heescht, wann den Här Clement mech hei freet 
- Dir hutt mech genannt, Här Clement, ech nennen 
Iech och -: „Ass dat en Agrëff an d’Privatsphär?“ Da 
soen ech deem Här Clement: wou? A vu wat?

M. Sven Clement (Piraten).- „An Är Grondrech-
ter“, hunn ech gefrot.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ass dat am ëffent-
leche Raum? Da soen ech: Jo, déi ëffentlech 
Instanze kënnen e Recht an en Interessi hunn, fir do 
Aschränkungen ze decidéieren.
Ass et awer, wéi et am Abléck ass, am private 
Raum doheem, dann ass et kloer: Nee, dat Recht, 
do Aschränkungen ze hunn, dat ass net richteg!
Eng Mask ass natierlech eng Aschränkung vun der 
perséinlecher Fräiheet, awer si ka justifiéiert sinn, 
wa se proportionéiert ass an esou weider. Do gëtt 
et jo genuch Krittären, déi Moossnamen am ëffent-
leche Raum kënne justifiéieren.

M. Sven Clement (Piraten).- An awer wëllt Der se 
heimadder ofschafen! An awer wëllt Der se ofscha-
fen!

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Awer mir schwät-
zen hei vum Retablissement vun de Grondrechter 
vun der Protection de la sphère privée.
(Brouhaha et coups de cloche de la présidence)
An de Staat geet hei hin a seet: „Dir kënnt bei Iech 
doheem zwou Persounen empfänken.“ Dat geet ze 
wäit! Mir hu jo hei säit Méint diskutéiert, datt et net 
emol logesch ass, datt déi eng kënnen zu zwee 
oder zu dräi optrieden an esou weider. Ech ginn net 
méi op déi Beispiller an, déi hei ëmmer an der 
Lescht gesot goufen.

M. Sven Clement (Piraten).- Well Der net op d’Fro 
äntwert!
(Brouhaha et coups de cloche de la présidence) 

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Här Clement, hutt 
dach wéinstens déi Héiflechkeet nozelauschteren!
(Brouhaha et coups de cloche de la présidence)

M. Sven Clement (Piraten).- Bon, hutt Dir d’Héif-
lechkeet, op d’Fro ze äntweren, da lauschteren ech 
Iech och no!

M. Fernand Etgen, Président.- Den Här Kartheiser 
huet nach d’Wuert.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Gutt! Also, wéi gesot, fir dat ze resuméie-
ren ... Ech mengen, mir hunn déi Diskussioun hei 
schonn dacks geféiert.
Mee et ass wichteg, datt mer ee Message haut hei 
ganz kloer maachen, ee Message, an ech hoffen, 
datt e wierklech bei de Leit ukënnt, dat ass, datt se 
e Recht hunn, sech ze froen, ob de Staat nach net 
ze wäit geet, fir an hir Privatsphär anzegräifen. Eis 
Äntwert ass einfach dorobber: jo!
Et kann net sinn - et kann net sinn! -, datt mer elo 
iwwer e Joer de facto an engem Ausnamezoustand 
liewen, fir d’éischt an engem État de crise, da vu 
Gesetz zu Gesetz automatesch Aschränkungen an 
d’Privatsphär asw. weider toleréieren oder hei 
stëmmen, an datt et net méi e grousse Protest an 
der Lëtzebuerger Politik gëtt wéi dee vun enger 
Partei, dat ass dee vun der ADR! An ech hunn Iech 
jo elo gesot, wéi houfreg ech dorobber sinn.

M. Sven Clement (Piraten).- An 30 Schwurbler op 
der Strooss!

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Mir mussen 
iwwerpréiwen, ob eis Mentalitéit no engem Joer 
Ausnamezoustand net schonn esou gelidden huet, 
datt mer dee Fräiheetsreflex, deen eis awer wierk-
lech am Blutt läit, schonn ze wäit no hanne stellen.
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Kartheiser. Ech mengen, mir kënnen elo zum Vott 
vun deenen dräi Motioune kommen.
Fir d’éischt d’Motioun Nummer 3.
Vote sur la motion 3
D’Ofstëmme fänkt un.
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Plusieurs voix.- Dräimol nee!

(Hilarité)

M. Fernand Etgen, Président.- Fir d’éischt de Vote 
électronique fir déi perséinlech Stëmmen.

Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.

(Appel nominal pour votes par procuration)

Domadder ass dës Motioun bei 4 Jo-Stëmmen, 53 
Nee-Stëmmen an 1 Abstentioun - ech mengen, do 
huet ee sech geiert; jo, genau - ofgeleent.

Résultat définitif après redressement : la motion est 
rejetée par 56 voix contre et 4 voix pour.

Ont voté oui : MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, 
Fred Keup et Roy Reding (par M. Jeff Engelen).

Ont voté non : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul 
Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo (par M. Emile 
Eicher), Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul 
Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter (par Mme Martine Hansen) ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
 Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
 Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer ;

Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen, Mmes Cécile Hemmen et Lydia Mutsch ;

Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
 Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

Da komme mer zum Vott vun der Motioun Nummer 
4.

Vote sur la motion 4

D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’éischt de Vote électro-
nique fir déi perséinlech Stëmmen.

Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.

(Appel nominal pour votes par procuration)

Domadder ass dës Motioun bei 4 Jo-Stëmmen a 56 
Nee-Stëmmen ofgeleent.

Ont voté oui : MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, 
Fred Keup et Roy Reding (par M. Jeff Engelen).

Ont voté non : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul 
Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo (par M. Emile 
Eicher), Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul 
Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter (par Mme Martine Hansen) ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
 Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
 Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer ;

Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen, Mmes Cécile Hemmen et Lydia Mutsch ;

Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

Da kéime mer zum Vott vun der Motioun Nummer 
5.

Vote sur la motion 5

D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’éischt de Vote électro-
nique fir déi perséinlech Stëmmen.

Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.

(Appel nominal pour votes par procuration)

Domadder ass dës Motioun och bei 4 Jo-Stëmmen 
a 56 Nee-Stëmmen ofgeleent.

Ont voté oui : MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, 
Fred Keup et Roy Reding (par M. Jeff Engelen).

Ont voté non : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul 
Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo (par M. Emile 
Eicher), Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul 
Schaaf, Marc Spautz, Serge Wilmes, Claude Wiseler 
et Michel Wolter (par Mme Martine Hansen) ;-

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
 Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 

 Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer ;

Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen, Mmes Cécile Hemmen et Lydia Mutsch ;

Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

10. Motion de M. David Wagner relative au 
soutien de la proposition de dérogation 
temporaire introduite par l’Inde et l’Afrique 
du Sud à l’Organisation mondiale du com-
merce en matière de propriété intellectuelle
(Motion déposée au cours de cette séance publique 
- à consulter en page 672 de ce compte rendu)
Da kéime mer nach zur Motioun, déi am Ufank vun 
der Sitzung vun der Sensibilité politique déi Lénk 
deposéiert ginn ass, wou et ëm eng Dérogation 
temporaire geet. Wëllt nach een d’Wuert zu dëser 
Motioun ergräifen? Den Här Yves Cruchten.
Discussion générale

M. Yves Cruchten (LSAP).- Jo, merci, Här 
 President. Ganz kuerz. Fir d’alleréischt géif ech gär 
de Kolleege vun déi Lénk Merci soe fir déi Motioun, 
well et ass e wichtege Sujet an et betrëfft eis all. Et 
geet eis och alleguerten zu Häerz, well eigentlech: 
Ëm wat geet et do? Et geet drëms: Wéi stelle mer 
sécher, dass iwwerall an der Welt genuch Impfstof-
fer, séier Impfstoffer zur Verfügung gestallt ginn?
Ech wéilt awer just rappeléieren, dass quasi eng 
identesch Motioun vum Kolleeg Sven Clement vun de 
Piraten schonn deposéiert gouf hei. A wéi den Här 
Clement se deposéiert huet, huet en och direkt 
 gesot - an ech war och do mat em averstanen -: „Déi 
Fro ass e bësse méi komplex wéi just iwwert d’Bre-
veten ze schwätzen.“ An do hate mer ofgemaach, mir 
géifen an der aussepolitescher Kommissioun 
 doriwwer schwätzen. Ech wëll och soen, dass dat 
gemaach gouf. Dat hu mer Mëtt Mäerz gemaach.
Mir hunn do als Konklusioun gezunn, dass mer 
géife probéieren, eng gemeinsam Motioun ze maa-
chen, déi e bësse méi breet ass, wéi just eleng 
iwwert d’Breveten ze schwätzen. Dofir hunn ech 
och d’Wuert elo hei ergraff, well ech de Leit wollt 
soen: De Rapport, de Procès-verbal vun där Sitzung 
ass gëschter online gaangen op eisem Portail. Dir 
kënnt Iech deen ukucken. Ech wäert an deenen 

nächsten zwee, dräi Deeg deenen eenzelne Sensibili-
téiten eng Propos vun enger neier Motioun maachen.
Da géif ech proposéieren, an, ech mengen, den 
 David Wagner war virdrun emol domat d’accord, wéi 
ech mat em geschwat hunn, dass mer d’nächst 
Woch an enger vun deene Sitzungen dann nach eng 
Kéier géifen drop zréckkommen an dann déi zwou 
Motioune beieneenhuelen.

M. Fernand Etgen, Président.- Très bien, Här 
Cruchten! Ech ginn nach eng Kéier d’Wuert zréck un 
den Auteur, ob hie mat där doter Propositioun d’ac-
cord ass.

M. David Wagner (déi Lénk), auteur.- Jo, jo. Ech 
mengen, mir kënnen domadder d’accord sinn, ...

Une voix.- Très bien!

M. David Wagner (déi Lénk), auteur.- ... datt déi 
Motioun diskutéiert gëtt.

(Hilarité)

Ech wollt just pour info soen, well et kann ee soen, 
datt et eng komplizéiert Affär ass; si ass och kom-
plex, komplizéiert net onbedéngt: D’Motioun vun de 
Piraten hat sech u sech beschränkt op d’obligato-
resch Lizenzen.

Mir haten déi och ënnerstëtzt, also dat ass kee Pro-
blem, mee et ass eppes aneschters a warscheinlech 
och vläicht net esou effikass. Mee doriwwer kann 
een diskutéieren. Dat heescht, et ass schonn eng 
aner Saach. Mee mir menge schonn, datt een iwwert 
déi Motioun misst diskutéieren. Mir wieren trotz-
deem frou, wann et iergendwéi zu engem positive 
Resultat kéint kommen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Wagner.

Vote sur le renvoi de la motion en commission

Wie mat där Propositioun d’accord ass, soll d’Hand 
an d’Luucht hiewen.

Wien ass dergéint? 

Wien enthält sech?

Dann ass dat esou decidéiert. Da waarde mer op 
eng Motion commune.

(La motion est renvoyée à la Commission des Af-
faires étrangères et européennes, de la Coopéra-
tion, de l’Immigration et de l’Asile.)

Domadder si mer um Enn vun der Sitzung vun haut 
ukomm.

Déi nächst Sitzunge si fir de 27., 28. an 29. Abrëll 
virgesinn.
D’Sitzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 17.43 heures.)
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(La séance publique est ouverte à 14.31 heures.)

1. Ouverture de la séance publique
M. Fernand Etgen, Président.- Ech maachen 

d’Sitzung op. Huet d’Regierung eng Kommunika-
tioun ze maachen?

Une voix.- Nee, Här President.

2. Communications
M. Fernand Etgen, Président.- Ech hu follgend 

Kommunikatiounen un d’Chamber ze maachen: ...

Une voix.- Sch!

M. Fernand Etgen, Président.- ... D’Lëscht vun 
den neie parlamentareschen Ufroen a vun den 
 Äntwerten ass um Büro deponéiert.

D’Lëscht vun de Projeten a vun de Propositions de 
loi, déi säit der leschter Sitzung deponéiert gi sinn, 
ass verdeelt ginn.

D’Lëscht mat de Petitiounen, déi säit der leschter 
Sitzung deponéiert goufen, ass och verdeelt ginn.

Communications du Président - séance publique du 
27 avril 2021

1) La liste des questions au Gouvernement ainsi que 
des réponses à des questions est déposée sur le 
 bureau.

Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.

2) Les projets de loi suivants ont été déposés à l’Ad-
ministration parlementaire :

7809 - Projet de loi portant modification

1° de la loi modifiée du 19 mai 2003 modifiant :

1) la loi modifiée du 16 avril 1979 fixant le statut gé-
néral des fonctionnaires de l’État ;

2) la loi modifiée du 22 juin 1963 fixant le régime 
des traitements des fonctionnaires de l’État ;

3) la loi modifiée du 28 mars 1986 portant harmoni-
sation des conditions et modalités d’avancement 
dans les différentes carrières des administrations et 
services de l’État ;

4) la loi modifiée du 26 mai 1954 réglant les pen-
sions des fonctionnaires de l’État ;

5) la loi modifiée du 3 août 1998 instituant des ré-
gimes de pension spéciaux pour les fonctionnaires 
de l’État et des communes ainsi que pour les agents 
de la Société nationale des chemins de fer luxem-
bourgeois ;

6) la loi modifiée du 27 mars 1986 fixant les condi-
tions et les modalités selon lesquelles le fonction-
naire de l’État peut se faire changer d’administra-
tion ; et portant création d’un Commissariat du Gou-
vernement chargé de l’instruction disciplinaire ;

2° de la loi modifiée du 25 mars 2015 fixant le ré-
gime des traitements et les conditions et modalités 
d’avancement des fonctionnaires de l’État ; et

3° de la loi modifiée du 25 mars 2015 instituant un 
régime de pension spécial transitoire pour les fonc-
tionnaires de l’État et des communes ainsi que pour 
les agents de la Société nationale des chemins de 
fer luxembourgeois

Dépôt : M. Marc Hansen, Ministre de la Fonction pu-
blique, le 23.04.2021

7810 - Projet de loi portant introduction d’un nouvel 
article 7quater dans la loi modifiée du 31 janvier 
1948 relative à la réglementation de la navigation 
aérienne
Dépôt : M. François Bausch, Ministre de la Mobilité 
et des Travaux publics, le 26.04.2021
3) La proposition de loi suivante a été déposée à 
l’Administration parlementaire :
7808 - Proposition de loi relative à la stratégie de 
dépistage du virus Covid-19 dans les structures pour 
personnes vulnérables et dans les réseaux d’aides 
et de soins et portant modification de la loi du 17 
juillet 2020
Dépôt : M. Michel Wolter, Député, le 23.04.2021
4) La demande de pétition suivante a été déposée :
1865 - Demande de pétition publique : LU: 2 Deeg 
Aarbechtsdispens pro Mount fir Fraen, déi hir Deeg 

kréien. FR : 2 jours de dispense de travail par mois 
pour les femmes qui ont leurs menstruations.

Dépôt : Ornella Romito, le 23.04.2021
(Tous les documents peuvent être consultés à l’Ad-
ministration parlementaire.)

3. Ordre du jour
Den Ordre du jour, esou wéi d’Presidentekonferenz 
e virschléit, ass Iech zougestallt ginn. Ass d’Cham-
ber mat deem Ordre du jour averstanen?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

4. Heure de questions au Gouvernement
Haut de Mëtteg féiert d’Chamber eng Froestonn un 
d’Regierung. Laut Artikel 86 vum Chambersregle-
ment huet den Deputéierten zwou Minutten Zäit, fir 
seng Fro virzedroen, an d’Regierung huet véier Minut-
ten Zäit, fir drop ze äntwerten.
- Question n° 206 du 27 avril 2021 de M. Marc 
Spautz relative à la prise en charge de coûts supplé-
mentaires liés à la rénovation de bâtiments  publics, 
respectivement scolaires en cours de classification 
comme patrimoine national, adressée à  Mme la Mi-
nistre de la Culture et à M. le  Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse
Als Éischt hu mer d’Fro Nummer 206 vum Här Marc 
Spautz un d’Kulturministesch an un de Minister fir 
Educatioun iwwert d’Prise en charge vun den Zou-
sazkäschte vun de Renovatiounsaarbechte vun 
ëffentleche Gebaier, déi als kulturellt Ierwe solle 
kënne klassifizéiert ginn. Ech mengen, domadder 
huet awer den Unterrechtsminister näischt ze dinn. 
Här Spautz, Dir hutt d’Wuert.

M. Marc Spautz (CSV).- Merci, Här President. 
Meng Fro geet do drëm - an ech mengen, 
 d’Madamm Minister kennt den Dossier, den Här Mi-
nister kennt e sécherlech och -: Et si Gemengen, 
ëmmer méi Gemengen amgaang, Schoulgebaier 
ëmzebauen, ze vergréisseren, an da leien d’Projeten 
um Dësch, sinn och vun der Educatioun scho be-
gutacht ginn als positiv, an op eemol kënnt dann 
d’Demande, fir ee Gebai ze klasséieren, de Sites et 
Monuments gëtt ageschalt, an da komme Surplus-
sen eraus an deem Budget.
An dofir ass meng Fro: Wéi gedenkt d’Regierung, 
 dorun erunzegoen? Ass dat de Kulturministère, deen 
dat iwwerhëlt? Ass et den Educatiounsmi nistère, 
deen de Surplus iwwerhëlt? Oder bleift et bei de 
 Gemengen? Do däerf een och déi generell Fro 
stellen. Fréier - et ass nach net allze laang hier -, mee 
do hunn d’Gemengen nach eppes ze soe gehat an de 
Schoulen: D’Léierpersonal, d’Nominatioune vum 
Léierpersonal. Dat ass alles verschwonn.
Mee d’Gemenge sinn nach ëmmer zoustänneg fir 
d’Schoulgebaier. An dofir kann ee sech d’Fro 
stellen, ob et do net och un der Zäit wier, dass alle-
guerten déi Fraise vun de Schoulgebaier net méi bei 
de Gemenge wieren, mee dass den Educatiounsmi-
nistère dat géif maachen - zesumme mat engem 
anere Ministère, wou de Minister haut zoufälleg och 
heibannen ass, awer an enger anerer Qualitéit, 
wann ech d’Question-parlementairë gelies hunn, 
den Här Bausch -, dass de Staat d’Schoulgebaier all 
géif iwwerhuelen. Da wier déi Diskussioun vun de 
Fraisen an den Zousazfraise vun de Gemengen, 
wann ee Gebai klasséiert gëtt, och aus der Welt 
 geschaf. Dat war elo eng Ajoute zu menger Fro, dat 
war vläicht eng kleng Boutade, mee et soll een dat 
awer och iwwerleeën. Well da géife vill Gemenge-
budgete besser ausgesinn, wann déi Diskussioun 
eriwwer wier.
Villmools merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Spautz. Madamm Kulturministesch, Madamm 
Sam Tanson, Dir hutt d’Wuert.

Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture.- Merci, 
Här Deputéierten, fir Är Fro. Ech erlabe mer, 
 Abstraktioun vun där Boutade ze maachen a wäert 
da ganz eleng just op d’Fro äntwerten, well se 
 ënnert den Zoustännegkeetsberäich vum Kulturmi-
nistère fält an net vum Educatiounsministère, dee 
mat de Klassementer an och de Fraisen, déi domat 
verbonne sinn, näischt ze dinn huet.
Mir hunn en Denkmalschutzgesetz, un deem mer 
amgaange sinn ze schaffen, en neit Denkmal-

schutzgesetz. Mee dat aktuellt, genau wéi och dat 
zukünftegt, gesäit natierlech Dispositioune vir, wat 
am Kader vun engem Klassement geschitt a wat de 
Proprietär vun engem klasséierte Gebai ka vun 
 Demandë maachen u Sites et Monuments, déi dann 
hëllefe bei der Instandsetzung vun deem Gebai - 
natierlech just déi Elementer, déi och mat der Pro-
tektioun en tant que tel ze dinn hunn. Wann Der elo 
eppes maacht, wat näischt domadder ze dinn huet, 
fält dat natierlech net ënnert dat hei Reglement.
Ech hunn Iech d’Reglement matbruecht. Et ass dat 
vum 19. Dezember 2014, wou dat och an deem 
zukünftegen Text esou wäert integréiert sinn. An do 
ass virgesinn, dass déi Gebaier - souwuel déi, déi 
kommunal wéi och déi, déi national geschützt sinn 
- kënne subventionéiert gi vu Sites et monuments. 
Do kënne bis zu 25 % vun de Fraise subventionéiert 
ginn, wann et e kommunal geschütztent Gebai ass. 
Bis zu 50 % vun de Fraise kënne matiwwerholl ginn, 
wann et en national geschütztent Gebai ass, sief et 
Monument national oder Inventaire, esou wéi mer 
dat haut nach kennen, wat awer an Zukunft jo wäert 
aneschters sinn. An et ka souguer iwwer 50 % sub-
ventionéiert ginn, wann dann d’Commission des 
sites et monuments dozou e positiven Avis ofgëtt. 
Ech hunn dat och schonn dem Schëfflenger Buer-
germeeschter erkläert.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Kulturministesch.
- Question n° 207 du 26 avril 2021 de M. André 
Bauler relative à l’intervention de kinésithéra-
peutes et d’infirmières et d’infirmiers retraités 
dans la campagne de vaccination, adressée à Mme 
la Ministre de la Santé
Déi nächst Fro wier un d’Madamm Gesondheetsmi-
nistesch geriicht. Déi ass awer net hei. Dann 
iwwersprange mer déi Fro.
(Interruption)
O si ass do, pardon, entschëllegt, entschëllegt!
(Brouhaha)
Mir kommen dann zur Fro Nummer 207 vum Här 
André Bauler un d’Madamm Gesondheetsmi-
nistesch iwwert den Asaz vu pensionéierte Kinéen 
a Krankefleeger an der Impfcampagne. Här Bauler, 
Dir hutt d’Wuert.

M. André Bauler (DP).- Merci, Här President. Ech 
wollt dann effektiv eng Fro stellen un d’Madamm 
Gesondheetsminister, well mer aus seriöer Quell zu 
Ouere komm ass, datt pensionéiert Infirmièren an 
Infirmierë bis ewell net gefrot goufen, fir an der 
Impfcampagne matzeschaffen. Dogéint soll awer 
op Kinéen zréckgegraff ginn, déi sech bereeter-
kläert hu fir ze hëllefen an déi eng extra Ausbildung 
kritt hunn, fir Sprëtzen ze maachen, soudatt si och 
am Impfdéngscht kënne sinn.
An deem Kontext wollt ech der Madamm Gesond-
heetsminister follgend Froe stellen: Éischtens: 
Weess si doriwwer Bescheed? Wa jo, firwat gëtt net 
zousätzlech op pensionéiert Infirmièren an Infirmie-
ren zréckgegraff, zemools, wann déi nach iwwer 
eng sougenannt Autorisation d’exercer verfügen?
Zweetens wollt ech d’Madamm Ministesch froen, 
ob et stëmmt, datt d’Impfe bei de Kinéen anescht 
bezuelt gëtt wéi bei den Infirmièren an den Infirmie-
ren. Wann deem esou wier, wat wier do d’Ursaach?
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Bauler. D’Madamm Gesondheetsministesch 
huet d’Wuert. Madamm Paulette Lenert, wannech-
gelift.

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.- Merci, 
Här President. Ech hat effektiv net meng gewinnte 
Plaz wéi soss. Jo, Dir hutt d’Fro gestallt zu de pen-
sionéierten Infirmieren an Infirmièren. Do ass et 
esou, dass béid am Asaz sinn. Ech kann dat och per-
séinlech confirméieren, well ech zoufälleg och deen 
een oder deen anere Pensionéierten aus där 
 Beruffsspart kennen, deen am Asaz ass. Dat muss 
also eng Informatioun sinn, déi net komplett ass, déi 
do virlouch.
Wat d’Formatiounen ugeet, ass et esou, dass 
souwuel d’Infirmiere wéi och d’Kinéen eng speziell 
Formatioun kréien, ier se an den Impfzentrum ginn, 
fir eeben déi Akten do ze maachen, déi ufalen. 
D’Formatioun ass fir béid Gruppen.
Zu der Differenz an der Remuneratioun: Dat ass ef-
fektiv gutt, wann een dozou kann Erklärunge ginn. 
Dat ass op den éischte Bléck vläicht net onbedéngt 

esou verständlech, mee bei den Infirmiere sinn déi 
meescht als Salarié bei eis aktiv, dat heescht, déi 
sinn an engem CDD mam Staat an hunn natierlech 
eng Remuneratioun, déi do dem normale Barème fir 
den Infirmier entsprécht, wärend d’Kinéen, déi mer 
am Asaz hunn, haaptsächlech fräischaffend Kinéë 
sinn. An déi Remuneratioun, déi ass iwwert de Wee 
vun enger Konventioun gereegelt mat der represen-
tativer Associatioun vun de Kinéen, dat ass d’ALK. 
Déi ass ënnerschriwwe ginn an do ass en Tariff 
 verhandelt ginn - dat ass en Tariff vun 115 Euro 
d’Stonn, deen do festgehale gouf. Dat gëtt déi néi-
deg Flexibilitéit, fir dass ee Fräischaffenden eeben 
och ka stonneweis oder hallef Deeg oder wéi och 
ëmmer am Centre de vaccination aktiv sinn. An dat 
ass eeben, wéi gesot, net elo ee festen Aarbechts-
kontrakt, wéi mer en hei an der Reegel mat Infirmie-
ren hunn. Dat ass eng aner Relation de travail.
Mir mussen och soen: Firwat huele mer ganz vill 
 Kinéen hei mat eran, nieft den Infirmieren? Ma well 
mer sécherlech net genuch Infirmiere wäerten 
hunn, zemools, wa mer bis dee sechsten Impfzen-
trum opmaachen an der Luxexpo. Do brauche mer 
wierklech Mann a Maus.
An ech hat och gefrot, fir genau Zuelen ze kréien, 
wivill Leit, also wivill Pensionéierter am Asaz wären 
am Verglach zu deenen aneren. Ech hunn déi awer 
net kënne kréien. Mir hunn dat net esou opgelëscht. 
Déi sinn all ageschriwwen an der Réserve sanitaire. 
Mee wéi gesot, et si sécherlech och Pensionéierter 
am Asaz, an ech kennen der och selwer souguer 
perséinlech. Dofir kann ech wierklech hei en âme et 
conscience soen, dass déi Informatioun net ganz 
komplett ass, wéi Dir sot. Voilà.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci der Madamm 
Gesondheetsministesch.
- Question n° 208 du 27 avril 2021 de M. Sven 
 Clement relative à la participation des jeunes au 
système démocratique, adressée à M. le Ministre de 
l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse
Mir kommen elo zur Fro Nummer 208 vum Här Sven 
Clement un den Här Minister fir Educatioun, Kanner 
a Jugend iwwert d’Participatioun vu Jugendlecher 
um demokratesche Prozess. Här Clement, Dir hutt 
d’Wuert.

M. Sven Clement (Piraten).- Jo. Merci, Här 
 President. Et ass esou, datt ee jo alles soll maachen, 
fir datt ee Kanner a Jugendlechen eeben net d’Gefill 
gëtt, datt se an den demokrateschen Institutioune 
kee Gehéier fannen. Et soll een hinnen, tout au con-
traire, Weeër opweisen, wéi se Gehéier kënne fan-
nen. Et soll een hinne Participatiounsméiglechkee-
ten opweisen, fir hinnen esou d’Gefill ze ginn, Här a 
Meeschter iwwer hir eegen Zukunft ze sinn.
Fir bei Kanner a Jugendlecher also eebe grad dat 
 Gefill vun der Politikverdrossenheet guer net 
eréischt opkommen ze loossen, gëtt am Ausland, 
ënner anerem an Däitschland, reegelméisseg déi 
grouss Shell Jugendstudie gemaach, wou eebe 
grad erhuewe gëtt, wéi d’Kanner an d’Jugendlecher 
- an do och den Ënnerscheed vun deenen ënner 
15-järegen an den iwwer 15-järegen - sech an der 
Gesellschaft erëmfannen.
Well d’Vertrauen an d’Demokratie als Staatsform an 
d’Iwwerzeegung, an enger Demokratie als Eenzel-
nen Afloss op säin eegent Liewen, mee och op 
d’Gesellschaft am Ganzen huelen ze kënnen, fous-
sen - an dat ass, mengen ech, kloer - op d’Wëssen 
iwwert d’Institutiounen an déi reell Participatiouns-
méiglechkeeten, déi all Eenzelne vun eis huet. Fir 
antidemokrateschen a rietspopulisteschen a leider 
och ëmmer méi heefeg rietsextreeme Gruppéierun-
gen net weider Waasser op d’Millen ze ginn, ass et 
wichteg, datt mer de Jonken net d’Gefill ginn, datt 
se net gehéiert ginn, datt se eebe wëssen, wou se 
participéiere kënnen, wéi se participéiere kënnen.
An deem Kontext dann och d’Froen: Huet d’Regie-
rung esou änlech Studie wéi d’Shell Jugendstudie, 
déi ech ugeschwat hunn, oder Ëmfro-Resultater vir-
leien, déi duerleeën, wéi sech d’Demokratieakzep-
tanz an/oder d’Vertrauen an d’demokratesch 
Strukture bei Kanner a Jugendlechen an de leschte 
Joren zu Lëtzebuerg entwéckelt hunn? A gouf et 
Initiativen oder Mesuren an deene leschte fënnef 
Joer, déi bei Kanner a Jugendlechen, also ënner 15 
Joer an iwwer 15 Joer, ugebuede goufen, fir hinnen 
eng Plattform ze bidden, fir esou kënnen d’Demo-
kratieakzeptanz héichzehalen?
Merci.

  

 e) de la loi modifiée du 12 novembre 2004 relative à la lutte 
contre le blanchiment et contre le financement du terrorisme ;

 f) de la loi modifiée du 10 novembre 2009 relative aux ser-
vices de paiement, à l’activité d’établissement de monnaie 
électronique et au caractère définitif du règlement dans les 
systèmes de paiement et les systèmes de règlement des opé-
rations sur titres ; et

 g) de la loi modifiée du 7 décembre 2015 sur le secteur des 
assurances

- Rapport de la Commission des Finances et du Budget : M. Guy 
Arendt

- Discussion générale : M. Laurent Mosar (intervention de M. Mars Di 
Bartolomeo, Président de séance) - M. Claude Haagen - Mme Josée 
Lorsché (intervention de Mme Octavie Modert) - M. Roy  Reding - M. 
Sven Clement (intervention de M. André Bauler)

- Prise de position du Gouvernement : M. Pierre Gramegna,  Ministre 
des Finances (intervention de M. André Bauler) - M.  Laurent  Mosar 
(parole après ministre) (intervention de M. Roy  Reding) - Mme Josée 

Lorsché (parole pour fait personnel) - M. le Ministre Pierre Gramegna
- Vote sur l'ensemble du projet de loi et dispense du second vote 

constitutionnel
10. Changement de la composition du Bureau (suite)

- M. Fernand Etgen, Président
Au banc du Gouvernement se trouvent : M. François Bausch, 
 Vice-Premier Ministre ; M. Pierre Gramegna, M. Claude Meisch, 
Mme Carole Dieschbourg, Mme Paulette Lenert, Mme Sam Tanson, 
M. Lex Delles et M. Franz Fayot, Ministres.
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M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Clement. De Minister fir Educatioun, Kanner a 
Jugend, den Här Claude Meisch, huet d’Wuert.

M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation na-
tionale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Merci, Här 
President. Dir Dammen an Dir Hären, ee grousse 
Merci un de Sven Clement fir déi interessant Fro, well 
ech denken, datt et fir Participatioun an Demokratie 
wichteg ass, dat virzeliewen, deene Jonken an de 
Kanner awer och d’Méiglechkeet ze ginn, et selwer 
ze erliewen.
An dat gëllt natierlech och an deene groussen ins-
titutionelle Strukture wéi der Schoul, der Kannerbe-
treiung. Dat gëllt, denken ech, awer och doheem, 
am Veräin. Am Alldag vun de Kanner ass dat wich-
teg, well éier mer de Schratt maachen, fir ze er -
klären, wéi eis Institutioune fonctionéieren, wéi mer 
um kommunale Plang, um nationale Plang, um 
internationale Plang probéieren, mateneen eens ze 
ginn, Konflikter ze reegelen, ass et vläicht wichteg, 
datt een am Alldag et och selwer erfiert an natier-
lech och de Wäert vum Engagement, de Wäert vun 
der Participatioun och selwer spiert, an datt een 
net nëmmen d’Gefill huet, mee och ganz konkreet 
Resultater gesäit, datt den eegenen Engagement 
och zu eppes ka féieren, gläichzäiteg awer och er-
fiert, datt déi eege Meenung net ëmmer déi eenzeg 
ass, an datt et drëms geet, sech eebe mat aneren 
och do an der Konkurrenz dann ausenanerzesetzen 
an ze kucken, zesumme Meenungen a Positiounen 
ze fannen, déi vläicht breet gedroe ginn, an 
heiansdo och emol ze akzeptéieren, datt eng aner 
Decisioun derbäi erauskënnt. An dat ass en Optrag, 
denken ech, deen d’Schoulen haut hunn an dee mer 
och an der nonformaler Bildung ganz, ganz grouss-
schreiwen.
Dir frot ganz konkreet, ob mer Etüden hunn. Dir hutt 
d’Shell Jugendstudie zitéiert. Mer hunn eng, déi 
d’Shell Jugendstudie eigentlech als Virbild huet an 
déi awer hei zu Lëtzebuerg gemaach ginn ass vun 
der uni.lu am Optrag vum Ministère de l’Éducation 
nationale de l’Enfance et de la Jeunesse: Dat ass 
de Youth Survey, wou de Volet Participatioun ganz 
besonnesch groussgeschriwwe gëtt, wou gekuckt 
gëtt, wou a wéi déi Jonk an der Gesellschaft kënne 
participéieren.
Mir hunn awer och de Jugendbericht - dee leschten 
zum Beispill 2015 -, deen och staark um Theema 
Participatioun geschafft huet an do ganz vill inte-
ressant Donnéeën an Iwwerleeunge produzéiert 
huet. Also och hei an der Chamber: Wie sech fir 
deen dote Sujet méi wëllt interesséieren an dat méi 
dacks wëllt zur Diskussioun stellen, dee fënnt 
sécherlech do nach eng ganz Rei vun interessanten 
Informatiounen.
2022 kënnt awer och e Rapport eraus iwwert 
d’Situatioun vun de Kanner hei zu Lëtzebuerg. Do 
geet et ëm d’Wuelbefannen. A beim Wuelbefannen 
ass een Element jo och: Awéiwäit fillen ech mech 
eescht geholl? Awéiwäit kann ech participéieren? 
Awéiwäit kann ech meng eege Situatioun och 
duerch mäin eegenen Engagement verbesseren? An 
do wäerte mer sécherlech och déi doten Thematik 
erëmfannen.
Mir probéieren am Bildungs-, Kanner- a Jugendmi-
nistère ëmmer nees, ganz kloerzemaachen, datt déi 
Meenung vun de Kanner an deene Jonken eis wich-
teg ass. Fänke mer u mat Prozesser wéi Bildung am 
Dialog, wou ech net nëmme mat de Representante 
vun den Erwuessenen, vun den Elteren a vun den En-
seignanten an den Educateuren zesummekommen, 
mee wou ech och ëmmer nees mat Schülervertrieder 
zesummekommen, heiansdo och mat Schüler, mat 
Jonken, déi do och ganz flott a ganz aktiv partici-
péieren. An ech denken, datt dat wichteg ass, net 
nëmme vun der Symbolik hier, mee awer och, fir en 
Abléck an d’Gedankewelt an an d’Perceptioun vun 
deene Jonken ze kréien.
Mir hunn awer eng ganz Rei vun Initiativen, déi 
souwuel fir Kanner wéi och fir Jonker gëllen, déi 
dacks um kommunale Plang, um lokale Plang, och 
emol a Lycéeën, awer och an de Strukture vun der 
nonformaler Bildung, geschafe goufen. An ech 
kéint Iech elo eng ganz Lëscht opzielen, se wär 
sécherlech net komplett an duerfir zécken ech e 
bëssen. Ech kann Iech se awer gären duerno nach 
ginn, fir wierklech awer ze dokumentéieren, wéi 
breet dee Sujet do present ass a ganz konkreeten 
Initiativen.
Et gëtt ganz vill Schoulen, wou Klasseréit sinn, och 
schonn an der Grondschoul. An der nonformaler 
Bildung, och an de Maison-relaisen, gëtt d’Partici-
patioun als ee vun den Ziler och vun der pedagoge-
scher Aarbecht groussgeschriwwen, fir do natier-
lech deene Jonken erëm eng Kéier net nëmmen 
d’Gefill ze ginn, mee se wierklech kënne participéie-
ren ze dinn.
Mir hunn och do ganz dacks mat der Zesummen-
aarbecht an Hëllef vum Zentrum fir politesch Bil-
dung eng ganz Rei vu pedagogesch ausgeriichten 
Dokumentatiounen erschafft, déi mer un alleguer-
ten déi Institutiounen, un d’Schoulen, un d’Bil-
dungsstrukture ginn. Ech denken do zum Beispill un 
d’Publikatiounsrei „mateneen“ vum ZpB, wou et ëm 

d’Praxisheft „Demokratiepädagogische Schulent-
wicklung“ geet. Do gëtt et eng Editioun, déi 
heescht: „Vers une école démocratique“, et gëtt 
eng: „Le conseil de coopération“, et gëtt eng: „Parti-
cipation en classe“, an esou weider, wou wierklech 
probéiert gëtt, d’Participatioun an d’Engagement 
vun deene Jonken ze fërderen. A virun allem riich-
ten déi Publikatioune sech jo un déi Erwuessen, 
well déi natierlech mussen e Kader schafen, wou 
Participatioun ganz konkreet méiglech ass.
Am Nonformalen ass et virun allem de Service na-
tional de la jeunesse, deen déi doten Thematik a 
senge pedagogeschen Handreichungen och ëmmer 
nees opgräift an ëmmer nees däitlech mécht, datt 
dat och eng vun den Haaptzilsetzunge vun der peda-
gogescher Aarbecht an de Betreiungsstrukturen ass.
Also, fir nach eng Kéier resüméiert ze äntwerten: 
Mir sinn eis der Bedeitung vun der Participatioun 
vun de Kanner an deene Jonke wierklech bewosst. 
A mer mussen natierlech och ëmmer erëm kucken, 
datt dat seng Plaz fënnt, well ech mengen, dat ass 
kee politesche Problem, mee dat ass ee Problem 
vun eis Erwuessenen, datt mer heiansdo d’Gefill 
hunn, et awer vill besser ze wësse wéi déi Jonk. A 
mir mussen eis ëmmer erëm selwer zréckhuelen -
och déi professionell Acteuren an der pedago-
gescher Aarbecht -, fir der Participatioun vun deene 
Jonken an den Institutiounen hir Plaz kënnen ze 
loossen.
Villmools merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem Här 
Educatiounsminister Claude Meisch.
- Question n° 209 du 26 avril 2021 de M. Dan 
Biancalana relative à l’avenir de l’usine LIBERTY 
Steel à Dudelange, adressée à M. le Ministre de 
l’Économie
Mir kommen elo zur Fro Nummer 209 vum Här Dan 
Biancalana un de Wirtschaftsminister iwwert d’Zu-
kunft vu LIBERTY Steel zu Diddeleng. Här 
Biancalana, Dir hutt d’Wuert.

M. Dan Biancalana (LSAP).- Merci, Här President. 
Zënter enger Rei Woche gëtt an der nationaler an 
internationaler Press, an de Medien d’Situatioun vu 
LIBERTY Steel vill kommentéiert an iwwert d’Zu-
kunft vun dësem Industriesite vu LIBERTY Steel zu 
Diddeleng mat hiren 250 Salariéë vill spekuléiert.
Et ass wichteg, schéngt et mer, dass mer iwwerall 
am Land eng wirtschaftlech an industriell Aktivitéit 
mat Substanz oprechterhale kënnen.
Viru gutt dräi Joer hat ech - zesumme mam deemo-
lege Wirtschaftsminister - an diverse Courrieren, 
Bréiwer un d’EU-Kommissioun meng Bedenken 
iwwert de virgezunnen, gezwongene Verkaf vum 
Wierk vun ArcelorMittal geäussert. Effektiv ass et 
jo esou gewiescht, dass ArcelorMittal huet missen 
zwee Sitten, dorënner deen zu Diddeleng, verkafen, 
fir den italieenesche Stolproduzent ILVA S.p.A. dier-
fen opzekafen, fir esou dann eng Position domi-
nante ze verhënneren.
Haut riskéiere mer, ënnert dëser Decisioun am 
Numm vun der Libre concurrence am europäesche 
Bannemaart ze leiden. Dobäi ass d’Demande no 
Stol an der leschter Zäit duerch d’Reprise an den 
USA an a China eigentlech erëm um Klammen.
Dofir follgend Froen un de Wirtschaftsminister: 
Wou ass den Dossier vu LIBERTY Steel haut drun? 
Wéi kéint den Approvisionnement duerch Arcelor-
Mittal gehuewen a weider gewärleescht ginn, fir 
dass weider däerf zu Diddeleng produzéiert ginn? 
Gëtt et vu Regierungssäit scho konkreet Pisten, wéi 
de Site vu LIBERTY Steel zu Diddeleng kann erhale 
ginn? A wat ass schlussendlech d’Marge de 
manœuvre vum Wirtschaftsministère, vun der 
Regierung, fir an dësem Dossier zugonschte vum 
Erhalt vun den Aarbechtsplaze kënnen ze interve-
néieren?
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Biancalana. Den Här Wirtschaftsminister Franz 
Fayot huet d’Wuert.

M. Franz Fayot, Ministre de l’Économie.- Merci, 
Här President. Merci dem Dan Biancalana fir déi 
Fro. Ech deele ganz kloer d’Besuergnis vum Député-
maire vun Diddeleng iwwert d’Zukunft vun der fréie-
rer Galvalange mat sengen iwwer 200 Salariéen.
Aus menger Siicht ass d’Situatioun am Wierk zu 
Diddeleng seriö an ugespaant, esou wéi ech et och 
schonn de leschten Donneschdeg an der Cham-
berskommissioun enger Partie Deputéierten hanner 
zouenen Diere soe konnt.
Zanterhier sinn nees véier Deeg vergaang, an et ass 
eng Situatioun, déi quasi am Dagesrhythmus evo-
luéiert. Déi lescht Deeg sinn déi intensiv Beméiunge 
vun der Regierung, a speziell vum Wirtschaftsmi-
nistère, weidergaangen. All dës Efforten, déi mer 
maachen, baséieren op dräi grousse Prioritéiten, op 
déi ech kuerz wëll agoen.
Éischtens sollen natierlech déi Leit, déi do schaffen, 
kuerzfristeg hir Paie weider ausbezuelt kréien. Zwee-
tens solle kuerz- bis mëttelfristeg d’Aktivitéite vum 

Site zu Diddeleng erhale bleiwen, och wann d’Wierk 
den Ament net voll ausgelaascht ass. Drëttens soll 
laangfristeg eng Léisung fonnt ginn, fir datt dat 
Wierk a seng Mataarbechter e feste Bestanddeel vun 
der Lëtzebuerger Stolindustrie bleiwen, well d’Wierk 
ass gutt, et ass fiabel an et ass och rentabel.
Zanter ugangs Mäerz gi mer als Regierung dësen 
Dossier mat enger duebeler Approche un. Éisch-
tens intervenéiere mer um Niveau vu GFG Alliance, 
dee via Liberty House de Proprietär vum Site zu 
Diddeleng ass. Dir wësst, dass d’GFG Alliance an 
de Sanjeev Gupta Problemer hu wéinst der Faillite 
vu Greensill, wat jo deen eenzege Financier war vun 
deem Grupp.
Mir wëssen alleguerten, wéi komplizéiert schonn 
eng reng lëtzebuergesch Faillite ass. Mee hei muss 
ee gesinn, dass déi heite Situatioun, déi vu Green-
sill, nach international Ramifikatiounen derbäihuet, 
an de Stolsecteur eran, awer och an déi ganz global 
Finanzindustrie eran. Déi Leit vun Iech, déi déi inter-
national Press liesen a besonnesch d’Finanzpress, 
wëssen, dass do all gudde Broutdag op d’mannst 
een Artikel iwwer Greensill an iwwert de Gupta dra-
stinn. Dat erkläert, firwat den Dossier esou kom-
plex ass a bis ewell och zimmlech onduerchsiich-
teg ass, bis an d’Wierk Diddeleng eran.
Duerch déi direkt an intensiv Kontakter mat GFG 
wësse mer, datt de Sanjeev Gupta bis haut gewëllt 
ass, datt all déi Fabricken, déi zu sengem Grupp 
gehéieren, weider funktionéieren an och an deem 
Grupp do drableiwen.
Trotz der Faillite vu Greensill ass de Sanjeev Gupta 
rechtlech gesinn haut nach ëmmer de Proprietär 
vun deene verschiddene Sitten an deemno och 
nach ëmmer vum Wierk vun Diddeleng. Dofir ass 
dem Här Gupta säi Management och haut nach ëm-
mer deen éischten an natierlechen Uspriechpartner 
fir eis am Wirtschaftsministère, wann et ëm d’Zu-
kunft vum Wierk zu Diddeleng geet.
Deen aneren Niveau, op deem mer als Wirtschafts-
ministère zanter Wochen intervenéieren, spillt sech 
um Niveau vun de Sitten Diddeleng a Léck of, déi 
am Binôme fonctionéieren a wou ee vun deem ane-
ren operationell ofhängeg ass. Dofir si mer och a 
Kontakt mat der wallounescher Regierung respektiv 
mat der Direktioun vum Wierk zu Léck. Bei all eisen 
Interventiounen an Aktioune schaffe mer an enker 
Concertatioun mat de Gewerkschaften zesummen, 
déi um Terrain sinn, déi nach bal ee bessert Gefill 
hu fir d’Situatioun sur place. Bei der Rettungs-
aktioun fir de Site zu Diddeleng huet de Sozialdia-
log fir eis alleréischt Prioritéit.
Trotz der Komplexitéit vum Dossier, trotz de Reper-
cussioune vun all deem an x verschiddene Länner, 
bleift et bei der Volontéit vun der Regierung, fir 
d’Salariéen an de Site vun Diddeleng ze erhalen, am 
Interêt vu Lëtzebuerg als Industriestanduert. Mir 
hëllefen hei, wou mer kënnen, a mir intervenéiere 
mat deenen Instrumenter, déi Sënn maachen. A mir 
schaffe ganz kloer op dat doten Zil hin.
De Finanzminister an ech hunn och, fir déi Aarbecht 
ze maachen, d’SNCI beoptraagt, fir déi komplex 
Situatioun fir d’éischt emol am Detail ze analyséie-
ren a fir den Dossier mat eis au jour le jour ze 
suivéieren. Als staatlech Investitiounsbank huet 
d’SNCI och den Optrag vun der Regierung kritt, fir 
méiglech Pisten, déi mer identifizéiert hunn, op hir 
Machbarkeet hin ze iwwerpréiwen, fir dat Wierk 
weider funktionéieren ze doen. Dir wësst, dass 
d’SNCI hei déi néideg Expertis, Erfarung an och 
d’Instrumenter huet, fir als verlängerten Aarm vun 
der Regierung um Terrain aktiv ze ginn.
Ech verstinn natierlech, dass jiddwereen ongedël-
leg ass hei am Plenum, an ech verstinn, dass jidd-
wereen hei gär esou séier wéi méiglech eng 
Léisung hätt. Mee ech soen Iech, dass mer hei 
nach net esou wäit sinn, dass dat am Géigendeel 
nach wäert Deeg an och warscheinlech Wochen 
daueren, bis d’Parameteren all esou konkretiséiert 
sinn, dass mer hei en connaissance de cause eng 
Decisioun kënnen huelen.
Wat mer sécher net wäerte maachen, dat ass, hei 
eppes iwwert de Knéi briechen. Hei wäerte mer 
gegeebenefalls musse Steiersuen engagéieren. An 
dofir muss et ganz kloer sinn, dass, egal wat mer 
maachen, dat Kapp a Fouss huet, dass hei en indus-
trielle Plang virläit, dee Sënn mécht, an dass mer hei 
en connaissance de cause eng Decisioun huelen.
(Intervention de la présidence)
Ech kommen zum Schluss, Här President. Just 
nach ee Wuert zum europäesche Volet, well den 
Dan Biancalana deen ugeschwat huet.
Et ass ganz kloer, dass hei och d’Europäesch Kom-
missioun eng Roll ze spillen huet an deem Dossier. 
Dir wësst, dass Diddeleng deemools verkaaft ginn 
ass wéinst där Transaktioun mat ILVA S.p.A.. Dat 
ass an eisen Aen - an dat huet mäi Virgänger och 
schonn e puermol gesot - op eng depasséiert euro-
päesch Konkurrenzpolitik zréckzeféieren, e Contrôle 
des concentrations, deen net méi adaptéiert ass. Wa 
mer vun europäeschen industrielle Champione 
schwätzen, da musse mer ganz kloer eppes dorun-
ner änneren. An ech wäert dat och dem Thierry 

Breton soen, wann en deemnächst op Lëtzebuerg 
wäert kommen.
Voilà. Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem Här 
Wirtschaftsminister Franz Fayot.
- Question n° 210 du 27 avril 2021 de M. Léon 
Gloden relative à l’irresponsabilité pénale d’une per-
sonne atteinte d’un trouble psychique ou neuropsy-
chique, adressée à Mme la Ministre de la Justice
Mir kommen elo zur Fro Nummer 210 vum Här Léon 
Gloden un d’Justizministesch iwwert d’penal Irres-
ponsabilitéit vun enger Persoun mat psycheschen 
oder neuropsychiatresche Stéierungen. Här Gloden, 
Dir hutt d’Wuert.

M. Léon Gloden (CSV).- Merci, Här President. Déi 
lescht Deeg war eng hefteg Poleemik a Frankräich 
wéinst dem Mord un enger jiddescher Matbiergerin, 
dem Sarah Halimi, ausgebrach. Wat ass geschitt? 
D’Sarah Halimi ass ëmbruecht gi vun engem Mäer-
der, deen ënner ganz groussem Afloss vun Droge 
stoung.
D’franséisch Cour de cassation huet de 14. Abrëll en 
Urteel geschwat, wou zréckbehale ginn ass, datt et 
en antisemiteschen Akt war, mee opgrond vu sen-
gem ganz staarken Drogenafloss ass en als 
onzourechnungsfäeg erkläert ginn, also net penal 
condamnéiert ginn.
Et ware grouss Demonstratiounen a Frankräich an et 
huet eng Debatt am franséische Parlament statt-
fonnt, wouropshin och de franséische Justizminister 
gesot huet, datt se d’Legislatioun géifen iwwerschaf-
fen.

Jo, mir hunn eng änlech Legislatioun wéi d’Fran-
sousen. Och mir hunn en Artikel am Code pénal, 
dee seet: „Wann een net zourechnungsfäeg ass, au 
moment de l’acte, da kann een net condamnéiert 
ginn, kann een net penal haftbar gemaach ginn.“

Elo ass et awer esou, dass, wann ech selwer à l’ori-
gine vun där Onzourechnungsfäegkeet sinn - a wann 
een déi Jurisprudenz liest an der Affär Sarah Halimi, 
stellt sech eraus, datt dee Mäerder all Dag op 
d’mannst 15 Jointe Cannabis an Droge gefëmmt 
huet -, do sinn ech perséinlech der Meenung, datt 
een do eppes muss änneren.

Duerfir meng Froen un d’Madamm Ministesch: Denkt 
d’Madamm Ministesch, datt esou eng änlech Juris-
prudenz opgrond vun der Lëtzebuerger Legislatioun 
hei zu Lëtzebuerg géif geschwat ginn? Ech fäerten, 
d’Äntwert ass Jo.

Wa jo, ass d’Madamm Ministesch bereet, sech a 
Kontakt ze setze mat dem franséische Justizmi-
nister a säi Projet ze kucken, fir dann och esou e 
Changement hei zu Lëtzebuerg an dem Code pénal 
anzeféieren?

Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Gloden. 
D’Madamm Justizministesch Sam Tanson huet 
d’Wuert.

Mme Sam Tanson, Ministre de la Justice.- Jo, 
merci, Här Gloden, fir déi Fro. Et ass effektiv en 
Theema, wat am Moment a Frankräich ganz hëtzeg 
diskutéiert gëtt, wat och absolutt verständlech ass.

E Mord ass eppes, wat fir déi betraffe Famill drama-
tesch ass. An en antisemitesche Mord ass net just 
fir eng Famill dramatesch, mee fir eng ganz Com-
munautéit. Vun dohier ass déi Emotioun, déi do ron-
derëm ass, absolutt ze verstoen.

Virop bemierkt: Ech sinn ni der Meenung, dass een 
an der Urgence soll legiferéieren an och net op Fait-
diverse baséiert soll legiferéieren, mee dass ee soll 
mat der néideger Distanz Fakten analyséieren an 
och d’Rechtsspriechung kucken an och d’Urteeler 
kucken an d’Dispositiounen an de Codë kucken an 
dann en fonction dovunner eng Evaluatioun vun 
eppes maachen.

„Wéi ass d’Situatioun zu Lëtzebuerg?“, hutt Der mech 
an der schrëftlecher Versioun gefrot. Elo hutt Der 
Iech e bëssen aneschters ausgedréckt. Dir hutt 
gesot: „Ass dat doten och zu Lëtzebuerg méiglech?“ 
Also, ech kann net eng zukünfteg Décision de justice 
kommentéieren. Ech kann Iech just soen, wat, 
Stand haut, meeschtens an esou Fäll wéi deem 
doten decidéiert gëtt.

Ech hunn zum Beispill eng Decisioun matbruecht. 
Dat ass d’Decisioun 15/19 Cour d’appel, wou da 
gesot gëtt: « La diminution des mécanismes de 
contrôle, suite à la consommation excessive d’al-
cool, est dès lors le résultat d’une faute dans le 
chef de A, excluant de ce fait l’application de l’ar-
ticle 71-1 du Code pénal. Donc, même si, à jeun, il 
n’avait jamais eu l’intention de commettre une 
infraction quelconque qu’il commettra par après en 
état ivresse, il devait connaître, quitte à ce que sa 
réaction démesurée a été certes favorisée par l’ef-
fet désinhibiteur de l’alcool, parfaitement les 
conséquences auxquelles il risquait de s’exposer 
en s’enivrant. » 

Dat heescht, et ass eng geleefeg Jurisprudenz fir 
ze soen, dass e Feeler gemaach ginn ass, wann een 



SÉANCE 47  |  Compte rendu n° 20  |  2020-2021 Mardi 27 avril 2021 687

esou exzessiv Droge consomméiert, dass een 
herno eng Dot begeet.
Ech wollt just eng Klammer maachen. Ech wëll elo 
net hei Jurisprudenze kommentéieren, a scho guer 
keng auslännesch. Et ass e bëssen aneschters an 
de Faiten, wéi dat, wat Der elo gesot hutt, deen Dos-
sier, wou déi Decisioun vun der franséischer Cour 
de cassation koum. Deen Täter hat Psychosen, déi 
ausgeléist goufen duerch säi Cannabiskonsum. Do 
gëtt et och ganz vill Literatur driwwer. Mee op alle 
Fall, et ass net just de Konsum en tant que tel, mee 
et ass och de Fait ... de Konsum iwwer eng laang 
Dauer, deen dat dote kann ausgeléist hunn; awer 
net onbedéngt muss.
Elo zur Fro: Wéi geet een domadder ëm? Mir haten 
déi Diskussioun och schonn hei zu Lëtzebuerg. Déi 
aktuell Dispositioun aus eisem Code pénal geet 
zréck op e Gesetz vun 2000, wat 1998 vum deemo-
lege Justizminister Luc Frieden deposéiert gouf. Do 
kann een noliesen am Exposé des motifs, dass 
sech d’Fro gestallt gouf: Wéi gi mer domadder ëm, 
wann déi Infraktiounen ënnert dem Empire vun der 
Ivresse begaange goufen?
Hei schreiwen d’Auteure vum Text: « Afin de clari-
fier la situation de l’ivresse volontaire, il a été ini-
tialement envisagé [...] de retenir expressément le 
principe de la responsabilité pénale d’une personne 
dont le discernement était altéré au moment des 
faits ou qui avait perdu le contrôle de ses actes par 
suite de consommation de boissons alcooliques, 
de stupéfiants ou de substances médicamenteuses 
ou autres pouvant entraîner une altération du dis-
cernement. Ce principe n’a [cependant] pas été re-
tenu et il a été jugé plus approprié de laisser au 
juge le soin de juger de cas en cas s’il y a lieu de 
considérer le prévenu comme étant pénalement 
responsable ou non. »
Dat heescht, viru knapp 20 Joer ass decidéiert ginn, 
déi Fro net an engem Text ze beäntwerten; wat ech 
och kann novollzéien dans la mesure, wou den Dis-
cernement eigentlech den Élément essentiel an och 
e Fundament ass vun eisem modernen Droit pénal. 
Ech wäert natierlech awer ganz opmierksam sui-
véieren, wéi déi Diskussioun elo a Frankräich wei-
dergeet. Ech wëll och drop opmierksam maachen, 
dass e Rapport gefrot gouf vun de franséischen 
aktuellen a virege Justizministeren. Dee Rapport 
kënnt zur Konklusioun, dass den Text net soll geän-
nert ginn.
Ech kucken elo natierlech, wat d’Fransouse wäerte 
maachen. En fonction dovunner maache mir dann 
eng Evaluatioun vun der Situatioun, ob esou eppes 
hei néideg ass oder net. Mee op alle Fall, et ass 
näischt, wat een „d’une main tremblante“ elo hei 
sollt modifizéieren.
Merci awer fir Är Fro.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci der 
Madamm Justizministesch Sam Tanson.
- Question n° 211 du 27 avril 2021 de Mme 
Stéphanie Empain relative au bilan du Plan d’ac-
tion national 2017-2020 pour la gestion des 
risques à long terme dus à l’exposition au radon, 
adressée à Mme la Ministre de la Santé
Mir kommen elo zur Fro Nummer 211 vun der 
Madamm Stéphanie Empain un d’Gesondheetsmi-
nistesch iwwert de Bilan vum nationalen Aktiouns-
plang 2017-2020 iwwert d’Risike vum Radon. 
Madamm Empain, Dir hutt d’Wuert.

Mme Stéphanie Empain (déi gréng).- Villmools 
merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hären, 
Madamm Minister, gëschter war den Tschernobyl-
Gedenkdag. Domadder stoungen, wéi all Joer, déi 
radioaktiv Gefore vun der Atomenergie erëm am 
mediale Fokus.
Mir sollten awer net vergiessen, datt et och natier-
lech Radioaktivitéit gëtt an datt och dës ënner Ëm-
stänn zu Gesondheetsimpakter féiere kann - esou 
zum Beispill de Radon. De Radon ass e radioaktiven 
Edelgas, deen an der Natur virkënnt an aus dem 
Zerfall vun natierlechen Uran-Elementer entsteet.
Jee no Geologie ass d’Konzentratioun vum Radon 
awer ganz variabel, also net iwwerall d’selwecht 
héich. An Däitschland geet d’Strahlenschutzbehörde 
dervun aus, datt de Radon fir ongeféier 5 % vun de 
Longekriibsfäll an der Bevëlkerung responsabel ass. 
An och zu Lëtzebuerg kann een op der Websäit vun 
der Santé noliesen, datt de Radon eng Roll bei 5 % 
bis 10 % vun de Longekriibsfäll kéint spillen.
D’Gefor vum Radon entsteet bei der Kombinatioun 
vun der passender Geologie mat schlecht belëfte Ge-
bailechkeeten. Zu Lëtzebuerg betrëfft dat prioritär 
d’Géigende mat Schiferbuedem, also haaptsächlech 
d’Éislek. An déi fënnef Kantonen aus dem Norden -
also Clierf, Dikrech, Réiden, Veianen a Wolz - sinn 
2019 par règlement grand-ducal als Radonzon age-
stuuft ginn, well hei schätzungsweis 5 % vun de Ge-
bailechkeeten iwwert dem Referenzseuil leien.
An dësem Kontext wollt ech follgend Froen un 
d’Madamm Minister stellen:
Deen éischte Plan d’action radon ass 2020 ausge-
laf. Gëtt do nach e Bilan gezunn oder ass do e Bilan 
gezu ginn?

Déi zweet Fro wär, wéi wäit d’Preparative fir d’Op -
stelle vum nächste Radonplang sinn, deen dat neit 
Radioprotektiounsgesetz vun 2019 virgesäit?
Déi drëtt Fro wier: Vu dass et laut deem neie Gesetz 
elo och eng Obligatioun gëtt fir Radonmiessunge fir 
d’Employeuren fir d’Aarbechtsplazen an de betraf-
fene Gebidder, genee wéi och fir Schoulen, Maison-
relaisen, Crèchen, Internater an eng Rëtsch aner 
Gebailechkeeten, wou e Public sech länger kann 
ophalen, wéi gesäit et also do mam Ëmsetze vun 
dëse Miessungen aus am Éislek respektiv am 
Norde vum Land? Goufen déi betraffen Employeu-
ren an aner Entitéite scho vum Ministère iwwert 
dës Obligatiounen informéiert? Wéi vill Gebailech-
keete sinn hei an där Regioun betraff respektiv wéi 
vill Miessunge missten hei an deenen nächste Jore 
gemaach ginn? An ass heizou eventuell och eng 
Informatiounscampagne geplangt?
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Empain. D’Madamm Gesondheetsmi-
nistesch Paulette Lenert huet d’Wuert.

Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé.-
Merci, Här President. Eis Divisioun vun der Radio-
protection ass effektiv ee vun deene Servicer, déi 
extreem intensiv agebonne waren an der Gestioun 
vun der Kris, an dat vun der éischter Stonn un. Si 
gehéieren zu deene Leit, déi net nëmme siwen Deeg 
op siwen, mee déi Zäit och ganz oft an der Nuecht 
ënnerwee waren an der Cellule logistique. Dofir hu 
mer mat deem heiten Dossier e liichte Retard, awer 
zum Gléck just e liichten, soudatt ech Iech eng 
ganz Rei Äntwerte ka ginn.
D’Fro vum Radon ass eng ganz wichteg Fro, well 
d’Expositioun ronn een Drëttel ausmécht vun alle 
Stralenexpositiounen hei am Land, dat nieft engem 
aneren Drëttel, wat déi sougenannt natierlech Strale 
sinn, an dann nach eng Kéier en Drëttel fir medezin-
nesch Expositiounen.
Wat ass Radon? Dat ass effektiv een natierlech 
radioaktive Gas, deen aus dem Buedem an d’Haiser 
gelaangt, dee mer dann anootmen, wat dann och 
eventuell mat engem Risiko fir Longekriibs verbon-
nen ass.
Eis Divisioun - dat heescht, déi Leit, déi dorobber 
schaffen -, déi mécht hir Miessungen, wéi Der 
vläicht wësst, iwwert d’Wanterméint. Net am Sum-
mer, well do d’Radonkonzentratioun an der Reegel 
méi niddreg ass. Aus deem Grond probéiere mer 
och all Joer, eréischt um Enn vum Summer mat der 
Sensibilisatioun unzefänken, fir da wierklech fir de 
Wanter preparéiert ze sinn. Deemno preparéiere 
mer och d’Presentatioun eeben am Kontext vun 
enger Campagne fir dësen Hierscht.
Dat heescht, deen éischten Aktiounsplang ass 
souwäit ofgeschloss, de Bilan läit vir. Ech muss 
soen, mir haten et nach net caséiert kritt, dass ech e 
gesinn hunn. Mee de Plang ass effektiv, dat da mat 
där dësjäreger Campagne ze verbannen, déi am 
Hierscht wäert kommen.
Ech krut gesot, déi meescht Saachen/Aktiounen, 
déi virgesi sinn, wären ëmgesat a géifen och zum 
groussen Deel weidergefouert ginn. Deen neie 
Radonplang, dee fir 2021-2028, ass och an der 
Fortsetzung ugeduecht a wäert och deementsprie-
chend erweidert ginn ëm Mesurë ronderëm d’Aar-
bechtsplazen, déi effektiv ganz wichteg sinn.
Zu den Aarbechtsplazen am Norde vum Land, wou 
da bis 2028 och weider Miessunge mussen duerch-
gefouert ginn, kann ech elo scho Follgendes soen: 
Fënnef privat Laboratoirë goufen nieft dem Labora-
toire aus der Radioprotektioun selwer, dee bei eis 
ass, elo autoriséiert, fir dës Miessungen ze maa-
chen. 
Mir hunn och elo den Depliant an e Guide publi-
zéiert fir d’Betriber, wou ganz genau erkläert gëtt, 
wéi gemooss muss ginn a wéi och d’Resultater ze 
interpretéiere sinn a wéi ee muss virgoen, wann 
d’Resultater dann erhéicht si par rapport zu deem, 
wat normal ass. Do sinn am Norden 3.300 Betriber 
concernéiert. Ech hu mech ee Moment gefrot, ob 
dat en Tippfeeler ass, mee mir schéngen der effek-
tiv esou vill ze hunn.
Weider Detailer zu den Aarbechtsplaze gëtt et dann 
am nämmlechte Kontext. Mir wäerten dat verban-
nen: Wa mer de Bilan maache vum éischten, da 
wäerte mer och den nächsten, den zweete 
Radonplang presentéieren, mat deenen néidegen 
Detailer dann.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci der 
Madamm Gesondheetsministesch Paulette Lenert.
- Question n° 212 du 27 avril 2021 de Mme 
Octavie Modert relative aux projets de trains de 
nuit en Europe, adressée à M. le Ministre de la 
Mobilité et des Travaux publics
Déi nächst Fro, d’Fro Nummer 212, ass vun der 
Madamm Octavie Modert un de Minister fir Mobili-
téit an ëffentlech Aarbechten. Do geet et iwwert de 
Projet vun den Nuetszich an Europa. Madamm 
Modert, Dir hutt d’Wuert.

Mme Octavie Modert (CSV).- « Notre objectif est 
de relier Barcelone à Berlin en passant par 
Bruxelles », esou huet dëser Deeg ee belschen 
Entrepreneur gesot, deen als ee vun zwee beim 
Bedreiwer vum belschen Eisebunnsreseau eng 
Demande d’exploitation agereecht huet fir e Sillon, 
fir vum Fréijoer d’nächst Joer un Nuetszich fueren 
ze loossen.
Déi eng Linn soll vu Bréissel iwwer Léck op Berlin 
lafen, an déi aner vu Bréissel a Richtung Südfrank-
räich bis op Perpignan. Mee si fueren net iwwer 
Lëtzebuerg. Spéiderhi soll et souguer nach vu Per-
pignan weidergoe bis op Barcelona. Duerfir schwätzt 
dann deen Entrepreneur och vun enger „Croisière 
mam Zuch“, falls de Projet Realitéit géif ginn. Esou 
géifen dann d’Passagéier owes zu Berlin an den 
Zuch eraklammen, den Dag duerno géife se zu Bréis-
sel verbréngen an owes den Nuetszuch huelen, fir 
weiderzefueren op Barcelona.
Wann een dann elo de Green Deal vun der EU-Kom-
missioun bedenkt, wann een d’Gedanken oder Pläng 
am Ausland bedenkt - se sinn och schonn hei am 
Land thematiséiert gi vu Regierungsmemberen -, fir 
Kuerzstreckeflich mam Fliger ofzeschafen, a virum 
Hannergrond vun der laanger Traditioun vun Nuets-
zich iwwer Lëtzebuerg op Ventimiglia, esou wär 
meng Fro, Här Minister, wéi d’Strategie géif ausge-
sinn a puncto Nuetszich a Verbindungen an d’Aus-
land.
Et geet jo drëm, datt Lëtzebuerg als eng vun dräi Eu-
ropahaaptstied net lénks leie gelooss gëtt an datt 
mer net herno eng Exklav wären op der internationa-
ler Eisebunnspassagéierstreckekaart. An duerfir: Am 
Detail, Här Minister, hutt Dir vun deem Projet do 
gewosst oder war eng Méiglechkeet fir ze kucken, 
wéi dann den Tracé iwwer Lëtzebuerg als eng EU-
Haaptstad géif kënne weiderverlafen?
Wéi ass am Allgemengen d’Zesummenaarbecht vun 
der Lëtzebuerger Regierung mat den Nopesch-
länner am Kontext vun transnationalen Eisebunns-
linnen organiséiert? Wat plangt d’Regierung fir ze 
verhënneren, datt Lëtzebuerg eeben op esou 
zukünftegen transeuropäeschen Eisebunnslinne 
lénks leie gelooss géif ginn? A wéi wëllt d’Regie-
rung sech fir déi laang Traditioun vun Nuetszich 
vun oder iwwer Lëtzebuerg, déi mer hunn, asetzen, 
fir déi och erëm opliewen ze loossen?
Mir hunn deemools mat Beetebuerg e Pôle 
d’échange am Fret gemaach an den 2000er Joren hei 
zu Lëtzebuerg, fir datt de Frachttransport mam Zuch 
net laanscht, mee duerch Lëtzebuerg fiert. An ech 
denken, et wär eng Iwwerleeung wäert, wann een an 
den 2020er Joren iwwer esou ee Pôle am Beräich 
Voyageur/Passagéier nodenke géif, fir d’Attraktivitéit 
a besonnesch d’Accessibilitéit vu Lëtzebuerg ze ver-
besseren.
Ech soen Iech Merci.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Madamm Modert. Den Här Minister fir Mobilitéit an 
ëffentlech Aarbecht, den Här François Bausch, huet 
d’Wuert.

M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et 
des Travaux publics.- Merci, Här President, an och 
merci der Madamm Modert fir déi sécherlech inte-
ressant Froen, déi de Moment ganz vill europäesch 
diskutéiert ginn, d’autant plus, wou mer jo an 
Europa eng grouss Diskussioun driwwer hunn, de 
Fluchverkéier op méi kuerzen Distanzen ze 
reduzéieren - dat heescht, de Fluchverkéier éischter 
eeben ze gesinn als e wichtege Verkéiersträger 
iwwert den Atlantik ewech op laange Strecken, an 
op innereuropäesche Strecken éischter natierlech 
den Zuch ze notzen.
Dat setzt natierlech viraus, datt den Zuchreseau an 
Europa och deementspriechend an der Qualitéit an 
an der Offer muss esou sinn, datt een éischtens net 
éiweg laang brauch, well soss hëlt sécherlech keen 
dat, an zweetens géife mer dat dann net als Ersatz 
kënnen ubidde géint de Fliger, well, ech mengen, et 
wär net ganz korrekt par rapport zu eise Matbierger 
an Europa, fir hinnen ze soen: „Amplaz vum Fliger, 
wou s de vläicht an zwou Stonnen do bass oder an 
enger Stonn, brauchs de elo zéng bis 15 Stonne 
mam Zuch.“ Dat kann net sinn.
An dat Zweet ass dann natierlech d’Qualitéit, dat 
ass ganz kloer. Dat heescht, wann ech nuets fue-
ren, muss ech uerdentlech Zich hunn, wou ech 
Schlofween hunn, déi och eng gewësse Qualitéit 
hunn.
Et ass awer esou: Fir d’Nuetszich huet d’Situatioun 
sech e bësse geännert par rapport zu deem, wéi et 
vläicht fréier war. Wann Der Iech emol drun erën-
nert, mir hate jo eng Zäit Nuetszich a Richtung Ita-
lien. Mir haten der och a Richtung Südfrankräich. 
Wat et déi Zäit net ginn ass, wat et haut awer gëtt, 
dat sinn natierlech d’TGVen. Duerfir muss een 
natierlech un alleréischter Stell kucken, datt ee 
Strecken eraussicht, wou ech net a Konkurrenz si 
mat engem TGV, well soss gëtt et net vill Sënn, 
soss huelen d’Leit natierlech éischter den TGV, well 
deen, duerch déi héich Vitess natierlech, vill man-
ner laang Zäit brauch. Et muss een och soen: Och 

am TGV, wann Der méi spéit owes fuert, dat ass 
awer bequeem, wéi een do ka sëtzen. Dat heescht, 
do ass kloer den Trend dozou.
Dat heescht, wann ech elo vu Lëtzebuerg aus 
kucken, Richtung Frankräich: Mir hunn entre-temps 
gutt Verbindungen op Paräis. Vu Paräis aus kënnt 
een natierlech och gutt weider. Mir hu souguer gutt 
Verbindungen a Südfrankräich, iwwer Stroossbuerg, 
mam TGV. Déi wäerte sécherlech och nach ausge-
baut ginn.
Wann ech da gesinn, wéi d’Situatioun ass a Richtung 
Däitschland, do verkomplizéiert se sech de Moment 
fir Lëtzebuerg, well mer natierlech nach ëmmer net 
déi allerbeschten Ubannungen hunn un déi eenzel 
Knuetpunkten, wou dann zum Beispill Nuetszich fort-
fueren. Dat ass dann éischter Richtung Norde ge-
sinn. Wann ech elo op Köln deen Eck kucken, oder 
am Süden, do wär et dann éischter Saarbrécken-
München, deen Deel.
Dat heescht, do musse mer, mengen ech, virun 
allem derfir suergen, datt mer d’Verbindungen op 
de Knuetpunkte vill verbessert kréien. Dat läit 
natierlech net un eis, dat läit méi un der däitscher 
Säit. Do hu mer awer vill Gespréicher. Ech mengen 
och, datt mer do iergendwann eng Kéier wäerte 
weiderkommen, soudatt sech fir eis een Akt 
sécherlech gutt ubitt - an dat ass eeben och deen 
zweete Punkt, deen ee muss berücksichtegen -, dat 
ass: Et muss een en Nuetszuch ubidde vun enger 
grousser Agglomeratioun duerch grouss Agglome-
ratiounen op een anere Punkt, wou och vill Poten-
zial ass.
Et huet kee Wäert, datt mer en Nuetszuch ubidden 
an eng Regioun, wou mer wëssen, datt d’Leit wee-
der touristesch nach soss hifueren. Dat heescht, 
am beschten ass et natierlech zwësche groussen 
Haaptstied oder Regiounen, wou touristesch vill Po-
tenzial ass. Dat heescht, wann ech elo fir Lëtze-
buerg kucken - an Dir hutt et och ugeschwat -, ass 
sécherlech Bréissel, Lëtzebuerg, Richtung Schwäiz 
an Italien interessant, wou mir musse kucken, datt 
mer ugebonne ginn.
Ech hunn och selwer eng Initiativ geholl am Kader, 
wéi Däitschland d’Presidence hat an der Europäe-
scher Unioun viru sechs Méint. Do war jo, duerch 
den däitsche Minister, déi ganz Diskussioune ron-
derëm den TEE 2.0 (ndlr: TransEuropExpress 2.0) 
opgeworf ginn, dat heescht: Wéi verbannen ech 
d’europäesch Haaptstied erëm mateneen?
Do hat ech och e Bréif geschriwwen un d’däitsch Pre-
sidence an och un d’Kommissioun, wou ech gesot 
hunn, et wär vläicht noutwendeg oder sënnvoll, datt 
mer Eurocap-Rail - de Projet, dee bestanen huet; dat 
war eeben deen tëschent Bréissel, Lëtzebuerg, 
Stroossbuerg an der Schwäiz -, erëm géifen ophue-
len an deem dote Sënn. Dat ass och op positive Bue-
dem gefall, well meng Iddi ass du matiwwerholl ginn 
an deen ofschléissenden Text vun engem Conseil in-
formel an der däitscher Presidence.
Natierlech ass bei eis de Schwaachpunkt am 
Moment elo d’Streck Bréissel–Lëtzebuerg. Ech hu 
mat mengem neie belschen Homolog, mam Georges 
Gilkinet, och e Bréif un d’Europäesch Kommissioun 
geschriwwen, well am Kader vum Green New Deal 
solle jo vill Suen investéiert ginn an d’europäescht 
Schinnennetz, de Schinnereseau, soudatt mer gesot 
hunn: „Hei, lauschtert emol, da gëtt et awer eng 
Streck, déi sech absolutt eegent, dat ass Bréissel–
Lëtzebuerg, zwou europäesch Haaptstied!“, datt do 
déi Streck endlech uerdentlech gëtt an datt dat vir-
gezu gëtt. Well de Moment ass, laut dem belsche 
Plang, den Zäitpunkt, den Horizont 2030! Dat ass 
verréckt, wann ee bedenkt, wéi laang dat schonn ... 
wivill Ministere viru mir sech schonn do hu musse 
ploen! Duerfir hu mer och elo déi Initiativ geholl.
Deen neie Minister ass och bereet, elo zesumme 
mat mer ze kucken, datt mer deen Zäitpunkt kënne 
ganz staark virzéien. Et geet natierlech do haapt-
sächlech ëm de Finanzement, well bis elo ass déi 
belsch Streck Bréissel–Lëtzebuerg ëmmer erëm ge-
scheitert um Finanzement, fir datt et méi séier géif 
goen. Ech sinn awer gudder Déng, datt mer elo méi 
séier wäerte weiderkommen.
Ech hunn elo nach virum Summer eng Entrevue 
mam belsche Minister fir ze kucken, wéi mer eis do 
strateegesch opstellen. A wann déi Streck natier-
lech bis endlech géif uerdentlech ekipéiert ginn a 
fir eng uerdentlech Vitesse commerciale ausgestatt 
ginn, dann hätte mer net nëmmen e Grondstee ge-
luecht, fir Bréissel–Lëtzebuerg ze verbesseren, wou 
mer alleguer opootmen, mee och natierlech fir 
d’Nuetszich, déi vu Bréissel iwwer Lëtzebuerg dann 
a Richtung Italie géife fueren.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Mobilil-
téitsminister François Bausch.
- Question n° 213 du 26 avril 2021 de M. Gusty 
Graas relative à la destruction chimique des che-
nilles processionnaires du chêne, adressée à Mme 
la Ministre de l’Environnement, du Climat et du 
Développement durable
Mir kommen dann un d’Fro Nummer 213 vum Här 
Gusty Graas un d’Madamm Ministesch fir Ëmwelt, 
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Klima an nohalteg Entwécklung iwwert d’Vernichtung 
vu Prozessiounsraupen. Här Graas, Dir hutt d’Wuert.

M. Gusty Graas (DP).- Merci, Här President. 
Effektiv hu mer an deene leschte Joren eng massiv 
Verbreedung vum Eichenprozessionsspinner - e 
ganz komplizéiert Wuert, ech sinn elo frou, dass ech 
et eenegermoosse richteg erauskritt hunn -, deen 
awer mat ganz ville Problemer verbonnen ass, aus 
deem ganz einfach Grond, well et sech hei ëm eng 
Raup handelt, déi da sougenannt „Brennhoer“ huet. A 
wann een a Kontakt mat där Raup kënnt, da kann dat 
awer negativ Konsequenzen hunn, bis zu schwéierer 
Otemnout, och Ausschlag. Dat sinn net nëmmen ne-
gativ Konsequenze fir de Mënsch, mee och souguer 
fir Hausdéieren. Et gëtt duerfir och gewarnt bei 
Hënn, Kazen, Päerd, Kéi an esou weider.
Jiddefalls ass et esou: Schonn op ville Plazen am 
Land - an ech mengen, d’Gemengevertrieder hei 
wëssen dat och - hu musse Parkanlage gespaart 
ginn, Deeler vu Bëscher hu souguer musse ge-
spaart gi wéinst där ganz grousser Problematik.
Den 20. Abrëll ass elo en neien nationale Plang, 
kann ee soen, virgestallt ginn, wou dann eng ganz 
Rei Moossnamen opgelëscht sinn. Ech muss och 
soen, ech hunn dee Plang elo duerchgekuckt, deen 
ass ganz detailléiert, wierklech gutt gemaach; dat 
muss ech hei ënnersträichen. Do ass souguer ënner 
anerem virgesinn, datt am schlëmmste Fall och 
kënne cheemesch Produiten agesat ginn. Dat dier-
fen awer nëmme Biozidprodukter sinn.
Du koum awer allerdéngs dräi Deeg méi spéit och e 
Communiqué vun natur&ëmwelt a vun der Gesell-
schaft „Ouni Pestiziden“. Déi weise sech awer 
iwwerrascht, datt och kënne Chemikalien agesat 
ginn. Eng Rei Gemengen hätten dat scho gemaach, 
och op Urode vu Fierschteren, vu Vertrieder vum 
Ëmweltministère.
Ech wollt duerfir an där ganzer Problematik e puer 
Froen un d’Madamm Ministesch stellen.
Insgesamt, wéi ass dee ganze Problem de Moment 
hei zu Lëtzebuerg anzestufen? Ass ze fäerten, datt 
déi Plo nach méi grouss gëtt? Mir wësse jo och, 
datt et eng Konsequenz ass vun der Klimaveränne-
rung.
Eng zweet Fro geet dann natierlech elo a Richtung 
vum Notze vu cheemesche Mëttelen, déi kënnen 
agesat ginn. Et steet am Rapport: „Wann déi 
mënschlech Gesondheet direkt a Gefor ass“. D’Fro 
ass: Wéini ass déi dann a Gefor?
An dann: Wou ginn déi cheemesch Mëttelen age-
sat? Nëmmen u Beem, déi direkt befall sinn, oder 
och nach an engem gréisseren anere Rayon? Sinn 
och do Kollateralschied ze erwaarden? An hunn och 
schonn éischt Asätz Resultater gewisen?
Da wëll ech awer och drop hiweisen, datt et jo haut 
awer och mechanesch an dann och thermesch 
Moyene gëtt, fir dee Fleau do, esou kann een dat jo 
roueg soen, ze bekämpfen - inwiefern datt déi 
duergi respektiv net duerginn, vläicht, soudatt een 
awer muss op Chemie zréckgräifen.
An dann ass nach eng lescht Fro och déi: Wat 
heescht dat do elo fir den Eechebestand insgesamt 
hei zu Lëtzebuerg, an éischter Linn natierlech 
Eechebestänn an de Bëscher, mee virun allem awer 
och am urbane Raum respektiv an de Parkanlagen? 
Heescht dat elo, datt mer do an Zukunft keng Eeche 
méi uplanze sollen? Wat natierlech ganz schued 
wär - ech mengen, et ass e schéinen, majes-
tätesche Bam, dee Joerhonnerte kann al ginn. Mee 
bréngt dat do mat sech, datt mer, wéi gesot, och do 
an Zukunft leider musse manner Eechen uplanzen?
Ech soen Iech Merci, Madamm Minister, fir Är 
Äntwerten.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Graas. D’Madamm Ministesch fir Ëmwelt, Klima 
an nohalteg Entwécklung, d’Madamm Carole 
Dieschbourg, huet d’Wuert.

Mme Carole Dieschbourg, Ministre de l’Environ-
nement, du Climat et du Développement durable.-
Jo. Dir Dammen an Dir Hären Deputéierten, ech 
mengen, dass dat doten eng ganz wichteg Fro ass, 
op déi mer all Joer quasi erëm zréckkommen. 
Duerfir sinn ech och frou, dass dee Plang elo 
zesumme mat ganz villen Acteuren - mat der Santé, 
awer eeben och mat Bâtiments publics, Ponts et 
chaussées a mat de Verwaltunge vun der Ëmwelt 
an och vum Naturschutz - konnt ausgeschafft ginn. 
Dee Plang ass do, en ass publizéiert. Dee seet 
eigentlech ganz genau, wéi mer kënnen agéieren, 
wa mer deen Eichenprozessionsspinner ... 
An dann zum Här Graas a senger éischter Fro: Jo, 
dee gëtt begënschtegt duerch d’Klimakris, déi mer 
hunn. Dat heescht, mir hunn et vermehrt, dass mer 
en hei zu Lëtzebuerg fannen. A wa mer dee fannen, 
da musse mer eis Reegele ginn, wéi mer dermat 
ëmginn. 
Déi éischt Optioun ass ëmmer, dass ee kuckt, dee 
ganze Problem mechanesch an ouni Asaz vu Biozi-
den ze léisen. Dofir gëtt et och Krittären.
Deen éischte Krittär ass: Wou sinn déi Beem, déi da 
vum Eichenprozessionsspinner befall sinn? Sinn et 
eenzelner? Sinn et der an engem Grupp?

An dann: Wou sinn déi? Ass et do, wou ee vill Mën-
schen huet, wou ee vill Déieren huet, wou am Alldag 
Leit passéieren? Da kann een natierlech d’Gefor 
och aschätzen an da muss een deementspriechend 
reagéieren.
Am Normalfall gëtt eebe geroden, déi mechanesch 
esou ofzesaugen oder d’Plazen ze spären. Et huet 
een awer Plazen - an Dir hat schonn eng genannt -, 
zum Beispill zu Beetebuerg am Märchepark oder 
awer och ganz rezent zu Mondorf bei där Statioun, 
wou eebe sollten d’Leit geimpft ginn, wou een esou 
ee Befall huet, wou Urgence ass, wou ee muss 
schnell handelen.
An dat sinn déi Krittären, déi mer dee Moment ap-
plizéieren, fir dat eenzeg zougeloossent Biozid. Dat 
ass e Biozid, e Preparat, deen iwwert d’Ëmweltver-
waltung zougelooss ass, an dësem Fall e Wierk-
stoff mat engem Buedembakterium. Dat heescht, et 
ass een, deen och soss am Beräich vum Bio kéint 
zougelooss ginn, mee bei de Biozide maache mer 
déi Kategoriséierung manner.
Duerfir ass ee Wierkstoff zougelooss, an dee kann 
och nëmmen - an dat ass ganz wichteg - vun Exper-
ten, also net fir den Ottonormalgebrauch, mee wierk-
lech vun Experten a ganz cibléiert op deene Plazen 
ugewant ginn, wou et extreem wichteg ass a wou 
keen anere Moyen do ass. Well et ass awer ëmmer 
nach ganz wichteg, dass mer herno net Mënschen 
an hir Déieren hunn, déi dann dee Moment hei betraff 
wären an déi géife riskéieren, verletzt ze ginn.
Da wëll ech Iech och ganz kuerz soen: Am ganze 
Land hate mer bis ewell sechs esou Ufroen. Et ass 
kloer, datt esou e Preparat och en Effekt op aner 
Päiperlekszorten huet; och wann et relativ selektiv 
ass. Duerfir verstinn ech och op där anerer Säit 
d’Kritik.
Mir musse ganz genee oppassen, dass dat doten 
Ausname sinn an dass mer am Generellen do, wou 
et méiglech ass, aner Alternativen ze hunn, dass 
mer déi do applizéieren. Ech mengen, an de 
Bëscher ass et kee Problem, och emol en Deel vun 
enger Streck net ze notzen. Wa mer awer hei bei 
enger Schoul sinn oder an engem Park oder no do, 
wou d’Leit elo higinn, fir sech impfen ze loossen, 
ech mengen, da justifizéiert dat op alle Fall déi 
doten Aktioun, wou an der Reegel och d’Gemenge 
gefrot hunn, op dee Wee ze goen.
Dann, mengen ech, ass et fir d’Zukunft duerchaus … 
Esou, wéi mer am gesamte Bësch kucken, wou wéi 
ee Standuert fir wéi eng Beem gutt ass, wäerte mer 
och dat dote musse mat an eis Gedanken huelen, 
wa mer d’Konzeptioun vun ëffentleche Plaze maa-
chen. Dat heescht jo net, dass mer keng Eeche méi 
planzen, mee vläicht ass eebe grad den Emplace-
ment an engem Park op Plazen, déi manner 
frequentéiert sinn, eppes, wat een an Zukunft muss 
a Betruecht zéien.
Domat soen ech Iech Merci fir dës Fro.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci der Ma-
damm Ministesch Carole Dieschbourg.
- Question n° 214 du 27 avril 2021 de M. Serge 
Wilmes relative à l’effet de la gratuité des trans-
ports publics sur le nombre d’utilisateurs depuis 
son introduction, adressée à M. le Ministre de la 
Mobilité et des Travaux publics
Déi nächst Fro, d’Fro Nummer 214, kënnt vum Serge 
Wilmes un de Minister fir Mobilitéit an ëffentlech 
Aarbechten iwwert d’Wierkunge vum gratis ëffent-
lechen Transport op d’Unzuel vun de Passagéier 
säit senger Aféierung. Här Wilmes, Dir hutt d’Wuert.

M. Serge Wilmes (CSV).- Merci, Här President. 
Den 23. Abrëll huet de Statec e „Regards“ eraus-
bruecht. Hei huet en Donnéeë verschafft aus enger 
Ëmfro iwwert d’Forces de travail vun 2020. Et ass 
och e Volet gewiescht iwwert d’Moyens de transport, 
iwwert d’Transportmëttelen, a besonnesch iwwert de 
Wee vun doheem bis op d’Aarbecht. Do sinn e puer 
Erkenntnisser derbäi erauskomm.
Déi éischt ass, datt déi Medianzäit, déi esou en 
Trajet brauch vun doheem bis op d’Aarbecht, am 
éischten Trimester 2020 25 Minutte war; am zweeten 
Trimester ass se op 15 Minutten erofgaangen; am 
drëtten Trimester si mer op 20 Minutten eropgaan-
gen.
Déi zweet Konklusioun war: sechs Residente vun 
zéng - ben, et geet hei nëmmen ëm d’Residenten, net 
ëm d’Frontalieren - huelen all Dag hiren Auto oder 
hire Moto, fir op d’Aarbecht ze fueren; zwou Per-
soune vun zéng huelen den ëffentlechen Transport; 
dräi Persoune vun zéng ginn ze Fouss; an dann, déi 
duuss Mobilitéit, wéi Vëlo, E-Scooter, ass relativ 
kleng. Et muss ee soen, hei ware méi Méiglechkeete 
fir unzeginn, well soss geet d’Rechnung net op, op 
zéng gerechent, dat heescht, et ware méi 
Méiglechkeeten, déi ee konnt uginn, wéi ee sech 
eebe beweegt.
Dann ass eeben eng aner Konklusioun, datt d’Pan-
demie elo net u sech wierklech derzou bäigedroen 
huet, datt d’Gewunnechte groussaarteg op d’Kopp 
gehäit gi sinn. Vläicht ass den ëffentlech Transport 
dat zweet Trimester e bësse manner benotzt ginn, 
an och bis elo.

Natierlech muss ee soen, et ass eréischt ee Joer, 
datt et den ëffentleche gratis Transport gëtt. Dat 
heescht, et ass do jo nach net ganz vill Zäit ver-
gaangen, fir grouss Konklusiounen ze zéien. Mee 
op jidde Fall: Iwwert dat Joer gesinn, mat deem 
spezielle Joer natierlech vun der Pandemie, seet 
elo hei déi Ëmfro vum Statec, datt d’Introduktioun 
vun der Gratuitéit am ëffentlechen Transport elo net 
onbedéngt derzou gefouert huet, datt méi Leit den 
ëffentlechen Transport géifen huelen; op jidde Fall 
net am zweeten, drëtten Trimester vum Joer 2020.
An déi véiert Konklusioun ass u sech, datt 50 % vun 
de Leit, déi op d’Aarbecht ginn, eeben - wéi gesot, 
déi dat all Dag benotzen - de Moto an den Auto be-
notzen. Déi maachen den Trajet an 20 Minutten. 
Dann déi Leit, déi mam Vëlo fueren, mam E-Bike, 
och an 20 Minutten. An déi, déi ze Fouss ginn oder 
mam ëffentlechen Transport, a 25 Minutten.

Meng Froe wären u sech un Iech:

Wat sot Der zu deenen dote Resultater? Dir hutt 
bestëmmt jo och selwer Zuelen, kënnt Der eis déi 
nennen? Passen déi iwwereneen oder si se vläicht 
grondverschidden?

A wat sinn u sech elo à court terme déi nächst 
Etappe vun der Regierung, och vun Ärer Mobili-
téitsstrategie, fir déi Gewunnechten da lues a lues 
unzepasse respektiv ze änneren?

Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Serge 
Wilmes. De Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aar-
bechten, den Här François Bausch, huet d’Wuert.

M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics.- Merci dem Här Wilmes fir déi Froen. 
Dat si Froen, mat deene mer eis an deenen nächste 
Méint bis Enn des Joers, a virun allem Enn des Joers, 
intensiv beschäftege wäerten, well mir schaffe jo de 
Moment a mengem Ministère um Plan national de 
mobilité 2035, wéi mer dee genannt hunn.

Firwat „2035“? Mee well mer jo am MoDu (ndlr: Stra-
tégie globale pour une mobilité durable) gesot hunn: 
Mir wëllen eng Verkéiersstrategie zu Lëtzebuerg 
entwéckelen, fir datt mer endlech an de Modus kom-
men, datt mer de Problemer net méi hannendrulafen, 
mee datt mer se anticipéiert kréien. Dat heescht, 
datt mer net méi mat de Schantercher de Verkéiers-
problemer nolafen, mee datt mer kucken: Wéi 
entwéckelt Lëtzebuerg sech? Wou sinn d’Perspek-
tiven? Wou gëtt gewunnt? Wou gëtt geschafft? Wivill 
Awunner wäerte mer hunn am Joer 2035? Wivill 
Frontaliere riskéieren nach bäizekommen?

En Fonctioun dovunner decidéiere mer schonn haut -
also, loosse mer soen dëst oder d’nächst Joer -
zesummen: Wat muss alles geschéie bis 2035, fir 
datt mer definitiv aus där defensiver Situatioun, an 
där mer elo schonn awer zu Lëtzebuerg e puer Joer-
zéngten, géif ech soen, sinn, erauskommen?

Well, villes, wat mer elo investéieren, dat ass am 
Fong en Ophuele vun, ech wëll net soe Versäum-
nisser, mee vu Saachen, déi awer hätten, mengen 
ech, misse vill méi fréi geschéien. Mee dat ass awer 
elo keng Scholdzouweisung, et ass einfach eng 
Feststellung.

Duerfir, déi Zuelen, déi ee beim Statec konnt liesen, 
muss een natierlech och ëmmer an de Kontext setze 
vu Lëtzebuerg, wéi mer eis entwéckelen. Mir hunn 
hei zu Lëtzebuerg, an ech wëll dat nach eng Kéier 
rappelléieren, déi héchste Croissance vun Awunner 
an der ganzer Europäescher Unioun. Kuckt Iech emol 
eng Kéier d’Grafiken un, déi kënnt Der och beim 
Statec nokucken, wéi eis Wuesstumsrat ass vun den 
Awunner par rapport zum Rescht vun Europa! Mir si 
jenseits vum ganze Rescht vun Europa!

Dat nämmlecht gëllt fir d’Aarbechtsplazen. Mir 
hunn e Wuesstum vun Aarbechtsplazen, deen a 
kengem Verhältnis ass zum Rescht vun Europa. An 
donc, wann een déi Zuele kuckt, déi Der elo selwer 
zitéiert hutt, déi natierlech richteg sinn, da muss 
een déi an dee Kontext setzen. Da muss ee sech 
soen: Jo, gutt, wann dat doten esou ass, an dat 
fënnt statt zu engem Zäitpunkt, wou jo erëm eng 
Kéier d’Croissance esou vill méi héich war, da sinn 
déi Zuele guer net esou schlecht, wéi dat vläicht 
duergestallt gëtt.

Ech wëll och iwwregens soen: Dee Verglach „20 
Minutte mam Auto - 25 Minutte mam ëffentlechen 
Transport“, och deen ass relativ, well dat ass jo 
éischtens eng Moyenne, déi gemooss ass, mee, 
zweetens, ech soen ëmmer: Wann ech fënnef 
Minutte méi laang brauch mam ëffentlechen Trans-
port oder ze Fouss oder mam Vëlo, wéi wann ech 
mam Auto fueren, da maachen ech ee gutt Geschäft.

Well éischtens ass et vill méi bëlleg, wann ech dat 
maachen. Zweetens ass et a puncto Liewensqua-
litéit vill méi ee grousse Gewënn, well déi Zäit, wou 
deen aneren am Auto hannert dem Steier sëtzt, 
kann ech gemittlech op mengem iPad d’Zeitung 
liesen. Ech kann iergendeppes maachen, op dat 
ech Loscht hunn, wat ech grad wëll maachen.

Dat heescht, ech hu Méiglechkeete vun enger Qua-
litéit, déi ech eleng am Auto, wann ech hannert dem 

Steier sëtzen, guer net hunn. Also, wann den Ënner-
scheed an der Moyenne - entre guillemets -
„nëmme“ fënnef Minutte si fir en Trajet, da muss 
ech soen, dann ass dat éischter eng Bonnott, wéi 
dat Ganzt schonn organiséiert ass. Obschonn, do si 
mer eis eens, ganz sécher: Et ass nach net esou 
optimal, wéi ech et gären hätt a wéi d’Regierung et 
gären hätt. Duerfir investéiere mer jo och ganz vill.
Et ass natierlech ganz schwéier, d’Joer 2020 als Re-
ferenz ze huelen, well et war jo keen einfacht Joer, et 
war jo e besonnescht Joer: Mir haten eng Pandemie, 
mir hunn e Lockdown gehat, e ganz haarden am Fréi-
joer, dee koum en plus nach just, nodeem mer zum 
Beispill de gratis ëffentlechen Transport agefouert 
haten. Ech ginn Iech awer och nach e puer Zuelen 
dozou, déi sinn awer net oninteressant.
An da muss een natierlech soen: Iwwert d’Joer 
ewech gesinn, ass et extreem schwéier, iwwerhaapt 
e Verglach ze maachen. Duerfir mengen ech, datt 
een, realistesch gesinn, eréischt kann e Joer 
huelen, wa mer erëm eng Kéier wierklech e ganzt 
Joer an engem normale Joer sinn. Ech hoffe jo 
oder mir hoffe jo alleguer, datt dat warscheinlech 
dann 2022 wäert de Fall sinn. An dann Enn 2022, 
mengen ech, kënne mer wierklech ee ganz seriöe 
Bilan zéien, wou mer wierklech stinn.
Ech wëll Iech awer soen, just un e puer Zuelen, datt 
mer awer an engem positiven Trend sinn. Mir haten, 
wéi mer de gratis ëffentlechen Transport agefouert 
hunn, dat war jo dann den 1. Mäerz ... Mir ware virdru 
bei Utilisatioune mam Tram, déi louchen esou ëm déi 
25.000 den Dag. Mir si relativ séier, bannent zwou 
Wochen, gesprongen op 32.000-33.000. Dunn ass et 
natierlech erofgaang op an der Moyenne 15.000, 
wéinst Homeoffice, Lockdown an esou weider.
Awer zënter dem Dezember, wou mer d’Schinnen 
elo bis op d’Gare ropgemaach hunn, si mer direkt 
erëm gesprongen op 35.000, an duerno direkt op 
42.000 an der Moyenne. A mir hu Peaken entre-
temps vu 45.000-46.000. A LuxTram ass ganz op-
timistesch, datt wann erëm alles bis normal dréit an 
der zweeter Hallschent vum Joer, datt mer rapid am 
Tram op 80.000 Reesender den Dag wäerte komme 
fir den Tronçon Luxexpo-Gare. Et ass schonn 
eenorm, wat mer do vu Spréng maachen.
Mee déi nämmlecht Zuelen hu mer och beim Bus. 
Mir hunn am RGTR an deenen éischten ... Mir hate 
jo eigentlech nëmmen 29 Deeg richteg Referenzpe-
riod, wou mer konnte kucken. Do hu mer eng Stei-
gerung gehat vun 20 %! Dat heescht, wéi mer de 
gratis ëffentlechen Transport agefouert hunn. Do 
gesäit een awer schonn, datt dat natierlech en 
Impakt hat. Virwëtz, d’Leit hunn et probéiert. 
D’nämmlecht och bei der CFL: Déi si vun 2 Millioune 
Passagéier dee Mount virdrun op 2,1 eropgaangen. 
Also och do en Trend am positive Sënn.
An dann dee leschte Punkt, deen, ech mengen, 
awer och net ze ënnerschätzen ass: Mir hu jo och 
villes ... Well et war jo och e bëssen d’Objektiv, de 
gratis ëffentlechen Transport als Hiewel ze benotze 
fir ze sensibiliséieren, fir d’Leit emol zum Nodenken 
ze bréngen.
Dat ass awer vill geschitt. Et si ganz grouss Diskus-
siounen ënnert de Leit entstan. Déi sinn och nach 
haut amgaangen, national, an ech kann Iech och 
soen international. Et ass onmoosseg, wivill Inter-
viewen ech hu misse ginn international. A ganz oft 
konnte mer do net nëmmen eeben de gratis ëffent-
lechen Transport erklären, mee och eeben eist 
gesamt Mobilitéitskonzept an datt dat nëmmen, 
wéi ech ëmmer soen, „d’Kiischt um Kuch“ ass an 
net dat Ganzt.
Mee, wéi gesot, et ass derwäert, datt mer dat wei-
der beobachten.
(Interruption par la présidence)
Ech kann Iech och nach als leschte Saz soen, Här 
President, an da sinn ech fäerdeg: Mir sinn 
amgaangen, un deem Observatoire national de mobi-
lité ze schaffen. Do si mer ganz wäit fortgeschratt an 
do gi mer och e ganz neie Wee. Dee wäert ganz digi-
tal ginn. Ech wäert Iech deen och nach iergendwann 
eng Kéier virstelle bis de Summer. An da wäert déi 
nächst Etapp kommen Enn des Joers, bei der Virstel-
lung vum Plan national de mobilité 2035.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem Här 
Mobilitéitsminister François Bausch.
- Question n° 215 du 27 avril 2021 de M. Claude 
Lamberty relative au bilan des aides à la digitali-
sation « Fit 4 Digital Packages », adressée à M. le 
Ministre des Classes moyennes
Déi lescht Fro, d’Fro Nummer 215, ass fir den Här 
Claude Lamberty un de Mëttelstandsminister iwwert 
de Bilan vun de Bäihëllefen am Kader vum „Fit 4 Digi-
tal Packages“. Här Lamberty, Dir hutt d’Wuert.

M. Claude Lamberty (DP).- Maja merci, Här 
President. Wann d’Covidkris eis eppes geléiert 
huet, dann ass et jo, dass mer d’Gewunnechte ganz 
staark geännert hunn am leschte Joer. Esou ass et 
dann och ganz villen dobausse gaang. Et ass villes 
an d’Digitaalt eriwwergaangen: digitalen Homeof-
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fice, digital Videokonferenzen, digital Schoul, digi-
tal Medezinn, digital Fortbildung. Jo, villes ass ein-
fach digital am leschte Joer an och elo nach ge-
meeschtert ginn.
Ech mengen, datt och d’Betriber, déi bis zum 
leschte Joer vläicht méi retizent ware vis-à-vis vun 
digitalen Technologien oder neien Technologien, er-
kannt hunn, wéi wichteg et ass, einfach fit ze sinn a 
fit ze bleiwen, an och wärend deem Joer vill méi 
verstäerkt an nei Technologien, an dat Digitaalt in-
vestéiert hunn. Duerfir sinn ech och frou, dass et 
Initiative gëtt vu staatlecher Säit.
„Fit 4 Digital Packages“ gëtt dat Ganzt genannt, 
entre autres. Hei kréie kleng Entreprisen, déi manner 
wéi 50 Salariéen hunn, vum Mëttelstandsministère 
eng Subventioun vu 5.000 Euro, wa se sech fir ee vun 
den digitale Packagen entscheeden. Et muss een 
och wëssen, dass esou digital Packagen natierlech 
och eppes kaschten - bis zu 10.000 Euro. An ech 
mengen, dofir ass et wichteg, dass et déi Subven-
tioune gëtt.
Et gëtt am Ganzen dräi där Packages: dat eent ass 
e „Marketing digital“ fir sozial Medien, Homepages; 
deen zweeten ass „Gestion de la relation client“; an 
deen drëtten „Gestion de l’organisation“.
An deem Kontext wollt ech de Mëttelstandsminis-
ter Lex Delles da froen, wéi déi Initiativ insgesamt 
um Terrain ukomm ass bei de Betriber, a follgend 
Froe stellen: Wéi gesäit de Bilan aus vun de 
„Fit 4 Digital Packages“? Vläicht och interessant: 
Wéi e Package huet dee meeschte Succès, also 
wou ass déi gréissten Demande? An och: Aus wéi 
engem Domän kommen d’Entreprisen, déi ganz be-
sonnesch op déi digital Packagen do zréckgräifen?
Ech soe Merci.

Mme Lydie Polfer (DP).- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 

Lamberty. Den Här Mëttelstandsminister, den Här 
Lex Delles, huet d’Wuert.

M. Lex Delles, Ministre des Classes moyennes.-
Merci villmools, Här President. Loosst mech dem ho-
norabelen Deputéierten och Merci soe fir dës Fro, 
well et ass e ganz wichtege Volet vun der Aarbecht, 
fir d’Betriber an der Digitaliséierung ze begleeden. 
Dat maache mer op zwee verschiddenen Niveauen. 
Dir hat et ugeschwat: d’„Fit 4 Digital Packages“, déi 
ganz nei sinn, säit Oktober 2019, an op där anerer 
Säit den normale Fit 4 Digital, deen eng 360°-Analys 
vun der Entreprise weist fir ze gesinn: Wou sinn ech 
iwwerhaapt digital opgestallt a wou net?
An eebe grad eng Erfarung, déi mer konnten aus 
dem Fit 4 Digital erauszéien, war, dass ganz vill 
ganz kleng Betriber ënner 50 Salariéen a souguer 
Mikroentreprisen ënner zéng Salariéë sech net der-
fir interesséiert hunn, fir de Fit 4 Digital ze maa-
chen, well se eebe selwer esou de Kapp am Guidon 
haten, dass se net och nach Zäit haten, fir en 
Expert kënne kommen ze loossen, deen dann eng 
Analys mécht, deen ze suivéieren an duerno eng 
Analys ze huelen an déi dann ëmzesetzen.
Dofir ass de „Fit 4 Digital Packages“ dohigestallt 
ginn, wou et direkt gräifbar fir d’Entreprise eng digi-
tal Solutioun gëtt. Wann ech géif haut hei eng 
Ëmfro maachen: Wat ass Digitaliséieren an engem 
Betrib?, da géife mer vun der Dron, déi iergendwou 
iwwer engem Daach flitt fir den Daachdecker, bis zu 
engem Stockmanagement an engem Commerce 
ganz vill verschidden Aart a Weise gesinn, wat Digi-
taliséierung kann an engem Betrib sinn.
Mee dat Wichtegst ass et eebe grad bei „Fit 4 Digi-
tal Packages“, dass mer an d’Betriber kommen a se 
do ofhuelen, wou se grad stinn, fir hinnen och à la 
carte eppes unzebidden, wat direkt implementéiert 
gëtt. Dat heescht, bei „Fit 4 Digital Packages“ kënnt 
een dohinner a seet: „Hei, dat do an dat do hues de 
nach net. Komm, ech weisen der direkt, wéi et geet, 
fir et ëmzesetzen.“ A wann dee Consultant geet, 
dann ass dat och ëmgesat.
Dat geet iwwer verschidde Programmer am 
Fit 4  Digital. Dir hutt déi dräi ugeschwat. Mee et ass 
do ganz wichteg, dass mer mam House of Entrepre-
neurship, a mat Luxinnovation natierlech, zesum-
men déi Packagen do op där enger Säit ëmsetzen, 
awer op där anerer Säit och kënnen d’Orientatioun 
maachen.
An do wëll ech op dëser Plaz d’House of Entrepre-
neurship och nach eng Kéier als One-Stop-Shop 
ervirhiewen, well d’Entreprise sech direkt do mellt, 
do gesot kritt: „Hei, dat do ass ee Programm, deen 
s de kanns suivéieren.“ An da kënnt och déi Per-
soun an däi Betrib a weist der ganz genau, wat s de 
kanns ëmsetzen.
Eebe grad déi Ëmsetzung ass e ganz wichtege 
Volet. Zënter der Aféierung vum „Fit 4 Digital Pa-
ckages“, also säit Oktober 2019, si just an dësem 
Programm eng ronn 280 Entreprisë fir d’Digital-
iséierung begleet ginn an hunn déi och dann esou 
ëmgesat.
Wat een och gesäit - an et ass och an der Froestel-
lung ugeschwat ginn -, dat ass, dass et eeben och 
grad an der Pandemie ganz wichteg ass, fir sech ze 
digitaliséieren. Ech mengen, do huet jiddweree ge-

sinn, wéi wichteg d’Digitaliséierung selwer ass. Mir 
gesinn also, dass do just am Joer 2020 264 Betri-
ber bei deem Programm „Fit 4 Digital Packages“ 
matgemaach hunn.
Aus deene verschiddene Beräicher ass eng Fro: 
29 % vun de Betriber, déi beim „Fit 4 Digital Pa-
ckages“ matgemaach hunn, kommen aus dem 
Commerce; 22 % aus dem Artisanat; 15 % Servicer; 
17 % Horeca; 9 % Architekten; an 8 % E-Commerce.
Déi Programmer, déi besonnesch gutt ukomm sinn, 
dat ass de „Marketing digital“ - dat heescht, alles, 
wat digital Vermaartung ass, sief et Social Media, 
sief et Mass Mailing, sief et all déi Saachen, déi da 
wierklech an der Entreprise implementéiert ginn -, 
d’nämmlecht wéi awer och d’Gestion de l’organisa-
tion, och e ganz wichtege Volet.
Ech mengen, d’Zil vum „Fit 4 Digital Packages“ ass 
jo, dass een den Outil direkt an der Entreprise 
ëmgesat huet, an op där anerer Säit awer och kon-
kreet gesäit: Wat bréngt et mer? Wa mer zum Bei-
spill vu Mass Mailing schwätzen: Ech brauch net 
méi all eenzel Mail ze schécken, mee ech kréien e 
Programm dohinnergesat, wou ech direkt op ee 
Knäppchen hin do kann e Mailing maachen. Sief et 
Social-Media-Presenz, sief et Internetsäiten. Jo, 
och haut ass et nach wichteg, dass een eng Inter-
netsäit huet an eng Presenz huet op deene ver-
schiddene Plazen. Dofir sinn eeben, wéi gesot, 
d’House of Entrepreneurship a Luxinnovatioun déi 
richteg Ulafstelle fir d’Entreprisen, fir deen heite 
Package kënnen ze maachen.
Wéi gesot, et kritt een, wann ee mat deem Pro-
gramm matmécht, e Bong vu 5.000 Euro, fir déi Im-
plementatiounen do kënnen ze bezuelen.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools 

dem Här Mëttelstandsminister Lex Delles.

5. Désignation d’un membre de la commis-
sion de suivi de la convention portant sur 
la prestation du service public luxembour-
geois en matière de télévision
Mir kommen dann elo zur Designatioun vun engem 
Member fir d’Commission de suivi vun der Konven-
tioun tëschent dem Staat an dem RTL Group.
Laut Artikel 166 vum Chambersreglement gëtt de 
Member vun der Chamber op Propos vun der Confé-
rence des Présidents hin designéiert. D’Presidente-
konferenz proposéiert d’Madamm Djuna Bernard als 
Kandidat. Well mir ee Kandidat fir ee Posten hunn, 
kann den Artikel 7 (5) vum Chambersreglement ap-
plizéiert ginn. 
Mee den Här Fernand Kartheiser freet direkt 
d’Wuert.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Villmools merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, wéi den 
Här President et elo erkläert huet, geet et hei ëm 
d’Konventioun tëschent dem Staat an RTL, wou 
eeben e Kapitel dran ass iwwert d’Qualité du ser-
vice public luxembourgeois de télévision, also eng 
ganz wichteg Saach. Fir dat ze assuréieren, gëtt 
eng Commission de suivi aberuff.
Mir haten als ADR och eng Kandidatur fir dee Pos-
ten, an et goufen eng Rei Iwwerleeungen an Argu-
menter, déi eis derzou bruecht haten, déi Kandida-
tur ze presentéieren.
Déi éischt ass, datt et eng Traditioun an der Chamber 
ass - an ech mengen, eng ganz gutt -, datt verschidde 
Kontrollfunktioune vun der Oppositioun sollen aus-
gefouert ginn. Mir hunn dat zum Beispill bei der 
Geheimdéngschtkontrollkommissioun, déi vun der 
Oppositioun presidéiert gëtt. Mir hunn et bei der 
Commission de l’exécution budgétaire. Och d’Regle-
mentskommissioun ass normalerweis eng, déi vun 
der Oppositioun presidéiert gëtt.
Alles dat si gutt demokratesch Gewunnechten, well 
et eeben awer e gewëssent Gläichgewiicht an der 
Muechtverdeelung an der Chamber garantéiert. Och 
dat heiten ass eng ganz wichteg Kontrollfunktioun, 
déi d’Chamber soll besetzen an déi e bëssen och de 
Bléck huet op déi politesch Neutralitéit vun eigent-
lech där gréisster nationaler oder där eenzeger 
nationaler Televisiounschaîne, déi an deem Domän 
dann aktiv ass.
De Kandidat, dat war den Här Roy Reding. Dat ass e 
Jurist, wat natierlech och an dësem Kontext e ganz 
interessante Fait ass. Dat ass keng indispensabel a 
keng virgeschriwwe Konditioun, awer et ass ganz 
sécher trotzdeem e Virdeel.
An et huet och ze di mat der politescher Perceptioun 
an där ganzer Saach. Mir hu geduecht, datt déi Kan-
didatur vun der grénger Partei politesch net ganz de-
likat wier. Et ass esou, datt déi liberal- demokratesch 
Partei an d’sozialistesch Partei jo schonn e Member 
am Verwaltungsrot hunn. An elo gëtt eng Kontroll-
funktioun där drëtter Regierungskoalitiounspartei 
zougestanen, nämlech deene Gréngen.
Dat ass jo, wéi gesot, och eng Partei aus der Regie-
rungskoalitioun, soudatt eng Kontrollfunktioun 

iwwert déi gréissten national Chaîne vun enger vun 
deenen dräi Parteien, déi an der Regierung sëtzen, 
soll ausgefouert ginn. Dat ass wierklech net deli-
kat! Et ass net esou, wéi mir et gesinn hunn, an et 
stäerkt net d’Vertrauen an RTL, an d’Neutralitéit vun 
RTL; wat net gutt ass, mengen ech, fir déi politesch 
Kultur am Land.
Duerfir, Här President, froe mir e Vott iwwert d’Kan-
didatur vun der Madamm Bernard. Mir kënnen hei 
elo kee Géigekandidat proposéieren, well d’Com-
mission des Présidents huet jo schonn eng Deci-
sioun geholl. D’ADR ass do iwwerstëmmt ginn. 
Awer mir froen e Vott. Mir froen e Vott, well dee fir 
eis eng héich symbolesch Bedeitung huet. Et kann 
net sinn, datt mir einfach hei, zemools och als Op-
positiounspartei, nokucken, wéi d’Regierungskoali-
tioun sech esou eng wichteg Funktioun zoueegent. 
Dofir wëlle mir hei duerch dee Vott eisen Desaccord 
och ganz kloer zum Ausdrock bréngen.
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Kartheiser. D’Madamm Josée Lorsché freet 
d’Wuert.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Merci, Här 
President. Déi gréng Fraktioun an, ech mengen, déi 
ganz Chamber hëlt natierlech zur Kenntnis, wat den 
Här Kartheiser hei gesot huet. Mir hunn him gutt 
nogelauschtert a mir hunn och festgestallt, datt en 
dann onzefridden ass. Am Numm vun der grénger 
Fraktioun wëll ech awer kloerstellen - an dat wëll 
ech wierklech betounen! -, datt souwuel d’Kandida-
tur wéi och d’Prozedur an de Vott fir dëse Posten 
en demokratesche Prozess duerstellt.
Dëse Prozess ass kloer an eisem Chambers-
reglement festgehale ginn. E geet zréck op de 16. 
Mäerz vun dësem Joer, also viru sechs Wochen, 
wéi mer d’Prozedure fir d’Designatioun vun enger 
oder engem Deputéierten an der Commission de 
suivi zesummen definéiert hunn - mat Betounung 
op „zesummen“.
D’Roll vun där designéierter Persoun besteet doran, 
dat wësst Der, d’Chamber an der Commission de 
suivi ze vertrieden. An de Projet de règlement gouf 
deemools unanime hei am Plenum gestëmmt - also 
och mat Ärer Zoustëmmung, Här Kartheiser.
Zousätzlech wëll ech drun erënneren, datt de schrëft-
leche Rapport vum Här Roy Reding, dee jo President 
ass vun der Reglementskommissioun, eng Rei Re-
commandatiounen enthält. Dëse Rapport gouf den 
8. Mäerz - och unanime - an der Reglementskommis-
sioun ugeholl. An doran ass Follgendes festgehalen -
ech zitéieren: « Certains députés sont des membres 
du conseil d’administration du contractant de l’État. 
Ils n’y représentent cependant pas la Chambre des 
Députés. » Woumat RTL gemengt ass. « Il serait dès 
lors souhaitable que le futur membre de la commis-
sion de suivi ne soit pas issu d’un parti politique 
dont un membre siège dans ce conseil d’administra-
tion. Le contrôle parlementaire devrait en l’occur-
rence être exercé par un député » - „une députée“ 
kann een och soen - « appartenant à un autre groupe 
ou une autre sensibilité politique. » 
Här President, ech stelle fest, der d’Djuna Bernard 
hir Kandidatur entsprécht dëse Recommandatiou-
nen aus dem Rapport. déi gréng waren nach ni a se 
sinn och nach net haut am Verwaltungsrot vun RTL 
vertrueden, an déi Konditioun ass deemno erfëllt. 
An ech wëll och behaapten, dass de Contrôle parle-
mentaire sengersäits net par défaut just d’Aufgab 
vun der Oppositioun ass, mee vun der ganzer 
Chamber, vun eis alleguer, vun eis 60.
(Brouhaha)
Der d’Djuna Bernard hir Kandidatur, fir dës Depu-
téiert ze vertrieden, respektéiert deemno souwuel 
d’Chambersreglement wéi och d’Recommandatiou-
nen, déi am Rapport vun der Kommissioun festge-
hale gi sinn a mat deene 60 Deputéiert perséinlech 
averstane waren.
Onofhängeg dovu sinn ech selbstverständlech der 
Meenung, datt d’Djuna Bernard eng verantwor-
tungsbewosst a kompetent Kandidatin fir dëse Pos-
ten ass. Si ass Member vun der Mediekommissioun 
an huet sech an d’Matière ageschafft.
Doriwwer eraus si mer och der Meenung, datt si 
hiert Mandat no guddem Wëssen a Gewëssen an 
am Respekt vun eisem Code de déontologie wäert 
ausféieren. An dofir sinn ech och iwwerzeegt, Här 
President, datt si d’Oppositioun an där Kontrollfunk-
tioun gradesou gutt wäert vertriede wéi d’Majori-
téit.
(Interruption)
Och wann Dir dat net fir méiglech haalt op der riet-
ser Säit oder wann Dir Iech et net virstelle kënnt.
Merci.

Mme Lydie Polfer (DP).- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Madamm 

Lorsché.
Ech stelle fest, datt fir d’Kandidatur fir de Poste 
vum Member fir d’Commission de suivi vun der 
Konventioun tëscht dem Staat an dem RTL Group e 
Vott gefrot gëtt. Am Artikel 166 vum Chambers-

reglement steet, datt an dësem Fall e geheime Vott 
gemaach gëtt an datt Procuratiounen net erlaabt 
sinn. De Kandidat muss eng absolutt Majoritéit er-
reechen. Déi blank an ongëlteg Walziedelen zielen 
och net fir d’Berechne vun dëser Majoritéit.
Vote secret sur la candidature unique
Mir komme lo zur Ofstëmmung iwwert d’Kandidatur 
vun der Madamm Djuna Bernard. An d’Stëmmzie-
dele sinn amgaang, ausgedeelt ze ginn.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Här President, ech 
hu just eng Fro.

M. Fernand Etgen, Président.- Här Kartheiser, 
wannechgelift.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo. Ech hunn eng 
Fro pour ordre: Et ass eng ... Entschëllegt, ech hätt 
se jo och kënne virdru stellen, mee si ass mer deen 
Abléck net agefall. Mee ech wollt just froen, ob déi 
Memberen, déi am Verwaltungsrot vun RTL sinn, ob 
Dir der Meenung sidd, datt do en Interessekonflikt 
besteet an dësem Fall oder net, wéinst der Ofstëm-
mung.
(Brouhaha)

M. Fernand Etgen, Président.- Här Kartheiser, ...
M. Fernand Kartheiser (ADR).- Den Här Wiseler, 

ech gesinn ...
M. Fernand Etgen, Président.- ... ech wëll Iech 

soen, ...
M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ech gesinn, den 

Här Wiseler ass eraus.
M. Fernand Etgen, Président.- ... datt den Här 

Georges Engel, den Här Gilles Baum an den Här 
Claude Wiseler, wéi mer ugefaangen hunn, iwwert 
deen heite Punkt ze befannen, virun d’Dier gaange 
sinn.

M. Fernand Kartheiser (ADR).- Fein. Merci, Här 
President.

M. Fernand Etgen, Président.- Ech maachen den 
Appel nominal, fir d’Stëmmzidelen anzesammelen.
(Appel nominal)
D’Sëtzung ass kuerz ënnerbrach.
(La séance publique est suspendue à 16.00 
heures.)

***
(La séance publique est reprise à 16.05 heures.)
D’Sitzung geet erëm weider.
D’Stëmme si follgendermoossen opgedeelt: Total 
vun de Stëmmziedelen: 56. Gëlteg Stëmmziedelen: 
56. D’Resultat fir d’Madamm Djuna Bernard ass: 28 
Jo-Stëmmen, 6 Nee-Stëmmen, 22 Enthalungen. 
D’absolutt Majoritéit läit also bei 17 (veuillez lire: 
18). Deemno huet d’Chamber mat enger absolutter 
Majoritéit vun 28 Stëmmen decidéiert, datt d’Ma-
damm Djuna Bernard Member fir d’Commission de 
suivi vun der Konventioun tëschent dem Staat an 
dem RTL Group gëtt.
(Brouhaha)

6. Présentation par M. Pierre Gramegna, 
Ministre des Finances, et par M. Franz 
Fayot, Ministre de l’Économie, du pro-
gramme de stabilité et de croissance (PSC), 
du programme national de réforme (PNR) et 
du plan pour la reprise et la résilience (PRR)
Mir héiere lo den Exposé vum Här Finanzminister 
Pierre Gramegna iwwert de Stabilitéits- a Wuess-
tumsprogramm PSC souwéi de Relanceplang PRR. 
Den Här Finanzminister Pierre Gramegna huet 
d’Wuert.
(Brouhaha)
Présentation du programme de stabilité et de crois-
sance (PSC) et du plan pour la reprise et la rési-
lience (PRR) 

M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- Här 
President, léif Regierungskolleegen, Dir Dammen an 
Dir Hären, de Programme de stabilité et de crois-
sance, deen ech Iech d’lescht Joer hei de 5. Mee 
presentéiert hunn, stoung am Zeeche vun der Reak-
tioun op d’Pandemie Covid-19.
Et wor e spezielle Programm fir speziell Zäiten. An 
ech soen Iech schonns haut am Ufank vun der Ried, 
well et ass sënnlos, fir hei wëlle Spannung ze täte-
gen, ech soen Iech schonn am Ufank: Dëse Pro-
gramm huet gegraff. An duerfir steet eis Ekonomie 
haut vill besser do an duerfir ass och d’Finanzsitua-
tioun haut staark verbessert.

M. André Bauler (DP).- Ganz richteg!
M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.-

D’Regierung huet schnell a prezis gehandelt, fir 
d’Gesondheet vun de Leit ze garantéieren, fir d’Eko-
nomie ze stabiliséieren an domat Vertrauen ze 
schafen.
Dës Efforten hunn deier kascht a waren och nëmme 
méiglech, well d’Europäesch Unioun déi néideg 
Flexibilitéit ginn huet. An deem enge Joer ass ganz 
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vill geschitt, an ech mengen, dass et wichteg ass, 
dass mer déi gréisste Mesuren, déi geholl gi sinn, 
nach eng Kéier hei opzielen.
Déi wichtegst waren: D’Ausdeenung vum Chômage 
partiel op alleguerten déi Betriber, déi betraff 
waren. An dat war wichteg, fir d’Existenz vu ville 
Leit ze sécheren, fir Aarbechtsplazen ze retten, fir 
Entreprisen um Liewen ze halen.
Dës Mesuren hu brutto méi wéi eng Milliard Euro 
kascht an netto iwwer 600 Milliounen Euro.
Eng zweet Mesure, déi ganz wichteg ass, ass de 
Congé pour raisons familiales an de Congé pour 
soutien familial, deen et de Famillen erlaabt huet, 
hiert Liewen ze organiséieren, wéi d’Ekonomie par-
tiell zougemaach ginn ass. An dës Mesuren hunn 
iwwer 260 Milliounen Euro kascht.
Mir hunn eng ganz Panoplie vu Mesurë geholl, fir de 
Betriber an hire Salariéen ënnert d’Äerm ze gräifen: 
Dat waren direkt Aiden; dat waren Aides rembour-
sables; dat war de Stabiliséierungspak; den „Nei-
start Lëtzebuerg“; d’Schafe vum Fonds de relance 
et de solidarité; d’Aféierung, nach méi spéit, vun 
den Aides non couverts, haaptsächlech fir déi Sec-
teuren, déi och nach de Moment an engem partiel-
len oder ganze Lockdown sinn.
Zesummegeholl hunn all déi Mesurë fir d’Entrepri-
sen e Montant vun 348 Milliounen Euro kascht.
Da wëll ech awer och op d’Reporten insistéieren, 
déi gemaach gi sinn. Déi Reporten, sief et fir d’Co-
tisatioun vun der Sécurité sociale wéi och bei de 
Steieren, belafe sech op 618 Milliounen. Mir hunn 
den Abattement pour abandon de loyer 2020 ge-
maach a mir hunn deen 2021 verlängert. Dat bene-
ficiéiert deene Leit, déi e Bail commercial hunn, 
wou dann de Proprietär en duebelen Abattement 
kritt.
An dann hu mer natierlech ganz vill an de Santéssys-
tem investéiert an der Héicht vun 231 Milliounen. 
Erlaabt mer och hei nach, all deenen, déi an deem 
Secteur geschafft hunn, e grousse Merci ze soen.
Wann ech all déi Mesuren, déi ech elo opgezielt 
hunn, an der nach ganz vill méi, déi ech nach net 
opgezielt hunn, zesumme kucken, hu mer do eng 
Zomm vun 11 Milliarden Euro mobiliséiert, an dat 
entsprécht 18,6 % vun eisem PIB. Dat ass ee vun 
deene gréisste Programmer a ganz Europa ge -
wiescht.
Dir fannt och op engem Diagramm, deen elo misst 
affichéiert ginn, d’Opdeelung vun deenen Hëllefen an 
dräi Kategorien am Joer 2020 an am Joer 2021, wou 
Der gesitt, dass am Joer 2020 73 % vun den Aiden un 
d’Leit gaange sinn, 16 % un d’Entreprisen an 11 % fir 
d’Transition écologique. Dir gesitt, dass do och vum 
Joer 2020 op 2021 eng Verschibung komm ass. Ech 
wëll och insistéieren, dass a mengen Aen de Chô-
mage partiel eng Mesure ass, déi net nëmme gutt 
ass fir d’Salariéen, dat ass eng Mesure, déi ass gutt 
fir d’Entreprisen an d’Salariéen. Et ass also e bëssen 
eng artificiell Opdeelung. Mee bon, déi gëtt och um 
europäeschen Niveau esou gemaach.
Lo kéint een déi Zuelen, déi Ausgaben, déi ech elo 
hei opgezielt hunn, als wierklech Ausgaben ugesinn. 
Ech gesi se un als Investissementer fir eis gemein-
sam Gesondheet an d’Resilienz vun eiser Wirtschaft. 
Hätte mer dat net gemaach, hätt d’Pandemie nach 
méi Victimme produzéiert. Hätte mer dat net 
gemaach, wär de Chômage méi héich. Hätte mer dat 
net gemaach, wäre vill Existenzen op d’Spill gesat 
ginn, vill Aarbechtsplaze verluer gaangen an d’Entre-
prisen, verschidden Entreprisë wären ënnergaangen.
Bref, d’Luucht um Enn vum Tunnel ass duerch all 
dës Mesurë méi no komm. Och d’EU begréisst all 
dës Mesuren ausdrécklech, déi jo och an änlecher 
Form, vläicht net mat där selwechter Intensitéit, an 
aneren europäesche Länner gemaach gi sinn.
Ech wäert haut mäi Virtrag an dräi Deeler maachen: 
Zum Éischten de makroekonomesche Kontext er -
klären; zum Zweete beschreiwen, wéi mer der Luucht 
um Enn vum Tunnel ëmmer méi no kommen, sief et 
op lëtzebuergeschem Niveau, wéi och um euro-
päeschen Niveau, wou jo och eng grouss Solidaritéit 
geherrscht huet; an dann drëttens, d’Eckwäerter vum 
Plan de stabilité et de croissance.
De makroekonomesche Kontext: Ongeféier virun 
engem Joer ëm dës Zäit haten de Statec an och 
d’Europäesch Kommissioun de Pronostic gemaach, 
dass mer zu Lëtzebuerg eng Rezessioun wäerten 
hu fir d’Joer 2020 vu minus 6 %. D’Resultat, wat 
mer haut kennen, ass, dass déi Rezessioun nëmme 
minus 1,3 % ass. Dat gëtt ons Hoffnung.
Wat erkläert dann, dass eis negativ Croissance en 
fait vill méi kleng ginn ass, wéi virgesinn? Ech ge-
sinn do dräi Grënn.
Ech hu schonn de Pak vu Mesuren opgezielt, deen 
18,6 % vun eisem PIB ausmécht. Ech wëll och 
ënnersträichen, dass d’Hëllefe pro Kapp sech zu 
Lëtzebuerg op 4.928 Euro belafen. Domat si mer un 
der Spëtzt an Europa.
Zweetens huet eis Wirtschaft gewisen, dass se re-
lativ gutt resistéiert huet an dëser ganz spezieller a 
komplizéierter Period vun der Pandemie. An dat 

ass ganz besonnesch wouer fir de Servicesecteur 
an am Servicesecteur och ganz speziell fir de Fi-
nanzsecteur.
De Fait, dass mer konnten den Teletravail esou gutt 
hei ëmsetzen zu Lëtzebuerg, ass natierlech de Me-
ritt vun den Entreprisë selwer, déi dat gutt organi-
séiert hunn, mee awer och de Meritt vun eisem 
Land, vu sengen Infrastrukturen, déi säit Joer-
zéngte moderniséiert gi sinn an déi derfir gesuergt 
hunn, dass den Teletravail hei am Land esou effi-
kass konnt gemaach ginn.
Mir hunn do awer och, an dat ass och an der Argu-
mentatioun dran, konnte feststellen, dass, well déi 
Resistenz vun deene Secteuren, déi Resilience vun 
deene Secteuren esou gutt war, eis Steierrecetten 
net esou agebrach sinn, wéi mer dat gefaart haten. 
Ech wäert duerno nach dorop zréckkommen. An 
doduerch, dass ee gesäit, dass déi Steierrecetten 
elo besser evoluéiert hunn, wéi mer geduecht 
haten, ass dat jo de Beweis, dass déi Rezessioun 
vu minus 1,3 % jo wierklech méi schwaach ass wéi 
dat, wat mer am Ufank geduecht hunn.
Am Géigesaz zu der Kris vun 2008/2009 ass de 
Fait, dass Lëtzebuerg eng Finanzplaz ass, eng inter-
national gutt opgestallte Finanzplaz ass, eng ganz 
gutt Noriicht gewiescht an en Atout gewiescht. Well 
d’Finanzplaz, d’Acteure vun der Finanzplaz, un 
éischter Stell d’Banken, waren an dëser Kris en Deel 
vun der Léisung an net en Deel vum Problem. Och 
well Europa an der Bankenunioun alles gemaach 
huet, fir dass d’Banke sech sollte stäerken. Mir 
wäerten och haut de Mëtten no dëser Presenta-
tioun e Gesetzestext diskutéieren, dee justement 
nach weider an déi Richtung geet, fir d’Banken ze 
stäerken.
D’Banken hunn och selwer en Deel vun der Respon-
sabilitéit iwwerholl, andeem se Moratoiren un d’En-
treprisë ginn hunn, an zwar an der Héicht vun 3,7 
Milliarden Euro, déi d’Banken an hire Bicher stoen 
haten am Juni vum leschte Joer.
Nach haut hunn d’Banke 430 Millioune Moratoirë 
bei verschiddenen Entreprisen.
De Staat huet natierlech och seng Roll gespillt, dat 
hu mer am Garantie-Gesetz kënne sécherstellen, 
dat Dir gestëmmt hutt am Mee vum leschte Joer. 
An esou konnten dann och Prêts remboursables 
garantéiert ginn an der Héicht vun 175 Milliounen.
Deen drëtte Grond, firwat, a mengen Aen, 
d’Wirtschaft sou gutt resistéiert huet, an eis Entrepri-
sen domadder och, ass de Large-Scale-Testing. Ech 
muss Iech soen, wéi ech am Juni d’lescht Joer fir 
d’éischt dat Wuert héieren hunn an erkläert krut am 
Regierungsrot, dat wär eng gutt Saach, war ech e 
bëssen iwwerrascht. Ech hunn nogelauschtert. Mee 
do, wou ech nach méi iwwerrascht war, dat war, wéi 
ech de Käschtepunkt héieren hunn. An do hu se mer 
am Ufank, muss ech ganz éierlech hei soen, gesot: 
„Pierre, maach der keng Suergen, et bleift ënner 40 
Milliounen. Mir brauche kee Gesetz ze maachen.“ Do 
sot ech: Mee ënner 40 Milliounen, dat ass nach 
ëmmer ganz vill Geld. Versetzt Iech a meng Plaz.
(Hilarité)
An dunn hu mer gesot: „Jo, da maache mer dat!“ An 
dunn ass ganz séier festgestallt ginn: Jo, mee 
domat geet et net duer! Also huet ee mussen e Ge-
setz maachen. Et ass also nach méi deier ginn. Lo 
soen ech Iech, wivill mer bis elo fir de Large-Scale- 
Testing ausginn hunn: 87,5 Milliounen.
Elo kéint een hei och soen: Ass dat da verstänneg 
gewiescht? Ma ech soen Iech: Dat ass eng vun 
deenen intelligentste Saachen, déi mer an der Kris 
gemaach hunn. Well doduerch, dass mer dat ge-
maach hunn, konnte mir am zweete Lockdown an 
dann an der drëtter Well vill méi geziilt an nuancéiert 
handelen. An do hu mer ganz vill Sue gespuert.

Mme Lydie Polfer (DP).- Très bien!
M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- An 

do hunn eis Entreprisë kënne weiderfonctionéieren, 
wéi se an anere Länner zou waren. Dat ass nach 
haut wouer.
Ech hunn elo héieren - ech ginn elo d’Nimm vun de 
Länner net, ech hunn och net d’Zäit gehat, d’Sta-
tistiken nozekucken -, dass mer, wéi et schéngt, elo 
net méi d’Weltmeeschtere vum Large-Scale-Testing 
sinn, well aner Länner bei eis geknäipt hunn an elo 
iwwerall gesot gëtt: „Dat ass déi richteg Strategie, 
fir natierlech ze evitéieren, dass d’Pandemie expo-
nentiell wiisst.“ Ech géif soen: De Large-Scale- 
Testing steet hei stellvertriedend fir all d’Mesurë vu 
Santé, déi mer geholl hunn. Ech muss och do ganz 
kloer ënnersträichen, dass ech als Finanzminister 
bei all Decisioun, déi an deem Domän geholl ginn 
ass, ëmmer gesot hunn: „D’Gesondheet geet vir!“

Une voix.- Très bien!
M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- De 

Réckgang vun der Ekonomie war am zweeten Tri-
mester vum leschte Joer minus 7,3 %. Am drëtten 
Trimester hate mer schonn eng Croissance vu plus 
9,3 %. Am véierten Trimester eng Croissance vun 
1,6 %. Mat minus 1,3 % Rezessioun si mir ënnert 
den dräi beschte Länner an Europa.

Fir d’Eurozon ... Elo kann ee soen: Majo, all Mënsch 
hat warscheinlech d’Déift vun der Kris iwwerschat a 
Lëtzebuerg ass am Trend bliwwen. Nee, mir si guer 
net am Trend: Fir d’Eurozon war virgesi ginn, dass 
d’Rezessioun minus 5,1 % sollt sinn, an haut wësse 
mer, dass se minus 7,1 % war. Dat heescht, an der 
ganzer Eurozon ass d’Kris méi déif gewiescht. Bei 
eis ass se e gudde Strapp manner gewiescht.
Wat sinn dann elo d’Previsioune vum Statec fir 
d’Joer 2021? Ech mengen, och do kënne mer e bësse 
méi optimistesch an d’Zukunft kucken. Zum Éischten 
natierlech, well d’Impfcampagne ëmmer méi Vitess 
kritt. Mir impfe sou séier, wéi mer Dosisse kréien.
An ech géif och hei gären de Rôle vun den Impfzent-
ren ervirsträichen, och fir ze soen, dass dat déi gutt 
Decisioun war, iwwer Impfzentren ze fueren. Kuckt 
an anere Länner, do ass jo och eng Hesitatioun 
gewiescht, ob een net soll aner Acteuren implizéie-
ren a wat fir eng Schwieregkeeten dat gestallt huet. 
Mir haten do eng gutt Nues, géif ech soen, dass mer 
dat gemaach hunn an déi fënnef Impfzentre funk-
tionéiere ganz gutt. Ech hu selwer meng éischt Dosis 
kritt, konnt dat selwer gesinn an hunn och mat Freed 
festgestallt, dass d’Administration des douanes och 
do eng Hand mat upeekt. Ech ginn och dofir muer 
verschidden Impfzentre besichen. A vun hei aus géif 
ech gär der Douanesadministratioun fir hiren Asaz 
hei felicitéieren.

Une voix.- Très bien! 
M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- Eng 

aner wichteg Entwécklung fir 2021 - ech stelle se 
op de selwechten Niveau praktesch wéi de Large-
Scale-Testing - sinn d’Schnelltester. Elo wëll ech 
Iech soen, dass d’Regierung decidéiert huet, 15 Mil-
lioune Schnelltester ze kafen oder ze bestellen, an 
dass mer domadder vill méi akafe wéi all déi aner 
Länner, déi mer esou ronderëm eis hunn.
An ech gleewen och drun, dass mer doduerch, dass 
mer ganz vill Schnelltester wäerten ënnert d’Moda-
litéiten …, déi an dëser Woch wäerte preziséiert 
ginn, doduerch dass mer dat maachen, méi séier en 
normaalt Liewe wäerten erëmfannen, sou, wéi mer 
eis et all wënschen.
Dat alles wäert mat sech bréngen, dass mer eng 
Croissance wäerten hunn zu Lëtzebuerg vu ronn 
4 % am Joer 2021. An domadder wäerte mir et fäer-
degbréngen, am éischte Semester vum Joer 2021 
erëm de Räichtum erëmzefannen, dee mer virun der 
Pandemie haten, dat heescht d’Situatioun vun Enn 
2019.

M. André Bauler (DP).- Excellent!
M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- Dat 

gesitt Der och um Diagramm, deen elo ageblennt 
gëtt. An och dat solle mer net wéi eng Selbstver-
ständlechkeet huelen, well et gëtt ganz wéineg 
Länner, déi esou séier erëm op den Niveau vun 
2019 zréckkommen. De Gros vun de Länner wäert 
dat zum Schluss vum Joer 2021 maachen a 
verschiddener wäerte musse bis 2022 waarden. An 
dat ass eng laang Zäit - dann ass et zwee, zwee an 
en halleft Joer -, bei eis: vill méi rapid!
Doduerch dass d’Wirtschaft natierlech besser geet, 
ass et och remarkabel gewiescht, dass eisen Aar-
bechtsmaart nach dynamesch bliwwen ass. Mir 
hunn 2 % nei Aarbechtsplazen d’lescht Joer netto 
bäigesat an eiser Wirtschaft. Just Malta huet an 
Europa esou eng positiv Zuel geschriwwen. An dat 
huet natierlech och en Impakt op de Chômage ge-
hat, also e positiven.
Ech ka mech nach gutt erënneren, déi éischt Deeg 
am Mäerz, Abrëll vum leschte Joer hu mer mam 
Dan Kersch iwwert de Chômage geschwat a mir 
hunn all gefaart, dass dee vun ongeféier 6 % op 
wäit iwwer 7 % géif eropgoen. Den Dan Kersch huet 
an enger Pressekonferenz virun e puer Deeg an-
noncéiert, dass de Chômagetaux vum Mäerz 2021 
bei 6,1 % léich. Dat ass dee selwechten Taux, wéi 
deen, dee mer am Mäerz 2020 haten.
Och do ass et vill besser gaangen, wéi mer ge-
duecht haten. An dat ass alles d’Illustratioun - wat 
ech ganz am Ufank vu menger Ried gesot hunn, dat 
war net Wonschdenken, ech kommen hei mat de 
Faiten -, dass déi Mesuren, déi mer geholl hunn, ge-
graff hunn.
An och erëm vläicht, fir d’Saachen an de Kontext ze 
setzen: Mir hunn d’Tendenz an Europa, de Chômage 
partiel wéi eng ganz normal Saach ze gesinn. Ech 
kann Iech soen: Am Süde vun Europa gouf et dat 
virun dëser Kris guer net. An op verschiddene 
Plazen op der Welt gëtt et dat nach ëmmer net, 
ënner anerem an de Vereenegte Staate vun Ame-
rika. An do ass de Chômage an e puer Wochen, an 
e puer Méint d’lescht Joer vu 4,4 % op 14,2 %.
Ech mengen, mir sollen eis bewosst sinn, wéi gutt 
eist soziaalt Netz ass, wéi gutt eis Moossname 
sinn a wéi wäertvoll se sinn, fir de Leit hir Existenz 
ze sécheren an hinnen och Confiance ze ginn an 
d’Zukunft. Déi lescht Indicateuren, déi ech gelies 
hunn iwwert d’Vertrauen an der Industrie an am 
Bausecteur stëmme mech och dofir ganz positiv. 
D’Consommation privée soll d’nächst Joer, pardon, 
dëst Joer ëm 8,4 % klammen, an dat ass menger 
Meenung no och keen Zoufall. Dat ass och d’Resul-

tat vum Fait, dass d’Regierung jo villes gemaach 
huet, fir d’Kafkraaft vun de Leit ze ënnerstëtzen.
Ech erënneren do u véier grouss Mesuren: d’Alloca-
tion de vie chère, déi 2020 an 2021 verduebelt ginn 
ass, d’Eropschrauwe vum Crédit d’impôt pour sala-
riés, d’Prise en charge vun 100 % vum Mindestloun 
am Fall vu Chômage partiel an d’Erhéijung vun 
2,8 % vum Mindestloun op den 1. Januar, dat och 
zum Deel och nach ofgefiedert ginn ass fir d’Entre-
prisë fir déi éischt sechs Méint. Dir gesitt, dass mer 
et mat all deene Mesurë fäerdegbruecht hunn, 
d’Situatioun zu Lëtzebuerg ze verbesseren.
Ech kommen elo op den zweeten Deel vu menger 
Presentatioun, an zwar deen, deen ech genannt hunn 
„d’Luucht um Enn vum Tunnel zesumme mat Eu-
ropa“. A wa mer elo zréckkucken, wat geschitt ass 
am leschte Joer an Europa, da muss ee soen, dass 
entgéint ville Kassandraen Europa en fait d’lescht 
Joer ganz solidaresch gehandelt huet vis-à-vis vun 
enger Kris, déi symmeetresch war, déi, wéi een haut 
gesäit, relativ ënnerschiddlech Konsequenzen op 
d’Ekonomien huet. Europa huet et fäerdegbruecht, 
sech ze eenegen an eng Rëtsch Mesuren ze huelen, 
déi et nach ni an der Vergaangenheet ginn huet.
Ech denken do un déi Nuecht vum 9. Abrëll, wou 
mer bis fënnef Auer verhandelt hunn als Finanzmi-
nisteren, wou mer den Europäesche Stabiliséie-
rungspak decidéiert hunn an der Héicht vu 540 Mil-
liarden Euro mat dräi Sécherheetsnetzer. Dat éischt, 
dat ech wëll nennen, dat ass de SURE-Programm. 
Dat ass justement deen, deen et an deene Länner, 
déi dat nach net haten, erlaabt huet, de Chômage 
partiel anzeféieren an zum Deel vun Europa finan-
zéiert ze kréien. An da sinn dat d’Programmer vun 
der Europäescher Investitiounsbank a vum Euro-
päesche Stabilitéitsmechanismus, den ESM, zwou 
Institutiounen, déi hei zu Lëtzebuerg hire Siège 
hunn. Zesumme sinn dat, wéi gesot, 540 Milliarden 
Euro. An dann huet natierlech d’Europäesch Zen-
tralbank eng weesentlech Roll gespillt mat hire 
ganz niddregen an negativen Zënsen zum engen, 
awer och mat hire Programme vu Rachate vun Obli-
gatiounen an der Héicht vun 1.850 Milliarden Euro, 
wou d’Bank seet, dass se capabel ass opzekafen.
Den éischte Schrëtt vu Stabiliséierung ass komplet-
téiert ginn duerch d’Decisioun vum Conseil euro-
péen vum Juli 2020, fir de Finanzkader vun den 
nächste siwe Joer fir Europa op 1.074 Milliarden ze 
setzen, an dat ass de Cadre financier fir 2021-2027 
an de Fonds de relance et de résilience européen ze 
schafen am Kontext vum Next-Generation-EU. Do si 
750 Milliarde mobiliséiert, wou e groussen Deel an 
dee Fonds de relance européen geet.
Ech erënneren drun, dass d’Lëtzebuerger Regierung 
am Mäerz vum leschte Joer, zesumme mat enger 
klenger Dose vu Länner, dem President vum Conseil 
européen a vun der Kommissioun geschriwwen hat 
fir ze soen: Mir brauche méi Solidaritéit. Lëtzebuerg 
war dat eenzegt Triple-A-Land, wat dee Bréif do 
ënnerschriwwen huet. A mir kënnen houfreg sinn, 
dass mir bei deene waren, déi sech agesat hunn, fir 
dass déi Solidaritéit sollt spillen, déi wéi gesot keng 
Precedanten hat.
Ech wëll mech och freeën, zesumme mat Iech hei 
an der Chamber, dass mir all déi Mesuren als Lëtze-
buerg ..., dass Dir dat hei an der Chamber virun e 
puer Wochen hei konnt unhuelen, an zwar mat 54 
Stëmmen derfir. Ech wëll dat hei ënnersträichen, 
dass mer hei an dësem Land e Konsens hu fir déi 
europäesch Solidaritéit, déi eis jo indirekt dann och 
hëlleft.
Déi Relance setzt Europa ënnert déi zwee grousse 
Piliere vun der Nohaltegkeet a vun der Digitaliséie-
rung. An déi duebel Transitioun, déi am Klima-
schutz néideg ass an déi an der Digitaliséierung 
néideg ass, déi fanne mer justement eraus, fir ze 
bestëmmen, wat fir eng Investissementer kënnen 
en fait vum Fonds de relance profitéieren.
D’EU huet virgesinn, dass an all nationalem Pro-
gramm, dee soll gemaach ginn, 37 % sollen Nohal-
tegkeetsinvestissementer sinn an 20 % am digitale 
Beräich. Nu sinn dat zwou Prioritéiten, déi mir zu 
Lëtzebuerg scho laang hunn. Dat sinn och zwou 
Prioritéiten, déi ech am Finanzsecteur pousséiert 
hu mat der Finance soutenable. Dofir, fir eis waren 
déi zwou Prioritéiten do keng Iwwerraschung, well 
mir sinn an deem Domän, géif ech bal soen, e Vir-
reider.
Am Joer 2021 wäert Lëtzebuerg 2,9 Milliarden 
investéieren, dat si 4,5 % vun eisem PIB. A mir hunn 
an der ganzer Period 2015 bis 2019 ëmmer op 
d’mannst 4 % investéiert. Mir sinn do, wa mer elo e 
bëssen zréckkucken, e bëssen eng Ausnam an 
Europa. Well anescht, wéi dat elo an dëser Kris 
geschitt, huet Europa an der Kris vun 2008/2009 et 
vermësst, den Accent genuch op d’Innovatioun ze 
setzen an op den Investissement, mat der Kon-
sequenz, dass mer en Ënnerinvestissement haten 
an Europa.
Dës Lektioun ass geléiert ginn an dofir dréckt jo net 
nëmmen d’Europäesch Unioun an d’Kommissioun, 
mee och déi international Organisatiounen, dass 
mer an déi Richtung solle goen.
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Ech presentéieren Iech dann haut - an dat ass jo 
dann eng Première, well et dee Plang jo nach ni 
gouf - de Lëtzebuerger Plan pour la reprise et la 
résilience. Deen huet e kohärenten Ensembel an 
dee respektéiert alleguerten d’Prioritéiten, déi d’Eu-
ropäesch Kommissioun gesat huet, ënner anerem 
déi zwou Transitiounen, awer och d’Recommanda-
tioune vum Semestre européen.
Ech wäert net vill an den Detail goe vun de Recom-
mandatiounen, well dat wäert de Minister Franz 
Fayot maachen, well mer hei en fait zwee Domänen 
hunn, déi sech iwwerschneiden. De Programme na-
tional de réforme ass justement do, fir d’Recom-
mandatiounen ëmzesetzen. An de Plan national 
pour la reprise et la résilience ass am Fong geholl 
en Deel vun der Saach. Dofir sinn ech do relativ 
kuerz. Mee et ass an där Hisiicht esou, dass mir, 
wéi all déi aner Länner, an der Verhandlung elo mat 
der Kommissioun dofir gesuergt hunn, dass déi Re-
commandatiounen alleguerte mussen entweeder 
agehale ginn oder zum Deel agehale ginn an op 
d’mannst komplett duerchdiskutéiert gi sinn.
Lëtzebuerg huet an deem Plan national de relance 
et de résilience 93,5 Milliounen zegutt. Dat ass eng 
relativ kleng Zomm, souguer och fir eis Verhältnis-
ser. Dir wësst, dass e Land wéi Italien iwwer 200 
Milliarde wäert kréien.
Mir hunn am éischte Stadium 333 Milliounen Euro 
Wäert vun Investissementer reperéiert, déi mer der 
Kommissioun presentéiert hunn. Duerno ... déi 333 
Milliounen, dat ass natierlech eng Zomm, déi vill méi 
héich ass, well natierlech d’Kommissioun nëmme ko-
finanzéiert an net komplett finanzéiert. A mir hunn 
och vill Projeten erausgesicht, déi mer scho kannt 
hunn, déi schonn eng gewësse Maturitéit haten, fir 
dass se och kënnen zäitno ëmgesat ginn.
An der Diskussioun mat der Kommissioun hu mer 
da festgesat, dass mer fir Lëtzebuerg dräi grouss 
Piliere wäerten hunn an dësem Plang: sozial Ko-
häsioun a Resilienz, nohalteg Transitioun an Digita-
liséierung, Innovatioun a Gouvernance.
Mir hunn 20 Projeten zréckbehalen, wouvun ech der 
dräi gär géif nennen, déi dann de Gros vun den 
Zommen wäerte kréien. Dat ass am Kontext vum 
Transport: dekarbonéieren, d’Installatioun vu Bor-
nen, déi vun der Europäescher Unioun mat bis zu 30 
Millioune wäert ënnerstëtzt ginn. An den ëffent-
leche Servicer: d’Digitalisatioun fërderen - gëtt och 
vun Europa ënnerstëtzt -, an haaptsächlech alles, 
wat mat Connectivitéit ze dinn huet, an och ultrase-
curiséiert Kommunikatioune fir de Staat - do kréie 
mer vun Europa ronn 10 Milliounen. An da bezuel-
baren an nohaltege Wunnraum an nei renouvelabel 
Energiesourcen am Projet NeiSchmelz zu Didde-
leng, wou mer bis 24 Millioune vun der EU wäerte 
finanzéiert kréien.
Mir hunn also hei nach eng ganz Rëtsch aner Saa-
chen, déi ech elo net opzielen, déi Der an der Doku-
mentatioun erausfannt. Et stinn och Projeten dran, 
déi iwwerhaapt net vun der Kommissioun finan-
zéiert ginn, mee déi awer an de Plang stoe komm 
sinn, well se kohärent si mat de Recommanda-
tiounen - ech denken do ënner anerem un all déi, 
déi mat „digital skills“ a „future skills“ ze dinn hunn, 
fir den Aarbechtsmarché ze dynamiséieren. Ech 
denken och un d’Mesuren, déi mer ugeschwat hu 
mat der Kommissioun am Beräich vun der Fiskali-
téit an der Lutte géint de Blanchiment.
E Wuert nach vläicht iwwert d’Prozedur: Mir hunn 
also elo mat der Kommissioun Projeten am Wäert 
vun 182,6 Millioune reperéiert, dat sinn 20 Refor-
men. Dee Plang schécke mer bis Enn der Woch op 
Bréissel. D’Kommissioun schafft wärend zwee 
Méint drop a gëtt dann hiren Avis of, vun deem mer 
ausginn, dass dee positiv gëtt, well mir hunn dee 
Plang hei mat der Kommissioun ausgeschafft. A 
wéi gesot, en hält alleguerten d’Konditiounen an. 
Do, wou een dat am spektakuläerste gesäit, ass, 
dass mer bei eise Projeten - deenen 20 Reformen a 
Projeten, déi mer individualiséiert hunn - 61 % 
Investissementer hunn, déi fir de Klimaschutz dén-
gen; 61 %, a 37 % waren d’Virgab. A fir dat Digitaalt, 
fir d’digital Transformatioun erreeche mer 32 %; do 
war d’Virgab 20 %. Mir hunn also, mengen ech, eis 
Aarbecht do richteg gemaach.
Ech géif gären den Ekippen, déi Dag an Nuecht elo 
do drop geschafft hunn, an zéng Ministèren dofir vill-
mools Merci soen. Déi Koordinatiounsaarbecht war 
wierklech ganz schwiereg, net well d’Leit bei eis net 
wollte schaffen, mee well d’Kommissioun extreem 
vill Exigencen hat, a si hunn dat super gemaach.
Da kommen ech elo op d’Eckwäerter vum Pro-
gramme de stabilité et de croissance. Fir d’éischt, 
wéi ëmmer, den Zentralstaat: Mir haten d’lescht 
Joer geduecht, mir géifen am Joer 2020 en Defizit 
hu beim Zentralstaat bei der Administration cen-
trale vu 5,1 Milliarden. Mee mir schléissen of mat 
engem Defizit vun 3,3 Milliarden, wéi Der dat och 
um Diagramm gesitt.
Anescht wéi an der Finanzkris vun 2008 stelle mer 
hei fest, dass mer et hei mat enger Kris ze dinn 
hunn, déi extreem séier an extreem déif ass. An 3,3 
Milliarden, jo, dat ass nach ëmmer ganz vill Geld an 
et ass den héchsten Defizit, dee mir säit dem 

Zweete Weltkrich hei zu Lëtzebuerg enregistréieren. 
Mee wéi ech virdrun erkläert hunn, hu mer awer 
domat fäerdegbruecht, eis Wirtschaft gutt ze be-
gleeden an - an dat ass, mengen ech, dat Weesent-
lecht, wat Der och um Diagramm gesitt - séier aus 
der Kris erauszekommen.
Fir den Exercice 2021 war en Defizit vun der Admi-
nistration centrale vun 2,7 Milliarde virgesinn, mee 
befligelt vun de gudde Previsioune vum Wirt-
schaftswuesstum an der gudder Entwécklung vun 
de Recetten am éischten Trimester vun dësem Joer 
pronostiquéiere mer, dass den Defizit am Zentral-
staat dëst Joer nëmmen 2,1 Milliarden wäert sinn.
An normalen Zäite wären esou Defiziter natierlech 
nach méi eng grouss Suerg. Mee Dir wësst, dass 
d’Europäesch Kommissioun d’„general escape 
clause“ getätegt huet, déi also de Programme de sta-
bilité et de croissance a Klammere setzt fir d’Joer 
2020 an 2021.
Wéi gesäit et dann aus an der Sécurité sociale? Och 
do hate mer gefaart, dass den Aschnëtt ganz grouss 
wär, dass en fait den Excedant vun 1,1 Milliarde vun 
2019 géif reduzéiert ginn op 281 Milliounen. D’Endre-
sultat ass awer e Plus vun 840 Milliounen, also eng 
gutt Resistenz vun eisem Système de sécurité 
sociale. A gutt Noriicht och bei der Administration 
locale fir d’Gemengen: Do hate mer fir dëst Joer ge-
faart, mir hätten en Defizit vun 213 Milliounen; deen 
ass bal halbéiert, dee schmëlzt op 122 Milliounen.
Wann ech elo déi dräi zesummenzielen, dat gesitt 
Der och op dem Diagramm, ergëtt dat Folgendes: 
Mir haten am leschte Fréijoer geduecht, mir hätten 
am Gesamtstaat en Defizit vu 5 Milliarden; am 
Dezember d’lescht Joer hate mer eng Virausschau 
gemaach vu 4,4 Milliarden; an haut kann ech Iech 
soen, dass mir wäerten ofschléisse mat engem 
Defizit vun 2,6 Milliarden amplaz 5. Also mir hunn 
den Defizit halbéiert am Gesamtstaat.

M. André Bauler (DP).- Ee Gléck!
M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- A 

wann een dann e bësse méi wäit kuckt, gesäit een, 
dass deen Defizit iwwert d’Joren ëmmer méi kleng 
gëtt, bis mer 2025 erëm e Pluszeechen do gesinn.
Wa mer elo de Sold vum Gesamtstaat fir d’Joer 
2021 kucken, wéi en de Moment virausgesinn ass -
1.359.000.000 -, dann ass dat 2 % vum PIB. A wa 
mir also dëst Joer en Defizit vun 2 % vum PIB maa-
chen, da géife mir de Pacte de stabilité et de crois-
sance op den erlaabten Defizit anhalen, well do 
däerf ee jo bis 3 goen. Dat heescht, mir géifen dee 
schonn dëst Joer anhalen.
Ech géif och gären e puer Wuert soen iwwert 
d’Steieren, déi an den dräi éischte Méint erakomm 
sinn, wat ech och gëschter an der Commission des 
Finances et du Budget virgestallt hunn.
Mir gesinn, dass mer bei den direkte Steieren e 
Plus vu 7,6 % hu par rapport zu den éischten dräi 
Méint vum Joer virdrun. Bei den indirekte Steieren, 
bei der Administration de l’enregistrement, des do-
maines et de la TVA, hu mer e Plus vu 14,2 % par 
rapport zu den dräi Méint vum Joer virdrun.
Bei der Douane hu mer e klengen Defizit vu minus 
4 %. Mee dat erkläert sech doduerch, dass éisch-
tens natierlech mam Teletravail vill manner getankt 
gëtt an zweetens natierlech duerch d’Introduktioun 
vun der CO2-Steier. Mee do ass natierlech dann déi 
gutt Noriicht: Doduerch dass mer manner verkafen, 
dat ass zwar budgetär net esou gutt, mee domat er-
reeche mer eis ambitiéis Klimaziler.
Wéi ass et dann elo mam Anhale vum Volet préven-
tif vum Pacte de stabilité et de croissance? Do 
stellt sech d’Fro, ob déi Clause échappatoire och 
nach d’nächst Joer spille wäert. Do ass d’Decisioun 
vun der Kommissioun a vun de Memberstaaten 
nach net gefall. Et weist villes drop hin, dass 
d’Kommissioun dat wäert recommandéieren, an da 
géif de Pacte de stabilité et de croissance och nach 
d’nächst Joer a Klammere gesat ginn. Dat wären 
dann dräi Joer hannereneen.
Et ass also esou, dass mer musse kucken, wéi dann 
eise Solde structurel muss evoluéieren. Eise Solde 
structurel, dee wäert am Joer 2021 bei minus 0,7 % 
leien, an eisen Objectif de moyen terme fir Lëtze-
buerg ass jo plus 0,5 %. Fir d’Joer 2022 gëtt de 
Solde structurel minus 0,3 % an am Joer 2023 - dat 
éischt Joer, wou jo dann eventuell, wann alles esou 
geet, wéi een et haut ka virausgesinn, de Pakt erëm 
géif spillen - hätte mer e Resultat vu plus 0,3 % fir 
de Solde structurel. Dat heescht, mir wäre ganz no 
un den Obligatiounen, déi eis de Pakt gëtt. Ech 
mengen, ganz wéineg Länner wäerten dat kënnen 
esou fäerdegbréngen.
Nun däerf een awer och net iwweroptimistesch 
sinn. Mir wëssen all, wivill Incertituden et nach gëtt, 
souwuel an der Wirtschaft wéi mat der Evolutioun 
vun der Pandemie a mat de Varianten. Mee et ass 
awer berouegend ze gesinn, dass mir 2023 eisen 
Objectif de moyen terme bal erreechen.
Ech kommen dann elo zur Staatsschold. Fir 2020 
läit d’Staatsschold bei 24,9 % vum PIB, an dat ass 
eng Verschlechterung vun 2,9 %. Op engem Dia-
gramm, deen elo ageblent gëtt, wäert Der gesinn, 

dass déi Augmentatioun vun der relativer Verschol-
dung zu Lëtzebuerg bei Wäitem déi klengsten an 
der ganzer Europäescher Unioun ass. Dat ass jo 
eng gutt Noriicht. Wéi erkläert dat sech? Majo zum 
Deel, well mir 2018 an 2019 en Iwwerschoss oder 
en Equiliber am Staatsbudget haten an dofir natier-
lech méi Marge de manœuvre wéi déi aner Länner.
Wann ech elo e bësse méi wäit kucken, geet deen 
Defizit (veuillez lire: d'Schold) och reegelméisseg a 
Prozenter erop. E wäert am héchste sinn am Joer 
2021 (veuillez lire: 2023), dat ass also dëst Joer, 
wou en op 28,7 % (veuillez lire: 28,4 %) wäert erop-
goen a wäert an deene Paragë bleiwen. Mir wäer-
ten also an der ganzer Period ënnert den 30 % 
bleiwen, déi d’Regierung sech als Limitt ginn huet.
Ech insistéieren elo net ze vill op d’Zuelen, déi mer 
nach virun e puer Méint ausgerechent haten - do 
wär eis Staatsschold méi héich gewiescht. Wat hei 
natierlech och matspillt, ass, dass eise Räichtum 
och méi séier wiisst wéi virgesinn.
Zum Schluss géif ech soen, dass een och opsäite 
vun der Staatsschold gesäit, dass mer eng Crois-
sance hunn, déi ënner 30 % bleift an dann herno 
lues a lues erëm zréckgeet.
Ech wëll an dësem Kontext drun erënneren, dass al-
leguerten d’Agenturen, d’Ratingsagencen den 
Triple-A vu Lëtzebuerg confirméiert hunn, ouni He-
sitatioun, an och ënnersträichen, dass d’Scholdzën-
sen, déi mer bezuelen, ëmmer manner ginn dank 
dem Fait, dass déi Emprunten, déi mer elo gemaach 
hunn, alleguerten zu engem negativen Zëns konnte 
gemaach ginn: Mir hunn 2013 nach 245 Milliounen 
Zënse bezuelt, 2020 nach just 149. An déi niddreg 
Zënsen, déi musse mer ausnotzen, grad an dëser 
Zäit. Dofir ass dat jo gemaach ginn, fir weider ze 
investéieren. Dat seet eis d’OCDE, dat seet eis de 
Fonds monétaire international, dat seet eis d’Kom-
missioun. A mir halen eis dodrun. Mir halen eis 
dodrun, well mer alleguerten an Europa och vun 
2008 geléiert hunn.
A wat muss ee sech da fir d’Zukunft wënschen? 
Ma, et muss ee sech fir d’Zukunft wënschen, dass 
mer weiderhin eng nohalteg Croissance kënne be-
halen. Well et ass déi nohalteg gesond Croissance, 
déi eis erlaabt, d’Schold erofzedrécken. An dat géif 
een net fäerdegbréngen, wann ee géif eng Austeri-
téitspolitik maachen. An dat géif een och net fäer-
degbréngen, wann een elo géif d’Steieren an 
d’Luucht setzen.
Et ass also mam qualitative Wuesstum, wou ee 
kann dozou bäidroen, d’Schold ze reduzéieren. Dat 
ass dat, wat dës Regierung gemaach huet, an dat 
ass dat, wat d’Regierung och an der Zukunft wäert 
maachen. Mir gesinn d’Enn vum Tunnel. Mir gesinn 
d’Luucht um Enn vum Tunnel, an zesumme komme 
mir gestäerkt aus dëser Kris eraus. 
Ech soen Iech Merci.

Plusieurs voix.- Très bien! 
M. Fernand Etgen, Président.- An ech soen dem 

Här Finanzminister villmools Merci fir säin Exposé. 
Ech ginn Akt vun der Deklaratioun vum Här Finanz-
minister. 
A mir héieren elo den Här Wirtschaftsminister 
Franz Fayot fir d’Presentatioun vum nationale Re-
formprogramm, dem PNR. Här Wirtschaftsminister 
Franz Fayot, Dir hutt d’Wuert.
Présentation du programme national de réforme 
(PNR)

M. Franz Fayot, Ministre de l’Économie.- Merci, 
Här President. Merci och dem Finanzminister Pierre 
Gramegna, dee scho ganz vill gesot huet, och zu 
der wirtschaftlecher Lag, an deen och déi makro-
ekonomesch Zuele gutt duergestallt huet, wat mir 
erlaabt, mech e bësse méi kuerzzefaassen, wat jo 
ëmmer traditionellement och e bëssen de Fall ass 
beim PNR.
De Programme national de réforme war jo och 
schonn d’lescht Joer e bëssen e spezielle PNR, well 
en och schonn an den Ufanksstadium vun der Kris 
intervenéiert ass a well och do schonn eng Rei Saa-
chen drastoungen, déi éischt Mesuren nom 
Lockdown, déi d’Regierung geholl huet.
Elo si mer e Joer duerno. Et sinn eng ganz Rei Saa-
che geschitt, et sinn eng ganz Rei Mesurë geholl 
ginn am Kader vum Kampf géint de Covid-19 - de 
Pierre Gramegna huet dat gutt duergestallt. An ech 
mengen, et ass schonn impressionnant ze gesinn, 
och wann de PNR natierlech ni e Bestseller bei eis 
hei ass, ass et awer en Dokument, wat sech, 
mengen ech, ganz gutt eng Kéier liest, well et ein-
fach op eng gutt Aart a Weis dee ganzen Ensembel 
vu Mesuren zesummefaasst, souwuel d’sanitär Me-
suren, d’wirtschaftlech Mesuren, d’finanziell Mesu-
ren, awer och Mesuren, fir den Emploi ze ënnerstët-
zen, déi geholl gi sinn an ouni déi mer ganz sécher 
net esou gutt duerch dës Kris komm wären, wéi dat 
sech schlussendlech erausgestallt huet.
Mir haten d’lescht Joer ëm dës Zäit - an dat war am 
Ufank vu menger Fonctioun als neie Wirtschaftsmi-
nister, wéi ech heiansdo emol vum zwielefte Stack 
um Boulevard Royal erofgekuckt hunn op eng 
Geeschterstad - ganz schwaarz Zenarien, déi mer 

gemoolt hunn. An och de Statec huet mat enger Re-
zessioun vu 7 %, 8 % an deene verschiddenen Zena-
rie gerechent. Dir kënnt Iech erënneren, et ass ge-
schwat gi vun enger Reprise en v, an enger Reprise 
en w, duerno eng Reprise no der Form vun engem 
Nike-Zeechen - mee egal wéi waren déi Zenarie vill 
méi schlëmm wéi déi, déi mer elo am Endeffekt 
hunn an déi mer haut gesinn, mat enger Rezessioun 
fir 2020 vu minus 1,3 %. An och beim Emploi - an 
ech mengen, dat muss een och ënnersträichen -, 
wou mer als Land eent vun deenen zwee eenzegen 
europäesche Länner sinn, wat 2020 iwwerhaapt 
nach eng Croissance hat, trotz dëser eenzegaarte-
ger Wirtschaftskris an där Pandemie.
Ech mengen, dat sinn alles Saachen, an ech ver-
séieren net zur Autocongratulatioun, mee effektiv 
ass et esou, dass all déi Mesuren, déi mer geholl 
hunn, déi mer adoptéiert hunn, déi vill Sue kascht 
hunn - an de Finanzminister huet dat elo just gutt 
duergestallt -, effektiv gegraff hunn a wierklech déi 
Kris ofgefiedert hunn op eng dach impressionnant 
Aart a Weis.
Ech géif gären e puer Wuert soen zur Prozedur vum 
PNR, well do sinn eng ganz Rei Changementer 
komm par rapport zum Virjoer, par rapport zu deem 
viregte PNR, wéi mer e soss alt emol déi Jore kannt 
hunn.
Dir wësst, dass dat Europäescht Semester 2021 
ugaangen ass d’lescht Joer am September 2020 
mat der Stratégie annuelle pour une croissance 
durable. Dat ass u sech d’Fortféierung vum initiale 
Programm vun der Europäescher Kommissioun mat 
deene véier grousse Prioritéiten: der ekologescher 
Transitioun, der numeerescher, der digitaler Transi-
tioun, dem Gerechtegkeetsprinzip an och der Stabi-
lité macroéconomique. An dat ass ..., sans surprise 
fannt Der do déi grouss Prioritéiten och zréck, déi 
Der am PRR hutt, am Plan de relance et de rési-
lience, déi de Pierre Gramegna elo just beschriw-
wen huet. Dat ass kloer, well déi zwee musse ko-
härent matenee sinn, well de Semestre européen 
sech och elo eebe ganz staark op de PRR referéiert.
Mee wéi gesot, déi grouss Prioritéite bleiwen déi 
ekologesch Transitioun, déi digital Transitioun, d’Ge-
rechtegkeetsfro. Alles Froen, déi scho virdru ganz 
uewen op der Agenda stoungen an déi sech, mengen 
ech, mat där Pandemie wierklech nach op méi eng 
kloer Aart a Weis ausgezeechent hunn, dass et 
wierklech do ass, wou mer mussen de Levier uset-
zen, um europäeschen Niveau, awer och um nationa-
len Niveau. An esou mengen ech, dass eis Strategie 
do vun deem Point de vue komplett kohärent ass 
och mat deenen europäesche Prioritéiten.
Wat d’Stratégie « Europe 2020 » ugeet, esou ass se 
- comme son nom l’indique - 2020 ausgelaf a 
säithier hu mer och eng nei Approche do fir de PNR, 
dat am Beräich vun där Strategie. Mir referéieren 
eis elo net méi op quantifizéiert Ziler. Dir kënnt Iech 
erënneren, dass mer zum Beispill an deem viregte 
PNR ëmmer en Objektiv hate vun 2,3 % an den De-
pensë fir Recherche et développement. Mir haten 
och en Taux d’emploi, deen uviséiert war vun iwwer 
73 %. An dat ass natierlech alles elo ..., dat si Saa-
chen, déi elo net méi drastinn am PNR. Amplaz 
dovunner referéiere mer eis elo op Objectifs du dé-
veloppement durable. 
Dat sinn ODDen, déi an der Agenda 2030 vun der 
UNO stinn an do hu mer eis an enker Zesummen-
aarbecht och mam Ëmweltministère eng Rei ODDe 
ginn, déi mer elo prioritär wëllen hei zu Lëtzebuerg 
erfëllen. Dat sinn der zéng un der Zuel. Ech ginn elo 
net an den Detail dovun, Dir kënnt dat am Doku-
ment noliesen. An do ass och e ganzt Kapitel am 
PNR, wat beschreift, wéi déi verschidde Politicken, 
déi mer geholl hunn, drop viséieren, fir déi ODDen 
dann och bei eis ze erreechen.

Dat ass och eng Aarbecht, wou de Wirtschaftsmi-
nistère eng Koordinatioun gemaach huet vun de 
Kontributiounen aus all den Haiser, aus all deene 
verschiddene Ministèren. An ech géif och do wierk-
lech gäre menge Leit Merci soen, awer och deene 
verschiddene Ministèren, déi alleguerten hei matge-
schafft hunn.

Nach eng Kéier: De PNR ass en Dokument, wat 
vläicht bei eis heiheem net vill gelies gëtt, mee wat 
awer ganz vill an internationale Gremie gelies gëtt, 
fir eeben ze kucken, wéi Lëtzebuerg sech posi-
tionéiert par rapport zu all deenen internationalen 
Objektiven. An dowéinst ass et e wichtegt Doku-
ment.

Ech géif elo gäre kuerz op déi verschidde Recom-
mandatiounen agoen - de Pierre Gramegna hat dat 
jo annoncéiert, dass ech dat géif maachen -: Do si 
véier Recommandatiounen, déi aus deene leschte 
Recommandatioune vun 2020 erausginn. Dat sinn 
alles Recommandatiounen, déi ganz staark mam 
Kampf géint de Covid-19 zesummenhänken.

Déi éischt Recommandatioun betrëfft dann och 
d’Lutte géint d’Pandemie an alle Beräicher: d’Ënner-
stëtzung vun der Ekonomie, d’Reprise, d’budgetär 
Politik an de Gesondheetssystem.
Ech brauch elo do net an den Detail ze goen, dat 
ass scho gemaach ginn; mee ech géif awer nach 
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eng Kéier gäre wierklech och insistéieren op d’Effi-
kassitéit vum Stabiliséierungsprogramm, dee mer 
ganz schnell Enn Mäerz adoptéiert hunn, de Pak 
„Neistart Lëtzebuerg“ mat senge sëllege Mesuren, 
och fir de Betriber ënnert d’Äerm ze gräifen am Ka-
der vum Kampf géint de Covid-19. An och am 
Beräich vun der Santé gouf vill gemaach: De 
Finanzminister huet de Large-Scale-Testing ge-
nannt, mee awer och d’Aféierung vun neien Études 
universitaires an der Medezinn, fir d’Resilienz vun 
eise Gesondheetssystemer an och d’Formatioun vu 
Leit am Beräich vun der Santé ze encouragéieren.
Déi zweet Recommandatioun, bei där geet et 
dorëm, d’Repercussioune vun der Kris op den Em-
ploi ze bekämpfen, an och deene Persounen, déi an 
enger schwiereger Situatioun sinn, ënnert d’Äerm 
ze gräifen. Do ass natierlech d’Mesure phare de 
Chômage partiel, deen extreem gutt gegraff huet 
mat där Flexibiliséierung, déi mer agefouert hu 
ganz schnell d’lescht Joer mat deem System vun 
den Avancen, wou mer de Betriber et erlaabt hunn, 
ganz schnell u Liquiditéiten ze kommen an och 
iwwert dee Wee hir Employéen, hir Salariéë kënnen 
ze halen. Dat war eng wichteg Mesure.
Donieft hu mer natierlech och Mesurë geholl, fir 
deene Schwächsten an eiser Gesellschaft ënnert 
d’Äerm ze gräifen, zum Beispill mat der Allocation 
de vie chère, déi 2020 verduebelt gouf.
Déi drëtt Recommandatioun bezitt sech ënner ane-
rem op d’Tresorerie vun den Entreprisen an op déi 
gréng an digital Transitioun an op d’Innovatioun. 
Dat sinn alles Prioritéiten, déi mer souwisou hunn, 
och an normalen Zäiten. Mee an der Pandemie ass 
dat nach eng Kéier méi wichteg ginn.
Mir hunn eng ganz Rei Saache gemaach. Nach eng 
Kéier, ech ginn net méi op den Detail an. Et kann 
een de Régime de garantie étatique nennen, awer 
och déi verschiddeen Neistarthëllefen, fir d’Entre-
prisen ze encouragéieren, fir ze investéieren an no-
halteg Prozesser a méi ëmweltfrëndlech Pro-
duktioun an Digitalisatioun an esou weider.
A mir hunn natierlech och relativ rezent eng Strate-
gie fir d’Économie circulaire presentéiert. Och dat 
gräift an déi gréng Relance eran. A mir hunn am 
Beräich vun der Elektromobilitéit déi Mesuren uge-
passt an och verlängert.
Déi véiert Recommandatioun bezitt sech op d’Lutte 
géint de Blanchiment, d’Wäisswäsche vu knasch-
tege Suen, an och op eise Steiersystem. Och do huet 
d’Regierung eng Rei Mesurë geholl. Si huet am Kader 
vun der d’Lutte géint de Blanchiment de ganze Pro-
zess duerch d’Gesetzer vum 25. Mäerz an 10. Juli 
d’lescht Joer moderniséiert a verstäerkt. Och am 
Beräich vun eisem Steiersystem hu mer 2019 zum 
Beispill eng multilateral Konventioun fir d’Preven-
tioun vun dem Base Erosion and Profit Shifting ratifi-
zéiert. Alles dat reit sech an an eng Politik vu méi 
steierlecher Transparenz, vu Bekämpfung vu Steier-
optimiséierung, vu Steierfraude, an dat ass eng Poli-
tik, wéi gesot, déi säit ongeféier sechs Joer, säit dem 
Untrëtt vun der éischter Dräierkoalitioun, resolutt ge-
maach gëtt, a wou mer, mengen ech, eis och alleguer 
eens sinn, dass se esou muss weidergeféiert ginn.
Ech géif dann nach gären agoen op eng Partie Re-
commandatiounen, déi scho méi al sinn, déi aus 
dem Joer 2019 kommen, déi méi struktureller Natur 
sinn. Et kéint ee bal soen, dass dat Klassiker sinn. 
Do geet et engersäits ëm eise Pensiounssystem, 
awer och ëm de Beschäftegungstaux vun eelere Leit, 
ëm d’Bildung an ëm de Logement. Dat bleiwen nach 
wie vor natierlech och Prioritéiten, woumat mer eis 
mussen ausernanersetzen. Beim Pensiounssystem 
kann een zum Beispill soen, dass d’IGSS Enn vun 
dësem Joer hiren neie Bilan actuariel vum Régime 
général d’assurance pension maache wäert an datt 
dann dorobberhin natierlech wäerte Reflexioune 
musse gemaach ginn iwwer weider Reformen.
E weidere wichtege Pilier ass den Dispositif de lutte 
contre le chômage de longue durée, deen d’Schafe 
vun neien Aarbechtsplazen, déi de Besoine gerecht 
ginn, ënnerstëtzt. 
Am Kontext vun den Obstacles à la concurrence: 
Dir wësst, dass och dat eng Preoccupatioun ass 
vun der Kommissioun, déi ëmmer erëmkënnt, dass 
mer ze vill Schranken hunn a reglementéierte Beruf-
fer. Och an deem Beräich hu mer e Projet de loi, 
deen elo geschwënn eng Kéier hei an der Chamber 
gestëmmt gëtt, iwwert de Contrôle de proportion-
nalité, deen elo och schonn e puermol an der 
Chamberskommissioun, an der Ekonomieskom-
missioun diskutéiert gouf. Mir hunn och en Depot 
gemaach vun engem Projet de loi, deen den Droit 
d’établissement reforméiert an dee fir dëse Sum-
mer virgesinn ass an deem Beräich.
Wat d’Weiderbildung betrëfft, wat natierlech och en 
extreem wichtege Pilier ass am Kontext vun eisem 
Beschäftegungstaux vun Eeleren, esou hu mer en 
neien Zentrum fir d’Weiderbildung, d’Université po-
pulaire, geschaaft. An doriwwer eraus gouf och eng 
Roadmap gemaach fir Talent attraction, well dat 
ass och eppes, wat fir eist Land wichteg ass, fir och 
nei Talenter heihinner ze bréngen, déi méi am 
Beräich vum Digitalen, am Beräich vun der Ingenie-
rie ..., all déi Saachen, déi mer brauchen, fir juste-

ment déi digital an déi ekologesch Transitioun och 
an eiser Wirtschaft fäerdegzebréngen.

Am Beräich vum Logement gouf den neie Pacte 
Logement 2.0 en place gesat, deen d’Gemenge bei 
der Entwécklung vu bezuelbarem Logement ënner-
stëtzt, an eng Refonte vum Gesetz iwwert d’Aides 
au logement, déi och envisagéiert ass.

Ech hunn dat scho gesot, mir hunn d’Stratégie « Eu-
rope 2020 » remplacéiert duerch eng Referenz op 
ODDen, op eng Partie ODDen. An ech géif do gär 
dräi Beispiller soe vun ODDen, mee Dir kënnt dat al-
les en détail noliesen am Dokument. Do gëtt et zum 
Beispill den ODD 1 „pas de pauvreté“, wou mer kën-
nen déi Mesure am Beräich vun der Allocation de 
vie chère nennen, déi 2021 ëm 10 % erhéicht gëtt, 
weidergefouert gëtt; och d’Erhéijung vum Mindest-
loun, vum REVIS an och vum RPGH, deen den 1. 
Januar adaptéiert gouf.

Beim ODD 9 „industrie, innovation et infrastructure“, 
wësst Der, dass mer 2017 dat neit Gesetz iwwer 
R&D-Hëllefe gestëmmt hunn, wat de Betriber 
erlaabt, nei Outilen ze kréien, fir hir R&D-Demarchen 
ze ënnerstëtzen. Mir hunn och Enn 2019 eng Straté-
gie nationale de la recherche et de l’innovation ap-
prouvéiert. An nach eng Kéier, och déi Neistart- 
Aiden am Beräich vum Investissement an R&D ha-
ten e ganz grousse Succès an hunn och wierklech 
d’Land weiderbruecht, d’Betriber weiderbruecht am 
Beräich vun der Digitalisatioun an am Beräich vun 
ëmweltfrëndlechen Technologien.

Dann ass den ODD 13, „mesure relative à la lutte 
contre les changements climatique“: Do kann een 
entre autres de Pacte 2.0 mat de Gemengen nennen, 
dee weidergeféiert gouf. An am Dezember 2020 ass 
d’Gesetz iwwert de Klima a Kraaft getrueden, wat jo 
virgesäit, entre autres, dass d’Treibgasemissioune 
bis 2030 ëm 55 % solle verréngert ginn an d’Klima-
neutralitéit bis spéitstens 2050 soll erreecht ginn.

Här President, zum Schluss géif ech och nach gären 
d’Chamber drop hiweisen, dass mer am Preambule, 
an der Introduktioun vum PNR eng nei Approche ge-
holl hunn, a mir hunn an deem Preambule en fait de 
PIBien-être thematiséiert. Dir wësst, dass dat eppes 
ass - a mir haten en Debat hei an der Chamber -, wat 
mer wierklech ganz spezifesch um Häerz läit, ganz 
speziell um Häerz läit, net nëmme mir. Ech mengen, 
ech kann do am Numm vun der ganzer Regierung 
schwätzen an och besonnesch vum Finanzminister. 
Wa mer gären e Paradigmewiessel hätten an der 
Aart a Weis, wéi mer iwwer eise Räichtum an iwwer 
eise Wuesstum nodenken, dann ass de PIBien-être 
do e ganz wichtegt Instrument. An ech mengen, och 
dat ass kloer ginn am Kontext vun dëser Pandemie, 
dass et net duergeet, fir eng staark Croissance am 
PIB ze hunn, mee dass och d’Wuelbefanne vun de 
Leit e ganz wichtegen Deel ass vun där ganzer Equa-
tioun, vun der Aart a Weis, wéi e Land seng Perfor-
mance muss moossen.

An dofir hu mer an dësem PNR eng Rei Theemen 
opgeworf, wou mer u sech weisen, wéi eis Aktiounen 
a Mesuren, eis Reformen aus dem PNR also ko-
härent sinn an deene Beräicher, déi de PIBien-être of-
deckt. Dat ass eng éischte Kéier, wou dat och an 
esou engem Dokument, an engem offiziellen Doku-
ment vum Semestre européen de Fall ass. Dat ass 
natierlech eng reng qualitativ Approche. Do sinn 
nach keng Chifferen dran, déi kënne mer fir de 
Moment nach net moossen. Do schaffe mer drun, 
natierlech zesumme mam Finanzministère. Dat ass 
eng Aarbecht, eng zolidd Aarbecht, fir dat kënnen en 
place ze setzen. Mee mir sinn dobäi, dat op de 
Leescht ze huelen. Mee ech mengen, dat hei ass en 
éischte Schrëtt, wou mer weisen, wéi et eng Ko-
härenz gëtt zwëschent eise Reformen an all deene 
Beräicher an dem PIBien-être.

Voilà, villmools merci fir Är Attentioun.

Une voix.- Très bien! 

M. Fernand Etgen, Président.- Ech soen dem Här 
Wirtschaftsminister villmools Merci fir säin Exposé. 
Ech ginn Akt vum Wirtschaftsminister senger 
Deklaratioun a soen deenen zwee Ministeren am 
Numm vun eis alleguer Merci fir déi prezis an de-
tailléiert Dokumentatioun, déi mer ausgedeelt 
kruten.

D’Diskussioun iwwert de PSC an de PNR féiere mer 
dann den nächsten Donneschdeg.

7. Changements de composition de com-
missions parlementaires
Wat d’Zesummesetzung vun de parlamentaresche 
Kommissiounen ubelaangt, hunn ech de Mëtten 
nach follgend Ofännerunge vun der CSV-Fraktioun 
matgedeelt kritt:

An der Commission de l’Économie et de la Protec-
tion des consommateurs et de l’Espace ersetzt den 
Här Marc Spautz den Här Claude Wiseler.

An der Commission de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance, de la Jeunesse, de l’Enseignement supé-
rieur et de la Recherche ersetzt d’Madamm Diane 
Adehm den Här Claude Wiseler fir de Volet „Éduca-

tion nationale, Enfance et Jeunesse“ an d’Madamm 
Françoise Hetto-Gaasch ersetzt den Här Wiseler fir 
de Volet „Enseignement supérieur et Recherche“.

An der Commission de la Fonction publique ersetzt 
den Här Marc Spautz den Här Claude Wiseler. 
An der Commission du Contrôle de l’exécution bud-
gétaire ersetzt d’Madamm Martine Hansen den Här 
Claude Wiseler.
An der Commission de la Culture ersetzt 
d’Madamm Nancy Arendt épouse Kemp den Här 
Claude Wiseler.
Ass d’Chamber mat dësen Ännerungen averstanen.
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

8. Changement de composition du Bureau
Dir Dammen an Dir Hären, den Här Claude Wiseler 
gëtt säi Posten als Vizepresident vun der Chamber 
of. Et gëtt proposéiert, datt den Här Marc Spautz 
Vizepresident vum Bureau gëtt. Gëtt et soss nach 
eng Propos, wat de Poste vum Vizepresident ugeet?
(Négation)
Ech gesinn, datt dat net de Fall ass, soudatt den 
Här Marc Spautz den Här Claude Wiseler um Poste 
vum Vizepresident an der Chamber ersetzt.

Plusieurs voix.- Très bien! 
(Conformément à l’article 7 (5) du Règlement de la 
Chambre des Députés, la Chambre décide de pro-
clamer M. Marc Spautz Vice-Président du Bureau.
Conformément à l’article 10 du Règlement de la 
Chambre, le Président informera le Grand-Duc de la 
nouvelle composition du Bureau.)

9. 7638 - Projet de loi portant :
1. transposition :
a) de la directive (UE) 2019/878 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 20 mai 2019 modifiant la di-
rective 2013/36/UE en ce qui concerne les entités 
exemptées, les compagnies financières holding, les 
compagnies financières holding mixtes, la rémuné-
ration, les mesures et pouvoirs de surveillance et 
les mesures de conservation des fonds propres ; et
b) de la directive (UE) 2019/879 du Parlement euro-
péen et du Conseil du 20 mai 2019 modifiant la di-
rective 2014/59/UE en ce qui concerne la capacité 
d’absorption des pertes et de recapitalisation des 
établissements de crédit et des entreprises d’inves-
tissement et la directive 98/26/CE ;
2. mise en œuvre du règlement (UE) 2019/876 du 
Parlement européen et du Conseil du 20 mai 2019 
modifiant le règlement (UE) n° 575/2013 en ce qui 
concerne le ratio de levier, le ratio de financement 
stable net, les exigences en matière de fonds 
propres et d’engagements éligibles, le risque de 
crédit de contrepartie, le risque de marché, les ex-
positions sur contreparties centrales, les exposi-
tions sur organismes de placement collectif, les 
grands risques et les exigences de déclaration et de 
publication, et le règlement (UE) n° 648/2012 ; et
3. modification :
a) de la loi modifiée du 5 avril 1993 relative au sec-
teur financier ;
b) de la loi modifiée du 18 décembre 2015 relative à 
la défaillance des établissements de crédit et de 
certaines entreprises d’investissement ;
c) de la loi modifiée du 24 mars 1989 sur la Banque 
et Caisse d’Épargne de l’État, Luxembourg ;
d) de la loi modifiée du 23 décembre 1998 portant 
création d’une commission de surveillance du sec-
teur financier ;
e) de la loi modifiée du 12 novembre 2004 relative à 
la lutte contre le blanchiment et contre le finan-
cement du terrorisme ;
f) de la loi modifiée du 10 novembre 2009 relative 
aux services de paiement, à l’activité d’établisse-
ment de monnaie électronique et au caractère défi-
nitif du règlement dans les systèmes de paiement 
et les systèmes de règlement des opérations sur 
titres ; et
g) de la loi modifiée du 7 décembre 2015 sur le sec-
teur des assurances

M. Fernand Etgen, Président.- Den nächste Punkt 
vum Ordre du jour vun haut ass de Projet de loi 7638, 
eng Transpositioun vun enger europäescher Direktiv 
am Finanzberäich. D’Riedezäit ass nom Modell 1 
festgeluecht. Et hu sech schonn ageschriwwen: den 
Här Laurent Mosar, den Här Claude Haagen, 
d’Madamm Josée Lorsché an den Här Sven Clement. 
An d’Wuert huet elo de Rapporter vum Projet de loi, 
den honorabelen Här Guy Arendt. Här Arendt, Dir hutt 
d’Wuert.
Rapport de la Commission des Finances et du Budget

M. Guy Arendt (DP), rapporteur.- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, erlaabt 
mer, fir dëse Projet de loi e bëssen auszehuelen, 
éier ech bei de Contenu selwer vun dem Gesetzes-
projet 7638 kommen. Et ass e wichtege Projet, e 
ganz komplizéierten, mee awer enorm wichteg fir 
eis Ekonomie.

Une voix.- Dat sot Der richteg!
M. Guy Arendt (DP), rapporteur.- Et handelt sech 

nämlech ëm e ganz wichtege Projet fir d’Finanz-
plaz. An duerfir sinn d’Erklärungen zum Kontext an 
zum Inhalt méi komplex. 
Déi lescht Finanzkris huet gewisen, wéi wichteg e 
gudde reglementareschen Encadrement vun de 
Banken ass, fir d’Stabilitéit vum Bankesystem, vum 
Finanzsystem am méi breede Sënn, an awer och 
generell vun eiser Realwirtschaft ze garantéieren.
An der leschter Finanzkris huet ee gesinn, dass eng 
ze grouss Interdependenz zwëschent de Banken an 
de Staaten zu engem Däiwelskrees féiere kann. Dir 
kënnt Iech bestëmmt dorun nach erënneren, wéi 
d’Bomm vu Lehman Brothers explodéiert ass an 
d’Kris duerno duerch de globaliséierte Bankesys-
tem iwwert den Atlantik gaangen ass, mat der Kon-
sequenz, dass och den europäesche Bankesystem 
an Nout geroden ass.
(M. Mars Di Bartolomeo prend la présidence.)
D’Staaten, an natierlech och Lëtzebuerg, hu mussen 
intervenéieren. Et ass zu sougenannte „bail-outs“ 
komm: D’Banken hu musse mat Steiersue gestäipt 
ginn, wat zu grousse Lächer an de Staatsbudgete ge-
féiert huet. Vill Länner sinn an d’Laberente geroden 
an et ass eng zweet Kris, d’Scholden- an d’Eurokris, 
ausgebrach.
Zanter deemools si mir zu Lëtzebuerg Hand an Hand 
mat der EU e wäite Wee gaangen, fir eng souge-
nannte Bankenunioun opzebauen. Mir brauchen eng 
responsabel Politik, fir d’Banken d’office besser ze 
encadréieren a fir esou Schwieregkeeten direkt ze 
vermeiden. A wann esou Problemer nawell optrie-
den, da kënne se besser geréiert ginn, ënner anerem 
duerch eng Rekapitalisatioun vun der Bank duerch 
d’Creancieren an net méi vum Staat, dem souge-
nannte „bail-in“. Fir der „new impossible trinity“ - dat 
heescht, der neier onméiglecher Dräifaltegkeet -, wéi 
de Jean Pisani-Ferry se genannt huet, en Enn ze set-
zen, sinn ënner anerem eng sëllege legislativ Texter 
um europäeschen an um nationalen Niveau en place 
gesat ginn, fir d’Schwaachstelle vun eiser Reguléie-
rung aus dem Wee ze raumen.
D’Bankenunioun, déi aus dräi Piliere besteet, ass 
schrëttweis ëmgesat ginn, respektiv et gëtt nach 
dorunner geschafft. Déi Unioun besteet aus dräi Dee-
ler: dem Supervisiounsmechanismus vun den euro-
päesche Banken, dem Resolutiounsmechanismus 
vun de Banken an dem europäesche Versécherungs-
system vun den Depoten.
Dëse Gesetzesprojet soll sech an der Stäerkung 
vun der Bankenunioun areien. An dat ass genee dee 
richtege Wee an dee wichtege Wee, fir d’Kredibili-
téit an de Ruff vun eiser Finanzplaz.
Ech kéim dann elo zum Fong vum Gesetzesprojet.: 
Mam Projet de loi 7638 transposéiere mer verschid-
den Dispositioune vum sougenannte Banking Pa-
ckage vun 2019 an dat nationaalt Recht. Méi genee 
setze mir d’Capital Requirements Directive V, kuerz 
CRD V an d’Bank Recovery and Resolution Directive 
II, kuerz BRRD II ëm.
Et kënnt duerfir zu spezifeschen Upassunge vun ei-
ser nationaler Gesetzgeebung. Esou gëtt zum Bei-
spill dat ofgeännert Gesetz vum 5. Abrëll 1993 
iwwert den Accès zu de Bankenaktivitéiten an iwwert 
d’Surveillance vun de Banken ugepasst. An engems 
gëtt dat ofgeännert Gesetz vum 18. Dezember 2015 
ugepasst, dat Mechanisme vun der Bankenofwécke-
lung reegelt. Doriwwer eraus kënnt et och zu enger 
Rei Ännerunge vun aneren Texter, wéi Dir a mengem 
schrëftleche Rapport noliese kënnt.
Mat der Direktiv CRD V ginn déi sougenannte Basel-
III-Standarde vum Comité de Bâle sur le contrôle 
bancaire ëmgesat an awer och verschidden Dispo-
sitiounen, déi op enger europäescher Initiativ be-
rouen. Et handelt sech do ëm d’Approbatioun vun 
de Compagnies financières holding an de Compa-
gnies financières holding mixtes, grad ewéi ëm 
d’Iwwerwaachung vun dëse Gesellschaften.
E weidere Bäitrag vun der CRD-V-Direktiv betrëfft 
d’Afféierung vun der Verflichtung fir Bankegruppen 
aus Drëttstaaten, fir eng sougenannten Entreprise 
mère intermédiaire um Gebitt vun der Europäescher 
Unioun ze hunn, wann dëse Grupp zwou Konditiou-
nen erfëllt: engersäits zwee oder méi Kredittetablis-
sementer bannent der EU kontrolléiert an d’Bi-
lanszomm iwwer 40 Milliarden Euro läit.
Dës Moossnam soll d’Iwwerwaachung vun esou 
engem Grupp an der Europäescher Unioun erliichte-
ren an och d’Resolvabilitéit vun de betraffenen En-
titéite verbesseren. Duerch d’Transpositioun vun 
der CRD-V-Direktiv ass och ugeduecht, fir de Re-
gimm vun den zousätzleche Kapitalufuerderungen 
ze reforméieren - am Jargon och als den zweete Pi-
lier vun den Exigences de fonds propres bekannt.
Bei dësem zweete Pilier vun der Bankesurveillance 
kann de Regulateur, an eisem Fall d’CSSF respektiv 
déi Europäesch Zentralbank, engem CRR-Etablisse-
ment zousätzlech Kapitalufuerderunge recomman-
déieren oder souguer ofverlaangen; dat awer nëm-
men, wann de Regulateur justifizéiere kann, dass 
déi Moossnamen duerch Risike gerechtfäerdegt 
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sinn, déi iwwert de Wee vun der Mindestkapital-
ufuerderung entweeder ënnerschat oder net ofge-
deckt gi sinn.
Dës nei Bestëmmunge sollen et de kompetenten 
Autoritéiten erméiglechen, verschidde Risike bes-
ser ze berécksiichtegen, déi d’Aktivitéiten a spezife-
sche Geschäftsmodeller betreffen. Doduerch soll 
d’Laascht u Fonds propres, déi den CRR-Etablisse-
menter operluecht ginn, verbessert ginn.
D’CRD V gesäit och vir, dass déi systeemesch Risi-
kopuffere solle méi flexibel a geziilt agesat ginn. Mat 
der Transpositioun vun der sougenannter Direktiv 
kann de systeemesche Risikopuffer elo ënner Ëm-
stänn och op en Ënnergrupp vu Bankenexpositioune 
respektiv op een oder méi Sousensembele vu CRR-
Etablissementer ugewannt ginn.
Zousätzlech gëtt duerch d’Transpositioun vun der 
CRD-V-Direktiv an nationaalt Recht de Koordina-
tiounsmechanismus tëschent den nationalen an 
den europäeschen Autoritéite verbessert.
E leschte Volet vun der Direktiv ajustéiert verschid-
den Dispositiounen, déi de Kader vun der Remune-
ratiounspolitik vun de genannten Acteure reegelt. 
Hei kann ee sech d’Fro stellen, firwat dat vum 
Legislateur encadréiert gëtt. Ma heimat soll 
nämlech séchergestallt ginn, dass d’Entitéiten aus 
dem Secteur eng gesond Gouvernance hunn a virun 
allem soll domat verhënnert ginn, dass d’Remune-
ratiounspolitik excessiv Prise-de-risquë vun den 
Employéë favoriséiert.
Engersäits soll esou de Proportionalitéitsprinzip 
duerch d’Reegelung vum variabele Salaire gestäerkt 
ginn an anerersäits gëtt och ervirgestrach, dass d’Re-
muneratiounspraktike geschlechtsneutral musse 
sinn.
Elo zu der zweeter Direktiv, déi mir mat dësem Ge-
setzesprojet ëmsetzen, also der Bank Recovery and 
Resolution Directive II, kuerz, wéi gesot, BRRD II. 
Wéi virdrun ugeschwat, geet et bei de BRRD-Direk-
tiven ëm d’Resolutioun vu Banken, déi a Schwiereg-
keete sinn. Mat der BRRD II soll d’Effikassitéit vun 
der Resolutioun gestäerkt ginn.
D’Bail-in-Instrument - also dat Instrument, wat am 
Fall, wou eng Bank a Schwieregkeete kënnt, derfir 
suergt, dass d’Creancieren hir Creancë reduzéiert 
kréien, fir esou d’Kapital vun der Bank erëm hierze-
stellen, amplaz dass d’Banke musse mat Steier-
suen ënnerstëtzt ginn -, gëtt mat der Transpositioun 
vun dëser Direktiv nach eemol gestäerkt. Dat ass 
och gutt esou.
De Renforcement vum Bail-in duerch déi Direktiv an 
eeben och duerch dëse Gesetzesprojet wäert derfir 
suergen, dass d’Restrukturéierung vu Banken de 
Fonds de résolution manner kascht. Doduerjer ginn 
déi sougenannte kleng Spuerer an déi aner ënner-
geuerdnet Creanciere vun de Banke besser ge-
schützt.
Ech erspueren Iech déi ganz technesch Detailer, 
mee d’Transpositioun vun der BRRD II verstäerkt 
d’Reegelung a puncto Absorbtiounscapacitéit vun 
de Verloschter vun de Banken. D’Zil ass et, fir 
d’Mindestufuederung un Eegekapital vun de Banken 
an den eligibelen Instrumenter unzepassen. Dat 
bréngt eng däitlech besser Ofstëmmung mam Risi-
koniveau vun all eenzelner Bank.
Zousätzlech féiert déi Direktiv och verschidden - an 
net onwichteg - Notiounen an, wéi zum Beispill déi 
vun „entité de résolution“ a „groupe de résolution“. 
Dat mécht et an Zukunft méi einfach erauszefannen, 
wien Deel vun esou enger Resolutioun soll sinn a 
wien net, an och, wéi eng Mesuren da mussen eeben 
applizéiert ginn.
No dem éischten Avis vum Staatsrot ass och nach 
decidéiert ginn, fir all d’Dispositioune vun engem 
Reglement vun der CSSF, méi genee d’Reglement 
mat der Nummer 15-02, an de Gesetzesprojet anze-
bauen an domadder d’Gesetz iwwert de Finanzsec-
teur vun 1993 ofzeänneren.
D’Reglement iwwert de Kontrollprozess an iwwert 
déi prudenziell Evaluatioun vun de CRR-Etablisse-
menter ass hei esou gutt wéi méiglech mat agebaut 
ginn. Et hunn awer misse liicht Adaptatioune ge-
maach ginn, fir eng Kohärenz tëschent dësem Pro-
jet an dem Projet de loi 7723 ze garantéieren. Um 
leschtgenannte Projet gëtt den Ament nach fläis-
seg an der Finanzkommissioun geschafft. Et geet 
dobäi och ëm de Kontrollprozess an déi prudenziell 
Evaluatioun, déi Kéier awer vun den Investmenten-
treprisen.
Här President, Kolleegen a Kolleeginnen, erlaabt mer, 
nach kuerz déi verschidden Avisen unzeschwätzen, 
déi Der am Detail a mengem schrëftleche Rapport 
noliese kënnt.
De Staatsrot huet zwou generell Consideratioune for-
muléiert. Déi éischt geet ëm d’Recoursméiglechkeet, 
déi d’Finanzinstituter hunn, fir op Decisioune vun der 
CSSF oder der Europäescher Zentralbank ze reagéie-
ren. D’Gesetz vun 2015 huet effektiv eng generell 
Prozedur, d’Gesetz vun 1993 awer net.
An der zweeter Considération générale geet et ëm 
d’Reglement Nummer 15-02, vun deem mer jo scho 
geschwat hunn, dat jo an de Projet de loi agebaut 

ginn ass, vu dass dëse Punkt zu enger Opposition 
formelle geféiert hat.
Et goufe weider dräi Opposition-formellë vum 
Staatsrot. Zwou hunn de Pouvoir réglementaire vum 
Conseil de résolution concernéiert, an do verweisen 
ech op mäi schrëftleche Rapport.
Mee zu der leschter Opposition formelle wéilt ech e 
puer Bemierkunge maachen: Et geet ëm d’Artikelen 
93 a 94 vum initiale Gesetzesprojet. Do sollt e sou-
genannte Filet de sécurité zugonschte vum Fonds 
de garantie des dépôts Luxembourg en place gesat 
ginn. Zur Erënnerung: Dëse Fong erméiglecht a ga-
rantéiert am Fall vun enger Bankefaillite, dass all 
d’Spuerer bis zu 100.000 Euro pro Kont a pro Bank 
rembourséiert kréien oder kënne kréien.
De Projet de loi initial hat virgesinn, datt d’Regie-
rung kéint eng Staatsgarantie decidéieren, fir déi 
eventuell Kredittlinnen ze garantéieren, déi dee 
Fong, den FGDL, géif ophuelen.
De Staatsrot huet awer gemengt, datt esou een Dis-
positif iwwer eng Loi spéciale misst ofgedeckt ginn, 
déi als Objet unique hätt, fir esou eng Fourniture de 
garanties ze erlaben, an net iwwer méi en allgemengt 
Gesetz, wéi dat an dem initiale Projet de loi eeben de 
Fall war. Dës Dispositioune stinn elo net méi an dem 
amendéierte Gesetzesprojet.
A sengem Avis complémentaire vum 23. Mäerz 2021 
huet de Staatsrot sech mat de Regierungsamende-
menter vum 18. Februar d’accord erkläert, soudass 
déi Opposition-formellë konnten opgehuewe ginn.
Mir kruten och nach en Avis complémentaire souwuel 
vun der Europäescher Zentralbank wéi och vun der 
Chambre de Commerce eran. Am grousse Ganze sinn 
dës Avise positiv ausgefall. Fir d’Detailer verweisen 
ech nach emol op mäi schrëftleche Rapport .
Här President, léif Kolleegen a Kolleeginnen, ech 
kommen zum Schluss vu mengem mëndleche Rap-
port zu dësem Gesetzesprojet. Loosst mech just 
nach kuerz e puer Saachen ënnersträichen.
D’Bankereglementatioun, déi an de leschte Jorzéng-
ten entwéckelt ginn ass, huet bewisen, datt se net 
ëmsoss ass. Se huet de Bankesekteur fit fir méi 
stiermesch Zäite gemaach. D’Covidkris huet gewi-
sen, datt d’Banken haut besser mat engem Schock 
kënnen eens ginn a souguer e wichtege Partner an 
enger Kris kënne sinn.
Dëse Gesetzesprojet wäert d’Widderstandsfäegkeet 
vun de Banke weider stäerken an d’Stabilitéit vum 
Finanzsecteur a vun eiser Wirtschaft als Ganzt erhéi-
jen. D’Matière vun de Mëtteg ass sonder Zweifel 
keng ganz digest, mee se ass besonnesch wichteg 
fir Lëtzebuerg. Mir wëssen all, wéi liewenswichteg 
dëse Secteur fir eis Wirtschaft, eisen Aarbechts-
maart an eis Staatsfinanzen ass. Eist Land kann 
nëmme gewannen, wa mer an der Europäescher 
Unioun e stabille Finanzsystem hunn. Dowéinst kann 
een dëse Gesetzesprojet nëmme begréissen.
An ofschléissend géif ech nach wëllen dem Finanz-
minister a senge Mataarbechter am Ministère, de 
Membere vun der Cofibu an de Fraktiounsmataar-
bechter Merci soe fir déi gutt Zesummenaarbecht, 
an ech ginn heimadder den Accord zu dësem Projet 
de loi.

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance.-

Merci dem Här Rapporter. 
An éischten ageschriwwene Riedner ass den Här 
Laurent Mosar. Här Mosar, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ufänke 
wéilt ech mat deem traditionelle Merci un de Rap-
porter. An ech mengen, dës Kéier huet e sech et 
wierklech verdéngt, well ech hu seelen, an ech kom-
men och nach eng Kéier drop zréck, mat esou 
engem komplizéierte Projet ze dinn, a mir gesinn 
der jo genuch - ech schwätzen hei och ënnert dem 
strenge Kontroll vum President vun der Cofibu -, mir 
hunn der jo genuch, mee ech mengen, dëse war ex-
tra komplizéiert.
An ech muss duerfir soen, ech bewonneren d’Ge-
dold, d’Kompetenz an den Engagement, deen de 
Rapporter hat. Dat war net einfach. Mir haten zum 
Deel laang Sitzungen. An duerfir, wéi gesot, e ganz, 
ganz grousse Merci! Den Här Arendt, deen huet 
sech wierklech déi Kéier de Luef vun eis alleguerte 
verdéngt.

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Laurent Mosar (CSV).- Ech wëll och direkt hei, 

fir all Spannung erauszehuelen, soen, datt d’Frak-
tioun vun der CSV wäert hir Zoustëmmung zu 
dësem Projet ginn. Et ass e wichtege Projet. Och 
doduerch, datt de Rapporter esou kloer an extensiv 
a sengen Explikatioune war, brauch ech net méi an 
den Detail anzegoen. Ech wäert mech duerfir, Här 
President, limitéieren op eng Fro, awer och op e 
puer méi generell Remarken.
An eng éischt Remark huet e bësselche mat der 
Aarbechtsweis vun eisem Haus ze dinn, huet also 
net direkt elo eppes mat der Regierung ze dinn. Ech 

mengen, mir hu gesinn, wéi mer iwwert dëse Projet 
diskutéiert hunn, datt mir selwer vläicht an dësem 
Haus net outilléiert sinn, fir esou komplex Projeten 
am Detail ze diskutéieren. An ech hat - ech mengen, 
ech war do à l’initiative, wéi mer dee Projet kritt 
hunn -, gefrot, ob mer net kéinten eng Nott kréien. 
Mir hunn déi och kritt vun der Regierung. Ech sot 
och Merci. Ech bleiwen awer do bei menger 
Iwwerzeegung, datt eigentlech déi Nott misst vun 
der Chamber kommen.
An duerfir géif ech och wierklech nach eng Kéier 
plädéieren, an ech adresséiere mech hei un de 
President, well et ass wierklech wichteg, datt mer 
eis och als Haus, als Chamber, déi néideg Kompe-
tenze ginn, fir och a komplizéierten Dossieren - a 
mir hunn där leider Gottes ëmmer méi an der 
Finanzkommissioun - mat eisen eegene Mëttelen, 
ouni mussen op d’Regierung zréckzegräifen, déi 
Informatioune kënnen ze kréien, déi eis et erlaben, 
op eng neutral an objektiv Aart a Weis déi Projeten 
ze kucken.
Wéi gesot, dat ass absolument kee Virworf un d’Re-
gierung, et ass éischter en Appell un eis selwer. 
Well ech muss Iech trotzdeem soen - an Dir wësst, 
ech si jo awer een, deen an der Finanzkommissioun 
déi Saache relativ genau kuckt -: Ech hat wierklech 
dës Kéier kee ganz gutt Gefill, well ech d’Impres-
sioun hunn, datt mer hei iwwer Saachen decidéie-
ren an och diskutéieren, wou déi meescht, an ech 
huele mech och do gär mat eran, awer net de vollen 
Duerchbléck hunn.
An dat soll eigentlech net esou sinn! E Parlament, 
wat sech wierklech eescht hëlt, soll sech och selwer 
d’Moyene ginn - ouni mussen op d’Hëllef vun der Re-
gierung zréckzegräifen -, fir kënne seng Aarbecht ze 
maachen. An duerfir wierklech en Appell! Dëse Pro-
jet huet mer do e bëssen den Ulass ginn.

M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance.-
Här Mosar, wann Der erlaabt. Dir hutt ganz Recht. A 
mir sinn och gutt engagéiert op deem dote Wee, 
well déi éischt Mataarbechter fir déi Cellule d’ex-
pertise sinn ausgeschriwwen a sinn och gehéiert 
ginn, soudass mer an deenen nächste Joren déi 
Cellule d’expertise esouwuel sur le plan juridique 
wéi och fir ekonomesch Zesummenhäng wäerten 
ausbauen, net ze vergiessen dee soziale Volet. Mee 
mir sinn op deem dote Wee engagéiert. An Dir grad 
ewéi ech, mengen ech, mir hunn déi éischt Weichen 
an déi dote Richtung gestallt. An eise jëtzege 
President mécht de Sak zou.

M. Laurent Mosar (CSV).- Merci, Här President. 
Ech weess dat, ech soen och hei stellvertriedend 
dem Generalsekretär Laurent Scheeck Merci fir déi 
grouss Efforten, déi geschitt sinn an déi och nach 
wäerte geschéien. Mee nach eng Kéier, dëse Projet 
de loi, mengen ech, huet och wierklech d’Noutwen-
degkeet dovu gewisen.
Ech wëll dann elo awer nach eng Kéier ufänke mat 
enger Fro. An duerno wollt ech just e puer Remarke 
maachen zum Projet. Eng Fro, et ass vläicht elo net 
déi wichtegst, si ass awer net onwichteg, well och de 
Rapporter dorop higewisen huet. A mir hunn eigent-
lech och am Kader vun den Diskussioune mat deene 
Fonctionnairen - deenen ech iwwregens e ganz 
grousse Merci wëll soen, well se eis wierklech 
100%eg zur Dispositioun stoungen - eng Fro, déi 
awer net onwichteg ass, net beäntwert kritt - iwwre-
gens steet se och am Rapport vum Guy Arendt ën-
nert den Avisen -, dat ass: Mir schafe jo elo dee sou-
genanntene Conseil de résolution, an dee Conseil de 
résolution, deen huet jo de Pouvoir de suspension. 
D’Fro, déi sech allerdéngs stellt, ass: Wa mir hei zu 
Lëtzebuerg elo eng Société-mère hunn - ech huelen 
zum Beispill eng Société-mère am Bankesecteur, déi 
eng Rei vu Filialen huet an Drëttlänner, also a Länner 
ausserhalb vun der Europäescher Unioun -, do stellt 
sech einfach d’Fro, wéi esou eng Mesure oder esou 
Mesuren an Drëttlänner kënnen ëmgesat ginn, dat 
heescht, d’Responsabilitéit ass jo bei der Société-
mère, bei eis, an déi musse jo dann theoreetesch och 
ëmgesat ginn. Mir wëssen awer och: Deemno, wou 
déi Société-mèrë Filialen hunn, an dat kann heiansdo 
och emol op méi exotesche Plaze sinn, gëtt et ganz 
schwéier, fir dat an der Praxis ëmzesetzen.
Notamment huet och d’Chambre de Commerce déi 
dote Fro opgeworf. Ech wollt se de Mëtten nach 
eng Kéier opwerfen a wier eigentlech och frou, wa 
mer dozou vläicht och eng Äntwert vum Finanzmi-
nister géife kréien.
Meng éischt generell Remark ass, fir nach eng 
Kéier ze ënnersträichen, wéi wichteg datt déi zwou 
Direktiven CRD 5 a BRRD 2 sinn, fir d’alleréischt, 
wat d’finanziell Ofsécherung vun de Banke betrëfft. 
Ech mengen, dat ass en extreem wichtege Punkt. 
No der Bankekris - an et ass alles hei schonn de 
Mëtten ënnerstrach ginn - hunn d’Banke sech misse 
vill méi zolidd opstellen. Hei ass, mengen ech, eng 
weider Etapp, déi extrêmement wichteg ass.
Et geet awer op där anerer Säit och ëm d’Protek-
tioun vun den Investisseuren, och dat ass e wich-
tegt Element. Een, deen an d’Europäesch Unioun 
kënnt, deen notamment bei eng Bank kënnt oder 
och bei aner Etablissementer, muss wëssen, datt 
seng Investissementer garantéiert sinn, datt et do e 

klore legale Kader gëtt. An ech mengen, dee gëtt an 
dësen zwee Gesetzestexter nach eng Kéier renfor-
céiert.
Do, wou ech awer e bësselche wollt drop ze 
schwätze kommen - an ech mengen, datt dat iwwre-
gens och eng Suerg ass, déi d’Regierung an och de 
Finanzminister deelt -, dat ass awer, datt mer musse 
wëssen - an ech hu mat Interêt och elo déi Presse-
konferenz vun der ABBL do héieren -, datt et fir 
d’Banken am Moment net ganz einfach ass.
D’Banken, an dat ass virdrun och ënnerstrach ginn, 
sinn d’Léisung oder en Deel vun der Léisung och an 
der Pandemie gewiescht. Mir sinn alleguerte frou, 
datt mer se haten. Et muss een allerdéngs wëssen, 
datt déi traditionell Bankgeschäfter ëmmer méi 
schwéier ginn. An do kënnt dann e Volet derbäi, an et 
ass eigentlech och op deen, wou ech wollt agoen, 
dat ass dee ganze Volet vun der Compliance, vum 
Audit.
Also, d’Kontroll vun de Banken hëlt ëmmer méi zou. 
Duerch déi Mesuren, déi mer hei huelen, wäerten 
erëm zousätzlech Moossnamen op d’Banken zou-
kommen, déi an deenen nächste Méint a Jore 
mussen ëmgesat ginn. Dat heescht emol fir d’aller-
éischt, datt d’Banke sech um Niveau vun den Effek-
tiven nach weesentlech musse verstäerken. Si 
mussen och d’Kompetenz kréien. Dat ass och net 
ëmmer einfach, fir déi Leit hei bei eis am Land ze 
fannen.
An do stellt sech awer eng Kéier trotzdeem d’Fro, 
ganz besonnesch och elo am Kontext vum Brexit, 
wou haut den Handelsaccord am Europaparlament 
diskutéiert an dann, huelen ech och un, approu-
véiert gëtt: Mir mussen awer oppassen, datt mer 
d’Banken net doutreglementéiere ginn an enger 
Zäit, wou mer, wéi gesot, awer eng grouss Konkur-
renz kréien um Niveau vun der City of London, och 
vun anere Banken, Finanzplazen ausserhalb vun der 
EU. Duerfir wëll ech dat wierklech soen. An ech 
schwätzen emol hei net nëmmen am Numm vun de 
Banke selwer, mee och am Numm vun deenen 
Dausende vu Bankemployéen, déi sech jo all Dag 
mat deenen neie Reegelen, déi mir hei stëmmen, 
mussen auserneesetzen. An ech gesinn der all Dag 
an Dir kennt Der och, déi mir zum Beispill soen: „Wa 
mir moies opstinn a mir ginn op d’Bank, dann hu 
mer schonn heiansdo d’Gefill, mir wiere mat engem 
Fouss am Prisong, well mer esou vill Reegelen, nei 
Reegelen hunn, wou mir och perséinlech duerfir 
haftbar sinn an déi och mussen ëmsetzen.“
Duerfir wierklech eng Suerg - an ech wär och frou, 
well ech weess, datt de Finanzminister déi selwecht 
Sensibilitéit huet, wa mer eis awer do vläicht e 
bësselche géife Gedanke maachen och um Niveau 
vun der EU -: Et wär net gutt, wa mir de ganze Banke-
secteur wierklech géifen doutreglementéieren.
Eng zweet Remark, déi ech wollt maachen, an dat 
ass e bësselche ee vu mengen Dadaen, dat ass dee 
ganze Secteur vu Blockchain an och vun deenen di-
gitale Wärungen. Do maachen ech mer Suergen.
Fir d’éischt wëll ech awer mat deem positiven Ele-
ment ufänken. Ech mengen, d’Blockchain-Technolo-
gien an och déi doten Zorte vu Wärungen, dat wäert 
d’Zukunft sinn oder en Deel zumindest vun der 
Zukunft. Dat muss ee perséinlech vläicht elo net 
formidabel fannen, mee ech mengen, et geet an déi 
Richtung. Wann Der haut mat ville jonke Leit 
schwätzt, déi gi praktesch nëmme méi iwwert deen 
dote Wee. An duerfir si mir och gutt beroden als 
grouss Finanzplaz, wa mer awer déi Chancen, déi 
déi Blockchain-Technologie mat sech bréngt, och 
notzen.
Ech weess, datt eng Rei vu Projeten, och wat d’Fin-
Tech betrëfft, do um Lafe sinn. Mee ech géif nach 
eng Kéier haut dervu profitéieren, wierklech do en 
Appell ze maachen. Mir mussen onbedéngt och an 
där doter Technologie virukommen.
Ech soen awer och direkt, wat déi zwou ganz 
grouss Gefore si bei der Blockchain-Technologie. 
Déi éischt ganz grouss Gefor ass, datt dat natier-
lech och en Instrument ass, wat ka fir de Blanchi-
ment benotzt ginn a wat warscheinlech och scho fir 
de Blanchiment benotzt gëtt. Dat heescht, déi Blan-
chisseuren, déi Kriminell, déi ginn haut net méi déi 
traditionell Weeër iwwert déi normal Banken, mee 
déi gi méi iwwert deen dote Wee. An duerfir, 
mengen ech, ass et awer wichteg, Här Finanzmi-
nister, datt mer eis do e Minimum u Reegele ginn. 
Well et wär net gutt, wa wierklech déi doten Tech-
nologien, déi doten Zort vu Finanzoperatiounen, 
herno géifen derzou déngen, fir Wäisswäsche vu 
Suen ze maachen. Dat ass dat eent.
An dat zweet ass, datt et och muss ganz kloer sinn 
- an ech weess, datt mer eigentlech do där selwech-
ter Meenung sinn, ech menge just, datt dat an der 
Praxis net klappt -, datt déi Leit, déi iwwert deen 
dote Wee Geld verdéngen - an do gëtt ganz vill Geld 
verdéngt, vläicht nach méi wéi an den traditionelle 
Bankegeschäfter -, awer grad esou wéi all déi aner 
hir Steieren dorobber bezuelen. Well et ka jo net 
sinn, datt mer herno zwou Zorte vu Bankenaktivitéi-
ten hunn: Déi traditionell, wou jiddweree muss seng 
Steiere bis op de leschten Euro bezuelen, an déi 
aner, wou dat awer alles net esou kloer ass.
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Ech weess, datt Dir eng Kéier op Är Initiativ eng 
Circulaire erausgeschéckt huet. Ech froe mech 
zwar - an dat ass och gewosst, datt dat vläicht net 
ëmmer ganz einfach ass -, ob déi dote Bankopera-
tiounen och wierklech genausou vun de Steier-
verwaltungen erfaasst gi wéi déi traditionell.
Et wär op jidde Fall, mengen ech, och de Wonsch 
vun der CSV-Fraktioun, datt mer déi Blockchain-
Technologien, déi, wéi gesot, ganz vill Chancen op-
maachen, awer och géife reglementéieren. An duer-
fir géif ech nach eng Kéier den Appell maachen, 
datt Der Iech wierklech iwwerleet, wéi een awer 
deene ganzen Operatiounen do kann e Minimum vu 
legalem Kader ginn.
Dann en nächste Punkt, deen och wichteg ass, 
deen och erëm mat der Ëmsetzung vun deenen 
Direktiven ze dinn huet, dat ass dee vun eise Regu-
lateuren. Eis Regulateuren, natierlech an éischter 
Linn d’CSSF, mee och zum Deel d’Zentralbank, 
kréien ëmmer méi Kompetenzen. Dat ass gutt! Ech 
wëll och nach eng Kéier ënnersträichen, datt ech 
eigentlech fannen, datt eis Regulateuren eng super 
Aarbecht maachen, ganz besonnesch d’CSSF. Mir 
hunn do extreem vill Kompetenz an deenen Institu-
tiounen, an do gëtt mat ganz vill Engagement am 
Interêt vun der Finanzplaz geschafft.
Allerdéngs, dat wësst Der, hu mer nach ëmmer dee 
Problem, datt mer elo och deenen Institutiounen 
d’Méiglechkeet ginn, fir Sanktiounen ze huelen. Mir 
ginn elo souguer d’Méiglechkeet, a mir kréien do de 
Projet de loi och nach eng Kéier fir d’Diskussioun 
an de Plenum, datt souguer kënnen Enquêtë ge-
maach ginn. Dat ass alles okay, bleift awer juris-
tesch schwiereg. An ech géif duerfir nach eng Kéier 
derfir plädéieren, fir datt mer mat deem Projet de 
loi, vun deem Dir jo och schonn e puermol ge-
schwat hutt, wierklech virukommen - ech mengen, 
mir hunn do och rechtsstaatlech Obligatiounen -, 
datt mer dee ganze Volet Agreement vum Volet 
Sanktiounen trennen. An duerfir géif ech wierklech 
haut nach eng Kéier vun der Geleeënheet profitéie-
ren, e ganz groussen Appell ze maachen, datt mer 
am Interêt vun der Ëmsetzung vun deenen dote Pro-
jete virukommen.
Voilà, Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
dat sinn déi puer Remarken, déi ech awer wollt zu 
dësem Projet, zu der genereller Thematik, maa-
chen. Ech soe Merci, datt Der mer esou laang noge-
lauschtert hutt a ginn nach eng Kéier hei den 
Accord vu menger Fraktioun. Merci.

M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance.-
Merci och dem Här Mosar. An nächste Riedner ass 
den Här Claude Haagen. Här Haagen, Dir hutt 
d’Wuert.

M. Claude Haagen (LSAP).- Merci, Här President. 
Fir d’éischt och deen traditionelle Merci un de Rap-
porter, deen awer hei net traditionell ass, ech 
mengen, de Virriedner huet dat gesot. An dëser 
komplexer technescher Matière ass et exzellent 
erkläert, souwuel mëndlech wéi schrëftlech, och 
wann et net ëmmer einfach ze verstoen ass.
Ech gi gären direkt dorobber an, wat de Virriedner 
vun der CSV, den Här Mosar, gesot huet. Mir sinn 
eis, denken ech, an där Approche do eens. Mee mir 
gesinn awer och, an ech hunn Iech ganz gutt noge-
lauschtert, datt et net evident ass mat der Regula-
tioun an och mat der Reglementatioun.
Dir hutt d’Blockchain-Technologien ugeschwat. Do 
musse mer reglementéieren. Do solle mer och 
reglementéieren, do sinn ech och bei Iech. Op där 
anerer Plaz musse mer oppassen, datt mer deen 
traditionelle Business, esou nennen ech dat emol 
einfach, net iwwerreglementéieren. Mir gesinn awer 
och, datt d’Faite vun 2008 dozou gefouert hunn, 
datt mer musse reglementéieren. An dofir ass et 
ëmmer schwiereg, fir do e Mëttelwee ze fannen, 
well d’Finanzwelt an d’Bankewelt jo och an engem 
Wandel sinn. An dann ass et kloer, datt Reglemen-
ter bäikommen oder verschäerft ginn, dëst am Inte-
rêt souwuel vun de Banke wéi awer och am Interêt 
schlussendlech vun de Clienten, souwuel de private 
wéi och den Entreprisen.
Bon, Här President, mat dësem Projet de loi droe 
mer einfach der Entwécklung vun der Opsiicht vun 
de Finanzinstituter Rechnung. Wéi scho gesot ginn 
ass, ass et d’Ëmsetzung, iwwert de Wee vun CRD 5, 
vun de Krittäre vu Basel 3 an eis national Ge-
setzgeebung, d’Gesetz iwwert de Secteur financier 
vum 5. Abrëll 1993, fir dat ze iwwerhuelen.
D’Krittäre vu Basel 3 sollen derzou déngen, d’Wid-
derstandsfäegkeet an d’Stabilitéit vun de Finanzin-
stituter weider ze stäerken. Dës Krittäre goufen 
ausgeschafft um Niveau vun der Bank fir interna-
tionalen Zuelungsausgläich, déi oft „Bank vun den 
Zentralbanke“ genannt gëtt an déi am Fong eng vun 
den eelsten internationalen Organisatiounen am 
Finanzberäich ass.
Vereinfacht gesot geet et hei ëm verschäerfte Krit-
tären, ech mengen, dat ass ugeklongen, fir d’Kreditt-
instituter ze zwéngen, méi Fonds propres op d’Säit 
ze leeën, fir datt mer net nach eng Kéier, an ech si 
virdrun drop agaangen, Zeie gi vun enger fataler 
Spiral, wéi mer se 2008 ganz einfach erlieft hunn.

Als Beispill kann een nennen, datt de Solvabilitéits-
ratio vun 8 % op 10,5 % gehuewe gëtt. Domadder 
soll séchergestallt ginn, datt d’Kredittinstituter hir 
Engagementer, also Prêten u Privatleit an Entrepri-
sen, och an turbulenten Zäiten honoréiere kënnen. 
Hei ass et ausdrécklech ze begréissen, an dat maa-
che mir, datt de Ratio vun de Fonds propres dûrs, 
also d’Engagementer par rapport vu wierklechem 
Eegekapital, vum Kredittinstitut vun 2 % op 4,5 % 
eropgesat ginn ass.
Här President, d’Kredittinstituter sti virun engem 
einfache Choix - dat mengt ee vu baussen -: Ent-
weeder setze se hir Fonds propres erop, andeems 
se zum Beispill hir Benefisser méi an déi eege 
Keess investéieren, oder si vergi manner Kreditter, 
fir hire Bilan manner opzeblosen. Dat schéngt ein-
fach ze sinn, mee och eng Partie vu Ratioe gi mat 
Basel 3 verschäerft, notamment de Ratio de liqui-
dité à court terme, fir deen nëmmen ze nennen. 
Dëse Ratio soll verhënneren, datt mer erëm eng 
Kéier an d’Situatioun vun 2008 zréckkommen, wou 
Cliente beim Bankautomat keng Sue méi kritt hunn, 
well d’Banke ganz einfach keng Liquiditéite méi 
haten an net méi flësseg genuch waren.
Als LSAP ass et eis besonnesch wichteg, dass Fee-
ler an Initiativen an Entscheedungen, déi um Niveau 
vun de Responsabelen an Decideure vun de Banken 
an der Finanzwelt gemaach ginn, op der Sich no 
Gewënn ganz einfach, herno net um Bockel vun der 
ganzer Gesellschaft musse gedroe ginn. Dofir 
mussen déi international Reguléierunge vun de Kre-
dittinstituter kontinuéierlech mat alle Konsequenze 
virugedriwwe ginn, fir eeben dat ze adaptéieren, 
well d’Finanzwelt ganz einfach evoluéiert. Dëst ass 
ëmsou méi wichteg, well mer an engem Kontext 
liewen, deen de Banke Loscht mécht op Spekula-
tiounen: Vill Liquiditéiten um Marché duerch d’Op-
kafprogrammer vun den Zentralbanken, an nëmme 
wéineg sécher Méiglechkeeten, fir Sue wierklech 
esou ze investéieren.
Sou ass ganz rezent, an da kommen ech op e Bei-
spill, am Mäerz vun dësem Joer de Skandal ron-
derëm Archegos Capital Management un d’Dages-
liicht komm. Hei handelt et sech ëm eng Struktur, 
déi d’Verméige vun engem Geschäftsmann verwalt 
huet, andeems se op de Cours vun Aktie speku-
léiert huet, déi si awer guer net selwer am Besëtz 
hat. Au contraire, et si grouss international Banken, 
déi dës Aktie géint eng Kommissioun vun dëser 
Struktur kaaft haten. Wéi de Cours vun dësen Ak-
tien an de Keller gaang ass, haten dunn och déi 
bedeelegt Banke grouss Verloschter. An esou eng 
Bank wéi de Crédit Suisse eleng huet bei dëser Af-
fär iwwer 4 Milliarden Dollar verluer. Dëst Beispill 
weist, datt mer als Legislateur musse vigilent 
bleiwen, wa mer wëlle fir Stabilitéit am Finanzsec-
teur suergen.
Gläichzäiteg muss een awer och am A behalen, datt 
ëmmer méi Privatleit, déi eng gewëssen Épargne 
forcée eeben duerch d’Ëmstänn bei den Zënsen an 
den Investissementer hunn - wa se iwwerhaapt 
d’Méiglechkeet hunn, mat dëser Épargne forcée, déi 
se iwwert déi lescht Joren ugespuert hunn -, sech 
op der Bourse als klengen Investisseur probéieren 
an dobäi de Risiken an och de Lächer an der Regle-
mentatioun vun der Finanzplaz ausgesat sinn.
Si ginn oft onbewosst grouss Risiken an, well se 
sech vu virtuelle Wärunge grouss Gewënner erwaart 
hunn. Kryptowärungen, Blockchain-Technologie, ech 
mengen, et ass ugeschwat ginn, d’Beispill Bitcoin 
ass nach net genannt ginn, mee mir hate jo och Dis-
kussiounen iwwert déi grouss Volatilitéit, déi do ass 
an domadder och dee grousse Risiko vun deenen In-
vestissementer an Engagementer, déi op Bitcoins 
oder an d’Blockchain-Technologië gemaach ginn, déi 
fir den Investisseur ee Risiko duerstellen. An awer 
och zum Beispill d’Presenz vun neien Tradingplatt-
formen, a mir hunn alleguerten Handyen, iPhonen an 
esou weider, wou een op eemol iwwert den iPhone 
kann Aktie kafen a verkafen. Als Beispill vun esou 
enger Tradingplattform wëll ech Trade Republic nen-
nen, wat eng digital Finanzplattform an Däitschland 
ass, fir just déi ze zitéieren.
Ufank des Joers hunn eng ganz Rei Privatleit Aktie 
kaaft vun der Chaîne GameStop, well professionell 
Investisseuren op eng Baisse vun de Valeure vu Ga-
meStop spekuléiert hunn. An dunn hu Privatleit 
massenhaft Aktie vu GameStop kaaft, an doduerch 
ass de Cours vun der Aktie eropgaang amplaz erof. 
Trade Republic war iwwerrascht iwwert déi Situa-
tioun, an dofir hate se wärend e puer Stonnen de 
Kaf vun Aktien iwwer hir Plattform ausgesat. Dat 
huet zum Beispill an Däitschland, well do och ganz 
einfach déi Operatioune gelaf sinn, zu 4.000 Plaintë 
vu Privatleit gefouert, an dës sinn och adresséiert 
ginn un d’BaFin, den Equivalent vun der CSSF.
Dir gesitt also, wéi séier et ka goen. Dir gesitt och, 
wann et vu bausse wéi eng nei Demokratiséierung 
vun der Finanzplaz ausgesäit an ee sech dofir aus-
schwätzt, kann et sech fir dës nei, ech betounen, net 
professionell Investisseure séier als Gefor erausstel-
len, Manktum vun aneren Investissementer.
Här President, mir passen eis Legislatioun mat 
dësem Gesetzestext, wéi gesot, och besser un 
d’Konstrukter ronderëm d’Mammefinanzholdingge-

sellschaften an un déi gemëschte Finanzholdingge-
sellschaften un. Et ass jo net seelen esou, datt 
Instituter just Duechtergesellschafte vun enger 
Mammefinanzholdinggesellschaft sinn. An esou eng 
Duechtergesellschaft kann natierlech net d’Supervi-
sioun vum ganze consolidéierte Grupp garantéieren. 
Aus deem Grond ass et an eisen Aen ouni Zweifel 
och e Schrack no vir, wa mer bei der Zouloossung 
vun engem Institut verlaangen, datt och d’Mammefi-
nanzholdinggesellschaft muss deklaréiert ginn.
Mat der CRD 5 ginn awer och d’Reegele vun der Re-
muneratioun vun de Manager iwwerschafft. Dëst 
betrëfft virun allem d’Eropsetze vum Zäitraum, an 
deem de variabelen Deel vun der Remuneratioun 
dierf zréckbehale ginn.
En anere Prinzip, dee vun der Neutralitéit vun der Re-
muneratioun par rapport zum Geschlecht, ass an den 
Ae vun eiser Partei e fundamentale Schrëtt no vir, 
och well mir hei e Secteur reglementéieren, deen 
nach ëmmer d’Tendenz huet, net ganz gendergerecht 
ze sinn. Mir suergen also mat dësem Gesetzestext 
fir eng ganz Rei Fortschrëtter. Gläichzäiteg hunn ech 
och probéiert, dat e bëssen ze erklären an op déi Ge-
foren hinzeweisen, déi dat och an Zukunft wäert mat 
sech bréngen.
Ech ginn natierlech zu dësem Projet och den 
Accord vun der LSAP-Fraktioun. Ech soen Iech 
Merci.

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Mars Di Bartolomeo, Président de séance.-

Merci och dem Här Haagen. An nächst age-
schriwwe Riednerin ass d’Madamm Josée Lorsché. 
Madamm Lorsché, Dir hutt d’Wuert.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Villmools merci, 
Här President. Ech mengen, wann den Här Mosar 
scho seet, e Projet de loi am Beräich vun de Finanze 
wär komplizéiert, dann ass eppes drun. Ech si 
gewinnt, datt hien déi Projeten ëmmer exzellent ver-
steet, mee ech mengen, déi do Ausso, déi wëllt 
eppes heeschen.
Op alle Fall gëtt engem seng Wichtegkeet awer och 
bewosst, wann een net Spezialist ass, virun allem, 
wann ee sech zréckberifft op d’Kris vun 2008, déi net 
nëmmen d’Finanzspezialisten erlieft hunn, mee all 
Mënsch, deen an eiser Gesellschaft lieft a schafft. 
D’Joer 2008 war e Joer, wat an d’Geschicht ageet, 
eigentlech och, well et verheerend Konsequenzen hat 
op d’ganz Gesellschaft an op d’Politik. An et ass och 
dorop, wou ech just kuerz wéilt agoen.
Dir wësst, datt d’Kris ugefaangen huet mat engem 
sougenannten Tornado am Bankesecteur, deen zu 
enger staarker Rezessioun an den USA gefouert 
huet. Dës huet sech dann natierlech och op Europa 
ausgedeent a schliisslech huet se zu enger mas-
siver Staatsscholdekris an der Eurozon gefouert. 
Dat ass jiddwerengem bekannt an et weess och 
jiddwereen, datt d’Resultat dora bestanen huet, datt 
Griicheland, Irland an eng ganz Rei aner Länner mat 
engem Rettungsschierm a Milliardenhéicht ënnert 
d’Äerm gegraff hu misse kréien.
Parallell dozou gouf an Europa och eng Austeri-
téitspolitik duerchgesat, där hir Auswierkunge vill 
EU-Bierger haut nach spieren. An och déi euro-
päesch Wirtschaft huet sech nach ëmmer net ganz 
vun der Finanzkris erholl. 
Betraff war awer och d’Politik, well och um po-
litesche Plang huet d’Kris hir Spueren hannerlooss: 
Op där enger Säit huet se d’EU derzou motivéiert, 
méi no uneneenzeréckelen, wat jo gutt war, an 
d’Wirtschaftsunioun mat neie Mechanismen ze fes-
tegen - se sinn erkläert gi virdrun -, op där anerer Säit 
hunn d’Eurokris an d’Autoritéitspolitik, mee och 
d’Aart a Weis, wéi dës Politik verschiddene Länner 
opgezwonge gouf, antieuropäesch Ressentimenter 
nei entfacht an den nationalen Egoismen an der EU e 
gewëssenen Opschwong ginn. Dat ass déi negativ 
Säit.Nieft dem verstäerkten Optriede vun éischter 
populistesche Parteien an der EU, déi den Euro am 
Fong ofschafe wollten an d’EU verloosse wollten, 
ass och de Brexit en indirekt Resultat vun där Kris.
Wat Lëtzebuerg ugeet, esou stoung virun allem 
d’BGL am Fokus, déi souzesoen iwwer Nuecht mat 
engem staatlechen Invest vun 2,5 Milliarden Euro 
gerett ginn ass. D’Resultat vun där Rettungsaktioun 
war, datt de Bankdirekter vun där Bank nees roueg 
schlofe konnt - esou wéi deen Här sech deen Dag 
drop ausgedréckt huet. 
Ech géif awer mengen, méi wichteg wéi dem Bank-
direkter säi Schlof war deemools, datt vill Mënschen 
hir Aarbechtsplaz konnte behalen, wuelwëssend, 
datt d’Banke kee Sozialplang opgestallt haten. 
Woubäi et net oninteressant ass, an engem Repor-
tage vum „Tageblatt“ ze liesen - en heescht „Banken 
im Sturm“ -, datt d’Fusioun vun der BGL mat der BNP 
Paribas per Handschlag tëscht dem deemolege 
Finanzminister Luc Frieden a sengem Verhandlungs-
partner Alain Papiasse vun der BNP Paribas bei 
engem Spadséiergang duerch de Stater Park ofge-
maach ginn ass.

Une voix.- Très bien!
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Här President, 

en Deal a Milliardenhéicht per Handschlag am Park 

misst den Här Gramegna sech emol erlaben! Ech 
mengen, Verschiddener géifen op d’Barrikade klam-
men.

Egal wéi, d’Fro, déi sech awer prinzipiell stellt, ass 
déi, ob et am Fall vun engem finanziellen Tornado 
um Staat ass, …

Mme Octavie Modert (CSV).- Hörensagen!

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- … fir de Banke 
Finanzsprëtzen a Milliardenhéicht zoukommen ze 
loossen, fir se virum Ënnergang ze retten - souze-
soen nom Motto „too big to fail“ -, oder ob de Staat 
d’Banke sech selwer iwwerloosse soll a se behan-
dele soll wéi all klenge Schungbuttek, dee riskéiert, 
an d’Faillite ze falen a selwer muss eens ginn.

Béides, Dir Dammen an Dir Hären, ass an eisen Ae 
keng Léisung, well béides huet en negativen Impakt, 
souwuel sozial wéi ekonomesch. Am éischte Fall 
doduerch, datt d’Staatsschold weider wiisst an 
d’Steierzueler fir d’Rettung vun de Banke mussen 
opkommen, wat net hir Aufgab ass. Am zweete Fall 
doduerch, datt d’Banken effektiv kollabéiere gelooss 
ginn, wat e wirtschaftleche Chaos mat sech bréngt 
an domat och de Verloscht vun Aarbechtsplazen.

Besser ass et, et gëtt alles drugesat, fir esou Krise 
vu vireran ze verhënneren, an dozou dréit dëse Pro-
jet de loi dann och bäi. An da wéilt ech an deem 
Kontext och dem Här Guy Arendt Merci soe fir seng 
Gedold, als Rapporter un dësem Projet ze schaffen. 
Dir hutt d’Komplexitéit gutt erkläert. An ech ginn 
awer och dem Här Mosar Recht, wann e seet: „Mer 
brauchen eng Expertis an der Chamber!“ A mir si 
frou, datt mer amgaange sinn, déi Expertis opze-
bauen, esou wéi mer dat och an enger Resolutioun 
virun engem gudde Joer oder scho bal zwee Joer 
all zesummen decidéiert hunn.

Einfach ausgedréckt geet et bei dësem Projet jo 
drëms, de Finanzsystem besser ze reguléieren a 
méi robust ze maachen, d’Risken ze miniméieren an 
esou och d’Biergerinnen an d’Bierger virun de sozia-
len an ekonomesche Konsequenze vu Krisen ze 
schützen. Well och nach haut vill Banke souzesoen 
„too big to fail“ sinn, goufen an den USA, mee och 
an der EU schonn eng Rei Léieren aus der Finanz-
kris gezunn. An deem Sënn sinn dës zwou Direk-
tiven, ëm déi et haut geet, en Deel vun den euro-
päeschen Initiativen, fir de Bankesecteur méi stabill 
a resilient ze maachen.

Den Haaptenjeu ass deen, d’Risken ze reduzéieren 
a gläichzäiteg derfir ze suergen, datt, falls ver-
schidde Banken nees a Schwieregkeete geroden, de 
Steierzueler net méi dofir opkomme muss.

An deem Sënn begréisse mir, datt d’Obligatioune fir 
d’Banke verstäerkt ginn, ënner anerem och um 
Niveau vun de Fonds propres an den Dettes subor-
données, esou wéi d’BRRD II-Direktiv et virgesäit. Ech 
mengen, ech erspueren Iech hei nach méi Detailer 
dozou, well se schonn erkläert gi sinn an d’Zäit leeft.

Bei der zweeter Direktiv, der CRD V, ass de Bilan an 
eisen Aen méi mitigéiert: D’Reegelen um Niveau vun 
de Liquiditéiten, déi d’Banken assuréiere mussen, 
ginn zwar verstäerkt, mee et muss een awer och 
wëssen, datt et esou ass, datt déi meescht Banke 
schonn haut konform mat där Direktiv sinn. Formal 
gesi ginn d’Reegelen allerdéngs méi ambitiéis, wat 
jiddefalls näischt ka schueden.

Da kënnt d’Aféierung vun enger besserer Propor-
tionalitéit, déi prinzipiell begréissenswäert ass, well 
se den administrativen Opwand vun de Banken, 
virun allem vun deene klengen, wäert reduzéieren.

Dir Dammen an Dir Hären, ech kommen zum 
Schluss a wéilt e Lien zu der Pandemie hierstellen, 
vu datt dës Covidkris de Finanz- a Bankesecteur 
dach awer zolitt ënner Drock gesat huet. Duerfir 
menge mir, datt déi europäesch Bankenunioun wei-
derhi gestäerkt a komplettéiert muss ginn, esou 
zum Beispill doduerch, datt d’Erspuernisser vun de 
Biergerinnen a Bierger duerch eng europawäit mu-
tualiséiert Approche nach besser viru Krise ge-
schützt ginn. Ech schwätze vum Système européen 
d’assurance des dépôts, dee schonn 2015 vun der 
Europäescher Kommissioun virgeschloe ginn ass. 
Et ass ze hoffen, Dir Dammen an Dir Hären, datt 
deen Dossier an den nächste Méint virubruecht gëtt 
an datt dann och en Accord wäert fonnt ginn.

Jiddefalls kann nëmmen eng staark europäesch 
Bankenunioun verhënneren, datt d’Steierzueler 
d’Rechnung vun enger Kris musse bezuelen. Dozou 
gehéiert déi rezent decidéiert Reform vum Méca-
nisme européen de stabilité, deen déi néideg 
Finanzmëttelen noutfalls bereetstelle kann, wann 
eng Bank a Schwieregkeete geréit.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, fir enger 
Finanzkris virzebeugen, musse mer awer och a 
virun allem e Finanzsystem schafen, deen der Real-
wirtschaft an dem Allgemengwuel déngt, an net 
ofgekapselt dovu fonctionéiert. Domat mengen ech 
e Finanzsystem, deen net eleng no sengen eegenen 
Interesse fonctionéiert, mee e positive Bäitrag zu 
enger nohalteger wirtschaftlecher Entwécklung 
leescht an d’Wirtschaft bei hirer Transitioun zur 
Klimaneutralitéit ënnerstëtzt.
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Déi nei Cheffin vun der Lëtzebuerger Bourse huet 
deslescht en Interview op RTL ginn - et ass d’Ma-
damm Julie Becker. Si huet et eigentlech op de 
Punkt bruecht. Si sot, ech zitéieren: „D’Finanz muss 
zu deem zréckfannen, woufir se geduecht ass, an 
zwar d’Finanzéierung vun der realer Ekonomie an 
dem Wuelsi vun de Leit.“

M. André Bauler (DP).- Ganz gutt!
Mme Josée Lorsché (déi gréng).- An da si mer 

beim PIBien-être, deen och de Franz Fayot virdru 
genannt huet, wéi en de PNR virgestallt huet. A mir 
kënnen déi Iddi nëmmen ënnerstëtzen. Där Ausso 
kann ech am Numm vun der grénger Fraktioun och 
zoustëmmen an deem Sënn eebe grad, datt mer all 
Investissement, deen am Aklang mat eise Klimazi-
ler ass, musse verduebelen an am beschten nach 
méi multiplizéieren.
(M. Fernand Etgen reprend la présidence.)
Et sinn der elo schonn net wéineg; et sinn der 
éischter ganz vill.
Well wat mer méi déi nohalteg Investissementer 
verduebelen, wat mer d’Klimafinanzrisike méi 
reduzéieren, an dat bedeit och manner Risike fir de 
Finanzsystem generell. De Risiko vun de gestran-
dete Verméigenswäerter, de „stranded assets“, ass 
jiddefalls eng Realitéit, déi mer mussen eescht hue-
len, och zu Lëtzebuerg. An ech sinn iwwerzeegt, 
datt d’Regierung dat net anescht gesäit.
Domat ginn ech den Accord vun der grénger Frak-
tioun a soe Merci fir d’Nolauschteren.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Madamm Lorsché. An als nächste Riedner ass den 
honorabelen Här Roy Reding ageschriwwen. Här 
Reding, Dir hutt d’Wuert.

M. Roy Reding (ADR).- Merci, Här President. Och 
vun der ADR-Säit fir d’éischt emol e ganz 
häerzleche Merci un de Guy Arendt, deen et wierk-
lech op eng magistral Aart a Weis fäerdegbruecht 
huet, en extreem komplexen Text ze resuméieren, 
soudatt all Bierger e ka verstoen.
De Guy Arendt sot: „D’Bankereglementatioun ass 
net ëmsoss.“ Dat ass richteg. Mir mussen awer op-
passen, et ass schonn ugeklongen, datt d’Banken 
hir Rentabilitéit net verléieren. An do hu mer a 
leschter Zäit alarméierend Noriichte kritt aus Lëtze-
buerger Bankekreesser.
Wann den „know your client“ an d’Reglementatioun 
an ëmmer nei Texter en Opwand mat sech bréngen, 
deen net méi ka gedeckt gi vun de Revenue vun de 
Banken, dann hu mer iergendwann eng Kéier hei zu 
Lëtzebuerg keng Bankeplaz méi. An ech wëll e 
Beispill ginn, e ganz einfacht Beispill:
Eng Gesellschaft huet entre autres an hirem Objet 
social - entre autres! - e klengen Deel, Agent de 
joueurs de football ze sinn. Déi Gesellschaft kann 
zu Lëtzebuerg bei kenger Bank méi e Kont op-
maachen. „Agent de joueurs!“ Rout Luuchten! „Nee, 
maache mer net, maache mer net!“ Wat mécht se? 
Se muss op Onlinebanken auswäichen, op auslän-
nesch Banken. Dat ass keng gesond Situatioun.
Ech hunn en anert Beispill: Elo, en prévision vu 
GRECO- (ndlr: Groupe d’États contre la corruption) a 
GAFI- (ndlr: Groupe d’action financière sur le blan-
chiment de capitaux) Visitten an esou weider, ginn 
Nottären hei zu Lëtzebuerg strofrechtlech poursui-
véiert, well se Vente en l’état futur d’achèvement 
vun Appartementer gemaach hunn u Leit, déi aser-
baidjanescher Nationalitéit sinn - déi hei liewen, déi 
hei hir Firma hunn, déi hei hir Autorisatiounen 
hunn -, just well et Aserbaidjaner sinn. Dat ass eng 
Häresie! Dat ass Rassismus, dat ass Rassismus op 
d’Nationalitéit hin!
Déi Leit, déi Bénéficiaire-économiquë sinn zu ken-
gem Moment poursuivéiert ginn, zu kengem Mo-
ment gouf hinne virgehäit, datt se Blanchiment géife 
maachen, an déi Nottären, déi ganz simpel Vente en 
l’état future d’achèvement gemaach hunn, gi 
strofrechtlech poursuivéiert. Esou kënne mer net 
virufueren!
De Claude Haagen huet mat Recht higewisen op 
d’Risike vun Tradingplattformen, vu Börseplattfor-
men an esou weider. Deen eenzege Problem ass, 
dat ass net den Objet vun dësem Text.
(Interruption)
Mee et war awer gutt mentionéiert.
Dann zum Josée Lorsché. Ech hätt ni geduecht, datt 
ech mech hei op der Tribün eng Kéier misst zum Af-
fekot maache vum Luc Frieden. Mee wéi de Luc 
Frieden 2008 déi Kris gemanaged huet, op Hand-
schlag oder net op Handschlag, huet en Aar  -
bechtsplaze gerett an en huet virun allem och d’Er-
spuernisser vun de Cliente vun der BGL a vun der BIL 
gerett. Ech wëll net wëssen, wou mer haut wieren, wa 
mer de Luc Frieden deemools net gehat hätten a 
wann deen déi Kris net esou magistral - magistral! -
gemeeschtert hätt! Dat muss een einfach soen.

Une voix.- Très bien!
M. Roy Reding (ADR).- Wéi gesot, et goung net 

nëmmen ëm Aarbechtsplazen, et goung och ëm 

d’Epargne vun de Leit. A wéi vill Leit, déi eis elo no-
kucken, haten deemools e Verméigen op der BGL 
oder op der BIL stoen a se kruten dat duerfir gerett?
Op Gender a gréng ginn ech net an, dorëmmer geet 
et net. Mir wëllen alleguerte stabill Banken, mee, 
wéi gesot, Här Minister, ech weess, et ass och ganz 
oft europäeschen Drock, mee d’Grenze sinn er -
reecht fir d’Banken.
Ech soen Iech Merci.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Reding. A leschten ageschriwwene Riedner ass 
den honorabelen Här Sven Clement. Här Clement, 
Dir hutt d’Wuert.

M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här President. 
Léif Kolleeginnen a Kolleegen, haut stëmme mer 
iwwer en extreem techneschen Dossier of. An ech 
wäert Iech hoffentlech net ze vill langweilen, wann 
ech all déi Buschtawen an all déi Akronymmen do 
nach eng Kéier benotzen. Et geet hei jo nämlech ëm 
déi fënneft CRD-Direktiv an déi zweet BRRD-Direktiv, 
déi sollen ëmgesat ginn.
Do si scho vill „R“en dran. Et sinn och vill „D“en 
dran, wann een dat esou kuckt. Also u sech hu mer 
nëmmen den Ufank vum Alphabet gekuckt. Mee 
dozou komme mer méi spéit dann nach eng Kéier.
Do dernieft ginn et awer och nach punktuell Änne-
rungen, déi fir d’Ëmsetzung vun engem Reglement, 
an dat ass dann d’CRR-Reglement, néideg sinn -
erëm ganz vill „R“en a mir hunn och nach en „C“ 
erëm ënnerbruecht. Bon, dat si vill Buschtawen, dat 
seet de Leit dobaussen häerzlech wéineg, an awer si 
se fir de Finanzsecteur immens wichteg a gi vu ganz 
villen Acteuren um Terrain scho laang erwaart.
An ech erënnere mech, datt ech, wéi ech op der Uni 
war, e Cours hat iwwer Bankenaufsicht, wou et dee-
mools nach ëm d’Ausschaffe vun de Basel III-Re-
commandatioune goung. Elo haut mam CRD V gi 
mer da Basel III an nationaalt Recht ëmsetzen. Datt 
Basel mëttlerweil schonn erëm méi wäit ass an un 
deenen nächsten Iteratiounen net nëmme geschafft 
huet, mee se och schonn zum Deel arrêtéiert huet, 
dovu wëlle mer guer net schwätzen. Do wäerte mer 
dann iergendwann warscheinlech CRD VI, VII, VIII 
an ech weess net wéi vill gesinn, fir datt mer dann 
nei Reegelen, nach méi streng Reegele wäerten an 
d’Gesetzer festschreiwen.
D’Festleeë vum Verhältnis vun Eegekapital vis-à-vis 
vu Risiko-Uléien war u sech schonn, an do komme 
mer dann erëm op d’Zäit, fir 2018 virgesinn. D’Capi-
tal Requirements Directive hätt u sech scho sollen 
den 31. Dezember 2020 ëmgesat ginn. D’EU huet 
sech als Éischt Zäit gelooss a Lëtzebuerg dunn 
och. Mee ech sot, et ass en techneschen Dossier, 
dee klengen Delai kann een hei definitiv verzeien. 
Also et ass net …

M. André Bauler (DP).- Dir sidd wierklech gene-
réis.

M. Sven Clement (Piraten).- Ech si ganz generéis 
haut, Här Bauler. Et ass awer och en Dossier, wou 
engem de Kapp e bëssen dämpt, wann ee probéiert, 
en am Detail ze zerplécken.
Et ass wichteg, déi Virschrëften hei festzehalen. An 
ouni si si vill riskant, ze riskant Businessmodeller am 
Finanzsecteur ze laang méiglech gewiescht - an 
deelweis besti se nach ëmmer. Beispillsweis musse 
verschidden Acteuren am Finanzsecteur jo net no 
deene selwechte Reegele spillen, sou wéi déi 
systeemrelevant „too big to fail“. Dëst ass engersäits 
ze verstoen, well duerch den CRD IV deelweis ze vill 
vun deene klengen Instituter gefrot gouf - dat 
heescht, hei maache mer deelweis och Marche ar-
rière a mir soen: Wann een e bësse méi kleng ass, da 
gëlle méi allegéiert Reegelen - a well se deelweis 
awer net kënnen déi Sécherheetsvirkéierungen treffe 
wéi déi grouss Boîten. Och dat ass ze begréissen.
An awer muss hei en An dropgehale ginn, well just 
well en Institut all Krittär vum Artikel 4 vum CRR II er-
fëllt an duerfir nëmmen e Minimum u Sécherheets-
mesurë muss treffen, heescht et net, datt et egal wier, 
sollt dës Boîte musse Faillite umellen. Esou eng Fail-
lite kéint nämlech trotzdeem déi kleng Uleeër treffen, 
déi aktuell wéinst den niddregen Zënsen hir Suen net 
méi einfach esou um Spuerkont stoe loossen, mee op 
der Sich sinn no méi rentabele Finanzproduiten. An do 
kënnt da mat der Tangente och e bëssen dat an 
d’Spill, wat virdrun hei schonn ugeschwat gouf. 
Da komme Kryptowärungen, wou ech ganz kloer wëll 
soen: Dat ass kee Spuerproduit, dat ass en héich 
spekulative Produit. An däers muss sech och jidd-
weree bewosst sinn. Dat heescht awer net, datt mer 
eppes solle verbidden, just well et héich spekulativ 
ass, mir sollte just de Leit wierklech ganz bewosst 
maachen, ëm wat et hei geet. Dat si Spekulatiouns-
produiten, an däers muss ee sech bewosst sinn.
Et soll een also net Suen, déi ee muer brauch, fir säi 
Prêt zréckzebezuelen, a Bitcoins investéieren. Et soll 
een net Suen, déi een iwwermuer brauch, fir seng 
Pensioun ze garantéieren, an Ether uleeën. An all déi 
aner Coins, vun Dogecoins bis hin zu Altcoins, soll 
een do dann nëmme benotzen, wann een och d’Suen 
op der Säit huet, fir déi Perten ze verkraaften.

E weidere Schrëtt, dee mat dëser Direktiv geholl gëtt 
an deen ech gär géif uschwätzen, ass d’Opstelle vu 
Mammegesellschaften, sollten zwee oder méi 
Finanzinstituter an der EU ugesidelt sinn. Oft huet 
d’EU nëmme begrenzte Kontrollméiglechkeeten, well 
d’Mammegesellschaften einfach net um EU-Terri-
toire sinn. Dat ass e Problem, dee mer net nëmmen 
an der Finanzwelt gesinn, dee mer am Moment och 
reegelméisseg am Big Tech gesinn, wou dann 
d’GDPR ëmgaange gëtt einfach doduerjer, well mer 
keen hei an Europa ze gräife kréien. Duerfir ass et 
gutt, datt d’Global Players, déi iwwer 40 Milliarden 
Euro Assets, also Verméigen, hunn an déi op 
d’mannst zwou Duechtergesellschaften an der EU 
hunn, elo mussen eng EU-Mammegesellschaft grën-
nen, déi d’Hand iwwer hir Geschäfter hei an der EU 
hält. Och do gëtt et erëm e ganz pregnanten Akro-
nym, erëm dräi Buschtawen: den IPU, den „interme-
diate EU parent undertaking”.
Et ass ze begréissen an et wär ze hoffen, datt dat 
an Zukunft - ech hunn d’GDPR ugeschwat - vläicht 
och op aner Firmekonstrukter kéint ugewannt ginn, 
fir esou eng gewësse Kontroll och ënnert dem euro-
päesche Gesetz ze garantéieren.
Här President, ech wéilt awer nach op e weidere 
Punkt an dësem Gesetz agoen, dee mech dann 
awer e bëssen iwwerrascht huet. Et handelt sech 
dobäi ëm de Saz: « Les politiques et pratiques de 
rémunérations visées sont neutres du point de vue 
du genre. »
Elo hat ech a menger Naivitéit dach tatsächlech 
gemengt, datt mer esou eppes schonn am Code de 
travail stoen hätten; an effektiv, am Artikel 225-1 
vum Code de travail steet et. Duerfir verstinn ech 
net - an do war de Staatsrot a sengem éischten 
Avis der selwechter Meenung -, firwat een esou 
eppes nach eng Kéier extra misst fir de Finanzsec-
teur festhalen. Fanne mer, datt de Finanzsecteur 
nach eemol extra misst drop higewise ginn, datt se 
sech missten un d’Gesetz, nämlech de Code de tra-
vail, halen an datt Männer a Fraen déi selwecht Pai 
a Boni misste kréien? A wa jo, firwat?
Mir gesi jo, datt den Gender Pay Gap trotz legalem 
Kader nach ëmmer eng Realitéit ass. Duerfir sollte 
mer net probéieren, de Problem mat weidere Geset-
zesartikelen ze reegelen, mee kucken, datt och de 
leschte Patron sech endlech dorun hält. Mir 
mussen d’Leit dobausse weiderhi fir dëst Theema 
sensibiliséieren an d’Patronen an d’Aarbechter ge-
nausou wéi d’Aarbechterinnen an d’Patronnen 
iwwer hir Rechter a Flichten informéieren. Well 
eleng mat engem Saz an engem Gesetzestext ass 
et leider net gedoen. Hei ass e kontinuéierlecht 
Engagement vun allen Acteuren an Actricë gefrot.
D’Piraten sti fir Gläichberechtegung tëscht de Ge-
schlechter, an dat heescht och, datt den Gender Pay 
Gap eng Saach vun der Vergaangenheet muss sinn. 
Alles anescht ass eng ongerecht an ongerechtfertegt 
Diskriminatioun op Basis vum Geschlecht.
Här President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, mat 
der sougenannter Barnier-Reform vun 2014 hat 
d’EU schonn e wichtege Schrëtt gemaach, fir Sé-
cherheetsstandarden, wat d’Finanzinstituter ugeet, 
opzestellen. Och mat dësem Text geet Lëtzebuerg 
mat op de Wee vun nach méi eenheetleche Reege-
lungen an der EU.
Mir Piraten ënnerstëtzen all Schrëtt a Richtung méi 
Sécherheet am Finanzsecteur. Mir hu spéitstens 
2008 gesinn, datt de Marché eeben net alles eleng 
ka reegelen an datt de Staat muss punktuell Virgabe 
maachen, fir esou ze evitéieren, datt herno eis ganz 
Wirtschaft ënnert den Entscheedunge vun Eenzelne 
leide muss. Mat dësen EU-wäite Spillreegele suerge 
mer fir méi Sécherheet fir d’Verbraucher, mee och fir 
méi Sécherheet fir d’Finanzinstituter, well jidderee 
muss sech un déi selwecht Reegelen halen, muss 
Eegekapital op d’Säit leeën a muss eng Mammege-
sellschaft grënnen, falls d’Aktivitéiten an der EU 
iwwert de genannte 40 Milliarde leien. An aus all 
dëse Grënn stëmmen d’Piraten dëse Projet haut mat.
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Clement. 
D’Regierung huet d’Wuert, den Här Finanzminister 
Pierre Gramegna.
Prise de position du Gouvernement

M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hären 
Deputéiert, merci fir dës gutt Diskussioun. Ech 
mengen, hei si ganz vill Aspekter zum Virschäi 
komm. Ech wäert verschiddener kënnen opgräifen, 
net alleguerten, well soss misst ech ze laang 
schwätzen. Ech géif natierlech gären och ufänken, 
andeem ech dem Guy Arendt villmools Merci soe fir 
de mëndlechen a schrëftleche Bericht, fir seng 
exzellent Introduktioun iwwert d’Kris vun 2008, déi 
dat Ganzt an dee richtege Kontext gesat huet, an och 
fir d’Prezisioun, mat där en e Resümmee fäerdeg-
bruecht huet iwwert dës komplizéiert Legislatioun.
Ech sinn, fir et elo mol esou e bësse pauschal ze 
soen, absolutt net domat d’accord ze soen, dass dat 
doten en technesche Projet ass. Wann eppes esou 
vill Impakt huet op eist Liewe wéi de Fonctionnement 

vun de Banken, da kann een dat net en technesche 
Projet nennen. En technesche Projet ass een, dee 
komplex Saachen a sech huet, mee dee keng riseg 
Konsequenzen huet. Dat heiten ass een, deen exi-
géiert, dass ee sech mat Notioune familiariséiert, 
mee fir eppes ze erreechen, wat fundamental ass fir 
d’Fonctionnement vum Finanzsystem. Et ass also 
ganz bestëmmt keen technesche Projet - op jidde 
Fall esou, wéi ech dat Wuert verstinn.
(Interruption par M. André Bauler)
An dat hunn Är Interventiounen alleguerte bewisen.
Ech wëll da fir d’éischt e puer Wuert soen iwwert 
d’Union bancaire a wéi Europa op d’Finanzkris vun 
2008 reagéiert huet. Do ass sech effektiv virgeholl 
ginn, eng europäesch Léisung zu där Problematik 
ze fannen. An ech muss Iech soen, ech sinn do 
dragesprongen, wéi mer dat zu Lëtzebuerg ëmmer 
maachen, an d’kaalt Waasser gehäit ze ginn. Mäin 
éischte Conseil ECOFIN, deen ech hat, dee war am 
Dezember 2013, also e puer Deeg, nodeems ech Fi-
nanzminister gi sinn. An dat ass deen, wou d’Ban-
kenunioun adoptéiert ginn ass.
Et war och um zwielef Auer Mëtternuecht fäerdeg 
an do hu mer och Schampes gedronk. Do hunn ech 
bei mir geduecht a mengem klenge Kapp: Mee dat 
ass wierklech eppes Fäines, deen ECOFIN hei. 
Kaum bass de eng Kéier dobäi a schonn ass alles 
geléist, scho gëtt Schampes gedronk.
(Hilarité)
A säitdeem sinn ech beschäftegt mat där Banken-
unioun. An ech kann Iech soen, dat heiten ass erëm 
eng Kéier nëmmen eng Etapp. Et ass eng komplex 
Matière an déi evoluéiert ganz séier. An ech sinn 
iwwerzeegt, dass ech an deenen nächste Méint 
erëm wäert hei virun Iech stoen, fir iwwer eng Evo-
lutioun vun där ganzer Matière ze schwätzen.
Wa mir elo keen esou ee grousse Finanzzenter bei 
eis doheem hätten, wa mer net 125 Banken hei usäs-
seg hätten, wa mer net eng Fongenindustrie hätten, 
wéi mer eng hunn, an esou weider an esou fort, kéint 
een dat heiten och e bësse beschmunzelen. Mee dat 
hei ass fir eis Wirtschaft extreem wichteg. Mee et 
ass och extreem wichteg - an dat ass vu ville vun 
Iech gesot ginn - fir den Deposant, fir d’Clienten, déi 
jo gären hätten, dass hir Depoten, hir Placementer 
assuréiert sinn an dass keng Fraudë geschéien, dass 
keng massiv Schemaen opgesat ginn, wéi mer der 
vill an der Vergaangenheet gesinn hunn.
De leschte positiven Developpement, deen an der 
Bankenunioun komm ass - an, ech mengen, et ass ee 
vun Iech, deen dat och gesot huet -, dat ass, dass am 
November vum leschte Joer decidéiert ginn ass, 
dass den Europäesche Stabilitéitsmechanismus, den 
ESM, elo déi lescht Garantie ass hannert de Banke-
garantië selwer.
Et ass esou, dass mer an der Bankenunioun dräi Pi-
lieren hunn. Ee vun de Pilieren ass, dass d’Banken 
dann elo iwwer eng Period vun aacht Joer selwer e 
Fonds de résolution speisen an dass da mat deem 
Fonds de résolution soll derfir gesuergt ginn, dass 
justement net de Contribuabel, net den Deposant 
soll blechen, wann eng Bank faillite geet, mee dee 
Fonds de résolution, dee nëmme vu Banke gespeist 
gëtt. An am November vum leschte Joer hu mer e 
Kompromëss fonnt no jorelaangen Diskussiounen, 
dass den ESM hannert deem Fonds de résolution 
nach eng additionell Garantie duerstellt. An den 
ESM, wéi mer all wëssen, fonctionéiert ganz gutt, 
soudass d’Deposantë vun der ganzer Unioun elo en 
duebele Schutz hunn, dee vum Fonds de résolution 
an dee vum ESM.
Dat illustréiert dann och dat, wat mer an der Dis-
kussioun virdrun haten, wéi ech de Plan de stabilité 
et de relance virgestallt hunn, dass d’Banken en 
Deel vun der Léisung sinn, fir dass eis Wirtschafte 
gutt dréinen. Nun hunn ech héieren, an ech kann 
dat och novollzéien, dass d’Banken an den Ae vu 
Verschiddenen nëmmen do sinn oder nëmmen do 
sollte sinn, fir Projeten ze finanzéieren a fir déi reell 
Wirtschaft ze ënnerstëtzen. Dat mécht d’Bankewelt, 
jo. Dat mécht och d’Fongenindustrie. Mee mir 
mussen eis jo awer grad zu Lëtzebuerg bewosst 
sinn, dass d’Finanzwelt haut méi wéi dat ass, vill 
méi wéi dat. An et ass op där Basis, wou ganz vill 
Aktivitéiten hei zu Lëtzebuerg fonctionéieren.
Wann d’Banke just nëmme géifen Emprunten, 
Prêten ausdeele fir d’reell Wirtschaft, majo da wär 
de Stellewäert vun deem Secteur zu Lëtzebuerg an 
der ganzer Welt vill méi kleng. Lo kann een dat 
bedaueren oder gutt fannen, mee et muss een et 
ëmräissen, et muss een et reglementéieren. An 
duerfir ass d’Reglementéierung vun der Bankewelt 
esou komplizéiert.
An deem Projet, deen hei ass, ass de Conseil d’État 
vill intervenéiert. Et ass natierlech senge véier Op-
position-formellë Rechnung gedroe ginn. En hat och 
déi eng oder déi aner méi generell Remark, wouvun 
eng zréckbehale ginn ass, wéi och de Rapporteur eis 
erkläert huet. Mir bréngen et heimat fäerdeg, dass 
eng Rëtsch vu Saachen, déi bei eis méi a Circulairë 
waren oder a Praktike vun der CSSF, elo an d’Gesetz 
geschriwwe ginn. Dat ass gutt fir d’Transparenz, dat 
ass gutt fir d’Sécurité juridique.
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Mir konnten déi Loi de garantie vum Fonds de ga-
rantie des dépôts Luxembourg, vum FGDL, hei dann 
net maachen, well de Conseil d’État exigéiert, dass 
eng Loi spéciale soll gemaach ginn. Mee da wäerte 
mer dat maachen.
Wann ech versichen, all déi Dispositiounen ze resu-
méieren, géif ech soen, dass mer hei zwou Katego-
rië vu Moossnamen am Gesetzestext hunn: Mir hu 
Moossnamen, déi d’Stabilité financière souwuel op 
EU-Eebene wéi zu Lëtzebuerg stäerken, a mir hunn -
an dat ass och vun deem engen oder deem aneren 
ënnerstrach ginn - Mesuren, déi méi Flexibilitéit a 
Proportionalitéit erabréngen. Nu kann een doranner 
eng Contradictioun liesen. Ech mengen, dat ass 
awer net de Fall.
Do, wou d’Stabilité financière gestäerkt gëtt, dat 
ass ënner anerem an der Interaktioun zwësche Mam-
menhaiser a Filialen. Dat ass fir Lëtzebuerg e funda-
mentale Punkt, fir deen ech mech all Dag an all 
Mount zu Bréissel schloen, well do en Drang besteet, 
fir en fait de Mammenhaiser esou vill Flexibilitéit wéi 
méiglech ze ginn. A mir hunn drënner gelidden 
2008/2009. Et kann een iwwert d’Circonstancen, wéi 
d’Regierung deemools d’Banke gerett huet, epilogéie-
ren, mee Gott sei Dank sinn déi Banke gerett ginn!

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- Gott 

sei Dank sinn déi Banke gerett ginn! An deemools 
hu mer geléiert, dass ee muss ganz gutt oppassen, 
wat an de Filiale geschitt. Well wann een net gutt 
oppasst, dann decidéiert d’Mammenhaus eleng, 
wat geschitt. An dat kann et dach net sinn!
An dofir schloen ech mech, kann ech Iech soen, a 
Lëtzebuerg schléit sech a koordinéiert och d’Po-
sitioun vun alle Länner, déi wéi mir vill Filialen op 
EU-Niveau hunn. An dat ass en Theema, wat nach 
haut ganz aktuell ass. Et gëtt meeschtens mat 
deem engleschen Numm „home/host“ zitéiert, 
eeben déi Länner, wou d’Maison-mère ass, an déi 
Länner, wou d’Filialen dra sinn.
An hei an deem heite Gesetz gëtt schonn zum Deel 
derfir gesuergt, dass, wann eng Bank Schwiereg-
keeten huet, dat besser geléist gëtt, wéi d’Filial 
dann och muss gerett ginn oder wéi d’Maison-mère 
der Filial muss hëllefen, et vice versa.
Dat sinn also guer keng theoreetesch Saachen, déi 
hei diskutéiert ginn. Well wann eng Bank Schwie-
regkeeten huet oder wann eng Filial Schwieregkee-
ten huet, da sinn dat ganz konkreet Saachen.
Et sinn och Flexibilitéiten a Proportionalitéiten 
dran. Dat ass, mengen ech, fir Lëtzebuerg och eng 
gutt Saach, dass Banken, déi méi kleng sinn, jo 
dann awer net mussen eng Laascht droen, eng 
bürokratesch Laascht, wéi eng Bank, déi all Aktivi-
téiten huet, déi universell ass. D’Flexibilitéit kënnt, 
mengen ech, dem Secteur zegutt.
Zum Schluss géif ech dann nach op déi eng ..., also 
bevir ech op déi eng oder aner Remarken ze 
schwätze kommen, déi Dir gemaach hutt, fir och 
méi komplett ze sinn op der Union bancaire: Do hu 
mer nach een Deel vun den dräi Piliere vun der 
Union bancaire, deen net genuch fortgeschratt ass, 
an dat ass d’Garantie des dépôts au niveau euro-
péen. An deenen dräi Piliere vun der Union ban-
caire: De Fonds de résolution, dee steet, do hu mer 
jo elo d’Garantie additionnelle vum ESM; dann hu 
mer de Système de supervision commun, dat ass 
d’Supervisioun, déi d’Europäesch Zentralbank 
mécht vun de systeemesche Banken; an dann dat 
drëtt ass d’Garantie des dépôts, dat ass de Moment 
nach nëmmen um Niveau national organiséiert an 
do feelt also den europäesche Prabbeli. Verschidde 
Länner striewe sech dergéint an dofir si mer eis 
nach ëmmer net eens iwwert deen drëtte Pilier.
Dat ass also dat Urgenst, wat misst geléist ginn. 
Wann d’Garantie des dépôts dann eng Kéier an den 
Asaz kënnt op europäeschem Niveau, dann hätte 
mer, mengen ech, gutt geschafft an eng Union ban-
caire, déi vill méi komplett wär. Dat ass op jidde 
Fall d’Positioun, déi Lëtzebuerg verteidegt.
Op déi Fro vum Här Mosar: Conseil de résolution, 
dee gëtt et schonn. An duerch déi heiten Direktiv 
geschéien eng Rëtsch Saachen, ënner anerem ef-
fektiv, dass, wann ee méi wéi eng Filial huet, een 
déi muss an eng IPU setzen, dat ass richteg. An hei 
ass och virgesinn, dass, wann een da Filiale 
baussent der EU huet, am Fall vu Resolutiounen ass 
elo e Mechanismus en place gesat ginn, dass d’De-
cisiounen, déi dann an der EU geholl ginn, kënnen 
an État-tiersen ëmgesat ginn.
Dat ass awer eng ganz komplex Matière. Wann do 
en Interêt besteet, steet de Ministère och zur Verfü-
gung, fir dat ze erklären oder auszediskutéieren. 
Ech mengen och net, dass do elo de Moment e kon-
kreete Problem dran ass. Mee ech mengen, et ass e 
Sujet, dee muss suivéiert ginn.
Zur Problematik FinTech, Blockchain, Cryptomon-
naien, do kann ee vun deene ville Saachen, déi hei 
gesot gi sinn, an entgéigegesate Richtunge goen. 
Wou ass den Dénominateur commun? Ech stëm-
men deenen zou, déi soen: Mir kommen net 
laanscht déi Cryptomonnaien an déi Blockchain, déi 
gëtt et. Blockchain oder Distributed Ledger Techno-

logy, wat méi generell ass, dat ass eeben eng Tech-
nologie iwwert …, déi gëtt et, déi kann een am 
Bankesecteur gebrauchen, déi kann ee fir vill aner 
Saache gebrauchen. Déi ass einfach do. Dat ass e 
Reseau, deen eng Distributioun organiséiert vun 
den Informatiounen, déi iwwregens ganz kloer no-
verfollegt kënne ginn, déi also traçabel sinn.
Dofir ass ... Op där enger Hand si Leit, déi soen, dat 
facilitéiert de Blanchiment. Anerer soen awer, dass 
déi Technologie et grad erlaabt, en Traçage ze maa-
chen, dass se also justement de Blanchiment ka 
konteren. Sou einfach ass, mengen ech, déi Distinc-
tioun net. An da musse mir als Lëtzebuerg dat 
ëmmer kucken als eng Opportunitéit fir d’Entwéck-
lung vun eiser Finanzplaz. Dofir hu mir jo schonn 
zwee Gesetzestexter gemaach, wat d’Unerkennung 
an eisem Gesetz, an eiser Gesetzgeebung ass vun 
Transaktiounen, déi iwwer Blockchain gemaach ginn, 
haaptsächlech wann Obligatiounen erausgi ginn 
oder verdeelt ginn.
Dat ass en Ufank. Do muss an do wäert och nach 
méi geschéien an och do kënne mer nëmme Schrëtt 
fir Schrëtt dat maachen, well dee ganzen Domän 
immens evoluéiert.
Ech mengen, et muss ee versichen, an deem 
Domän un der Spëtzt ze sinn. Dat maache mir och. 
Als Finanzministère suivéiere mer dat ganz no. Mir 
hu jo och d’Luxembourg House of Financial Techno-
logy, d'LHoFT, virun dräi, véier Joer an d’Liewe ge-
ruff. Dat fonctionéiert ganz gutt. Do si 75 Entrepri-
sen dran ugesidelt. Verschiddener vun deene si 
schonn erëm eraus a si méi grouss an hu vill Suc-
cès an hunn eis op d’Weltkaart gesat an deem 
Domän. Mir mussen däers méi maachen. Mee et 
ass kloer, et ass ëmmer en Defi vun der Reglemen-
tatioun, deen dat matbegleet. An dat kann och nëm-
men um europäeschen Niveau geléist ginn. Lëtze-
buerg kann do schwéier eppes eleng maachen.
Dat bréngt mech awer dozou ze soen, dass d’Euro-
päesch Zentralbank amgaangen ass, op engem 
Euro digital ze schaffen, an eis seet an eis all sechs 
Méint dorobber brieft am ECOFIN, dass dat extreem 
komplex ass an dass se sech do e puer Joer ginn, 
fir dat ze reegelen. Do ass et wichteg, dass ee 
weess, dass China do d’Course un der Spëtzt mécht, 
dass si dat scho säit véier, fënnef Joer maachen, 
studéiert hunn an dass se dëst Joer Pilotprojete 
wäerte maachen, fir en elektronesche Yuan ze ge-
brauchen.
Dir gesitt also, dass hei um Weltniveau vill driwwer 
nogeduecht gëtt. Verschiddener ... En avance sinn 
interessanterweis an deem heiten Domän d’Chinee-
sen, aus engem Grond, deen een och ganz novollzéie 
kann: Si wëllen natierlech iwwert deen dote Wee aus 
hirer Devise eng méi wichteg maache wéi anerer.
Ech schléissen dann of mat der Finance soute-
nable. Ech si ganz averstanen, dass mer dat sollen 
zu Lëtzebuerg pushen an ënnerstëtzen, eis de rich-
tege Kader ginn. Mir hunn eis jo am September e 
Sustainability Bond Framework ginn. Dat ass eng 
Weltpremière. Mir hunn dee Kader opgebaut op 
d’Taxonomie vun Europa, op d’Prinzipper vun der 
International Capital Market Association. Déi hält 
och alleguerten déi 17 Ziler vum Développement 
durable an. Mir hunn also hei e Kader geschaaft, 
deen en fait och fir aner Länner e Standard kéint 
sinn, fir sech dorunner ze inspiréieren. Mir sinn och 
eng vun den Topfinanzplazen am Financement sou-
tenable. Mir wäerten dat och weider pousséieren.
An ech sinn eens mat Iech, de Financement soute-
nable ass inevitabel an ass indispensabel, wa mer 
wëllen eis Klimaziler erreechen, net nëmme mir als 
Lëtzebuerg, alleguerten d’Länner. Déi eenzeg Aart a 
Weis, fir Klimaziler ze erreechen, ass, andeem de 
Bankesekteur an d’Fongenindustrie an d’Assurancen 
eis hëllefen, de Staaten, déi dat jo wëlle maachen, 
déi néideg Trilliounen ze fannen, fir d’Investissemen-
ter ze tätegen, fir dass mer kënnen d’Klimaziler er-
reechen.
Ech freeë mech, dass mer hei esou eng grouss 
Zoustëmmung hunn zu dësem Gesetz, dat alles 
anescht wéi technesch ass.
Villmools merci.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools 

dem Här Finanzminister Pierre Gramegna. An da 
Parole après ministre fir den Här Laurent Mosar.

M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, merci, Här Pre-
sident. Och merci dem Finanzminister. Ech géif 
soen, ech ka bal alles ënnerschreiwen, wat e gesot 
huet. Et ass just eng Fro, op déi e mer nach net 
geäntwert huet, déi, mengen ech, awer och wichteg 
ass, dat ass déi iwwert d’Iwwerreglementatioun, 
wou ee muss oppassen, notamment op EU-Niveau. 
An do huet e mer net drop geäntwert. Do wär ech 
awer frou, wann ech vläicht och op dee Volet nach 
eng Äntwert géif kréien.
An dann erlaabt mer awer, Här President, nach eng 
Kéier op d’Ausso vun der Madamm Lorsché ze rea-
géieren. Ech muss Iech soen, ech souz hei, ech hu 
bal gemengt, ech kéint mengen Oueren net méi 
richteg trauen, wéi ech do verschidden Aussoen 
héieren hunn, an ech sinn duerfir och ëmsou méi 

frou, datt den Här Finanzminister do direkt 
reagéiert huet par rapport zu der reeller Wirtschaft. 
Ech weess net, wat déi gréng Kolleege wëllen, ob 
déi just nach wëllen eng Finanz- a Bankewelt, déi 
just fir eng reell Wirtschaft do ass, dann hu se 
eppes net verstanen, wat déi Finanzplaz ubetrëfft. 
Duerfir sinn ech ganz frou, Här Finanzminister, datt 
Dir do kloer an däitlech geäntwert hutt.
An da wëll ech och nach eng Kéier der Madamm 
Lorsché soen, déi hei op e bëssen esou eng iro-
nesch Aart a Weis iwwert d’Bankerettung geschwat 
huet: Ech sinn haut a mäi Grupp ass haut nach 
stolz, datt déi deemoleg CSV/LSAP-Regierung 
schnell reagéiert huet ënner engem Finanzminister 
Luc Frieden!

M. Roy Reding (ADR).- Am Accord mat allen 
Deputéierten.

M. Laurent Mosar (CSV).- Well, Madamm 
Lorsché, mir wären haut net an där Situatioun, an 
där mer sinn, wann dat deemools net geschitt wär!

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Mosar. 

An da ginn ech d’Wuert direkt un d’Madamm 
Lorsché fir Fait personnel.

Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Also merci, Här 
President. Ech stellen ëmmer erëm fest, dass den 
Här Mosar en aussergewéinlecht Talent huet, fir 
engem d’Wierder am Mond ze verdréien.
(Brouhaha)
Dat ass eng vu senge Spezialitéiten.
Ech hunn a menger Ried en Artikel zitéiert aus dem 
„Tageblatt“, wou déi ganz Episod e bëssen ironesch 
duergestallt ginn ass. Meng Haaptaussoe waren 
déi, datt mer frou waren, datt Aarbechtsplazen 
erhale gi sinn, datt den ekonomesche Chaos 
verhënnert ginn ass. An ech hunn an deem Sënn 
den Här Frieden net fir eng Minutt a Fro gestallt. Et 
ass ëm d’Manéier gaangen, wéi deemools en Deal 
per Handschlag an engem Park zustane koum, 
deen an deem Artikel e bëssen echt beschriwwe 
ginn ass. An ech mengen, wa mer hei kee Sënn méi 
hu fir Ironie an e bësselche méi Humor, …
(Exclamations)
… wann een zréckkuckt, da si mer eng aarm Gesell-
schaft.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Madamm 
Lorsché. An da ginn ech d’Wuert zréck un den Här 
Finanzminister fir eng oppe Fro.

M. Pierre Gramegna, Ministre des Finances.- Jo, 
Här President. Ech konnt net op all d’Saachen 
agoen, wéi gesot, et ass esou e vaste Sujet. Et ass 
awer ganz richteg, wat den Deputéierte Mosar seet, 
wann en ënnersträicht, dass mer an der Bankewelt, 
net nëmmen an Europa - ech mengen, an Amerika 
ass et net vill besser - eng Reglementatioun kréien, 
déi de Banken, an awer net nëmmen de Banken, a 
villen Acteuren d’Liewe schwéier mécht.
Och hei si mer an enger Gradwanderung. Ech hunn 
oft d’Bild gebraucht, wann ech iwwert dee Sujet 
schwätzen, dass ech soen, d’Kris vun 2008 ass aus-
geléist ginn, well mer dereglementéiert hunn an de 
Secteur financier ënnerreglementéiert war par rap-
port zu de séieren Transformatiounen, déi an deem 
Secteur geschitt sinn. An dat huet zur Kris vu 
Lehman Brothers gefouert an dat huet zu enger Fi-
nanzkris gefouert, déi eng Wirtschaftskris ginn ass.
Dorauser musse mer léieren! Dat hu mer och ge-
maach an Europa, an Amerika. D’Reegele sinn erëm 
méi schaarf gemaach ginn, se sinn och moderni-
séiert ginn. An et ass wéi de Pendel, déi Saach vun 
der Reglementatioun ass eng Saach vum Pendel. 
2008 ware mer ënnerreglementéiert, do war de Pen-
del ze vill op där enger Säit. An elo ass en am-
gaangen, op déi aner Säit ze kommen. An et ass 
keen, deen eis ka soen, wéini dee Pendel ophält 
auszeschweifen, fir dass en endlech erëm an d’Mëtt 
kënnt, do wou e misst sinn.
An dat ass och de Lien, deen ech gesi mat deem, wat 
gesot ginn ass iwwer Cryptomonnaien a Blockchain 
an esou: Wa mer net oppassen a wann dee Pendel 
nach weider ausschwänkt - an dat Beispill vum KYC 
(ndlr: Know your customer) ass ganz richteg -, majo 
da maache mir d’Liewe vun den traditionellen Ac-
teuren esou schwéier, dass se jo nëmme kënne ver-
léieren. Mir setzen d’Lat esou héich, dass se nach 
just kënnen drënner lafen. A mir maachen e Boule-
vard op fir déi nei Acteuren, déi iwwert d’IT, iwwert 
d’Reseaue Produiten ubidden, déi dann zum Deel och 
net reguléiert sinn. Dat heescht, et muss een dat al-
les, wéi een haut modernerweis zu Bréissel seet, „ho-
listesch“ kucken. Mee ech sinn och ganz beonrouegt 
iwwert déi Iwwerreglementatioun. Et sinn haut hei jo 
och Beispiller genannt gi vu Clienten, déi net méi ge-
holl ginn. Ech héieren där Geschichten ëmmer méi.
Ech hu scho viru Joren héiere vun Auslänner, déi 
aus verschiddene Länner komm sinn, déi mer net 
esou gutt kennen, mee déi awer souguer nach an 
der EU sinn, déi keng Konte méi konnten op-
maachen, scho virun dräi, véier, fënnef Joer. An dat 
gëtt ëmmer méi schlëmm. An dat ass wierklech 
eng Suerg, déi mer mussen hunn. Mee dat léise mir 

natierlech net als Lëtzebuerg eleng. Mir kënnen eis 
Stëmm do ofginn op europäeschem Niveau. Maa-
che mer dann och. Mer mussen et awer ëmmer op 
eng geschéckerlech Aart a Weis maachen, well net 
dass mer do duergestallt ginn, wéi wa mir wéilten 
dereglementéieren, fir egal wat ze maachen. Et ass 
jo guer net dat de But.
A wann ech dann och kucken, wat effektiv ënner-
holl gëtt, fir géint de Blanchiment virzegoen, dat 
ass ganz spektakulär, wat een elo alles muss anha-
len. An trotzdeem hu mer an deene leschten zwee, 
dräi Joer ganz vill Affären och an Europa gesinn, 
wou mer gesinn, wat fir een Ausmooss d’Fuddelen 
an de Blanchiment also kënnen anhuelen.
Also, fir dat alles ënner een Nenner ze bréngen, dat 
ass natierlech eng grouss Aarbecht. An ech si frou, 
dass dat alles evoquéiert ginn ass. An ech fannen 
Iech bestëmmt gläich erëm op dëser Plaz zréck, fir 
iwwert dee Sujet ze schwätzen an erëm additionell 
Moossnamen ze huelen.
Ech soen Iech Merci.

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Finanz-

minister. D’Diskussioun ass elo ofgeschloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 7638.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7638 et dispense 
du second vote constitutionnel
Fir d’éischt de Vote électronique fir déi perséinlech 
Stëmmen.
Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.
(Appel nominal pour votes par procuration)
Domadder ass dëse Projet de loi mat 58 Jo- 
Stëmmen an 2 Abstentiounen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, Paul 
Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, Mmes 
Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly 
Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme Octavie 
Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane Reding, MM. 
Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc Spautz, Serge 
Wilmes, Claude Wiseler et Michel Wolter (par Mme 
Martine Hansen) ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener (par M. 
Georges Engel), MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Claude Haagen, Mmes 
Cécile Hemmen et Lydia Mutsch ;
Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup et 
Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Se sont abstenus : MM. Marc Baum et David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

10. Changement de la composition du Bu-
reau (suite)
Dir Dammen an Dir Hären, andeems den Här Marc 
Spautz de Mëtteg zum Vizepresident vun der Cham-
ber gewielt ginn ass, ass säi Posten als Member 
vum Bureau fräi ginn. Et gëtt proposéiert, datt den 
Här Claude Wiseler Member vum Bureau gëtt.
(Interruptions)
Gëtt et soss nach eng Propos fir de Poste vum 
Bureausmember?
(Négation)
Ech gesinn, datt dat net de Fall ass. Ass d’Chamber 
domat averstanen, den Artikel 7 (5) vum Chambers-
reglement ze applizéieren a kee Vott iwwert dës 
Kandidatur ze maachen?
(Assentiment)
Den Här Wiseler ass domadder zum Member vum 
Bureau proklaméiert.

Plusieurs voix.- A!
M. Fernand Etgen, Président.- Esou wéi den Ar-

tikel 10 vum Chambersreglement et virgesäit, gëtt 
de Grand-Duc iwwert déi verännert Zesumme-
setzung vum Bureau informéiert.
Domadder si mer um Enn vun der Sitzung vun haut 
ukomm. D’Chamber kënnt muer de Moien um néng 
Auer nees zesummen. D’Sitzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 18.37 heures.)



1. Ouverture de la séance publique
- M. Fernand Etgen, Président

2. Heure d’actualité du groupe politique CSV au sujet du Plan na-
tional d’organisation des secours (PNOS)
- Exposé : M. Marc Lies
- Débat : M. Max Hahn - Mme Simone Asselborn-Bintz - M. Marc 

Hansen - M. Jeff Engelen - M. Marc Baum - M. Marc Goergen
- Prise de position du Gouvernement : Mme Taina Bofferding, 

 Ministre de l’Intérieur - Mme Lydie Polfer (parole après mi-
nistre) - M. Marc Lies (parole après ministre) - M. Michel Wolter 
(parole après ministre) - Mme la Ministre Taina Bofferding - M. 
 Michel Wolter (parole après ministre) (intervention de M. Dan 
 Kersch, Ministre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale et 
solidaire) - Mme Lydie Polfer - Mme la Ministre Taina Bofferding 
(intervention de M. Michel Wolter)

3. Question élargie n° 89 de M. François Benoy au sujet de la 
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voisinage du Luxembourg
- M. François Benoy - Mme Taina Bofferding, Ministre de l’Intérieur

4. Question élargie n° 85 de Mme Carole Hartmann au sujet de 
l’organisation des compétitions sportives dans le contexte 
 actuel de la crise sanitaire
- Mme Carole Hartmann - M. Dan Kersch, Ministre des Sports

5. Question élargie n° 91 de M. Charles Margue au sujet de l’éco-
nomie des plateformes collaboratives
- M. Charles Margue - M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de l’Em-

ploi et de l’Économie sociale et solidaire
6. 7344 - Projet de loi relative aux licences des contrôleurs de la 

circulation aérienne et aux prestataires de service de naviga-
tion aérienne
- Rapport de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics : 

M. Carlo Back
- Discussion générale : M. Aly Kaes - M. Max Hahn - Mme Cécile 

Hemmen - M. Jeff Engelen
- Prise de position du Gouvernement : M. François Bausch, Ministre 

de la Mobilité et des Travaux publics
- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote 

constitutionnel
7. 7560 - Projet de loi portant approbation de la Convention sur 

la répression des actes illicites dirigés contre l’aviation civile 
internationale, faite à Beijing, le 10 septembre 2010

 7561 - Projet de loi portant approbation du Protocole, fait à 
Montréal, le 4 avril 2014, portant amendement de la Conven-
tion relative aux infractions et à certains autres actes surve-
nant à bord des aéronefs, faite à Tokyo, le 14 septembre 1963

 7562 - Projet de loi portant approbation du Protocole addition-
nel, fait à Beijing, le 10 septembre 2010, à la Convention pour 
la répression de la capture illicite d’aéronefs, fait à La Haye, le 
16 décembre 1970
- Rapports de la Commission de la Mobilité et des Travaux publics : 

M. Carlo Back
- Discussion générale : M. Aly Kaes - M. Max Hahn - Mme Cécile 

Hemmen - M. Jeff Engelen
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de la Mobilité et des Travaux publics
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Au banc du Gouvernement se trouvent : M. François Bausch et M. 
Dan Kersch, Vice-Premiers Ministres ; Mme Taina Bofferding, 
 Ministre.
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(La séance publique est ouverte à 09.00 heures.)

1. Ouverture de la séance publique 
M. Fernand Etgen, Président.- Ech maachen 

d’Sitzung op. Huet d’Regierung eng Kommunika-
tioun ze maachen?
(Négation)

2. Heure d’actualité du groupe politique 
CSV au sujet du Plan national d’organisation 
des secours (PNOS)
D’Chamber féiert haut de Moien eng Aktualitéits-
stonn iwwert den nationale Plang fir d’Organisa-
tioun vum Rettungswiesen, déi d’CSV-Fraktioun 
ugefrot huet. Et hu sech schonn ageschriwwen: den 
Här Max Hahn, d’Madamm Simone Asselborn-Bintz, 
den Här Marc Hansen, den Här Jeff Engelen an den 
Här Marc Goergen. An d’Wuert huet elo den hono-
rabelen Här Marc Lies als Vertrieder vun der CSV-
Fraktioun. Här Lies, Dir hutt d’Wuert.
Exposé

M. Marc Lies (CSV).- Här President, Dir Dammen 
an Dir Hären, eist Land huet sech an de vergaangene 
Joerzéngten extreem entwéckelt. Eng  dynamesch 
 Finanzplaz an ee favorabelt wirtschaftlecht Ëmfeld 
hu Lëtzebuerg zu engem Pôle d’attraction par excel-
lence gemaach.
D’Zuelen, wat de wirtschaftleche Wuesstum an 
awer och de Populatiounswuesstum ugeet, si scho 
beandrockend. Dëse Wuesstum huet, wéi mir alle-
guer wëssen, awer och säi Präis! Zanter Jore lafe 
mir all Zort vun Infrastruktur ëmmer nees hannen-
drun. Déi projezéiert Entwécklungszuele gi vun der 
Realitéit ëmmer nees ageholl. An all Secteur muss 
ëmmer nees nogebessert ginn, respektiv mir gi vun 
der Wuesstumswell carrement matgerappt.
Mat dësem Wuesstum huet natierlech och dee 
ganze Sécherheetsapparat nei mussen opgestallt 
ginn. Op Basis vun engem Rapport vun engem Col-
lège vun Experten ass am Oktober 2010 deen 
éischt PNOS, Plan national d’organisation des 
 secours, am Juli 2012 entstan. All dës Viraarbechte 
si schliisslech an d’Gesetz Nummer 6861 agefloss, 
wat d’Schafung vum CGDIS mat sech bruecht huet.
Wéi mir alleguer wëssen, huet de CGDIS den 1. Juli 
2018 seng Aarbecht opgeholl. Eng néideg Reform 
vum Rettungswiesen ass domat a Kraaft getrueden 
a funktionéiert a véier Sécherheetszone mat am 
Ganzen 100 CIS, also 100 Asazzenteren.
De Fonctionnement vun dësen Asazzentere gëtt vu 
Professionellen an awer och vu Fräiwëllegen assu-
réiert. Et gëtt ee Ratio vun 1.500 Haaptberufflechen 
a vu 4.000 Fräiwëllegen ugestrieft, esou wéi 
 d’Madamm Minister et an der Presentatioun vum 
PNOS ugekënnegt huet. De Rekrutement muss um 
Niveau vum Management, awer och am opera-
tionelle Beräich virugedriwwe ginn. Dëst huet 
 natierlech och mat zousätzleche Käschten ze dinn. 
Déi graff Schätzung vum Käschtepunkt vum CGDIS 
gëtt an Zukunft op 100 bis 150 Euro pro Awunner 
chiffréiert.
Am Gesetz steet, datt de Ratio beim Finanzement 
vun de Käschte bei 50 % fir de Staat a bei 50 % fir 
d’Gemenge soll leien. An der Realitéit gesäit de Fi-
nanzement definitiv awer e bëssen anescht aus. De 
Syvicol huet sech virun e puer Deeg och zu dëser 
Situatioun am Beräich vum Rettungswiesen artiku-
léiert a fënnt, datt d’Gemenge finanziell ëmmer méi 
gebeidelt ginn. De CGDIS ass en Établissement pu-
blic a fält domat ënnert d’Gestioun vum Staat. Ver-
schidde Gemengevertrieder siegéieren awer och 
am Verwaltungsrot.
An dësem Kontext wéilt ech d’Madamm Minister 
froen, ob si sech an Zukunft kéint eng aner Repar-

titioun vun den Onkäschte virstellen, fir eis Ge-
mengen eppes ze entlaaschten. Déi ablécklech Kris 
huet nees eng Kéier kloergemaach, wéi fragill datt 
déi finanziell Situatioun an de Gemenge ka ginn.
Ech wéilt nieft den Haaptberufflechen awer ee be-
sonneschen Akzent op déi Fräiwëlleg leeën. Méi 
wéi zwee Drëttel vun den Asätz gi vu Fräiwëllege 
gefuer. Et ass dofir extreem wichteg, datt de Bene-
volat viru promouvéiert gëtt, respektiv nach méi 
 Efforten iwwer eng Sensibiliséierung gemaach 
ginn, fir Kanner a Jugendlecher fir d’Rettungswie-
sen ze begeeschteren, a Verschiddener vun hinne 
fir dës nobel Cause ze gewannen.
Et sollt oder et misst een awer och ee Schratt méi 
wäit kënne goen. Wa Leit sech an hirer Fräizäit fir 
d’Allgemengwuel asetzen, dann ass deen een Euro 
Entschiedegung eng minimal Entschiedegung. 
D’Asetze vun de Professionellen an de Fräiwëllege 
muss vum Chef vum Asazzenter natierlech och esou 
geplangt ginn, datt déi Fräiwëlleg herno net als „Lü-
ckebüsser“ däerfen dostoen. Eng komerodschaftlech 
a loyal Zesummenaarbecht ass absolutt erstriewens-
wäert, net datt herno de Kitt zwëschent deenen 
 engen an deenen aneren op d’Spill gesat gëtt.

Ech wollt awer nach eng Kéier op déi Fräiwëlleg 
zréck kommen, déi am ëffentlechen oder private 
Secteur schaffen. Den Temps mort tëscht 7.00 a 
16.00 Auer, do ass et fir all Asazzenter déi grouss 
Erausfuerderung, fir Leit ze fannen, déi wärend 
 dësen Zäiten de Schichtplang kënnen assuréieren.

Bei eise Gemenge läit hei sécherlech och eng 
grouss Erausfuerderung, fir jonke Pompjeeën eng 
berufflech Zukunft kënnen unzebidden. Beim Rekru-
tement an de Gemenge spillt natierlech virop de 
Leit hir berufflech Qualifikatioun. Wann awer d’Qua-
lifikatioun an och nach dee fräiwëllegen Asaz an 
engem CIS stëmmen, da sollt dëse Kandidat oder 
Kandidatin respektiv déi jeeweileg Gemeng fir 
 dësen Effort och entschiedegt ginn.

Ech betounen: Eist Land an eis Gemenge brauchen 
all Fräiwëllegen, fir datt och an Zukunft eist Ret-
tungswiese viru funktionéiert. Ass d’Inneministesch 
gewëllt, de Wee anzeschloen, fir eventuell eng Upas-
sung vun de Karriäre vun dëse Leit an d’A ze faassen, 
wat een zousätzlechen Ureiz kéint schafen, fir sech 
an engem CIS ze engagéieren?

Ass d’Inneministesch dernieft gewëllt, de Gemenge 
bei der Ofrechnung vum Fonctionnement vum 
CGDIS, jee no Asazzäit wärend dem Temps mort vu 
7.00 bis 16.00 Auer vu Leit, déi op enger Gemeng 
schaffen, finanziell entgéintzekommen?

D’Asätz um Terrain ginn ëmmer méi komplex a 
komplizéiert opgrond vun enger innerstättescher 
Verdichtung, opgrond vu klimateschen a wiederbe-
déngte Phenomeener wéi Iwwerschwemmunge 
 respektiv wéi virun zwee Joer mam Tornado zu 
Käerjeng an zu Péiteng gesinn.

De Populatiounswuesstum geet monter weider an 
awer och d’Beschäftegung ass net am Ralenti. Nieft 
der Populatioun kommen all Dag knapps 200.000 
Frontalieren zousätzlech an d’Land - Tendenz weider 
steigend. D’Kärstéck vum PNOS ass, datt d’Asaz-
zäiten op manner wéi 15 Minutte sollen erofgoen. 
Momentan sti mir bei 78 % vun den Asätz, déi inner-
halb vu 15 Minutte bei de Leit, déi an Nout sinn, 
ukommen. 68 % vun der Gesamtpopulatioun sinn 
 domat ofgedeckt. De First Responder huet natierlech 
dobäi gehollef, datt d’Hëllef nach méi schnell op der 
Plaz ka sinn. Ech wéilt hei gär eng Lanz brieche fir de 
CIS Hesper, deen deen héchsten Taux vun Asätz vum 
First Responder am ganze Land huet!

Une voix.- Très bien!
M. Marc Lies (CSV).- D’Zil ass et, dës Asätz vun 

aktuell 78 % mat enger Ausréckzäit vu 15 Minutten 
an de kommende fënnef Joer op 94 % ze bréngen.

Wéi gedenkt d’Ministesch, dëst ëmzesetzen? A wéi 
oft gëtt d’Zuelematerial zu dëse Statistiken à jour 
gesat? Well zurzäit foussen dës Zuele jo op statis-
teschem Material vun 2017 an deelweis 2018.
Mat dem CNIS geet an e puer Méint deen neie Ret-
tungszentrum um Rond-point Gluck an der Stad a 
Betrib. Mam CNIS sollt dee ganze Corps vun de 
 Beruffspompjeeë vun der Areler Strooss an de Ban 
de Gasperich plënneren. Mengen Informatiounen 
no, an dat huet och gëschter de Generaldirekter, de 
Paul Schroeder, confirméiert, sollen elo awer e puer 
Asazween op der Areler Strooss bleiwen, fir dee 
ganze Rayon an der Stad kënnen ofzedecken. Hei 
stellt sech natierlech d’Fro, firwat datt dat net direkt 
am Kader vun der Reform mat a Betruecht gezu 
ginn ass.
Eng weider Fro stellt sech natierlech mat der 
 Entwécklung vun eisem Land: Ob haut net schonn 
an alle Beräicher muss nogebessert ginn? Op der 
Beschafung vum Material läit natierlech ee beson-
nesch groussen Akzent, fir den Asazekippen déi 
beschtméiglech Konditiounen um Terrain kënnen ze 
assuréieren. Kann d’Madamm Minister mir soen, ob 
elo am Kader vun der Kris Aspuerungen am Beräich 
vum Material gemaach gi sinn?
Virun e puer Wochen hat ech eng Question parle-
mentaire un d’Madamm Minister gestallt, an där 
ech si gefrot hunn, wéi et mam SAMU Lëtzebuerg 2 
soll weidergoen. Dëse SAMU ass zurzäit am CIS 
Hesper stationéiert a fonctionéiert elo zanter dem 
1. Juli 2019 tadellos.
An der Äntwert op meng Fro huet d’Madamm Mi-
nister mir geäntwert, datt dëse SAMU iwwert déi 
lescht zwee Joer am Ganzen 21 % vun alle SAMU-
Asätz gefuer ass an duerchschnëttlech bannent 12,5 
Minutten op der Asazplaz wor, wat genee eng Minutt 
méi séier ass wéi deen nationalen Duerchschnëtt 
beim Ausrécke vun engem SAMU. D’Asätz gi majori-
tär an a ronderëm d’Stad gefuer. D’Ofdeckung be-
inhalt mat 45 % awer och de Süden an den Oste vum 
Land.
Weider schreift d’Madamm Minister an hirer  Äntwert, 
datt d’Ziler vun der Couverture opérationnelle am 
PNOS definéiert ginn. D’Asazmëttele sollen esou pla-
céiert ginn, datt se operationell, logistesch an orga-
nisatoresch an awer och geografesch am Effikasste 
sollen zum Asaz kommen. D’Asazzäite vum SAMU 
Lëtzebuerg 2 sinn déi bescht am ganze Land. Déi 
geografesch Lag am CIS Hesper ass opgrond vun 
enger Analys, déi vum CGDIS duerchgefouert ginn 
ass, als extreem favorabel betruecht ginn. D’Zesum-
menaarbecht tëscht all den Acteure funktionéiert 
 opgrond vun der Äntwert an awer och opgrond vun 
engem Courrier, dee vum Chef de base un d’Mi-
nistesch geriicht ginn ass, exzellent am CIS Hesper.
Et ass dofir scho verwonnerlech, datt opgrond vun 
dësen extreem gudde Viraussetzungen d’Madamm 
Minister trotzdeem gedenkt, de SAMU Lëtzebuerg 2 
an de CNIS ze verleeën. Ze wëssen ass, datt an de 
kommende Joren extreem vill Chantiere ronderëm 
de Rond-point Gluck wäerte sinn. Den Depart op 
d’Asätz an awer och de Retour vun den Asätz kéint 
opgrond vun der geografescher Lag vum CNIS mat 
groussem Staupotenzial verbonne sinn.
De Chef de base, den Dokter Khamran Rabi vum 
SAMU Lëtzebuerg 2, schreift a sengem Courrier un 
de Ministère an awer och un d’Direktioun vum 
CGDIS: „Ein hervorzuhebender Vorteil des CIS 
 Hesper sind die gut angelegten und sehr kurz 
 gehaltenen Wege, was der schnellen Ausrückzeit 
des SAMU Luxemburg 2 dienlich ist. Diese 
Ausrückzeit beträgt im Durchschnitt eine Minute 
und 30 Sekunden ab Alarmierung und dürfte von 
 allen bodengebundenen SAMU-Vektoren die 
kürzeste hier im Land sein. Nach nun eineinhalb 
Jahren SAMU Luxemburg 2 auf dem Stützpunkt CIS 
Hesper kann ich erfreulicherweise behaupten, dass 

die SAMU-Equipe sich gänzlich an die neue Basis 
assimiliert hat und auch zwischenmenschlich mit 
der Equipe vom CIS Hesper sehr harmonisiert. 
Nach ausreichender Rücksprache mit meinen 
SAMU-Kollegen (sowohl ärztlich als auch pflege-
risch) ist schon bemerkenswert, wie stark die Bin-
dung und auch die Identifizierung jedes Einzelnen 
mit dem CIS Hesper ist.“
Madamm Minister, mam PNOS schaaft Dir een 
neien nationale Plang, deen d’Asazzäiten an Zukunft 
soll verbesseren, fir schnellstméiglech eng Hëllef um 
Terrain ze assuréieren. Wann aktuell  Déngschter wéi 
de SAMU Lëtzebuerg 2, wat d’Asazzäiten ugeet, 
schonn haut den Ziler vu muer entspriechen, da soll 
een dës Funktiounsweis och esou erhalen, fräi nom 
Prinzip: „Never change a winning team!“
Madamm Minister, ech bieden Iech, Är Decisioun 
vum Standuert vum SAMU Lëtzebuerg 2 nach eng 
Kéier ze iwwerdenken an d’Hëllef an d’Funktiouns-
weis um Terrain virun e politesche Choix ze stellen. 
Duerfir meng konkreet Fro: Gedenkt Dir, dës Deci-
sioun am Interessi vun eise Matbierger nach eng 
Kéier ze iwwerdenken?
Zum Schluss wéilt ech all deenen Dammen an 
 Hären an alle Beräicher vum Rettungswiesen ee 
grousse Merci soe fir hiren onermiddlechen Asaz, 
fir Liewen ze retten, an der Hoffnung, datt si all ge-
sond a monter vun hirem Asaz zréckkommen.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

Une voix.- Très bien!
M. Marc Lies (CSV).- Merci.
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Lies.
An als éischte Riedner ass den honorabelen Här 
Max Hahn agedroen. Här Hahn, Dir hutt d’Wuert.
Débat

M. Max Hahn (DP).- Merci, Här President. Viru 
gutt zwee Joer hu mer d’Reform vum Rettungswie-
sen unanime gestëmmt, fir esou d’Rettungswiesen 
endlech erëm fit fir d’Zukunft ze maachen. An dat 
war och batter néideg. Ech erënnere mech nach 
ganz gutt, dass ech besonnesch houfreg war, hei an 
der Chamber eng nei Ära an der Geschicht vum 
Lëtze buerger Rettungswiese matagelaut ze hunn, 
fir esou e modernen, zukunftsorientéierte Rettung s-
déngscht vu muer ze garantéieren.
D’Situatioun um Terrain war kritesch. D’Politik huet 
mussen handelen, net aus Loscht ze reforméieren, 
mee aus enger absolutter Necessitéit eraus. Et war 
an ass nämlech eng vun de wichtegsten Aufgabe 
vun der Politik, fir fir d’Sécherheet vun de Bierger ze 
suergen an de Leit Hëllef zoukommen ze loossen, 
wa si Hëllef brauchen. Schonn deemools hunn ech 
a menger Ried drop higewisen, dass mer nieft 
enger Schëpp Gedold och déi néideg finanziell Mët-
tele wäerte mussen opbréngen, fir landeswäit dëse 
performante Rettungsservice kënnen ze garantéie-
ren.
Et war vun Ufank u kloer: D’Reform vum Rettung s-
déngscht wäert eppes kaschten. A mir waren eis 
och alleguerten eens, dass mer eise Bierger dat 
schëlleg sinn. An der zoustänneger Chamberskom-
missioun gouf méi wéi eng Kéier drop higewisen, 
dass d’Montante fir d’Finanzéierung vum CGDIS 
iwwert déi nächst Joren nach kontinuéierlech wäer-
ten an d’Luucht goen. Et war deemools scho kloer, 
dass et eng Professionaliséierung net zum Nullta-
riff géif ginn.
Här President, an de leschten Deeg konnt een an 
der Press eng gewësse Kritik géintiwwer der 
zukünfteger personeller Opstellung vun de CGDIS-
Servicer feststellen, déi fir d’Ëmsetzung vum PNOS, 
also dem Plan national d’organisation des secours, 
virgesinn ass. Natierlech muss ee festhalen, dass 
een 2018 net mat enger Pandemie konnt rechnen. 
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D’Finanze vu ville Gemenge sinn de Moment a 
Covidzäiten ugeschloen a ginn elo duerch d’Ëm-
setzung vum PNOS nach eng Kéier méi beusprocht.
Jo, et geet ëm vill Geld fir eis Gemengen. Fakt ass 
awer och, dass mer beim PNOS vun enger Verbes-
serung vum Rettungswiese schwätzen, fir de Mën-
schen an Noutfallsituatiounen adequat, méi séier 
an och besser kënnen ze hëllefen. Och a schwiere-
gen Zäite muss ee sech Prioritéite setzen. Et geet 
schliisslech ëm d’Sécherheet vun eise Bierger.
Mat den diverse Moossnamen, déi am PNOS virgesi 
sinn, solle mëttelfristeg flächendeckend uechtert 
d’ganzt Land d’Pompjeeën an d’Rettungsdéngschter 
bannent 15 Minutten all Plaz am ganze Land er-
reechen. Dat wier ganzer fënnef Minutte méi séier, 
wéi dat am Moment de Fall ass. Fënnef Minutten, déi 
a ganz ville Fäll iwwer Liewen an Doud entscheeden.
Fir dës Zilsetzung realistesch ze erreechen, brauch 
een e Plang, e Gerüst vu Beruffspompjeeën an e 
weidert Fërdere vun de Fräiwëllegen. Hei heescht 
d’Devis och an Zukunft: Kee Rettungsdéngscht ouni 
fräiwëlleg Pompjeeën!
Här President, mir schwätze vun engem ambitiéise 
Projet, dee sech usprochsvoll Ziler setzt an deem-
entspriechend eng Hausse vun 10 % bei den ordinä-
ren Depensë vun de Gemengen iwwert déi nächst 
fënnef Joer bedéngt. An deem Kontext kommen 
ech kuerz op d’Rekrutéierungspolitik ze schwätzen. 
Kuerz- a mëttelfristeg gi souwuel um administra-
tiven, um techneschen, awer och um operationelle 
Plang nei kompetent an engagéiert Leit gesicht.
Et sief nach eng Kéier drun erënnert, dass d’Reform 
vum Rettungsdéngscht haaptsächlech wéinst dem 
Manktem u Fräiwëllegen an eeben hirer limitéierter 
Disponibilitéit a Flexibilitéit beschloss gouf. Dëst 
war d’Ausgangspositioun bei der Grënnung vum 
CGDIS. Dat sollt deemools an och elo awer net hee-
schen, dass déi Fräiwëlleg net méi géife gebraucht 
ginn. Ganz am Géigendeel. Si waren, sinn a wäerten 
och an Zukunft d’Häerz vun eisem Rettungswiese 
bleiwen. An deem Kontext hunn ech mer rezent soe 
gelooss, dass sech d’lescht Joer ronn 500 nei 
Fräiwëlleger gemellt hunn, fir aktiv matzeschaffen. 
Dëst ass luewenswäert an ënnerstëtze mir als DP 
ganz kloer.
Eleng mat Fräiwëllegen, déi an anere Beruffer 
schaffen, kënnen d’Zilsetzunge vum PNOS awer net 
garantéiert ginn. Flexibilitéit, Disponibilitéit an eng 
konstant Presenz an de Kasären sinn indispensa-
bel, fir séier an Noutfallsituatiounen ausrécken ze 
kënnen an deementspriechend bannent 15 Minutte 
sur place ze sinn. Genau wéi bei de Fräiwëllege 
muss awer och op operationellem Plang an och an 
der Verwaltung rekrutéiert ginn.
Wat d’Verwaltung vum CGDIS ugeet, gëtt et gesetz-
lech gereegelt Entwécklungspläng, déi verhënnere 
sollen, dass d’Unzuel u Verwaltungspersonal net 
aus dem Rudder leeft. Beispillsweis sinn nëmmen 
20 % vun de Poste fir mëttel an héich Karriäre virge-
sinn. Dëse Verdeelungsschlëssel soll kloer verhën-
neren, dass mer ee Waasserkapp schafen.
Et däerf net sinn, dass mer Plazen, déi gebraucht 
ginn, net besetzen, well de politesche Wëlle feelt, fir 
déi finanziell Mëttelen zur Verfügung ze stellen. 
Anerersäits däerfen natierlech och keng Leit age-
stallt ginn, déi net gebraucht ginn.
Här President, wat den optimalen zukünftege Stand-
uert vum SAMU Lëtzebuerg 2 ugeet, deen de Mo-
ment jo zu Hesper stationéiert ass, kann een natier-
lech diskutéieren. Ech géif op dëser Plaz gären der 
ganzer Ekipp vum CIS Hesper an der SAMUs-Ekipp 2 
Merci soen - ech mengen, et ass virdrun zitéiert ginn 
- fir hir exzellent Ausréckzäiten an Asazzäiten. 
D’selwecht awer jidderengem Merci soen, dee sech 
am Rettungsdéngscht hei zu Lëtzebuerg staark 
mécht.
Als Demokratesch Partei hu mer eis iwwert déi 
lescht Jore konsequent agesat, fir d’Unzuel vun de 
SAMUen ze erhéijen an esou e performante Service 
unzebidden, an dat besonnesch och am ländleche 
Raum. Deementspriechend hu mer mat Zefridden-
heet d’Aféierung vun den neie SAMUen, SAMU Lëtze-
buerg 2 a SAMU Findel, a rezenter Vergaangenheet 
zur Kenntnis geholl.
Här President, fir ofzeschléisse wëll ech op dëser 
Plaz all deene Merci soen, déi alldeeglech an eisem 
Rettungswiesen aktiv sinn, fir de Leit schnellst-
méiglech a beschtméiglech ze hëllefen. Eis als DP 
ass et wichteg, dass d’Gemengen an och d’Personal 
an deenen nächste Wochen a Méint an d’Ëmsetzung 
vum PNOS matagebonne ginn, mam Zil, fir schnellst-
méiglech e Rettungsdéngscht ze garantéieren, deen 
an Noutfallsituatioune landeswäit bannent 15 Mi-
nutte sur place ass.
Fakt ass: Méi Sécherheet huet säi Präis.
Ech soen Iech Merci.

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- An ech soen dem 

Här Max Hahn villmools Merci a ginn d’Wuert wei-
der un déi honorabel Madamm Simone Asselborn-
Bintz. Madamm Asselborn-Bintz, Dir hutt d’Wuert.

Mme Simone Asselborn-Bintz (LSAP).- Merci, 
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, virun 
eppes méi wéi engem Mount huet d’Inneministesch 
Taina Bofferding de Plan national d’organisation 
des secours, kuerz PNOS genannt, virgestallt. De 
25. Mäerz war e Webinar, wou Gemengevertrieder 
de PNOS am Detail virgestallt kruten, dee se och 
zënter dem 1. Mäerz virleien haten. Wärend der 
Veranstaltung konnte si Froen dozou stellen, virun 
allem en vue vun deem Avis, deen d’Gemengen 
dann elo bis Enn Mee zum PNOS sollen ofginn.
Nieft organisatoresche Froe gëtt eis haut dës Heure 
d’actualité d’Geleeënheet, nach eemol ëffentlech 
drun ze erënneren, firwat mer déi grouss Reform 
vun de Rettungsdéngschter maachen, vun där de 
PNOS een Deel ass.
Et ass wichteg, dass een net nëmmen d’Gesetz vun 
2018 kuckt, an deem d’Erstellung vum PNOS jo 
virgesinn ass, mee och op déi vill Jore virdrun, wou 
un der Reform geschafft gouf.
Scho virun iwwer zwanzeg Joer hu mer festgestallt, 
dass d’Zuel vun den Asätz opgrond vun der demo-
grafescher Entwécklung vu Lëtzebuerg staark an 
d’Luucht geet, wärend d’Disponibilitéit vun de 
Fräiwëllegen erofgaangen ass. Hei an der Chamber 
gouf et an där Zäit eng grouss Besuergnis 
doriwwer, dass et an engem räiche Land wéi Lëtze-
buerg méiglech wier, dass een eng Ambulanz géif 
ruffen a ganz einfach kee kéint kommen.
D’Verännerunge betreffen awer net nëmmen de 
SAMU. Och d’Pompjeeë musse sech ëmmer erëm 
neien Erausfuerderunge stellen. Als Beispill wéilt 
ech just d’Bëschbränn nennen, déi u sech hei zu 
Lëtzebuerg bis elo ni eng grouss Roll gespillt hunn, 
wat awer an Zukunft och kéint aneschters ginn.
Dass eng grondleeënd Reform néideg wier, dat war 
also laang gewosst. An der Praxis war dat awer 
schwiereg ëmzesetzen, well ganz vill Acteuren hu 
musse matagebonne ginn, mat zum Deel ënner-
schiddleche Vuen an och ënnerschiddlechen Inte-
ressien. Dat ass schlussendlech awer dunn 2018 
gelongen. Zanterhier ass ganz vill geschitt an 
d’Situatioun huet sech däitlech verbessert.
Et war beim Vott vum Gesetz, dee jo eestëmmeg 
war, ganz kloer, dass dës Reform richteg Geld géif 
kaschten, an dass dee Retard, deen an de Joer-
zéngte virdrun entstane war, net op ee Coup kéint 
opgeholl ginn. Et ass ee laangwierege Prozess, zu 
deem de PNOS ee wichtege Baustee liwwert. De 
PNOS ass nämlech dat Dokument, wat d’Zilsetzun-
gen definéiert, op déi de CGDIS hischaffe soll. Et 
ass quasi also eng Roadmap fir déi nächst Joren.
Dat wichtegst Zil, dat, mengen ech, vu jiddweren-
gem hei ënnerschriwwe ka ginn, ass dat, dass de 
CGDIS iwwerall am Land innerhalb vu 15 Minutten 
am Noutfall op der Plaz soll sinn. An da geet et 
dann ëm d’Fro, wa mer dat Zil erreeche wëllen, wat 
dat dann och finanziell bedeit.
De Präis fir dës Reform léist am Moment, zemools 
bei verschiddene Gemengemammen a Gemenge-
pappen, eng Diskussioun aus. Dobäi muss ee soen, 
dass ouni Reform d’Gemengen hätte missen déif an 
d’Täsch gräifen, fir d’Rettungsdéngschter un déi de-
mografesch Entwécklung unzepassen. Ëmsou méi, 
well de Staat an deem Fall net d’Hallschent vun de 
Käschten iwwerholl hätt.
D’Fro steet am Raum, ob déi progressiv Budgets-
erhéijungen, déi de PNOS virgesäit, wierklech nout-
wendeg sinn. D’Äntwert vun der LSAP ass ee klore 
Jo.
Et geet dorëms, fir iwwert d’Joren dës Servicer end-
lech esou opzestellen, dass zu jidder Zäit schnell 
an adequat op déi ënnerschiddlechst Situatioune 
ka reagéiert ginn, wou Mënscheliewen a Gefor sinn. 
Dat ass kee Luxus! Wien denkt, et wier bis elo och 
mat manner Sue gaangen, dee muss drun erënnert 
ginn, wéi prekär eenzel Situatiounen an der Ver-
gaangenheet waren, well net genuch Leit do waren.
Déi Fräiwëlleg bei de Rettungsdéngschter sinn ëm-
mer nach immens wichteg fir d’Oprechterhale vun 
eisem System. Als Staat oder als Gemeng elo ze 
soen: „Dee Service gëtt eis ze deier. Kommt, mir 
kucken emol, ob mer ee fannen, dee bereet ass, dat a 
senger Fräizäit ze maache fir eng kleng Unerkennung, 
dat gëtt méi bëlleg!“, dat kann et awer net sinn. Res-
pekt an Unerkennung fir Fräiwëlleger bedeit och, dass 
si net iwwerlaascht ginn, dass net déi ganz Respon-
sabilitéit op hire Schëllere läit, an dass si déi néideg 
Ënnerstëtzung hunn, fir hire wichtegen Engagement 
no hire Bedierfnisser kënnen ze organiséieren.
Déi zweet grouss Fro, déi am Raum steet, ass déi, 
ob mer eis déi steigend Ausgabe fir d’Rettungs-
déngschter leeschte kënnen. Och hei ass d’Äntwert 
vun der LSAP ee klore Jo.
Et ass richteg, dass no engem Joer Pandemie 
d’Froe ronderëm de Budget sech fir d’Gemengen 
anescht stelle wéi virdrun. Mee et ass wéi ëmmer 
eng Fro vun de Prioritéiten. A fir eis däerf dat net 
zulaaschte vun de Rettungsdéngschter goen, déi fir 
d’Sécherheet vun eisen Awunner suergen. D’LSAP 
mécht léiwer eng Politik, déi Sue kascht, wéi eng, 
déi Mënscheliewe kascht.

Grad an der Pandemie si mer drun erënnert ginn, 
wat wierklech wichteg am Liewen ass. Eenzel 
Beruffsgruppe sinn zu Helden ernannt ginn, well eis 
bewosst ginn ass, dass et Leit gëtt, déi ëmmer am 
Asaz sinn, wann et ëm Liewen an Doud geet. D’Ret-
tungsdéngschter gehéieren hei ganz kloer dozou.
Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Madamm 
Asselborn-Bintz. An da ginn ech d’Wuert weider un 
den honorabelen Här Marc Hansen. Här Hansen, Dir 
hutt d’Wuert.

M. Marc Hansen (déi gréng).- Här President, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, d’Zil beim Opbau vun 
effikasse Rettungsservicer muss et sinn, net just a 
Bëton, Technik a Material ze investéieren, mee virun 
allem och an d’Mënschen, déi am Kär vun den 
Iwwerleeunge musse stoen. Dës Ambitioun kann 
een och am nationale Plang fir d’Organisatioun vun 
de Rettungsservicer, dem PNOS, erëmfannen.
D’Approche vum PNOS ass ze begréissen. Op Basis 
vun enger ëmfaassender Analys vun den Erausfuer-
derunge si kloer a prezis national Ziler definéiert 
ginn am Sënn vun enger virausschauender Planung. 
Domat soll ee méiglechst koordinéierten a reiwungs-
losen Op- an Ausbau vun eise Rettungsdéngschter 
erméiglecht ginn.
Ech ginn elo net am Detail op d’Zilsetzungen an, 
meng Virriedner hu scho villes gesot. Et ass awer 
wichteg, datt all d’Elementer zesumme geduecht a 
geplangt ginn. Et ass och gutt, datt de PNOS och 
op nei Tendenzen an zukünfteg Erausfuerderunge 
wéi de Risikofacteur Klimawandel ageet.
Här President, ech wéilt op dëser Plaz profitéieren, 
fir op dräi Beräicher méi am Detail anzegoen. Do 
wären exzeptionell Naturkatastrophe wéi den Tor-
nado zu Péiteng a Käerjeng oder d’Iwwerschwem-
mungen am Mëllerdall, déi innerhalb vu Minutten 
oder Stonnen an enger Regioun d’Leit an Noutsitua-
tioune bréngen an d’Infrastrukture laamleeë kën-
nen. Déi exzeptionell Katastrophe brauche vill 
Capacitéiten a Kompetenze vun de Rettungsservi-
cer, fir schnell, flexibel an effikass kënnen ze interve-
néieren, awer och fir op der Plaz ze koordinéieren 
tëschent de verschiddenen zoustännege Ministèren, 
de Rettungsdéngschter, de Gemengen an all deene 
Benevollen, déi an esou Situatiounen extreem hël-
lefsbereet sinn.
Och d’Covid-19-Pandemie konfrontéiert d’Rettungs-
déngschter mat Missiounen, déi se soss am Alldag 
net kennen. Ee Beispill ass hiren deeglechen Asaz 
an den Impfzenteren, dëst natierlech zousätzlech 
zu den alldeegleche Missiounen. Grad ewéi bei 
deenen erwäänten Naturkatastrophe gëllt et, aus 
deene véierzéng Méint Pandemie Léieren ze zéien 
an déi och an de PNOS afléissen ze loossen.
D’Madamm Ministesch kann eis vläicht soen, wéi 
eng Erkenntnisser a puncto Asätz a Gestioun aus der 
Pandemie kënne gezu ginn, och wat de Schutz vum 
Personal ugeet zum Beispill a puncto Prioriséierung 
vun den Impfunge bei de Rettungsdéngschter.
Deen drëtte Beräich sinn déi reegelméisseg Ver-
schmotzunge vun eise Baachen a Flëss. Verschidde-
ner, wéi d’Kor, gi souguer reegelméisseg vun deene 
selwechte Verursaacher verknascht. Gëschter gouf 
et och nees en Accident mat uschléissender Ver-
knaschtung duerch Piff a Sprit vun der Schwaarzer 
Iernz. Och hei brauche mer effikass Rettungs-
déngschter an eng reiwungslos Zesummenaarbecht 
tëschent alle Servicer an de Leit um Terrain.
Mir brauchen awer och gutt ausgeschaffte Preven-
tiouns- an Interventiounspläng, fir esou Evenementer 
ze evitéieren oder ze minimiséieren. Am PNOS steet, 
datt een Euro, deen an d’Preventioun investéiert gëtt, 
der fënnef bis siwe bei den Interventiounen aspuert. 
Hei mussen an Zukunft och nach weesentlech méi 
Efforte gemaach ginn. Do sti mer laut PNOS eréischt 
ganz am Ufank.
Et ass wéi beim Klimawandel: Wat ee méi fréi han-
delt an de Risiko minimiséiert, wat et och eko-
nomesch méi bëlleg gëtt.
Dir Dammen an Dir Hären, momentan sinn d’Ret-
tungsdéngschter allgemeng un hire Limitten ukomm, 
och duerch d’Pandemie. Fir am Beräich vum First 
Responder besser opgestallt ze sinn, musse méi Pro-
fessioneller rekrutéiert ginn, ouni déi Benevoll ze ver-
noléissegen. Et gëllt, een Equiliber ze fannen 
tëschent Effikassitéit, Schnellegkeet, Beruffspom-
pjeeën a fräiwëllege Pompjeeën. En Challenge ass, 
datt et net zu enger Zwouklassegesellschaft kënnt, 
mat enger wuessender Kluft tëscht de Beruffspomp-
jeeën an de Benevollen. Hei muss organisatoresch 
am CGDIS selwer immens drop opgepasst ginn an et 
musse geziilt Efforte gemaach ginn. Well et kënnt 
net just op d’Unzuel vu Personal an op hir Forma-
tioun un, mee virun allem och op d’Motivatioun, 
d’Aarbechtsklima an eng optimal a respektvoll Ze-
summenaarbecht tëscht Professionellen a Benevol-
len.
Fir eis Gréng ass dat och een zentrale Punkt, wann 
et heescht, net just a Bëton an a Material ze inves-
téieren, mee prioritär a Mënschen. Et geet ëm 
Zesummenhalt. Här President, eng Verbesserung 

vum Délai d’arrivé, fir op d’Interventiounsplaz ze 
kommen, nei Infrastrukturen, neit Material, dat néi-
degt Personal an d’Upassung un d’Entwécklung vu 
Lëtzebuerg brénge forcement méi Käschte mat 
sech. Käschten, déi, wéi et am Gesetz virgesinn 
ass, zu gläichen Deeler vum Staat an de Gemenge 
musse geschëllert ginn.
De Syvicol ass mat den Ziler, déi definéiert sinn, 
averstanen, kann awer net richteg novollzéien, fir-
wat esou vill Professioneller an administratiivt Per-
sonal muss rekrutéiert ginn an huet deemno och e 
Problem mat de finanzielle Konsequenzen. déi 
gréng begréissen duerfir, datt d’Inneministesch 
dem Syvicol e klärend Gespréich ugebueden huet. 
Mir begréissen och, datt d’Gemengen an hirem Avis 
zum PNOS gefrot gi sinn, fir nach Punkten afléissen 
ze loossen. Si sinn ee wichtege Partner fir ee gutt 
fonctionéierende Rettungsdéngscht. Net nëmmen, 
well si e matfinanzéieren, mee well si och Benevol-
ler astellen, fir se flexibel fräizestellen a well si oft 
een direkten Uspriechpartner op der Plaz sinn.

Grondsätzlech sinn déi gréng mam PNOS aversta-
nen. Wann awer nach pertinent Punkten an den 
Avisen optauchen, sollen déi natierlech och nach 
dran afléissen. Merci fir d’Nolauschteren. Beson-
nesch awer och un all déi, déi an de Rettungs-
déngschter aktiv sinn am Déngscht vun der Allge-
mengheet: Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Hansen. 
An da wier et um honorabelen Här Jeff Engelen. 
Här Engelen, Dir hutt d’Wuert.

M. Jeff Engelen (ADR).- Merci, Här President, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, fir unzefänken ee Merci 
der CSV an dem Här Lies fir dës Aktualitéitsstonn. 
D’ADR ënnerstëtzt d’Zilsetzunge vum CGDIS ganz 
normal, awer och vum PNOS, dat ass am Fong ge-
holl de Plan national d’organisation des secours, 
am Hibléck ganz speziell op d’Reaktiounszäit - wat 
ee wichtege Facteur ass an deem Ganzen - vun de 
Rettungsdéngschter, déi op 15 Minutte fir all Asaz 
reduzéiert soll ginn, wat am ländleche Raum eng 
Erausfuerderung ass, an an déi wäert nach pla-
zeweis zousätzlech mussen investéiert ginn. Hei 
geet et dacks ëm Liewen an Doud an duerfir ass 
eng Opstockung vun de finanzielle Mëttele fir de 
CGDIS sënnvoll an och noutwendeg. Ech mengen, 
mir mussen dat jo alles garantéieren an der haite-
ger Zäit, mir musse mat der Zäit goen.

Allerdéngs ass ofgemaach, datt dës zousätzlech 
Käschten zu gläichen Deeler vum Staat a vun de 
Gemenge solle gedroe ginn. Et muss ee sech d’Fro 
stellen: Soll d’Finanzéierung net vum Staat ausgoen 
amplaz vun de Gemengen, oder wéinstens eng aner 
Opschlësselung tëschent Staat a Gemengen? Eng 
ronn 30 Gemenge koume jo bei der Neiopdeelung 
vun de Gemengefinanze viru Jore schlechter ewech 
wéi virdrun. De Gemengen hire Spillraum gëtt 
ëmmer méi kleng, och duerch nei oder aner Obliga-
tiounen, déi vum Staat aus ëmmer un d’Gemengen 
erugedroe ginn. Mir kréie jo elo bei de Kläranlage 
manner Subsid, mussen um Logement elo emol dat 
eent oder dat anert investéieren. An där Beräicher 
ginn et eng ganz Rëtsch an de Gemengen, wou mer 
ëmmer vum Staat gesot kréien, hei misste mer inves-
téieren an do. De finanzielle Spillraum fir d’Gemenge-
pappe gëtt ëmmer méi kleng. An ech mengen, dat 
hei ass jo och eng national Responsabilitéit. Och do-
riwwer sollt een emol nodenken.

An erlaabt mer nach e puer zousätzlech Iwwerleeun-
gen. D’Rekrutéierung vun zousätzlechem 
haaptberuffleche Personal souwuel an den Aussen-
déngschter wéi och an der Verwaltung oder der 
Technik ass noutwendeg. Mee sollt dës personell 
Opstockung net koordinéiert gi mat zum Beispill 
der Arméi, der Police oder aneren Déngschter, déi 
och aktiv sinn hei an deem Beräich?

Et ginn an de kommende Jore méi Professioneller 
gebraucht bei deene ronn 4.000 Benevollen, déi 
mer elo ewell hunn, fir datt de CGDIS seng Flichten 
erfëlle kann. Et ass wichteg, bei der Rekrutéierung 
vun all deene Leit net op d’Sproochenexigenz ze 
verzichten. Wien hei am Land am Zivillschutz hël-
lefe wëllt, sollt Lëtzebuergesch schwätzen. Och na-
tierlech déi aner zwou Sproochen. Wat bis elo ëm-
mer esou war. A mir leeën och Wäert drop, datt 
dëst esou soll bleiwen, well grad an dësem Beräich 
ass et wichteg, datt ee sech op deen anere ver-
loosse kann. An do spillt d’Sprooch leider Gottes 
nun emol eng essenziell Roll. An ech mengen, ech 
war jo och eng Rei Joren aktiv an deem Beräich, wéi 
ech nach net an der Pensioun war, an duerfir weess 
ech aus Erfarung, datt een do muss immens gutt 
zesummeschaffen.

An eng lescht Bemierkung, Suerg oder Iwwerleeung 
wëll ech Iech mat op de Wee ginn: Aus eegener 
Erfarung, an zwar an anere Beräicher, weess ech, 
datt ee muss oppassen, datt een net ze vill Frik-
tioune kritt tëschent Beruffspersonal a Benevollen. 
Dat ass ee Volet, deen een net däerf vernoléissegen. 
Domadder fält a steet de CGDIS an dee Service, dee 
mer fir all eis Bierger bluttnoutwendeg brauchen, an 
dat ass ee Punkt, deen ech Iech wëll mat op de Wee 
ginn.
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An da wëll ech zum Schluss allen Acteuren aus 
dem CGDIS Merci soe fir hiren Asaz. 24 Stonnen op 
24, siwen Deeg op siwen Deeg an 365 Deeg am Joer 
sti si fir all eis Bierger zur Verfügung. An duerfir, 
mengen ech, misste mer hinnen en häerzleche Merci 
soen. An ech soen Iech Merci fir Är Opmierksam-
keet.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Engelen. An da wier et um honorabelen Här 
Marc Baum. Här Marc Baum, Dir hutt d’Wuert.

M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här President. 
2018 ass effektiv hei an der Chamber mat enger 
Unanimitéit d’Gesetz ugeholl ginn iwwert de CGDIS, 
deen och domadder geschafe ginn ass. An deem 
virausgaange si ganz Legislaturperiode vun Innemi-
nisteren, déi sech zwar alleguer zum Virsaz geholl 
haten, dës Reform unzegoen, mee wou entweeder 
d’Zäit nach net räif war respektiv d’Widderstänn um 
Terrain zu deem Moment och nach immens grouss 
waren.
Ech ka mech drun erënneren, datt éischt Refle -
xiounen och vun engem Inneminister Michel Wolter 
an déi Richtung geféiert hunn, awer dee Moment 
wéi gesot d’Zäit eventuell nach net räif war oder 
d’Widderstänn ze grouss.
20 Joer méi spéit war et dunn awer esou, datt 
d’Situatioun sech zu Lëtzebuerg komplett geännert 
hat an de Réckgang vun de Fräiwëllegen an de Ser-
vices de secours esou grouss ginn ass, datt a ver-
schiddene Situatiounen ee sech hätt kënne virstel-
len, datt ouni Reform an ouni Professionaliséierung 
et hätt kënne kommen, datt déi Service-de-se-
coursen net méi esou funktionéiert hätten, wéi dat 
fir ee Land awer néideg gewiescht wier.
Also, mat deem Constat vum Réckgang vun de 
Fräiwëllegen ass och de Besoin u Professionali-
séierung gewuess. A mer wëssen och haut, datt 
d’Erausfuerderungen, virun deenen d’Service-de- 
secourse stinn, amgaang sinn, permanent ze wues-
sen, duerch natierlech engersäits eisen demo-
grafesche Wuesstum, anerersäits awer och nei Phe-
nomeener, déi duerch de Klimawandel provozéiert 
ginn, wéi zum Beispill Bëschbränn oder Tornadoen, 
mat deene mer et hei ze dinn haten. An awer natier-
lech och Phenomeener, déi méi staark gi sinn an der 
Lescht, wéi industriell Verschmotzung, Waasserver-
schmotzung, wéi mer se och an deene leschten 
Deeg a virun allem Méint a Joren hu musse feststel-
len.
Duerfir elo, zwee an en halleft Joer méi spéit, d’Pre-
sentatioun vum Plan national d’organisation des 
secours. A wann een Ziler erreeche wëllt - an dat 
ass, mengen ech, eppes ganz Positives -, ass dat 
éischt, wat ee maache soll, sech Ziler ze setzen. An 
dat mécht dëse Plan national d’organisation des 
secours mat dem Häerzstéck, der Ambitioun, fir a 
manner wéi 15 Minutten um Asazuert ze sinn, an 
dat an 90 bis 95 % vun de Fäll.
Och dat ass net komplett nei. Och déi Iddie si scho 
virun zéng Joer entwéckelt ginn. Mee wann ee se 
wierklech als Zil, als eppes definéiere wëllt, wat een 
erreeche wëllt, da muss ee sech och déi Moyenen 
dofir ginn. Ech mengen, datt dee Plang dat hei 
mécht. An déi Moyenen, dat bedeit natierlech och 
méi Käschten.
An duerfir ass an de leschte Wochen eng Poleemik 
entstane ronderëm de Finanzement vun deene 
Méikäschten. An déi verschidden Acteuren ..., dat 
ass op jidde Fall dat, wat ech matkritt hunn, do huet 
keen d’Ziler a Fro gestallt, mee d’Aart a Weis, wéi een 
zu deem Zil kënnt. An et waren do besonnesch d’Ge-
mengen, also de Syvicol, deen intervenéiert ass an 
deen déi Hausse vu Käschten awer a Fro gestallt 
huet an dat a Relatioun gesat huet mat manner Re-
cetten, déi se hunn duerch coronabedéngten Ausfäll.
An ech mengen, da sollt een eng Diskussioun, eng 
generell Diskussioun, iwwert d’Gemengefinanze 
féieren amplaz dee Modell vu Finanzement, deen 
2018 entwéckelt ginn ass, a Fro ze stellen. Dat ass 
op jidde Fall eis Haltung.
A mir mengen duerchaus, datt eng Diskussioun 
iwwert d’Aufgabe vun de Gemenge batter noutwen-
deg ass, datt déi Diskussiounen och musse geféiert 
ginn an datt domadder och d’Diskussioun soll ron-
derëm d’Finanze gemaach ginn.
Dat, wat hei envisagéiert gëtt, déi Investissementer, 
dat si virun allem Investissementer a Mënschen. 
Déi Professionaliséierung bedeit nämlech genau 
dat: a Mënschen ze investéieren! An d’Professiona-
liséierung muss natierlech de pair goe mat der wei-
derer Ënnerstëtzung vun de Fräiwëllegen, déi esou 
eng zentral Roll an eisem System spillen, datt ouni 
si dee ganze System ganz einfach kollabéiere géif. 
Duerfir brauche se eng Unerkennung, sief dat elo fi-
nanzieller Natur oder, wéi anerer suggeréieren, 
éischter gesellschaftlecher Natur.
An ech fannen och déi Efforten, déi gemaach gi 
sinn an der Vergaangenheet beim Rekrutement, 
duerchaus luewenswäert, dat heescht, datt och ver-
sicht ginn ass, nei Profiller vu Fräiwëllegen ze er-
reechen, Jonker, awer och Fraen an Netlëtzebuer-
ger. Déi, mengen ech, ganz wichteg sinn, déi virun 

allem och eis Gesellschaft representéieren. A bei 
de Fräiwëllegen, beim Phenomeen vun de Fräiwëlle-
gen, geet et jo virun allem och drëm, datt mer eng 
Gesellschaft sinn, déi sech selwer solidaresch hël-
left, accompagnéiert vun enger professioneller 
Ënnerstëtzung.
An ee leschte Gedanke vläicht, deen net direkt mam 
PNOS ze dinn huet, awer dorunner ugeleent ass: 
Nämlech dee Gedanken, datt an enger Gesellschaft, 
wou mir eis alleguer selwer hëllefe mussen a sollen, 
do fannen ech et nach ëmmer onméiglech, datt een 
zu Lëtzebuerg de Schoulsystem verléisst, ouni eng 
obligatoresch Éischt-Hëllef-Ausbildung gemaach ze 
hunn.
Ech soen Iech Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Marc 
Baum. An de leschten ageschriwwene Riedner ass 
den honorabelen Här Marc Goergen. Här Goergen, 
Dir hutt d’Wuert.

M. Marc Goergen (Piraten).- Merci, Här Pre-
sident. Merci dem Marc Lies fir déi wichteg Aktua-
litéitsstonn. Awer och merci alleguer de Leit, déi 
sech fir de CGDIS all Dag engagéieren. A wéi mer et 
vun all de Kolleege wëssen, déi am CGDIS aktiv 
sinn: Et geet vill Zäit drop, et geet vill Energie drop -
dofir e grousse Merci.
D’CSV huet virdrun an hirer Ried ugeschwat, dass et 
eng interessant Iddi ass - wou mir als Piraten bis 
elo nach net esou wäit iwwerluecht haten, mee et 
awer mat op de Wee wäerten huelen -, dass d’Ge-
menge musse méi ënnerstëtzt ginn, wa se Fräi-
wëlleger vun dem CGDIS huelen. Dat ass eng Iddi, 
eng Pist, op déi ee wierklech sollt weider agoen. An 
ech géif do nach ergänzen, dass een dat och kéint 
op aner Firmen ausbauen, dass d’Patronen och ver-
schidden Ënnerstëtzunge kréien, wann ee beim 
CGDIS aktiv ass a wann deen eeben d’Aarbecht 
wärend deene Stonne muss verloossen, fir Mën-
scheliewen ze retten.
Allgemeng ass awer unzemierken an der Reform, 
an dat kritt een heiansdo um Terrain esou beim Patt 
herno mat, dass mer mussen oppassen, dass déi 
Fräiwëlleg sech net verstinn, dass se heiansdo 
benodeelegt wären oder zweet Wiel. Well et 
heiansdo esou beim Patt nach erauskënnt, dass do 
awer e bëssen Diskussiounen entstinn tëschent de 
Professionellen.
Dofir géife mir Piraten virschloen, dass d’Inneminis-
tesch géif en interne Feedback-System op de Wee 
bréngen. Dat heescht, dass ee kéint eng Kéier am 
Groussen dee ganze CGDIS ëm seng Meenung 
froen, dass een do eng Kéier géif higoen an en digi-
tale Feedback-System opbaue fir ze soen: „Wat 
sinn Är Problemer? Wat ass gutt gelaf?“ Well et 
muss ee jo och soen: Bei deem Patt gëtt een och 
villes gewuer, wat elo besser leeft zënter der Re-
form wéi virdrun. Ech wëll elo net hei en negatiivt 
Bild molen, ganz am Contraire. Et si vill Saachen, 
déi besser gelaf sinn.
Richteg ass déi Entscheedung, fir op déi 15 Minutten 
ze kommen. Mir Piraten wäerten och do d’Regierung 
ënnerstëtzen. De Wee iwwert de Gemengebudget 
ass vläicht net dee richtegen. Do muss ee ganz kloer 
soen, dass d’Gemengen am Moment struewelen. Déi 
eng Gemengen komme besser duerch. Et sinn ane-
rer, déi wëssen net méi, wéi se herno hire Budget sol-
len opstellen. Do ass et schwiereg, wa se elo herno 
och nach Méikäschte bei engem CGDIS ...
Woubäi, déi Méikäschten, dat wëlle mer als Piraten 
ganz kloer soen, déi si richteg! Mir mussen op déi 15 
Minutte kommen, an dat iwwerall am Land! Et ass 
vläicht heiansdo ... Ech kommen aus enger grousser 
Gemeng. Bei eis ass et scho bal selbstverständlech, 
op 15 Minutten ze sinn. Mir hunn e ganz performante 
CGDIS-Zenter. Mee et sinn awer och Kolleegen 
duerch d’Land, wou dat leider net de Fall ass.
Dofir musse mer, jo, an d’Täsch gräifen an do e 
bësse Geld aus dem Budget huelen. Mee mir sinn 
awer do och éischter der Meenung, dass de Staat 
misst higoen an dat bäileeën, an net zwéngend 
d’Gemengen, déi jo schonn hir Problemer hunn.
Déi aner Geschicht ass: De CGDIS brauch och nei 
Leit. Ech weess, mir hunn déi selwecht Diskussioun 
an der Kommissioun, wann et ëm d’Arméi geet, 
wann et ëm d’Police geet, wéi iwwerall. De Problem 
ass: Mir missten eng Kéier higoen a soen: „Kommt, 
mir schafen eng Karriär, dass mer eis net iwwerall a 
Konkurrenz stellen zu deenen eenzelne Beruffer 
vun Arméi, Police, CGDIS, mee dass mer do ze-
summen eng Kéier eng Karriär schafen. Zesummen 
op eng Filière higinn, fir dass mer net méi an der 
Konkurrenz stinn.“
Well et ass ëmmer - dat soll elo net béis si géint 
d’Ministeren -: Eee Minister stellt eng besser Cam-
pagne, eng Werbecampagne, Kino, d’Zeitung an al-
les vir fir säi Ressort. Jo, mee herno geet et awer 
iwwerall ëm d’Sécherheet vun de Leit. Dat heescht, 
dass mer do awer eng Kéier als Politik, Dir als Re-
gierung, zesummen op e Wee ginn, dass mer higinn 
an eng gemeinsam Filière schafen. Well a sech 
ergänzt et sech jo.
Deen ee ka seng Arméi maachen. Herno kann e bei 
de CGDIS. E kann dertëscht nach bei d’Police. Dat 

ergänzt sech alles. Et ass elo net, dass deen een -
ech wëll elo kee Supermarché nennen, mee mir 
wësse jo, an de Supermarchéë fänke se Schüler -
dann do steet an zwou Wochen drop steet een ane-
ren do. Do musse mer op een anere Wee goen, wa 
mer deen nationale Plang wëlle konsequent ëmset-
zen.
Ech gesinn, meng Zäit war net nei gestart. Ech hof-
fen, Här President, ech sinn nach dran.

M. Fernand Etgen, Président.- Ech mengen, dat 
do ass elo net ganz richteg gewiescht, esou wéi 
d’Auer gelaf war.

M. Marc Goergen (Piraten).- Nee.
(Hilarité)
Et ass awer net schlëmm. Ech wollt just nach zum 
Schluss ... A mengen Notizen hat ech opgeschriw-
wen, dass mer d’Regierung wäerten ënnerstëtze bei 
hire Pläng zum PNOS, wa mer dee klenge Budgets-
hic do nach e bëssen hikréien. Mee ech sinn do 
ganz zouversiichtlech, dass d’Inneministesch, déi 
jo awer och d’Budgete vun de Gemengen exzellent 
kennt, do wäert mat op de Wee goen.
Merci.

M. Sven Clement (Piraten).- Ganz gutt!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 

Här Goergen.
D’Regierung huet d’Wuert. D’Madamm Innemi-
nistesch Taina Bofferding.
Prise de position du Gouvernement

Mme Taina Bofferding, Ministre de l’Intérieur.-
Merci, Här President. An och merci un den De-
putéierte Marc Lies, dass mer haut kënnen iwwert 
de PNOS schwätzen, wat jo awer e ganz wichtege 
Sujet ass.
Bon, de Kader - d’Erausfuerderungen -, deen ass elo 
scho vu ganz ville Spriecher hei gesat ginn. Ech 
wëll just nach eng Kéier drop hiweisen, dass grad 
d’Covidkris eis elo gewisen huet, wéi wichteg et 
ass, dass mer eis Gesellschaft eeben, jo, esou gutt 
wéi méiglech virbereeden, wann dann eng Gefor, 
eng Kris, e Schock kënnt, deen esou séier wéi 
méiglech kënnen ze absorbéieren, d’Effete vun 
deenen negative Konsequenzen, esou kleng wéi 
méiglech kënnen ze halen, esou séier wéi méiglech 
kënnen ze verschaffen an eis eeben och fir d’Zu-
kunft besser kënnen opzestellen a virzebereeden.
D’Stéchwuert ass hei d’Resilienz; u sech d’Widder -
standsfäegkeet, déi mer hei ustriewen.
Ech gesinn et och elo net nëmmen als eng grouss 
politesch Prioritéit, dass mer d’Rettungswiesen 
esou opstellen, dass mer alleguerten déi Erausfuer-
derungen, déi och eebe scho grad genannt goufen, 
sief dat och Naturkatastrophen, sief dat och déi 
demografesch Entwécklung, déi mer hei am Land 
hunn, wat jo och nei Erausfuerderunge bréngt ... 
Ech gesinn et eeben net nëmmen als Prioritéit, 
d’Rettungswiesen esou opzestellen, dass mer dës 
alleguerte kënne meeschteren, mee ech gesinn et 
carrement als eis Flicht.
A vergiesse mer och net, firwat de CGDIS kreéiert 
ginn ass, firwat mer eng Reform am Rettungswie-
sen haten. Et ass och scho vun enger Rëtsch Sprie-
cher hei ugeschwat ginn, dass et deemools e ganz 
kloert d’Bekenntnis war, dass een net esou wëllt 
weiderfueren, wéi et bis deemools war, dass ee gär 
eng Reform am Rettungswiese wëllt, ass ee sech 
wëllt verbesseren an dass een eeben deenen Eraus-
fuerderunge wëllt Meeschter ginn. An de CGDIS ass 
eebe ganz kloer hei ee vun den Haaptacteuren am 
Beräich vun der Resilienz.
Wat mer och net dierfe vergiessen: De CGDIS kritt 
elo knapps dräi Joer. Dat ass laang, an och net. 
Dräi Joer ass et hier, wou e gegrënnt gouf. An en 
ass nach am Opbau. Ech mengen, dat dierfe mer 
och net vergiessen. Et ass eng Reform - och dat 
ass scho gesot ginn -, déi eng Zäit brauch, bis se 
ganz ëmgesat ass.
De PNOS ass jo elo de Plang fir d’Organisatioun vum 
Rettungswiesen, dee sech och Ziler gëtt. Dofir hunn 
ech et ganz interessant fonnt, wéi den Deputéierte 
Marc Baum et grad gesot huet: „Et ass wichteg, dass 
ee sech iwwerhaapt emol Ziler gëtt!“ Och dat sinn 
nei Diskussiounen, déi et esou an der Vergaangen-
heet net gi sinn, déi awer wichteg sinn, wa mer eis, 
wéi gesot, den Erausfuerderungen hei wëlle stellen a 
wa mer wëllen de Leit an Nout hëllefen.
Dat grousst Zil, wat mer mam PNOS verfollegen, 
ass jo, dass innerhalb vu 15 Minutten, ab deem Mo-
ment, wou een den 112 kontaktéiert, d’Rettung op 
d’Plaz ka kommen, fir esou de Leit an der Nout 
kënne séier an adequat ze hëllefen.
Et ass gesot ginn: „De PNOS ass eng Roadmap.“ 
Ech soen ëmmer: „Et ass de Kompass, deen 
d’Richtung ugëtt, an déi de CGDIS sech soll 
entwéckelen.“ Oder aneschters ausgedréckt: De 
PNOS soll eeben Äntwerten op d’Froe ginn, wat de 
CGDIS ganz konkreet brauch, fir eeben an den 
Noutfäll adequat kënnen ze reagéieren, an iwwerall 
am Land. A wann ech soen „iwwerall am Land“, 

dann heescht dat flächendeckend an allen Ecker, a 
ganz besonnesch och am ländleche Raum, also a 
maximum 15 Minutten op der Plaz kënnen ze inter-
venéieren.
Fir dat ze erreechen, brauch een natierlech Mëttelen. 
Mir brauchen engersäits Personal. Mir brauchen 
d’Leit. Mir brauchen d’Infrastrukturen, wou mer dann 
och d’Leit drasetzen. An natierlech brauche mer och 
déi finanziell Moyenen. Ouni Sue geet et net.
Ech si mer och ganz bewosst, dass ech elo zu 
engem Zäitpunkt kommen, dee bei de Gemengen na-
tierlech Froen opwerft, well jo och den Impakt vun 
der Kris op d’Gemengefinanze scho sichtbar ass. Dat 
ass richteg. Ech verstinn och, wann et zu Méikäschte 
kënnt, dass ee sech doriwwer Froe stellt an doriwwer 
diskutéiert. Dofir hunn ech duerchaus scho Ver-
ständnis.
Ech wëll awer nach eng Kéier ganz kloer betounen, 
respektiv ass et jo och scho vun anere gesot ginn, 
dass mer hei awer eng Diskussioun féieren, wou et 
elo net ëm en „Nice-to-have“ geet. Nach eng Kéier: 
Mir schwätzen hei iwwert d’Rettungswiesen! Mir 
schwätzen hei driwwer, wéi eng Moyene mer eis 
wëlle ginn, fir eeben d’Leit, déi an Nout sinn, wou 
wierklech all Minutt spillt! Jo, et sinn och Situa-
tiounen, wou et heiansdo ëm Liewen an Doud geet. 
Ech mengen, déi Diskussioun dierfe mer net nëm-
men eleng aus der Siicht vun de Finanze féieren.
An nach eng Kéier: De CGDIS ass am Opbau a 
brauch elo nach eng Rëtsch Investissementer. Et 
ass wichteg, dass mer déi elo maachen, dass mer 
dat net verschleefen, mee dass mer elo an deen 
Opbau weiderhin investéieren!
Am PNOS hu mer ausgerechent, dass de Budget elo 
fir all Joer ëm ongeféier 8 % wäert klammen. Fir 
d’Zil vun där Interventiounszäit vun deene 15 
Minutte maximum kënnen ze erreechen, awer och -
ee ganz wichtege Punkt respektiv eng wichteg Mis-
sioun -, fir kënnen an der Preventioun nach méi 
aktiv ze ginn.
Ech mengen, och dat ass ee Punkt, deen d’Ge-
menge ganz gären héieren, well et och hei an der 
Vergaangenheet emol zu gewëssene Schwiereg-
keete komm ass, respektiv et ass oft vun de Ge-
menge bemängelt ginn, dass et do net séier genuch 
geet. A grad hei ass et wichteg, och weider Inves-
tissementer ze maachen, eebe fir dass d’Avisen zu 
de Bauprojeten, déi gefrot ginn, dann och matzäite 
kommen. Dofir ass et och wichteg, hei nach weider 
Expertisen am CGDIS opzebauen, fir eeben och an 
dee ganze Beräich an der Brandpreventioun, déi jo 
och de Gemenge wichteg ass, hei kënne weider ze 
investéieren.
Mir mussen eis mat där Dynamik, wou mer hei am 
Land amgaange sinn, eis weider ze developpéieren, 
amgaange sinn ze wuessen, wéi gesot, deenen 
Erausfuerderunge stellen, fir eeben an engem Nout-
fall séier an esou gutt wéi méiglech kënnen ze hël-
lefen.
Wat elo konkreet de Verdeelungsschlëssel betrëfft ... 
Et ass jo elo d’Fro u mech gestallt ginn, ob ech be-
reet wär, do och eppes drun ze änneren. Ech soe 
ganz kloer: Nee! Ech hunn net wëlles, de Verdee-
lungsschlëssel, deen am Gesetz festgehale ginn ass, 
elo ëmänneren ze goen. Well un deem grousse Prin-
zip, dass de Staat an d’Gemenge sech een Deel vum 
Budget deelen, halen ech weiderhi fest.
Et ass och net esou, dass alles fifty-fifty gedeelt 
gëtt. Et ass jo och dono: De Beräich vun de SAMUen, 
Flughafen an och déi international Missiounen, déi gi 
reng vum Staat gedroen. D’Kontributioune vun de Ge-
menge maachen am Endeffekt ee Véierel vum Ge-
samtbudget aus.
De Bedeelegungsschlëssel, also wat d’Gemengen 
elo ganz genau contribuéieren, gëtt jo zur Hall-
schent gerechent, zur Hallschent un der Unzuel vun 
den Awunnerinnen an Awunner an zu där anerer 
Hallschent eeben un de Recettes non affectées, déi 
d’Gemenge vum Staat kréien.
Och hei ass dee Solidaritéitsprinzip verankert. Dat 
dierfe mer net vergiessen. Et war och deemools bei 
der Reform ganz wichteg, dass een eeben derfir 
suergt, dass déi Gemengen, déi finanziell besser op-
gestallt ginn, am Endeffekt och méi heizou contri-
buéieren.
Et war och deemools e Wonsch vum Syvicol, eng 
Aart Brems anzesetzen, dass eeben d’Ausgabe vum 
CGDIS ab 2023 pro Joer net méi héich klammen 
dierfe wéi d’Recetten, déi d’Gemengen all Joer vum 
Staat kréien. Dat heescht, och hei ass virgesuergt 
ginn, dass eeben d’Gemengen net herno an eng 
Situatioun kommen, wou et méi brenzeleg gëtt.
Dovunner ofgesinn huet och de CGDIS awer am 
Kader elo vun der Covidkris e bëssen agespuert. 
Ech hat dat nach eng Kéier nogekuckt: Dat sinn 
ongeféier 4 %. Dat heescht, dat si 5 %, déi de CGDIS 
och elo an dësen Zäiten agespuert huet. Dat dann 
nach d’Äntwert op déi Fro, ob de CGDIS géif hei 
Spuermesuren huelen.
Dann de Punkt vum Personal; wéi ech scho gesot 
hunn, och ee vun deene Moyenen, déi mer brau-
chen, fir déi Ziler hei vum PNOS ëmzesetzen.
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De Plang gesäit vir um Horizont 2025, dass fir all 
Joer weider 50 Beruffspompjeeën am Cadre de 
base agestallt solle ginn an aacht Offizéier am 
Cadre supérieur.
Hei nach d’Fro vun de Karriären, déi gestallt gouf. 
Ben, och do hunn ech elo net wëlles, Adaptatiounen 
ze maachen. Vläicht fir just nëmmen drop hinzewei-
sen, wéi awer och hei de System opgebaut ass: De 
Cadre moyen gëtt integral iwwert d’Changements 
de carrière aus dem Cadre de base gefëllt. Dat 
heescht, e gëtt intern mat de Leit gefëllt. Et ginn elo 
net B1 nei ausgeschriwwen, mee déi ginn intern 
rekrutéiert.
Dann hunn ech mer kierzlech missen unhéieren, de 
CGDIS géif sech zu engem Waasserkapp entwécke-
len. Och hei wëll ech dat ganz kloer ofwénken a 
soen, dass dat absolutt falsch ass, well och hei ass 
eng Brems virgesinn.
Et ass och vläicht interessant, hei d’Chifferen ze 
nennen. Et ass virgesinn, dass et beim Rekrutement 
am Cadre supérieur 8 % sinn, am Cadre moyen 
12 %, an am Cadre de base 80 %. Ech mengen, ech 
kenne keng aner Administratioun hei am Land, déi 
sech esou eng Reegel ginn huet; eebe justement fir 
dorobber opzepassen, dass e gewëssenen Equiliber 
do ass an dass mer och do d’Entwécklunge weider 
am A behalen.
Wat elo geziilt d’Rekrutéierung betrëfft, do ass de 
CGDIS amgaangen, eng national Rekrutéierungsstra-
tegie ... Also, en huet eng Strategie opgebaut an elo 
wëllt en nach eng Campagne lancéieren. D’Zil muss 
sinn, natierlech ganz vill Leit fir dëse Beruff ze be-
geeschteren, ganz besonnesch och Fraen. Klammer 
op: De CGDIS wäert elo mam „Mega“ (ndlr: Ministère 
de l’Égalité des chances) eng Konventioun ënner-
schreiwen, fir eng Action positive ze maachen, fir 
eeben och méi divers ze ginn. Klammer zou.
A ganz wichteg - dat ass och virdrun ugeschwat 
ginn -, dass mer och kucken, Leit, déi net d’Lëtze-
buerger Nationalitéit hunn, an där sinn der eng 
Rëtsch, déi sech och mellen, déi wierklech motivéiert 
sinn, sech och beim CGDIS ze engagéieren, dass mer 
déi dee Moment och an de Beruff erakréien.
Hei vläicht nach e leschte Chiffer, deen ech wëll nen-
nen, deen awer och ganz weesentlech ass, wa mer 
iwwert d’Personal schwätzen: Am PNOS steet, dass 
80 % vum POJ, dem Potentiel opérationnel journa-
lier, an de grousse Kaserne mat Volontairë besat 
gëtt, an da logescherweis dann déi 20 %, déi 
iwwregbleiwen, mat Haaptamtlechen.
Och hei gesäit ee ganz kloer d’Bekenntnis zu de 
Fräiwëllegen am CGDIS. Och déi, wa mer iwwert 
d’Finanzen erëm schwätzen, hunn et verdéngt, en 
adequate Kader virzefannen, Material, wat se 
brauchen, Formatiounen. Ech mengen, och dat si 
wichteg Investissementer, déi mer net dierfe vergies-
sen, och fir eis Fräiwëlleg.
Fräiwëlleg, mengen ech, ass ee gutt Stéchwuert, fir 
dann och op déi nächst Fro nach anzegoen, déi ge-
stallt gouf: Wat nach weider fir d’Volontariat ge-
maach gëtt.
Ben, als Éischt wëll ech soen, dass ech ganz frou 
sinn, hei ze héieren, queesch duerch d’politesch Par-
teien, duerch d’Fraktiounen, dass jiddereen d’Volon-
tariat esou héichhält. Ech mengen, ech schwätzen 
do fir eis alleguerten, dass mer wierklech verdammt 
frou kënnen driwwer sinn, dass esou vill Fraen a 
Männer sech all Dag an den Déngscht vun hire Mat-
biergerinnen a Matbierger setzen.
Dat soll och weiderhin d’Zukunft sinn. D’Rettungs-
wiese soll och weiderhin op déi Fräiwëlleg kënnen 
zielen, déi sech eeben an den Asaz ginn, déi och 
net ëmmer eng einfach Aufgab hunn, natierlech och 
elo an der sanitärer Pandemie. Och doriwwer eraus 
si se oft mat Situatioune konfrontéiert, ronderëm 
d’Auer, déi net evident sinn.
Ech mengen, och hei solle mer stolz, wéi gesot, op 
dëst Engagement sinn a sollen och alles drusetzen, 
dass mer déi Fräiwëlleg, wéi een esou schéi seet, 
weiderhi bei der Staang halen an hinnen och ee 
Kader ginn, dass si hiert Engagement esou kënnen 
ausféieren.
Do huet jo och d’Gesetz eng ganz Rëtsch vu Mesurë 
virgesinn, fir hei d’Volontariat nach weider kënnen 
ze ënnerstëtzen. Ech zielen hei zum Beispill op déi 
zousätzlech Deeg fir de Congé spécial, fir kënne 
Formatiounen ze maachen, awer och d’Allocation 
de reconnaissance fir laangjäreg Memberen oder 
en Deelremboursement bei den Zousazverséche-
rungen, bei der Maladie a bei der Pensioun. Wéi ge-
sot, grondsätzlech geet et drëm, dass déi Fräiwël-
leg eebe Konditioune virfannen, dass si kënnen am 
beschte Kader hiert Engagement esou ausüben.
Zu der Fro vum Remboursement, wann eng Gemeng 
elo Fräiwëlleger dee Moment fräistellt: Et ass esou, 
dass d’Gemengen haut effektiv näischt rembour-
séiert kréien. Mee ech denken, dass een duerchaus 
doriwwer kann nodenken, dass een och hei eng 
Reegelung fënnt. Dass dee Moment, wéi eeben och 
bei de Privatbetriber, och d’Gemenge kéinte vläicht 
esou e Congé „sapeurs“ rembourséiert kréien. Op 
alle Fall, wann dat de Wonsch vun de Gemengen 

ass, sinn ech bereet, doriwwer ze diskutéieren. Da 
wäerte mer och hei sécherlech eng Eenegkeet fan-
nen.
SAMU Lëtzebuerg 2: Dat war jo och elo nach ee 
grousse Punkt, deen den Här Lies opgeworf huet, a 
wou e mech och invitéiert huet, dass ech d’Deci-
sioun soll iwwerdenken, fir de SAMU zu Hesper -
bon, Dir hutt et scho richteg op de Punkt bruecht -, 
dee ganz gutt fonctionéiert, dass deen net soll an 
de CNIS integréiert ginn.
Et ass keng politesch Decisioun - dat wëll ech 
direkt soen -, déi hei hannendru stécht. Et ass esou, 
dass de SAMU Lëtzebuerg 2 an de CNIS soll inte-
gréiert ginn, wou jo och d’Ambulanze vum CIS 
Lëtzebuerg dorënner sollen ënnerbruecht ginn, 
d’Stocken, d’Apdikte vum CGDIS, dann déi verschid-
den Direktiounen, an och den 112, déi fir déi opera-
tiv a logistesch Ofleef zoustänneg sinn.
Hei gëtt eebe séchergestallt, dass de SAMU Lëtze-
buerg 2 an dee gudden Oflaf hei matagebonne gëtt 
an eeben och d’Weeër tëschent deenen eenzelnen 
Acteure méi kuerz wäerte ginn. Dofir deelen ech 
och net déi Aschätzung. Mir sinn elo keng faktuell 
Argumenter bekannt, dass de CNIS elo e manner 
gudde Standuert wär, au contraire. Och dat ass al-
les gekuckt ginn. Och dee läit geografesch gutt, 
soudass ech net denken, dass hei elo e Problem 
mat den Ausréckzäite wäert kommen. Virun allem 
deelen ech net Är Aschätzung, dass mer elo man-
ner gutt Ausréckzäiten hei géife kréien.
Dovun ofgesi wäert och dee Beräich weiderhin na-
tierlech iwwerwaacht ginn, esou wéi permanent 
d’Prozesser am Rettungswiesen iwwerwaacht ginn, 
fir ëmmer erëm ze kucken, wou een och kann emol 
spontan a séier reagéieren.
Dofir och zu där Fro mat den Donnéeën a mat de 
Kaarten: Also, et ass net, dass de PNOS elo an de 
Schaf gestallt gëtt an dass mer net méi do wäerten 
driwwer kucken. Au contraire, déi Kaarte sollen och 
reegelméisseg à jour gehale ginn, fir och ëmmer 
esou kënnen eng Evaluatioun ze maachen.
Mee déi grouss Evaluatioun ass souwisou virgesinn, 
well de PNOS ass jo op fënnef Joer ausgeriicht. Sou-
dass mer souwisou mussen herno de Bilan zéien an 
nach weider eeben Adaptatioune ... respektiv 
kucken, ob Adaptatiounen ze maache sinn.
Dem Syvicol hunn ech elo ugebueden, dass mer eis 
nach eng Kéier zesummen un den Dësch kënne 
setzen, zesumme mam CGDIS, a mer dann all hir 
Froe kënne beäntwerten. Ech wëll awer och soen, 
dass ech dat ni ausgeschloss hunn, ganz am 
Géigendeel. D’Gemengen hunn eng Circulaire kritt, 
wéi mer an de Consultatiounsprozess gaange sinn 
a wou och ganz kloer ee Kontakt affichéiert ass, 
wou mer gesot hunn: Wann d’Gemenge Froen zum 
PNOS hunn - well et ass jo keen einfacht Dokument, 
do stelle sech jo och Froen -, wann eeben do nach 
weider Informatioune feelen, kënne si sech zu all 
Moment eeben un där Kontaktstell bei mir am Inte-
rieur mellen. Meng Leit sinn do, fir mat hinnen 
doriwwer ze diskutéieren. Mee selbstverständlech 
komme mer elo nach zesummen, esou wéi och de 
Syvicol dat vu mir gewinnt ass. Wa Klärungsbedarf 
ass, da fanne mer schonn de Wee zesummen.
Am Resümmee just vläicht nach eng Kéier ganz 
kuerz déi wichtegst Argumenter, déi et awer elo hei 
an der Diskussioun gëtt, respektiv déi wichtegst 
Argumenter, fir am PNOS ervirzesträichen: éisch-
tens, d’Zil bis 2025, egal wou am Land bannent 15 
Minutten Hëllef kënnen ze kréien, wann een an 
engem Noutfall ass; zweetens musse mer eis dofir 
d’Moyene ginn - ech hunn et gesot -: Personal, also 
Persounenopstockung, d’Infrastrukturen an na-
tierlech och d’Suen, fir kënnen dëst Zil esou ze 
erreechen.
A wa mer iwwert d’Sue schwätzen, da bedeit dat 
net, wa mer elo eng Méiausgab maachen, dass mer 
bei deem wëlle stoebleiwen, wou mer haut sinn. 
Nee, am Géigendeel. Mir wëllen eis verbesseren. 
Mir wëlle gären d’Rettungswiesen esou opstellen, 
dass mer flächendeckend séier kënne reagéieren, 
wéi gesot, mam Zil vu 15 Minutten.
Ech mengen, dat muss et eis einfach wäert sinn. Et 
ass déi Geschicht, wéi ëmmer, mat de politesche 
Prioritéiten, wou ee wëllt investéieren. Ech mengen, 
mir sinn et de Leit dobausse schëlleg, dass mer 
d’Rettungswiesen esou opsetzen, dass se sech 
kënnen drop verloossen, wa se an Nout sinn, dass 
d’Ambulanz dann net allze laang brauch, mee egal, 
wou d’Leit wunnen, wou se schaffen, dass se dee 
Moment an Nout gehollef kréien.
Dofir sinn ech frou, dass ech awer och hei héieren, 
dass awer eng grouss Majoritéit de PNOS wäert 
ënnerstëtzen.
Da wäerte mer och elo nach d’Avise vun de Gemenge 
sammelen. Dat ass dann elo nach d’Äntwert op déi 
lescht Fro, déi komm ass: Wéi geet et weider? Mir 
sammelen elo déi Avise vun de Gemengen a wäerten 
dann nach eng Kéier iwwert de PNOS goen. Da wäert 
ech dëse mat an de Regierungsrot huelen. Mäin Ti-
ming ass, dat virum Summer ze maachen. Da kann 
deen neie PNOS a Kraaft trieden.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, der 
Madamm Inneministesch Taina Bofferding. An 
direkt da Parole après ministre fir d’Madamm Lydie 
Polfer.

Mme Lydie Polfer (DP).- Merci, Här President, 
ech dinn elo d’Kap un als Presidentin vum CGDIS, 
well mir Gemenge si jo eeben och wierklech e wich-
tege Partner am Kader vum CGDIS. Ech hunn eeben 
elo déi Éier, ons Gemengen an dem CGDIS ze 
vertrieden.
Ech wéilt der Madamm Minister wierklech Merci 
soe fir dat, wat se elo just hei gesot huet, all déi 
Prezisiounen. Dat ass wichteg, well mir haten och 
am Kader vum CGDIS mat de Gemengevertrieder 
Diskussiounen iwwer eeben eng Rei Punkten.
Ech wéilt just hei, an dofir hunn ech och d’Wuert 
ergraff, ganz kloer soen, datt och an dem Avis vum 
Syvicol d’Gemengen, déi och do eeben zesumme-
schaffen, a kengem Moment - a kengem Moment! -
dat Zil, dat mer eis effektiv 2018 gesat hunn, datt a 
15 Minutten iwwerall, egal wou am Land ..., dat 
sollt a Fro gestallt sinn.
Et sinn e puer Froen opkomm: Wou komme mer un 
déi Leit? Gëtt et der genuch? Mee dat kënne mer jo 
an där Diskussioun, déi Dir eis ugebueden hutt, um 
Niveau vum Syvicol gäre maachen. Mee ech géif 
Iech soen, an dat wollt ech just derbäi soen: Et wier 
gutt, wann an där Reunioun och d’Gemengevertrie-
der am CGDIS derbäi wieren. Well do, mengen ech, 
wier et wichteg, datt een op dat, wat Der elo hei ge-
sot hutt, kann an engem méi klenge Krees a méi 
däitlech nach eng Kéier agoen.
Iech e grousse Merci. Mir hunn elo schonn an 
deene Joren, an dat kann ech och soen, e grousse 
Wee no vir gemaach, vill positiv Schrëtt no vir. A mir 
wäerten dat och zesummen nach weider maachen.
Merci a bis geschwënn!

Plusieurs voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Madamm 

Polfer. An da Parole après ministre fir den Här Marc 
Lies.

M. Marc Lies (CSV).- Jo merci, Här President, fir 
d’Wuert. Ech wëll och der Madamm Minister Merci 
soe fir hir Erklärungen.
Ech mengen, ech wëll nach eng Kéier drop zréck-
kommen, datt dës Heure d’actualité haut de Muere 
ganz kloer drëm gaangen ass ... Ech mengen, och 
d’CSV steet honnertprozenteg hannert der Reform 
vun eeben de Rettungsdéngschter. An datt d’Mise 
en place vum CGDIS ganz sécherlech eng wichteg 
Saach war, déi zanter 2018 - also Juli 2018 - funk-
tionéiert.
Wéi gesot, dës Heure d’actualité sollt konstruktiv 
sinn an dee Moment och Piste mat op de Wee ginn. 
Wéi gesot, et si verschidde Saachen, wou d’Ma-
damm Minister favorabel drop reagéiert huet 
respektiv an Aussiicht gestallt huet, fir dat eent 
oder dat anert kënnen unzepassen. Ech hunn awer 
nach e puer Froen dozou.
Ben, ech mengen, an deene leschten Deeg war et 
vill iwwert d’Repartitioun vun de Fraise gaangen. 
Duerfir eng Fro un d’Madamm Minister: Sollt sech 
awer elo erausstellen, datt d’Repartitioun vun de 
Fraisen net 50/50 wär, wär d’Madamm Minister da 
bereet déi Repartitioun, sollt dat deem net entsprie-
chen, dat dann och esou auszegläichen, wéi et da 
sollt sinn? 50 % Staat a 50 % Gemengen. Wann een 
do eng Kéier géif all déi eenzel Komponenten 
iwwert déi lescht Joren zesummerechnen. Dat ass 
déi éischt Fro.
Déi zweet Fro, wat d’Beschafung vun neiem Mate-
rial ugeet elo a Krisenzäiten. Ech mengen, et ass 
wichteg, datt d’Rettungsdéngschter dat bescht-
méiglecht Material à disposition hunn. Ob do effek-
tiv elo am Kader vum leschte Joer Aspuerungen um 
Material gemaach gi sinn, jo oder nee - ech 
mengen, dat wär eng wichteg Äntwert, déi mer awer 
och dorop gären hätten.
Wat mech natierlech besonnesch enttäuscht, dat 
ass de Standuert vum SAMU Lëtzebuerg 2. Ech 
hunn developpéiert gehat, datt eeben de SAMU 
Lëtzebuerg 2 bei Wäitem déi beschten Asazzäiten 
huet. Och dat ganzt Team ronderëm den Dokter 
Rabi huet sech derfir ausgeschwat, fir op deem 
Standuert kënnen ze bleiwen, vu datt ronn 40 % vun 
hiren Asätz awer och an den Osten an an de Süde 
vum Land ginn an dat natierlech geografesch a 
strateegesch vusäite vun Hesper aus ganz séier do 
kann erreecht ginn.
Ech hunn et virdrun ugeschwat: De CNIS, ganz 
sécherlech, mengen ech, ee flotte Standuert fir alle-
guerten d’Rettungsdéngschter an deenen nächste 
Joren, wann en a Betrib geet, mee beim CNIS wäer-
ten - ech mengen, dat wëssen och d’Vertrieder vun 
der Stad Lëtzebuerg - an deenen nächste Joren do 
extreem Infrastrukturchantiere ronderëm sinn. Ech 
hunn do effektiv, éierlech gesot, e bëssen Angscht, 
datt doduerch eeben d’Asazzäite kéinten hypothe-
kéiert ginn.
Duerfir wéilt ech dat nach eng Kéier kloer en évi-
dence setzen, mat deenen Infrastrukturaarbechten, 

déi an deenen nächste Jore ronderëm sinn, ob dat 
elo de Rond-point Gluck ass respektiv all déi 
Stroosse ronderëm, mat engem Échangeur de 
Hesperange, deen och eng Kéier wäert nach gebaut 
ginn. Dat gëtt ganz kriddelech an deenen nächste 
Joren. Duerfir dat nach eng Kéier als Remark ge-
maach.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Marc 
Lies. Da Parole après ministre fir den Här Michel 
Wolter.

M. Michel Wolter (CSV).- Här President, och ech 
wollt der Madamm Minister Merci soe fir déi inte-
ressant Ausféierungen, déi si gemaach huet. Ech 
hunn eng ganz prezis Fro u se: Si seet, d’Contribu-
tion vun de Gemenge géif e Véierel vum Budget 
ausmaachen, an hiren Expositiounen, déi se elo just 
gemaach huet. Or, et ass mir net méiglech, fir dat 
nozevollzéien.
Ech wollt se also froen, ob se eis kéint erklären, wéi 
se op déi Participatioun vun engem Véirel kënnt. 
D’autant plus, dass d’Konte vum CGDIS net publi-
zéiert sinn, se op jidde Fall net um Site vum CGDIS 
erëmzefanne sinn, weeder déi vun 2018 nach déi 
vun 2019 nach déi vun 2020, wat et engem géif 
erlaben, fir de Chiffre d’affaire an d’Participatioun 
vun deenen eenzelnen nozekucken. Dat Eenzegt, 
wat publizéiert ass, ass de Rapport d’activité. An de 
Rapport d’activité geet net am Detail op de Bilan an 
op de Kont an.
Dofir, well ech aner Chifferen am Kapp hunn, wollt 
ech d’Madamm Ministesch froen, ob se eis wierk-
lech kéint erklären, wéi se drop kënnt, fir ze soen, 
dass d’Contributioun vun de Gemenge sech op ronn 
e Véierel vum Budget vum CGDIS géif belafen.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Wolter. 
An da ginn ech d’Wuert zréck un d’Regierung, 
d’Madamm Inneministesch Taina Bofferding.

Mme Taina Bofferding, Ministre de l’Intérieur.- Jo, 
ech fänke mat där leschter Fro vum Här Wolter un. 
Ben, ech mengen, ech weess net, ob de Budget elo 
um Site ze fannen ass, op alle Fall hunn d’Gemenge 
jo hir Vertrieder am Verwaltungsrot vum CGDIS. An 
de Verwaltungsrot ass jo awer dee Gremium, deen 
de Budget unhëlt. Dat heescht, och do, mengen 
ech, kann een nofroen, fir dee Moment de Budget 
ze kréien.
Et ass esou, wann een all d’Recetten dee Moment 
kuckt vum Budget vum CGDIS, mécht d’Contribu-
tioun vun de Gemengen eeben e Véierel aus. Dat 
waren elo, fir de Budget 2021, 26 Milliounen. A mir 
schwätzen hei vun engem Gesamtbudget vun 133 
Milliounen. Doduerch eeben dëse Chiffer.
Zur Fro vum Deputéierte Marc Lies: Fifty-fifty, ech si 
mer net ganz sécher, wat Der elo genau gemengt 
hutt, well déi Fifty-fifty-Opdeelung ass do. Mee och 
nach eng Kéier hei, et ass net alles, wat an de Bud-
get vum CGDIS fält, fifty-fifty opgedeelt. Do ass et, 
wéi ech virdru gesot hunn, esou: Den Deel, elo wat 
de SAMU betrëfft, gëtt integral an och vum Staat 
bezuelt, wéi och déi international Missiounen. Dat 
ass eppes, wat eeben net vun de Gemenge contri-
buéiert gëtt.
Also de Budget vum CGDIS ass net ganz einfach, 
muss een och soen. Mee wat een net dierf vergies-
sen, ass, dass virdrun nach eng ganz Rëtsch vu Re-
cetten erakommen, eeben déi direkt Dotatioun nach 
vum Staat, wéi ech elo grad gesot hunn. Da komme 
jo nach Recetten iwwert d’Autossteier, iwwert d’TVA, 
dann d’Prestatiounen, déi Rechnungen, déi de CGDIS 
dee Moment ausstellt. A genau dës Elementer kom-
poséieren dee Moment de ganze Budget.
Mee nach eng Kéier: Ech gesinn net an, fir elo dee 
Verdeelungsschlëssel ëmänneren ze goen. Et ass e 
Prinzip, op dee sech deemools beim Gesetz 2018 
gëeenegt ginn ass, mat där Brems, déi dran ass, 
wéi ech virdru gesot hunn, wou och eng gewësse 
Garantie da fir d’Gemengen ass, wa se manner 
Dotatioun kréien, dass dee Moment de Budget vum 
CGDIS net esou ka wuessen. Dat hunn ech virdrun 
erkläert.
An insgesamt och, wat d’Gemengefinanze betrëfft, 
do war ech virdrun net drop agaangen, mee do 
wäerte mer och an nächster Zukunft nach eng Kéier 
zesummekommen, well jo nach de Rapport vun der 
BCL iwwert d’Reform vun de Gemengefinanzen, deen 
ech elo all Ablack misst kréien ... Et ass souwisou 
virgesinn, dass mer eng Kéier an der Chamber hei 
nach eng Ronn zesummen dréien, wou mer da kën-
nen op déi Analys do agoen. An da wäerte mer eis 
och nach eng Kéier Zäit huelen, fir iwwert d’Gemen-
gefinanzen ze diskutéieren.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci un 
d’Madamm Ministesch. An nach eng Kéier Parole 
après ministre fir den Här Michel Wolter.

M. Michel Wolter (CSV).- Jo, Här President, ech 
wollt nach eng Kéier drop zréckkommen, wat d’Ma-
damm Ministesch elo just gesot huet. Wann ech si 
richteg verstanen hunn, wär et un de Vertrieder vun 
de Gemengen am CGDIS, fir de Gemengen d’Konten 
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zoukommen ze loosse vum CGDIS. Ech géif mer 
also erlaben, der Madamm Polfer als Presidentin 
vum CGDIS d’Fro ze stellen, ob si deenen 102 Ge-
mengen da géif de Rapport annuel vun de Konte 
vum CGDIS zoukomme loossen.
Eng Alternativ, wat ech eng besser Solutioun géif 
fannen, wär, dass ech d’Madamm Polfer géif froen, 
dass se am CGDIS géif drop awierken, dass d’Konte 
vun 2018, 2019 an 2020 um Site vum CGDIS géife 
publizéiert ginn, fir dass jiddwereen, dee se wëllt 
ofruffen an dee se wëllt liesen, d’Méiglechkeet kritt, 
fir dat ze maachen. Dat ass dat Éischt.
Dat Zweet, wat ech wëll soen, dat ass, dass 
d’Madamm Minister an hirer éischter Ried hei gesot 
huet, dass d’Contributioun vun de Gemengen ee Véie-
rel vum Budget vum CGDIS wär. Ech hu se du gefrot, 
wéi dee Véierel, wéi deen zustane géif kommen. A si 
huet dorobber geäntwert, dass dat 26 Millioune wäre 
vun 133 Milliounen, déi de CGDIS als Budget hätt. Or, 
wann ech 26 Milliounen duerch 133 Milliounen dee-
len, da wär d’Contributioun vun de Gemengen 
19,54 %, also net ee Véierel vum CGDIS, mee ... 

M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de l’Emploi et 
de l’Économie sociale et solidaire.- Dir hätt sollte 
Mathematiksprofesser ginn. Do hätt Der méi kënne 
bewierke wéi hei.

M. Michel Wolter (CSV).- ... mee ee Fënneftel 
vum CGDIS.

Une voix.- Très bien!
M. Michel Wolter (CSV).- Et ass also eng vun 

deenen zwou Riede vun der Madamm Minister, déi 
net klappt. Entweeder et ass ee Véierel oder et ass 
ee Fënneftel oder et ass eppes aneres. Mee 26 Mil-
lioune vun 133 - et ass einfach no Adam Riese -
ergëtt net 25 %, mee exakt 19,54 %.
Merci.

Une voix.- Très bien!
M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här Wolter. 

An da wëll ech d’Madamm Polfer froen, ob si wëllt 
dorobber äntwerten.

Mme Lydie Polfer (DP).- Jo, Här President, ganz 
gären. Ech kann dem Här Wolter nëmme recom-
mandéieren, den Avis vum Syvicol zum PNOS ze 
liesen, well do steet alles am Detail, ganz am Detail, 
wéi mer eeben, fir elo 2021, op déi 106.886.000 
kommen an dovu kommen der 26.042.000 vun de 
Gemengen a genau dat nämmlecht vum Staat. An 
dat sinn eeben déi 50 % fir de Staat a 50 % fir d’Ge-
mengen. Mee da kommen eeben déi aner Dota-
tiounen dobäi. An déi Dotatioune sinn, zum Beispill, 
dat ass déi déckst, d’Reaffektatioun eeben un de 
CGDIS vun der Hausse vun der TVA zënter 2015. 
Eleng dat mécht 43.997.000. Ech liesen elo net wei-
der. Mee den Avis vum Syvicol seet dat ganz kloer.
An ech mengen Dir kënnt .. Är Vertrieder - also, ech 
mengen ons Vertrieder, net Är, mee ons, well mir 
operéieren do net no Parteien, mir versichen do, 
den Interêt vun de Gemengen eeben a vun der All-
gemengheet ze vertrieden -, déi si jo och do dran. A 
wann eppes ons ganz um Häerz läit, dann ass et 
d’Transparenz. An all d’Konten, sief et déi vun deem 
leschte Joer, deem Joer virdrun, de Budget, an déi 
kommend, sinn transparent. An ech wäert derfir 
suergen, Här Wolter, datt Dir déi och vun Äre Kollee-
gen a vun ons kritt.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Polfer. An da ginn ech d’Wuert nach eng 
Kéier zréck un d’Madamm Inneministesch.

Mme Taina Bofferding, Ministre de l’Intérieur.- Jo, 
am Fong geholl wollt ech dozou net méi vill soen. 
Ech soen dem Här Wolter da Merci, fir dës Explika-
tiounen an dëse kuerze Briefing an der Mathematik. 
Mee ech mengen, wa mer eis elo wierklech 
doriwwer hei sollen d’Käpp zerbriechen ... Ech 
mengen, mir hu ganz aner Diskussiounen, déi mer 
solle féieren, anstatt elo doriwwer ze diskutéieren, 
ob et elo 20 %, 23 % oder 25 % sinn.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools der 
Madamm Inneministesch. Dëse Punkt ass domad-
der ofgeschloss.

M. Michel Wolter (CSV).- Et geet fir haut duer.

3. Question élargie n° 89 de M. François 
Benoy au sujet de la stratégie de réponse à 
un accident nucléaire majeur dans le voisi-
nage du Luxembourg

M. Fernand Etgen, Président.- Den nächste Punkt 
vum Ordre du jour vun haut de Moien ass déi erwei-
dert Fro Nummer 89 vum Här François Benoy un 
d’Inneministesch iwwert d’Strategie am Fall vun 
engem nuklearen Accident an der Noperschaft vu 
Lëtzebuerg. Här Benoy, Dir hutt d’Wuert.

M. François Benoy (déi gréng).- Merci, Här 
President. Dir Dammen an Hären Deputéiert, 
Madamm Inneministesch, de 26. Abrëll 1986, also 
viru 35 Joer, ass am Atomkraaftwierk Tschernobyl 
ee Reakter ausser Kontroll geroden an explodéiert. 

D’Regioun ass ëmmer nach verseucht. A jee no 
Schätzunge si bis zu 100.000 Leit un de Suitte vun 
deem Accident gestuerwen.
Den 11. Mäerz 2011, also virun zéng Joer, koum et 
no engem Tsunami och zu engem Supergau an der 
Atomzentral zu Fukushima. D’Opraumaarbechte ginn 
nach op 40 Joer geschat. 160.000 Leit goufen ëmge-
sidelt an de Kriibsrisiko an der Regioun ass bei de 
Jonken 30-mol méi héich wéi soss a Japan. Dësen 
Accident ass am Héichtechnologieland Japan ge-
schitt, wat, genau wéi Frankräich, iwwerzeegt war, 
dass seng Reakteren déi sécherst vun der Welt 
wären.
Duerno huet och de Chef vun der franséischer 
Atomopsiicht, misse fir d’éischt zouginn, dass och a 
Frankräich e schlëmmen Accident net kéint ausge-
schloss ginn, ni kéint ausgeschloss ginn. An 
Däitschland huet den Atomausstig bis Enn 2022 
decidéiert.
Dofir sinn haut, glécklecherweis, manner Atomreak-
tere ronderëm Lëtzebuerg wéi nach virun zéng Joer. 
Déi zwee eelste franséisch bei Stroossbuerg goufen 
endlech ofgeschaaft an déi lescht däitsch Reaktere 
ginn iwwert déi nächst 20 Méint alleguerten ofge-
schaaft.
An och an der Belsch huet déi nei Regierung gesot, 
hir Atomzentralen zu Tihange an zu Doel wëllen Enn 
2025 zouzemaachen. Zu Cattenom an zu Chooz a 
Frankräich ass dat awer leider net de Fall. A Catte-
nom läit just 9 km vun onser Grenz ewech. A mir hei-
banne sëtzen op knapps 23 km vun där Atomzentral.
Zanter kuerzem leeft d’Doku-Fiktioun „An zéro“ am 
Kino an op Arte, wou et ëm d’Verschwanne vu Lëtze-
buerg no enger Atomkatastroph zu Cattenom geet. 
An och wann et eng Fiktioun ass, esou verdäitlecht 
de Film, wat do direkt virun onser Hausdier steet: 
eng Anlag, déi am Katastrophefall Lëtzebuerg kéint a 
senger Existenz bedroen.
An dofir ass et immens wichteg, dass mir ons 
engersäits als Land konsequent géint Atomkraaft a 
fir d’Zoumaache vun de Reakteren asetzen an ane-
rersäits kucken, soulaang déi Anlage weiderlafen, 
ons méiglechst gutt op den Eeschtfall preparéieren.
An e wichtege Schrëtt heiranner war dat neit 
Atomhaftungsgesetz vum leschte Joer, wat et er-
méiglecht, dass Lëtzebuerger Affer bei Schuedenser-
sazkloen net eidel ausginn. An e weidere Schrëtt war 
den aktualiséierte Katastropheschutzplang vun 
Oktober 2014, deen och am nationale Rettungs-
déngschtplang PNOS berücksichtegt gëtt, iwwert 
dee mer elo de Moien och schonn diskutéiert hunn.
An an deem Kontext wëll ech d’Inneministesch 
froen: Wéi gutt si mir preparéiert am Fall vun 
engem schlëmmen nuklearen Accident? Virun e 
puer Woche gouf de Chef vun der Radioprotektioun 
am „Lëtzebuerger Land“ zitéiert, dass et quasi on-
méiglech wär, e Plang ze maachen, fir am Fall vun 
engem schlëmmen Accident ze reagéieren. An och 
am Film „An zéro“ erzielt ee Pompjee, dass se wuel 
net adequat preparéiert wären.
Sinn no bal siwe Joer keng Upassungen am Plan 
d’urgence vun 2014 néideg, grad och mam Bléck op 
déi nei Rettungsdéngschtorganisatiounen, nei Kom-
petenzopdeelungen, nei Kommandostrukturen an 
och Asazzentrenopdeelung?
Wéi gutt ass d’Populatioun elo schonn informéiert, 
fir am Eeschtfall richteg ze reagéieren, respektiv wéi 
kann ee sécherstellen, dass d’Leit, d’Gemengen, 
d’Betriber an esou weider déi néideg Consignen alle-
guerte kennen, wann et zu engem Eeschtfall kënnt? 
Missten hei keng Übungen iwwert d’Rettungs-
déngschter eraus gemaach ginn?
Wéi gëtt d’Populatioun am Eeschtfall informéiert? A 
wat ass heibäi och de Rôle vun de Gemengen?
Wéi géif eng Evakuatioun oflafen? A wouhi géifen 
d’Leit dann iwwerhaapt evakuéiert ginn? Wéi kann 
ee Chaos vermeiden, wëssend dass schonn am 
normalen Alldagsverkéier, no engem oder zwee 
Accidenter, et iwwerall op den Autobunne staut?
A wéi ass d’Strategie post-accidentelle? Gëtt et e 
Plang fir eng méi längerfristeg Gestioun vum Land, 
speziell och vun de kontaminéierte Regiounen?
An deem Sënn soen ech Iech alleguerte Merci fir 
d’Nolauschteren. An ech soen och elo schonn der 
Inneministesch Merci fir d’Äntwerten.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Benoy. D’Regierung huet d’Wuert, d’Madamm 
Inneministesch Taina Bofferding. Der Regierung 
stinn, am Kader vun enger erweiderter Fro, zéng 
Minutten zou. Madamm Bofferding, Dir hutt d’Wuert.

Mme Taina Bofferding, Ministre de l’Intérieur.-
Merci, Här President an och merci un den De-
putéierte François Benoy, dass hien dëst Theema 
op den Ordre du jour gesat huet.
Als Inneministesch äntwerten ech Iech elo stellver-
triedend fir de Premierminister, fir d’Gesondheets-
ministesch, bon, ech mengen, am Endeffekt fir 
d’ganz Regierung, well déi grouss Fro „Wéi hu mer 
eis ze verhalen, wann et zu engem nuklearen Acci-
dent kënnt?“ d’ganzt Land betrëfft.

E Film, „An zéro - Comment le Luxembourg a 
disparu“, deen Der jo grad ugeschwat hutt, dee 
weist, wat dee Moment geschéie kéint. Tscherno-
byl, Fukushima hunn zwar aner Ursaachen, déi zu 
den Accidenter geféiert hunn, trotzdeem hu se 
eppes gewisen: dass et keng honnertprozenteg Sé-
cherheet an der Atomkraaft gëtt. A si hunn och 
gewisen, wéi gravéierend Konsequenze vun dësen 
Accidenter kënne sinn.
Dofir ass et fundamental, dass Lëtzebuerg esou 
gutt wéi méiglech preparéiert ass op e sougenann-
ten Worst-case-Zenario. An duerfir hu mer de Plan 
d’intervention d’urgence en cas d’accident nu-
cléaire, ëmgangssproochlech de „Plan Cattenom“.
Éier ech elo vläicht am Detail dorobber aginn awer 
eng grondsätzlech Remark: Dat Sécherst fir Lëtze-
buerg an eis Bevëlkerung ass den EU-wäiten Aus-
stig aus der Atomenergie. An dat Zweetsécherst 
ass, dass déi Atomkraaftwierker, an deenen hirem 
Radius Lëtzebuerg läit, vum Netz geholl ginn. An 
dofir musse mer och weiderhi mat allen diplomate-
sche Mëttele bei eisen Nopeschlänner intervenéie-
ren an eis dofir staark maachen.
Konkreet awer elo zu deene Punkten, déi den Depu-
téierte François Benoy ugeschwat huet. Ech fänken 
hei u mam PNOS, well et och elo dee Punkt war, 
dee mer grad an der Diskussioun haten.
De PNOS selwer, dee mécht Referenz op bestoend 
Strategien a Pläng am Fall eebe vun engem nuklea-
ren Accident, mee den Detail ass an aneren Doku-
menter definéiert respektiv erkläert, awer elo net 
am PNOS selwer.
Et ass awer kloer, wann et zu engem Accident kënnt, 
dass dann och hei de CGDIS enorm gefuerdert ass, 
fir kënnen ze agéieren. A fir deem kënne gerecht ze 
ginn, brauche se natierlech och Moyenen. Och do si 
mer dann erëm ganz séier beim Punkt vu virdrun, 
dass mer natierlech musse kucken, dass de CGDIS 
déi entspriechend Moyenen huet, fir dee Moment 
kënne seng Missioun ze erfëllen. Dat sinn an dësem 
Fall ënner anerem den Ausbau vun der Expertis fir 
d’Planifikatioun am Beräich vun der Sûreté nucléaire 
an d’Radioprotektioun, awer och genuch Material a 
personell Ressourcë brauch de CGDIS dee Moment, 
fir eng Kris vun dëser Envergure kënnen op Dauer ze 
geréieren.
D’Stratégie nationale d’intervention d’urgence - e wei-
dere Punkt, deen Der opwerft -: Ben, do ass et esou, 
dass déi national Strategie baséiert op dem Gesetz 
vum 28. Mee 2019 iwwert d’Radioprotektioun, e Ge-
setz, wat virun zwee Joer hei an der Chamber ge-
stëmmt gouf a wou d’Responsabilitéiten, déi all-
gemeng Prinzippien an och de Contenu vum Inter-
ventiounsplang dra fixéiert sinn.
D’Haaptzil vun deem Plang ass et, de Risiko vu 
méiglechen Effeten, Schied bei der Bevëlkerung 
kënnen ze reduzéieren, dat heescht, no engem Acci-
dent den zousätzleche Kriibsrisiko méiglechst kleng 
ze halen.
Weiderhin hieft d’Gesetz d’Wichtegkeet vun enger 
enker Zesummenaarbecht mat eisen Nopeschlän-
ner ervir, well eng kohärent Krisegestioun nëmmen 
iwwert d’Grenzen ewech ze erreechen ass.
De „Plan Cattenom“ deklinéiert déi allgemeng Stra-
tegie a konkreet Mesuren. An Dir wësst, dass dëse 
Plang 2014 komplett iwwerschafft ginn ass an déi 
aktuell Versioun dann 2019 am Regierungsrot de 
15. Mee approuvéiert ginn ass.
Vläicht hei och ganz kuerz véier Haaptmesuren aus 
dësem Plang, well déi och elo hei an d’Diskussioun 
passen an Der jo och gefrot hutt, inwiefern een och 
do den Eenzelen aus der Bevëlkerung nach matabe-
zitt. 
Bon, ugefaange mat de Jodpëllen: Ech mengen, déi 
dierften nach jidderengem bekannt sinn. Dës Pëllen 
hëllefen, d’Schilddrüs mat stabillem Jod ze siede-
gen, fir dass kee radioaktive Jod sech kann an der 
Schilddrüs festsetzen. Fir dass dës wierken, ass et 
wichteg, dës dann zum richtege Moment ze huelen. 
An dofir gëtt d’Regierung dee Moment den Uerder, op 
Recommandatioun vun der Krisenzell, wa mer dann 
an där Situatioun do wären. Ech erënneren och drun, 
dass dës Pëllen 2014 un all Stot verdeelt gi sinn an 
dass dës sech nach halen, wa se da richteg gelagert 
sinn. An dofir ginn och op spezifesche Plazen, ënner 
anerem an de Schoulen, dës Jodpëlle gelagert.
Dann eng wichteg Fro, déi awer vläicht oft ënner-
schat gëtt: Wéi verhalen ech mech dee Moment? 
Ben, hei, kuerz gesot, ass u sech déi richteg Mesure 
eng Mesure, déi mer eigentlech elo allze gutt ken-
nen: bleift doheem, virun allem wärend deene Ston-
nen, an deenen déi radioaktiv Wollek eventuell nach 
géif iwwer Deeler vum Land zéien! Bannen am Haus 
kënne sech keng radioaktiv Partikelen direkt op 
d’Haut setzen. Bei enger zouener Belëftung otemt 
een och keng Radioaktivitéit an. An d’Bëtonsmaue-
ren, déi schiermen en Deel vun der Stralung of. Et 
kann een also soen, dass een am Haus fënnefmol 
manner exposéiert ass, wéi wann ee sech elo géif 
am Fräien ophalen.
(Interruption)
Et berouegt.

D’Evakuatioun: Dës gëtt bei engem ganz schwéie-
ren Accident decidéiert, wann d’Stralungswäerter 
riskéieren, ganz héich ze ginn.
Allerdéngs gëtt net wärend enger radioaktiver 
Fräisetzung evakuéiert, well da wär jo d’Popula-
tioun awer ongeschützt dobaussen, wann da grad 
d’Stralungen am héchste sinn. An dofir ass eeben 
hei geplangt, dass eng Evakuatioun an der éischter 
Phas an engem Ëmkrees vu bis zu 15 km soll ge-
maach ginn.
Do ass allerdéngs virstellbar, dass een duerno ver-
eenzelt zousätzlech Persounen awer kéint eva-
kuéieren. Och dat ass virgesinn. Wann dee Moment 
de Stralungsniveau an deenen eenzelen Uertschaf-
ten ze héich wär, dass een net méi do kéint wunnen, 
da géifen dee Moment och déi Leit eenzel eva-
kuéiert ginn.
Dann nach e leschte Punkt: Bei deene Mesuren aus 
dem Plang, déi ech wëll opzielen, sinn d’Liewens-
mëttel. Bei der Produktioun vun de Liewensmëttel 
ass et esou, dass déi och iwwer eng gréisser 
Distanz ganz héich kéinte belaascht ginn an dee 
Moment fir d’Consommatioun net méi zougelooss 
wären. An der Phase urgente geet et haaptsächlech 
dann drëms, d’Liewens- an d’Fuddermëttel kënnen 
ze schützen.
Dann nach dee leschte Punkt, deen Der opgeworf 
hutt, deen och ganz wichteg ass: Wa mer dann en 
nuklearen Accident hunn, wéi geet et konkreet nom 
Accident virun, also an der Phase post-accidentelle, 
der Phas direkt no der radioaktiver Fräisetzung. Hei 
gesäit de Plang ganz konkreet dräi Zone vir.
Déi éischt ass d’Ariichte vun enger Spärzon. Dës 
Zon, déi ka méi grouss oder méi kleng si wéi de 
Perimeter, dee virdrunner evakuéiert gouf.
An da gesäit de Plang nach eng Zone de surveillance 
renforcée du territoire vir. An dëser Zon musse Pro-
grammer opgestallt ginn, fir d’Liewensmëttel, déi 
produzéiert ginn, systematesch ze iwwerpréiwen. An 
dës Zon kann am Fall vun engem schwéieren Acci-
dent zu Cattenom effektiv dann och d’ganzt Land be-
treffen.
An dann déi lescht Zon, déi drëtt, dat ass d’Zone de 
protection de la population. An dëser Zon kann een 
zwar wunnen, allerdéngs gëtt et da Restriktiounen, 
beispillsweis, dass d’Liewensmëttel aus där Zon 
net kënne consomméiert ginn. An dës Zon kann 
dann och am allerschlëmmste Fall d’ganzt Land 
dee Moment betreffen.
Et ass virgesinn, an domadder kommen ech zum 
Schluss vu mengen Ausféierungen, dës Strategie 
nach weider auszebauen an nach verschidden Zena-
rien ze definéieren, fir en nuklearen Accident 
méiglechst gutt ze antizipéieren. Och hei erëm 
d’Stéchwuert, wat mer och virdrun haten: Mir 
mussen och hei „resilient“ sinn respektiv eis prepa-
réieren an antizipéieren.
Schlussendlech - an domadder kommen ech dann 
och op déi Ausso zréck, déi ech ganz am Ufank ge-
maach hunn - ass dee beschte Schutz awer nach 
ëmmer deen, dass mer eis dem Risiko eigentlech 
iwwerhaapt net aussetzen respektiv net dem Risiko 
ausgesat sinn. An dofir engagéiere mer eis jo och 
weiderhin als Regierung, dass mer da schlussend-
lech och en Ausstig aus der Atomenergie kréien, 
well dat ass nach ëmmer déi beschte Preventioun 
an nach ëmmer dat beschte Mëttel, fir dass mer 
iwwerhaapt net an déi Situatioun kënne kommen.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci der 
Madamm Inneministesch Taina Bofferding.

4. Question élargie n° 85 de Mme Carole 
Hartmann au sujet de l’organisation des 
compétitions sportives dans le contexte 
actuel de la crise sanitaire
Mir kommen elo zur erweiderter Fro Nummer 85 
vun der Madamm Carole Hartmann iwwert d’Orga-
nisatioun vu sportleche Kompetitiounen am 
aktuelle Covidkontext. Dem Auteur vun der Fro sti 
fënnef Minutten zou, fir seng Fro an no der Äntwert 
vun der Madamm Ministesch eventuell eng Zousaz-
fro ze stellen, an d’Regierung huet zéng Minutten. 
Madamm Hartmann, Dir hutt d’Wuert.

Mme Carole Hartmann (DP).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’Kompe-
titioune gehéieren zum Sport wéi den Amen zum 
Gebiet. Et ass op de Kompetitiounen, wou ee sech 
ka mat anere moossen, et sinn d’Kompetitiounen, 
wou ee ka weisen, wat ee kann.
Et geet awer ëm vill méi wéi déi sportlech Ausena-
nersetzung. Et geet och ëm d’Vermëttlung vu Wäer-
ter wéi Respekt virum Géigner, Toleranz, Team-
geescht oder Fairplay. Dat alles si Wäerter, déi ee 
besonnesch am Kader vu Kompetitioune léiert a vir-
lieft.
Wéi ech dës Question élargie den 9. Mäerz erage-
reecht hunn, waren d’Kompetitioune just dem 
Elittesport an deenen ieweschten Divisioune virbe-
halen. Mam Akraafttriede vum neie Covidgesetz 
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dëse Méindeg koum et zu Lackerungen. Sportsak-
tivitéite bis 100 Leit sinn nees erlaabt, allerdéngs 
ënnert der Konditioun, dass e permanenten Ofstand 
tëschent de Persoune vun op d’mannst zwee Meter 
besteet an d’Geste-barrièren agehale ginn. Dozou 
zielen och negativ PCR- oder Schnelltester, op déi 
ech nach méi spéit ze schwätze kommen.
D’Tennisfederatioun huet schonn um Freideg mat-
gedeelt, dass Simple-Kompetitiounen nees kéinte 
stattfannen. Esou soll dann de Weekend vum 1. Mee 
déi éischt Phas vun engem Spezialinterclub starten. 
Och am Dëschtennis wäert, mat den neie Reegelen, e 
Jugendchampionnat kënnen organiséiert ginn. Kom-
petitioune vum Kollektivsport, vu Kontaktsport an 
och Sportaarten, wou d’Ofstandsreegelen net perma-
nent kënnen agehale ginn, sinn awer weiderhin net 
méiglech, weeder bei de Senioren nach am Jugend-
beräich.
Dat huet Auswierkungen, virun allem op d’Kanner 
an hir Entwécklung. Eng sëllegen Etüden hu gewi-
sen, dass Kanner, déi e Kompetitiounssport maa-
chen, méi Selbstwäertgefill hunn, besser mat Erfol-
leg a Mësserfolleg kënnen ëmgoen. Vun de Wäerter, 
déi de Sport vehikuléiert, hunn ech virdru scho ge-
schwat. Et ass duerfir extreem wichteg, notamment 
fir déi physesch a psychesch Gesondheet vun eise 
Kanner, dass och de Kompetitiounssport nees méi 
breet opgeet.
Ech hunn an deem Kader follgend Froen un de 
Sportminister: Elo, wou nees Kompetitiounen am 
Breedesport méiglech sinn an de Sportministère e 
Stock u Schnelltester huet, stellt sech d’Fro, ob mir 
genuch Capacitéit hunn, fir de Méi u Kompeti-
tiounen ze decken. Wéi vill Schnelltester sinn nach 
disponibel? Sinn dës nach ëmmer gratis fir d’Fede-
ratiounen respektiv d’Clibb?
(Brouhaha)
Wéi ass et mat der finanzieller Hëllef fir medezin-
nescht Personal, geet déi och weider? Mussen dës 
Tester vu medezinneschem Personal gemaach ginn 
oder och vu Persounen, déi eng spezifesch Forma-
tioun dofir gemaach hunn?
Vun de Schnelltester kommen ech op d’Selbsttester. 
Gëtt am Sportministère envisagéiert, d’Schnelltester 
duerch Selbsttester ze ersetzen? Kënnen d’Veräiner 
sech selwer Selbsttester besuergen, fir Kompetitiou-
nen ze organiséieren? Oder huet de Sportsministère 
och där Selbsttester, fir un d’Federatiounen, d’Ver-
äiner ze verdeelen? Wa jo, wieren dës Selbsttester 
och gratis?
Dësen Typ vun Tester géif virun allem bei de Kom-
petitioune vu Jonken hëllefen. Et kéint een och dat 
medezinnescht Personal aspueren. An engem 
rezenten Dokument vun der Santé steet iwwregens: 
« Avec l’arrivée des autotests une extension de leur 
usage dans le cadre du sport est envisagée dès 
que la situation épidémiologique le permettra. » 
Dozou nach d’Fro, ob dat heescht, dass och méi 
Sportaarte mat der Hëllef vu Selbsttester deem-
nächst Kompetitioune kënnen organiséieren.
Da stellt sech och d’Fro, ob negativ Testresultater 
aus de Schoulen net och fir Sportskompetitioune 
benotzt kënne ginn. Dës Méiglechkeet géif eis vill 
Tester erspueren. Zum Beispill wann de Schüler 
donneschdes oder freides an der Schoul getest 
gëtt, kéint en negatiivt Resultat jo och nach fir seng 
Kompetitioun de Weekend genotzt ginn, wann den 
Test net méi al wéi 72 Stonnen ass.
Generell, a méi spezifesch fir déi Sportaarten, déi 
aktuell nach keng Kompetitioune maachen däerfen, 
wëll ech nach de Rôle vun de Federatiounen 
uschwätzen. Schonn d’lescht Joer hu si alleguerte 
spezifesch Konzepter entwéckelt a vum Ministère 
validéiere gelooss, fir ënner bestëmmte sanitäre Be-
déngunge kënne Kompetitiounen ze organiséieren. 
Esou wéi de President vun der Triathlonfederatioun 
et gëschter an engem Interview betount huet, kéinten 
d’Federatiounen als eng Zort Kontrollinstanz déngen, 
fir dass d’Reegelen agehale géife ginn. D’Sécherheet 
vun de Sportler kann nämlech besser assuréiert 
ginn, wa Kompetitiounen iwwert d’Federatiounen 
oder Associatiounen organiséiert ginn wéi am Priva-
ten, wou déi sanitär Mesuren net onbedéngt agehale 
ginn. D’Federatioune wieren och Demandeur, fir 
selwer nees an d’Responsabilitéit ze kommen an hir 
sportspezifesch Konzepter ëmzesetzen.
Dohier nach ofschléissend d’Fro, ob zäitno envisa-
géiert gëtt, de Federatiounen d’Responsabilitéit fir 
hir eege Sportaart, déi si gutt kennen a fir déi si 
sech en eegent Konzept ausgeduecht hunn a vun 
der Santé och validéiert kruten, ...
(Brouhaha)
... nees zréckzeginn.
Ech soen am Viraus scho Merci fir d’Äntwerten.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Hartmann. D’Regierung huet d’Wuert, den 
Här Vizepremier a Sportsminister Dan Kersch.

M. Dan Kersch, Ministre des Sports.- Merci, Här 
President. Merci och der Madamm Hartmann fir 
d’Froestellung. Dir hutt richteg gesot, u sech ass 
d’Fro schonn den 9.03. gestallt ginn, an et ass haut, 

iwwer e Mount méi spéit, wou mer dann hei kënnen 
driwwer schwätzen. An an der Tëschenzäit ass 
d’Zäit jo net stoe bliwwen.
Ech wëll drun erënneren, dass d’Chamber e Freideg 
en neit Gesetz gestëmmt huet, wou natierlech eng 
Rei vun neie Mesuren och mat dra sinn, déi och eng 
Rei vun neien Ouverturen am Sport wäerte méiglech 
maachen.
Villes vun deem, wat virdrun nëmmen theoreetesch 
méiglech war, gëtt elo och an der praktescher 
Ëmsetzung méiglech. An doriwwer si mer alle-
guerte frou. Ech kommen duerno nach méi op den 
Detail dovunner zréck.
Ech probéieren dann och, eng gewësse Flexibilitéit 
an och eng Aktualitéit a meng Äntwerte materanze-
paken, souwäit wéi dat mer méiglech ass. Et ass 
mer net méiglech, haut e Gesamtkonzept iwwer 
Selbsttester ze presentéieren, well dat am Gesamt-
konzept vun der Regierung nach dës Woch wäert 
am Detail diskutéiert ginn, mee ech wäert awer pro-
béieren, eenzel Iddien zumindest och elo schonn 
hei ze presentéieren.
Ech wëll awer nach eng Kéier op d’Campagne vun 
de Schnelltester selwer am Sport zréckkommen. 
Mir waren eent vun deenen éischte Länner, wat déi 
Schnelltester am net professionelle Sport agesat 
huet. A well mer dat gemaach hunn, waren eng Rei 
Saachen hei zu Lëtzebuerg méiglech, déi am Aus-
land tout simplement verbuede waren. Ech ginn net 
midd, dat ëmmer erëm ze widderhuelen. Dat war en 
onheemleche Privileeg, dee mer hei zu Lëtzebuerg 
vis-à-vis vum Ausland haten. An dat, wat ech be-
richt kréien, wat all Samschdeg op verschiddenen 
Terrainen hei am Land lass ass - an ech betounen: 
op verschiddenen Terrainen, well et ass eng abso-
lutt Minoritéit -, dat weist, dass net jiddweree ver-
stanen huet, dass dat, wat mer hei gemaach hunn, 
u sech en immense Privileeg ass, mat deem ee sollt 
ganz virsiichteg ëmgoen.
Ech schwätzen hei ganz konkreet un, dass et offen-
sichtlech ass, dass eng Rei vu Veräiner sech net un 
d’Reegel halen, dass keng Zuschauer erlaabt sinn, a 
Leit op d’Terraine eraloossen, déi u sech näischt do 
verluer hunn. An ech bedaueren dat ganz, ganz 
staark!
Ech wëll awer trotzdeem soen, dass déi Schnell -
testaktioun a mengen Aen e groussen Erfolleg war. 
Insgesamt hunn déi véier grouss Federatiounen 
22.235 Tester gemaach. An et sinn och 53 positiv 
Fäll op déi doten Aart a Weis entdeckt ginn. Dat ass 
op den éischte Bléck e klenge Chiffer, mee wann ee 
weess, dass een an deene Schnelltester haapt-
sächlech déi sougenannt Superspreader erausdetek-
téiert, da weess een, wat geschitt wär, wa mer déi 
Tester net gemaach hätten: Da wär d’Infizéiertenzuel 
am Sportsberäich spronghaft an d’Luucht gaangen. 
An dofir mengen ech, dass déi heiten Aktioun, déi 
mer zesumme mat de Federatiounen ëmgesat hunn, 
e ganz, ganz grousse Succès war.
D’FLF huet aleng 12.639 Tester gemaach. Dovu wa-
ren der 34 positiv. Elo weess ech net, ob déi 7 nei, 
déi mer gëschter gemellt kritt hu vun engem Fuss-
ballsveräin, ob déi elo schonn do matagerechent 
sinn. Mee op jidde Fall: Dat war de Stand vum 26.04., 
wat ech elo hei virliesen. D’FLH: 4.542 Tester an 12 
Positiver. De Basket: 3.126 Tester, 3 Positiver. An 
dann de Volleyball mat 1.928 Tester a 4 Positiven. 
Also, nach eng Kéier gesot: Déi Aktioun do war e 
ganz, ganz groussen Erfolleg! An ech si frou, dass 
mer dat konnten zesumme mat de Federatioune 
maachen.
Doriwwer eraus sinn natierlech och eng ganz Rei 
vun anere Federatiounen, déi schonn Tester bei eis 
ugefrot hunn, fir am Rame vun de gesetzleche 
Méiglechkeete Kompetitiounen ëmzesetzen, net 
zulescht d’Tennisfederatioun, déi virdrun hei uge-
schwat ginn ass, si huet am Ganzen 2.500 Tester 
bestallt an huet der och schonn 1.000 kritt, esou 
wéi dat bis elo u mech erugedroe ginn ass.
De Fait, dass mer elo opgrond vum Gesetz vum 
leschte Freideg de Plaffong vun zéng Leit, déi maxi-
mal kéinte Sport maachen, ewechgeholl hunn an 
dass et am Prinzip elo 100 Leit sinn, déi kënnen ze-
summe Sport maachen, a virun allem och, dass mer 
déi Quadratmeterzuel reduzéiert hunn, mécht na-
tierlech elo grouss Ouverturë méiglech. An ech ginn 
dovun aus, dass eng ganz Rei vu weidere Federa-
tioune sech wäerten un eis wenden, fir déi 
Schnelltester da kënnen zur Verfügung gestallt ze 
kréien.
Dann ass et nach fir mech kloer, dass mer an deem 
Konzept sollte bleiwen, wat mer bis elo hunn a wat 
mer jo och zesumme mat de Federatiounen opge-
baut hunn. Kompetitioune solle weiderhin nëmme 
méiglech si mat engem Schnelltest, deen dann och 
vun enger qualifizéierter Persoun, déi dann och dee 
berüümte Cours do matgemaach huet, kann ge-
maach ginn.
Do geet et jo och drëms, dass mer d’Transmissioun 
vun den Donnéeë bei d’Santé herno garantéieren. Dat 
ass, mengen ech, ee wichtegen Aspekt, dee mer a 
mengen Aen op jidde Fall nach mussen an och solle 
weider oprechterhalen, dass deen, deen d’Resultat-

iwwermëttlung weider un d’Santé an un de Sportsmi-
nistère mécht, dass deen och weess, dass en och 
seng perséinlech Responsabilitéit engagéiert, wann 
en dat mécht, an dass dat och mat deem néidege 
Seriö wäert gemaach ginn. Dat ass fir mech op jidde 
Fall een Element, wat nach ganz, ganz wichteg ass, 
wa mer an eng weider Phas komme vu weideren Ou-
verturen, wéi mer net nëmmen de Sport, mee insge-
samt d’Gesellschaft wëlle weider organiséieren, 
selbstverständlech, duerch d’Aféieren oder d’Op-
komme vun de sougenanntenen Selbsttester, wou 
d’Situatioun jo eng aner ass.
Ech mengen, bei de Schnelltester ass et esou, dass 
se nëmme kënne vun enger qualifizéierter Persoun 
gemaach ginn, déi effektiv dann och e Cours ge-
maach huet. Bei de Selbsttester ass et eng ganz 
aner Logik. Déi kann u sech all Mënsch selwer u 
sech virhuelen.
An de Schoule maachen d’Kanner et, ënner enger 
gewësser Uleedung. Dat wësse mer. An ech mengen, 
dass virun allem duerch déi Aktiounen, déi mer an de 
Schoulen do ëmsetzen, a virun allem, wa mer et 
wäerte fäerdegbréngen, och do d’Quantiéit vun den 
Tester an d’Luucht ze setzen - am Moment ass et 
een Test an der Woch, dee virgesinn ass, mee mir hu 
schonn an der Regierung driwwer geschwat an och 
den Educatiounsminister steet där Iddi ganz offe 
géintiwwer, fir och do d’Kadenz an d’Luucht ze set-
zen an eventuell nach op zwee Schnelltester an der 
Woch ze kommen -, dann hu mer natierlech eng aner 
Situatioun, wat dee ganze Jugendberäich am Sport 
ugeet, wéi dat, wat mer haten, éier mer déi 
Schnelltester an de Schoulen haten.
Ech sinn also schonn der Meenung, dass dat eng 
Übung ass, wat do an de Schoule gemaach ginn 
ass, déi och villes méiglech mécht am Sport, wat 
haut zu dësem Moment nach net méiglech ass.
Dann, selbstverständlech, déi finanziell Ënner-
stëtzungen, déi mer ginn, déi probéiere mer esou 
laang oprechtzeerhale wéi eeben déi Bedéngung 
vun deene Schnelltester, un déi d’Kompetitioune ge-
bonne sinn; mir probéieren déi och esou laang 
weiderzemaachen, am Rame vun eise budgetäre 
Méiglechkeete selbstverständlech.
Da frot Der, ob mer wéilten de Federatioune Res-
ponsabilitéit zréckginn. Ech wéilt vläicht dozou 
soen, dass d’Federatioune vun Ufank un ëmmer voll 
an der Responsabilitéit stoungen. An ech géif och 
behaapten, dass 99,9 % vun de Federatiounen déi 
Responsabilitéit och iwwerholl hunn. Eng ganz Rei 
vu Konzepter sinn an Zesummenaarbecht mam 
Sportministère a mam Santésministère ausge-
schafft ginn, dat ass richteg. Si sinn natierlech net 
tel quel ëmsetzbar, soulaang déi gesetzlech 
Bestëmmungen dat net erméiglechen. An 
d’Konscht besteet herno doranner, fir déi Konzepter 
un déi jeeweileg gesetzlech Situatioun unzepassen. 
Ech mengen, dat ass dat fir jiddwer Eenzelnen, dat 
weess ech, a jiddwer eenzelne Federatiounspre-
sident huet fir säi Sport déi richteg Methoden an 
och déi richteg Iwwerleeunge getraff. Dat woen ech 
zu kengem Moment ze bezweifelen!
Mee d’Konscht besteet doranner, aus all deene Kon-
zepter herno Reegele festzeleeën, déi fir jiddwereen 
zielen, an zwar fir jiddwereen, deen am Kompe-
titiounssport ass, mee awer och fir déi Leit, déi 
ausserhalb vum Kompetitiounssport Sport wëlle 
bedreiwen. A fir mech perséinlech ass dee Beräich 
genausou wichteg wéi de Kompetitiounssport.
Dofir, fir mech ganz kloer: ganz gären ee weidert 
Abanne vun de Federatiounen an all déi Konzepter, 
déi mer an Zukunft wäerten ausschaffen. Mee 
d’Reegelen, déi allgemeng Reegelen, déi hei 
d’Chamber festhält, déi mussen op alle Fall respek-
téiert ginn. An da komme mer mat Sécherheet 
virun. An ech sinn och perséinlech dervun iwwer-
zeegt, dass och déi Selbsttester bei weideren Ou-
verturen eng ganz grouss Roll wäerte spillen. Ob se 
elo vun eis bezuelt ginn oder zur Verfügung gestallt 
ginn oder ob aner Moyenen do wäerte geholl ginn, 
dat bleift nach ze diskutéieren.
Mir sinn op jidde Fall op, fir de Federatiounen ze 
hëllefen, de Sport esou séier wéi méiglech esou 
wäit wéi méiglech opzemaachen.
Merci villmools.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
dem Här Sportsminister Dan Kersch.

5. Question élargie n° 91 de M. Charles 
Margue au sujet de l’économie des plate-
formes collaboratives
Den nächste Punkt vum Ordre du jour vun haut de 
Moien ass déi erweidert Fro Nummer 91 vum Här 
Charles Margue iwwert d’Ekonomie vu kollaborative 
Plattformen. Dem Auteur vun der Fro sti fënnef 
Minutten zou, fir seng Haaptfro an no der Äntwert 
vum Minister eventuell eng Zousazfro ze stellen, an 
d’Regierung huet zéng Minutten. Här Charles 
Margue, Dir hutt d’Wuert.

M. Charles Margue (déi gréng).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen a Kolleegen: „Elo sinn ech 

op der Aarbecht an ech hu mäi Mëttegiessen 
doheem vergiess. Kee Problem, da loossen ech mer 
eppes liwweren!“ „‚Tiens, den Owend, wéi wier et 
dann, wa mer eis haut géifen e gemittlechen Owend 
maachen?’ ‚Gutt Iddi. Mir kënnen eis jo eppes 
liwwere loossen’“. Dës si jo geleefeg Situatiounen, 
besonnesch an dësen Zäiten. Mee wien ass déi 
Persoun dann, déi op eng Kéier op der Dier steet, fir 
eis an dësem Fall eppes Guddes fir z’iessen ze 
bréngen? Dës Persoun ass Deel vun der souge-
nannter Plattform-Ekonomie. Mee wat hire Statut 
ass, wësse mer net - ausser wann de Restaurant 
selwer liwwert.

Déi sougenannte Plattform-Ekonomie spillt scho 
méi laang eng Roll am internationalen Debat. Och 
wa si schonns zënter munche Joren aktiv sinn, kru-
ten awer elo notamment d’Liwwerdéngschter mat 
der Fermeture vun der Restauratioun neien Opdriff. 
Wat fir eiser een als Konsument an de Restaurant 
eng gutt Affär ass, gehäit awer eng Partie Froen op, 
wat eise Sozialmodell ugeet. Dofir hunn ech haut 
dës Question élargie gefrot.

„Plattform-Ekonomie“ ass e groussen a villsäitege 
Begrëff. Dofir wëll ech mech haut och ausdrécklech 
op d’Problematik vu Plattformen, déi Aarbecht ver-
mëttelen, limitéieren, zu Lëtzebuerg also zum Bei-
spill déi scho genannte Liwwerdéngschter. Ech 
hunn hei jo keng Zäit, fir op d’Froe vum Konsumen-
teschutz, dem Konkurrenzrecht oder der Bestei-
erung anzegoen. All déi Felder si sécher och wich-
teg an dësem Kontext, mee ech limitéiere mech 
haut op déi aarbechtsrechtlech a sozial Aspekter.

Wéi gesinn déi Plattformen an der Praxis aus? Déi 
digital Plattformen zeechne sech doduerch aus, 
dass si quasi en temps réel Offer an Demande fir e 
kuerzen a beschränkten Optrag, wéi zum Beispill 
den Transport vu Persounen, Iessen oder Courrier, 
zesummebréngen. Oft versti sech dës Plattformen 
als rengen Intermediaire tëschent béide Säiten a 
weisen domat e groussen Deel vun der Verantwor-
tung, déi ee klassesche Patron géif iwwerhuelen, 
einfach vu sech.

Gereegelt Aarbechtszäiten, Krankeversécherung, 
Assurance accident, Pensiounsrechter, eng korrekt 
Remuneratioun, wéi steet et domadder? Et stellt 
sech nämlech d’Fro, awéifern et sech bei Leit, déi 
hir Servicer op der Plattform ubidden, och tat-
sächlech ëm Independanten handelt oder ob et hei 
net eng Form vu Schäiselbstännegkeet virläit.

Effektiv gi verschiddener vun de Plattforme relativ 
wäit an deem, wéi se Afloss op d’Organisatioun an 
d’Aarbecht vun de Leit, déi hir Servicer ubidden, hue-
len. Eng Ofhängegkeet baut sech nämlech op. De 
User brauch déi Aarbecht awer a rechent domat an 
Zukunft, fir eppes a sengem Portmonni ze hunn. De 
Bedreiwer vun der Plattform ännert awer, deemno 
wéi, eesäiteg d’Konditiounen am Laf vun der Zäit, no-
tamment d’Kommissioun, déi bezuelt gëtt, oder 
d’Leeschtung, déi erwaart gëtt. An deem Fall ass et 
dann oft un de Geriichter ze klären, wann et zu enger 
Plainte kënnt, ob hei e Lien de subordination 
tëschent der Plattform an dem User besteet oder 
net.

Genau wéi am Ausland operéieren och zu Lëtze-
buerg Plattformen an dëser gewëssener Grozon. 
Zënter 2018 stinn effektiv Virwërf géint zumindest 
eng vun de Liwwerplattformen am Raum. De Pro-
zess huet dann och dëst Joer ugefaangen. E rezen-
ten Artikel am „Lëtzebuerger Land“ huet d’Proble-
matik esou resuméiert: „Das Vertragsverhältnis 
zwischen Plattform und Mitarbeitern befindet sich 
in einer rechtlichen Grauzone. Scheinselbständig-
keit ist in Luxemburg bislang nicht gesetzlich gere-
gelt. Wie die Staatsanwaltschaft bestätigte, wurde 
der Vorwurf, es bestünde ein Lien de subordination 
zwischen Plattform und Fahrer, in der Anklage vor-
erst nicht zurückbehalten.“

Eise Sozialmodell baséiert op klore Reegelen an dem 
Dialog tëschent de Sozialpartner. Bei alle Virdeeler, 
déi d’Plattform-Ekonomie huet, musse mir awer och 
drop oppassen, dass si kompatibel mat eisem 
Sozialmodell ass - respektiv gëtt, wa se et net elo 
ass.

An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froe stellen 
un den Här Minister: De Koalitiounsaccord gesäit vir, 
e klore gesetzleche Kader vun der Plattform-Ekono-
mie ze schafen an och d’Fro vun der Schäiselbstän-
negkeet ze reegelen. Wou sinn dës Aarbechten zu 
dësem Theema drun? A wéi positionéiert sech den 
Aarbechtsministère an dësem Kontext?

D’Salariatskummer huet och eng Proposition de loi 
virgestallt, fir d’Plattformen ze encadréieren. Gouf 
dës Propos scho vum Aarbechtsministère analy-
séiert a stellt se eventuell eng Grondlag fir déi wei-
der Aarbechten duer?
Wéi schätzt den Aarbechtsministère spezifesch 
d’Problematik vum Lien de subordination tëschent 
Plattform a User an? Wéi eng Erkenntnisser liwwe-
ren d’Aarbecht an d’Enquêten aktuell vun der ITM 
an dësem Kontext?
Wéi gesäit et aktuell mat Plaintë géint Plattformen 
aus?
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Ech soen dem Här Minister elo scho Merci fir seng 
Äntwerten an Iech Merci fir d’Nolauschteren.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Margue. D’Regierung huet d’Wuert, den Här 
Vizepremier an Aarbechtsminister Dan Kersch.

M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de l’Emploi et 
de l’Économie sociale et solidaire.- Merci, Här 
 President. Dir Dammen an Dir Hären, vläicht och e 
ganz grousse Merci un den Här Margue, deen, 
mengen ech, mat senger Fro eng ganz aktuell The-
matik ugeschwat huet.
Déi sougenannt Plattforme si virun allem bekannt 
hei zu Lëtzebuerg duerch Airbnb an Uber, mee wat 
Lëtzebuerg ubelaangt, an dat huet den Här Margue 
elo grad gesot, haaptsächlech och duerch een Iess-
liwwerdéngscht, deen zu Recht a mengen Aen a 
 Kritik geroden ass.
Mee ëm wat geet et hei? En onsiichtbaren, prak-
tesch ontransparenten Algorithmus bréngt d’Leit, 
déi e Service offréieren, mat Persounen, déi e Ser-
vice sichen, a Kontakt. Den Offreur vum Service 
kritt dofir eng duebel, eng finanziell Entschiede-
gung an de Receveur brauch just eng Rechnung ze 
bezuelen. Op den éischte Bléck kann ee sech soen: 
super! Et gëtt eng Offer an eng Demande an d’Platt-
form bréngt béides zesummen. Esou einfach ass 
dat allerdéngs net!
D’Bedreiwer vun de Plattforme verdénge massiv 
Suen, an dëst, ouni d’sozial Standarde mussen ze 
respektéieren. Déi Leit, déi fir d’Plattforme schaf-
fen, kennen oft emol hire Patron net perséinlech. Si 
interagéieren deemno just iwwer e Computerpro-
gramm. Dës Aarbechtsrelatioun ass fräi vu 
Mënsch lechkeet a just op Profitt ausgeriicht.
D’Bedreiwer vun de Plattforme respektéieren hir 
Pflichten, fir zum Beispill d’Soziallaaschten ze 
bezuelen, net. Oft garantéiere si och net, dass Min-
deststandarden, wat d’Santé, d’Securité au travail 
ugeet, respektéiert ginn. Esou stellt d’Taxi-Platt-
form zum Beispill keen Auto zur Verfügung, bezilt 
keng Assurance, keng Formatioun a kënnt net op 
bei engem Accident. Oft bleift d’Persoun, déi fir 
d’Plattform schafft, aleng op de Fraise sëtzen. Et 
ass dofir och gutt, dass de Mobilitéitsminister am 
Kader vu senger Reform vum Taxisreglement hei 
Reegelunge virgesäit.
A munche Fäll kann ee soen, dass d’Plattform d’fi-
nanziell Nout, an där verschidde Leit sinn, ausnotzt, 
fir richteg „Goss“ ze maachen. Derbäi kënnt nach, 
dass d’Plattformen duerch den Netrespekt vun de 
Sozialstandarden en Avantage kréie par rapport zu 
deene Betriber, déi sech un d’Spillreegelen halen. 
Dat ass fir mech net akzeptabel!
A fir mech gëtt et, nieft dem Salarié an dem Inde-
pendant, och keen drëtten, en Statut dotëschent, 
kee sougenannte Plattformmataarbechter mat 
engem eegene Statut. An ech sinn och frou, dass 
mer dat an enger rezenter Reunioun vum Conseil 
vun den Aarbechtsministeren nach eng Kéier kloer-
gestallt hunn. Et waren nach laang net all 27 Aar-
bechtsministeren där Opfaassung. Ech wëll awer 
soen, dass den zoustännege Kommissär, dee mer 
hei zu Lëtzebuerg jo alleguerte gutt kennen, frou 
war, vun eenzele Ministere genau dat dote Bekennt-
nis ze héieren. Entweeder et ass een Independant 
oder et ass ee Salarié an et gëtt kee Statut 
 dotëschent geschafen!

Ëmsou méi wichteg wäert et also ginn, fir an Zu-
kunft kloer ze reglementéieren, ënner wéi engem 
Statut dass ee schafft, an dass ee jeeweils och déi 
Rechter a Flichte kritt, déi mat deem Staut ver-
bonne sinn. Entweeder - an do geet et dann drëms, 
ob ee Salarié ass, ob een Independant ass - et 
 besteet ee Lien de subordination oder et besteet 
keen.
Un de Geriichter ass et leider am Moment relativ 
oft, fir dat ze klären. Ech wëll drop hiweisen, dass 
konkreet an deem dote Fall, deen den Här Margue 
elo ugeschwat huet ..., dee Fall ass jo net einfach 
esou um Geriicht gelant, mee en ass um Geriicht 
gelant, well mer engersäits mat enger anonymer 
Plainte konfrontéiert waren, déi op der ITM 
agaangen ass, a well d’ITM hei op eng wierklech re-
markabel Aart a Weis hir Aarbecht gemaach huet.
Si huet déi Firma kontaktéiert. Si huet, opgrond vun 
deenen Informatiounen, déi se kritt huet respektiv 
net kritt huet, zweemol eng Injonctioun gemaach, 
fir dass dann och déi Donnéeën géifen eragi ginn, 
déi gesi gi sinn. Si huet selwer eng ganz Rei vun 
deene Livreure gehéiert a si huet réckwierkend op 
d’Joren 2017, 2018 an 2019 insgesamt 200 Dos-
siere vu Livreuren, also 198 ganz genau, nogekuckt, 
fir dann deen Dossier och tel quel un de Parquet 
kënne weiderzeliwweren, fir dass déi iwwerhaapt 
emol hei eng Kéier an de Prozess kënnen eragoen.
Et ass also extreemst wichteg, wann esou Fäll be-
kannt gemaach ginn, dass och d’ITM informéiert 
gëtt, fir dass se kënnen en Dossier opstellen, deen 
dann dem Parquet kann transferéiert ginn, fir dass 
d’Justiz kann hir Aarbecht maachen.
En attendant, ech mengen, et sinn eng ganz Rei vu 
méi konkreete Froe gestallt ginn.
De Problem vun de Plattforme werft natierlech de 
Problem vun der Schäiselbstännegkeet op. Mee de 
Problem vun der Schäiselbstännegkeet eleng ass 
net gebonnen un d’Plattform-Ekonomie. Et gëtt och 
an där sougenannter normal fonctionéierender Eko-
nomie eng ganz Rei vu Schäiselbstänneger.
Ech denken zum Beispill un eng ganz grouss Bank, 
déi um Escher Belval situéiert ass, fir se net mam 
Numm ze nennen, wou d’Gewerkschaftsvertrieder 
mer gesot hunn ... Ech wëll mech elo net hei op 
Prozentzuele festleeën, soss ginn ech erëm vum 
Här Wolter hei zesummegeschass, ...
(Interruption)
... mee ech wëll awer soen, dass e ganz héije Pro-
zentsaz vun deene Leit, déi do an deem Betrib ge-
schafft hunn, an enger Independantssituatioun 
 waren, déi a mengen Aen net gerechtfertegt ass.
Et ass also menger Meenung no méi wéi iwwer-
fälleg, dass mer eis eng Reegelung ginn, wivill Leit 
an engem Betrib maximal kënnen am Indepen-
dantsstatut schaffen. Ech mengen, et ass och an 
deem Beräich, wou mer amgaange sinn, um Koa-
litiounsniveau mateneen ze diskutéieren. Dat ass 
och eppes, wat ech schonn am CPTE (ndlr: Comité 
permanent du travail et de l’emploi) eng Kéier uge-
schwat hat, fir och mat de Sozialpartner do op dee 
Wee ze goen.
Ech sinn och ganz optimistesch, dass et eis zumin-
dest an deem dote Beräich geléngt, Eenegungen ze 
fannen. Well duerch de Fait, dass eng ganz Rei vu 
Betriber Independante schaffe loossen, beschafe 
se sech ee Konkurrenzvirdeel vis-à-vis vun anere 
Betriber, déi sech un d’Reegelen halen. Dat kann et 
wierklech net sinn: dass déi, déi fuddelen, besser 
ewechkomme wéi déi aner!
Dofir sinn ech och ganz optimistesch, dass et 
z umindest an deem heite Punkt méiglech wäert 
sinn, en Accord tëschent de Sozialpartner ze fan-
nen. Wann dat net méiglech ass, ech mengen, dann 
ass et wéi ëmmer: Da muss d’Regierung ee Projet 
ausschaffen an da muss d’Chamber herno tran-
chéieren.
Op jidde Fall kann et net esou bleiwen, wéi et am 
Moment ass, well dat op där enger Säit fir déi Sala-
riéen oder fir déi Leit, déi dovunner betraff sinn an 
am Independantsstatut schaffen, eng onméiglech Si-
tuatioun ass, an op där anerer Säit déi Betriber, déi 
dat net maachen, e Wettbewerbsnodeel kréie vis-à-
vis vun deenen aneren. Do musse mer also aktiv 
ginn.
Dir hutt de Gesetzesprojet vun der CSL iwwert 
d’Plattform-Ekonomie ugeschwat. Jo, ech hunn dee 
selbstverständlech analyséiert. A mengen Ae geet 
en e bësse wäit, well e probéiert, erëm ganz vill 
Problemer mateneen ze léisen.
Ech wär scho frou, wa mer e Gesetzesprojet iwwert 
d’Plattform-Ekonomie géife maachen, dass mer 
ganz kloer feststellen, wat de Lien de subordination 
ass, a virun allem feststellen, dass et entweeder 
deen ee Statut ass oder deen aneren - keen drëtten, 
wéi gesot, an deem se am Moment praktesch an 
enger onklorer juristescher Situatioun sinn. Also, 
dat musse mer op jidde Fall preziséieren.
Wa mer dat géife realiséieren an en plus garantéie-
ren, dass déi Firmen, déi dann och hei mat deene 
Leit schaffen, och Sozialofgaben op déi eng oder 

aner Aart a Weis musse bezuelen, dann hätte mer 
scho ganz villes gereegelt.
An da kënnt selbstverständlech an engem anere 
Projet de loi déi Diskussioun op iwwert d’Begren-
zung vun den Independantsverträg an de Betriber. 
Mee, ech mengen, dat ass eng aner Diskussioun, 
wéi ech et virdrun hei ugeschwat hunn.

Esou wëll ech also ganz konkreet un déi dote Froen 
erugoen. Ech wär frou natierlech ... oder ech freeë 
mech op d’Ënnerstëtzung och vun der Chamber, vun 
der zoustänneger Kommissioun. Mee, ech mengen, 
och do hu mer schonn e puermol iwwert déi Proble-
matik geschwat. An ech hu kënne feststellen, dass 
mer awer, mengen ech, iwwerparteilech do ee 
Konsens hunn. Et ass dat, wat am Moment 
 amgaangen ass ze geschéien, dass mer do mussen 
Hürden opsetze respektiv ganz kloer Saachen de-
cidéieren, déi dat doten an Zukunft onméiglech 
maachen.

Merci.
M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools 

dem Aarbechtsminister Dan Kersch.

6. 7344 - Projet de loi relative aux licences 
des contrôleurs de la circulation aérienne 
et aux prestataires de service de naviga-
tion aérienne
Deen nächste Punkt vum Ordre du jour vun haut de 
Moien ass de Projet de loi 7344 iwwert d’Lizenze vun 
de Kontrollere vum Loftverkéier an d’Leeschtungen 
an deem Beräich. D’Riedezäit ass nom Basismodell 
festgeluecht. Ech ginn d’Wuert un de Rapporter vun 
dësem Projet de loi, den honorabelen Här Carlo 
Back. Här Back, Dir hutt d’Wuert.

Rapport de la Commission de la Mobilité et des 
Travaux publics

M. Carlo Back (déi gréng), rapporteur.- Här 
 President, Kolleeginnen a Kolleegen, Här Minister, 
dëse Projet de loi handelt ëm d’Lizenze fir de Beruff 
Contrôleurs de la navigation aérienne, also Fluglot-
sen. Aner Prestataires de services am Domän vun 
der Navigation aérienne sinn och vun dësem 
 Reglement betraff.

En europäescht Reglement mat der Nummer 
2015/340 aus dem Joer 2015 leet hei déi tech-
nesch Exigenzen an och administrativ Prozedure 
fest iwwert d’Lizenzen an d’Zertifikater vun de 
 Fluglotsen.

Dëst EU-Reglement behandelt follgend Theemen: 
d’Konditioune vun der Ausstellung, der Suspensioun 
an dem Retrait vun de Lizenze vun de Fluglotsen, 
souwéi och déi associéiert Qualifikatiounen a Men-
tiounen; Ausstellen, Restriktiounen, Suspensioun an 
Zréckzéie vu medezinneschen Attestatioune fir déi 
selwecht Fluglotsen; Zertifikatioun vum medezin-
nesche Personal an hiren Zentren, dat d’Fluglotse 
soll medezinnesch iwwerwaachen; dann d’Zertifika-
tioun vun Institutiounen déi d’Fluglotsen ausbilden; 
Konditiounen, déi erfëllt musse gi fir d’Validatioun, 
d’Verlängerung, d’Erneierung an d’Benotzung vun 
dëse Lizenzen, Qualifikatiounen, Mentiounen an Zer-
tifikater.

Vu datt et hei ëm en EU-Reglement geet, brauch dat 
net national ëmgesat ze ginn, mee ass direkt an al-
len EU-Memberstaaten applikabel. Nëmmen déi puer 
wéineg Dispositiounen oder Ausféierungsbestëm-
mungen, déi ënner eng national Kompetenz falen, 
mussen hei nach national per Gesetz oder Règle-
ment grand-ducal definéiert ginn.

An dësem Fall vun de Fluglotse geschitt dat enger-
säits iwwert dëst Gesetz an anerersäits iwwer e 
 Règlement grand-ducal.

Zum Beispill: Dëse Projet de loi ass engersäits nout-
wendeg, fir d’Direction de l’aviation civile - ënner 
 Ofkierzung DAC - offiziell als national kompetent Au-
toritéit an dëser Matière ze designéieren. Doduerch 
gëtt d’DAC dann och responsabel fir d’Zertifikatioun 
an d’Supervisioun vum erwäänten EU-Reglement, an 
notamment fir Lizenze fir d’Fluglotsen auszestellen, 
mee och zréckzezéien oder ze suspendéieren.

Anerersäits ass dëse Projet de loi och néideg, fir 
eist aktuellt Gesetz vum 16. August 2010 iwwert 
d’Lizenze vun de Fluglotsen ze abrogéieren, well 
dat Gesetz d’Ëmsetzung vun enger diesbezüglecher 
EU-Direktiv vun 2006 war, déi selwer och op EU-Ni-
veau abrogéiert gouf.

An zu gudder Lescht kënnt dann nach e reng na-
tionale Volet derbäi, deen näischt mat der EU-Legis-
latioun ze dinn huet.

Et geet heibäi ëm d’Aféierung vu Primme fir d’Flug-
lotsen. Den Artikel 4 vun eisem Projet de loi gesäit 
elo zwou Zorte vu Primme fir d’Fluglotse vir: eng 
Prime aéronautique, déi pensionabel ass; eng 
Prime d’examinateur, déi net pensionabel ass.

An dësem Kontext gouf den initial deposéierte 
 Libellé vun dësem Artikel duerch Amendement gou-
vernemental modifizéiert, fir de Verhandlunge mat 
de Vertrieder vun de Fluglotse Rechnung ze droen, 

a wou et och ëm d’Opwäertung vun hirer Karriär 
goung.

De Conseil d’État hat a sengem éischten Avis eng Rei 
Opposition-formellë gemaach. Duerch Amende-
ments gouvernementaux konnten dës Oppositions 
formelles opgehuewe ginn, ausser déi iwwert 
d’Primme vun de Beamten, déi eng Fonctioun als 
Evaluateur oder Examinateur hunn. Mat Hëllef vun 
engem zweeten Amendement gouvernemental konnt 
dann och dës Opposition formelle opgehuewe ginn.
De Projet de loi ass de 16. Juli 2018 an der Chamber 
deposéiert ginn duerch de Minister François Bausch. 
Et goufen, wéi gesot, e puer Navetten tëschent der 
Regierung an dem Conseil d’État wéinst Oppositions 
formelles. Mee, wéi gesot, déi konnten all opgeléist 
ginn.
De Projet de loi ass an eiser Kommissioun vun der 
Mobilitéit den 1. Abrëll 2021 guttgeheescht ginn. 
Méi Detailer zu dësem Projet de loi kënnt Der a 
mengem schrëftleche Rapport noliesen.
Ech ginn domat och den Accord vun der grénger 
Fraktioun a soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

M. Fernand Etgen, Président.- Ech soen dem Här 
Rapporter Carlo Back villmools Merci a ginn 
d’Wuert un deen éischten ageschriwwene Riedner. 
Dat ass den honorabelen Här Aly Kaes.
Discussion générale

M. Aly Kaes (CSV).- Jo. Merci, Här President. 
Merci wëll ech och dem Rapporter soe fir déi expli-
zitt Erklärungen. Deem ass a sech net vill bäize-
fügen.
Ech mengen, mir sinn alleguerten d’accord, datt 
d’Fluglotsen e ganz wichtegt Element an der Naviga-
tioun, am Fluchverkéier duerstellen. Duerfir ass et 
wichteg, datt all d’Detailer esou gutt wéi méiglech 
gereegelt sinn. An deem Sënn nach eng Kéier merci 
un de Rapporter. Ech ginn d’Zoustëmmung vun der 
CSV-Fraktioun.
Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Kaes. An da geet d’Wuert weider un den hono-
rabelen Här Max Hahn.

M. Max Hahn (DP).- Merci, Här President. Jo, 
well de Rapporter esou komplett war, bleift mir just 
nach den Accord ze gi vun der Fraktioun vun der 
Demokratescher Partei, an natierlech géif ech dem 
Rapporter op dëser Plaz och gär Merci soe fir seng 
zwee ganz gutt Rapporten.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Hahn. De Mikro ass elo fräi fir déi honorabel 
Madamm Cécile Hemmen.

Mme Cécile Hemmen (LSAP).- Jo. Merci, Här Pre-
sident. Och vu mir ee grousse Merci un de  Rapporter. 
Eigentlech wollt ech nach an e puer Wuert agoen op 
d’Wichtegkeet och vun de Primmen an och, dass mer 
eis et jo net einfach gemaach hu just mat esou enger 
Transpositioun vun enger Direktiv, mee mir hunn eis 
wierklech nach un déi Primme geklemmt. Mee och 
dat huet de Rapporteur ganz am Detail erkläert, wéi 
et sech an der Kommissioun och domadder verhalen 
huet. Duerfir merci. An natierlech och den Accord vu 
menger Partei. Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Hemmen. Da wier et um honorabelen Här 
Jeff Engelen.

M. Jeff Engelen (ADR).- Merci, Här President. 
Ech wëll dem Rapporteur, dem Här Carlo Back, een 
häerzleche Merci soe fir säi schrëftlechen a 
mëndleche Rapport. Ech mengen, et ass alles gesot 
ginn. Et geet hei am Fong geholl ëm den Detail vu 
Fluglotsen, wéi dat gereegelt ass. Ech mengen, et 
ass wichteg, datt mer dat hunn zur Sécherheet vum 
Flughafen. Et ass och vill méi kloergestallt. An ech 
géif domadder d’Zoustëmmunge brénge vun der ADR 
zu dësem Gesetz.

Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Engelen. 

D’Regierung huet d’Wuert, den Här Vizepremier a 
Mobililtéitsminister François Bausch.

Prise de position du Gouvernement

M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et 
des Travaux publics.- Här President, ech ka mech 
nëmmen deene ville Mercien un den Här Back 
uschléissen a si frou iwwert déi unanime Decisioun 
vun der Chamber, fir dësem Gesetzesprojet zou-
zestëmmen.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, Här 
Bausch. D’Diskussioun ass elo ofgeschloss.

Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 7344. Den Text steet am Document parle-
mentaire 73446.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7344 et dis-
pense du second vote constitutionnel

D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’éischt de Vote électro-
nique fir déi perséinlech Stëmmen.
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Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.
(Appel nominal pour votes par procuration)
Domadder ass dëse Projet de loi eestëmmeg mat 
60 Jo-Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen (par 
Mme Nancy Arendt épouse Kemp), Paul Galles, Léon 
Gloden (par M. Michel Wolter), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert (par M. Emile Eicher), M. Laurent 
Mosar, Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Jean-
Paul Schaaf, Marc Spautz (par M. Gilles Roth), Serge 
Wilmes (par M. Georges Mischo), Claude Wiseler 
(par M. Jean-Marie Halsdorf) et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum (par M. 
Gusty Graas), Mme Simone Beissel, MM. Frank 
Colabianchi, Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mme Carole Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude 
Lamberty et Mme Lydie Polfer (par M. André Bauler) ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, 
Claude Haagen (par M. Yves Cruchten), Mmes 
Cécile Hemmen et Lydia Mutsch ;
Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain (par 
Mme Josée Lorsché), Chantal Gary, M. Marc 
Hansen, Mme Josée Lorsché et M. Charles Margue ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup 
(par M. Jeff Engelen) et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

7. 7560 - Projet de loi portant approbation 
de la Convention sur la répression des 
actes illicites dirigés contre l’aviation ci-
vile internationale, faite à Beijing, le 10 
septembre 2010
7561 - Projet de loi portant approbation du 
Protocole, fait à Montréal, le 4 avril 2014, 
portant amendement de la Convention re-
lative aux infractions et à certains autres 
actes survenant à bord des aéronefs, faite 
à Tokyo, le 14 septembre 1963
7562 - Projet de loi portant approbation du 
Protocole additionnel, fait à Beijing, le 10 
septembre 2010, à la Convention pour la 
répression de la capture illicite d’aéronefs, 
fait à La Haye, le 16 décembre 1970
Mir kommen elo zu dem Projet de loi 7560, dem 
Projet de loi 7561 an dem Projet de loi 7562 iwwert 
d’Adoptioun vun enger Konventioun an enger Rei 
Protokoller iwwert d’Sécherheet am Loftverkéier, 
déi mer gemeinsam an enger Diskussioun wäerte 
behandelen. Ech géif d’Wuert un de Rapporter vun 
deenen dräi Projets de loi ginn, den honorabelen 
Här Carlo Back, deen dann déi dräi Projeten 
zesumme virstellt. Här Carlo Back, Dir hutt d’Wuert.
Rapports de la Commission de la Mobilité et des 
Travaux publics

M. Carlo Back (déi gréng), rapporteur.- Här 
President, Här Minister, Kolleeginnen a Kolleegen, 
ech alt nach eng Kéier. Hei sinn dräi Projets de loi, 
déi ech am mëndleche Rapport presentéieren, mat 
den Nummere 7560, 7561 an 7562, déi all ëm 
d’Aviation civile ginn.
Méi prezis geet et ëm d’Zoustëmmung oder d’Ratifi-
katioun zu dräi Konventioune respektiv Protokoller, 
déi op den Aktivitéite vun der OACI - dat ass d’Orga-
nisation de l’aviation civile internationale oder d’in-
ternational zivill Loftorganisatioun - am Beräich Sé-
cherheet baséieren an eng gemeinsam, dat heescht 
global koordinéiert Reaktioun op d’Attentater vum 
11. September 2001 duerstellen. All dës Konventiou-
nen oder Protokoller sollen derzou bäidroen, fir d’Sé-
cherheet vun der ziviller Fligerei ze verbesseren.
Ech presentéieren déi dräi Projets de loi, wéi gesot, 
mateneen. Den Här President huet dat erkläert. 
Mee d’Votten zu deenen dräi Projets de loi wäerten 
natierlech separat sinn.
De Projet de loi 7560: Hei geet et drëms, d’Konven-
tioun vu Beijing vun 2010 ëmzesetzen. Dës Konven-
tioun huet 25 Artikelen an huet als Zil, nei Inkrimi-
natiounen an déi national penal Dispositiounen ze 
integréieren.
Wat sinn elo déi Inkriminatiounen? Dës Konven-
tioun klasséiert d’Benotze vun ziville Fligeren, also 
Aeroneffen nach, fir den Doud vu Persounen 
erbäizeféieren oder och kierperlechen a materielle 
Schued unzeriichten, an d’Kategorie vu kriminellen 

Akten. Och d’Fräisetze vu biologeschen, cheeme-
schen, nukleare Substanzen oder Änlechem, mat 
Hëllef vun engem ziville Fliger sinn eebefalls hei vi-
séiert. Des Weideren och Cyberattacke géint Installa-
tiounen, déi Deel vun der Navigation aérienne sinn.
Des Weidere kënnen och déi Persoune penal 
belaangt ginn, déi Optraggeeber oder Organisateure 
vun esou Aktioune sinn. Déijéineg Persounen, déi 
bewosst den Auteur vun esou enger Infraktioun 
ënnerstëtzen a sech enger Enquête entzéie wëllen, 
kënnen och strofrechtlech verfollegt ginn.
Et geet deemno mat der Konventioun vu Beijing 
drëms, dës nei Uklopunkten an dat nationaalt Recht 
vun deene Länner, déi dës Konventiounen ënner-
schriwwen hunn, ze integréieren. Dat heescht, datt 
eis national Gesetzgeebung gegeebenefalls nach 
muss un déi international Obligatiounen an Exi-
genzen a puncto Sécherheet ugepasst ginn. 
De Conseil d’État huet a sengen Avisen zu dësen 
dräi internationalen Accorden op dësen Aspekt 
higewisen: Bei der nationaler Ëmsetzung vun dësen 
internationalen Dispositiounen, a speziell senge pe-
nalen Dispositiounen, fir all déi erwäänten Akten ze 
couvréieren, muss eis national Gesetzgeebung nach 
eventuell ugepasst ginn. An datt dëst net onbedéngt 
elo direkt schonns haut zesumme mat der Ratifika-
tioun muss geschéien, mee och a Konformitéit zum 
Artikel 37 vun eiser Constitutioun, an engem noe 
spéideren zäitleche Moment kann nogeholl ginn. 
Da géif ech fir d’éischt zum Projet de loi 7562 kom-
men, éier ech da meng Presentatioun mam 7561 
ofschléissen.
Beim Projet de loi 7562 geet et ëm de Protocole ad-
ditionnel vu Beijing vun 2010. Dëse Protokoll gouf 
zesumme mat där elo grad erwäänter Convention de 
Beijing ausgehandelt an ënnerschriwwen - dohier de 
Numm -, mee huet formal gesinn awer e ganz anere 
Bezuch.
Den Zousazprotokoll bezitt sech net op d’Convention 
de Beijing, mee op d’Konventioun vu La Haye aus 
dem Joer 1970 a soll där hir Portée vergréisseren. 
Dës Konventioun vu La Haye dréit sech haapt-
sächlech ëm d’Repressioun vu Fligerentféierungen.
Am Zousazprotokoll vu Beijing geet et elo drëms, 
verschidden nei Forme vu Fligerentféierungen 
notamment mat Hëllef vu modernen Technologien 
an déi besteeënd Konventioun vu La Haye anze-
bauen.
Des Weidere kënnen och déi Persoune penal 
belaangt ginn, déi Optraggeeber oder Organisateure 
vun esou Aktioune sinn, genee wéi och déijéineg, 
déi bewosst den Auteur vun esou enger Infraktioun 
ënnerstëtzen, sech enger Enquête ze entzéien. 
D’Zil ass also och hei, fir d’international koor-
dinéiert Ausweitung vun de viséierten Zenarien, déi 
kënnen zu enger penaler Uklo féieren, zu der Sé-
cherheet vun der ziviller Fligerei bäizedroen.
Dann den drëtte Projet, de 7561: Hei geet et ëm 
d’Ëmsetze vum Protokoll vu Montreal vun 2014, 
dëst am Kontext vun der Konventioun vun Tokio vun 
1963.
Ëm wat geet et hei? Och u Bord vun ziville Fligere 
kënnt et ëmmer méi zu Akten oder Infraktiounen, 
déi vu Passagéier ausginn an déi d’Sécherheet vun 
de Passagéier an dem Personal u Bord a Gefor set-
zen. Hei geet et drëms, de Staate méi Rechtssé-
cherheet ze ginn, fir esou Akten ze poursuivéieren.
Fir dës Strofdoten ze verfollegen, gesäit d’Konven-
tioun vun Tokio d’allgemeng Kompetenz vun de 
Staate vir, wou de Fliger immatrikuléiert ass. De 
Protokoll, dee mir hei stëmmen, baut dës Kompe-
tenz elo aus a gesäit eng Extensioun vun dëse juris-
tesche Kompetenze vir op Staaten, wou den Exploi-
tant vu Fligeren hebergéiert ass, an, méi limitéiert, 
och op déi Staaten, wou de Fliger lant.
Dës dräi Projet-de-loie sinn de 14. Abrëll 2020 an der 
Chamber vum Minister Jean Asselborn deposéiert 
ginn. D’Chambre de Commerce an d’Chambre des 
Salariés hunn een Avis zu dëse Projets de loi ginn an 
hunn dës Projets de loi allgemeng begréisst. 
D’Chambre des Salariés huet och déi selwecht Re-
mark wéi de Staatsrot gemaach. De Staatsrot huet 
säin Avis de 16. Juni 2020 ofginn. Dës Projet-de-loie 
sinn an der Kommissioun vun der Mobilitéit an den 
Travaux publics de 4. Mäerz 2021 presentéiert ginn. 
De Rapport vun eiser Kommissioun ass den 18. 
Mäerz ugeholl ginn.
Ech ginn domat och den Accord vun der grénger 
Fraktioun a soen Iech nach eng Kéier Merci fir Äert 
Nolauschteren.

M. Fernand Etgen, Président.- Ech soen dem Här 
Rapporter Carlo Back Merci fir déi dräi Rapporten, 
déi mer och elo zesummen diskutéieren, a ginn 
duerfir direkt deem éischten ageschriwwene Ried-
ner, dem honorabelen Här Kaes, d’Wuert.
Discussion générale

M. Aly Kaes (CSV).- Jo, merci, Här President, 
nach eng Kéier. Merci och dem Här Back fir d’Expli-
katiounen. Ech mengen, deem ass net vill bäize-
fügen. Duerfir géif ech den Accord zu deenen dräi 
Projete vun der CSV-Fraktioun ginn. Ech soe Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Kaes. Da wier et um honorabelen Här Max 
Hahn.

M. Max Hahn (DP).- Merci, Här President. Ech 
géif et maache wéi mäi Virriedner, den Aly Kaes, an 
ech géif et dobäi beloossen, dem Rapporter Merci 
ze soe fir seng Rapporten, souwuel déi schrëftlech 
wéi och dee mëndlechen. Ech géif heimat dann och 
den Accord gi vun der Fraktioun vun der Demokrate-
scher Partei.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Hahn. Da wier et un där honorabeler Madamm 
Cécile Hemmen.

Mme Cécile Hemmen (LSAP).- Jo, och vu mir 
nach eng Kéier merci fir déi gutt detailléiert Aar-
becht. Et kéint ee vläicht nach rappelléieren, dass 
dës dräi Projet-de-loien eigentlech och am Kontext 
sti vun den Ustrengungen, déi gemaach goufen, fir 
dee ganzen internationale juristesche Kader erëm e 
bëssen ze renovéieren, wat déi Loftsécherheet ube-
laangt, an dat opgrond vun den Attentater vum 11. 
September 2001, also deem berüümtberüchtegten 
Nine-Eleven, dee jo jiddwerengem nach an Erënne-
rung ass. Och dat war en Ulass, fir eeben un dëse 
Gesetzer ze schaffen.
Duerfir ee grousse Merci nach eng Kéier. An ech 
ginn den Accord.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Madamm Hemmen. Als nächste Riedner ass den 
honorabelen Här Jeff Engelen scho prett.

M. Jeff Engelen (ADR).- Jo. Merci, Här President. 
Ech géif dann dem Här Carlo Back en häerzleche 
Merci soe fir säi schrëftlechen a mëndleche Rap-
port. Ech mengen, et ass alles gesot ginn. Et geet 
hei am Fong geholl ëm punktuell juristesch Kloer-
stellungen am Interessi vun der Loftfaart. Ech brén-
gen heimat d’Zoustëmmung vun der ADR zu dësem 
Gesetz. Merci.

M. Fernand Etgen, Président.- Merci villmools, 
Här Engelen.
D’Regierung huet d’Wuert. Den Här Vizepremier a 
Mobilitéitsminister François Bausch.
Prise de position du Gouvernement

M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et 
des Travaux publics.- Merci, Här President. An och 
hei nach eng Kéier dat nämmlecht: Merci un de 
Rapporter a virun allem och un déi unanime 
Zoustëmmung vun der Chamber.

M. Fernand Etgen, Président.- D’Diskussioun ass 
elo ofgeschloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 7560. Den Text steet am Document parle-
mentaire 75604.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7560 et dis-
pense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’éischt de Vote électro-
nique, fir déi perséinlech Stëmmen.
Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.
(Appel nominal pour votes par procuration)
Domadder ass dëse Projet de loi eestëmmeg mat 
60 Jo-Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen (par 
Mme Nancy Arendt épouse Kemp), Paul Galles, Léon 
Gloden (par M. Michel Wolter), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par Mme Martine Hansen), 
Claude Wiseler (par M. Jean-Marie Halsdorf) et 
Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann (par M. Gilles Baum), MM. Pim Knaff, 
Claude Lamberty et Mme Lydie Polfer (par M. André 
Bauler) ;
Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen (par M. Yves Cruchten), Mmes Cécile 
Hemmen et Lydia Mutsch ;
Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary (par Mme Semiray Ahmedova), M. Marc 
Hansen, Mme Josée Lorsché et M. Charles Margue ;
MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup 
(par M. Jeff Engelen) et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

Da komme mer zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 7561. Den Text steet am Document parle-
mentaire 75614.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7561
Fir d’éischt de Vote électronique fir déi perséinlech 
Stëmmen.

Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.

(Appel nominal pour votes par procuration)

Domadder ass och dëse Projet de loi eestëmmeg 
mat 60 Jo-Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen (par 
Mme Nancy Arendt épouse Kemp), Paul Galles, Léon 
Gloden (par M. Michel Wolter), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par M. Georges Mischo), 
Claude Wiseler (par M. Jean-Marie Halsdorf) et 
Michel Wolter ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer (par M. André Bauler) ;

Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen (par M. Yves Cruchten), Mmes Cécile 
Hemmen et Lydia Mutsch ;

Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain (par 
M. Charles Margue), Chantal Gary, M. Marc Hansen, 
Mme Josée Lorsché et M. Charles Margue ;

MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup 
(par M. Jeff Engelen) et Roy Reding ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

Da komme mer zur Ofstëmmung iwwert de Projet 
de loi 7562. Den Text steet am Document parle-
mentaire 75624.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7562 et dis-
pense du second vote constitutionnel

Fir d’éischt de Vote électronique fir déi perséinlech 
Stëmmen.

Duerno maachen ech den Appel nominal fir déi, déi 
wëllen e Vote par procuration ofginn.

(Appel nominal pour votes par procuration)

Domadder ass och dëse Projet de loi eestëmmeg 
mat 60 Jo-Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen (par 
Mme Nancy Arendt épouse Kemp), Paul Galles, Léon 
Gloden (par M. Michel Wolter), Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Jean-Paul Schaaf, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par M. Georges Mischo), 
Claude Wiseler (par M. Jean-Marie Halsdorf) et 
Michel Wolter ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, Mme 
Simone Beissel, MM. Frank Colabianchi, Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mme Carole 
Hartmann, MM. Pim Knaff, Claude Lamberty et Mme 
Lydie Polfer (par M. Gilles Baum) ;

Mme Simone Asselborn-Bintz, M. Dan Biancalana, 
Mmes Tess Burton, Francine Closener, MM. Yves 
Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Claude 
Haagen (par M. Yves Cruchten), Mmes Cécile 
Hemmen et Lydia Mutsch ;

Mme Semiray Ahmedova, MM. Carlo Back, François 
Benoy, Mmes Djuna Bernard, Stéphanie Empain, 
Chantal Gary, M. Marc Hansen, Mme Josée Lorsché 
et M. Charles Margue ;

MM. Jeff Engelen, Fernand Kartheiser, Fred Keup 
(par M. Jeff Engelen) et Roy Reding ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

Freet d’Chamber och hei d’Dispens vum zweete 
Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou decidéiert.

Domadder si mer um Schluss vun der Sitzung vun 
haut de Moien ukomm. D’Chamber kënnt de Mëtte 
Punkt zwou Auer nees zesummen.

D’Sëtzung ass opgehuewen.

(La séance publique est levée à 11.30 heures.)
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Question 3861 (16.03.2021) de M. Laurent Mosar
et Mme Diane Adehm (CSV) concernant les partici-
pations de RTL Group :
Vendredi dernier, lors de la présentation des résul-
tats de RTL Group, le CEO du groupe audiovisuel 
luxembourgeois, Monsieur Thomas Rabe, a 
confirmé étudier « les options possibles pour (sa) 
participation dans le groupe français M6 » et a 
ainsi affiché ses intentions de se retirer du marché 
français. Parallèlement, le groupe explore les possi-
bilités de rapprochement avec des acteurs du sec-
teur des médias dans les pays dans lesquels il est 
actif, notamment en Allemagne. Selon Monsieur 
Thomas Rabe, il existe en effet « de solides argu-
ments en faveur d’une consolidation du secteur de 
la diffusion » pour tout le marché européen.
Dans ce contexte, nous voudrions poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre des Commu-
nications et des Médias :
- Monsieur le Ministre a-t-il été informé de la vo-
lonté de RTL Group d’étudier la cession du groupe 
français M6 ? Quelle est son appréciation globale ?
- Quel impact cette vente des participations aura-
t-elle sur les activités de RTL Group au Luxembourg ?
Réponse (09.04.2021) de M. Xavier Bettel, Ministre 
des Communications et des Médias :
Le Gouvernement a été informé sur l’intention du 
groupe RTL d’étudier plusieurs pistes de consolida-
tion dans le secteur audiovisuel et que le marché 
francophone en fait partie. Il n’appartient pas au 
Gouvernement de se prononcer sur la stratégie 
commerciale d’un groupe privé.
Le Gouvernement ne se prononce pas sur le futur 
des activités d’une entreprise privée. Néanmoins, le 
groupe RTL nous a confirmé que les réflexions en 
matière de consolidation de certaines de leurs activi-
tés n’auront pas d’impact sur les activités du groupe 
au Luxembourg.

Question 3920 (24.03.2021) de Mme Semiray 
Ahmedova (déi gréng) concernant les demandes 
d’aides individuelles au logement :
Dans le contexte de la pandémie du Covid-19, la loi 
du 25 février 2021 portant modification de la loi 
modifiée du 12 mai 2020 portant adaptation de cer-
tains délais en matière fiscale, financière et budgé-
taire dans le contexte de l’état de crise accorde aux 
personnes physiques un délai supplémentaire 
jusqu’au 30 juin 2021 pour déposer certaines décla-
rations d’impôt de l’année 2020.
Néanmoins, il a été porté à notre connaissance que 
le Service des aides au logement du Ministère du 
Logement demande aux bénéficiaires d’aides au lo-
gement les décomptes fiscaux notamment de l’an-
née 2020 (voire même notifie des rappels de re-
mise de ces documents).
Or, considérant que le législateur autorise le dépôt 
de la déclaration d’impôt jusqu’à fin juin 2021, il pa-
raît que de telles demandes de documents vont à 
l’encontre de la prédite loi du 25 février 2021.
Les personnes concernées sont à l’heure actuelle, le 
cas échéant, dans l’impossibilité de donner une suite 
à la demande du Service des aides au logement du 
fait qu’ils n’ont pas encore déposé leur déclaration 
d’impôt vu les délais accordés en la matière.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre du Logement :
1) Monsieur le Ministre est-il au courant des de-
mandes de documents et rappels émis par le Ser-
vice des aides au logement ?
2) Monsieur le Ministre estime-t-il intervenir dans la 
mesure d’accorder les mêmes délais au niveau du 
traitement des demandes d’aides au logement que 
ceux accordés par la loi du 25 février 2021 précitée ?
3) Le cas échéant, est-ce que des mesures supplé-
mentaires ont été mises en place au Service des 
aides au logement suite à l’entrée en vigueur de la 
prédite loi du 25 février 2021 ?
Réponse (29.03.2021) de M. Henri Kox, Ministre du 
Logement :
L’honorable Députée Semiray Ahmedova soulève à 
juste titre un problème résultant du délai supplémen-
taire accordé aux contribuables pour la remise de 
leur déclaration d’impôts lorsque ces contribuables 
sont en même temps bénéficiaires ou demandeurs 
d’aides individuelles d’accès au logement.
Dans ce contexte, je me permets de rappeler en 
premier lieu que ces aides individuelles au lo-
gement sont fixées de manière générale en fonc-
tion du revenu imposable des demandeurs, au sens 
de l’article 7 de la loi modifiée du 4 décembre 1967 
concernant l’impôt sur le revenu1. En outre, la règle-

1 Article 3 du règlement grand-ducal modifié du 5 mai 2011 
fixant les mesures d’exécution relatives aux aides individu-
elles au logement promouvant l’accès à la propriété et pré-
vues par la loi modifiée du 25 février 1979 concernant 
l’aide au logement.

mentation en matière d’aides individuelles au lo-
gement prévoit que les dossiers - par exemple de la 
subvention d’intérêt - sont soumis à une révision 
tous les deux ans lors de laquelle il est vérifié si les 
bénéficiaires d’aides respectent toujours les condi-
tions d’octroi pour pouvoir continuer à en bénéficier.
Ainsi, le Service des aides au logement nécessite 
notamment les pièces renseignant sur le revenu 
des bénéficiaires, dont aussi un certificat émis par 
l’Administration des contributions directes attes-
tant le revenu imposable. Dès lors, malgré la situa-
tion particulière due au Covid-19, les pièces en 
question sont ainsi indispensables pour déterminer, 
en conformité avec les dispositions légales et rè-
glementaires, le droit aux aides respectivement leur 
montant.
Le Service des aides au logement se voit dès lors 
obligé d’informer les bénéficiaires - dont le dossier 
est suspendu jusqu’à finalisation de la révision - 
des documents à fournir pour déterminer si la 
continuation des aides peut être accordée.
Je tiens toutefois à informer l’honorable Députée 
que suite à l’entrée en vigueur de la loi du 25 février 
2021 portant modification de la loi modifiée du 12 
mai 2020 portant adaptation de certains délais en 
matière fiscale, financière et budgétaire dans le 
contexte de l’état de crise, instruction a été donnée 
aux agents du Service de suspendre les derniers 
rappels de pièces relatifs aux certificats d’imposi-
tions émis par l’Administration des contributions 
directes (respectivement rappel de ces pièces) 
jusqu’au 30 juin au moins. Bien qu’un premier rap-
pel ait été notifié aux bénéficiaires concernés, les 
dossiers respectifs ne seront pas refusés pour 
cause d’absence dudit certificat.
Quant à la troisième question de l’honorable Dépu-
tée, il importe de noter que la Chambre des Dépu-
tés a approuvé à l’unanimité, lors de sa séance pu-
blique du 11 mars 2021, le projet de loi numéro 
7639 modifiant la loi du 23 décembre 2016 concer-
nant la collecte, la saisie et le contrôle des dos-
siers d’aides relatives au logement.
Ce projet de loi facilitera - et ceci non seulement 
dans le contexte de la pandémie du Covid-19 - les 
démarches administratives à effectuer par les bé-
néficiaires d’aides individuelles au logement dans 
la mesure qu’il sera désormais possible d’échanger 
certaines informations entre administrations, no-
tamment entre l’Administration des contributions 
directes et le Service des aides au logement.
Ainsi, les informations nécessaires dans ce 
contexte et disponibles auprès de l’Administration 
des contributions directes devraient pouvoir être 
échangées avec le Ministère du Logement pour 
chaque dossier dans lequel le demandeur a expres-
sément marqué son accord - par une déclaration 
spéciale - pour que le gestionnaire du dossier 
puisse accéder aux données à caractère personnel 
limitativement énumérées dans la loi, afin de dé-
charger le demandeur de devoir se déplacer auprès 
de plusieurs administrations publiques pour obtenir 
certains renseignements et documents légalement 
requis par la législation, et ainsi réaliser une simpli-
fication administrative, qui est dans l’intérêt de 
toutes les parties concernées.

Question 4050 (08.04.2021) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant la torture des prison-
niers de guerre arméniens :
Scho virum Waffestëllstand vum 9./10. November 
2020 tëscht Aserbaidjan an Armenien am Bergkara-
bachkonflikt si grujeleg Videoen an de soziale 
Medien opgedaucht, op deenen ee gesäit, wéi aser-
baidjanesch Zaldoten armeenesch Krichsgefaange-
ner mësshandelen. No dem Waffestëllstand huet Ar-
menien déi aserbaidjanesch Krichsgefaangener un 
den Aserbaidjan iwwerginn, wat ëmgekéiert net am 
selwechte Mooss geschitt ass. Et gëtt geschat, datt 
den Aserbaidjan nach eng 200 Persounen, dorënner 
och Zivilisten a Persoune vun net armeenescher 
Nationalitéit gefaangen hält.
An deem Kontext wéilt ech dem Här Baussemi-
nister dës Froe stellen:
1. Huet déi Lëtzebuerger Regierung Informatiounen 
doriwwer, wéi vill Zivilisten a Militär mat armee-
neschen Originnen am Moment nach, ronn fënnef 
Méint nom Waffestëllstand, vum aserbaidjanesche 
Regimm festgehale ginn? Wéi vill Persounen dovu 
sinn Zivilisten, wéi vill Militär? Wéi eng Nationalitéit 
hunn déi Persounen (ënnert hinne soll sech och eng 
Damm mat libaneesescher Nationalitéit befannen)?
2. Leien der Lëtzebuerger Regierung Informatiounen 
doriwwer vir, ob armeenesch (respektiv Persoune 
mat enger anerer Nationalitéit) Zivilisten oder Militär 
an aserbaidjanescher Gefaangenschaft mësshandelt 
ginn?
3. Wat ënnerhëlt déi Lëtzebuerger Regierung op 
diplomateschem Niveau konkreet:
- fir datt den Aserbaidjan eng komplett Lëscht vun 
deene gefaangene Persoune publizéiert,

- fir datt den Aserbaidjan seng Verflichtungen aus 
dem Waffestëllstandsofkommes an deene sub-
sequenten Erklärunge vum November 2020 erfëllt, 
besonnesch och am Hibléck op déi humanitär Froen,
- fir drop ze bestoen, datt den Aserbaidjan seng Ver-
flichtungen ënnert de Genfer Protokoller, beson-
nesch dem Drëtte Protokoll, an dem Vëlkergewunn-
heetsrecht anhält a gefaange Persounen nom Enn 
vun den Hostilitéite fräiléisst,
- fir ze verhënneren, datt un d’Fräiloossung vun dëse 
Persoune Konditioune gebonne ginn an datt si 
domat zu Geisele ginn,
- fir dozou bäizedroen, datt gefaange Persounen net 
mësshandelt ginn,
- fir dat internationaalt Rout Kräiz bei senge 
Beméiungen an dëser Konfliktsituatioun ze ënner-
stëtzen,
- fir ze erméiglechen, datt international Hëllefsorga-
nisatioune respektiv national diplomatesch a konsu-
laresch Vertrieder een ongehënnerten Zougank zu 
alle vum Aserbaidjan kontrolléierte Gebitter wéi och 
Ariichtunge kréien, an deene Persounen zënter 
deene leschten arméierten Evenementer gefaange 
gehale ginn,
- fir d’Membere vum Minsk-Grupp fir de Bergkara-
bach, d’USA, Frankräich a Russland op déi Problema-
tik mat opmierksam ze maachen a si ze encoura-
géieren, fir hir Beméiungen an deenen humanitäre 
Froe weider ze verstäerken,
- fir an internationalen Organisatioune wéi der UNO, 
der OSZE, der EU an dem Europarot op déi humanitär 
Problemer am Kontext vum Bergkarabachkonflikt op-
mierksam ze maachen an déi respektiv Organisatiou-
nen dozou opzeruffen, fir sech fir d’Fräiloossung vun 
deene concernéierte Persoune weider a verstäerkt 
anzesetzen,
- fir am Fall vun enger weiderer Obstruktioun duerch 
den Aserbaidjan fir cibléiert Sanktiounen anzetrieden?
Réponse (04.05.2021) de M. Jean Asselborn, Mi-
nistre des Affaires étrangères et européennes :
ad 1. Lëtzebuerg verfüügt iwwer keng onofhängeg 
iwwerpréifbar Informatiounen zur Fro vun der Zuel 
an der Nationalitéit vun Zivilisten a Militär mat 
armeeneschen Originnen, déi am Moment nach vum 
Aserbaidjan festgehale ginn. Den Europäesche 
Geriichtshaff fir Mënscherechter huet säit Oktober 
2020 op Grondlag vum Artikel 39 vu sengem 
Reglement eng Rei provisoresch Mesuren decidéiert 
am Kontext vum rezente Konflikt tëschent Armenien 
an Aserbaidjan. Aktuell betreffen dës Mesuren 188 
Armenier, déi sech der armeenescher Regierung oder 
de betraffene Familljen no nach ëmmer an aser-
baidjanescher Gefaangenschaft befannen. Déi ar-
meenesch Regierung geet vun iwwer 200 Zaldoten 
an Zivilisten aus, déi zur Zäit nach gefaange gehale 
géife ginn, ouni awer eng präzis Zuel unzeginn.
ad 2. Lëtzebuerg verfüügt iwwer keng onofhängeg 
iwwerpréifbar Informatiounen zu dëser Fro. Berich-
ter, no deenen et zu Mësshandlungen an aserbaidja-
nescher Gefaangenschaft komm wär, sinn awer am 
Ëmlaf a ginn zum Beispill vun Human Rights Watch 
bestätegt op Grondlag vun der Auswäertung vu 
Videoen an de sozialen Netzwierker souwéi vun 
Temoignagë vu Persounen, déi mëttlerweil aus der 
Gefaangenschaft entlooss gi sinn.
ad 3. Lëtzebuerg setzt sech an allen zoustännege 
Foren duerfir an, dass d’Verflichtungen, déi sech 
aus dem Waffestëllstandsofkommes vun Novem-
ber 2020 souwéi generell dem internationalen hu-
manitäre Recht erginn, vun alle Parteien, also och 
vum Aserbaidjan erfëllt ginn. Lëtzebuerg mécht 
dëst zesumme mat sengen EU-Partner. Sou huet 
d’EU zum Beispill den 28. Abrëll 2021 am Kader 
vum Kommitee vun de Ministere vum Europarot zu 
Stroossbuerg eng Deklaratioun matgedroen, déi 
explizitt op de Retour vun de Krichsgefaangenen an 
aneren Detenuen ageet. En anert rezent Beispill ass 
déi Deklaratioun, déi d’EU de 15. Abrëll 2021 am 
permanente Rot vun der OSZE zu Wien virgedroen 
huet, an déi besonnesch déi humanitär Situatioun 
an d’Lag vun de Gefaangenen ervirhieft an och 
d’Roll vun de Copresidente vum Minsk-Grupp 
ënnersträicht. Donieft ënnerstëtzt Lëtzebuerg déi 
vital Aarbecht vum internationale Kommitee vum 
Roude Kräiz op der Plaz.

Question 4118 (20.04.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant la promotion de la mobilité élec-
trique :
D’Pläng vun der Regierung gesi vir, datt bis 2030 hei 
am Land 49 % vun den Autoen Elektroautoe solle 
sinn, eng Quot, déi implizéiert, datt (bei 435.000 Au-
toen zurzäit, dovu 4.900 elektrescher) an den nächs-
ten néng Joer 260.000 Autoen duerch E-Autoen ersat 
misste ginn. Dat implizéiert och, datt bis 2030 insge-
samt 26.000 Luetstatiounen hei am Land missten 
installéiert ginn (Source: „Die Elektroinsel Luxem-
burg“ vum Marco Meng, LW vum 13. Abrëll 2021).
An deem Kontext hunn ech follgend Froen un den 
Här Energieminister:

1. Wat fir Mesurë plangt d’Regierung, bei am Mo-
ment knapp 500 Luetstatiounen hei am Land, fir bis 
2030 26.000 Luetstatiounen hei am Land ze instal-
léieren?
2. Denkt d’Regierung drun, fir am Kader vun hiren 
ambitiéise Pläng, wat d’Zuel vun den Elektroautoen 
hei am Land bis 2030 ugeet, och mat deenen ze 
schwätzen, déi direkt vun dëser Ëmstellung betraff 
wäerte sinn, an éischter Linn dem ACL, der FESS 
(Fédération des exploitants de stations-service du 
Luxembourg) an dem Garagisteverband FEDAMO?
3. D’Regierung huet viru Kuerzem signaléiert, datt si 
am Gespréich ass mat der EU, fir datt de Staat den 
Entreprisë finanziell bei der Installatioun vu Luetsta-
tiounen hëllefe kann. Ginn et an deem Kontext scho 
Resultater?
4. Wéi gedenkt d’Regierung, an deenen nächste 
Joren d’Leit dozou ze beweegen, E-Autoen ze kafen, 
wann een a Betruecht zitt, datt dës Technologie sech 
sou rasant entwéckelt, datt den Elektroauto vun haut 
an zwee Joer vun der Entwécklung scho sou depas-
séiert wäert sinn, datt d’Notzer hiren Auto dann net 
méi verkafe kënnen?
5. Wat fir Pläng huet d’Regierung fir sécherzestellen, 
datt an Zukunft net nëmme genuch Stroum fir d’E-
Autoen zur Verfügung steet, mee virun allem genuch 
„grénge Stroum“?
6. Wéi wëll d’Regierung verhënneren, datt an 
Zukunft den Undeel vun de Grenzgänger, déi all Dag 
mat Autoe mat Verbrennungsmotor an d’Land kom-
men, däitlech iwwert der Norm (49 % E-Autoen) 
läit?
7. Wat fir Konsequenze gedenkt d’Regierung ze 
zéien a wat fir Moossnamen ze huelen, wann den 
Undeel un Elektroautoe wäit ewech vun de Regie-
rungsziler bleift, z. B. wann am Joer 2028 nëmmen 
20 % vun de Gefierer Elektroautoe wieren?
Réponse commune (20.05.2021) de M. Claude 
Turmes, Ministre de l’Énergie, et de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux pu-
blics :
ad 1. Eng Ratio „Elektroauto pro Luetborn“ ass ee 
wichtegen Indicateur, fir ze kontrolléieren, ob 
d’Luetinfrastruktur mat den ugemellten elektresche 
Gefierer Schrëtt hält. Well iwwert déi lescht Joren 
ëmmer méi Elektroautoen ugemellt goufen an eleng 
an den éischte véier Méint vun 2021 17,7 % vun den 
Neiumeldungen 100 %-Elektroautoen oder Plug-in-
Hybride waren, ass et wichteg, iwwert esou Indica-
teuren ze suivéieren, datt et genuch adequat Luet-
méiglechkeete fir all dës Gefierer gëtt.
Déi europäesch Direktiv 2014/94/UE iwwer Infra-
strukture fir alternativ Kraaftstoffer gesäit am 
Considerant n° 23 zum Beispill vir, datt:
« […] À titre indicatif, le nombre moyen approprié de 
points de recharge devrait correspondre à au moins 
un point de recharge pour dix voitures, en prenant 
également en considération le type de voitures, les 
technologies de recharge et les points de recharge 
privés disponibles. […] »
Aus dësem Considerant geet ervir, dass et sech hei-
bäi an éischter Linn ëm eng Recommandatioun han-
delt. Do dernieft muss och a Betruecht gezu ginn, 
wéi séier een op den ëffentleche Borne ka lueden an 
och wéi vill net ëffentlech Luetbornen et ginn. Esou 
sollen zum Beispill och déi privat Luetstatioune mat 
consideréiert gi fir ze kucken, ob de Fuerpark un 
elektresche Gefierer adequat ka geluede ginn. Wéi 
an der Äntwert op déi rezent parlamentaresch Ufro 
N° 3769 präziséiert, goufe bis Abrëll 2021 schonn 
ca. 2.100 Ufroe vu Privatpersoune bei de Stroum-
netzbedreiwer gestallt, fir mat 11 kW kënnen 
doheem een Elektroauto nozelueden.
Wat elo eleng d’Ratio vun Elektroautoe pro ëffentlech 
accessibel Luetpunkten ubelaangt, esou ginn et mo-
mentan ca. 12.000 ugemellten Elektroautoen zu Lët-
zebuerg an ca. 500 „Chargy“-Luetstatiounen. Well 
dës Bornen alleguerten zwee Elektroautoe kënne 
gläichzäiteg oplueden, handelt et sech heibäi ëm ca. 
1.000 Luetpunkten. Heirauser ergëtt sech aktuell e 
Verhältnis vun ca. 12 Autoe pro ëffentleche Luet-
punkt. A Länner mat méi engem héije Flottenundeel 
un Elektroauto, wéi zum Beispill Norwegen oder Hol-
land, louch dëst Verhältnis Enn 2020 bei 24 Autoe 
pro ëffentleche Luetpunkt2.
Do dernieft huet sech säit 2014, wou déi uewe ge-
nannte Recommandatioun publizéiert gouf, d’Tech-
nologie souwuel op der Säit vun den Autoen wéi vun 
der Luetinfrastruktur staark weiderentwéckelt. Zum 
Beispill hunn déi nei Generatioun vun Autoen däit-
lech méi eng héich Batteriekapazitéit an deemno och 
méi eng héich Autonomie an doriwwer eraus ginn et 
haut och schonn Autoen a Borne mat enger méi héi-
jer Opluetleeschtung, soudass weesentlech méi Au-
toen op enger eenzeler Statioun geluede kënne ginn. 
Deementspriechend kënnen insgesamt manner esou 
Héichleeschtungsstatiounen opgeriicht ginn, fir déi 
selwecht Demande ze decken. Den „Chargy“-Sys-
tem gouf dofir an déi Richtung weiderentwéckelt a 
bitt op den neie „SuperChargy“-Statiounen d’Méig-
lechkeet, fir weesentlech méi séier am ëffentleche 

2 European Alternative Fuels Observatory, www.eafo.eu
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Raum oplueden ze kënnen. Net vergiesse sollt een 
och, dass e ganz groussen Deel vun den Elektroau-
toen zu Lëtzebuerg doheem oder op der Aarbecht 
opgeluede ginn, soudass een dës Opluetpunkten 
och mat berécksiichtege sollt, wann een d’Densitéit 
vun den Opluetméiglechkeeten am Land ermëttelt.
Aus dësen Erklärunge geet ervir, datt déi uewe 
genannte Recommandatioun vun zéng Elektroautoe 
pro Luetpunkt net esou pauschal ka consideréiert 
ginn a Lëtzebuerg domadder net zwangsleefeg 
26.000 ëffentlech Luetpunkte fir 2030 brauch.
D’Regierung ass sech awer och dem Besoin fir 
zousätzlech Bornen am ëffentleche Raum bewosst, 
dee mam Zouwuess vun der Elektromobilitéit ent-
steet. Wéi schonn an der Äntwert op d’parlamentare-
sch Ufro N° 3959 beschriwwen, gëtt aktuell un 
engem Subventiounssystem geschafft, fir zousätz-
lech Borne komplementar zum „Chargy“-System ze 
ënnerstëtzen. Zesumme mam Subventiounssystem 
„Clever Lueden“ fir d’Borne fir Privatleit soll doduerch 
séchergestallt ginn, dass sech zu Lëtzebuerg e ko-
härente Luetökosystem entwéckelt, dee mam Aus-
bau vun der Elektromobilitéit evoluéiert an et de ver-
schiddenen Typpe vun Utilisateuren erlaabt, zouver-
lässeg opzelueden.
ad 2. Echangë mat Associatiounen a Federatioune 
sinn e wichtegt Element fir d’Virbereedung an Ëm-
setzung vu Politicken am Beräich Elektromobilitéit. 
D’Regierung ass dowéinst a reegelméissegem 
Kontakt mat dësen Acteuren. Och mat hirer rezenter 
Initiativ „Stroum beweegt - Elektresch an d’Zukunft“ 
viséiert d’Regierung e reegelméissegen Echange mat 
an tëscht den Acteuren am Beräich Elektromobilitéit.
ad 3. D’Diskussioune mat der Europäescher Kom-
missioun iwwert d’Méiglechkeet vu Staatshëllefen 
am Beräich Opluetinfrastruktur sinn aktuell nach 
net ofgeschloss.
ad 4. D’Technologie vun Elektroautoen huet sech an 
de leschte Jore staark entwéckelt, soudatt d’Gefie-
rer, déi haut op de Marché kommen, generell eng 
grouss Autonomie hunn a séier kënnen nogeluede 
ginn. Domadder kënne fir déi alldeeglech Trajeten 
awer och gréisser Distanzen zréckgeluecht ginn. 
Dee méi héijen Acquisitiounspräis vun engem 
Elektroauto am Verglach zu engem Auto mat 
Verbrennungsmotor gëtt haut zum Deel mat de bes-
toende Primmen ausgeglach.
Bis ewell ginn et awer nach ganz wéineg Etuden, déi 
analyséieren, wéi een Impakt Elektroautoen op den 
Occasiounsmarché hunn; dat heescht wéi dës Gefie-
rer am Verglach zu engem vergläichbaren Auto mat 
Verbrennungsmotor ofschneiden. Dëst läit no-
tamment dorunner, datt den Occassiounsmarché vun 
Elektroautoen nach relativ kleng ass.
ad 5. Der Regierung hir Politik setzt sech konsequent 
fir en Ausbau vun erneierbaren Energien souwuel um 
nationale wéi och um europäesche Plang an. Op na-
tionalem Niveau gesäit den nationale Klima- an Ener-
gieplang vir, dass am Verglach zu 11,9 % haut bis 
2030 33,8 % vum nationale Stroumverbrauch soll 
duerch Stroum aus erneierbare Quelle gedeckt ginn. 
Och op internationalem Niveau huet den „European 
Green Deal“ d’Efforten an dës Richtung verstäerkt. 
Insgesamt wäert doduerch den Ausbau vun erneier-
baren Energien de Méiverbrauch u gréngem Stroum 
duerch Elektroautoen an den nächste Jore méi wéi 
kompenséieren.
Déi geplangte Fërderung fir Luetinfrastruktur wäert 
och sécherstellen, dass déi gefërdert Borne mat 
Stroum aus erneierbare Quelle gespeist ginn.
ad 6. D’Ziler vun der Regierung bezéie sech op 
Autoen, déi zu Lëtzebuerg ugemellt sinn, an een Deel 
vun dëse Gefierer gëtt och vu Frontaliere benotzt. 
Zousätzlech wäert e konsequenten Ausbau vun In-
frastruktur fir elektresch Mobilitéit et och fir Gren-
zgänger, déi mam Auto op Lëtzebuerg kommen, méi 
interessant maachen, fir en Elektroauto ze notzen.
Doriwwer eraus setzt d’Regierung sech souwuel um 
Niveau vun der Groussregioun wéi och am Pentala-
teralen Energieforum3 fir eng ofgestëmmte Fërde-
rung vun der Elektromobilitéit a speziell fir de 
grenziwwergräifende Verkéier an.
ad 7. D’Regierung verfollegt eng konsequent Politik, 
fir d’Ziler aus dem nationalen Energie- a Klimaplang 
ze erreechen, a wäert e kontinuéierleche Monito-
ring vum Fortschrëtt maachen, fir déi noutwenneg 
Moossname fréizäiteg huelen ze kënnen. Et 
schéngt haut net ubruecht, iwwer politesch Mooss-
namen am Joer 2028 ze spekuléieren.

Question 4271 (12.05.2021) de Mmes Stéphanie 
Empain et Semiray Ahmedova (déi gréng) concer-
nant l’impact des tensions en Cisjordanie sur la 
mission EUPOL COPPS :
Dans le cadre de la mission EUPOL COPPS, le 
Luxembourg a décidé de déployer jusqu’à deux 

3 De Pentalateralen Energieforum ass eng regional Koopera-
tioun am Beräich Energie, bei där d’Belsch, Däitschland, Éis-
träich, Frankräich, Holland, Lëtzebuerg an d’Schwäiz ze-
summeschaffen.

membres de la Police grand-ducale en Cisjordanie. 
Cette mission répond à deux priorités fixées par le 
Gouvernement luxembourgeois, à savoir la promo-
tion de l’état de droit dans le monde par des mis-
sions civiles et le renforcement des institutions 
dans les territoires palestiniens en vue de la créa-
tion d’un État palestinien apte à assurer la sécurité 
de ses habitants. Lors de la réunion jointe du 1er fé-
vrier 2021 de la Commission de la Sécurité inté-
rieure et de la Défense et de la Commission des Af-
faires étrangères et européennes, de la Coopéra-
tion, de l’Immigration et de l’Asile, nous avons été 
informés qu’une candidature de participation à 
cette mission a été introduite et retenue.

Vu les tensions actuelles à Jérusalem, nous aime-
rions avoir les renseignements suivants de la part 
de Monsieur le Ministre des Affaires étrangères et 
européennes et de Monsieur le Ministre de la Sécu-
rité intérieure :

1) Est-ce que l’agente de police sélectionnée a déjà 
commencé sa mission en Cisjordanie ?

2) Est-ce qu’un-e deuxième agent-e a déjà été sé-
lectionné-e en vue de la participation à cette mis-
sion ? Dans l’affirmative, cette personne a-t-elle 
déjà commencé sa mission sur place ?

3) Les tensions israélo-palestiniennes actuelles 
ont-elles un impact sur les activités des agent-e-s 
luxembourgeois-es ainsi que sur la mission EU-
POL COPPS ?

4) Face à l’escalade actuelle des tensions, l’UE a-
t-elle lancé un processus de réévaluation de la mis-
sion en cours ?

Réponse commune (11.06.2021) de M. Jean 
Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et euro-
péennes, et de M. Henri Kox, Ministre de la Sécurité 
intérieure :

ad 1) La fonctionnaire de la Police grand-ducale a 
commencé sa mission le 6 avril 2021 en télétravail 
avant d’être déployée sur le lieu de sa mission en 
Cisjordanie le 22 mai 2021.

ad 2) À l’heure actuelle, le déploiement d’un-e deu-
xième agent-e n’est pas envisagé.

ad 3) La direction de la mission de police de l’Union 
européenne pour les territoires palestiniens (EU-
POL COPPS) évalue si le déploiement du personnel 
peut être autorisé en fonction de la situation sécuri-
taire dans la région. Dans le cas présent, la direc-
tion de la mission EUPOL COPPS a évalué que la si-
tuation était suffisamment sûre pour permettre le 
déploiement de la fonctionnaire de la Police grand-
ducale conformément au règlement grand-ducal du 
29 mars 2021 relatif à la participation du Luxem-
bourg à la mission EUPOL COPPS.

Les activités quotidiennes de la mission 
EUPOL COPPS en Cisjordanie n’ont pas été affec-
tées par les tensions israélo-palestiniennes ré-
centes. Pour assurer la sécurité sur place, le bu-
reau de sécurité de la mission reste en contact per-
manent avec les agents sous sa responsabilité. 
Ainsi, les agents sont informés en temps réel sur 
les mesures à prendre pour leur sécurité et en parti-
culier sur les zones à éviter. Dans ce contexte, le 
travail d’encadrement et de soutien effectué depuis 
Bruxelles par les équipes de la Planification civile 
et capacité de conduite (CPCC) du Service euro-
péen pour l’action extérieure est à saluer.
ad 4) La direction de la mission EUPOL COPPS réé-
value en permanence la situation en matière de sé-
curité. En ce qui concerne l’évaluation plus géné-
rale, le Comité politique et de sécurité (COPS) de 
l’Union européenne, assisté par le Comité chargé 
des aspects civils de la gestion des crises (Civ-
com), se penche régulièrement sur les activités de 
la mission. Ainsi, après avoir pris en compte tous 
les éléments essentiels au bon fonctionnement de 
la mission, le COPS a proposé le 1er juin dernier une 
prorogation d’une année du mandat de la mission, 
jusqu’au 30 juin 2022. Le Conseil de l’UE prendra 
prochainement une décision en la matière.

Question 4275 (12.05.2021) de Mme Martine 
Hansen (CSV) concernant les tests rapides 
Covid-19 :
Den 1. Abrëll 2021 huet den Här Premierminister 
d’Chamber opgefuerdert, eng CSV-Motioun zu enger 
Strategie vun de Schnelltester als Deel vun der Sortie 
aus de Covidrestriktiounen net unzehuelen, well se 
superfetatoire wier, „... well mir scho méi wäit si wéi 
d’Oppositioun dat freet“.
Op meng parlamentaresch Fro mat der N° 4061 
huet den Här Premierminister ewéi och d’Madamm 
Gesondheetsministesch op meng Fro, ob d’Regie-
rung d’Meenung deelt, datt et sënnvoll wier, datt dat 
gesamt Personal (ob fest agestallt oder vun engem 
Prestataire de services) zweemol an der Woch 
selwer e Schnelltest mécht, Follgendes geäntwert:
„Dës Tester ginn eeben och zum Zweck vun engem 
systemateschen Testing vum Personal bereet-
gestallt.“

An der Opfaassung, dass dëst keng konkreet 
Äntwert op meng Fro duerstellt, géif ech gäre foll-
gend Froen un d’Regierung stellen:

1. Ass d’Regierung der Meenung, datt et sënnvoll 
wier, datt dat gesamt Personal an de Strukturen (ob 
fest agestallt oder vun engem Prestataire de ser-
vices) zweemol an der Woch selwer e Schnelltest 
mécht?

2. Kann d’Regierung matdeelen, wat mat „engem 
systemateschen Testing vum Personal“ genau ge-
mengt ass? Wat ass der Regierung hire System res-
pektiv hir Strategie an deem Fall?

Réponse commune (11.06.2021) de M. Xavier 
Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, et de Mme 
Paulette Lenert, Ministre de la Santé :

ad 1. D’Regierung stellt all Mëttel bereet, fir d’Per-
sonal zweemol d’Woch kënnen ze testen an domat 
ee systematesche Monitoring ze garantéieren a 
Covid-19-positiv Fäll esou schnell wéi méiglech ze 
identifizéieren.

ad 2. D’Regierung stellt Schnelltester bereet, fir 
dass ee systematescht Testen, also e reegelméis-
segt Teste vun zweemol pro Woch, méiglech ass. 
Mam Akraafttriede vum Gesetzesprojet N° 7836 
gëtt eng Testflicht agefouert fir d’Personal aus de 
Strukturen, an deenen eeler a vulnerabel Leit ënner-
bruecht sinn. De Gesetzesprojet gesäit a senger 
aktueller Form vir, dass d’Personal, dat an esou 
Strukturen ugestallt ass, souwéi anert Personal, dat 
an dëse Strukturen an enkem Kontakt mat de Pen-
sionnairen ass, dräimol pro Woch een negativen 
Autotest muss virweisen, fir op d’Aarbecht ze kom-
men. Fir déi extern Prestatairen, déi mat de Pen-
sionnairen a Kontakt kommen an déi an dëse Struk-
turen intervenéieren, gëllt eng Testflicht, wa si an 
d’Strukturen eraginn. Fir all dës Leit gëllt, dass, wa 
si ee gültegen Impf-, Test- oder Geneesungszertifi-
kat kënne virweisen, si da vun dëser Testflicht ent-
bonne sinn.

Question 4277 (12.05.2021) de Mme Carole 
Hartmann (DP) concernant la possibilité d’intro-
duction d’un troisième sexe dans le registre de 
l’état civil :
Le projet de loi visant à établir un droit pour toute 
personne majeure à connaître ses origines a ré-
cemment été source de vives discussions, no-
tamment pour cause de la substitution des termes 
« père » et « mère » dans le texte législatif, au profit 
d’une terminologie non genrée. Aux termes des ex-
plications fournies par les auteurs du projet de loi, 
la nouvelle appellation des parents respectifs pour-
suit le but d’une meilleure inclusion des parents 
transgenres en créant un cadre plus inclusif pour 
les différents cas de figure de parentalité pos-
sibles. Le recours à une terminologie neutre dans 
les textes de loi respectifs assurera, en plus, leur 
applicabilité à toute personne, nonobstant leur 
sexe désigné ou non désigné.

En matière de sexe « non désigné », l’accord de 
coalition 2018-2023 prévoit également que « la 
possibilité d’inscrire une troisième option dans le 
registre de l’état civil sera examinée ».

Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Justice :

1) Quel est l’état d’avancement des travaux ayant 
pour objet d’examiner la possibilité d’inscrire une 
troisième option dans le registre de l’état civil ?

2) Sur quelles informations le ministère se base-t-il 
afin d’effectuer ses analyses ?

3) Quelles seront les conditions à remplir afin de 
pouvoir procéder à un changement de l’état civil ?

4) Quand Madame la Ministre envisage-t-elle de dé-
poser un projet de loi en la matière ?

Réponse (11.06.2021) de Mme Sam Tanson, Mi-
nistre de la Justice :

ad 1) L’analyse quant à la possibilité d’inscrire une 
troisième option dans le registre de l’état civil est 
toujours en cours. Cette analyse est faite confor-
mément aux termes de l’accord de coalition 2018-
2023 et tel qu’il est également inscrit au Plan d’ac-
tion national pour la promotion des droits des per-
sonnes lesbiennes, gay, bisexuelles, transgenres et 
intersexes (Chapitre 8 - Assurer l’égalité des droits 
des personnes intersexes, 3e objectif) dans le cadre 
d’un groupe de travail interministériel.

ad 2) Dans un premier temps, le Ministère de la 
Justice a procédé à une étude de droit comparé eu-
ropéen et international, y compris les Principes de 
Jogjakarta plus 10, les résolutions du Conseil d’Eu-
rope, la jurisprudence de la Cour européenne des 
droits de l’homme, etc.

En ce qui concerne le contexte luxembourgeois, le 
Plan d’action précité a servi de référentiel. Des 
contacts avec la société civile ont eu lieu, par 
exemple avec « Rosa Lëtzebuerg ASBL » et « ITGL 
Intersex & Transgender Luxembourg ASBL ». Sont 

encore envisagés des échanges bilatéraux avec les 
pays dont la législation en la matière est progres-
siste, voire favorable à l’introduction du troisième 
sexe tels que l’Allemagne et Malte.

Étant donné que les travaux préparatoires sont en 
cours, il est prématuré de prendre position par rap-
port aux questions n° 3 et n° 4.

Question 4283 (14.05.2021) de MM. Sven Clement
et Marc Goergen (Piraten) concernant la surveil-
lance de la communication :

Wéi Recherchë vum WDR a vum BR erginn hunn, 
huet dat däitscht Bundeskriminalamt (BKA) scho 
säit enger Rei Joren d’Mëttelen, fir WhatsApp-
Chatverleef matzeliesen, an dëst ganz ouni den 
Asaz vu Staatstrojaner.

D’Resultater vun der Recherche, zu deenen och en 
internt Dokument vum BKA soll gehéieren, wat um 
Site netzpolitik.org publizéiert gouf, loossen drop 
schléissen, dass eng Kommunikatioun iwwer 
WhatsApp méi einfach iwwerwaacht ka ginn, wéi 
dat an der breeder Bevëlkerung oft ugeholl gëtt.

An deem Zesummenhang wéilte mir dem Premier-
minister, a Minister fir Digitalisatioun, dës Froe 
stellen:

1. Sinn der Regierung dat genannten Dokument an 
d’Recherchë vum WDR a BR bekannt?

2. Ass et enger staatlecher Entitéit aus Lëtzebuerg 
aktuell méiglech, Chatverleef vu Privatpersounen 
iwwer WhatsApp oder aner Applikatiounen ouni 
hiert Wëssen ze iwwerwaachen?

Falls jo, ëm wéi eng Applikatiounen handelt et 
sech?

3. Kann d’Regierung ausschléissen, dass eng staat-
lech Entitéit aus dem Ausland oder Privatleit 
d’WhatsApp-Chatverleef vun Deputéierten a Regie-
rungsmemberen iwwerwaache kéinten?

Falls nee, firwat gräift d’Regierung trotzdeem op 
dëse Messengerdéngscht zeréck fir Kommunika-
tiounen, déi en rapport mat der Regierungsaarbecht 
stinn?

Réponse (11.06.2021) de M. Xavier Bettel, Premier 
Ministre, Ministre d’État, Ministre de la Digitalisa-
tion :

ad 1. D’Recherchë vum WDR a BR sinn der Re-
gierung bekannt.

ad 2. D’Police an den SRE däerfen a verschiddene 
Fäll an ënner verschiddene Konditiounen op kryp-
téiert Messagen zougräifen. De Code de procédure 
pénale gesäit d’Reegelen an d’Prozedure vir betref-
fend d’Moyenen, déi d’Enquêteuren hunn an déi se 
kënne benotzen am Kader vun enger Enquête (Ar-
tikelen 33-38, 47, 65 ss. an 88-1). Weesentlech ass 
ze preziséieren, dass sech déi selwecht Reegelen 
ewéi fir d’Perquisitioun uwenden.

Betreffend den SRE befanne sech d’Moyenen, déi 
däerfen agesat ginn, an d’Prozeduren, déi mussen 
agehale ginn, an den Artikele 5-8 vum ofgeännerte 
Gesetz vum Service de renseignement vum 5. Juli 
2016.

Dës Moyene ginn agesat am Kader vun de Mis-
sioune vum SRE, also am Fall vun enger potenziel-
ler Bedroung duerch Spionage, gewaltbereeten Ex-
tremismus, Terrorismus, Verbreedung vu Massever-
nichtungswaffen oder verteidegungsrelevante Gid-
der zesumme mat den entspriechenden Technolo-
gien an organiséiert Kriminalitéit oder Cyberbe-
droung, souwäit dës mat deene virgenannten Aktivi-
téiten zesummenhänken.

Den Asaz vun de Moyene muss déi dräi weesent-
lech Prinzippie vu Legitimitéit, Proportionalitéit a 
Subsidiaritéit respektéieren.

Iwwert technesch Detailer kann aus sécherheetsre-
levanten an ermëttlungstechnesche Grënn net kom-
munizéiert ginn.

ad 3. Déi professionell informatesch Kommunika-
tiounsoutile vun de Regierungsmembere gi vum 
Centre des technologies de l’information de l’État 
(CTIE) geréiert a kréien an deem Kontext déi 
héchstméiglech informatesch Protektioun géint 
eventuell Intrusioune vun Drëtten. Doriwwer eraus 
kann d’Regierung keng Spekulatiounen opstellen a 
sech och net iwwert d’Aktivitéit vun Deputéierten 
äusseren.

Question 4297 (18.05.2021) de M. André Bauler
(DP) concernant la terre agricole :
La terre est un facteur de production crucial en 
agriculture, tant pour la production végétale que 
pour la production animale. À l’étranger comme au 
Luxembourg, la terre agricole à proprement parler 
devient de plus en plus un facteur de spéculation 
attirant les investisseurs les plus divers.
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Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Agriculture, de 
la Viticulture et du Développement rural :
1) Les services du ministère ont-ils pu suivre l’évo-
lution récente des prix immobiliers concernant tout 
particulièrement les secteurs agricole, viticole et 
horticole ? Une étude en la matière aurait-elle déjà 
été effectuée ? Dans l’affirmative, quelles en se-
raient les conclusions ? Dans la négative, le minis-
tère envisage-t-il de faire élaborer une analyse dé-
taillée en ce domaine précis ?
2) Comment les surfaces d’exploitation réservées 
aux entreprises agricoles, viticoles et horticoles 
ont-elles évolué durant les dernières années ? Et 
quelles sont les prévisions en la matière tout en sa-
chant que les besoins de construction du secteur 
immobilier vont croissant ? Une étude prospective 
a-t-elle été réalisée à cet effet afin de préparer le 
secteur aux mutations du futur ?
Réponse (11.06.2021) de M. Romain Schneider,
Ministre de l’Agriculture, de la Viticulture et du Déve-
loppement rural :
ad 1) Le Service d’économie rurale (SER) suit systé-
matiquement et de près l’évolution des prix d’acqui-
sition des terres agricoles des secteurs agricole, vi-
ticole et horticole, ceci grâce aux données comp-
tables de leur division de la gestion, de la compta-
bilité et de l’entraide agricole.
Les prix d’acquisition des surfaces agricoles payés 
par les agriculteurs, viticulteurs et horticulteurs du 
SER sont comptabilisés dans les comptabilités res-
pectives des exploitations en question et com-
portent les prix des surfaces, les frais de notaire 
ainsi que les frais d’enregistrement respectifs. Une 
extraction anonymisée de ces données est trans-
mise ensuite à la division des statistiques agri-
coles, des relations extérieures et des marchés 
agricoles pour l’élaboration et l’évaluation de ces 
informations.
Pour interpréter l’évaluation des prix d’acquisition 
des terres agricoles, il faut absolument considérer 
que ces prix ne reflètent que les acquisitions des 
exploitations agricoles du réseau comptable du 
SER et que toutes acquisitions de surfaces agri-
coles, réalisées par tous autres acteurs comme 
l’État, les communes, les agences immobilières ou 
toute autre personne privée ne sont pas prises en 
compte dans les chiffres du SER. Entre 2003 et 
2019, une moyenne par année de 393 ha de sur-
faces agricoles achetées a été répertoriée par le 
SER. En 2019, 467 ha de surfaces agricoles furent 
pris en compte par le SER.
Entre 2003 et 2019, les coûts d’acquisition pour des 
surfaces agricoles ont connu une croissance de 
125 %. En 2003, le prix médian d’un hectare de sur-
face agricole était de 15.355 €, alors qu’en 2019, il 
s’éleva à 34.550 €. Entre 2015 et 2019, le prix d’un 
hectare de surface agricole a connu une croissance 
de 25 %. En 2015, le prix s’éleva à 27.764 €.
Le graphique ci-dessous trace de façon détaillée 
l’évolution du prix des surfaces agricoles, exprimé 
en €/ha, depuis 2003.
(Graphique à consulter auprès de l’Administration par-
lementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
Il est toutefois à considérer que le prix médian ne 
reste qu’un indicateur calculé et théorique. Selon 
les circonstances de l’acquisition, les prix effectifs 
de certaines transactions peuvent connaître une 
importante marge de fluctuation et s’éloigner forte-
ment du prix médian.
Le graphique ci-dessous trace cette variation en af-
fichant la fréquence des achats pour différentes 
tranches de prix pour un hectare de surface agri-
cole.
(Graphique à consulter auprès de l’Administration par-
lementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
Finalement, il reste à préciser que 60 % des acquisi-
tions effectuées en 2019 concernaient des sur-
faces agricoles entre 0 et 1 hectare. Pourtant elles 
ne constituaient que 9,8 % de l’intégralité des sur-
faces agricoles achetées en 2019. Seulement sept 
transactions étaient au sujet de surfaces de plus 
de 10 hectares. Elles représentaient toutefois 
42,3 % de l’intégralité des surfaces agricoles ache-
tées en 2019.
Le graphique ci-dessous reprend les tranches de 
prix par hectare par rapport à la taille des surfaces 
achetées en hectares en 2019.
(Graphique à consulter auprès de l’Administration par-
lementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
ad 2) Une régression constante des surfaces d’ex-
ploitation est perceptible depuis 2010. En 2010, en-
core 125.777,62 hectares servaient comme sur-
faces d’exploitation réservées aux entreprises agri-
coles, viticoles et horticoles. En 2020, la somme 

des surfaces s’élevait encore à 122.994,43 hec-
tares. Il s’agit d’une régression de 2,2 %.
Le graphique ci-dessous reprend la surface agri-
cole utilisée en hectares pour la période de 2010 à 
2020.
(Graphique à consulter auprès de l’Administration par-
lementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
Le Service d’économie rurale (SER) ne détient 
toutefois pas de données sur la conversion de sur-
faces.
Faisant défaut de données vérifiables, le SER est 
dans l’impossibilité de dresser des prévisions réa-
listes à court, à moyen ou à long terme.

Question 4300 (18.05.2021) de M. Jean-Paul 
Schaaf (CSV) concernant les mises à jour du Re-
gistre national des personnes physiques :
Par la loi du 19 juin 2013 relative à l’identification 
des personnes physiques, au Registre national des 
personnes physiques, à la carte d’identité, aux Re-
gistres communaux des personnes physiques fut 
créé le Registre national des personnes physiques. 
Ce dernier renseigne, entre autres, sur le nombre 
des personnes résidant aux Grand-Duché et dans 
les communes respectives.
En réponse à la question parlementaire n° 4015 du 2 
avril 2021, Monsieur le Ministre du Logement a pré-
cisé que « [d]ans les faits, les communes disposent 
d’un outil informatique leur permettant d’inscrire 
leurs ressortissants non seulement de façon géné-
rale au Registre des personnes physiques, mais éga-
lement de façon plus précise au niveau d’un lo-
gement spécifique. De cette façon, la combinaison 
du Registre communal des personnes physiques et 
du Registre des bâtiments pourrait grandement faci-
liter l’identification des logements inoccupés.
Un Registre national des logements devrait dès lors 
être alimenté et tenu à jour systématiquement par 
l’inscription de nouveaux logements réalisés sur 
base de permis de constructions émis par les com-
munes et par la suppression de logements détruits 
sur base d’une autorisation de destruction. [...] »
Au vu de l’importance de disposer d’un nombre pré-
cis des logements, de leur occupation et du nombre 
correct de résidents au pays, j’aimerais poser les 
questions suivantes à Madame la Ministre de l’Inté-
rieur :
1) Est-ce que toutes les communes du pays ont mis 
à jour la partie communale du Registre national en 
inscrivant les citoyens non seulement à une loca-
lité, nom de rue et numéro de l’immeuble (art. 5 de 
la loi du 19 juin 2013), mais également à une identi-
fication claire de chaque unité de logement spéci-
fique (appartement) au sein d’un logement collec-
tif ? Le cas échéant, combien de communes n’ont 
pas complété leur Registre communal ?
2) Madame la Ministre n’est-elle pas d’avis qu’une 
inscription à un logement spécifique complétant le 
numéro et le nom de rue s’avère indispensable et 
que la loi du 19 juin 2013 devrait être complétée ?
3) Madame la Ministre partage-t-elle l’utilité de 
compléter le Registre national des personnes phy-
siques par un Registre national des logements ?
4) Au cas où des personnes quittent le territoire na-
tional sans procéder à la déclaration de départ, 
comment les communes peuvent-elles en être in-
formées au cas où elles ne disposent pas d’une ins-
cription par identification de l’unité de logement ? 
En effet, si un nouvel arrivant se déclare unique-
ment à un immeuble et non pas à un logement spé-
cifique au sein de ce dernier, la commune ne détec-
tera pas nécessairement la nécessité de rayer d’of-
fice un ancien résident qui a quitté le territoire et 
qui restera donc inscrit sur le Registre communal 
voire national.
5) L’article 31 de la loi du 19 juin 2013 précise 
qu’« [e]n cas d’absence de déclaration de départ, la 
radiation a lieu sur base d’une information prove-
nant du Centre dans le cadre de sa mission de ges-
tion du Registre national des personnes phy-
siques. » Cette disposition est-elle souvent d’appli-
cation ? Comment le Centre est-il informé du départ 
des personnes physiques qui n’ont pas déclaré leur 
départ du territoire national ?
6) Le recensement de la population prévu pour no-
vembre 2021 mettra-t-il à jour le RNPP voire le 
nombre de personnes résidentes au pays ? Si tel 
n’est pas le cas, quels chiffres seront utilisés pour 
les statistiques nationales et internationales ?
Réponse commune (26.07.2021) de Mme Taina 
Bofferding, Ministre de l’Intérieur, de M. Marc 
Hansen, Ministre délégué à la Digitalisation, de M. 
Franz Fayot, Ministre de l’Économie, et de M. Henri 
Kox, Ministre du Logement :
ad 1) + 2) Les questions de l’honorable Député con-
cernent les inscriptions et mises à jour dans le Re-

gistre national des personnes physiques (RNPP) et 
le Registre communal des personnes physiques 
(RCPP) des particuliers résidant au Grand-Duché 
dans un immeuble en copropriété (logement de 
type collectif).
Depuis le 1er avril 2016, les données figurant dans 
le RNPP et le RCPP sont identiques (synchronisa-
tion des données). L’inscription sur les registres se 
fait par le biais d’une déclaration d’arrivée des par-
ticuliers à effectuer auprès de la commune concer-
née, respectivement à travers la plateforme MyGui-
chet pour les communes qui offrent cette possibi-
lité.
La loi modifiée du 19 juin 2013 relative à l’identifi-
cation des personnes physiques dispose à l’art. 5-2 
c) (RNPP) et à l’art. 33-1 c) (RCPP) que l’adresse 
est inscrite de la façon suivante :
« c) - la résidence habituelle, mentionnant la loca-
lité, la rue et le numéro d’immeuble, figurant ou à 
communiquer au Registre national des localités et 
des rues, prévu par l’article 2, lettre g) de la loi mo-
difiée du 25 juillet 2002 portant réorganisation de 
l’administration du cadastre et de la topographie, et 
le code postal ;
- le cas échéant, le numéro d’ordre établi en exécu-
tion de la loi modifiée du 19 mars 1988 sur la publi-
cité foncière en matière de copropriété ;
- toute précision supplémentaire quant à l’im-
meuble dans lequel se situe le logement et toute 
modification intervenue dans la situation de rési-
dence […] ».
La loi précitée du 19 juin 2013 permet donc d’indivi-
dualiser les occupants de chaque unité de lo-
gement à l’heure actuelle, de sorte qu’une modifi-
cation législative sur ce point n’est pas nécessaire.
Les administrations communales utilisent large-
ment cette possibilité.
ad 3) Il y a lieu de se référer à la réponse à la ques-
tion parlementaire n° 4015.
ad 4) La loi précitée du 19 juin 2013 prévoit à 
l’art. 21-1 que « [t]oute personne qui transfère sa 
résidence habituelle à l’étranger est tenue de faire 
une déclaration de départ auprès de la commune 
où elle est inscrite avant son départ » et l’art. 21-2 
ajoute que « […] la déclaration de départ doit être 
effectuée au plus tard la veille du départ. »
L’honorable Député s’interroge sur les consé-
quences d’un départ à l’étranger à défaut de décla-
ration de départ auprès du bureau de la population 
de la commune qu’elle a quittée.
Il y a lieu de préciser que l’article 43 de la loi préci-
tée du 19 juin 2013 dispose que l’omission d’effec-
tuer une déclaration de départ est punie d’une 
amende de 25 à 250 euros.
Par ailleurs, les communes peuvent recourir à une 
enquête administrative de la Police grand-ducale en 
cas de doute sur la réalité d’une résidence (p. ex. si 
des courriers de la commune pour des services 
communaux divers restent sans réponse ou sont 
retournés par la poste).
ad 5) Le CTIE (Centre des technologies de l’infor-
mation de l’État) reçoit régulièrement et continuel-
lement des informations concernant des adresses 
de personnes résidant à l’étranger. Ces informa-
tions peuvent émaner directement des personnes 
concernées ou bien provenir d’administrations di-
verses à qui un changement d’adresse a été si-
gnalé. Si les personnes concernées sont à ce mo-
ment inscrites à une adresse luxembourgeoise 
dans les registres national et communal, le CTIE en 
informe la commune luxembourgeoise concernée 
qui procédera le cas échéant à la radiation de 
l’adresse luxembourgeoise.
ad 6) Le Statec précise que les données récoltées 
par lui lors du recensement de la population ne 
peuvent être utilisées que dans un but purement 
statistique et ne sont pas divulguées. Par consé-
quent, ces données ne peuvent pas être utilisées 
pour mettre à jour le RCPP, voire le RNPP.
Les finalités du recensement de la population sont 
celles de recueillir des données entrant dans les 
trois catégories suivantes :
- données socio-économiques sur les personnes ;
- données sur les ménages ;
- données sur les logements.
Le traitement des données du recensement de la 
population par le Statec est licite au sens du Règle-
ment général sur la protection des données (UE) 
n° 2016/679, parce qu’il est nécessaire au respect 
d’une obligation légale à laquelle le responsable du 
traitement, le Statec en l’occurrence, est soumis. 
Cette obligation légale découle du règlement (CE) 
n° 763/2008 concernant les recensements de la 
population et du logement.
Cette disposition est également prévue à l’article 
17 de la loi modifiée du 10 juillet 2011 portant or-
ganisation de l’Institut national de la statistique et 
des études économiques : « Les renseignements 
recueillis ne pourront être utilisés qu’à des fins sta-

tistiques, à savoir exclusivement pour l’établisse-
ment de statistiques ou l’élaboration d’analyses et 
d’études statistiques, économiques et sociales. Ils 
ne peuvent donner lieu à une utilisation administra-
tive, judiciaire, fiscale ou de contrôle des répon-
dants, à moins que ces derniers n’aient sans équi-
voque donné leur consentement à ce que les don-
nées soient utilisées à ces fins. »
Le Statec utilisera également pour la production 
des statistiques nationales et internationales les 
données démographiques de la population ayant sa 
résidence habituelle au Grand-Duché à la date du 8 
novembre 2021 que fournira le CTIE.

Question 4310 (19.05.2021) de M. Marc Goergen
(Piraten) concernant les demandeurs de protection 
internationale mineurs disparus :
An der parlamentarescher Fro N° 4107 hat ech 
opgrond vu Recherchen duerch ë. a. déi brittesch 
Zeitung „The Guardian“ nogefrot, wéi vill manner-
järeg Flüchtlingen zu Lëtzebuerg aus der Obhut 
vum Staat verschwonne sinn. D’Ministeren hunn 
erkläert, dass 75 Mannerjäreger verschwonne sinn, 
éier d’Asylprozedur lancéiert war, an dass zwielef 
Mannerjäreger verschwonne sinn, nodeems si hir 
Demande fir Asyl agereecht haten.
An deem Zesummenhang wéilt ech de Ministere fir 
bannenzeg Sécherheet a fir Immigratioun an Asyl 
dës Froe stellen:
1. Wéi vill Mannerjäreger, déi wéinst enger Asylde-
mande virstelleg goufen oder dës schonn age-
reecht haten, goufe säit 2016 als vermësst gemellt, 
mee konnten duerno erëmfonnt ginn? Wéi vill vun 
dëse Kanner sinn eng zweet Kéier verschwonnen?
2. Wat ënnerhëlt d’Regierung, fir d’Situatioun ze ver-
besseren?
Réponse commune (11.06.2021) de M. Henri Kox,
Ministre de la Sécurité intérieure, et de M. Jean 
Asselborn, Ministre de l’Immigration et de l’Asile :
ad 1. Wéi schonn an der Äntwert op d’parlamenta-
resch Ufro 4107 uginn, si bei de Mannerjäregen, déi 
wärend der Prozedur verschwonne sinn, also 
nodeems si een Administrateur ad hoc designéiert 
kruten an hir Demande agereecht hunn, dräi 
Demanden 2016 clôturéiert ginn. 2017 waren dëst 
der fënnef, 2018 dräi an 2019 nëmmen eng. 2020 
ass keng Demande an deem Sënn zougemaach ginn.
D’Police sammelt d’Chiffere vun de vermësste Mi-
neuren, wa se signaléiert goufen. Dofir ginn d’Unitéi-
ten um Terrain d’Informatiounen un d’Direction des 
relations internationales vun der Police grand-ducale 
weider, déi hirersäits en charge ass fir d’Gestioun 
vun de Signalementer an de betreffenden Dateban-
ken. Dat beinhalt och allgemeng d’Signalementer vu 
Mineuren, déi op Lëtzebuerger Territoire ver-
schwonne sinn. Et gëtt awer net agedroen, ob et 
sech dobäi ëm en Demandeur de protection interna-
tionale handelt.
ad 2. De Reglement Dublin lll applizéiert den Intérêt 
supérieur de l’enfant an erlaabt et engem Manner-
järegen, successiv an e puer Memberstaaten eng 
Demande op internationale Schutz ze maachen. Dës 
Staate mussen d’Demande traitéieren, ouni de Man-
nerjäregen an een anert Land zeréckzetransferéie-
ren. Doduerch ass et schwéier, prozedural Mooss-
namen ze huelen an déi Mannerjäreg dovun ofzeha-
len, an aner Memberstaaten ze goen, ausser déi Per-
sounen ze sensibiliséieren, fir d’Land net ze verloos-
sen an ee gudden Encadrement ze bidden. Säit 2019 
kritt all Mannerjäregen, dee fir eng Demande op in-
ternationale Schutz virstelleg gëtt, eng Informa-
tiounsbroschür mat op de Wee, wou dës Consignen 
och drastinn.
Géint d’Grënn, wéisou verschidde Persoune ver-
schwannen, déi schonn an der Äntwert op d’parla-
mentaresch Ufro 2078 vum 23. Abrëll 2020 duerge-
luecht gi sinn, ass et dowéinst schwéier, eppes ze 
ënnerhuelen, well déi meeschte Persoune Lëtze-
buerg éischter als Transitland gesinn a sech als 
Mannerjäreger ausginn an dann engem Transfert 
laut dem Reglement Dublin lll an deem Sënn kënnen 
entgoen.

Question 4411 (04.06.2021) de Mme Martine 
Hansen (CSV) concernant la piste cyclable 22 
entre Bettel et Fouhren :
2005 gouf den éischten Deel (Bëttel-Furen) vum 
nationale Vëloswee 22 fäerdeg. Obwuel d’Realisa-
tioun vun dëser Vëlospist als duerchgoend Streck 
aus Grënn vun der Sécherheet dréngend noutwen-
deg ass, ass zanterhier net allze vill geschitt, well 
de Staat no 16 Joer Verhandlunge mat de Pro-
prietären d’Terrainen nach ëmmer net all huet.
An deem Kontext géif ech gär follgend Froen un 
den Här Mobilitéits- a Bauteminister stellen:
- Wéi vill vun den noutwendegen Terraine befannen 
sech aktuell am Besëtz vum Staat?
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- Wou leien dës Terrainen?
- Ass geplangt, op dësen Terraine scho mat den 
Aarbechte fir d’Vëlospist unzefänken?

- Wa jo, wéini sollen d’Aarbechten ulafen?

- Wann net, firwat gëtt d’Zäit net genotzt, fir schonn 
un der Vëlospist ze schaffen?

Réponse (03.08.2021) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Mobilité et des Travaux publics :

Wéi schonn an der Äntwert op d’parlamentaresch 
Ufro N° 4025 vum 6. Abrëll 2021 zu dësem Sujet 
preziséiert, sinn d’Verhandlunge mat de Besëtzer 
vun de Grondstécker am Kompetenzberäich vum 
Comité d’acquisition ënnert dem Finanzministère.

De virleienden Informatiounen no si vun deenen am 
Ganze ronn 30 noutwendege Grondstécker fënnef 
am Besëtz vum Staat a fir 14 Terraine besteet eng 
Eenegung mat de Besëtzer, fir déi dann och ee Vir-
vertrag ofgeschloss gouf. Déi Grondstécker erginn 
awer keng zesummenhängend Fläch, soudatt et net 
méiglech ass, mat den Aarbechten op enger ge-
wësser Plaz unzefänken. Dozou ass ze soen, dass 
op d’mannst d’Grondstécker vun engem ganze 
Streckendeel am Besëtz vum Staat misste sinn, fir 
mam Chantier kënnen zum Deel unzefänken.

D’Verhandlunge mat de private Grondstécksbesëtzer 
iwwert de Rescht vun den Terrainen erweisen sech 
als schwiereg, de Staat wäert déi Besëtzer iwwert de 
Summer awer nach eng Kéier kontaktéieren. Ver-
ständlecherweis ass et net méiglech, wärend deene 
lafende Verhandlunge weider Prezisiounen iwwert 
déi genee Situatioun vum Staatseegentum ze ginn.

Betreffend d’Aarbechten um Vëloswee PC22 huet 
d’Stroossebauverwaltung all d’Viraarbechten, déi 
am Virfeld konnte gemaach ginn, vum Plange bis 
hin zu den néidege Geneemegungsufroen, reali-
séiert. Et gëtt also aktiv um Projet geschafft, 
woubäi déi nächst Etapp d’Ausschaffe vum Aus-
schreiwungsdossier ass.

D’Stroossebauverwaltung ass also bereet, mam 
Chantier unzefänken, wann déi néideg Grondstécker 
bis am Besëtz vum Staat sinn.

Question 4440 (09.06.2021) de M. Marc Goergen
(Piraten) concernant les bénévoles du CGDIS :
A senger parlamentarescher Fro N° 1505 iwwer 
d’Uwennung vum Body-Mass-Index beim CGDIS hat 
de Sven Clement Äntwerte vun der Ministesch krut, 
déi kloer maachen, dass de Body-Mass-Index een 
entscheedende Krittär fir d’Suspendéiere vu CGDIS-
Fräiwëllegen ass. Op de sozialen Netzwierker zir-
kuléieren eng Rëtsch Bäiträg vu CGDIS-Memberen, 
an deene kritiséiert gëtt, dass Fräiwëlleger mat 
engem ze héije Body-Mass-Index (BMI) pauschal vun 
allen Aktivitéite beim CGDIS suspendéiert goufen.
A fréiere parlamentaresche Froen hat ech mech mat 
der Situatioun vun de Fräiwëllege beim CGDIS 
efaasst, woubäi ech a menger leschter Fro N° 2723 
Informatiounen doriwwer wollt hunn, wéi d’Kommu-
nikatioun tëschent de verschiddenen hierarcheschen 
Niveaue beim CGDIS ausgesäit. Mäi Virschlag vun 
engem anonymme Feedbacksystem beim CGDIS 
gouf vun der Ministesch net zeréckbehalen, mam Ar-
gument, dass d’Ministesch déi oppen Dialogkultur 
vum CGDIS ënnerstëtzt:

„En anonymme Feedbacksystem existéiert net. Et 
ass och net geplangt, esou e System anzeféieren. De 
CGDIS leet Wäert op eng oppen Dialogkultur, wou jid-
dereen d’Méiglechkeet kritt, sech fräi a kritesch 
auszedrécken. Doriwwer eraus huet all fräiwëllege 
Member d’Méiglechkeet, fir sech un de gewieltene 
Vertrieder vun de fräiwëllege Pompjeeën am Verwal-
tungsrot ze riichten.

Als Inneministesch ënnerstëtzen ech déi konsequent 
an oppe Kommunikatiounspolitik vum CGDIS.“

Wéi genee dës „Dialogkultur“ ausgesäit, gouf an der 
Fro allerdéngs net präziséiert. Kloer ass, dass zum 
Dialog ëmmer mindestens zwee Partner gehéieren. 
Oft ass et och esou, dass den Dialog extern gesicht 
gëtt, wann en intern net erreecht ka ginn. D’Mes-
sagen op de sozialen Netzwierker loossen dorobber 
schléissen, dass déi sougenannten Dialogkultur 
nach verbessert ka ginn.

An den Debatte ronderëm den nationale Plang zum 
Rettungswiesen an der Chamber (PNOS) hat d’Minis-
tesch nach ënnerstrach, dass d’Fräiwëlleger weider-
hin ee Pilier vum Rettungswiese wäerte bleiwen, och 
wann d’Proportioun vu professionelle CGDIS-Mem-
beren an den nächste Joren däitlech wäert gestei-
gert ginn. Wichteg dobäi ass, dass et beim CGDIS 
net zu enger Zwou-Klasse-Gesellschaft dierf kom-
men. D’Benevolle musse mat de professionelle 
gläichgestallt bleiwen.

Grad, wann et dorëm geet, intern Dysfonctionne-
menter ze identifizéieren an ze behiewen, kënne 
Fräiwëlleger immens wäertvoll sinn, well si duerch 
hiert Éierenamt eng finanziell Onofhängegkeet vis-
à-vis vum CGDIS hunn. Dëst erlaabt et hinnen, a 

verschiddene Situatiounen och d’Hierarchie am 
CGDIS méi kritesch ze hannerfroen.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Interieur dës Froe stellen:
1. Wéi definéiert sech d’Dialogkultur, déi d’Mi-
nistesch ugeschnidden hat?
Wéi eng Méiglechkeete stinn de CGDIS-Memberen 
zur Verfügung, fir gehéiert ze ginn?
Wéi oft melle Membere sech am Duerchschnëtt bei 
der Direktioun vum CGDIS?
Wat sinn d’Haaptuleiesse vun de Leit um Terrain a 
wéi reaktiv sinn d’Responsabel?
Wéi oft gi Reuniounen tëscht de Responsabelen an 
de Leit um Terrain duerchgefouert?
2. Mat wéi engen Indicateure gëtt d’Zefriddenheet 
vun de CGDIS-Memberen (Fräiwëlleger a Personal) 
gemooss?
3. Wéi héich war den Taux d’absentéisme beim 
CGDIS an de Joren 2019 an 2020?
4. Schléisst d’Ministesch aus, dass et beim CGDIS 
jeemools wäerten intern Feedbacksystemer ginn, 
déi d’vertikal Kommunikatioun an der Hierarchie 
vereinfachen? Wéi kann d’Kommunikatiounskultur 
alternativ nach verbessert ginn?
5. Zur Fro vum Body-Mass-Index: Wäert de CGDIS 
d’Linn bäibehalen, dass een ze héije BMI auto-
matesch zu enger Suspendéierung aus allen Aktivi-
téite féiert an och deenen, déi primär net mat Asätz 
verbonne sinn?
Oder wäert een op de Wee goen, deene concer-
néierte Fräiwëllegen aner Responsabilitéiten am 
CGDIS ze iwwerdroen, bei deenen een ze héije BMI 
keng Problemer duerstellt? Falls Zweeteres antrëfft, 
wéi eng Aktivitéite kënnen dës Fräiwëlleger nach 
ausüben?
Réponse (13.07.2021) de Mme Taina Bofferding,
Ministre de l’Intérieur :
Fir all Member vum CGDIS ass déi éischt Ulafplaz 
ëmmer den direkte Supérieur hiérarchique. Fir déi 
fräiwëlleg Fraen a Männer Pompjeeën ass dat an 
der Reegel den Zenter- oder Gruppechef, oder och 
nach den Zonechef. Doriwwer eraus melle sech all 
Dag Fräiwëlleger bei deene verschiddenen Direk-
tioune vum CGDIS, fir Saachen nozefroen oder hir 
Doléancë matzedeelen. Et sinn oft administrativ 
oder technesch Froen, op déi déi concernéiert 
Direktioun ëmmer séier a pragmatesch versicht ze 
äntweren. Opgrond vum modifizéierte Gesetz vum 
27. Mäerz 2018 iwwert d’Organisatioun vun der 
ziviller Sécherheet ass de Service du volontariat et 
de la promotion des jeunes pompiers de privile-
géierten Uspriechpartner fir déi fräiwëlleg Pom-
pjeeën. Schlussendlech huet och all Member vum 
CGDIS d’Méiglechkeet sech u seng Vertrieder am 
Verwaltungsrot ze riichten, wouvun och reegelméis-
seg Gebrauch gemaach gëtt.

Um Niveau vun den Zenteren (CIS) a Gruppen (GIS) 
fanne reegelméisseg Membersversammlunge statt. 
Des Weidere ginn et Concertatiounen tëscht den 
Zonen- an Zentercheffen. Och d’Direktere fleegen 
den Austausch mat den Zonen-, Zenter- a Gruppe-
cheffen. D’Covid-19-Pandemie huet dësen Aus-
tausch allerdéngs erschwéiert.

De CGDIS huet nach keen Outil, fir d’Zefriddenheet 
vu senge Memberen ze moossen. De Service Santé 
de travail des pompiers (STP) huet awer d’lescht 
Joer eng Enquête organiséiert, bei där 624 anonym 
Froebéi ausgewäert gi sinn. 66 % vun de Befrote 
ware „ganz zefridden“ an 30 % „zefridde“ mat der 
Aarbecht vum STP.

Déi Fräiwëlleg üben hir Aktivitéit an hirer Fräizäit 
aus a stinn a kengem Aarbechtsverhältnis mam 
CGDIS. Aus deem Grond ka fir si keen Taux d’ab-
sentéisme gerechent ginn.

Ech sinn iwwerzeegt, dass de CGDIS sech déi néi-
deg Instrumenter gëtt an déi richteg Reflexer unee-
gent, fir déi beschtméiglechst Kommunikatioun mat 
senge Memberen ze fleegen.

Fir d’Äntwert op d’Fro 5 verweisen ech op meng 
Äntwert op d’parlamentaresch Fro N° 4363.

Question 4443 (09.06.2021) de M. Jeff Engelen
(ADR) concernant l’impact des conditions météoro-
logiques sur l’électromobilité :
D’Regierung setzt ëmmer méi staark op Elektromo-
bilitéit. Déi entspriechend Luetinfrastruktur ass al-
lerdéngs net a vollem Ëmfang géint Blëtzaschléi 
geschützt, wat och zu Schied um Auto, notamment 
der Batterie, féiere kann, wann dësen am falsche 
Moment un der Borne hänkt.
An deem Zesummenhang géif ech dem Här Trans-
portminister gär dës Froe stellen:
1. Ass der Regierung déi ugeschwate Problematik 
bekannt? Wa jo, zu wéi enger Bewäertung kënnt si 
an der Fro?

2. Ass et scho virkomm, datt elektresch Gefierer 
am ëffentlechen Déngscht duerch Blëtzaschléi be-
traff waren? Wa jo, wéi eng?
3. No wéi enge Modalitéiten ass de Schued duerch 
Blëtzaschléi bei Elektroautoen am Lëtzebuerger 
Versécherungsrecht gereegelt? Op wéi eng Manéier 
gëtt de Schued festgestallt? A wéi engem Fall muss 
de Proprietär de Schued selwer begläichen an a wéi 
engem Fall muss d’Assurance iwwerhuelen?
Réponse commune (13.07.2021) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux pu-
blics, et de M. Claude Turmes, Ministre de l’Éner-
gie :
En Elektroauto stellt genausou wéi en Auto mat 
Verbrennungsmotor e faradaysche Käfeg duer, sou-
dass de Stroum sech iwwert d’Uewerfläch vum Ge-
fier entluet an duerch d’Leetfäegkeet vun der metal-
lener Karosserie an de Buedem ofgebaut gëtt.
Konform zu den internationale Bestëmmunge sinn 
elektresch Gefierer iwwert de Luetkabel mat der 
Äerdung vun der Luetborne verbonnen. Esou ass 
wärend dem gesamte Luetvirgang eng galvanesch 
Verbindung tëschent der elektrescher Mass vum 
Gefier mat der Äerd séchergestallt.
Zousätzlech sinn an den Elektrobornë Blëtz- an 
Iwwerspannungsvirriichtunge verbaut, déi déi ënner-
schiddlech elektresch Komponente vun der Borne an 
och vum Gefier am Fall vun engem Blëtzschlag 
schützen. An der Broschür „Elektromobilität: Pla-
nungsgrundlagen der Ladeinfrastruktur für Mehrfa-
milienhäuser und Zweckgebäude“, déi vu myenergy 
an Zesummenaarbecht mam OAI an de Stroumnetz-
bedreiwer ausgeschafft gouf, sinn am Kapitel 3.4.5. 
déi eenzel ze respektéierend Normen opgelëscht4.
Wéi aus dem Artikel aus der parlamentarescher Ufro 
N° 44425 vum honorabelen Deputéierten ervirgeet, 
ass e Blëtzschlag an en Elektroauto grondsätzlech 
net geféierlech. Am Fall wou de Bëtzschlag wärend 
dem Luede passéiert, ass an der Majoritéit vun de 
Fäll net mat laangfristege Schied ze rechnen. („Wir 
können festhalten, ein Blitzeinschlag für das E-Auto 
ist nicht gefährlich, wenn es nicht gerade an der 
Ladestation hängt. Und selbst dann müssen keine 
langfristigen Schäden zustande kommen.“)
Sou ass dem Staat och kee Fall bekannt, wou e Blëtz 
an en elektrescht Gefier vum ëffentlechen Déngscht 
ageschloe wier, wouduerch et zu engem Schued 
komm wier.
Am Lëtzebuerger Versécherungsrecht gëtt et keng 
Dispositiounen explizitt iwwert Schied un Elektroau-
toen, déi duerch e Blëtzschlag ervirgeruff ginn. Et 
ass allerdéngs och net Sënn an Zweck vun der Legis-
latioun, fir esou déif an den Detail ze goen. Wat 
genee vun enger Assurance ofgedeckt ass a wat net, 
ass an de Conditions générales vum jeeweilegen 
Assurancëkontrakt definéiert.
Déi genee Modalitéite vun de Conditions générales 
kënne jee no Assurancëgesellschafte ganz ënner-
schiddlech sinn. Sou ka beispillsweis de Schued un 
enger Batterie vun engem Elektroauto, wéi an der 
parlamentarescher Ufro beschriwwen, duerch eng 
Assurance „ casco“ (Couverture vun de Material-
schied um Gefier, wou am Prinzip eng Feierversé-
cherung an eng Garantie géint d’Naturgewalten 
abegraff ass) ofgedeckt sinn. Hei muss een dann 
natierlech genee op d’Detailer vun de Conditions 
générales a sengem Assurancëkontrakt oppassen 
(beispillsweis eng eventuell Selbstbedeelegung um 
Schued, eventuell si Schied un der Batterie net abe-
graff etc.).
Momentan existéieren och scho vereenzelt Assu-
rancë speziell fir Elektrogefierer. Wat méi Elekt-
roautoe verkaaft ginn, wat een dervun ausgoe kann, 
dass méi esou Assurancë speziell fir elektresch 
ugedriwwe Gefierer ugebuede wäerte ginn.
Genau wéi bei allen anere Gefierer och gëtt de 
Schued un engem Elektrogefier duerch en agreéier-
ten Expert festgehalen. Wann ee festgestallte 
Schued no de Modalitéiten, wéi se an de Conditions 
générales vum Assurancëkontrakt stinn, net ge-
deckt ass, muss de Client selwer fir de Schued op-
kommen.

Question 4447 (09.06.2021) de MM. Georges 
Engel et Mars Di Bartolomeo (LSAP) concernant la 
base légale relative à l’exploitation d’IRM dans les 
cabinets médicaux privés :
Dans sa réponse à la question orale n° 0232 du 8 
juin 2021, Monsieur le Ministre de la Sécurité 
sociale a souligné qu’il n’existe pas de base légale 
relative au fonctionnement de centres de diagnos-
tic respectivement d’appareils d’imagerie par ré-
sonnance magnétique (IRM) dans les cabinets mé-
dicaux privés.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Madame la Ministre de la Santé et 
à Monsieur le Ministre de la Sécurité sociale :
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- Pourriez-vous nous informer s’il existe une autori-
sation pour des cabinets médicaux privés en vue de 
l’exploitation d’équipements tels que les IRM ? Dans 
la négative, quelles formalités ont déjà été entamées 
hors autorisation d’exploitation ? Le cas échéant, 
qu’en est-il du financement et du fonctionnement de 
tels équipements ainsi que de la prise en charge 
d’actes prestés sur de tels équipements ?

- La commission de nomenclature est-elle officiel-
lement saisie d’une demande de tarification pour 
les actes IRM hors hôpitaux ?

Réponse commune (13.07.2021) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé, et de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale :

Par un arrêt de la Cour constitutionnelle du 5 juillet 
2019, la base légale du règlement grand-ducal du 
17 juin 1993 relatif aux équipements interdits dans 
les cabinets médicaux a été déclarée non conforme 
à la Constitution, de sorte que les dispositions ré-
glementaires en question ne sont plus opposables 
aux médecins. Concernant le régime des autorisa-
tions applicables pour le surplus, il y a lieu de faire 
une distinction entre les différentes bases légales 
qui concernent l’utilisation d’équipements lourds 
dans les établissements hospitaliers, la radiopro-
tection et les établissements classés.

Le Ministère de la Santé a émis en date du 23 
décembre 2020 une autorisation en matière de ra-
dioprotection à l’attention du radiologue visé pour 
la mise en œuvre des pratiques visant l’utilisation 
de générateurs de rayons X, l’exposition à des fins 
médicales suivant les spécifications et finalités dé-
crites dans la liste des générateurs de rayons X au-
torisés. Cette autorisation du Ministère de la Santé 
ne porte donc que sur les appareils qui émettent 
des rayons X. Or, une IRM n’est pas émettrice de 
rayonnements ionisants, de sorte que cette autori-
sation ne porte pas sur l’utilisation d’une IRM, tel 
que cela fût précisé par Monsieur le Ministre de la 
Sécurité sociale en réponse à la question orale de 
l’honorable Député Jeff Engelen qui n’a fait mention 
que de l’IRM.

En effet, le Ministère de la Santé n’est pas en 
mesure d’autoriser l’utilisation d’une IRM en-dehors 
du milieu hospitalier puisque la base légale pour 
une telle autorisation fait défaut, ce qui est à la 
base même de l’annulation du règlement grand-du-
cal en question. De même, une IRM ne tombe pas 
sous la législation en matière de radioprotection, 
car la technologie à la base de l’IRM n’utilise pas 
source de rayonnements ionisants. Toutefois, le Mi-
nistre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie so-
ciale et solidaire a émis, dans le cadre des dis-
positions en matière d’établissements classés pour 
la partie qui relève de ses compétences et de celles 
de l’Inspection du travail et des mines, une autori-
sation commodo pour l’IRM puisqu’il s’agit d’une in-
stallation émettrice d’ondes électromagnétiques.

Faute de base légale pour l’exploitation d’une IRM 
hors milieu hospitalier, une tarification dédiée 
moyennant la nomenclature, respectivement par un 
autre moyen, n’existe pas. Dans ce cadre, il y a lieu 
de souligner que, suite à l’annulation du règlement 
grand-ducal en question, le Gouvernement aurait pu 
envoyer un projet de loi dans la procédure législa-
tive pour redresser les points manquants à la base 
du règlement.

Or, il fut décidé de ne pas procéder de cette sorte, 
mais d’entamer le dialogue avec toutes les parties 
prenantes pour convenir d’une approche cohérente 
partagée par tous. Ces échanges ont lieu dans le 
cadre du Gesondheetsdësch. Dans cette logique, il 
aurait été inapproprié que le Gouvernement eût en-
tamé des démarches parallèles en dehors de cette 
voie. Concernant la question portant sur une sai-
sine de la Commission de nomenclature en la ma-
tière, et tel qu’expliqué par Monsieur le Ministre en 
réponse à la question orale de l’honorable Député 
Jeff Engelen, le secrétariat a reçu début juin 2021 
une saisine de la part de l’Association des méde-
cins et médecins-dentistes pour introduire de nou-
veaux actes spécifiques pour l’utilisation des équi-
pements qui ont fait l’objet du litige et en consé-
quence du jugement mentionné. Cette demande, 
comme pour toute saisine, fait actuellement l’objet 
d’une analyse par le service compétent.

Question 4449 (10.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant l’appel d’offre pour le projet 
« Ecobox » :

Wéi et am Artikel „Das staatliche Mehrwegsystem“, 
deen de 7. Juni 2021 am „Lëtzebuerger Wort“ publi-
zéiert gouf, heescht, gouf de System vun der „Eco-
box“, dee säit dräi Joer vum Ëmweltministère be-
driwwe gëtt, weeder ausgeschriwwe gouf, nach 
enger reegelméisseger Evaluatioun vum Käschten-
Notzen ënnerzu gëtt, obwuel en all Joer mat ëffent-
leche Gelder subventionéiert gëtt.

Duerfir géif ech der Madamm Ëmweltminister gär 
dës Froe stellen:
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1. Op Basis vu wéi enger gesetzlecher Grondlag 
gouf déi Decisioun geholl, fir de Projet „Ecobox“ net 
auszeschreiwen? Wéi war dës Decisioun technesch 
a politesch motivéiert?

2. Firwat gëtt d’Ecobox bis dato kenger Käschten-
Notzen-Evaluatioun ënnerzunn? Ass d’Regierung 
wëlles, dat ze änneren an der Chamber den 
entspriechende Rapport virzeleeën? Wann net, firwat 
net?
3. Ënnert wéi engem Budgetsartikel fléissen d’Sub-
side fir d’Ecobox?
4. Wéi steet d’Regierung zu der Propos vun der Han-
delskonfederatioun, fir de System vum staatleche 
Monopol bei der Ecobox duerch en allgemenge Label 
ze ersetzen, ënnert deem och privat Acteuren eege 
bedarfsorientéiert Boxe kënnen ubidden?
Réponse (14.07.2021) de Mme Carole 
Dieschbourg, Ministre de l’Environnement, du Cli-
mat et du Développement durable :
ad 1. D’Iddi fir de Projet Ecobox ass entstanen an 
engem Aarbechtsgrupp zum Theema Liewensmëttel-
verschwendung. Dësen Aarbechtsgrupp ass 2016 an 
d’Liewe geruff ginn, wéi d’Problematik vun der 
Liewensmëttelverschwendung ëmmer méi wichteg 
ginn ass. En hat sech zum Zil gesat, Strategië fir déi 
verschidde Secteuren ze entwéckelen a gemeinsam 
d’Ursaache vum Liewensmëtteloffall ze bekämpfen. 
Ënner anerem waren heira vertruede Leit aus dem 
Ëmweltministère, dem Landwirtschaftsministère, 
dem Gesondheetsministère, der Ëmweltverwaltung, 
der Chambre des Métiers, der Chambre de Com-
merce, der Confédération luxembourgeoise du com-
merce, der Horesca an der SuperDrecksKëscht.
Fir ze verhënneren, dass een zousätzlechen Eewee-
behälter agesat gëtt, a fir kënnen eng national Léi-
sung unzebidden, ass zesumme mat der Horesca, 
dem Gesondheetsministère an der SuperDrecks-
Këscht um Konzept vun der heiteger Ecobox ge-
schafft ginn. Fir dat Konzept ze realiséieren, hunn 
eng ganz Rei Viraarbechte misse gemaach ginn.
Fir de Projet vun der Ecobox opzebauen, ass do-
wéinst decidéiert ginn, dësen am Kader vun der 
Aktioun SuperDrecksKëscht lafen ze loossen, déi op 
dem Finanzéierungsgesetz vun der SDK baséiert (loi 
du 25 mars 2005 relative au fonctionnement et au fi-
nancement de l’action SuperDrecksKëscht).
ad 2. Den Erfolleg vun dem Projet Ecobox gëtt per-
manent duerch d’Entwécklung vun der Zuel vun de 
Betriber, déi matmaachen, an der Zuel vun de Boxen, 
déi am Ëmlaf sinn, evaluéiert.
Wann de Projet 2018 mat sechs Restauranten, déi 
matgemaach hunn, ugefaangen huet, sinn et haut 
(Stand Mee 2021) 298 Restauranten, Kantinnen, Ge-
mengen an aner Verdeeler, déi matmaachen. Stand 
Mee 2021 si 84.310 Ecoboxen un dës Betriber aus-
geliwwert ginn. Dës Entwécklunge weisen, dass et 
eng grouss Demande fir esou ee System gëtt.
Eng genau Evaluatioun vun den Eeweeverpakungen, 
déi duerch d’Ecobox agespuert ginn, ass allerdéngs 
schwéier ze realiséieren. Dëst ass ofhängeg vun 
der Zuel, wéi oft an deene jeeweilege Betriber eng 
Ecobox zeréckkënnt, wat fir Eeweeverpakungen dee 
jeeweilege Betrib duerch d’Ecobox ersat huet a wat 
fir e Gewiicht dës Eeweeverpakungen haten.
Am Virfeld vun der Aktioun war och gekuckt ginn, 
wat de finanziellen Impakt vun der Ecobox op 
d’Restauranten an d’Kantinne ka sinn. Bei engem 
duerchschnëttleche Präis vun 0,2 € fir eng Eewee-
verpakung an engem Käschtepunkt vu 5 € fir eng 
Ecobox ass d’Ecobox no 25 Notzunge rentabili-
séiert. Heibäi ass och unzemierken, dass fir d’En-
treprise, déi Ecoboxen ubitt, just déi eege Ges-
tiounskäschten (Spullen, Stockage) ze droe sinn a 
keng weider Käschten entstinn.
ad 3. De Projet Ecobox leeft am Kader vun dem 
Kontrakt iwwer d’Ausféierung vun der SuperDrecks-
Këscht a gëtt och an deem Kader finanzéiert. 
D’Käschte vun der Aktioun SuperDrecksKëscht ginn 
iwwert den Ëmweltfong bezuelt. Et handelt sech hei 
nët ëm Subsiden.
ad 4. Wéi schonn an der Äntwert 1 erwäänt, ass 
d’Iddi vun der Ecobox an engem Aarbechtsgrupp ent-
stanen zum Theema Liewensmëttelverschwendung. 
An deem Aarbechtsgrupp waren och Vertrieder vun 
der Confédération luxembourgeoise du commerce 
mat derbäi.
D’Tatsaach, dass et sech bei der Ecobox ëm een na-
tionalen eenheetleche System handelt, kënnt enger-
säits aus der Iwwerleeung, e System ze hunn, an 
deem de Bierger seng Box bei egal wat fir engem 
Restaurant oder Kantin, déi matmaachen, nees kann 
ofginn an net nëmmen do, vu wou en se hier huet, 
anerersäits huet een awer och misse feststellen, 
dass bis dato kee privaten Acteur esou e Konzept zu 
Lëtzebuerg ugebueden huet. Een anere wichtege 
Punkt ass, dass d’Hygiènesaspekter duerch d’Kon-
zept vun der Ecobox respektéiert ginn.
Säitdeem et d’Ecobox gëtt, sinn d’Demandë fir aner 
Formen, déi méi speziellen Uwennunge besser uge-
passt sinn, ëmmer méi heefeg ginn. Hei gouf et och 
éischt Gespréicher, fir d’Ecobox deene Besoinen un-

zepassen an och weider Servicer vun Entreprisen 
domat ze koppelen.
Wann also an der Tëschenzäit privat Acteure sech 
beruff fillen, aner bedarfsorientéiert Boxen unzebid-
den, kann dëst nëmme begréisst ginn.
Et ass och esou, dass déi Gesetzesprojeten, déi um 
Instanzewee sinn, virgesinn, dass déi betraffen 
Acteure solle bis den Enn 2023 eng Feuille de route 
opstellen, fir ënner anerem Méiweebehälter am 
Take-away-Beräich unzebidden. Dëst ënnersträicht 
also nach eemol, dass een u kreative Léisunge mat 
allen Acteuren interesséiert ass, fir dem Consom-
mateur et sou einfach wéi méiglech ze maachen.

Question 4457 (10.06.2021) de MM. Gilles Roth et 
Laurent Mosar (CSV) concernant la gestion des 
plaintes pénales par le ministère public :
Si depuis la loi du 6 octobre 2009, la victime d’une 
infraction pénale ayant déposé une plainte est d’of-
fice informée du classement sans suite de l’affaire 
et de son motif, et sur demande, de la mise à l’ins-
truction, la loi du 8 mars 2017 renforçant les garan-
ties procédurales en matière pénale est venue ren-
forcer, de manière considérable, les droits des vic-
times d’infractions pénales en disposant que :
« La victime reçoit également sur demande :
- des informations sur l’état de la procédure pénale 
sauf si cette notification est de nature à nuire au 
bon déroulement de l’affaire ;
- des informations sur toute décision définitive sur 
l’action publique. »
À cela s’ajoute que depuis 2009, le procureur d’État 
est tenu, en application de l’article 23 (4) du Code de 
procédure pénale, d’aviser la victime dans les dix-
huit mois de la réception de la plainte, des suites 
données à l’affaire, y compris, le cas échéant, du 
classement de l’affaire et du motif sous-jacent.
Or, il nous revient que dans le cadre de certaines 
procédures pénales, et cela même en présence 
d’un « auteur connu », le ministère public omet, 
sans justification quelconque, de diligenter des me-
sures d’instruction et d’en informer le plaignant ou 
son avocat pendant de longues années, ce qui 
amène abusivement à la prescription de l’action pu-
blique, alors qu’aucun acte interruptif de celle-ci n’a 
pu être entamé par le plaignant ou son avocat pen-
dant cette période.
C’est dans ce contexte que nous souhaiterions po-
ser les questions suivantes à Madame la Ministre 
de la Justice :
1) Quel a été le nombre de plaintes pénales dépo-
sées auprès du Parquet de Luxembourg et de Die-
kirch sur la période 2010 à 2020 ?
2) Les victimes ayant déposé plainte ont-elles 
toutes été informées, éventuellement via leur avo-
cat, des suites réservées à leur déposition confor-
mément à l’article 23 (4) du Code de procédure pé-
nale ?
- À défaut, dans combien d’affaires cette informa-
tion n’a pas eu lieu ?
- Madame le Ministre est-elle d’avis que l’État 
puisse engager sa responsabilité pour fonctionne-
ment défectueux du service judiciaire en l’absence 
de cette information, sachant que la victime n’a pas 
pu faire les diligences nécessaires (i. e. déposer 
plainte avec constitution de partie civile voire d’agir 
via citation directe) pour empêcher la prescription 
de l’action publique ?
- Pour quelles raisons cette information ne se fait 
pas de manière automatique, i. e. 18 mois après le 
dépôt de la plainte, voire même avant, si l’affaire a 
été classée entre-temps ? Ne faudrait-il pas insti-
tuer en pratique une sorte d’automatisme pour évi-
ter le non-respect du texte de loi ?
3) Sur le total des plaintes, pour combien les vic-
times ont-elles demandé à obtenir des informations 
sur la mise à l’instruction, sur l’état de la procédure, 
sur la décision définitive de l’action publique ?
- Madame le Ministre estime-t-elle que les victimes 
sont suffisamment informées de leurs droits ? À 
défaut, comment Madame le Ministre entend-elle 
davantage sensibiliser le public, toutes les victimes 
n’ayant pas mandaté un avocat pour les assister 
dans leurs démarches ?
- Quel est le degré de précision des informations 
communiquées à la victime ? La victime est-elle par 
exemple informée des mesures d’instruction déjà 
diligentées par les autorités de poursuite ?
4) Madame le Ministre est-elle à même de nous in-
diquer le délai moyen d’instruction d’une affaire pé-
nale ? Comment ce délai moyen d’instruction a-t-il 
évolué au cours des dix dernières années ? Ma-
dame le Ministre juge-t-elle ledit délai comme étant 
excessif ? Comment, Madame le Ministre, ces dé-
lais pourront-ils être raccourcis à l’avenir ?
5) Quelle appréciation Madame le Ministre porte-
t-elle sur la qualité et la performance du système 

judiciaire ? Sur quels instruments Madame le Mi-
nistre s’appuie-t-elle pour fonder son appréciation ?
Réponse (13.07.2021) de Mme Sam Tanson, Mi-
nistre de la Justice :
À titre liminaire, il convient de relever que le sys-
tème informatique de gestion de dossiers JuCHA, 
qui n’a pas été créé en vue de pouvoir fournir des 
analyses criminalistiques ou statistiques, n’est pas 
à même de fournir tous les chiffres demandés, no-
tamment au sujet du nombre d’informations adres-
sées aux victimes et du nombre de plaignants 
ayant demandé d’obtenir des informations sur la 
procédure, alors que ledit système ne garde pas de 
traces des informations envoyées en la matière.
ad 1) Selon l’application JuCHA de la Justice, le 
nombre de plaintes déposées par des particuliers, 
soit en personne soit par l’intermédiaire de leur 
avocat, en matière de droit commun pour crimes et 
délits auprès des parquets de Diekirch et de Luxem-
bourg (donc à l’exclusion des affaires de circula-
tion, de contraventions de police et de protection 
de la jeunesse) s’établit comme suit :
(tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question).
ad 2) Avant la loi du 8 mars 2017 renforçant les ga-
ranties procédurales en matière pénale, les vic-
times étaient systématiquement informées des 
fixations de leur affaire devant une juridiction afin 
qu’elles puissent entreprendre les démarches né-
cessaires en vue de la sauvegarde de leurs droits.
Depuis la loi du 8 mars 2017 renforçant les garan-
ties procédurales en matière pénale, les parquets 
envoient systématiquement au plaignant ou à son 
mandataire s’étant adressé au procureur un accusé 
de réception de la plainte qui indique outre le nu-
méro de dossier, les mesures d’enquête ou d’ins-
truction déjà engagées, le cas échéant. À cet ac-
cusé de réception est joint une fiche « info droit » 
(articles 3-76 et 4-17 du Code de procédure pénale).
Les parquets informent de même systématique-
ment les victimes en cas de citation à l’audience de 

6 Art. 3-7 : « (1) La victime est informée sans délai dans une 
langue qu’elle comprend sauf les cas d’impossibilité maté-
rielle dûment constatée et afin de lui permettre de faire valoir 
ses droits :

1. du type de soutien qu’elle peut obtenir et auprès de qui 
elle peut l’obtenir, y compris le cas échéant, des informations 
de base concernant l’accès à une aide médicale, à toute aide 
spécialisée, notamment une aide psychologique, et à une so-
lution en matière de logement ;

2. des procédures de dépôt d’une plainte concernant une in-
fraction pénale et le rôle de la victime dans ces procédures ;

3. des modalités et des conditions d’obtention d’une protec-
tion;

4. des modalités et des conditions d’accès à des avocats, et 
à l’assistance judiciaire aux conditions prévues par la loi et 
toute autre forme de conseil ;

5. des modalités et des conditions d’obtention d’une indem-
nisation ;

6. des modalités et des conditions d’exercice du droit à l’in-
terprétation et à la traduction ;

7. des modalités pour exercer ses droits lorsqu’elle réside 
dans un autre État membre de l’Union ;

8. des procédures disponibles pour faire une réclamation au 
cas où ses droits ne seraient pas respectés ;

9. des coordonnées utiles pour l’envoi de communications 
relatives à son dossier ;

10. des possibilités de médiation et de justice restaurative ;

11. des modalités et des conditions dans lesquelles les frais 
supportés en raison de sa participation à la procédure pé-
nale peuvent être remboursés ;

12. de son droit à une appréciation individuelle auprès du 
Service d’aide aux victimes afin de vérifier la nécessité d’un 
traitement spécifique pour prévenir la victimisation secon-
daire.

En fonction des besoins de la victime, des informations sup-
plémentaires lui seront le cas échéant fournies à chaque 
stade de la procédure. »

7 Art. 4-1 (2) : « […] En cas de plainte auprès d’un service de 
police, la plainte est soit rédigée dans une langue comprise 
par la victime soit il est fait recours à un interprète. Si la 
plainte a été rédigée avec l’assistance d’un interprète, son 
nom et sa qualité sont mentionnés dans la plainte. La vic-
time reçoit gratuitement une copie de sa plainte.

La victime reçoit un récépissé dans une langue comprise par 
la victime précisant le numéro de dossier et la date et le lieu 
de la dénonciation.

En cas de plainte adressée au procureur d’État, la victime re-
çoit un accusé de réception.

(3) La victime a le droit d’être assistée ou représentée par un 
avocat. Elle peut faire joindre au dossier tout document 
qu’elle estime utile.

Elle est informée d’office du classement sans suite et de son 
motif, et, sur demande, de la mise à l’instruction, ainsi que 
des actes de fixation devant les juridictions de jugement.

La victime reçoit également sur demande :

- des informations sur l’état de la procédure pénale sauf si 
cette notification est de nature à nuire au bon déroulement 
de l’affaire ;

- des informations sur toute décision définitive sur l’action 
publique.

(4) La victime peut modifier à tout moment sa demande.

l’affaire (article 4-1 précité) et lors du classement 
provisoire sans suites d’une affaire en joignant 
l’avis prévu à l’article 23 (5) du Code de procédure 
pénale qui renseigne les conditions dans lesquelles 
la victime peut engager des poursuites par voie de 
citation directe ou de plainte avec constitution de 
partie civile. Lorsque les peines encourues de par 
la loi, au titre des faits, sont des peines criminelles 
ou des peines correctionnelles, l’avis comporte l’in-
formation que la victime peut s’adresser au procu-
reur général d’État qui a le droit d’enjoindre au pro-
cureur d’État d’engager des poursuites.
Les parquets veillent à informer sur leur demande 
les victimes et leurs mandataires des mesures dili-
gentées et de l’avancement du dossier, respective-
ment de la date de parution du dossier à l’audience.
En principe, compte tenu des délais de traitement 
des dossiers, les victimes seront informées des 
suites dans les 18 mois de la plainte. Néanmoins, 
lorsqu’une instruction préparatoire a été ouverte, le 
ministère public n’a plus la maîtrise du dossier et 
ne peut utilement informer la victime ou son man-
dataire des suites données au dossier d’instruc-
tion. Cependant, les juges d’instruction procèdent 
de leur propre chef à des informations analogues à 
l’attention des victimes.
Une automatisation de ces informations adressées 
aux victimes n’est pas prévue, étant donné que l’in-
formation ouvre des droits dans le chef de la vic-
time, de telle sorte que, pour éviter des réponses 
erronées qui seraient dues à une telle automatisa-
tion, un contrôle par un magistrat avant envoi s’im-
pose.
Des statistiques sur ces courriers d’information ne 
sont pas disponibles, ni pour la période postérieure 
à la loi précité, ni pour celle antérieure. En effet, 
bien que ces courriers d’information soient générés 
directement dans le JuCHA, ils ne sont pas un élé-
ment faisant l’objet d’un traitement en vue de l’éta-
blissement de statistiques. De même, le JuCHA qui 
n’est pas un système de gestion électronique com-
portant une copie digitale du dossier, ne contient 
pas de copies de ces courriers, qui sont conser-
vées dans le dossier papier.
Pour la même raison, les réponses à des courriers 
d’interrogation intermédiaires, qui sont donc géné-
ralement des courriers individualisés, ne sont pas 
reprises dans les statistiques, car elles ne figurent 
pas du tout dans le JuCHA, voire tout au plus en 
tant que mention passim.
- La question de la responsabilité civile de l’État 
pour fonctionnement défectueux de ses services 
judiciaires relève de l’appréciation souveraine des 
faits au cas par cas par le pouvoir judiciaire, de 
sorte que cette question ne relève pas de la compé-
tence du pouvoir exécutif.
ad 3) Les articles du Code de procédure pénale pré-
cités permettent une information poussée à l’atten-
tion de la victime. Néanmoins, afin que la victime 
puisse avoir connaissance de ses droits même en 
amont de toute plainte ou démarche auprès de la 
police ou du parquet, il est essentiel que les vic-
times aient connaissance de la possibilité d’être in-
formées de leurs droits par des campagnes de sen-
sibilisation et par les associations d’aide aux vic-
times compétentes en la matière.
À cet effet, les fiches « info droit »8, à destination de 
toutes les victimes de criminalité, qui sont par ail-
leurs obligatoirement distribuées aux victimes lors 
de leur premier contact avec une autorité compé-
tente, sont publiées depuis peu sur le site Internet de 
la Police et ceci en plusieurs langues. Ce site par ail-
leurs fait actuellement l’objet d’une refonte afin de le 
rendre plus « victim-friendly ». D’autres sites Internet 
hébergent également des informations sur les droits 
des victimes, dont notamment le site des autorités 
judiciaires, du Ministère de la Justice et le portail e-
justice. Finalement, la fiche « info droit » même sera 
également revue afin de faciliter l’accès aux informa-
tions.
Des campagnes de sensibilisation plus spécifiques 
ont déjà eu lieu, notamment dans le domaine de la 
traite des êtres humains. Ainsi, une campagne d’affi-
chage a rendu attentif sur le fait que les victimes de 
la traite disposent de droits spécifiques.
- Tel qu’énoncé précédemment, les parquets en-
voient systématiquement au plaignant ou à son man-
dataire s’étant adressé au procureur un accusé de 
réception de la plainte qui indique outre le numéro 
de dossier, les mesures d’enquête ou d’instruction 
déjà engagées, le cas échéant. À cet accusé de ré-
ception est joint la fiche « info droit » précitée (ar-
ticles 3-7 et 4-1 du Code de procédure pénale).
Cette information ne comporte pas de renseigne-
ment détaillé sur le contenu précis du dossier, étant 
donné que le Code de procédure pénale organise un 
accès au dossier pour la victime, ce qui la mettra en 
mesure de faire valoir, le cas échéant, ses droits.
En outre, les parquets veillent à informer sur leur 
demande les victimes et leurs mandataires des me-

8 https://police.public.lu/fr/publications/2021/infodroit-jus-
tice-victimes-article-3-7-du-code-de-procedure-penale.html
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sures diligentées et de l’avancement du dossier, 
respectivement de la date de parution du dossier à 
l’audience.
En cas de citation de l’affaire à l’audience, les vic-
times en sont systématiquement informées par les 
parquets qui les cite également en tant que témoin 
le cas échéant et les informe de la possibilité de 
demander l’indemnisation de leur préjudice par 
constitution de partie civile à l’audience.
Si l’affaire est classée sans suites, la victime en est 
informée et est également informée des autres 
possibilités pour elle d’engager des poursuites ou 
d’intenter un recours auprès du procureur général 
d’État contre la décision de classement sans suites 
(article 23 (5) du Code de procédure pénale).
ad 4) Concernant les délais moyens d’instruction 
des affaires par les juges d’instruction, les cabinets 
d’instruction ne disposent pas de statistiques 
fiables des dix dernières années. Néanmoins, sur 
base des expériences faites en pratique par les ca-
binets d’instruction, les délais moyens d’instruction 
se présentent comme suit :
- Affaire de flagrance classique : délai d’instruction 
entre 1-3 mois,
- Affaire de petite envergure : délai d’instruction 
entre 3-6 mois,
- Affaire d’envergure moyenne : délai d’instruction 
entre 6-12 mois,
- Affaire de grande envergure : délai d’instruction 
de 18 mois ou plus.
Toujours sur base des mêmes expériences, il est 
constaté que les délais moyens d’enquête et d’ins-
truction ont augmenté. Néanmoins, la longueur 
d’une instruction ou d’une enquête dépend de plu-
sieurs facteurs, dont certains échappent au contrôle 
du ministère public et des cabinets d’instruction.
Ainsi, il ne faut pas perdre de vue que le nombre d’af-
faires a également augmenté et que plus une affaire 
est complexe, plus l’enquête ou l’instruction seront 
longs. À titre d’exemple, les affaires de criminalité 
économique sont relativement nombreuses 
notamment auprès du cabinet des juges d’instruc-
tion de Luxembourg.
En outre, la rapidité d’une enquête ou d’une instruc-
tion est tributaire de la collaboration et de la réacti-
vité de tous les acteurs concourant à la procédure 
pénale (juges d’instruction, services de police judi-
ciaire, avocats, parquets, etc.).
Enfin, un autre facteur est celui de l’entraide judi-
ciaire internationale dans le cadre d’instructions 
complexes au Luxembourg, alors que la communi-
cation avec certains pays requis pour procéder à 
des actes d’instruction sur leur territoire peut s’avé-
rer lente.
ad 5) Tandis qu’une amélioration du système judi-
ciaire, notamment au niveau des délais d’instruc-
tion et d’enquête, est ce à quoi nous déployons nos 
efforts communs, au vu des articles du Code de 
procédure pénale précités et leur application par le 
ministère public, le système judiciaire est per-
formant en ce qui concerne la possibilité pour les 
victimes d’être informées de manière extensive sur 
leurs droits ainsi que sur l’état d’avancement d’une 
affaire, que ce soit de manière automatique ou sur 
leur demande.

Question 4472 (14.06.2021) de Mme Martine 
Hansen et M. Léon Gloden (CSV) concernant les 
logements encadrés pour les personnes âgées :
La construction d’une résidence senior au cœur de 
Diekirch a été invalidée par le tribunal administratif 
parce qu’« un projet immobilier offrant avant toute 
chose 37 appartements privatifs comportant un 
service de conciergerie optimisé pour personnes 
âgées […] ne saurait s’analyser comme des loge-
ments situés dans une structure paramédicale ». Le 
projet ne saurait donc pas être assimilé à une mai-
son de retraite. En plus, la procédure a permis de 
clarifier le concept de logements encadrés pour les 
personnes âgées et de déterminer s’ils répon-
draient ou non à des besoins collectifs à but d’uti-
lité publique et seraient ainsi autorisables dans une 
zone réservée aux constructions et aménagements 
d’utilité publique (zone BEP).
Le permis de construire annulé, il nous revient en-
core que lors de la vente du bien, les procédures 
d’adjudication prévues par la loi du 8 avril 2018 
n’auraient jamais été respectées. Il semble que le 
contrat aurait été signé avant que le nouveau pro-
priétaire ait acheté le bien. Aussi, un cahier des 
charges aurait fait défaut. En plus, selon nos infor-
mations, Madame la Ministre aurait été saisie dans 
l’affaire susmentionnée sans jamais se prononcer à 
cet égard.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Madame la Ministre de l’Intérieur :
- Vu les divergences d’interprétations si les loge-
ments encadrés pour les personnes âgées ré-
pondent ou non à des besoins collectifs à but d’uti-

lité publique, Madame la Ministre ne juge-t-elle pas 
nécessaire de revoir ces définitions afin de clarifier 
la matière ?
- Madame la Ministre peut-elle nous confirmer nos 
informations concernant l’adjudication ? Dans l’af-
firmative, est-ce que des sanctions sont prévues 
pour cette non-conformité ?
- Madame la Ministre a-t-elle été saisie dans cette 
affaire ? Dans l’affirmative, quelle a été la réponse ?
Réponse (13.07.2021) de Mme Taina Bofferding,
Ministre de l’Intérieur :
La question parlementaire se situe dans le contexte 
d’un jugement prononcé par le tribunal administratif 
en date du 19 mai 2021 (rôle 43425). Cette affaire 
porte sur une autorisation de construire concernant 
un projet destiné à accueillir des logements enca-
drés au sens du règlement grand-ducal modifié du 8 
décembre 1999 concernant l’agrément à accorder 
aux gestionnaires de services pour personnes 
âgées. Les juges administratifs étant parvenus à la 
conclusion qu’un tel projet n’était pas compatible 
avec la zone de bâtiments et d’équipements publics 
[BEP] qui était censée accueillir la construction au 
niveau du plan d’aménagement général, l’autori-
sation délivrée par le bourgmestre a été annulée.
Il y a tout d’abord lieu de rappeler que le jugement 
évoqué remonte seulement au 19 mai 2021 et que 
tant le bénéficiaire de l’autorisation de construire 
que la commune se sont entre-temps pourvus en 
appel devant la Cour administrative, de manière à 
ce qu’il n’existe actuellement pas encore de déci-
sion ayant acquis force de chose jugée. Une adap-
tation des textes légaux dans ces conditions 
semble dès lors pour le moins prématurée.
Par ailleurs, de toute manière, la question de savoir 
si le logement encadré est ou non admissible en 
zone de bâtiments et d’équipements publics [BEP] 
sera nécessairement résorbée avec la décision fi-
nale des juges administratifs. Partant, au vu des 
précisions apportées par la jurisprudence, une in-
tervention par voie législative ou réglementaire afin 
de clarifier la matière soulevée ne sera très vrai-
semblablement plus utile.
Ainsi, à supposer que le jugement de première ins-
tance soit confirmé en appel, le logement encadré 
ne fait pas partie des constructions admissibles en 
zone de bâtiments et d’équipements publics [BEP] 
et les projets proposant un tel service devront se li-
miter aux zones d’habitation [HAB] et aux zones 
mixtes [MIX].
À cet égard, il convient d’emblée de rappeler que 
les dispositions sur le pouvoir de tutelle sur les 
communes sont réparties sur plusieurs textes de 
loi. En raison de l’autonomie communale consacrée 
par la Constitution, aucune intervention tutélaire 
n’est concevable hormis les cas de figure limitative-
ment énoncés par la législation. Or, force est de 
constater que les faits à la base du jugement évo-
qué dans la question parlementaire ne se situent 
pas dans un domaine soumis au contrôle de l’auto-
rité de tutelle, de manière à ce que celle-ci ne sau-
rait confirmer ou infirmer les informations avan-
cées par les députés.
Ainsi, les autorisations de construire, régies par la 
loi modifiée du 19 juillet 2004 concernant l’aména-
gement communal et le développement urbain, 
sont délivrées par le bourgmestre sans aucune in-
tervention ministérielle.
Pour ce qui concerne les ventes immobilières et les 
marchés publics, il convient de faire plusieurs re-
marques.
Il est par ailleurs à noter à cet égard qu’il semble 
ressortir du jugement évoqué par les députés que 
le projet de logement encadré a été initié par une 
société privée et non pas par la commune, de ma-
nière à ce que rien ne porte à croire que la législa-
tion sur les marchés publics aurait eu vocation à 
s’appliquer à ce projet. Il est encore précisé à ce 
sujet que la loi précitée du 8 avril 2018 ne prévoit 
pas de sanctions pénales, les répercussions éven-
tuelles d’une violation de ce texte étant partant de 
nature administrative et civile.
Ensuite, en ce qui concerne les transactions immo-
bilières, il est exact que le pouvoir de tutelle est ap-
pelé à intervenir, en application de l’article 106 de 
la loi communale modifiée du 13 décembre 1988, 
au-delà de certains seuils. Cependant, en l’espèce, 
aucune saisine n’a eu lieu et il ne ressort d’aucun 
élément du dossier qu’une transaction immobilière 
impliquant la commune aurait été effectuée, celle-
ci n’apparaissant ni en tant qu’acquéreur ni en tant 
que vendeur.

Question 4473 (14.06.2021) de M. André Bauler
(DP) concernant les masques utilisés dans le 
cadre de la pandémie de la Covid-19 :
Am Ufank vun der Pandemie goufen et kaum 
Masken ze kafen. Lues a lues hunn Apdikten a Ge-
schäfter der dunn offréiert, zousätzlech zur Offer 
vun der ëffentlecher Hand. Déi eng hu Masken am 

Pak verkaaft, déi aner eenzel. Datt et fir de Konsu-
ment problematesch war, fir d’Präisser an d’Quali-
téit ze vergläichen, läit op der Hand.
An deem Kader wollt ech dem Här Wirtschaftsmi-
nister an der Madamm Konsumenteschutzmi-
nistesch follgend Froe stellen:
- Wat fir Typpe vu Maske sinn hei zu Lëtzebuerg um 
fräie Maart zanter Juni 2020 verkaaft ginn?
- Goufen dës Masken alleguer enger Kontroll ënner-
worf, iert se an den Handel konnte kommen?
- Wéi vill Maske goufe generell am Kader vu staat-
leche Kontrolle fonnt, déi net konform mat den 
nationale respektiv den europäesche Standarde fir 
Sécherheet, Gesondheet an Ëmweltschutz waren? 
Wat gouf an deem Fall mat dëse Maske gemaach?
- Huet den Här Minister an huet d’Madamm Mi-
nistesch Informatiounen iwwert d’Präisser, déi an 
Apdikten a soss am Commerce fir dës Maske ge-
frot goufen?
- Si Stéchprouwe gemaach ginn, fir de Präis vun 
Eenzelmasken ze kontrolléieren an ze suivéieren?
- Huet den Här Minister Informatiounen iwwer 
d’Gewënnmargen an deem Kontext? Wa jo, gouf et 
Fäll, wou noweislech iwwerdriwwe Präisser gefrot 
goufen?
Réponse commune (15.07.2021) de M. Franz 
Fayot, Ministre de l’Économie, et de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Protection des consomma-
teurs, Ministre de la Santé :
Um fräie Maart si Schutzmasken (z. B. FFP2-Mas-
ken), Stoffmasken a chirurgesch Masken ze fannen.
Ier d’Masken op de Marché kommen, muss den Hier-
steller respektiv den Importateur sécherstellen, datt 
dës Masken all konform sinn an d’Legislatioun res-
pektéieren.
Den ILNAS huet als zoustänneg Autoritéit fir 
d’Maartiwwerwaachung vu Schutzmasken a Stoff-
masken:
- stëchprouwenaarteg Kontrolle vu Masken an de 
Geschäfter an Apdikten duerchgefouert;
- an enker Zesummenaarbecht mat der Douane 
Stéchprouwe vu Maske beim Import kontrolléiert;
- Maske vun zweiwelhafter Qualitéit, op déi den 
ILNAS opmierksam gemaach gouf, kontrolléiert;
- iwwerpréift, ob Masken, déi op der Lëscht vum 
europäesche Schnellwarnsystem „SAFETY Gate“ 
vun anere Memberstaaten notifiéiert goufen, och zu 
Lëtzebuerg verkaf goufen. Wa jo, da goufen déi néi-
deg Mesurë geholl, fir dës Masken aus dem Marché 
ze zéien.
Beim Import huet den ILNAS, an Zesummenaarbecht 
mat der Douane, ongeféier 685.000 net konform 
Masken detektéiert. Bei de Kontrollen an de Ge-
schäfter an Apdikten huet den ILNAS Verkaf-
sverbueter fir 47 verschidde Maskemodeller ausge-
stallt. Dat ware ronn 450.000 Masken.
Fir net konform Maske gouf allkéiers een nationale 
Verkafsverbuet ordonéiert. Déi Masken, déi e seriöe 
Risiko duergestallt hunn an och zu Lëtzebuerg am 
Ëmlaf waren, goufe vum Marché zeréckgezu respek-
tiv beim Endverbraucher zeréckgeruff. Beim Import 
goufen net konform Masken zeréckgeschéckt res-
pektiv am Fall vun engem seriöe Risiko zerstéiert.
Den ILNAS huet déi aner europäesch Maartiwwer-
waachungsautoritéite souwéi och d’Europäesch 
Kommissioun iwwert dës net konform Masken infor-
méiert.
D’Cellule logistique vum Gesondheetsministère huet, 
no de villen internationale Meldunge vu Masken, déi 
net déi néideg Filtratioun hätten, decidéiert, d’Mas-
ken aus dem Stock national dem belschen ATP-Test 
ze ënnerzéien. Dës Tester si vum belschen SPF Eco-
nomie ausgeschafft gi fir ze assuréieren, datt d’Mas-
ken déi néideg Schutzmesuren erfëllen, woubäi 
haaptsächlech d’Filtratioun vum Mask getest gëtt. 
Bei dësen Tester huet sech erginn, datt Maske vun 
zwee verschiddenen Hiersteller, déi als KN95 gezee-
chent waren, net déi néideg Filtratioun vu 94 % 
erreecht hunn. Am Ganzen handelt et sech dobäi ëm 
850.000 Masken, déi net den néidegen Normen ent-
sprach hunn. Dës Maske goufe vun der Cellule logis-
tique zeréckgeruff.
De Ministère fir Konsumenteschutz këmmert sech 
ëm d’Kontrollen, ob d’Präisser richteg ugewise ginn. 
Esou muss de Präis op d’mannst op dem Pak, dem 
Mask oder um Regal affichéiert ginn. Am Abrëll 2020 
ass de Polizist, deen dem Ministère fir Konsumen-
teschutz fir esou Kontrollen zur Verfügung steet, op 
den Terrain kucke gaangen. Hien huet eng Dosen Ap-
dikte kontrolléiert. D’Präisser waren ëmmer esou af-
fichéiert, wéi dat och vum Code de la consommation 
verlaangt ass.
De Verglach vun de Präisser kéint fir de Konsument 
weider vereinfacht ginn, wann de Präis net nëmme 
fir de ganze Pak ugewise wier, ma och fir den een-
zele Mask, oder an anere Wierder fir eng Unitéit. Et 
ass awer esou, datt déi aktuell Gesetzgeebung net 
virgesäit, fir bei Masken nieft dem Präis vum Pak 

och obligatoresch de Präis vun dem eenzele Mask 
unzeginn.
Wat d’Präisser vun de Masken ugeet, huet de 
Conseil de la concurrence op Ufro vum Wirtschafts-
ministère hin a sengem Avis N° 2020-AV-02 vu Juni 
2020 eng Analys vum Maart fir Masken a Gels hy-
droalcooliques duerchgefouert.
D’Analys vum Conseil de la concurrence ass an zwou 
Phasen erfollegt. Als éischt huet de Conseil festge-
stallt, datt de plëtzlechen Opschwong vun der Nofro 
bedeit, datt d’Produktioun an déi verfügbar Stocken 
net duergoungen, wat zu Rupturen an doduerch zu 
enger logescher Erhéijung vun de Präisser gefouert 
huet. Händler a Grossisten hu sech dunn temporär 
neie Versuergungsquellen zougewannt. An enger 
zweeter Phas gouf du festgestallt, datt d’global Pro-
duktioun vun Desinfektiounsmëttel a Masken erop-
gaangen ass, wat d’Versuergungssituatioun verbes-
sert huet. Zur selwechter Zäit huet d’Gratisverdee-
lung vu chirurgesche Masken duerch d’Regierung an 
d’Entrée vun neie Fournisseuren um Marché - beson-
nesch Supermarchéen - zur Diversifikatioun vun der 
Offer bäigedroen an huet zu enger Senkung vun de 
Präisser gefouert.
Sou wéi och schonn an der Äntwert op d’parlamen-
taresch Fro Nr. 3506 erkläert, konnt als Conclu-
sioun vun dëser Analys vum Conseil de la concur-
rence festgehale ginn, datt dat ufänglecht Ongläich-
gewiicht tëschent der Offer an der Demande, aus-
geléist duerch d’Covidkris, erëm zeréckgaangen 
ass. An engem Ofstand vun engem Mount goufen 
am Abrëll an am Mee 2020 d’Präisser fir déi ver-
schidde Masken analyséiert. D’Resultat war eng 
Baisse am Präis fir bal all analyséiert Masken. Déi 
gesteigert weltwäit Produktioun vu Masken an 
d’Verdeele vu Gratismasken hunn ënnert anerem 
dozou bäigedroen, datt de Maart erëm séier zu 
enger konkurrenzieller Situatioun zeréckfonnt huet. 
Et konnt och kee Verdacht op anticoncurrentiel 
Praktiken tëschent de Betriber festgestallt ginn.

Question 4474 (14.06.2021) de M. Roy Reding
(ADR) concernant les finances communales :
De 4. Juni huet d’Madamm Banneminister d’Zuelen 
zu der Entwécklung vun de Gemengefinanze 
wärend dem Covidjoer 2020 presentéiert. D’Gemen-
gen hu fir dat lescht Joer ronn 210 Milliounen Euro 
manner ageholl wéi am Oktober 2019 geschätzt. 
Wärend den Defizit vun de Gemengen an de Joren 
2018 an 2019 staark réckleefeg war, ass en dann 
2020 och nees zolidd an d’Luucht gaangen. 145 
Milliounen Euro am Joer 2017, 94 Milliounen Euro 
am Joer 2018 an 52 Milliounen Euro am Joer 2019. 
2020 huet dëse Chiffer sech dunn nees op 128 
Milliounen Euro belaf, sou d’Zuele vun der Madamm 
Banneminister. Dës nei Scholde bedeite fir déi een-
zel Gemengen an den nächste Joren natierlech och 
eng zousätzlech Zënslaascht.
Duerfir géif ech der Madamm Banneminister gär 
dës Froe stellen:
1. Wéi huet sech de Gesamtscholdestand vun de 
Gemenge säit dem Joer 2002 entwéckelt? Kann 
d’Regierung dës Zuelen och opgeschlësselt no 
deenen eenzele Gemenge presentéieren?
2. Wéi ee Montant hunn d’Gemengen an de Joren 
2002 bis 2020 jeeweils insgesamt fir Zënsen aus-
ginn? Kann d’Regierung dës Zuelen och opge-
schlësselt pro Joer a Gemeng presentéieren?
3. Wéi héich war de Prozentsaz vun Zënsausgaben 
um jeeweilege Gesamtbudget vun de Gemengen an 
de Joren 2002 bis 2020? Kann d’Regierung dës 
Zuelen och opgeschlësselt pro Joer a Gemeng pre-
sentéieren?
Réponse (13.07.2021) de Mme Taina Bofferding,
Ministre de l’Intérieur :
De Gesamtscholdestand vun de Gemengen ass 
tëschent de Joren 2002 an 2020 am Duerchschnëtt 
ëm 3,4 % pro Joer an d’Luucht gaangen 
(448 Mio EUR am Joer 2002 an 824 Mio EUR am 
Joer 2020). An där selwechter Zäit sinn déi ordinär 
Recettë vun de Gemengen awer och duerchschnëtt-
lech ëm 4,1 % gewuess (1,4 Mrd EUR am Joer 2002 
an 3,0 Mrd EUR am Joer 2020).
En Tableau iwwert d’absolutt Zuele vun der Ver-
scholdung vun den eenzele Gemenge säit dem Joer 
2002 ass un dës Äntwert annexéiert.
D’Zënsausgabe vun de Gemenge sinn am 
Duerchschnëtt ëm 7,9 % pro Joer erofgaangen. Am 
Joer 2002 hunn d’Gemengen nach 15,0 Mio EUR un 
Zënse bezuelt, am Joer 2020 just nach 3,4 Mio EUR. 
Well d’Zënsausgabe staark vun der Evolutioun vum 
Zënssaz ofhänken, déi déi lescht Joren immens nid-
dereg waren, konnten d’Gemengen natierlech, grad 
wéi de Staat, dovunner profitéieren.
Wat de Prozentsaz vun Zënsausgaben um 
jeeweilege Gesamtbudget vun de Gemengen tëscht 
de Joren 2002 an 2020 ugeet, mécht et hei Sënn, 
d’Zënsausgabe mat den ordinären Depensë vun de 
Gemengen ze vergläichen. Den Taux vun den Zëns-
ausgabe par rapport zu den ordinären Depensen 
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ass tëscht de Joren 2002 an 2020 am Duerchschnëtt 
ëm 10,4 % pro Joer erofgaang. Dat heescht, dass 
d’Gemenge méi Marge de manœuvre an hirem 
ordinäre Budget hunn an domat am Allgemengen 
d’Méiglechkeet hunn, wichteg Infrastrukturprojeten 
och iwwer en Emprunt finanzéieren ze kënnen.
Ech gi generell ze bedenken, dass all dës Zuelen net 
isoléiert sollte betruecht ginn, mee sech an e Ge-
samtkontext afügen. Sou erkennt een opgrond vun 
dem uewe genannte Wuesstem un ordinäre Recet-
ten, dass dës méi séier gewuess si wéi d’Schold vun 
de Gemengen. Zousätzlech ass d’Zënslaascht erof-
gaang, soudass d’Gesamtlaascht vun der Schold 
haut méi niddereg ass wéi dëst 2002 de Fall war.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)

Question 4475 (14.06.2021) de M. François Benoy
(déi gréng) concernant les carnets de santé :
Lors de la naissance d’un bébé, un carnet de santé 
est distribué aux parents dans les maternités. Les 
médecins y inscrivent divers renseignements (vac-
cinations, les courbes de poids et de taille etc.). Il 
se trouve qu’au Luxembourg, ce document est tradi-
tionnellement délivré en deux couleurs, à savoir en 
rose pour un bébé de sexe féminin et en bleu pour 
un bébé de sexe masculin. Cette coutume reflète et 
reproduit des stéréotypes sexistes qui persistent 
encore trop souvent dans nos sociétés. Il s’ajoute 
que cette pratique ne tient pas compte de la réalité 
des bébés intersexes pour lesquels notre système 
classification binaire du sexe ne convient pas.
Dans ce contexte, je voudrais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Santé et Ma-
dame la Ministre de l’Égalité entre femmes et 
hommes :
1) Mesdames les Ministres partagent-elles mon 
avis que la distinction de couleur par sexe utilisée 
lors de la délivrance des carnets de santé reproduit 
des stéréotypes sexistes que notre Gouvernement 
essaie de combattre par une politique d’égalité 
entre femmes et hommes ?
2) Mesdames les Ministres peuvent-elles nous ren-
seigner quelle couleur de carnet est actuellement 
choisie à la naissance d’un bébé intersexe ?
3) Compte tenu des considérations ci-dessus, Mes-
dames les Ministres envisagent-elles d’introduire 
un modèle de carnet de santé unique ?
4) Mesdames les Ministres envisagent-elles de nu-
mériser les informations inscrites dans le carnet de 
santé dans le cadre du dossier de soins partagé ?
Réponse commune (14.07.2021) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé, et de Mme Taina 
Bofferding, Ministre de l’Égalité entre les femmes et 
les hommes :
ad 1) Au Luxembourg, la Constitution et le cadre lé-
gal et réglementaire garantissent l’égalité de droit 
entre femmes et hommes. L’ambition principale des 
politiques actuelles du Gouvernement est de trans-
poser cette égalité de droit dans la vie de tous les 
jours où de nombreuses inégalités continuent à exis-
ter dans de nombreux domaines comme la prise de 
décision, les choix professionnels ou la violence 
sexiste et sexuelle.
La plupart de ces déséquilibres se basant sur la re-
production d’attitudes, de valeurs et de normes en-
racinées et vétustes, favorisant les discriminations 
fondées sur le genre, souvent au détriment des 
femmes, il est essentiel de remettre en question ces 
stéréotypes de genre et de lutter contre le sexisme 
et ce depuis le plus jeune âge. Dans ce contexte, le 
message principal est celui que tous les enfants 
doivent être en mesure de développer leurs talents 
respectifs et leurs capacités naturelles dans leurs 
choix scolaires, professionnels et de vie en général, 
indépendamment de leur sexe.
Dans cet ordre d’idées, la naissance d’un enfant 
constitue un moment propice pour sensibiliser les 
parents à la thématique de l’égalité.
ad 2) Le choix de la couleur du carnet du nouveau-né 
est laissé à l’appréciation des personnes concer-
nées, notamment de la personne qui délivre le carnet 
de santé, à savoir le personnel de la maternité en 
cas d’accouchement en maternité ou l’officier de 
l’état civil en cas d’accouchement à domicile. Il 
n’existe pas de règle établie à ce sujet.
ad 3) Il est rappelé que le carnet de santé a été intro-
duit dans le sillage de la loi du 20 juin 1977 ayant 
pour objet d’instituer un contrôle médical systéma-
tique des femmes enceintes et des enfants en bas 
âge et de modifier la législation existante en matière 
d’allocation de naissance. Entre-temps, cette loi a 
été abrogée, mais le carnet de santé continue à exis-
ter et les dispositions relatives aux examens que les 
futures mères et les enfants en bas âge se trouvent 
désormais ancrées dans le code de la sécurité so-
ciale. L’objet du carnet de santé n’a pas changé de-
puis la loi de 1977 précitée. Il s’agit pour le méde-

cin de consigner les résultats des examens effec-
tués et qui permettent de suivre l’évolution de l’en-
fant tout au long de son enfance en tenant compte 
d’un certain nombre de paramètres permettant de 
détecter d’éventuelles anomalies au niveau p. ex. 
de la croissance.
L’introduction d’un modèle de carnet de santé 
unique imposerait des modifications qui n’ont pas 
seulement trait à la couleur du carnet, mais impli-
querait aussi d’en modifier le contenu. Il est rap-
pelé que le carnet de santé comporte des indica-
tions relatives à la croissance de l’enfant et de 
l’adolescent en fonction du genre ainsi qu’au déve-
loppement pubertaire de l’adolescent. Les courbes 
et les informations qui y figurent sont importantes 
pour le suivi du développement de l’enfant et de 
l’adolescent. Or, le développement d’une fille est 
différent de celui d’un garçon. Il est dès lors diffi-
cile de prévoir des critères homogènes qui respec-
teraient les différences de genre et permettraient 
un suivi médical adéquat.
Toutefois, il est possible d’envisager l’introduction 
d’un carnet de même couleur pour tous les enfants 
quel que soit leur genre.
ad 4) Il est rappelé que le dossier de soins partagé 
(« DSP ») représente un outil de base important 
dont le but est de favoriser la sécurité, la continuité 
et la coordination des soins en vue de faciliter le 
suivi du patient et partant d’améliorer sa prise en 
charge. Un fonctionnement efficace du DSP per-
mettra un meilleur pilotage des activités de santé 
et une collecte de données efficiente. Le carnet de 
santé, bien qu’ayant un autre objectif que le DSP, 
contient des informations importantes concernant 
les enfants et les adolescents, de sorte qu’il peut 
être opportun de reprendre ces informations dans 
le DSP des enfants et des adolescents.

Question 4477 (14.06.2021) de Mme Nathalie 
Oberweis (déi Lénk) concernant les options d’ac-
couchement :
De plus en plus de femmes sont conscientes de 
leurs droits et souhaitent les faire valoir. Elles sont 
plus nombreuses également à être conscientes que 
l’accouchement d’un enfant est une expérience 
unique et personnelle et qu’elles peuvent créer les 
circonstances propices à une expérience positive 
de l’accouchement. Le droit de choisir des circons-
tances dans lesquelles une femme veut accoucher 
a en effet été bafoué pendant longtemps.
Selon l’OMS, les interventions inutiles pendant le tra-
vail sont très répandues dans tous les pays. Le 
Luxembourg est un des pays européens avec le taux 
le plus élevé de césariennes et d’autres interven-
tions. Nous présentons un taux de 30 % de césa-
riennes. Le processus d’accouchement y est particu-
lièrement médicalisé. Les césariennes rendent les 
accouchements plus coûteux et ont souvent des ré-
percussions négatives sur l’expérience personnelle 
de l’accouchement de la maman. Il est largement su 
également que les accouchements par voie naturelle 
ont des effets bénéfiques sur la santé du bébé.
Dans une interview avec RTL, Nadine Barthel, prési-
dente de l’association des sages-femmes, a déploré 
qu’au Luxembourg, les futures mamans manquent 
d’options pour l’accouchement. Ainsi, au Luxem-
bourg il n’y a pas de maison d’accouchement comme 
elles existent à l’étranger. Les femmes n’ont guère de 
choix que d’accoucher dans une structure médicale 
et il n’y a qu’une seule sage-femme qui fait des ac-
couchements à domicile. (https://www.rtl.lu/radio/
invite-vun-der-redaktioun/a/1581390.html)
Considérant que
- la loi du 24 juillet 2014 relative aux droits et obli-
gations du patient stipule que la maman peut être 
assistée par une tierce personne,
- l’article 8 de la convention de l’UE des droits hu-
mains consacre le droit au respect de la vie privée 
et familiale qui inclut les circonstances de l’accou-
chement et requiert que les États soutiennent les 
choix des mamans concernant l’accouchement,
- il y a eu des cas où des hôpitaux ont refusé une 
accompagnatrice à la maman et au papa.
Considérant encore que
- une doula est une accompagnatrice choisie de la 
future mère qui accouche, mais ne fait pas partie 
du personnel médical et est donc nullement en con-
currence avec le personnel médical.
Considérant que l’accompagnement par une doula
- décroit le risque d’une césarienne de 28 %,
- décroit le risque d’une expérience négative de l’ac-
couchement de 34 %,
- décroit l’utilisation de l’hormone artificiel pitocin 
de 31 %,
- augmente de 12 % la possibilité d’un accouche-
ment vaginal spontané.
Je voudrais poser les questions suivantes à Ma-
dame la Ministre de la Santé :

1) Est-ce que vous êtes d’accord que la future mère 
a le droit de choisir les circonstances dans les-
quelles une femme veut accoucher (aussi long-
temps que la vie du bébé et de la maman ne sont 
pas en danger) ?
2) Pouvez-vous clarifier la notion de tierce per-
sonne dans la loi du 24 juillet 2014 ? S’agit-il bien 
d’une troisième personne que la future mère et le 
futur père peuvent librement choisir afin de se faire 
accompagner ?
3) Êtes-vous au courant des cas où des hôpitaux 
ont refusé une accompagnatrice/tierce personne 
aux parents ?
4) Dans le cas affirmatif, pouvez-vous statuer 
quelles seront vos lignes directrices aux hôpitaux 
concernant le choix de la future mère de vouloir 
être accompagnée par une tierce personne ?
Réponse (14.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1) Lors de l’accouchement, quand cela est pos-
sible sans mettre en danger la vie du bébé et ou de 
la maman, il y a lieu de respecter le processus phy-
siologique.9

L’accouchement reste un temps particulier qui n’est 
hélas parfois pas sans risque. Les complications 
peuvent être graves et doivent être prises en charge 
sans délai (par exemple hémorragie de la déli-
vrance, éclampsie, détresse respiratoire chez le 
nouveau-né). La prise en charge par des équipes 
médico-soignantes organisées et formées aux pro-
cédures à suivre en cas d’apparition de complica-
tions lors de l’accouchement et disposant de pla-
teaux techniques adéquats a permis l’amélioration 
de la sécurité et la diminution des taux de mortalité 
maternelle et néonatale. Mais cette médicalisation 
doit respecter le plus possible ce temps spécifique.
C’est dans ce contexte qu’un groupe de travail a été 
institué au Conseil scientifique afin d’élaborer des 
recommandations en matière de stratégies de pré-
vention des violences obstétricales et de permettre 
un juste équilibre entre intervention et physiologie 
dans le respect de la patiente et de ses souhaits de 
prise en charge.
ad 2) Ce point est défini par l’article 7 de la loi pré-
citée qui en précise le principe (cf. texte ci-des-
sous). Il y est bien précisé que l’accompagnateur 
est « autant que possible » intégré dans la prise en 
charge du patient.
Art. 7. Droit à l’assistance (1) Le patient est en 
droit de se faire assister dans ses démarches et 
décisions de santé par une tierce personne, profes-
sionnel de santé ou non, qu’il choisit librement. La 
personne ainsi choisie par le patient pour le soute-
nir et l’aider est appelée « accompagnateur du pa-
tient ». (2) Dans la mesure souhaitée par le patient, 
l’accompagnateur est, pour autant que possible, in-
tégré dans la prise en charge du patient. Dans la 
mesure où le patient majeur le demande, le secret 
professionnel visé à l’article 458 du Code pénal est 
levé à l’égard de l’accompagnateur. L’identité de 
l’accompagnateur est notée dans le dossier. Le pro-
fessionnel de santé peut cependant à tout moment 
décider librement de s’échanger en dehors de la 
présence de l’accompagnateur.
ad 3) Le ministère ne dispose pas de données spé-
cifiques sur ce point.
ad 4) cf. réponse ci-dessus.

Question 4480 (14.06.2021) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant le remplacement de 
certains métiers du secteur des bas salaires par 
des machines :
Och zu Lëtzebuerg besteet d’Tendenz, datt grad an 
de Supermarchéen ëmmer méi Caissiersplazen 
duerch elektronesch Maschinnen ersat ginn, fir kën-
nen d’Bezuelen ofzewéckelen. Et ass evident, datt 
vill Leit, déi manner qualifizéiert sinn, grad och am 
Niddreglounsecteur no Aarbecht sichen, fir esou hir 
Existenz ofzesécheren. Iwwerdeems sollt och, wat 
de Confort vum Keefer ugeet, e gewëssent Mooss u 
Service um Client erhale bleiwen.
An deem Kontext hätt ech follgend Froen un den 
Här Aarbechtsminister:
1. Wéi bewäert den Här Minister d’Entwécklung, 
datt grad am Niddreglounsecteur ëmmer méi Per-
sounen duerch elektronesch Geräter ersat ginn?
2. Denkt d’Regierung eventuell drun, ze legiferéiere 
respektiv e Minimalseuil festzeleeën, dee garan-
téiert, datt d’Salariéen am Niddreglounsecteur an 
Zukunft net progressiv duerch elektronesch Geräter 
sollen ersat ginn an datt domat och an Zukunft 
nach garantéiert bleift, datt iwwerall Mënschen 
d’Clientë beroden an zerwéieren?

9 cf. recommandation du Conseil scientifique du domaine de 
la santé, file:///C:/Users/blh626/AppData/Local/Temp/ce-
sariennes-version-longue.pdf recommandations de l’OMS 
https://www.who.int/reproductivehealth/publications/intra-
partum-care-guidelines/fr/).

Réponse (13.07.2021) de M. Dan Kersch, Ministre 
du Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale et 
solidaire :
Rezent Etüde weisen effektiv, datt d’Digitalisatioun 
ewéi och d’Robotisatioun vu verschiddenen 
Aarbechtsplazen zu Lëtzebuerg, mee awer och inter-
national, lues a lues zouhëlt. Dëst betrëfft allerdéngs 
net nëmmen de Niddreglounsecteur, mee och aner 
besser bezuelte Secteuren ewéi beispillsweis de 
Bankesecteur.
Dës onëmgänglech Entwécklung bréngt net nëmme 
Virdeeler mat sech, mee och Nodeeler, notamment 
iwwerall do, wou Aarbechtsplazen duerch de Pro-
zess vun der Digitalisatioun oder Robotisatioun 
ofgebaut ginn.
E Minimalseuil, sou wéi den honorabelen Deputéier-
ten et virschléit, fir festzeleeën, datt d’Salariéen am 
Niddreglounsecteur an Zukunft net progressiv 
duerch elektronesch Geräter sollen ersat ginn an datt 
domat och an Zukunft nach garantéiert bleift, datt 
iwwerall Mënschen d’Clientë beroden an zerwéieren, 
ass am Koalitiounsaccord 2018-2023 net virgesinn.
Sou eng Mesure misst am Virfeld fir d’éischt eemol 
mat de Sozialpartner diskutéiert ginn, sou datt d’Re-
gierung den Ament keng Stellungnam zu dem Vir-
schlag vum honorabelen Deputéierte bezéie kann. 
Wichteg ass et awer, Léisungen ze fannen, déi 
souwuel de Salariéen hëllefen ewéi och den Entrepri-
sen et erméiglechen, weiderhin ze fonctionnéieren a 
kompetitiv ze bleiwen.
E ganz wichtegen Aspekt ass awer notamment d’For-
matioun vun de Salariéen (den up-skilling oder de 
re-skilling) an de Secteuren, wou eng Menace vum 
Aarbechtsplazenofbau besteet, fir dass déi Leit, 
deenen hir Aarbechtsplazen duerch de Prozess vun 
der Digitalisatioun an der Robotisatioun a Gefor sinn, 
déi néideg Kompetenze kréien, fir eng aner Plaz an 
der selwechter Entreprise ze kréie respektiv wou 
anescht direkt nees um Aarbechtsmaart Fouss faas-
sen ze kënnen an net an de Chômage ze falen.
Dowéinst engagéiert sech d’Regierung, d’Offer vun 
de Formatiounen un d’Salariéë weiderhin ausze-
wäiten an ze verbesseren, fir datt d’Kompetenzen 
un d’Besoine vum Aarbechtsmaart ugepasst sinn.

Question 4485 (14.06.2021) de Mme Carole 
Hartmann et M. Gilles Baum (DP) concernant le 
don du sang :
Depuis le 1er janvier 2021, les hommes homo-
sexuels doivent respecter une abstinence sexuelle 
de douze mois pour pouvoir donner leur sang au 
Luxembourg. En Belgique, la même réglementation 
est actuellement en vigueur, mais un débat a ré-
cemment eu lieu sur la discrimination sous-jacente 
qui existe toujours avec cette réglementation et sur 
l’ambition de mettre fin à cette discrimination.
Même si certains pays, comme la France et l’Au-
triche, ont réduit la durée de l’abstinence sexuelle 
de douze à quatre mois, il existe dans ces pays en-
core toujours une discrimination à l’encontre des 
hommes homosexuels vivant dans une relation mo-
nogame.
D’autres pays encore, dont la Grande-Bretagne et 
l’Italie, suivent le principe du risque individuel. Il 
s’agit d’une appréciation individuelle du comporte-
ment sexuel qui détermine si l’on est exclu du don 
de sang, et non l’appartenance à un groupe social, 
en l’occurrence la communauté gaie.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Madame la Ministre de la Santé :
- Quand la révision des critères relatifs au don de 
sang par le groupe de travail qui en est chargé sera-
t-elle achevée ?
- La discrimination actuelle à l’encontre des per-
sonnes homosexuelles et bisexuelles sera-t-elle le-
vée ? Dans la négative, pour quels motifs ?
- Madame la Ministre n’est-elle pas d’avis que le 
modèle britannique pourrait servir d’exemple ?
Réponse (15.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
Il s’agit tout d’abord de préciser qu’il revient aux 
centres de transfusion de fixer les critères de sé-
lection des donneurs, et non pas au Ministère de la 
Santé.
L’approche en la matière, prise par les centres de 
transfusion, est en train d’évoluer en Europe et bon 
nombre de centres ont revu leurs critères de sélec-
tion des donneurs. Tel est également le cas du 
centre de transfusion de la Croix-Rouge au Luxem-
bourg qui a adapté ses critères de sélection des don-
neurs vers la mi-2020.
Avant cette date, le donneur potentiel était interrogé 
sur son orientation sexuelle et même une seule rela-
tion homosexuelle au cours de la vie constituait un 
critère d’exclusion. Actuellement, le donneur n’est 
plus interrogé sur son orientation sexuelle en géné-
ral, mais sur le fait d’avoir eu ou non au moins une 
relation homosexuelle pendant les douze derniers 
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mois. Si tel est le cas, il est exclu du don de sang, 
mais il est par contre accepté comme donneur de 
plasma.
Tous les donneurs potentiels sont également inter-
rogés sur les éventuelles relations hétérosexuelles. 
Si une personne a eu une relation hétérosexuelle 
avec un(e) nouveau/nouvelle partenaire au cours 
des quatre derniers mois, elle sera également ex-
clue du don de sang total. L’exclusion du don de 
sang au Luxembourg ne se fait donc plus par rap-
port à l’appartenance à un groupe social (homo- ou 
hétérosexuel), mais sur base d’une appréciation du 
risque d’infection réellement encouru par le don-
neur potentiel.
La différence entre les relations hétérosexuelles et 
homosexuelles (p. ex. quatre mois versus douze 
mois) est justifiée par le fait que le risque de trans-
mission homosexuelle reste plus important que le 
risque de transmission hétérosexuelle, sur base 
des dernières statistiques du comité de surveil-
lance de l’infection HIV et des hépatites virales.

Question 4486 (14.06.2021) de MM. Mars Di 
Bartolomeo et Dan Biancalana concernant la partici-
pation luxembourgeoise à l’opération « Trojan 
Shield » :
Le mardi 8 juin, les forces de police de 16 pays diffé-
rents ont mené une opération conjointe contre le 
crime organisé. Dirigée par le FBI et la police fédé-
rale australienne, en collaboration étroite avec Euro-
pol, l’opération appelée « Trojan Shield » a conduit 
grâce à l’infiltration d’une messagerie à 800 arres-
tations.
1) Nous aimerions dès lors savoir de Monsieur le 
Ministre de la Sécurité intérieure si la Police luxem-
bourgeoise a participé à cette opération d’une en-
vergure exceptionnelle.
2) Est-ce que des ramifications de criminalité ont 
pu être établies avec le Luxembourg ? 
Y a-t-il eu des arrestations au Luxembourg ?
3) Est-ce que notre police a participé récemment à 
d’autres opérations internationales contre le crime 
organisé ou en matière de la lutte contre le trafic 
international de drogue ? Dans l’affirmative, quels 
en sont les résultats ?
Réponse (02.07.2021) de M. Henri Kox, Ministre de 
la Sécurité intérieure :
ad 1) La Police luxembourgeoise n’a pas participé à 
l’opération appelée « Trojan Shield ».
ad 2) Aucune ramification de criminalité n’a pu être 
établie avec le Luxembourg. Il n’y a pas eu d’arres-
tation au Luxembourg dans le cadre de ladite opé-
ration.
ad 3) La Police grand-ducale participe à des opéra-
tions internationales de façon ponctuelle, sur de-
mande d’un autre pays, d’Europol ou d’Interpol, ou 
de façon plus systématique, comme dans le cas de 
la coopération Hazeldonk.
La dernière opération de grande envergure à la-
quelle à participé le Luxembourg date du 27 mai 
2021. En effet, conjointement avec la Belgique, les 
Pays-Bas et la France, la Police luxembourgeoise et 
l’Administration des douanes et accises ont parti-
cipé à l’opération internationale dite « Étoile » (Ha-
zeldonk). Il s’agit d’opérations communes récur-
rentes dans la lutte contre la criminalité organisée 
liée à la drogue ainsi que contre le trafic à petite 
échelle (tourisme de la drogue).
31 personnes de la police et de la douane y ont par-
ticipé. Des stupéfiants ont pu être saisis.

Question 4488 (14.06.2021) de M. Jean-Paul 
Schaaf (CSV) concernant la publication de 
demandes et autorisations par les communes :
Conformément à l’article 9, point 2 de la loi modi-
fiée du 10 juin 1999 relative aux établissements 
classés, toutes les demandes et autorisations de 
monte-charges, d’appareils de levage et autres 
doivent être portées au public des communes et 
ainsi être publiées dans les différents tableaux d’af-
fichage. Il s’agit même des demandes privées, tels 
que les monte-escaliers dans le cadre de l’assu-
rance dépendance, qui n’ont aucun ou peu d’impact 
sur les autres habitants d’une commune et repré-
sentent une surcharge administrative considérable 
pour les administrations communales.
J’aimerais dès lors poser les questions suivantes à 
Madame la Ministre de l’Intérieur et à Monsieur le 
Ministre du Travail :
- Madame et Monsieur les Ministres peuvent-ils 
nous confirmer nos informations ? Dans l’affirma-
tive, des modifications concernant ces dispositions 
sont prévues ?
- Madame et Monsieur les Ministres estiment-ils 
que ces publications d’installations privées soient 
conformes au droit à la vie privée ?

- Madame et Monsieur les Ministres peuvent-ils 
nous renseigner combien de recours contre ces au-
torisations sont introduites par année ?
- Madame et Monsieur les Ministres songent-ils à 
modifier les dispositions légales afin de réduire la 
surcharge administrative pour les communes ?
Réponse commune (13.07.2021) de M. Dan 
Kersch, Ministre du Travail, de l’Emploi et de l’Éco-
nomie sociale et solidaire, et de Mme Taina 
Bofferding, Ministre de l’Intérieur :
L’article 9, paragraphe 2 de la loi modifiée du 10 
juin 1999 relative aux établissements classés pré-
voit que les administrations en charge du traitement, 
à savoir l’Administration de l’environnement et l’Ins-
pection du travail et des mines, envoient les de-
mandes en fonction de leurs classes soit aux fins 
d’enquête publique, soit aux fins d’information et af-
fichage à la ou aux communes concernées.
Conformément à l’article 10 de la loi précitée du 10 
juin 1999, un avis de publication indiquant l’objet de 
la demande d’autorisation doit être affiché dans la 
ou les communes d’implantation pendant quinze 
jours, de la façon usuelle, par les autorités commu-
nales. L’affichage doit avoir lieu simultanément à la 
maison communale et, de manière bien apparente, 
à l’emplacement où l’établissement est projeté. À 
dater du jour de l’affichage, le dossier complet est 
déposé à la maison communale de la commune où 
l’établissement est projeté et pourra y être consulté 
pendant ce délai par tous les intéressés.
Par ailleurs, l’article 16, alinéa 2 de la loi précitée 
du 10 juin 1999 prévoit que les décisions portant 
autorisation, actualisation, refus ou retrait d’autori-
sation pour les établissements des classes 1, 1A, 
1B, 1, 3, 3A et 3B doivent être notifiées par l’Admi-
nistration de l’environnement et l’Inspection du tra-
vail et des mines, chacune en ce qui la concerne, 
aux demandeurs en autorisation ou aux exploitants 
et, pour affichage, aux autorités communales sur le 
territoire desquelles est situé l’établissement et, le 
cas échéant, pour affichage aux autorités commu-
nales dont le territoire se trouve dans un rayon infé-
rieur à 200 mètres des limites de l’établissement.
Un avant-projet de modification de la loi relative aux 
établissements classés est actuellement en cours 
d’élaboration. Celui-ci prévoit de modifier, entre 
autres, les dispositions relatives à la publication des 
demandes d’autorisations et des autorisations.
Depuis le début de l’année 2021, un site Internet dé-
nommé « Portail national des enquêtes publiques » a 
été mis en ligne. L’avant-projet de modification de la 
loi relative aux établissements classés prévoit l’utili-
sation exclusive de ce portail aux fins d’affichage et 
de publication. Cette nouvelle méthode de publica-
tion permettrait de réduire de manière considérable 
la surcharge administrative des administrations 
communales.
En ce qui concerne les appareils de levage tels que 
les monte-escaliers, ceux-ci n’impactent effective-
ment que très peu le voisinage, respectivement le 
public. Dans cet ordre d’idées, une modification du 
règlement grand-ducal modifié du 10 mai 2012 por-
tant nouvelles nomenclature et classification des 
établissements classés est en cours d’élaboration 
afin de reclasser ces appareils de levage de la 
classe 3A en classe 4. Ceux-ci seront par consé-
quent soumis aux prescriptions fixées par règle-
ment grand-ducal. Du fait qu’une publication ne 
sera dès lors plus nécessaire, cette adaptation im-
pliquera une diminution substantielle de la charge 
administrative pour les administrations commu-
nales. De même, les informations d’ordre privées 
concernant ces installations, tels que les monte-es-
caliers dans le cadre de l’assurance dépendance, 
ne seront plus rendues publiques.
Pour ce qui est de la conformité au droit à la vie 
privée, il n’y a à l’heure actuelle aucune raison de 
remettre en cause les dispositions relatives à la pu-
blication et l’affichage approuvées au cours de la 
procédure législative, tant par la Chambre des Dé-
putés, que par le Conseil d’État.
Depuis 2019, 8 recours auprès des juridictions ad-
ministratives ont été introduits contre les décisions 
du Ministre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
sociale et solidaire en matière d’établissements 
classés. Aucun de ces recours ne concernait des 
autorisations d’appareils de levage.
Les 8 recours concernaient les établissements sui-
vants :
- 1 station d’épuration (installation de traitement 
d’eaux résiduaires déversant les eaux épurées dans 
le réseau d’égouttage public ou un cours d’eau) ;
- 3 crèches (structure d’éducation et d’accueil des 
enfants en bas âge et des enfants scolarisés) ;
- 1 camping ;
- 1 installation destinée à l’exploitation de l’énergie 
éolienne ;
- 1 centrale de trigénération biomasse (installation 
de cogénération électricité-chaleur) ;
- 1 zone d’activité.

Question 4492 (14.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant la transition écologique :
Am Artikel „G7 wrestles with its climate limitations“, 
deen den 11. Juni um Site vu „Politico“ publizéiert 
gouf, heescht et, datt China, Indien, Brasilien, Nige-
ria, Südafrika an Indonesien méi Zäregasemissiou-
nen erzeege wéi sämtlech G7-Staaten. Laut deem 
genannte Bericht deelen dës Länner dat selwer defi-
néiert Zil vun der EU a verschiddenen anere Staate 
vun der Klimaneutralitéit bis 2050 allerdéngs net. An 
engem rezent publizéierte Communiqué vun der In-
ternationaler Energieagentur (IEA) heescht et 
doriwwer raus, datt d’Entwécklungs- a Schwellelän-
ner hir Klimainvestissementer vun haut 150 Milliar-
den Dollar bis 2030 op eng 1 Billioun Dollar pro Joer 
misste steigeren, fir net genau déi Zäregaser fräize-
setzen, déi d’G7-Länner mat hirer Politik vun der Kli-
maneutralitéit bis 2050 wëllen aspueren. Et versteet 
sech vum selwen, datt een all Frang nëmmen eemol 
kann ausginn. All déi Suen, déi dës Länner an d’Pre-
ventioun vum Zenario vum anthroprophogene Kli-
mawandel géifen investéieren, misste si also op 
enger anerer Plaz, wéi zum Beispill dem Ausbau vum 
Gesondheetssecteur, aspueren. Wéi et jo och schonn 
aus deem zitéierten Artikel ervirgeet, ass domat ze 
rechnen, datt vill Länner dëse Wee aus politesche 
Grënn net wäerte matgoen. Mee och déi Länner, déi 
eng vermeintlech änlech Klimapolitik verfollegen, 
wéi Lëtzebuerg, setzen an éischter Linn ëmmer nach 
op konventionell Energieformen. Bei eisen däitschen 
Nopere koum déi meeschten Energie am drëtte Quar-
tal 2020 aus Kuelekraaftwierker, am éischte Quartal 
2021 aus Kuelen- a Gaskraaftwierker.
An deem Zesummenhang géif ech der Regierung 
gär dës Froe stellen:
1. Wéi bewäert d’Regierung d’Méiglechkeet, fir 
Länner baussent dem G7, besonnesch déi grouss 
Schwellen- an Entwécklungslänner, vun enger Klima-
politik, wéi d’EU se mécht, ze iwwerzeegen?
2. Wéi bewäert d’Regierung d’Käschten an de Notze 
vun der nationaler an europäescher Klimapolitik, 
wann dës Reduktioun vun Zäregaser duerch en 
erhéichten Ausstouss an anere Länner nees annu-
léiert respektiv vun dëse souguer bei Wäitem 
iwwertraff gëtt?
3. Gesäit d’Regierung et als eng sënnvoll Strategie, 
fir d’Kompetitivitéit vun der Lëtzebuerger Ekonomie 
duerch eng eesäiteg Klimapolitik anzeschränken, déi 
vu grousse Länner international net matgedroe gëtt?
4. Wéi steet d’Regierung an deem Zesummenhang 
zu der envisagéierter Politik vun den EU-Zäre-
gaszoller? Wéi eng Retorsioune si vun anere Länner 
géint esou Taxen ze erwaarden?
Réponse commune (14.07.2021) de Mme Carole 
Dieschbourg, Ministre de l’Environnement, du Cli-
mat et du Développement durable, et de M. Franz 
Fayot, Ministre de l’Économie :
Et ass kloer, datt momentan déi global Beméiun-
gen, fir dem Klimawandel entgéintzewierken, nach 
net wäit genuch ginn. Esou hunn ënnert anerem eng 
Rei vun de G20-Staaten hiren Ambitiounsniveau nach 
net oder net genuch eropgesat. Dobäi hunn déi 
rezent Berichter vum Weltklimarot (IPCC), déi vun 
alle Länner gedeelt ginn, nach eemol ënnerstrach, 
datt mat katastrophalen Auswierkungen ze rechnen 
ass, wann de Klimawandel net gestoppt gëtt. Et sief 
dowéinst nach emol ënnerstrach, datt et keng Alter-
nativ zu enger ambitiéiser Klimapolitik gëtt.
Am Kader vum Paräisser Accord hunn och déi 
grouss Schwellen- an Entwécklungslänner sech 
dozou verflicht, hire Bäitrag zur Klimaneutralitéit ze 
leeschten. Et ass dowéinst vu grousser Wichteg-
keet, dës Länner ze encouragéieren, se an hiren 
Efforten ze ënnerstëtzen a mam gudde Beispill vir-
zegoen. Klimadiplomatie a strategesch Koalitioune 
mat dëse Länner spillen an dësem Kontext eng 
grouss Roll.
Mat dem „Fit for 55 Package“, deen déi europäesch 
Kommissioun de 14. Juli 2021 virstellt, wäert d’EU 
weise kënnen, wéi déi ambitiéis Klimaziler ëmgesat 
ginn, an dat op eng Aart a Weis, déi d’Kompetitivi-
téit vun der Lëtzebuerger an der europäescher Eko-
nomie stäerke wäert.
Konsens besteet och doran, datt eng ambitiéis Kli-
mapolitik net zu enger Schwächung vun der nationa-
ler Industrie oder zu enger Deindustrialiséierung féie-
ren däerf. Fir ze verhënneren, datt energieintensiv In-
dustrië wéi zum Beispill d’Stol-, d’Zement- oder 
d’Chimieindustrie a Länner mat manner strenge Ree-
gelen auswanderen, wäert déi Europäesch Kommis-
sioun e Virschlag vun engem „Grenzausgläichsme-
chansimus“ virleeën. D’Propositioun vun der Kom-
missioun wäert op alle Fall kompatibel mat den Dis-
positioune vun der Welthandelsorganisatioun sinn. 
Wéi all déi aner Memberstaate waart och Lëtzebuerg 
op dëse Virschlag, fir sech kënne méi präzis ze in-
forméieren an domat och ze positionéieren.
Bezüglech EU-Zäregaszoller ass d’Europäesch Kom-
missioun derbäi, dës Fro, hir technesch Ëmsetzung 
an déi méiglech Effekter dovun ze analyséieren. Och 

dës Etüd muss een ofwaarden, fir sech weider ze po-
sitionéieren.

Question 4493 (14.06.2021) de Mme Martine 
Hansen (CSV) concernant le choix de la langue 
dans certaines matières des classes GSO :
An engem Avis wonnert sech d’„Conférence natio-
nale des élèves du Luxembourg“ (CNEL) driwwer, 
dass een an de GSO-Klassen an den Haaptfächer 
„Connaissance du monde contemporain“ a „Psycho-
logie-Communication“ an Zukunft net méi op Däitsch 
oder op Franséisch an de Prüfungen äntweren dierf. 
Dat wier awer bis elo vu Quatrième u fir d’Schüler 
üblech gewiescht, heescht et weider. Dëse Choix soll 
vun der Rentrée 2021/2022 un ewechfalen. D’Schüler 
dierfen da just nach op Franséisch äntweren.
Virum Hannergrond vun dësem Changement wéilt 
ech follgend Froen un den Här Educatiounsminister 
stellen:
- Kann den Här Minister confirméieren, dass déi 
concernéiert Schüler an Zukunft net méi op Däitsch 
oder op Franséisch an de Prüfungen äntweren dier-
fen? Op Basis vu wéi engem Reglement war dat bis 
elo méiglech?
- Wa jo, op Basis vu wéi engen Argumenter ass 
d’Decisioun geholl ginn, fir wärend engem lafenden 
Ausbildungszyklus de Schüler de fräie Choix tëscht 
Däitsch a Franséisch ze huelen an hinne Franséisch 
fir d’Prüfungen ze imposéieren?
- Mat wéi engen Instanzen ass sech am Kader vum 
Decisiounsprozess concertéiert ginn?
- Wéi eng Mesuren gedenkt den Här Minister en 
place ze setze fir de Fall, wou Schüler duerch d’Im-
poséiere vu just nach enger Sprooch fir d’Prüfunge 
benodeelegt wieren?
- Wéi reagéiert den Här Minister op d’Kriticken an 
d’Fuerderunge vun der CNEL?
Réponse (13.07.2021) de M. Claude Meisch, Mi-
nistre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la 
Jeunesse :
Déi éischt Schüler vun der Sektioun Sciences so-
ciales (GSO) kruten 2016 hiren Diplom. D’Programm-
kommissioun (Commission nationale de l’ensei-
gnement secondaire) fir d’Sektioun GSO huet ab 
Oktober 2019 de Bilan vun der Sektioun gezunn; et 
hat ee sech als Zil ginn, d’Programmer vun den een-
zelen Disziplinnen ze analyséieren an eventuell ze 
adaptéieren, fir d’Schüler beschtméiglech op spéider 
Erausfuerderunge virzebereeden an hinne souwuel 
den Accès op den Aarbechtsmaart wéi och op d’Uni 
ze garantéieren.
Ënner anerem gouf d’Unterrechtssprooch ënnersicht. 
An der Connaissance du monde contemporain 
(CONMO) an an der Psychologie-Communication 
(PSYCO) gëtt, no de Virgabe vum offizielle Pro-
gramm, op Franséisch ënnerriicht. Bis 2020 haten 
d’Schüler awer d’Méiglechkeet, an de Prüfungen ent-
weeder op Franséisch oder op Däitsch ze äntweren.
Laut Compte rendu vun der Commission nationale 
war eng Majoritéit vun Titulairë sech eens, datt déi 
Léisung net hëllefräich wär an datt dës Praxis 
éischter ënnerduerchschnëttlech Resultater gene-
réiert huet. Den erfuerderlechen Denkprozess beim 
Schüler wär vill méi komplex: souguer wann den 
Titulaire de Schüler e Glossaire géif ginn, deen déi 
wichtegst Termen als Iwwersetzung beinhalt, wär et 
schwéier fir e Schüler, op der Basis vun engem fran-
séischsproochege Cours eng Äntwert op Däitsch ze 
formuléieren. Op Urode vun der Commission natio-
nale vun der GSO gouf duerfir dës Méiglechkeet fir 
d’Fächer Connaissance du Monde contemporain 
(CONMO) a Psychologie et Communication (PSYCO) 
gestrach.

Dës Sproochereegelung ass ab dem Schouljoer 
2020/2021 a Kraaft getrueden. Ausnam war d’Fach 
CONMO op Première, wou dëst Schouljoer nach 
d’Méiglechkeet bestanen huet, fir souwuel op 
Däitsch wéi op Franséisch ze äntweren. Dëst erklärt 
sech doduerch, datt d’Schüler, déi elo op Première 
waren, op 4e an 3e nach d’Sektioun Professions de 
santé (PS) besicht hunn, op där Däitsch déi domi-
nant Sprooch ass.

D’Conférence nationale des élèves (CNEL) huet eng 
Rei vu Kriticken un der neier Sproochereegelung 
geäussert, dëst an den Entrevuen, déi ech mat hire 
Vertrieder hat, wéi och an engem rezenten Avis. 
Gären droen ech dëse Kriticke Rechnung, sou datt 
ech meng Servicer ugewisen hunn, follgend Léisung 
ëmzesetzen:

Schouljoer 2021/2022

An der CONMO hunn d’Schüler vun 3e, 2e a 1re GSO 
d’Méiglechkeet, hir Äntwerten op Franséisch oder op 
Däitsch ze formuléieren; an der PSYCO déi vun 2e a 
1re.

Schouljoer 2022/2023

D’Méiglechkeet, op Däitsch oder op Franséisch ze 
äntweren, gëtt op d’Schüler vun 2e a 1re beschränkt.
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Schouljoer 2023/2024
D’Méiglechkeet, op Däitsch oder op Franséisch ze 
äntweren, gëllt nëmme méi fir d’Schüler vu 1re.
Esou gëtt also bei der Aféierung vun der Sprooche-
reegelung eng Progressivitéit assuréiert.

Question 4495 (15.06.2021) de Mme Martine 
Hansen (CSV) concernant la prise en charge des 
frais d’un transport en ambulance :
Duerch déi aktuell Pandemie war et jo laang net 
méiglech, datt Leit, déi net Patient an engem Spidol 
waren, Zoutrëtt an d’Spidol kritt hunn. Dëst huet 
och mat sech bruecht, datt Patienten, déi aus 
engem Spidol entlooss goufen an awer selwer net 
konnte fueren oder op den ëffentlechen Transport 
zeréckgräifen, net konnte vun hirer Famill ofgeholl 
ginn, mee mat der Ambulanz transportéiert gi sinn, 
mat der Zousécherung vun de Spidolsresponsabe-
len, datt d’Gesondheetskeess CNS dës Käschte géif 
iwwerhuelen.
Mengen Informatiounen no ass et an de leschte 
Wochen a Méint awer dës Ëftere virkomm, datt 
d’CNS dës Ambulanzkäschte just zum Deel iwwer-
holl huet, an datt d’Patienten e substanziellen Deel 
hu misse selwer bäisteieren.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Kann d’Regierung dës Informatioune bestäte-
gen?
2. Wa jo, firwat iwwerhëlt d’CNS dës Käschten net 
integral?
3. Wéi eng Uweisung haten d’Santé an d’CNS de 
Spideeler ginn?
4. Ass et hei eventuell zu Mëssverständnesser 
komm?
5. Missten déi concernéiert Patienten an deem Fall 
net integral rembourséiert ginn?
Réponse commune (01.07.2021) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale, et de 
Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé :
Weeder de Ministère fir d’sozial Sécherheet nach de 
Gesondheetsministère hunn eng Informatioun un 
d’Spideeler erausginn, datt d’Transportkäschte ganz 
vun der Krankeversécherung géifen en charge geholl 
ginn.
Ewéi et schonn a fréieren Äntwerte preziséiert gouf, 
ginn d’Ambulanzdéngschter wou keng Urgence ass, 
zu 70 % vun der Gesondheetskeess rembourséiert.
Den Artikel 136, 3. Paragraf, 3. Alinea, vun de 
Statute vun der Gesondheetskeess, gesäit vir:
« Les transports en ambulance simples visés à l’ar-
ticle 132, paragraphe 4, sous b) et c) sont pris en 
charge à raison de soixante-dix pour cent (70 %) 
des factures établies soit sur la base d’un minimum 
de trente-huit euros (38,00 euros) par déplacement, 
soit sur la base d’un montant d’un euro et vingt-
cinq cents (1,25 euro) par kilomètre, à l’exclusion 
de tous autres éléments pouvant être légalement 
mis en compte par le transporteur, à moins que la 
prise en charge de ces éléments ne résulte de dis-
positions statutaires expresses. »
De Forfait vun 38 Euro ass unzegesinn als e mi-
nimale Forfait fir d’Deplacementer fir kuerz Stre-
cken. D’Finalitéit vun dem Forfait ass et, de Patien-
ten an dëser Situatioun en Transport an enger Am-
bulanz ze garantéieren.
Falls de Patient e méi gréissere Montant muss 
bäileeën, huet dat domat ze dinn, datt d’Ge-
sondheetskeess keng Handhabung op d’Beträg huet, 
déi vun den Transportfirmen a Rechnung gestallt 
ginn. Eng Erhéijung vum Remboursement vun der 
Gesondheetskeess bedeit also net, datt d’Käschte 
vum Patient erofginn.
D’Dispositioune vum Remboursement wäerten awer 
analyséiert ginn, wann de legale Kader mat den 
Norme bis steet. De Gesondheetsministère ass, wéi 
schonn an der Vergaangenheet preziséiert gouf, am-
gaangen, den néidege gesetzleche Kader ausze-
schaffen, fir déi net urgent Transporter ze reglemen-
téieren. Nodeems de gesetzleche Kader bis steet, 
kann d’Gesondheetskeess eng Konventioun mat de 
Vertrieder vun dem Secteur verhandelen an d’Tariffer 
negociéieren.

Question 4496 (15.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant la reprise d’emballages :
Den 1. Mäerz hunn ech eng parlamentaresch Fro 
N° 3735 zur Reprise vu Verpakungsoffall gestallt. 
Dee Moment hat den Ëmweltministère erkläert, 
dass si Kenntnis vu Betriber hunn, déi sech net un 
d’Gesetz vum 21. Mäerz 2017 gehalen, also keen 
eegene Réckgabesystem opgebaut hunn an och net 
bei der Valorlux registréiert sinn. Laut Artikel vum 
14. Juni vum „Wort“ handelt et sech ëm 99 + 1 
Betriber (dorënner och d’Moulin Dieschbourg).

An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Ëmwelt, Klima an nohalteg Entwécklung dës 
Froe stellen:
1. Laut „Wort“ si 24 vun deenen 99 vum Ministère 
ugeschriwwene Betriber mëttlerweil gesetzes-
konform.
Wéi laang Zäit hunn déi verbleiwend Betriber nach, 
fir sech ze regulariséieren, ier Sanktiounen ausge-
schwat wäerte ginn?
2. Vu datt d’Gesetz scho säit iwwer véier Joer a 
Kraaft ass, wéi erkläert den Ëmweltministère, dass 
et esou laang gedauert huet, fir déi net konform 
Betriber ze identifizéieren an op hire Feeler op-
mierksam ze maachen?
3. Den eemolege Valorlux-President erkläert am 
„Wort“-Artikel, dass hien direkt nom Untrëtt vun der 
Ministesch dës drop opmierksam gemaach huet, 
dass verschidde Betriber d’Gesetz vun 2017 net 
respektéieren.
Kann d’Ministesch dëst bestätegen?
Huet Valorlux den Ëmweltministère scho viru 
menger parlamentarescher Fro drop opmierksam 
gemaach, dass verschidde Betriber sech net un 
d’Gesetz halen?
4. Fir wéi vill Tonne Verpackungsmüll sinn dës 
99 + 1 Betriber schätzungsweis responsabel?
5. Wéi vill hätten déi concernéiert 99 + 1 Betriber 
misse pro Joer u Valorlux a Form vu Membersbei-
träg bezuelen?
Wat fir ee finanzielle Schued ass Valorlux doduerch 
entstanen?
Réponse (15.07.2021) de Mme Carole 
Dieschbourg, Ministre de l’Environnement, du Cli-
mat et du Développement durable :
ad 1. Et ass kee festen Delai fixéiert ginn, bis wéini 
déi Betriber konform musse sinn. Vun deene Betri-
ber, déi ugeschriwwe gi sinn, sinn eng Rei an der 
Prozedur, fir sech bei Valorlux ze enregistréieren. 
Wéi laang dës Prozedur dauert, hänkt vun der Valor-
lux of.
ad 2. Et ass ee kontinuéierleche Prozess, fir d’Betri-
ber konform ze setzen.
ad 3. D’Valorlux huet an deene leschte Jore reegel-
méisseg der Ëmweltverwaltung Betriber gemellt, 
déi net par rapport zum Verpakungsgesetz konform 
sinn. Dës Betriber sinn dann och entspriechend 
kontaktéiert gi fir sech konform ze setzen.
Den aktuell thematiséierte Betrib taucht eng 
éischte Kéier an der Annex vun engem Courrier vum 
Januar 2021 op. Dee Courrier ass eigentlech eng 
Äntwert vu Valorlux op Froe vun der Ëmweltver-
waltung zu hirem Rapport annuel vun 2019. Den 
Auteur vun deem Courrier verweist heiran op eng 
Annex zu de „Freeriders“: « Dans ce cadre, veuillez 
trouver en annexe la liste non exhaustive des entre-
prises concernées que nous vous avions déjà fait 
parvenir. » Bei der Iwwerpréiwung vun der Lëscht, 
ass festgestallt ginn, dass déi Ausso esou net 
konnt bestätegt ginn.
ad 4. Et ass net méiglech, heizou eng Ausso ze 
maachen, well net bekannt ass, wat fir Verpakun-
gen dës Betriber op de Marché setzen a wéi 
schwéier déi jeeweileg Verpakunge sinn.
ad 5. Heizou kann och keng Ausso gemaach ginn. 
De Membersbäitrag, deen e Betrib u Valorlux ze 
bezuelen huet, gëtt gerechent op Basis vun dem 
Material, aus deem d’Verpakunge bestinn, déi de 
Betrib op de Marché setzt, an dem Gewiicht vun 
deem jeeweilege Material.

Question 4497 (15.06.2021) de MM. Roy Reding et 
Fernand Kartheiser (ADR) concernant les amendes 
introduites dans le cadre de l’état de crise :
Am Règlement grand-ducal vum 18. Mäerz 2020 
„portant introduction d’une série de mesures dans le 
cadre de la lutte contre le Covid-19“, dee bis zum 25. 
Juni 2020 a Kraaft war, ginn am 5. Kapitel eng Rei vu 
Sanktiounen opgelëscht géint Personnes physiques 
a géint Betriber, déi géint d’Bestëmmunge vum RGD 
verstoussen. Sou heescht et am Artikel 6: « Lorsque 
les officiers de police judiciaire ou les agents de po-
lice judiciaire de la Police grand-ducale et de l’Ad-
ministration des douanes et accises constatent que 
des personnes physiques ne respectent pas les 
interdictions prévues aux articles 1 à 4 du présent 
règlement grand-ducal, ils émettent un avertisse-
ment taxé de 145 euros, conformément aux dis-
positions du présent article. » Am Artikel 7 heescht 
et: « Les infractions aux fermetures de commerce et 
à l’interdiction de l’accueil du public prévues aux 
articles 1 à 4 du présent règlement grand-ducal com-
mises par les commerçants, artisans, gérants ou 
autres personnes responsables des activités y vi-
sées sont punies d’une amende administrative d’un 
montant maximum de 4.000 euros. En cas de nou-
velle commission d’une infraction pendant l’état de 
crise, le montant maximum est porté au double. »

D’Fro, déi sech hei stellt, ass déi heiten: Kann ee 
Règlement grand-ducal an engem État de crise eng 
nei lnfraktioun schafen? Wéi e Gesetz ass dofir déi 
legal Basis?
Och d’Chambre des fonctionnaires publics huet an 
engem Avis zur Verfassungsreform („avis du 26 
mars 2021 sur la proposition de révision des cha-
pitres Ier, Ill, V, VII, IX, X,XI et XII de la Constitution“) 
drop higewisen, datt dee mentionéierten RGD effek-
tiv eng Infraktioun kreéiert huet. Den Artikel 14 vun 
eiser Verfassung leet awer fest, datt keng Strof ver-
haang ka ginn, ausser op Basis vun engem Gesetz: 
« nulle peine ne peut être établie ni appliquée qu’en 
vertu de la loi ». Dëse Grondsaz ass och wärend 
engem État de crise applikabel. Artikel 32 Paragraf 4 
vun der Verfassung bestëmmt nämlech, datt all 
Mesure, déi vum Grand-Duc oder vun der Regierung 
wärend engem État de crise geholl gëtt, zwar géint 
bestoend Gesetzer verstousse kann (« peuvent déro-
ger à des lois existantes »), awer net géint d’Verfas-
sung a géint international Verträg (« être conformes 
à la Constitution et aux traités internationaux »): 
D’Fro stellt sech also, ob Amenden, déi an engem 
État de crise ageféiert ginn, der Definitioun an dem 
Sënn vun enger „peine“ no der Verfassung kënnen 
entspriechen an ob dann hir Festleeung iwwert een 
RGD an engem „état de crise“ legal ka sinn.
An deem Zesummenhang hunn ech follgend Froen 
un d’Madamm Justizminister:
1. Wéi eng Strofe kënnen, der Meenung vun der 
Regierung no, an engem État de crise iwwert de 
Wee vun engem RGD ageféiert ginn a wéi eng net?
2. Missten d’Leit an engem État de crise net een 
erhéichte Rechtsschutz viru méigleche Willkürakte 
vun der Regierung hunn, och am Hibléck op d’Fest-
leeë vun neie Strofen iwwer een RGD?
3. Wéi justifiéiert d’Regierung d’Festleeung vu Geld-
boussen duerch een RGD wärend dem État de crise 
am Hibléck op eis Verfassung, a speziell am Hi-
bléck op déi mentionéiert béid Artikele vun der Ver-
fassung? Sinn déi ageféiert Geldboussen (amendes 
administratives) an engem État de crise als „peine“ 
am Sënn vun der Verfassung ze consideréieren?
Réponse commune (28.06.2021) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé, et de M. Xavier Bettel,
Premier Ministre, Ministre d’État :
D’Particularitéit vun de reglementaresche Mesuren, 
déi d’Exekutiv am exzeptionelle verfassungsrecht-
leche Kader vum „état de crise“ kann huelen, besteet 
justement doran, dass dës Mesuren all Matière 
kënne concernéieren, dat heescht och Matièren, déi 
laut der Verfassung am Normalfall eleng dem Ge-
setzgeeber reservéiert sinn, wéi zum Beispill 
d’Schafe vun neien Infraktiounen a Strofen.
Opgrond vun der Urgence, déi sech laut dem Artikel 
32 Paragraf 4 vun der Verfassung doduerch defi-
néiert, dass et dem Parlament net méiglech ass, an 
engem ugemoossenen Zäitraum ze legiferéieren, ass 
d’Exekutiv wärend der Zäit vum „état de crise“ expli-
zitt vun der Verfassung autoriséiert ze handelen. 
D’Exekutiv handelt amplaz vun der legislativer 
Gewalt an déi betraffe groussherzoglech Reglemen-
ter sinn engem Gesetz gläichzesetzen.
Et sinn d’Mesurë selwer, déi wärend dem „état de 
crise“ unhand vu sou engem groussherzogleche Re-
glement geholl ginn, déi net géint d’Verfassung an 
international Traitéen däerfe verstoussen. Obschonn 
d’Regierung also nei Strofe kann definéieren, kënne 
Strofen, déi géint d’Verfassung verstoussen, net age-
fouert ginn.

Question 4498 (15.06.2021) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant l’application de l’ar-
ticle 5 du traité fondateur de l’OTAN dans l’es-
pace :
Wéi rezent op verschiddene Plazen an der däitscher 
Press ze liese war, sou zum Beispill am Artikel 
„NATO-Chef will Bündnisfall auch im Weltraum“, 
deen den 11. Juni um Site vun NTV publizéiert 
gouf, hat den Här Jens Stoltenberg, Generalsekretär 
vun der NATO, ugekënnegt, sech um Sommet vum 
14. Juni zu Bréissel duerfir anzesetzen, datt den 
Artikel 5 iwwert d’„défense collective“ och op de 
Beräich vum Weltraum erweidert gëtt, sou datt 
dësen zum Beispill am Fall vun engem Akt vu Sabo-
tage u Satellitte vun engem NATO-Staat kéint ak-
tivéiert ginn. Am Communiqué, deen d’NATO am 
Uschloss un de Sommet publizéiert hat, war an 
deem Sënn ënnert dem Punkt 33 dëst ze liesen:
“We recognise the growing importance of space for 
the security and prosperity of our nations and for 
NATO’s deterrence and defence. Secure access to 
space services, products, and capabilities is essen-
tial for the conduct of the Alliance’s operations, 
missions and activities. We will accelerate our work 
to deepen and expand our use of space as an ope-
rational domain, including through the NATO Space 
Centre in Germany and the upcoming establish-
ment of the Space Centre of Excellence in France, 
which we welcome. We will strengthen NATO’s 

space domain awareness and better integrate 
space in our activities, including training and exer-
cises, resilience, and innovation efforts. Consistent 
with the Overarching Space Policy, NATO’s ap-
proach to space will remain fully in line with inter-
national law. We support the international efforts to 
promote responsible behaviour in space. We consi-
der that attacks to, from, or within space present a 
clear challenge to the security of the Alliance, the 
impact of which could threaten national and Euro-
Atlantic prosperity, security, and stability, and could 
be as harmful to modern societies as a conven-
tional attack. Such attacks could lead to the invo-
cation of Article 5. A decision as to when such 
attacks would lead to the invocation of Article 5 
would be taken by the North Atlantic Council on a 
case-by-case basis.”
An ënnert dem Punkt 38 dëst:
“The greatest responsibility of the Alliance is to 
protect and defend our territory and our popula-
tions against attack, as set out in Article 5 of the 
Washington Treaty. No one should doubt NATO’s re-
solve if the security of any of its members were to 
be threatened. Faced with a highly diverse, com-
plex, and demanding international security environ-
ment, NATO is determined to maintain the full 
range of capabilities necessary to deter and defend 
against any threat to the safety and security of our 
populations, wherever it should arise.”
Bei dëser Approche ass et op där enger Säit wich-
teg, op d’Restriktiounen am Bezuch op déi militä-
resch Notzung vum Weltraum, besonnesch am 
„Outer Space Treaty“ vun 1967, opzepassen. Op där 
anerer Säit huet Lëtzebuerg am Kader vun der 
Bedreiwung vun zivillen oder militäresche Satellitten, 
vum Weltraumbiergbau („Space Mining“) oder, méi 
allgemeng, den Ambitiounen am Beräich vu „Space 
Resources“, souwéi och den Artemis-Accorden eng 
Rei vun eegenen nationale weltraumpoliteschen Inte-
ressen.
An deem Zesummenhang géif ech der Regierung 
gär dës Froe stellen:
1. Kann d’Regierung hir allgemeng Positioun zu där 
uewen zitéierter, interpretativer Erweiderung vum 
Artikel 5 vum NATO-Vertrag elaboréieren? Wéi beur-
teelt si d’Fro vun der Kompatibilitéit mam „Outer 
Space Treaty“ vun 1967?
2. Kann d’Regierung elaboréieren, wéi si d’Kompa-
tibilitéit vun dëser geplangter Erweiderung mat 
eisen nationalen ekonomesche Weltrauminteressen 
am Kader vun den Artemis-Accorde beurteelt? 
Gesäit si an der Formulatioun vun der NATO-
Erklärung vum 14. Juni och d’Gefor vun enger Mili-
tariséierung vum Mound?
3. An der Äntwert op meng erweidert parlamenta-
resch Fro Nummer 53 huet den Här Wirtschaftsmi-
nister den 18. November 2020 an der Chamber aus-
gefouert, datt Lëtzebuerg nieft den Artemis-Accor-
den iwwer eng Rei weider bilateral Kooperatiounen 
am Kader vun der Weltraumpolitik verfüügt. Kann 
d’Regierung elaboréieren, ëm wéi eng Accorden et 
sech hei handelt a wéi dës mat der zitéierter 
interpretativer Erweiderung vum NATO-Vertrag 
kompatibel sinn?
4. Russland a China plange laangfristeg e Projet, fir 
eng international Fuerschungsstatioun um Südpol 
vum Mound („International Lunar Research Station“ 
ILRS) ze lancéieren. En entspriechende „Memoran-
dum of Understanding“ gouf den 9. Mäerz dëst Joer 
ënnerschriwwen an den 23. Abrëll gouf d’Bedeele-
gungsméiglechkeet fir aner Staaten annoncéiert. 
Lëtzebuerg schafft un technesche Méiglechkeeten, 
fir speziell bei der Sich no Waasser och an dëser Re-
gioun aktiv ze sinn. Envisagéiert d’Regierung an Zu-
kunft eng potenziell Lëtzebuerger Bedeelegung um 
Projet vun der ILRS? Kënnen déi aktuell Entwécklun-
gen am Beräich vun der NATO eng Brems fir déi 
international wëssenschaftlech oder ekonomesch 
Zesummenaarbecht, och am Weltraum, mat China a 
Russland duerstellen?
5. Gëtt et en Avis juridique vun der NATO oder huet 
d’Lëtzebuerger Regierung eng juristesch Analys 
iwwert d’Kompatibilitéit vun der NATO-Erklärung 
vum 14. Juni mat dem Weltraumrecht ugefrot, sou 
wéi et am Abléck gëllt?
Réponse commune (16.07.2021) de M. Xavier 
Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, de M. Jean 
Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et euro-
péennes, de M. Franz Fayot, Ministre de l’Économie, 
et de M. François Bausch, Ministre de la Défense :
ad 1. Bei der zitéierter interpretativer „Erweiderung“ 
vum Artikel 5 vum NATO-Vertrag handelt et sech ëm 
e wichtegt an zäitgerecht Zeechen - am Aklang mat 
der Ausweidung vun den operationellen Domainer op 
„Cyber“ a „Space“ - dat am Sënn vun der Käraufgab 
vun der NATO als Verdeedegungspakt ze verstoen an 
ze begréissen ass. Dës Deklaratioun ass e wichtegen 
éischte Schrëtt fir der NATO an den Alliéierten 
d’Mëttelen ze ginn, fir hirer Missioun gerecht ze 
ginn, an dat am Aklang mat applikabelem internatio-
nale Recht. Wichteg ass, datt hei a priori kee Konflikt 
mam „Outer Space Treaty (OST)“ als Deel vum inter-
nationale Recht ginn ass, speziell, well all Decisioun, 
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eng kollektiv Äntwert ënnert dem Artikel 5 vum 
NATO-Vertrag ze ginn, jo ëmmer eng kollektiv po-
litesch Entscheedung duerch den nordatlantesche 
Conseil bleift, ënner Consideratioun vun den applika-
belen internationale Reegelen, also och dem OST.
ad 2. Déi Lëtzebuerger Participatioun am Kader vun 
den Artemis-Accorde mat den USA ass domadder 
net a Fro gestallt. D’Motivatioun, fir bei dëser Initia-
tiv matzemaachen ass nämlech an der Haaptsaach 
wëssenschaftlecher Natur.
D’NATO als Verdeedegungsbündnis setzt sech dofir 
an, dass Weltraumaktivitéiten op eng responsabel 
an nohalteg Manéier gemaach ginn. Eng Militari-
séierung vum Weltraum soll deemno verhënnert 
ginn. Gläichzäiteg behält sech d’NATO natierlech 
hiert Recht vir, hir eegen Infrastruktur géint Ugrëff 
am an aus dem Weltraum ze schützen, am Aklang 
mat de Prinzippien, déi an der Äntwert op déi éischt 
Fro ausgefouert sinn.
ad 3. Lëtzebuerg huet an de leschte Jore mat enger 
limitéierter Zuel vun Drëttlänner spezifesch bilate-
ral Accorden oder administrativ Arrangementer 
ënnerschriwwen, fir eng méiglech Kooperatioun vun 
Aktivitéiten am Weltraum ze fërderen. Déi ugestrief-
ten Zesummenaarbecht bezitt sech ëmmer 
ausdrécklech op déi friddlech Notzung, esou datt et 
kee Lien mat militäreschen Aktivitéite gëtt. Dës ver-
schidden administrativ Accorden a „Memoranda of 
Understanding“ schreiwe sech an de Kontext vun 
der bekannter Initiativ spaceresources.lu an. Fir déi 
international Kooperatioun ronderëm d’Exploratioun 
an d’Notze vu Ressourcen am Weltraum weider ze 
promouvéieren, goufen zum Beispill mat Australien, 
der Belsch, China, Japan, Polen, Portugal, Tsche-
chien oder de Vereenegten Arabeschen Emirater 
esou bilateral Kooperatiounen an Arrangementer 
ënnerschriwwen.
ad 4. Den ambitiéise Projet vu Russland a vu China, 
fir um Mound eng Fuerschungsstatioun opzebauen, 
ass eng Initiativ, déi ënner Ëmstänn kéint eng Oppor-
tunitéit fir verschidden Acteuren aus dem Secteur 
vun de Weltraumaktivitéiten duerstellen. D’Luxem-
bourg Space Agency suivéiert dëse Projet dofir ganz 
genee, mee et ass, an dësem fréie Stadium vun der 
Initiativ, nach keng Decisioun geholl ginn, ob et 
iwwerhaapt opportun ass, fir sech vläicht eemol un 
dëser Initiativ ze bedeelegen.
ad 5. Et ginn am Kader vun der NATO (wéi och an 
aneren internationale Foren) reegelméisseg Consul-
tatiounen ënnert den Alliéierten zu de verschid-
densten Theeme vu strateegescher an operationel-
ler Relevanz, sou natierlech och zu de Froen, déi de 
Weltall als fënneften „operational Domain“ betref-
fen. An dësem Kontext ginn och spezifesch juris-
tesch Analysen ausgefouert an ënnert Alliéierte be-
schwat, wou Lëtzebuerg natierlech och bedeelegt 
ass. Hei sief gesot, wéi och am Kontext vum 
„Cyber“, datt d’NATO an d’Alliéiert sech un interna-
tionaalt Recht halen a sech och dofir engagéieren. 
Déi ugeschwate Substanz vun der NATO-Erklärung 
steet deemno net am Widdersproch zum applika-
bele Weltraumrecht, dat jo als Deel vum interna-
tionale Recht ugesi gëtt.

Question 4499 (15.06.2021) de M. Marc Spautz
(CSV) concernant la réorientation du large scale
testing :
D’Regierung huet d’lescht Woch annoncéiert, datt, 
am Kader vun der aktueller Pandemie, de System 
vum Large-Scale-Testing géif ëmgeännert ginn an 
datt deemnächst jiddereen sech kéint e Rendez-
vous fir e gratis PCR-Test huelen.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Wäerten och am neie System all d’Testzenteren 
erhale bleiwen?
2. Wann nee, no wéi enge Krittären a Prioritéite gëtt 
decidéiert, wéi eng Zenteren opbleiwen? Deelt d’Re-
gierung d’Meenung, datt den Awunnerschlëssel an 
d’Distanz als Krittäre musse gëllen?
3. Wat wieren d’Grënn fir eventuell Fermeturë vun 
Testzenteren?
Réponse (07.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1. Och mat der neier Approche bleiwen all déi 
aacht Drive-in-Statioune souwéi d’Teststatioun um 
Findel op, fir de Leit e beschtméiglechen Accès zu 
den Tester ze erlaben.
ad 2. Verschidde Krittäre mussen effektiv berück-
sichtegt ginn, fir datt de Site, wou en Testzenter 
opgeriicht soll ginn, zeréckbehale ka ginn. Den 
Awunnerschlëssel ass sécher wichteg, mee déi 
regional Verdeelung ass natierlech och wichteg. Et 
kommen awer och oft aner Contrainten dobäi, déi 
de Choix limitéieren, virun allem wat d’Disponibili-
téit vun de gëeegente Sitten ubelaangt.
ad 3. Eventuelle Grond fir d’Fermeture vun engem 
Testzenter wier, wann d’Gesamtzuel vun den Tester, 
déi am LST duerchgefouert ginn, drastesch erofgoe 

géif. An deem Fall wier et schwéier ze rechtferte-
gen, dass een nach ëmmer sou vill Ressourcen 
asetzt, wa vill manner Tester pro Dag duerchge-
fouert ginn.

Question 4500 (15.06.2021) de M. Jeff Engelen
(ADR) concernant la situation dans les hôpitaux 
dans le cadre de la pandémie de la Covid-19 :
D’Ausbreedung vun neie Coronafäll huet zu Lëtze-
buerg däitlech ofgeholl. Leschten Dënschdeg (8. 
Juni) ware „just“ nach 16 Persoune wéinst dem 
Covidvirus hospitaliséiert, zwou dovunner op der 
Intensivstatioun. Trotzdeem hu sech d’Spideeler 
am Land zu deem Zäitpunkt nach ëmmer op der 
„Stuf dräi“ vum nationale Kriseplang situéiert, dee 
jo am Ganze véier Stufen zielt.
An deem Kontext hätt ech follgend Froen un d’Ma-
damm Gesondheetsminister:
1. Kann d’Madamm Minister preziséieren, firwat 
sech trotz de staark réckleefegen Neiinfektioune 
mam Coronavirus d’Spideeler ëmmer nach op der 
drëtter Stuf vum aktuellen nationale Kriseplang be-
fonnt hunn oder nach ëmmer befannen?
2. Op wéi enger Basis a vu wiem gëtt d’Decisioun 
geholl, op wéi enger jeeweileger Stuf vum nationale 
Kriseplang d’Spideeler sech befanne sollen? Kann 
d’Madamm Minister och méi allgemeng Prezi-
sioune ginn, wéi eng Bedéngungen an Ëmstänn 
erfëllt musse sinn, fir déi jeeweileg Stuf - opgeschlës -
selt no deene véier Stufen - ze declenchéieren?
3. Kann d’Madamm Minister eng Tabell opstelle 
loossen, déi weist, wéi déi eenzel Spideeler zënter 
Mäerz 2020 mat Covidpatiente beluecht waren a wéi 
vill dovun op der Intensivstatioun waren? Kann d’Ma-
damm Minister parallell zu deenen Informatioune 
weisen, wéi eng Stuf - no dem nationale Kriseplang - 
wéini a fir wéi laang fir d’Spideeler a Kraaft war? Wéi 
war d’Korrelatioun tëschent deene statisteschen Ele-
menter?
Réponse (15.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1. Säit Mëtt Abrëll respektiv säit Mëtt Mee be-
fanne sech d’Spideeler fir d’Soins normaux respek-
tiv fir d’Soins intensifs net méi an der Phas 3 vum 
Kriseplang. Säit Juni sinn d’Spideeler an der Phas 
0, sou wéi en am Kriseplang vun de Spideeler defi-
néiert ass.
Hei drënner fënnt den honorabelen Deputéierten de 
Verlaf vun de verschiddene Phase vum Kriseplang 
fir d’Spideeler säit dem Ufank vun der Kris.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
ad 2. D’Krisecellule diskutéiert an hire wéchent-
leche Reuniounen iwwer d’Situatioun an de Spidee-
ler an ob d’Phas vum Kriseplang eventuell adap-
téiert misst ginn.
D’Montée en charge vun de verschiddene Phasen 
ass definéiert gi par rapport zu der Unzuel vun de 
beluechte Better an de Soins intensifs an an de 
Soins normaux.
Déi verschidde Phase gëlle fir d’Gesamtheet vun de 
Spideeler, d. h. wann eng nei Phas vum Kriseplang 
ausgeruff gëtt, gëllt dëst fir all Spideeler an net just 
fir vereenzelt Spideeler.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
ad 3. Vum 30. Mäerz bis zum 30. Juni 2021 si 
4.104 nei Admissiounen an de Spideeler zu Lëtze-
buerg comptabiliséiert ginn, dovunner 3.516 an de 
Soins normaux a 588 direkt an de Soins intensifs. 
Den CHL an de CHEM sinn déi Spideeler, déi déi 
meeschten Admissiounen hate vu Covid-19-Patien-
ten, mat am Ganzen e bësse méi wéi 60 % vun all 
den Admissiounen.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)

Question 4501 (15.06.2021) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant l’abus du régime 
d’asile européen commun :
Am Magasinn „Politico“ konnt ee rezent liesen, datt 
d’Ministeren aus de Benelux-Länner sech iwwert de 
Fait beschwéiert hunn, datt vill DPIen (Demandeurs 
de protection internationale), déi a Griicheland re-
gistréiert sinn, nees an hir Heemechtslänner 
zeréckreesen, fir dann op en Neits eng Demande op 
Asyl ze maachen an der Hoffnung, an engem anere 
Land ewéi Griicheland eng Openthaltsgeneeme-
gung ze kréien. Zäitgläich huet den RTL mam Da-
tum vum 8. Juni den Här Minister Asselborn zitéiert 

mat follgende Wierder: „Wa mir keng intern Solidari-
téit hunn, dass mer d’Chargen deelen, da fanne mer 
selbstverständlech och kee Wee, fir eens ze gi mat 
de Partnerlänner.“
Eng weider rezent Entwécklung ass iwwerdeems, 
datt Griicheland d’Tierkei elo als sécheren Drëttstaat 
erkläre wëll, fir esou och géint déi massiv illegal 
Migratiounsstréim virzegoen an ze verhënneren, datt 
irregulär Migranten, déi iwwert d’Tierkei kommen, 
weiderhi kënnen eng Asyldemande a Griicheland 
maachen.
An deem Kontext hätt ech follgend Froen un den 
Här Immigatiouns- an Asylminister:
1. Vu datt den Här Minister sech jo der Ausso vun 
de Benelux-Länner ugeschloss huet, wéi bewäert 
hien d’Situatioun, datt vill DPIen, déi a Griicheland 
registréiert sinn, nees an hir Heemechtslänner 
zeréckreesen an dann op en Neits eng Demande op 
Asyl maachen? Gesäit den Här Minister hei net e 
Mëssbrauch vum Asylrecht?
2. Wéi ass dat uewe genannt Zitat vum Här Minister 
iwwert d’Solidaritéit vun den europäesche Staaten 
an Aklang ze brénge mat der Tatsaach, datt iwwert 
genee dëse Wee e Mëssbrauch vum Asylrecht 
stattfënnt?
3. Wéi positionéiert sech den Här Bausseminister 
am Hibléck op d’Bestriewunge vu Griicheland, 
d’Tierkei als sécheren Drëttstaat ze erklären? So-
lidariséiert sech den Här Minister eventuell mat de 
genannte Bestriewunge vun der griichescher Repu-
blik?
4. Wann nee, wéi soll Griicheland an den Ae vum 
Här Minister an Zukunft virgoen, fir déi massiv ille-
gal Migratiounsstréim, déi iwwert d’Tierkei a Grii-
cheland kommen, ze ënnerbannen?
Réponse (13.07.2021) de M. Jean Asselborn, Mi-
nistre de l’Immigration et de l’Asile :
ad 1. + 2. Persounen, déi an enger Asylprozedur 
sinn, steet et fräi, wärend dëser Prozedur op hir 
Demande ze renoncéieren an zeréck an hiert Hee-
mechtsland ze goen. Wa si doropshin decidéieren, 
awer nees hiert Land ze verloossen, dann hu si 
d’Recht, eng nei Ufro op internationale Schutz ze 
stellen.
Wa méi oft Persounen hir Demande an engem be-
stëmmte Memberstaat zeréckzéien, da weist dat 
ëmsou méi de Besoin fir eng méi solidaresch Ap-
proche tëscht de Memberstaaten. All Memberstaat 
muss kënnen déi néideg „conditions d’accueil“ 
assuréieren, déi et him erlaben, d’Persounen, déi in-
ternationale Schutz ufroen, mënschewierdeg 
ënnerzebréngen. Hei huet all Memberstaat säin 
Deel vu Responsabilitéit ze droen. Gläichzäiteg 
mussen innerhalb vun der EU awer och d’Viraus-
setzunge geschaf sinn, fir de Memberstaaten, déi 
Problemer hunn an/oder déi méi DPI ophuelen, ën-
nert d’Äerm ze gräifen. Dëst setzt och viraus, datt 
d’Persounen, déi internationale Schutz ufroen, op 
all d’EU-Länner verdeelt ginn. Am Fall vu Griiche-
land besteet d’Solidaritéit och doran, um euro-
päeschen Niveau d’Ëmsetzung vun der Deklara-
tioun EU-Tierkei ze ënnerstëtzen.
ad 3. Dat ass eng Entscheedung vun der griiche-
scher Regierung, déi Lëtzebuerg net bënnt.
ad 4. Déi bilateral Kooperatioun tëscht Griiche-
land an der Tierkei steet am Zentrum vun de 
Bestriewungen, fir d’Migratiounsstréim tëscht den 
zwee Länner ze reduzéieren. Dëst erlaabt et de grii-
cheschen Autoritéiten, de Backlog vun Demanden 
opzeschaffen an e méi geuerdente System en place 
ze hunn. De Moment constatéiert een iwwregens ee 
signifikative Réckgang vun den Arrivéeën op 
d’griichesch Inselen, sou datt een net vu massive 
Migratiounsstréim schwätze kann. Et ass awer och 
wichteg, dass d’Tierkei hiren Deel vun der Deklara-
tioun respektéiert a rëm Retoure vun den Inselen 
unhëlt.
D’Situatioun a Griicheland mécht awer däitlech, 
datt d’EU - wa se an Zukunft änlech Problemer op 
de Baussegrenze verhënnere wëll - sech muss op e 
fairen, pragmatesche System eenegen, wou ganz 
Europa Solidaritéit weist.

Question 4502 (15.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant le conflit d’intérêts dans le cadre 
du système de reprise d’emballages :
Wéi am Artikel „Rücknahme von Verpackungen“, 
deen de 15. Juni am „Lëtzebuerger Wort“ publi-
zéiert gouf, heescht, si säit den 1990er-Jore sämt-
lech Betriber hei am Land, déi Verpackungen hier-
stellen oder verdreiwen, fir d’Récknam an d’Ver-
wäertung vun dëse Verpackunge selwer verantwort-
lech. Weider zitéiert d’„Lëtzebuerger Wort“ aus der 
Äntwert op eng parlamentaresch Fro vum parla-
mentaresche Grupp vun de Piraten, datt zum Zäit-
punkt vun der Fro Nr. 0099 Betriber duerch d’Ëm-
weltverwaltung ugeschriwwe gi wieren, datt si sech 
hei net gesetzeskonform verhalen. Ee betraffene 
Betrib, dee laut dem „Lëtzebuerger Wort“ net an 
dëser Lëscht enthale war, war „Moulin 

Dieschbourg“ vun Iechternach, deem d’Madamm 
Minister selwer bis zu hirem Amtsuntrëtt als Mi-
nister a leedender Funktioun ugehéiert huet.
Weider heescht an deem uewen zitéierten Artikel 
vum „Lëtzebuerger Wort“, datt de Ministère de Feeler 
op Nofro bei der Valorlux géif gesinn, obwuel d’Kom-
petenz, fir d’Betriber schrëftlech zur gesetzlech defi-
néierter Uerdnung ze ruffen, bei der Ëmweltverwal-
tung läit. Domat awer net genuch. D’„Lëtzebuerger 
Wort“ schreift weider, datt de fréiere President vun 
der Valorlux der Ausso vum Ministère formell wid-
dersprécht, well hien d’Madamm Minister zweemol 
perséinlech op dëse Problem opmierksam gemaach 
hätt, ouni, datt dorop reagéiert gi wier.
An deem Zesummenhang géif ech der Madamm 
Ëmweltminister gär dës Froe stellen:
1. Kann d’Madamm Minister dës Virgäng, sou wéi 
se am „Lëtzebuerger Wort“ beschriwwe ginn, confir-
méieren? Wann net, firwat net?
2. Wéi ass et méiglech, datt d’Madamm Minister 
souwuel an hirer fréierer Funktioun als Chef vun der 
betraffener Entreprise wéi als Minister iwwer Jore 
vun all dëse Virgäng näischt wosst, obwuel si wid-
derhuelt drop higewise gouf?
3. Musse Betriber, déi sech net gesetzeskonform 
bei der Valorlux ugemellt hunn, d’Membersbäiträg 
vun där Zäit réckwierkend nobezuelen?
4. Betriber, déi bei deenen uewen zitéierte Gesetzer 
net am Aklang mam Gesetz sinn, riskéieren eng 
Geldstrof vun 251 bis 10.000 Euro? Wéi beurteelt 
d’Madamm Minister d’Effizienz vun dësem Gesetz 
a vu senger Ëmsetzung?
Réponse (15.07.2021) de Mme Carole Dieschbourg,
Ministre de l’Environnement, du Climat et du Dévelop-
pement durable :
ad 1. Nee. D’Aussoe kënnen esou net bestätegt 
ginn. Zanter 2013 gouf et eng kloer Trennung mam 
Betrib.
ad 2. Säit mengem Depart aus dem Betrib hunn ech 
eng kloer Trennung virgeholl a mech deementsprie-
chend net méi mat den internen Ofleef vun der 
Firma beschäftegt. 2013 gouf et wuel een Echange 
tëscht der Valorlux an dem Betrib, mee dëse war 
zum Zäitpunkt vu mengem Depart nach net ofge-
schloss. Et war also 2013 nach net kloer, datt de 
Betrib net konform wier. Ech ka mech och absolutt 
net un Hiweiser vum fréiere Valorlux-President op 
d’Nonkonformitéit vum Betrib erënneren. Esou 
Hiweiser wieren och net novollzéibar, well soss géif 
hei ee Betrib anescht behandelt gi wéi all déi aner. 
Nonkonformitéite ginn an der Reegel um Verwal-
tungsniveau gemellt an net um politeschen Niveau.
ad 3. Wann een net gesetzeskonforme Betrib laut 
dem Verpakungsgesetz vum 21. Mäerz 2017 iwwert 
Verpakungen a Verpakungsoffäll sech konform 
setze wëll, däerf en dat iwwert zwee Weeër maa-
chen.
Déi éischt Méiglechkeet ass, datt en een indivi-
duelle System opbaut, fir senge gesetzleche Ver-
flichtungen nozekommen. An dësem Fall gi keng 
Bäiträg un een Organisme agréé bezuelt, well de 
Betrib all d’Käschte selwer iwwerhuele muss.
Déi zweet Méiglechkeet ass, datt e sech engem Or-
ganisme agréé uschléisst, an dësem Fall der Valor-
lux. Et gëtt keng legislativ Dispositioun, déi festleet, 
ob a wéi an dësem Fall déi Bäiträg musse réckwier-
kend bezuelt ginn. Dëst ass eenzeg an eleng dem 
Organisme agréé seng Decisioun.
ad 4. Fir d’éischt sief drun erënnert, datt nëmmen 
duerch eng Kontroll ka festgestallt ginn, ob ee Betrib 
effektiv konform zum Gesetz ass oder net, well net 
all Betrib vum Gesetz betraff ass. Dës Kontrolle 
kënne ganz opwenneg sinn, well net nëmme gekuckt 
muss ginn, wat de Betrib op de Marché setzt, mee 
och vu wou e seng Wuere kritt an ob seng Four-
nisseuren eventuell scho fir d’Mise sur le marché vu 
Verpakungen enregistréiert sinn. Et ass jo bekannt-
lech esou, datt d’Responsabilitéit, fir konform zum 
Verpakungsgesetz ze sinn, bei deem läit, deen de 
verpaakte Produit fir d’éischt op de Lëtzebuerger 
Marché setzt, wat net onbedéngt deen ass, deen de 
Produit un den Endverbraucher verkeeft.
Et gëtt bei der Ëmweltverwaltung eng Prozedur, déi 
virgëtt, wéi d’Dossiere vun deene Betriber traitéiert 
ginn, vun deene gemengt gëtt, se wären net 
konform, déi sougenannte „Freerider“.
Wa vun engem Betrib geduecht gëtt, datt en net 
konform ass, da soll dësem Betrib eng Chance ge-
looss ginn, sech iwwerhaapt konform ze setzen. 
Den direkte Kontakt, deen d’Ëmweltverwaltung mat 
deene Betriber huet, weist nämlech, datt a ville Fäll 
de Betrib einfach net Bescheed wosst vun där Ver-
flichtung, oder datt en d’Informatioun vläicht dozou 
kritt hat, zum Beispill iwwert seng Chambre profes-
sionelle, awer vergiess huet, oder net als prioritär 
fir säi Betrib gesinn huet. Bei dësem direkten Aus-
tausch mat de Betriber, fir hinnen an hiren De-
marchen ze hëllefen, ginn déi meescht dann och 
eng staark Intentioun un, sech ze konforméieren.
Déi uewen erwäänte Prozedur gesäit dofir vir, datt 
an enger éischter Instanz en Informatiounsbréif un 
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de Betrib erausgeet. No dësem Bréif gëtt e Rappell 
verschéckt am Fall wou keng Äntwert vum Betrib 
zum éischte Bréif komm ass.
Wann no deene Bréiwer keng Konformitéit vum Be-
trib festgestallt gëtt, da gëtt deen Dossier un 
d’Kontrollunitéit vun der Ëmweltverwaltung weider-
geleet.

Question 4503 (15.06.2021) de M. Marc Hansen
(déi gréng) concernant la visibilité des formations 
et professions de la santé à la Foire de l’étudiant 
2021 :
Par communiqué du 8 juin 2021, le Ministère de 
l’Enseignement supérieur et de la Recherche a an-
noncé que l’édition 2021 de la Foire de l’étudiant 
aura lieu sous un format hybride, combinant les en-
vironnements présentiel et numérique. En passant 
en revue les listes d’exposants des éditions pas-
sées de la foire, force est de constater que lors de 
l’édition entièrement numérique de 2020, les études 
et professions de la santé ont fait l’objet d’un seul 
webinaire, alors qu’en 2019 et dans le format pré-
sentiel, cette filière était couverte par un nombre 
beaucoup plus élevé d’exposants. Comme la ma-
jeure partie de l’édition 2021 aura de nouveau lieu 
dans l’environnement numérique, il se pose la ques-
tion comment la visibilité des professions de la 
santé pourra être assurée.
Dans ce contexte, nous voudrions poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Recherche ainsi qu’à 
Madame la Ministre de la Santé :
1) Monsieur et Madame les Ministres n’estiment-ils 
pas que dans un contexte de pandémie ayant mis 
en exergue l’importance et le bon fonctionnement 
de notre système de santé, la visibilité des profes-
sions de la santé relève d’une importance toute 
particulière ?
2) Dans l’affirmative, quelles associations ou orga-
nismes ont déjà été contactés, respectivement se-
ront encore contactés afin d’assurer cette visibilité 
et afin de procurer aux élèves et étudiant-e-s inté-
ressé-e-s l’intégralité des informations dont ils ou 
elles pourraient avoir besoin ?
3) Le Ministère de la Santé respectivement la Direc-
tion de la santé feront-ils partie des exposants, 
comme c’était le cas en 2019 ?
Réponse commune (14.07.2021) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Enseignement supérieur et de 
la Recherche, et de Mme Paulette Lenert, Ministre 
de la Santé :
En réponse à la question parlementaire de Mon-
sieur le Député Marc Hansen au sujet de la visibilité 
des formations et professions de la santé à la Foire 
de l’étudiant 2021 et sur base du constat que la 
crise sanitaire actuelle due à la pandémie Covid-19 
a mis en exergue le rôle clé des professionnels de 
santé dans notre système de santé, nous estimons 
en effet qu’il s’avère plus que jamais primordial 
d’assurer l’attrait pour ces professions et donc d’in-
former au mieux les élèves et étudiants sur les mul-
tiples possibilités d’études et de formation dans ce 
domaine au niveau de l’enseignement supérieur 
ainsi que sur les débouchés professionnels et les 
perspectives de carrière.
Dans cette optique, vingt-quatre acteurs du secteur 
de la santé ont été d’ores et déjà invités à l’édition 
2021 de la Foire de l’étudiant, organisée annuelle-
ment par le Ministère de l’Enseignement supérieur 
et de la Recherche. Parmi eux se trouvent aussi 
bien de nombreuses associations professionnelles 
et l’Association luxembourgeoise des étudiants en 
médecine (ALEM) que des acteurs publics, tels que 
le Ministère de la Santé, la Direction de la santé et 
le Conseil supérieur pour certaines professions de 
santé.
Les participants auront l’occasion de se présenter 
gratuitement sur leur stand virtuel, notamment via 
des documents d’information et des vidéos préenre-
gistrées, et d’interagir par différents moyens (chats, 
visioconférences) avec les visiteurs dans l’espace 
virtuel. Ils pourront en outre proposer d’organiser en 
direct un webinaire sur la plateforme virtuelle, ce qui 
est susceptible de leur assurer une visibilité maxi-
male. En ce sens, il leur est évidemment loisible de 
soumettre des propositions de sujets en relation 
avec les formations et les professions de santé.
À préciser encore que, dès avant la crise sanitaire 
actuelle, l’objectif de la promotion des formations 
et professions de santé a été déjà poursuivi en per-
manence dans le cadre de la Foire de l’étudiant. 
Ainsi, bon nombre d’associations professionnelles 
et d’autres acteurs et organismes du secteur de la 
santé avaient été invités chaque année à cet événe-
ment et l’édition 2014 avait même été placée plus 
particulièrement sous le thème des professions de 
santé. Enfin, il convient de noter qu’en 2020, les 
mêmes acteurs que par le passé avaient été invités 
à participer à l’édition virtuelle de la foire et cer-
tains d’entre eux ont bel et bien répondu à l’appel 

malgré le contexte particulièrement éprouvant pour 
le secteur. L’ALEM a en outre animé avec succès un 
webinaire.
Il est évident qu’en matière de participation, l’orga-
nisateur de la Foire de l’étudiant est toujours tribu-
taire de la disponibilité des différents acteurs. Le 
service compétent du Ministère de l’Enseignement 
supérieur et de la Recherche se tient volontiers à 
leur disposition pour les accompagner au mieux 
dans la préparation de leur présence (virtuelle) lors 
de cet événement majeur en matière d’information 
sur les études supérieures.

Question 4504 (16.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant la participation à la construction 
d’une île éolienne :
Am Artikel „Lëtzebuerg bedeelegt sech u Projet fir 
éischt energeetesch Inselen“, deen den 11. Juni um 
Site vun rtl.lu publizéiert gouf, heescht et, datt 
Lëtzebuerg sech un engem Bauprojet vun der däne-
scher Regierung fir e groussen Offshore-Wandpark 
bedeelegt. Dëse Projet soll zum Zil vun der souge-
nannter „Klimaneutralitéit“ bis 2050 bäidroen.
Duerfir géif ech dem Här Energieminister gär dës 
Froe stellen:
1. No wéi enge Modalitéite gëtt den Energiever-
brauch erfaasst, dee fir d’Konstruktioun vun dësem 
Projet néideg ass? Gëtt hei just den direkten Ener-
gieverbrauch wéi zum Beispill dee vun de Bauma-
schinne gemooss oder och deen, deen am Virfeld 
bei deenen diverse Liwwerketten, zum Beispill fir 
den Ofbau an den Transport vun deene benéidegte 
Rostoffer, entsteet?
2. Gëtt e Bilan gemaach, ab wéini dëse Projet zu 
enger Nettoreduzéierung vun Zäregasemissioune 
féiert, dat heescht, datt der méi agespuert gi si wéi 
der duerch de Bau vum Projet fräigesat goufen? No 
wéi enge Modalitéite ginn dës Zäregasemissiounen 
erfaasst? Fléisse just déi mat an, déi direkt beim 
Bau entstinn oder och déi, déi am Virfeld an deenen 
diverse Liwwerkette fräigesat ginn? Falls vun Ufank 
un op sou eng Bilanzéierung vun den Zäregaser 
sollt verzicht ginn, kann d’Regierung dann elabo-
réieren, wéi dës Decisioun motivéiert ass?
3. Gëtt et eng Etüd iwwert den Ëmweltimpakt vun 
dësem Projet, déi sech net op de klimatologeschen 
Aspekt, mee déi klassesch Ëmweltschutzfroe wéi 
zum Beispill d’Auswierkungen op d’Liewe vun de 
Fësch an de Mieresvigel bezitt?
4. Gi fir de Bau vun dësem Projet rar Äerde benéi-
degt? Wa jo, wéi eng an a wéi enge Quantitéiten?
5. Wéi héich ass de finanzielle Montant vun der 
Lëtzebuerger Bedeelegung? Iwwer wéi een Zäitraum 
fléissen déi Suen an ënnert wéi engem Budgetsar-
tikel?
Réponse (06.07.2021) de M. Claude Turmes, Mi-
nistre de l’Énergie :
ad 1. Fir d’éischt sief erwäänt, datt dëse Projet 
nach ganz am Ufank steet. Dänemark besëtzt 
Wandenergiepotenzialer, déi iwwert hiren eegene 
Bedarf un Energie erausginn. Si hu mat den „Ener-
gieinselen“ elo ee Projet ausgeschafft, fir Exporteur 
vun erneierbaren Energien ze ginn. Dofir begréisst 
Dänemark et, wann aner Länner bei dem Projet koo-
peréiere wëllen. Lëtzebuerg, am Géigesaz zu Däne-
mark, verfüügt net iwwer déi néideg Potenzialer vun 
erneierbaren Energien, fir onofhängeg mat Energie 
ze wirtschaften. Dofir brauch Lëtzebuerg Koopera-
tiounen, fir d’Zil vun der Klimaneutralitéit bis 2050 
erreechen ze kënnen. Mir mussen an Europa no ge-
meinsamen energieeffizienten a käschteneffiziente 
Léisunge sichen, fir eis Energieversuergung op Ba-
sis vun erneierbaren Energië méi nohalteg opstellen 
ze kënnen.
D’Parameteren, fir de gesamten Energieverbrauch 
ze moossen, déi och déi sougenannte „gro Energie“ 
beinhalten, sinn nach net all erfaasst, hänken z. B. 
dovunner of, wéi vill a wéi eng Länner sech dem Pro-
jet vun den Energieinselen uschléissen. Wéi ass den 
Energiemix an deene Länner, wéi héich ass d’Kapazi-
téit vun der Insel, wéi ass d’Reglementatioun zu 
deem Zäitpunkt fir de Stroumhandel, d’Kompetitivi-
téit vum Power to-X asw.? Éischt Aschätzungen op 
Basis vu méi detailléierte Liewenszyklusanalyse 
kann een da ginn, wat déi Facteure besser duerge-
stallt kënne ginn. Déi dänesch Regierung ass sech 
dëser Froe bewosst. Generell kann een awer soen, 
datt déi gro Energie, déi beim Bau vu Wandanlage 
gebraucht gëtt, an engem ganz kuerzen Zäitraum 
vun der Wandmille ka generéiert a kompenséiert 
ginn.
Déi éischt Energieinsel an der Nordséi ass u sech 
een Deel vum gesamte Projet a wäert nieft de 
Wandmillen an déi Berechnung matafléissen.
ad 2. Wéi bei der éischter Fro erkläert, ass et nach ze 
fréi, fir ee Bilan ze zeechnen, mee de Bilan vun deem 
Projet wäert natierlech een däitlech positive Gesamt-
impakt op d’Klima hunn. Beim Bau vun der Insel an 
dem Wandpark gëtt natierlech Energie an och „gro 
Energie“ verbraucht, duerno wäert de Wandpark 20 

Joer oder méi laang quasi emissiounsfräi erneierbar 
Energië produzéieren an ass domadder guer net ver-
gläichbar mat Kuel- oder Gaskraaftwierker, déi 
wärend dem jorelaange Betrib schiedlech CO2-Emis-
siounen emittéieren.
Et gëtt wéi ueweΩ ugedeit generell Zuelen, déi aus 
Liewenszyklusanalyse fir Offshore-Wandenergie 
resultéieren (dobäi ginn Zement fir Fundamenter, Ka-
belen etc. berücksichtegt). International Studie 
schätze beispillsweis d’CO2-Emissioune pro kWh Off-
shore-Wandstroum iwwer ee Liewenszyklus vu bis zu 
25 Joer op 10-15 g(CO2)/kWh. Domat kënnt een op 
ee sougenannte „carbon payback“ - dee Moment 
wou d’Produktioun vum Offshore-Wandpark souvill 
CO2-intensive Stroum vum Marché verdrängt huet 
wéi CO2-Emissioune bei der Konstruktioun vum Park 
entstane sinn - vun Zäitraim vun ongeféier fënnef bis 
zéng Méint.
ad 3. Et gëtt natierlech fir ee Projet mat sou enger 
Envergure eng Ëmweltimpaktetüd gemaach, déi all 
d’Aspekter vun Natur an Ëmwelt a Betruecht zitt. 
Doriwwer eraus ass et der dänescher Regierung 
wichteg, eng friddlech Koexistenz vun allen Notzer 
(z. B. Fësch a Biodiversitéit, Schëfffaart, Marinn, mi-
litäresch Loftraumnotzung an eeben Energiepro-
duktioun) vun der Nordséi souwéi eng optimal ge-
meinsam Exploitatioun vun der Nordséi ze garantéie-
ren. Dofir ass „Maritime Spatial Planning“, also mari-
timm Landesplanung, een zentraalt Element, wat bei 
der Entwécklung vun dësem Projet berücksichtegt 
gëtt.
ad 4. Dozou kann een nach keng Ausso maachen, 
well dat Ganzt sech nach an der Projetsphas 
befënnt. Bei der Exekutioun vum Projet wäert den 
Typ vu Wandrieder, deen opgeriicht gëtt, deen Im-
pakt gréisstendeels bestëmmen. Et ass awer ze 
soen, datt d’Wandkraaftindustrie an de leschte 
Joren Efforte gemaach huet, fir den Asaz vu rar 
Äerden ze reduzéieren bzw. duerch Alternativen ze 
ersetzen.
ad 5. Och fir eppes zu der zukünfteger finanzieller 
Ënnerstëtzung ze soen ass et am Moment nach ze 
fréi. Déi konkreet Beräicher, an deenen een zesum-
meschaffe wëll, souwéi de finanziellen Impakt 
wäerten elo a Gespréicher verdéift ginn.

Question 4505 (16.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant l’obligation de test négatif 
avant certains traitements à l’hôpital :
Laut u mech erugedroen Informatioune musse 
Kriibspatiente virun hirem Traitement an der Onko-
logie een negative PCR-Test virleeën - an dat och, 
wa si eng vollstänneg Impfung oder de Beweis vun 
enger iwwerstanener Erkrankung virweise kënnen.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Gesondheet dës Froe stellen:
1. Kann d’Ministesch confirméieren, dass ee Patient 
am Fall vum enger Chemotherapie ëmmer muss een 
negative PCR-Test viru sengem Traitement an der Kli-
nick virleeën?
Falls jo, firwat ass dësen Test och néideg, wann 
eng Persoun ee vun den aneren „3G-Krittäre“ vum 
CovidCheck erfëllt?
2. Fir wéi eng aner medezinnesch Traitementer am 
Spidol mussen d’Patienten och een negative PCR-
Test virleeën? Firwat ass dat esou?
3. Kënnen d’Klinicke selwer decidéieren, ob si de 
Regimm CovidCheck applizéieren (oder eeben och 
net applizéieren) oder läit d’Entscheedungsgewalt 
hei bei der Regierung?
Réponse (25.06.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
Dat aktuellt Covidgesetz, esou wéi et den 13. Juni a 
Kraaft getrueden ass, reegelt den Zougang vun de 
Gesondheetsberuffer an de Visiteuren an de Spidee-
ler no den „3G“-Krittären. Et reegelt awer net den 
Ëmgang mat de Patienten. D’Gesondheetsdirektioun 
huet och keng weider nei Recommandatioune fir 
d’Prise en charge vun de Patienten erausginn, och 
net wat d’Precautioune fir geimpfte Patienten ugeet. 
Dëst ënnerläit de Spideeler selwer.
Am Moment gëllt an de Spideeler nach ëmmer de 
Prinzip vun enger maximaler Protektioun an engem 
Milieu vun héijem Risiko (fragill Patienten, aerosol-
exposéiert Personal ofhängeg vum gewielten Trai-
tement). Dëst bedeit, datt all Spidol weiderhin déi 
intern Reegelen uwende soll, déi wärend der Covid-
pandemie adaptéiert goufen. Dës Reegele kënne vu 
Spidol zu Spidol verschidde sinn.
Spideeler kënnen de Regimm CovidCheck net uwen-
nen, well engersäits d’Patienten net dem „3G-Scree-
ning“ ënnerzu ginn an anerersäits well et geféier-
lech wier, op Hygiènesmoossnaamen ewéi Masken, 

Distanzéieren etc. am Spidol ze verzichten, well do 
vill vulnerabel Leit sinn.

Question 4506 (16.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant la sécurité d’approvisionnement 
en électricité :
Dat schwäizer Bundesamt für Bevölkerungsschutz 
huet a senger Etude „Bericht zur nationalen Risikoa-
nalyse - Katastrophen und Notlagen Schweiz 2020“ 
44 bevëlkerungsschutzrelevant Gefärdungen am 
Hibléck op hiert Schuedpotenzial wéi och op hir 
Antrëttswarscheinlechkeet bzw. Plausibilitéit analy-
séiert. Dës Etude identifizéiert ee gravéierende 
Stroummanktem am Wanter, eng lnfluenzapandemie 
an e Blackout am Mobilfunknetz als déi dräi gréisst 
Geforen. Déi wirtschaftlech Konsequenze vun engem 
Stroumausfall besonnesch am Wanter ginn als be-
sonnesch héich agestuuft. Am Hibléck op dës wës-
senschaftlech Etude, awer och op d’Tatsaach, datt 
eis dräi Nopeschlänner, vun deene mir energiepoli-
tesch ofhängeg sinn, an deenen nächste Jore grouss 
Deeler vun hirer Atom- a Kuelekraaftwierkskapazitéit 
ofbauen, stellt sech d’Fro no der zukünfteger Ver-
suergungssécherheet fir eist Land.
An dësem Kontext hunn ech follgend Froen un den 
Här Energieminister:
1. Wéi gesäit den Här Minister d’Antrëttsplausibili-
téit vun engem laang undauernde Stroumausfall fir 
eist Land? Geet de Minister dervun aus, datt eng 
Energiepolitik, déi ëmmer méi op wiederofhängeg 
Wand- a Solarenergie setzt, an der Lag ass, dës dräi 
Risike fir eist Land op ee Minimum ze reduzéieren?
2. Ginn et an der Regierung Iwwerleeungen, een 
Haftungsgesetz am Hibléck op potenziell Versuer-
gungsdefiziter vum Land auszeschaffen? Gëtt et 
een Noutfallplang fir de Fall, wou et zu engem 
längere Blackout kënnt? Wann net, wat fir Argumen-
ter schwätzen dergéint?
Réponse (14.07.2021) de M. Claude Turmes, Mi-
nistre de l’Énergie :
ad 1. Wand- a Solarenergie an Heizungssystemer, 
déi op Äerdwäermt setzen, sinn eng wichteg Viraus-
setzung, fir aus de fossillen Energien, déi eist Klima 
verschmotzen, erauszeklammen. Si bréngen a ville 
Beräicher Virdeeler, well se eis net nëmme manner 
ofhängeg vun de Präisschwankungen op den inter-
nationalen Uelegmäert maachen, mee och nach 
dozou féieren, datt mer aktiv eist Klima schützen, 
eis Loftqualitéit verbesseren an d’Energieversuer-
gung erëm an eis eegen Hänn huelen.
D’Versuergungsqualitéit zu Lëtzebuerg ass aktuell 
mat duerchschnëttlech 17 Minutten Ausfall pro 
Client pro Joer op engem ganz héijen Niveau an 
d’Nummer 3 an der EU10. Gläichzäiteg kënne Ver-
suergungsënnerbriechungen ni komplett ausge-
schloss ginn.
Duerch d’Energietransitioun ännert sech de Stroum-
mix an et ginn ëmmer méi erneierbar Energië ge-
notzt, déi och zu engem Deel wiederofhängeg sinn. 
Duerch déi richteg Weiderentwécklung a Kombina-
tioun vu Produktiounsanlagen, enger méi dyname-
scher Steierung vun der Consommatioun um Stroum-
marché an en entspriechenden institutionelle Kader 
kann och mat dëse Changementer an der Zukunft 
weiderhin e ganz héijen Niveau vun eiser Versuer-
gungssëcherheet assuréiert ginn.
Zum Beispill gëtt haut an Dänemark a Portugal de 
gréissten Deel vum Stroum op der Basis vu wiederof-
hängeg erneierbaren Energië produzéiert, woubäi bis 
viru Kuerzem majoritär fossil Energië genotzt 
goufen. Gläichzäiteg schneiden dës Länner am euro-
päesche Resource Adequacy Assessment vun 
ENTSO-E, deen d’Versuergungssëcherheet an den 
nächste Joren op Basis vun detailléierte probabilis-
teschen Analyse bewäert, mat enger Erwaardung fir 
Stroummanktem vu manner wéi 0,1 Stonne pro Joer 
souwuel kuerz- wéi och mëttel- a laangfristeg ex-
treem gutt of.
Och fir Lëtzebuerg gëtt déi zukünfteg Versuer-
gungssécherheet an dësem europäesche Rapport 
mat manner wéi 0,1 Stonne pro Joer Erwaardung fir 
Stroummanktem extreem positiv bewäert. Eng 
regional Anlays iwwer d’Versuergungssécherheet 
am Kader vum Pentalateralen Energieforum vun 
2020 confirméiert dës Resultater, déi niewent de 
Wiederkonditiounen och déi erwaart Ännerungen 
am Produktiounspark a ganz Europa, inklusiv Kuel- 
an Atomenergieausstieg an Däitschland an an der 
Belsch consideréieren.
Grënn fir déi positiv Resultater fir Lëtzebuerg si 
virun allem e staarke Stroumreseau, eng méi héich 
Produktiounskapazitéit vu PV a Wand an eng gutt 
Integratioun an den europäesche Stroummarché, 
deen iwwer regional Koordinatiounszentere ron-
derëm d’Auer koordinéiert an iwwerwaacht gëtt. Bei 
Schwieregkeeten hëllefe sech déi national Trans-
portstroumnetzbedreiwer géigesäiteg am Kader vu 
sougenannten „Network Codes“, déi ënner anerem 
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am Beräich vu Bedreiwen, Equilibrage a Versuer-
gungssëcherheet ugewannt ginn.
Dobäi ginn all Ressourcen am System consideréiert, 
inklusiv wiederofhängeg erneierbar Energien, wéi eis 
Wandkraaft- a PV-Anlagen, déi eng wichteg Contribu-
tioun zur nationaler Versuergungssëcherheet leesch-
ten, woubäi dës Contributioun duerch Ausgläichsef-
fekter op dem europäeschen Niveau an e koordi-
néiert Zesummespill mat Späicher an aner Technolo-
gien nach verstäerkt gëtt.
Zudeem entwéckelt sech de Stroumsystem och am 
Beräich vun intelligente Léisungen ëmmer weider a 
verbessert esou den Equilibrage vu Produktioun a 
Verbrauch, z. B. duerch besser Prediktioune fir er-
neierbar Energien, intelligent Ziler, dynamesch Präis-
ser, Energiecommunautéiten an enger méi aktiver 
Participatioun a Koordinatioun vu Consommateuren 
an dezentrale Produktiounsanlagen. Doduerch ass et 
dann och méiglech, datt sech de Verbrauch méi 
dynamesch un d’Produktioun upasse kann a méi ver-
braucht gëtt, wa vill Produktioun am Netz ass (res-
pektiv manner am Fall vu wéineg Produktioun).
Esou eng Virgoensweis ass iwweregens och net 
grondsätzlech nei an entsprécht am Prinzip souge-
nanntenen Nuetstariffer, déi virun allem fir Stroum-
heizungen d’Leit beweege sollten, fir éischter an der 
Nuecht ze verbrauchen, well do historesch manner 
Verbrauch an en Iwwerschoss vu Stroum am System 
war.
An Zukunft sinn esou Virgoensweisen denkbar fir all-
méiglech Applikatiounen (wéi z. B. den Elektroauto 
oplueden, Wärmepompelen, Killanlagen etc.), déi 
dann och sënnvoll mat dezentrale Produktiounsan-
lagen a Batterië kombinéiert kënne ginn, fir de Sys-
tem um Niveau vun Haiser oder Quartieren ausze-
gläichen.
ad 2. D’Haftung am Fall vun eventuelle Stroum-
ofschaltungen ass duerch d’Gesetz iwwer d’Orga-
nisatioun vum Stroummarché gereegelt11. Aus dë-
sem Gronn gesäit d’Regierung aktuell keng Noutwen-
negkeet fir Iwwerleeungen zu engem spezifeschen 
Haftungsgesetz.
Eng Ënnerbriechung vun der Stroumversuergung 
gehéiert zu deenen Zenarien, fir déi d’Regierung op-
grond vun der besonnescher Wichtegkeet fir d’Land 
en Noutfallplang ausgeschafft huet. Déi ëffentlech 
Versioun vum Noutfallplang Energie ass op dem 
Site „Infocrise“ disponibel: https://infocrise.public.
lu/fr/rupture-energie.html.

Question 4507 (16.06.2021) de Mme Martine 
Hansen et M. Claude Wiseler (CSV) concernant les 
tests anticorps dans les maisons de retraite et de 
soins :
An hirer Äntwert op eis parlamentaresch Fro 
N° 4269 huet d’Regierung matgedeelt, datt säit 
dem 1. Mee 2021 am Kader vum LST een Echantil-
lon vun Altersheimer an CIPA op Antikierper getest 
gëtt. An deem Kontext hätt d’Direction de la santé 
mam LNS ee Monitoringprogramm opgesat, deen 
all Altersheim an och CIPA op Antikierper test, an 
dëst iwwert 18 bis 24 Méint.

An dësem Kontext géife mir gäre follgend Fro un 
d’Regierung stellen:

- Kann d’Regierung eis matdeelen, wat d’Resultater 
bis dato vun dësem Monitoringprogramm sinn?

Réponse (15.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :

Am Kader vum Large-Scale-Testing (LST) gëtt säit 
dem Mee 2021 an engem Echantillon vun Altershei-
mer an CIPAen op Antikierper géint de Sars-CoV-2 
getest, fir eng besser Iwwersiicht betreffend eng 
méiglech Immunitéit géint de Virus ze kréien.

Dëst ass ëmsou méi wichteg bei dëser héich vulne-
rabeler Populatioun. Dësen Echantillon gëtt vun 
dem genannte Programm vum LNS komplettéiert 
an iwwert déi nächst 18-24 Méint gëtt ëmmer erëm 
gekuckt, wéi vill Antikierper déi Leit aus dëse Struk-
turen hunn.

Eng éischt virleefeg Analys huet erginn, dass an 
den éischten aacht Woche vun dësem Programm 
am Duerchschnëtt 337 Leit pro Woch getest goufen 
(am Ganzen also 2.696 Persounen).

Fir eng einfach Iwwersiicht ze kréien a fir d’Resulta-
ter besser ze verstoen, goufen d’Resultater an dräi 
Kategorien agedeelt: negativ Resultater (keng An-
tikierper), positiv Resultater (normalen Niveau vun 
Antikierper), an héich positiv Resultater (en héijen 
Taux vun Antikierper).

De Prozentsaz vu Persoune mat engem negative 
Resultat, also wou keng Antikierper fonnt goufen, 
variéiert zwëschent de Strukturen a läit tëscht 6 % 
an 19 %.

D’Zuel vu Persounen, déi Antikierper hunn, läit 
tëscht 13 % a 36 % an d’Zuel vu Leit, déi ganz vill 

11 Loi modifiée du 1er août 2007 relative à l’organisation du 
marché de l’électricité.

Antikierper hunn, ass tëscht 47 % an 80 %, jee no 
Institutioun.
Dës Resultater deiten dorop hin, dass d’Impfunge 
ganz gutt ugeschloen hunn, well eng grouss Majori-
téit vu Leit zwee bis véier Méint no der Impfung An-
tikierper noweise kann.
Weider Analyse sinn awer noutwendeg fir ze ge-
sinn, wéisou verschidde Leit keng Antikierper hunn, 
wat doru leie kann, dass dës Leit weeder infizéiert 
waren nach geimpft gi sinn oder keng Antikierper 
produzéieren.

Question 4508 (16.06.2021) de M. Mars Di 
Bartolomeo et Mme Tess Burton (LSAP) concer-
nant le chiffre d’affaires des supermarchés et des 
hypermarchés pendant la crise sanitaire :
Dans nos pays voisins, la grande distribution (su-
permarchés et hypermarchés) affiche une progres-
sion spectaculaire de son chiffre d’affaires pendant 
la crise du Covid-19 au courant des années 2020 et 
2021.
- Nous aimerions savoir de Monsieur le Ministre 
des Classes moyennes si une évolution similaire a 
pu être observée au Luxembourg.
- Quels sont, le cas échéant, les produits qui ont 
contribué à cette évolution qui est nettement à 
contre-courant par rapport à d’autres secteurs éco-
nomiques ?
- En l’absence de données correspondantes au 
Luxembourg, Monsieur le Ministre envisage-t-il 
d’établir le bilan des pertes et profits dus à la crise 
dans le secteur commerce ?
Réponse (19.07.2021) de M. Lex Delles, Ministre 
des Classes moyennes :
Il est vrai que le chiffre d’affaires de la grande dis-
tribution12 a eu tendance à augmenter plus forte-
ment en 2020 qu’en 2019 dans la plupart des pays 
européens. Cela n’a cependant pas été le cas pour 
certains d’entre eux, comme la France13, l’Espagne 
ou le Portugal (cf. tableau A).
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
Concernant le Luxembourg, les données dispo-
nibles confirment en effet une progression soute-
nue du chiffre d’affaires des enseignes généralistes 
du commerce de détail en 2020 (+ 9,2 % en valeur, 
contre + 2,0 % en 2019) et au début de 2021 
(+ 7,8 %). De fait, parmi tous les acteurs du com-
merce de détail, c’est la catégorie qui a connu la 
plus forte progression en 2020, notamment lors de 
la période dite du « 1er confinement » qui se tenait à 
cheval sur le 1er et le 2e trimestre 2020 (cf. tableau 
B). Il faut se rappeler que lors de ce 1er confine-
ment, les commerces de détail jugés non essen-
tiels ont dû fermer leurs portes (du 16 mars au 11 
mai14). Ceci a pesé notamment sur le chiffre d’af-
faires des commerces de détail d’équipement au-
diovisuel et informatique et d’autres équipements 
du foyer, même si un net rattrapage s’est produit au 
cours du 2e semestre 2020 pour ces enseignes (qui 
au final ont enregistré une progression du chiffre 
d’affaires sur l’ensemble de 2020 supérieure à celle 
de l’année précédente). L’une des catégories les 
plus impactées lors de la crise sanitaire a été celle 
du commerce de détail de carburants, notamment à 
cause de la forte baisse de la mobilité engendrée 
par les mesures de restrictions (nationales et inter-
nationales) et le développement du télétravail.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
Il n’est pas possible d’étaler les contributions des 
différents produits aux évolutions constatées ci-
avant pour le chiffre d’affaires de la grande distri-
bution. Dans une publication « Regards sur le com-
portement des consommateurs pendant la crise du 
Covid-19 »15, le Statec recourt aux données de pas-
sage en caisse (« scanner data ») pour exposer des 
évolutions marquées sur certains produits à partir 
de mars 2020. Ces données sont collectées auprès 
d’un échantillon limité de supermarchés pour être 
intégrées dans le calcul de l’indice des prix à la 
consommation.

12 La rubrique statistique correspondante est dénommée 
« commerce de détail en magasin non spécialisé ».

13 En France, bien que les supermarchés soient restés ou-
verts, ils ne pouvaient pas proposer à la vente les produits 
qui n’étaient pas classifiés comme « essentiels », d’où un 
certain manque à gagner.

14 Durant cette période étaient également fermés les établis-
sements de restauration (sauf take-out), les cafés/bars, 
ainsi que les services aux personnes (coiffeurs, salons de 
beauté, salles de fitness, …). Les enseignes de bricolage/
jardinerie ont pu rouvrir dès le 20 avril.

15 Regards N° 18/2021, Comportement des consommateurs - 
COVID-19 : des répercussions inédites sur les habitudes de 
consommation des résidents, Novembre 2021, Statec.

Selon ces données, le volume des ventes de pro-
duits alimentaires aurait progressé en mars 2020 
de 35 % sur un an et aurait continué à afficher des 
progressions annuelles - quoique moins nettes - sur 
les mois suivants. Cette hausse devrait découler du 
transfert de la consommation vers le domicile in-
duit par la fermeture temporaire des restaurants et 
cantines ainsi que par le recours renforcé au télé-
travail. Les évolutions diffèrent cependant forte-
ment entre les types d’aliments. Les produits de 
base et aliments stockables (au début du confine-
ment) ont été favorisés, au détriment des plats pré-
parés et de la pâtisserie (essor du « fait-maison »). 
En avril et mai 2020, le volume des ventes de bois-
sons alcoolisées dans les supermarchés de 
l’échantillon s’est inscrit en baisse par rapport à 
2019, mais il a été supérieur en juin.
Par ailleurs, le Statec a encore relevé des ventes 
accrues de papier toilette (en mars), de nettoyant 
ménager, de thermomètres et de jeux éducatifs. La 
part de ces produits dans le chiffre d’affaires des 
supermarchés devrait pourtant être marginal. En 
général, les ventes de certains produits non alimen-
taires devraient avoir été temporairement soute-
nues par un report de la consommation suite à la 
fermeture des enseignes qui vendent des biens ju-
gés non essentiels. Certains rayons, comme les 
produits de beauté, devraient pourtant avoir été af-
fectés par la baisse globale de la demande de ces 
produits, constatée également à l’échelle interna-
tionale16.

Question 4509 (16.06.2021) de Mmes Stéphanie 
Empain et Djuna Bernard (déi gréng) concernant la 
législation contre les personnes LGBTIQ en 
Hongrie :
Ce mardi 15 juin, le parlement hongrois a voté un 
amendement, porté par le parti Fidesz, qui durcit 
encore la législation contre les personnes LGBTIQ 
en Hongrie. « La pornographie et les contenus qui 
représentent la sexualité ou promeuvent la dévia-
tion de l’identité de genre, le changement de sexe 
et l’homosexualité ne doivent pas être accessibles 
aux moins de 18 ans », le texte entend ainsi « proté-
ger les droits des enfants ».
Dans la pratique, les programmes éducatifs ou les 
campagnes de grands groupes solidaires des mino-
rités sexuelles et de genre ne seront plus autorisés. 
Il en sera de même pour des livres, tels que des re-
cueils de contes et légendes « dédramatisant » 
l’homosexualité. Des séries ou des films dans les-
quels l’homosexualité est évoquée pourraient éga-
lement être interdits aux mineurs, s’alarment les 
ONG. L’amendement viole le droit à la liberté d’ex-
pression et le droit à l’éducation pour tous les Hon-
grois et constitue une attaque contre les droits de 
l’homme et les libertés fondamentales des per-
sonnes LGBTIQ en Hongrie.
Dans ce contexte, nous aimerions avoir du Mon-
sieur le Ministre des Affaires étrangères et euro-
péennes les renseignements suivants :
1) Monsieur le Ministre peut-il donner son apprécia-
tion sur cette démarche anti-LGBTIQ en Hongrie ?
2) Dans sa mission de veiller à la protection des 
droits de l’homme, le Conseil de l’Europe envisage-
t-il de thématiser cette évolution ? Le Conseil de 
l’Europe pourrait-il interpeller, voire sanctionner, 
même symboliquement, la Hongrie ?
3) Étant donné qu’une procédure sur la violation 
des valeurs européennes par la Hongrie a été déjà 
lancée en 2018 et que la Hongrie est en train de 
contester le règlement sur la conditionnalité liée à 
l’État de droit (entré en vigueur le 1er janvier 2021), 
Monsieur le Ministre considère-t-il que cette légis-
lation anti-LGBTIQ pourrait faire avancer le cas 
contre la Hongrie ?
Réponse (09.07.2021) de M. Jean Asselborn, Mi-
nistre des Affaires étrangères et européennes :
ad 1) La loi en question vise clairement à stigmati-
ser les personnes LGBTIQ sur base de leur orienta-
tion sexuelle, ce qui est une entrave inacceptable 
aux valeurs de l’Union et aux droits fondamentaux 
des personnes concernées. Le Luxembourg a ex-
primé ses graves préoccupations à ce sujet et cette 
position a été reprise dans une déclaration com-
mune lancée par les pays du Benelux, soutenue in 
fine par 18 États membres, et présentée par la pré-
sidence belge du Benelux lors du Conseil affaires 
générales du 22 juin 2021. Les États membres si-
gnataires demandent notamment à la Commission 
européenne d’utiliser tous les outils à sa disposi-
tion en tant que gardienne des Traités, y compris le 
renvoi à la Cour de justice de l’UE, pour faire res-
pecter le droit européen.
ad 2) Différentes instances du Conseil de l’Europe, 
dont notamment la Commissaire aux droits de 
l’homme ou encore la plateforme pour la protection 

16 cf. notamment l’étude de FranceAgriMer sur l’impact de la 
crise de la Covid-19 sur la consommation alimentaire en 
France et la note de JP Morgan sur les changements de 
modes de consommation lors de cette crise.

du journalisme et la sécurité des journalistes, for-
mulent régulièrement des recommandations cri-
tiques à l’égard de la Hongrie dans des domaines 
liés à l’État de droit, y inclus les droits des per-
sonnes LGBTIQ. Il est à noter que la Cour euro-
péenne des droits de l’homme joue également un 
rôle important en ce qui concerne le respect de 
l’État de droit et que les États membres se sont en-
gagés à se conformer à ses arrêts. Or, force est de 
constater que les outils dont le Conseil de l’Europe 
dispose, en tant qu’organisation internationale re-
posant sur une prise de décision par consensus, se 
basent surtout sur des mesures juridiques non 
contraignantes. Les rapports et recommandations 
émanant de l’organisation permettent toutefois de 
mieux comprendre l’ampleur de la situation et de 
prendre des mesures ciblées, notamment en 
termes de financement de programmes. Le Luxem-
bourg est ainsi actuellement le principal bailleur de 
fonds de la plateforme pour la protection du journa-
lisme et la sécurité des journalistes et du nouveau 
programme de protection des droits LGBTIQ de l’or-
ganisation strasbourgeoise. Nos contributions vo-
lontaires permettent ainsi d’avancer la cause des 
droits humains et de la lutte contre les discrimina-
tions dans les États membres de l’organisation, 
dont la Hongrie. Notre Représentation permanente 
suit de près les discussions au sein des instances 
du Conseil de l’Europe, surtout sous la présidence 
hongroise du Comité des ministres, et se coor-
donne en la matière avec d’autres délégations, dont 
celles du Benelux. Notre délégation a aussi invité la 
Secrétaire générale du Conseil de l’Europe à faire le 
point en la matière avec les autorités hongroises et, 
le cas échéant, à en faire rapport au Comité des Mi-
nistres.
ad 3) La procédure de l’article 7, paragraphe 1, du 
traité UE suit son cours au Conseil. Le 22 juin 2021 
a eu lieu la troisième audition de la Hongrie dans 
ce contexte, lors de laquelle la délégation hon-
groise a mis en question le bien-fondé de la procé-
dure, refusant l’offre d’un dialogue avec les autres 
États membres. Le Luxembourg est d’avis que le 
Conseil doit rester saisi de la problématique aussi 
longtemps que persistent des doutes en matière du 
respect des valeurs visées à l’article 2 du traité UE. 
Le Luxembourg a aussi appelé la Commission à 
mettre en œuvre sans tarder le règlement 
2020/2092 relatif à un régime général de condition-
nalité pour la protection du budget de l’Union, et in-
tervient en soutien du Parlement européen et du 
Conseil de l’UE dans l’affaire C-156/21 lancée par 
la Hongrie ayant pour objet l’annulation de ce règle-
ment.

Question 4511 (17.06.2021) de Mme Martine 
Hansen (CSV) concernant la distribution des tests 
rapides Covid-19 :
De 14. Mee gouf eng Strategie vu Verdeelung vun 
Antigeen-Selbsttester am Kader vun der Covid-
19-Pandemie lancéiert. Dës Strategie gesäit vir, 
datt Schlësselsecteure wéi Spideeler a Flee-
gestrukture reegelméisseg mat dëse Schnelltester 
beliwwert ginn. Donieft kritt déi berufflech aktiv 
Populatioun e Starterkit zur Verfügung gestallt. 
Schlussendlech sollen och Privatstéit Schnelltes-
ter-Bonge fir Schnelltester geschéckt kritt hunn, no-
tamment Pensionnairen, déi se dann an der Apdikt 
aléise kënnen.
An deem Kontext wéilt ech follgend Froen un d’Re-
gierung stellen:
1. Wéi wäit ass d’Verdeelung vun den Antigeen-
Schnelltester respektiv de Bonge mëttlerweil fort-
geschratt?
2. Mengen Informatiounen no hunn eng Rei Pen-
sionnairen nach keng Bonge geschéckt kritt. Kann 
d’Regierung confirméieren, datt dës Phas vum Ver-
schécke vun de Bongen nach net ofgeschloss ass?
3. Wéi vill Professioneller a wéi vill Privatleit hunn 
hir Bonge bis elo ageléist? Wéi héich ass den Taux 
de participation?
Réponse (08.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1. Bis Mëtt Juni si fir déi verschidde Verdeelun-
gen eng 14,3 Milliounen Autotester zur Verfügung 
gestallt ginn. 1,35 Millioune vun dësen Tester sinn 
an d’Apdikte geliwwert ginn, fir un déi Leit ze 
verdeelen, déi e Bong kruten.
ad 2. D’Bonge fir d’Pensionnairen an net aktiv Leit 
sinn alleguer verschéckt ginn. Hei ass et awer sou, 
datt net all Persoun ee Bong krut, mee et dovun 
ofhoung, ob schonn eng aner Persoun aus dem 
selwechten Haushalt eligibel war oder net. Am Fall 
wou een Haushalt kee Bong kritt hätt, kann een 
iwwert d’Hotline nofroen, fir dann nodréiglech e 
Bong ze kréien, ënnert der Konditioun, dass déi Per-
soun eligibel ass.
ad 3. Professioneller kruten d’Schnelltester am Fall 
vu méi grousse Betriber direkt op d’Aarbechtsplaz 
geliwwert. Am Fall vun de méi klenge Betriber konn-
ten si Tester an ee Centre de distribution siche 



QUESTIONS AU GOUVERNEMENT Q502Compte rendu n° 20  |  2020-2021

goen. Ouni d’Spideeler, d’Altersheemer an d’Schou-
len dozou gezielt, sinn an dësem Kontext iwwer 6,5 
Milliounen Tester verdeelt ginn.
Privatleit kënnen hir Bonge bis Enn September aléi-
sen. Eréischt duerno mécht et Sënn, e Bilan ze 
zéien. De Moment leien d’Donnéeën net fir, wéi vill 
Persounen hir Schnelltester scho siche waren.

Question 4513 (17.06.2021) de M. Marc Hansen
(déi gréng) concernant les infections de percée :
Tenant compte du fait que la vaccination contre la 
Covid-19 ne prévient pas à 100 % la réinfection par 
le virus, il est intéressant de se pencher sur l’appa-
rition d’infections chez des personnes totalement 
immunisées, c’est-à-dire des personnes entière-
ment vaccinées depuis 14 jours ou plus. On parle 
d’infections de percée pour désigner les infections 
contractées malgré un schéma complet de vaccina-
tion et la plus grande immunité possible à ce jour 
acquise.
En Belgique, l’Institut de santé publique Sciensano 
a publié le 11 juin 2021 une analyse sur l’apparition 
des infections chez les personnes ayant reçu deux 
doses de vaccin : « Les infections COVID-19 post-
vaccination sont peu nombreuses et souvent 
asymptomatiques ». Cette analyse a permis d’éta-
blir que sur un échantillon de personnes totalement 
immunisées seulement 0,32 % des personnes ont 
été testées positives à la Covid-19 et que sur un 
échantillon de nouvelles infections Covid-19 les 
cas de percée ne représentent que 2,33 % de l’en-
semble des infections. 68,1 % de ces infections de 
percée étaient asymptomatiques et étaient décou-
vertes de façon fortuite (voyage, contact à haut 
risque, dépistage).
Dans ce contexte, j’aimerais demander les rensei-
gnements suivants à Madame la Ministre de la 
Santé :
1) Madame la Ministre peut-elle m’informer sur le 
pourcentage de personnes totalement immunisées 
qui ont été infectées, sur un échantillon de per-
sonnes totalement immunisées ?
2) Combien de personnes totalement immunisées, 
sur un échantillon de personnes qui ont été testées 
positives au Covid-19, ont été infectées au Luxem-
bourg ? Quel est le pourcentage des cas de percées 
asymptomatiques ayant été détectés ?
Réponse (15.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1) Depuis le début de la campagne de vaccination 
fin 2020/début 2021 et jusqu’à la date du 6 juillet, 
341.754 résidents ont reçu au moins une dose des 
vaccins Pfizer-BioNTech, AstraZeneca, Moderna ou 
Janssen contre la Covid-19 au Luxembourg. Au 6 
juillet 2021, parmi les 185.827 résidents luxembour-
geois totalement immunisés (14 jours après un 
schéma vaccinal complet), 265 cas d’infections de 
percée ont pu être identifiés, ce qui signifie que seu-
lement 0,15 % des personnes considérées comme 
totalement immunisées ont été infectées.
ad 2) Depuis le début de la campagne de vaccination 
et jusqu’au 6 juillet 2021, un total de 265 cas de per-
cée ont été détectés parmi un total de 28.405 nou-
velles infections et les cas de percée ne repré-
sentent que 0,9 % de l’ensemble des infections enre-
gistrées durant cette période. Depuis le mois de 
mars, il y a eu 258 (1,5 %) cas de percée sur un total 
de 17.099 nouveaux cas.
En comparant le taux des infections de cas de per-
cée luxembourgeois pour le mois de mai 2021 de 
1,7 % au taux belge, où durant les deux dernières se-
maines de mai 2021 les cas de percée (soit 652 cas) 
représentaient 2,33 % de l’ensemble des infections 
enregistrées, le taux luxembourgeois est beaucoup 
plus bas. Ceci pourrait être dû à un effet de l’âge, la 
population du Luxembourg étant plus jeune que celle 
de la Belgique (6,5 % des habitants luxembourgeois 
ont plus de 75 ans, contre 9 % en Belgique) et que 
les infections de percée sont généralement plus éle-
vées dans les groupes d’âge plus avancés.
Au total, 69,4 % (n = 184) des cas de percée ne pré-
sentaient pas de symptômes compatibles avec la 
Covid-19 au moment de l’appel par le contact tra-
cing.

Question 4514 (17.06.2021) de MM. André Bauler
et Max Hahn (DP) concernant le matériel roulant au 
service des CFL :
Dans le but de moderniser une partie du matériel 
roulant au service des CFL et en réaction à la crois-
sance considérable des passagers au fil des der-
nières années, le Gouvernement a décidé en 2018 
d’acheter 34 nouveaux wagons pour voyageurs 
« Coradia » du constructeur Alstom.
Le calendrier de livraison initial prévoyait que les 
premiers wagons devraient être livrés entre dé-
cembre 2021 et décembre 2024.

Dans ce contexte, nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics :
1) La pandémie aura-t-elle un impact sur le calen-
drier de livraison initial ?
2) Monsieur le Ministre peut-il fournir des détails 
concernant la programmation des différentes 
étapes de livraison ?
3) Monsieur le Ministre peut-il informer sur quels 
tronçons du réseau ferroviaire luxembourgeois il 
est prévu de mettre à disposition ce nouveau maté-
riel roulant, sachant que celui-ci contribuera à ac-
croître la qualité des transports publics ?
Réponse (16.07.2021) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Mobilité et des Travaux publics :
ad 1) La pandémie a effectivement pour effet de re-
tarder le calendrier de livraison initial. Les nou-
velles automotrices des séries CFL 2400 (automo-
trices à trois caisses) et 2450 (automotrices à six 
caisses) étant construites à l’usine Alstom de 
Santa Perpètu de Mogoda près de Barcelone, les 
mesures sanitaires très strictes du Gouvernement 
espagnol au début de la pandémie ont impacté les 
opérations de construction des engins en question. 
Ainsi, les prestataires de firmes étrangères devant 
réaliser des tâches d’assemblage et de soudure 
aux usines Alstom étaient bloqués par des limita-
tions de voyage et le site Alstom de Santa Perpètu 
de Mogoda a temporairement dû être fermé.
Outre ceci, un cluster d’infections à la Covid-19 au 
site Alstom de Santa Perpètu de Mogoda avec une 
augmentation subséquente du taux d’absentéisme 
a influé négativement sur la progression des tra-
vaux de construction des nouvelles automotrices 
des séries CFL 2400 et 2450.
ad 2) Selon le planning actuel, les livraisons des 
automotrices 2400 et 2450 sont prévues entre fé-
vrier 2023 et avril 2025. Ainsi, au cours des années 
2023 à 2025, le constructeur Alstom prévoit de li-
vrer aux CFL les automotrices suivantes :
- en 2023 : 16 automotrices de la série 2400,
- en 2024 : 4 automotrices de la série 2400 et 9 au-
tomotrices de la série 2450,
- en 2025 : 2 automotrices de la série 2400 et 3 au-
tomotrices de la série 2450.
ad 3) La mise en service des nouvelles automo-
trices des séries CFL 2400 et 2450 entraînera la 
mise hors service des automotrices de la série CFL 
2000 qui atteindront leur fin de vie dans les années 
à venir. À noter que celles-ci constituent le matériel 
roulant le plus vétuste et le moins confortable de la 
flotte des CFL.
Les nouvelles automotrices seront homologuées 
sur les réseaux luxembourgeois, belge et français 
et seront donc aptes à circuler sur toutes les lignes 
du réseau ferroviaire luxembourgeois, à l’exception 
des trains à destination de l’Allemagne.
Actuellement, il est planifié d’utiliser les nouvelles 
automotrices des séries CFL 2400 et 2450 primai-
rement sur les lignes 10, 60 et 70. En vue d’une op-
timisation de l’ensemble des opérations, il est pos-
sible que les roulements soient adaptés d’année en 
année, ce qui peut donc influer l’affectation du ma-
tériel roulant sur les différentes lignes du réseau.

Question 4515 (17.06.2021) de M. Gusty Graas
(DP) concernant le test « Dry Blood Spot » :
Le Gouvernement luxembourgeois invite les rési-
dents ainsi que les travailleurs frontaliers à partici-
per volontairement et gratuitement au test de dé-
pistage sérologique de la Covid-19 dans le cadre du 
large scale testing.
Le « test DBS » (Dry Blood Spot) permet de détecter 
des anticorps dans le sang de la personne testée, 
et donc de savoir, entre autres, si elle a été exposée 
au virus Sars-CoV-2 dans le passé.
Cependant, il a été constaté que chez quelques in-
dividus précédemment testés positifs avec un test 
PCR moins de trois mois auparavant, aucun anti-
corps n’a été détecté après un test sérologique. 
Cela peut amener ces personnes à conclure que 
leur test PCR était faussement positif et qu’elles 
ont donc été inutilement placées en isolement ou 
en quarantaine.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Santé :
- Combien de tests sérologiques ont été réalisés au 
Luxembourg jusqu’à ce jour ?
- Dans combien de cas des anticorps ont-ils pu être 
détectés ? Est-ce qu’on peut déceler dans ces tests 
le délai endéans lequel l’infection par Covid-19 a eu 
lieu ?
- Madame la Ministre, dispose-t-elle d’informations 
concernant de tests PCR faussement positifs ?
- D’autres tests sérologiques sont-ils effectués 
dans notre pays à part le test DBS ? Dans l’affirma-

tive, lesquels et en quoi diffèrent-ils les uns des 
autres ?
Réponse (12.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
Dans le cadre du large scale testing (LST), le 
nombre total de tests sérologiques s’élève à 27.781 
tests réalisés entre le 16 novembre 2020 et le 29 
juin 2021. Le Ministère de la Santé n’a pas connais-
sance du nombre de tests sérologiques demandés 
directement par les médecins traitants auprès des 
laboratoires d’analyses médicales. Les kits d’ana-
lyse et les techniques de prélèvement (sang, dried 
blood spots) peuvent varier d’un laboratoire à 
l’autre, rendant la comparaison des résultats par-
fois difficile.
Le nombre total de tests sérologiques positifs dans 
le cadre du LST s’élève à 8.762. Par contre ce 
chiffre absolu est à mettre en relation avec la pro-
gression de la pandémie et la situation vaccinale 
entre novembre 2020 et juin 2021. L’analyse de cet 
échantillon représentatif et l’échantillon des mai-
sons des soins (prélevé surtout après vaccination) 
aide à mieux comprendre la réponse immunitaire 
au niveau de la population. La tendance de l’échan-
tillon représentatif montre une augmentation du 
taux de positivité de 14 % à 43 % entre mai et fin 
juin (notamment dû à la campagne de vaccination).
Ni le Ministère de la Santé, ni la Direction de santé 
ne disposent d’informations sur le nombre de tests 
PCR éventuellement faussement positifs. La réali-
sation et le contrôle de qualité est sous la respon-
sabilité des laboratoires d’analyses biologiques.
Parfois, il ne s’agit pas d’un test PCR faussement 
positif, mais légèrement positif. Ceci peut être le 
cas tout au début de l’infection ou à la fin d’une in-
fection. Dans certains patients, le test PCR peut 
rester positif encore quelques semaines après une 
infection.
Dans ces cas, les valeurs CT sont élevées (c.-à-d. 
indiquent une charge virale faible) et après analyse 
du spécifique du cas, la Direction de la santé peut 
décider de lever l’isolement des personnes.

Question 4517 (17.06.2021) de Mme Françoise 
Hetto-Gaasch (CSV) concernant les soins palliatifs 
à domicile :
E groussherzoglecht Reglement vum 9. Februar 
2019 reegelt d’Formatioun an de Beräicher vun de 
Soins palliatifs an der Begleedung um Liewensenn 
fir d’Dokteren, d’Gesondheetsberuffer an d’Perso-
nal vun de Reseauen.
Et ass gewosst, datt et hei am Land eng grouss 
Demande fir Soins palliatifs a Begleedung um 
Liewensenn gëtt. Déi aktuell Rechtslag gesäit dëst 
awer am Moment just an de Spideeler vir.
Mengen Informatiounen no gouf am Kader vum 
Gesondheetsdësch iwwert d’Méiglechkeet vun 
enger Hospitalisatioun mat Soins palliatifs à domi-
cile geschwat an et gouf festgehalen, datt e Geset-
zestext sollt ausgeschafft ginn.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Kann d’Regierung dës Informatioune bestäte-
gen?
2. Wa jo, wéi wäit sinn d’Aarbechten un dësem 
Text?
3. Wie schafft mat un dësem Text? Sinn all déi 
concernéiert Acteure vum Terrain matagebonnen?
4. Wëssend, datt et momentan net einfach ass, 
jonk Dokteren ze motivéieren, sech am Beräich vun 
der Palliativmedezinn ze spezialiséieren, ass virge-
sinn, datt den neien Text och nach emol op d’For-
matioun ageet?
5. Deelt d’Regierung d’Meenung, datt et sënnvoll 
wier, dësen Text schonn emol am Virfeld an den 
zoustännege Chamberskommissiounen ze be-
schwätzen?
Réponse commune (20.07.2021) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé, et de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale :
ad 1. De Volet „hospitalisation à domicile“ ass effek-
tiv en Theema, deen och am Kader vum Ge-
sondheetsdësch diskutéiert gëtt. Konkreet ass dëse 
Sujet zanter engem gudde Joer ronderëm sechs the-
matesch Aarbechtsgruppe mat enger ganzer Rei 
Froe befaasst, vum „virage ambulatoire“ (vers une 
meilleure complémentarité entre le secteur hospita-
lier et extrahospitalier) iwwert d’Démographie mé-
dico-soignante, d’Preventioun, bis hin zu der „méde-
cine du futur“.
De But vum Gesondheetsdësch ass, dass no deenen 
Aarbechten e „Plan national santé“ soll stoen, deen 
eise Gesondheetssystem soll esou opstellen, dass 
en deenen aktuellen an zukünftegen Defie soll ge-
recht ginn. D’„complémentarité entre le secteur hos-
pitalier et extrahospitalier“ respektiv d’Fro vum „vi-
rage ambulatoire“ ass eng ganz komplex, si dréit 

ronderëm de Parcours de soins vun de Patienten am 
Gesondheetssystem, vun de „soins primaires“ 
iwwert d’Prise en charge an de „soins secondaires“, 
„soins de suite“ an natierlech och d’„soins pallia-
tifs“. Am Aarbechtsgrupp vum GT 1 (Vers une meil-
leure complémentarité entre le secteur hospitalier 
et extrahospitalier) ass och d’Fro vun der „hospitali-
sation à domicile“ en Theema an dat net just am 
Beräich vun de „soins palliatifs“, mee awer och an 
deem Beräich.
Dowéinst ass decidéiert ginn, dass en dediéierte 
Projet déi Froe ronderëm d’„hospitalisation à domi-
cile“ soll méi am Detail beliichten a Konzepter aus-
schaffen, a wéi enge Beräicher eng „hospitalisation 
à domicile“ kéint gemaach ginn a wéi dës kéint ge-
maach ginn.
ad 2. Leider konnt een opgrond vun der Pandemie 
net sou séier weiderkomme wéi dat geplangt war. 
Eng ganz wichteg Aufgab an deem Beräich läit bei 
der Direction de la santé, déi am Beräich vun der 
strateegescher Planung vun de Gesondheetsservicer 
eng wichteg Roll spillt an am Moment sinn déi Res-
sourcen nach ëmmer primär mat der Bekämpfung 
vun der Pandemie aktiv.
Fir sech e Bild ze maachen, wat um Terrain u Kon-
zepter besteet, respektiv vun deene Leit, déi all Dag 
mat kranke Leit schaffen, ugeduecht ginn ass, hunn 
de Minister vun der sozialer Sécherheet an d’Ge-
sondheetsministesch am Comité de pilotage vum 
Gesondheetsdësch decidéiert, dass fir d’éischt en 
État des lieux soll gemaach ginn. Dee soll erlaben 
ze kucken, wat hei zu Lëtzebuerg scho besteet, wéi 
eng Iddien um Dësch leien a wéi déi verschidden 
Acteuren d’„hospitalisation à domicile“ gesinn.
ad 3. Am Moment gëtt den État des lieux gemaach. 
Dowéinst ass mat ganz villen Acteure geschwat 
ginn, respektiv sinn déi Acteuren un d’Ministèren 
erugetrueden, fir hir Vuen ze presentéieren (wéi 
zum Beispill d’COPAS, de Conseil supérieur des 
professions de santé, d’Spideeler, de Collège médi-
cal). Déi zwee direkt concernéiert Ministere kréien 
dat presentéiert a wäerten da mat all den Acteuren 
zesummen decidéieren, wéi et weidergeet. Natier-
lech sinn do och all déi concernéiert Parteie mat-
agebonnen.
ad 4. Wann den État des lieux bis gemaach ass, 
wäerte verschidde Pisten am Detail diskutéiert 
ginn, inklusiv d’Fro ronderëm d’Formatioun vun de 
Professionels de la santé. Et ass dofir nach verfréit, 
fir elo schonn an den Detail ze goen.
ad 5. Vu dass et e Projet vum Gesondheetsdësch 
ass, ginn déi jeeweileg Chamberskommissiounen 
op alle Fall iwwert d’Aarbechten informéiert a ginn 
och agebonnen. En éischten Debriefing war den 23. 
Februar 2021, deen zweeten ass am Juli virgesinn. 
Dat wäert och de Fall sinn, wann de Projet bis méi 
konkreet gëtt.

Question 4519 (17.06.2021) de Mme Martine 
Hansen et M. Claude Wiseler (CSV) concernant la 
vaccination mixte :
Laut den Informatioune vum Site reporter.lu réit de 
Conseil supérieur des maladies infectieuses (CSMI) 
bei AstraZeneca eng Zweetimpfung mat engem 
mRNA-Impfstoff. Déi Responsabel vum CSMI be-
ruffe sech op déi neiste wëssenschaftlech Erkennt-
nisser fir dësen Avis, dee si och schonn un de Ge-
sondheetsministère weiderginn hunn.
An dësem Kontext géife mir gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Wéi steet d’Regierung zu dësem Avis vum CSMI?
2. Wier genuch Impfstoff do fir esou eng Kräiz-
impfung?
3. A wéi engem Delai no der 1. Impfung misst déi 2. 
Impfung virgeholl ginn?
Réponse (14.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
D’Regierung huet duerch Beschloss vum 8. Juli 2021 
dem Avis vum Conseil supérieur des maladies infec-
tieuses Rechnung gedroen an d’Kräizimpfungen au-
toriséiert. Et ass och genuch Impfstoff disponibel, fir 
dëst praktesch ëmzesetzen. Déi zweet Impfung soll 
4-12 Wochen no der éischter gemaach ginn.

Question 4520 (18.06.2021) de Mmes Cécile 
Hemmen et Simone Asselborn-Bintz (LSAP)
concernant le Tiers payant social :
Depuis 2013, les personnes à faible revenu ont la 
possibilité de demander l’application du Tiers 
payant social (TPS) auprès de leur office social. Ce 
système permet au bénéficiaire de ne plus devoir 
avancer ses dépenses de santé courantes. Si le 
TPS est accordé par l’office social, le bénéficiaire 
recevra une attestation ainsi qu’un carnet d’éti-
quettes qu’il devra prendre avec lui lors de ses 
consultations médicales. Le médecin envoie sa 
facture, menue d’une telle étiquette, directement à 
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la CNS. Cette dernière paie le médecin et s’adresse 
ensuite à l’office social en question afin de récupé-
rer la partie des frais qui sont habituellement pris 
en charge par le patient. L’office social règle la CNS 
et, s’il estime qu’une partie des frais peut être sup-
portée par le patient, peut demander un rembourse-
ment partiel à ce dernier. Ensuite l’office social 
s’adresse au Ministère de la Santé qui prend en 
charge le solde restant.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Madame la Ministre de la Famille, 
à Madame la Ministre de la Santé et à Monsieur le 
Ministre de la Sécurité sociale :
- Combien de personnes ont bénéficié, lors de ces 
trois dernières années, du Tiers payant social ? De 
manière générale, quelle est la tendance concer-
nant les demandes de Tiers payant social depuis 
son introduction en 2013 ?
- L’introduction du Tiers payant généralisé a été an-
noncée pour 2023. Cette introduction aura-t-elle 
une influence sur le Tiers payant social et les of-
fices sociaux ? Si oui, laquelle ?
Réponse commune (23.07.2021) de Mme Corinne 
Cahen, Ministre de la Famille et de l’Intégration, de 
Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé, et de M. 
Romain Schneider, Ministre de la Sécurité sociale :
En matière de données relatives au Tiers payant 
social (TPS), il y a lieu de distinguer entre deux 
types de données, à savoir d’une part le nombre de 
personnes qui se voient autoriser le recours à la 
procédure du TPS par leur office social (tableau 1 - 
chiffres extraits de la base de données des offices 
sociaux) et, d’autre part, le nombre de patients qui 
ont effectivement bénéficié de soins médicaux et 
dentaires pris en charge par le TPS (tableau 2 - 
base de données de la Sécurité sociale).
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
En 2020, quelque 3.969 ménages représentant 
8.062 personnes, ont eu droit à la prestation du 
Tiers payant social. En fonction de la situation du 
ménage, l’Office social décide de la durée d’attribu-
tion de la prestation qui peut varier entre un et six 
mois. Au total, les Offices sociaux ont ainsi alloué 
8.977 fois une prestation « Tiers payant social » et 
la durée moyenne d’attribution de la prestation par 
ménage était de 5,27 mois sur l’année considérée.
Il convient de noter que les offices sociaux dis-
posent de deux procédures pour assurer la prise en 
charge des soins de santé :
- soit à travers la procédure du Tiers payant social 
où le bénéficiaire se voit attribuer, par l’intermé-
diaire d’un carnet d’étiquettes particulières, la pos-
sibilité de pouvoir consulter des médecins sans de-
voir payer dans l’immédiat les frais encourus. Les 
médecins adressent leurs notes d’honoraires à la 
Caisse nationale de maladie (CNS) qui se charge 
du paiement et qui refacture la « part patient » à 
l’Office social compétent. En fonction de la situa-
tion financière du ménage, l’Office social se fait 
rembourser la « part patient » par le ménage 
concerné ou par le Ministère de la Santé.
- soit à travers la procédure de remboursement, où 
le bénéficiaire transmet la facture non payée à l’Of-
fice social qui se charge de payer le médecin et de 
réclamer le remboursement statutaire à la CNS 
avec une prise en charge de la « part patient » par 
la personne concernée ou par l’Office social, en 
fonction de la situation financière du ménage.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
En 2020, 5.367 patients ont bénéficié du Tiers 
payant social, dont 5.159 pour couvrir les frais des 
soins médicaux et 2.222 pour des soins dentaires. 
Les chiffres montrent que le nombre de patients 
reste stable de 2019 à 2020 (+0,3 %), alors qu’une 
augmentation de 11,5 % a pu être observée de 2018 
à 2019. L’IGSS ne dispose pas de données concer-
nant les demandes de Tiers payant social.
L’introduction du Tiers payant social généralisé ne 
changera pas les principes des différents niveaux 
de prises en charge financière mais aura probable-
ment un impact sur les procédures en place. Les 
parties concernées en discuteront dans les mois à 
venir.

Question 4522 (18.06.2021) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant le divorce de ressor-
tissants érythréens :
A leschter Zäit mierkt ee beim Liese vun der Lëtze-
buerger Press, datt hei zu Lëtzebuerg ëmmer méi 
Scheedunge vu Leit aus Eritrea agereecht ginn. 
Dacks liest een dobäi den Zousaz „sur fondement 
de l’article 600 du code civil érythréen“. Et fält beim 
Liese vun dësen „avis de divorce“ och op, datt bei 

ville Koppelen de Wunnuert vun der Fra oder vum 
Mann net bekannt ass.
An dësem Kontext hätte mir dës Froen un d’Regie-
rung:
1. Ginn et genau Donnéeën doriwwer, wéi vill 
Mënschen aus Eritrea an deene leschte Joren eng 
Scheedung zu Lëtzebuerg agereecht hunn?
2. Kann d’Regierung Grënn nennen, firwat esou vill 
Mënschen, déi aus Eritrea kommen, zu Lëtzebuerg 
eng Scheedung areechen?
3. Leien der Regierung Donnéeë vir, wat d’Finan-
zéierung vun dëse Scheedunge betrëfft? Sinn zum 
Zweck vun esou Scheedungen Affekoten iwwer 
d’Assistance judiciaire bezuelt ginn? Wa jo, wéi 
héich war de Käschtepunkt am Ganzen?
4. Huet d’Regierung Informatiounen doriwwer, wéi 
vill vun dëse Mënschen zu Lëtzebuerg enger re-
gulärer Aarbecht noginn?
5. Wéi vill vun dëse Leit kréien, am Moment, wou si 
sech scheede loossen, hei zu Lëtzebuerg de REVIS 
(Revenu d’inclusion sociale)? Ginn et Fäll vu Per-
sounen, déi hei am Land de REVIS kréien, 
obschonns se mat enger Persoun bestuet sinn, déi 
an Eritrea lieft oder där hiren Openthaltsuert onbe-
kannt ass?
6. Leien der Regierung Informatioune vir, a wéi ville 
Fäll sech de legale Status vun dëse Leit no der 
Scheedung verännert huet? Wa jo, a wéi enger Form 
huet sech an dëse bestëmmte Fäll de legale Status 
duerch d’Scheedung verännert?
7. An Eritrea schéngt de Prozentsaz vu Fraen, déi 
d’Affer vu Genitalverstümmelung ginn, héich ze 
sinn. Kann d’Regierung erklären, ob et hei zu Lëtze-
buerg een Zesummenhank gëtt tëscht der héijer 
Scheedungszuel vu Mënschen aus Eritrea an der 
héijer Zuel vu Fraen, déi an hirem Heemechtsland 
dës Tortur iwwer sech hu missen ergoe loossen?
8. Kann d’Regierung erklären, ob et ganz allgemeng 
een Zesummenhank tëscht der relativ héijer Zuel vu 
Bénéficiaires de protection internationale aus 
Eritrea hei am Land (laut worlddata.info goufen 
2019 180 Mënschen aus Eritrea als BPI vu Lëtze-
buerg unerkannt, Source: https://www.worlddata.
info/europe/luxembourg/asylum.php) an de Moda-
litéite vun de Scheedungen hei am Land gëtt? Gëtt 
et eng Zort vu „Scheedungstourismus“ bei der 
Auswiel vu Lëtzebuerg als méiglecht Asylland?
Réponse commune (16.07.2021) de M. Jean 
Asselborn, Ministre de l’Immigration et de l’Asile, et 
de Mme Sam Tanson, Ministre de la Justice :
ad 1. Tëscht 2018 an 2021 sinn insgesamt 62 Schee-
dunge vun eritreeësche Staatsbierger vu Lëtze-
buerger Geriichter gesprach ginn. 2018 gouf keng 
Scheedung gesprach. 2019 goufen eng Scheedung a 
géigesäiteger Zoustëmmung a siwe Scheedunge 
wéinst dem Scheitere vum Zesummeliewe gesprach. 
2020 sinn insgesamt 38 Scheedunge gesprach ginn, 
wouvunner eng Scheedung a géigesäiteger Zoustëm-
mung war a 37 Scheedunge wéinst dem Scheitere 
vum Zesummeliewen. Dëst Joer goufe bis ewell 16 
Scheedunge wéinst dem Scheitere vum Zesumme-
liewe gesprach.
ad 2. Eritreeësch Staatsbierger reechen aus de 
selwechte Grënn Scheedungen a wéi Staatsbierger 
vun aneren Natiounen. D’Scheedunge sinn awer 
och op déi méi speziell Situatioun vun eritreeësche 
Staatsbierger zeréckzeféieren.
An de meeschte Fäll sinn d’eritreeësch Staatsbier-
ger virun e puer Joer ouni hire jeeweilege Partner 
op Lëtzebuerg komm. Nodeems hinnen de Statut 
vum Refugié accordéiert gouf, hu verschiddener 
d’Demarchen ënnerholl, fir de Regroupement fami-
lial unzefroen. Vu dass tëscht dem Depart, fir op 
Lëtzebuerg ze kommen, an der Demande fir de Re-
groupement familial e puer Joer vergaange sinn, 
befanne sech d’eritreeësch Staatsbierger oft an der 
Situatioun, dass hire Partner entre-temps een neit 
Liewen ouni si ugefaangen huet an net op Lëtze-
buerg nokomme wëll. Sou ee Refus vum Partner 
gëtt oft als Scheedungsgrond bei eritreeësche 
Staatsbierger festgestallt.
ad 3. Der Regierung leie keng Donnéeë vir, wat d’Fi-
nanzéierung vun dëse Scheedunge betrëfft.
D’Servicer vun der Assistance judiciaire vum Stater a 
vum Dikrecher Barreau féiere keng Statistik iwwert 
d’Nationalitéit vun den Demandeure vun enger Pro-
zesshëllef. Et ass dohier net méiglech, de Käschte-
punkt vun de Prozesshëllefe betreffend Scheedunge 
vun eritreeësche Staatsbierger ze ermëttelen.
ad 4. Aus den Zuele vun der Inspection générale de 
la sécurité sociale (IGSS) geet ervir, datt Enn Mäerz 
2021 vun 243 eritreeësche Staatsbierger, déi hei 
am Land wunnen a schaffen, 15 Leit mat engem 
État civil als „gescheet“ agedroe sinn.
ad 5. Op Nofro hi beim Familljeministère, deen d’Tu-
telle iwwert de Fonds national de solidarité (FNS) 
huet, ass ze preziséieren, datt den FNS grondsätz-
lech keng Statistiken iwwert Leit, déi an enger 
Scheedungsprozedur sinn, féiert. Dat selwecht gëllt 
fir Statistiken, déi op der Basis vun der Nationalitéit 
vun de REVIS-Bezéier opgestallt géife ginn.

Fir de REVIS ze kréien, muss den Demandeur en 
Droit de séjour hunn an och effektiv zu Lëtzebuerg 
wunnen. Et ass méiglech, datt bei enger Koppel ee 
Conjoint hei am Land wunnt an de REVIS kritt an 
deen anere Conjoint am Ausland wunnt oder och 
guer kee Wunnuert bekannt ass. Allerdéngs spillen 
an deene Situatiounen d’Dispositioune vum Ar-
tikel 11 vun der Loi modifiée vum 28. Juli 2018 
iwwert de Revenu d’inclusion sociale, laut deem den 
Demandeur seng Alimenterechter geltend muss 
maachen.
ad 6. Eng Scheedung kann een Impakt op de legale 
Status vun enger Persoun zu Lëtzebuerg hunn, 
wann dës Persoun eng Openthaltsgeneemegung 
als Familljemember vun enger anerer Persoun hei 
zu Lëtzebuerg hat. Et léien der Regierung keng In-
formatioune vir, a wéi ville Fäll eng Scheedung eng 
Ännerung vum legale Status mat sech bruecht hätt.
ad 7. Der Regierung leie keng Erkenntnisser vir 
iwwert méiglech Zesummenhäng tëscht Genital-
verstümmlungen an der Unzuel vu Scheedunge vun 
eritreeësche Staatsbierger zu Lëtzebuerg.
ad 8. Den Artikel 3 vum Lëtzebuerger Code civil 
gesäit vir, dass den Zivilstand an d’Kapazitéit vu 
Lëtzebuerger eleng duerch d’Lëtzebuerger Gesetz 
gereegelt sinn. Am eritreeëschen Droit gëtt et keng 
equivalent Reegel fir Eritreeër.
Den Artikel 254 vum Lëtzebuerger Code civil gesäit 
vir, wéi e Conflit de loi am Kader vu Scheedungen ze 
reegelen ass. Falls béid Partner déi selwecht Na  -
tionalitéit hunn, da gëtt d’Gesetz vun dësem Land 
ugewannt. Fall si verschidden Nationalitéiten hunn, 
da gëtt d’Gesetz vun deem Land ugewannt, an deem 
si gemeinsam wunnen. Falls si net an deem nämm-
lechte Land wunnen, da gëtt d’Gesetz vun deem 
Land ugewannt, wou d’Scheedung agereecht gouf.
An der Majoritéit vun de Fäll bedeit dëst fir 
eritreeësch Staatsbierger zu Lëtzebuerg, dass dat 
eritreeëscht Gesetz op d’Scheedung ugewannt gëtt. 
Dëst Gesetz ass konform zu eisem Ordre public a 
kennt notamment och d’Scheedung wéinst dem 
Scheitere vum Zesummeliewen. Nëmme wann de 
Partner net d’eritreeësch Nationalitéit huet, kann et 
zur Uwendung vum Lëtzebuerger Gesetz kommen. 
Aus dëse Grënn bitt sech d’Lëtzebuerger Schee-
dungsgesetz net fir ee „Scheedungstourismus“ fir 
eritreeësch Staatsbierger un.
Et gëtt och keen Zesummenhank tëscht der Zuel 
vun den unerkannte Flüchtlingen an de Modalitéite 
vun de Scheedungen, well d’Leit, fir als Flüchtling 
unerkannt ze ginn, eng Demande musse stellen, déi 
dann op Basis vun de gesetzleche Konditiounen 
iwwerpréift gëtt.

Question 4524 (18.06.2021) de Mme Nancy Arendt 
épouse Kemp (CSV) concernant l’ouverture des 
frontières entre l’Europe et les États-Unis :
Déi 27 Memberstaaten vun der Europäescher Unioun 
plangen d’Areesbeschränkunge fir Touristen aus 
aacht Stied a Gebitter, dorënner d’USA, opzehiewen, 
dëst huet déi portugisesch Presidence vum Conseil 
de l’Union européenne bestätegt. Och Persounen 
ouni Impfung solle méi liicht an d’Europäesch Unioun 
areese kënnen. E puer EU-Länner hätten hir Grenzen 
elo scho fir amerikanesch Touristen opgemaach.
Den amerikanesche President Joe Biden huet um 
G7-Sommet zu Cornwall (England) annoncéiert, 
datt der amerikanescher Regierung hir Taskforce 
den Ament géif analyséieren, wéini an ënnert wéi 
engen Ëmstänn d’US-amerikanesch Grenze fir d’Eu-
ropäesch Unioun op géife goen.
Verschiddene Medien no kéinten d’US-amerika-
nesch Grenze fir de 4. Juli 2021, den amerika-
neschen Dag vun der Onofhängegkeet, opgoen.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Wann d’EU-Recommandatiounen ëmgesat ginn 
an d’Touristen aus den USA erëm an d’EU-Länner 
areesen dierfen, kann ee mat enger Reciprocitéit 
rechnen, respektiv kann d’Regierung matdeelen, ob 
a wéini d’Verhandlunge betreffend d’Opgoe vun den 
US-amerikanesche Grenze fir Persounen aus der 
Europäescher Unioun lancéiert ginn?
2. Kennt d’Regierung den USA hir Krittären, no 
deene se entscheeden, hir Grenzen, fir e Land opze-
maachen?
3. Huet d’Regierung méi Detailer iwwert d’Analys, 
déi d’Taskforce vun der amerikanescher Regierung 
momentan duerchféiert? Wat sinn d’Resultater bis 
elo? Kéinten d’Grenzen den 1. Juli 2021 mam Green 
Certifcate respektiv de 4. Juli 2021, wéi vun de Me-
die spekuléiert, opgoen?
Réponse (16.07.2021) de M. Jean Asselborn, Mi-
nistre des Affaires étrangères et européennes :
ad 1. Lëtzebuerg setzt d’Recommandatioun vum 
Rot vun der Europäescher Unioun mat der Lëscht 
vun Drëttlänner, deenen hir Residenten net de Res-
triktioune vun netessentielle Reesen an d’EU ënner-
leien, integral ëm. Dohier dierfen zanter dem 28. 

Juni 2021 Persounen, déi hire Wunnsëtz an den 
USA hunn, och fir Tourismus, nees op Lëtzebuerg 
reesen. D’EU an d’USA hunn um Sommet vum 15. 
Juni 2021 eng Aarbechtsgrupp opgestallt fir ze ën-
nersichen, ënnert wéi enge Bedéngungen d’Rees-
restriktioune kéinten opgehuewe ginn.
ad 2. Den amerikanesche Center for Disease 
Control and Prevention (CDC) preparéiert opgrond 
vun der Pandemieentwécklung an deenen eenzele 
Länner en Avis (CDC Health Notice), deen da vum 
State Department benotzt gëtt, fir d’Reesrecom-
mandatiounen ze maachen. Deen Avis gëtt och vun 
der Administratioun am Wäissen Haus gebraucht, 
fir d’Areesrestriktiounen (via Presidential Proclama-
tions) festzehalen. Den Avis vum CDC gëtt opgrond 
vun enger ganzer Rei vu medezinnesche Critèrë ge-
holl, déi um Internetsite vum CDC ze fanne sinn. 
D’Basis fir déi Critèrë sinn Donnéeë vun der Weltge-
sondheetsorganisatioun a vun aneren offizielle 
Quellen.
ad 3. D’Regierung huet keen Zougang zu den inter-
nen Analysen, déi vun der amerikanescher Admi-
nistratioun duerchgefouert ginn. Des Weidere gëtt 
op d’Äntwert op d’Fro 1 verwisen.

Question 4526 (21.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant la situation des maternités :
Et ginn hei am Land véier Maternitéen, déi Gebuerten 
organiséieren an duerchféiere kënnen. Déi „nei“ Ma-
ternité Grande-Duchesse Charlotte war am Juni 2015 
geplënnert, fir - ënner anerem - eng besser Zesum-
menaarbecht mat der Kannerklinik ze garantéieren. 
An d’Zuele weisen effektiv Verbesserungen: esou 
hunn sech méi zukünfteg Mamme wéinst Consulta-
tions prénatales mat Hiewannen zesummegesat an 
d’Unzuel vu Keeserschnëtt ass erofgaangen. Falls ee 
Kand fréizäiteg muss op d’Welt kommen, da bitt 
d’Frühchenstatioun deen néidegen Encadrement fir 
déi Klengst ënnert eis.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Gesondheet dës Froe stellen:
1.1 Wéi vill Better stinn de Bëbeeën an der Früh-
chenstatioun an der Maternité Grande-Duchesse 
Charlotte zur Verfügung?
1.2. Wéi vill Better stinn de „Frühchen“ an der Klinik 
Bohler zur Verfügung?
1.3. Wéi vill Better stinn de „Frühchen“ an der Ma-
ternité vum Centre Hospitalier Émile Mayrisch zur 
Verfügung?
1.4. Wéi vill Better stinn de „Frühchen“ an der Ma-
ternité vum CHdN zu Ettelbréck zur Verfügung?
2. Wéi vill Better stinn de Mammen an der Unité de 
soins MIC an der Maternité Grande-Duchesse 
Charlotte zur Verfügung?
3. Wat ass virgesinn, am Fall wou d’Better an enger 
Maternité all besat sinn? Wouhi ginn dës Kanner an 
hir Elteren dann transferéiert?
4. Wéi oft huet an deene leschte fënnef Joer mis-
sen eng Famill an d’Ausland verwise ginn, well an 
enger Maternité keng fräi Plaz méi war (opges-
chlësselt pro Joer)?
5. Wéi oft huet an deene leschte fënnef Joer eng 
Famill missen an d’Ausland verwise ginn, well an 
der Unité de soins MIC keng Plaz méi fräi war (op-
geschlësselt pro Joer)?
6. Wéi oft huet an deene leschte fënnef Joer eng 
Famill missen an d’Ausland verwise ginn, well keng 
Plaz op der Frühchenstatioun fräi war (opgeschlës-
selt pro Joer)?
7. Ass eng Maternité am Projet „Südspidol“ virge-
sinn? Wa jo, wéi vill Better sinn an dësem Service 
virgesinn? Wann nee, firwat net?
8. Sinn dës Zuelen an den Ae vun der Ministesch 
zefriddestellend oder gesäit si Handlungsbedarf? 
Falls Handlungsbedarf besteet, wat fir Verbesse-
runge gesäit d’Regierung konkreet vir?
Réponse (23.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1.1. Am Service vun der Neonatologie sti mo-
mentan 16 Better zur Verfügung. Et ass virgesinn, 
dass nach sechs zousätzlech Better nokomme sol-
len. De Projet wäert an enger vun de kommende 
Sëtzunge vun der Commission permanente du sec-
teur hospitalier (CPH) presentéiert ginn.
ad 1.2. An der Clinique Bohler sti siwe Better zur 
Verfügung.
ad 1.3. De CHEM huet keng neonatal Better. De 
CHEM schafft an Zesummenaarbecht mam Service 
national de néonatologie vum CHL.
ad 1.4. De CHdN huet keng neonatal Better. De 
CHdN schafft och an Zesummenaarbecht mam Ser-
vice national de néonatologie vum CHL.
ad 2. D’Zuel vun de Maternal-Intensive-Care (MIC)-
Better ass net fix. D’Better gi gedeelt mat den 52 
Better vum Postpartum vun den zwou Unitéite vun 
der Obstétrique. D’Besetzung ass variabel a kann 
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tëschent zéng an zwielef Better leien. An der 
Moyenne si pro Dag fënnef Better besat mat MIC-
Patientinnen.
ad 3. Am Fall wou den Transfert fir e MIC net 
méiglech ass, well d’Better alleguerte beluecht 
sinn, gëtt de Gynekolog un den Néonatologue de 
garde verwisen. Dëse setzt de Gynekolog mat de 
Partenariatsspideeler a Kontakt, mat deenen dann 
en Transfert organiséiert gëtt. Dobäi gi verschidde 
Krittäre berücksichtegt, wéi z. B. den Term vum 
Accouchement, eventuell klinesch Problematik etc. 
D’Patientinne kënnen an d’Clinique Bohler oder an 
den CHL transferéiert ginn. Wann et op nationalem 
Niveau keng Méiglechkeete méi ginn, kënnen si op 
Léck, Tréier, Thionville, Nanzeg oder Bréissel trans-
feréiert ginn. Wann en Transfert an d’Ausland muss 
gemaach ginn, gëtt an deene meeschte Fäll pro-
béiert, d’Patientin an e Spidol vun engem Nopesch-
land ze verweisen, vun deem si och d’Sprooch 
beherrscht.
Déi selwecht Prozedur gëllt am Fall vun enger 
Iwwerbeleeung vun der Unité de néonatologie 
(NICU). Déi meeschten Transferten, wou eng Prise 
en charge vum Niveau 3 néideg ass, ginn op Léck, 
Tréier, Nanzeg oder Bréissel gemaach.
ad 4. Landeswäit gëtt et dozou keng eenheetlech 
Statistiken, aus follgende Grënn:
- Et gëtt keng Obligatioun, en Transfert am Ausland 
ze deklaréieren.
- D’CNS kennt zwar d’Zuel vun hiren Affiliéierten a 
ka kucken, wéi vill Leit an d’Ausland fir en Accou-
chement transferéiert ginn. Vill Leit, déi beim 
Régime commun d’assurance maladie des institu-
tions de l’Union européenne (RCAM) affiliéiert sinn, 
ginn awer och fir en Accouchement an d’Ausland 
verwisen. D’Gesondheetskeess huet keen Abléck 
op dës Zuelen.
- Verschidden Accouchementer vu lëtzebuergesche 
Residente fannen och am Ausland statt, ouni datt 
et sech dobäi ëm eng Grossesse pathologique ge-
handelt huet.
- Verschidden Transferte gi wéinst schlëmmen oder 
rare Pathologië gemaach, well dës net zu Lëtze-
buerg kënnen en charge geholl ginn (z. B. malfor-
mations cardiaques). An deem Fall handelt et sech 
ëmmer ëm Transferten, déi net wéinst enger Iwwer-
beleeung vu Maternitésbetter gemaach ginn.
ad 5. Wat d’Transferts in utero ubelaangt, rezen-
séiert de CHL follgend Unzuel un Transferten:
- 2017: 13
- 2018: 35
- 2019: 32
- 2020: 7
- Januar 2021-Juni 2021: 17
Den HRS rezenséiert fir d’Joren 2019-Juni 2021 
follgend Transferten:
- 2019: 10
- 2020: 1
- Januar-Juni 2021: 3
ad 6. Unzuel vu Patientinnen, déi um Maternal In-
tensive Care (MIC) vum CHL hospitaliséiert waren 
an hu misse soit un d’Clinique Bohler oder un 
d’Ausland transferéiert ginn:
- 2016: 4
- 2017: 10
- 2018: 6
- 2019: 3
- 2020: 4
ad 7. Am Südspidol ass eng Statioun fir Ge-
buertshëllef mat 22 Better an 22 Eenzelzëmmer 
virgesinn. D’Spidol kritt véier Salles d’accouche-
ment an een OP-Sall (fir Cesariennen).
ad 8. Et mécht Sënn, d’Donnéeën, déi am Kader vun 
der Documentation hospitalière gesammelt ginn, 
ofzewaarden, fir sech e bessert Bild iwwert d’Situa-
tioun ze verschafen, iert een eventuell Punkten, fir 
déi Handlungsbedarf besteet, ugeet.

Question 4527 (21.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant la demande d’une licence par 
une chaîne de télévision publique russe :
Laut dem Artikel „Kalter Krieg am Himmel“ vun der 
„Süddeutsche Zeitung“ huet ee russesche Staatssen-
der, genannt RT, eng Lizenz fir hiert däitscht Departe-
ment RT DE zu Lëtzebuerg ugefrot. Doduerch kéint 
den RT dann a ganz Europa senden. De russesche 
Sender wëllt ab Dezember an Däitschland senden.
RT konnt an Däitschland keng Lizenz kréien, well laut 
däitschem Gesetz ee Sender net dierf direkt vun 
enger auslännescher Regierung finanzéiert ginn.
Laut der „Süddeutsche“ hunn sech lëtzebuergesch 
Beamten, SRE-Mataarbechter, Diplomaten an d’ALIA 
mat hiren Homologe getraff, fir iwwert de Sender an 
d’Demande no enger Lizenz zu Lëtzebuerg ze bero-
den.

Laut dem President Putin geet et beim RT drëms, 
„das Monopol der angelsächsischen Medien zu 
brechen“. De Sender fält awer virun allem duerch 
fragwürdeg Aussoe géigeniwwer Russlandkritiker 
op. Am Fall vun der Verhaftung vum Raman 
Pratasevič am Belarus duerch eng forcéiert Landung 
vun enger Ryanair-Maschinn huet d’Chefredactrice 
vun RT DE zum Beispill erkläert, dass dës Aktioun 
„schön ausgeführt“ war.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Minister fir 
Kommunikatioun a Medien dës Froe stellen:
1. Kann de Minister bestätegen, dass et zu enger En-
trevue mat den uewe genannten Acteure koum? Falls 
jo, kann de Minister erklären, zu wat fir Schlussfoll-
gerungen een duerch dës Entrevue komm ass?
2. Goufen et weider Entrevuen, fir iwwert d’Lizenz-
vergab u staatlech Senderen ze beroden?
3. Kann de Minister bestätegen, dass eng Demande 
fir eng Lizenz vun RT DE Productions GmbH virläit?
4. Am Fall, wou RT DE géif decidéieren, net nëm-
men hir Duechtergesellschaft zu Lëtzebuerg ze eta-
bléieren, mee de ganze Sender op Lëtzebuerg wéilt 
kommen, kéint et dann zu enger Lizenzvergab kom-
men?
Kéint RT dann - am Fall wou hir Journalisten am 
Presserot géifen ugeholl ginn - vun enger Pres-
sehëllef zu Lëtzebuerg profitéieren?
5. Wéi steet d’Lëtzebuerger Regierung zum Sender 
RT?
Réponse (19.07.2021) de M. Xavier Bettel, Ministre 
des Communications et des Médias :
ad 1. Den Austausch tëschent kompetenten nationa-
len Autoritéite gëtt generell vun der europäescher 
„AVMS“-Direktiv encouragéiert. An dësem spezife-
sche Fall stinn déi däitsch a Lëtzebuerger Autoritéi-
ten op Beamtenniveau a Kontakt, fir sech iwwert 
d’Applikatioun vun de Krittäre vun der Direktiv ausze-
tauschen.
ad 2. De SMC, dee fir dësen Dossier kompetent ass, 
steet a reegelméissegem Kontakt mat den zoustän-
negen däitschen Autoritéiten.
ad 3. Et läit keng Demande vun der däitscher RT DE 
Productions GmbH fir eng Lëtzebuerger Lizenz, oder 
„Konzessioun“, vir. Dëst géif notamment e Siège zu 
Lëtzebuerg viraussetzen. Déi Lëtzebuerger Auto-
ritéite goufe vun der ANO „TV Novosti“, mat Sëtz zu 
Moskau, kontaktéiert, fir sech op Basis vun de sou-
genannten „technesche“ Krittäre vun der AVMS-
Direktiv zu Lëtzebuerg ze notifiéieren. Dës Krittären 
definéieren d’regulatoresch Kompetenz iwwer en 
audiovisuelle Service, deen aus Drëttlänner an d’EU 
eragesent gëtt, op Basis vum Uplink oder der Satel-
littekapazitéit, déi engem Land gehéiert.
ad 4. Fir de Moment ass keng Duechtergesellschaft 
vun RT zu Lëtzebuerg etabléiert. Am Fall wou RT 
géif decidéieren, eng Duechtergesellschaft oder 
hire ganze Siège op Lëtzebuerg ze verleeën, fir hei 
eng Konzessioun unzefroen, géif déi Demande, wéi 
all aner Demande, genee ënnert d’Lupp geholl an no 
den europäesche Reegelen analyséiert ginn.
ad 5. Der Regierung steet et net zou, de Contenu 
vun engem TV-Sender ze kommentéieren. Ob Lëtze-
buerg kompetent ass fir déi däitschsproocheg Ver-
sioun vum RT-Reseau, gëtt momentan no den euro-
päesche Reegelen analyséiert. Ab dem Moment wou 
feststeet, wéi ee Land kompetent ass, ass et 
d’Aufgab vum Medieregulateur, de Service ze iwwer-
waachen an ze reagéieren, wann d’Reegelen net age-
hale ginn.

Question 4528 (21.06.2021) de Mme Josée 
Lorsché (déi gréng) concernant la prise en charge 
de la douleur chronique :
Une amélioration de la prise en charge des patients 
souffrant de douleurs chroniques a été retenue 
dans l’accord de coalition pour la législature 2018-
2023. D’une part, il y est prévu d’étoffer l’offre des 
services de douleur en adaptant la nomenclature 
des actes médicaux et en dotant les services du 
personnel nécessaire. D’autre part, la volonté y est 
exprimée de créer un réseau de compétences 
« douleur chronique » qui met en œuvre le concept 
national de prise en charge de la douleur, tel que 
validé par la Plateforme nationale cancer le 30 
novembre 2016 (Plan Cancer 2014-2018).
Dans la réponse à la question parlementaire 
n° 1084 du 20 août 2019, l’ancien Ministre de la 
Santé a fourni plus de détails quant à la réalisation 
du projet d’un réseau de compétences ainsi que sur 
la construction d’une nouvelle infrastructure au 
Centre hospitalier qui devrait permettre d’augmen-
ter sensiblement les capacités de prise en charge 
des patients de douleur chronique.
Dans ce contexte, je me permets de poser les ques-
tions suivantes à Madame la Ministre de la Santé et 
à Monsieur le Ministre de la Sécurité sociale :
1) Comment les patients présentant un syndrome 
douloureux chronique sont-ils identifiés au Luxem-
bourg et quel est actuellement leur nombre ?

2) De quelles structures spécialisées d’évaluation 
et de traitement de la douleur chronique le Luxem-
bourg dispose-t-il déjà à l’heure actuelle ?
3) Quelles sont le cas échéant les capacités d’ac-
cueil de ces structures, voire leur dotation en méde-
cins et autres professionnels de la santé ? La dota-
tion en personnel s’avère-t-elle actuellement suffi-
sante pour garantir la prise en charge et le suivi ré-
gulier de tous les patients dits « douloureux chro-
niques » ?
4) Dans la négative, quels sont les services dont 
peuvent bénéficier les patients qui ne peuvent pas 
être pris en charge à court terme dans une struc-
ture spécialisée ?
5) Quel est l’état d’avancement des travaux sur la 
révision de la nomenclature médicale des traite-
ments de la douleur chronique et du projet portant 
création d’un réseau de compétences « douleur 
chronique » ?
6) Dans quel délai la nouvelle infrastructure pour 
patients douloureux chroniques prévue au CHL 
sera-t-elle prévisiblement fonctionnelle ?
Réponse commune (21.07.2021) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé, et de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale :
ad 1) Actuellement, au Grand-Duché de Luxem-
bourg, les patients souffrant de douleur chronique 
sont identifiés par les médecins généralistes qui 
assurent les prises en charge de soins primaires et 
sont en compétence d’identifier la maladie chro-
nique ainsi que par les médecins hospitaliers exer-
çant au sein des différents services et plus particu-
lièrement dans les services d’oncologie et de réé-
ducation fonctionnelle. Il n’existe pas de registre 
permettant de connaître le nombre de patients 
souffrant de douleurs chroniques.
ad 2) + 3) La loi du 8 mars 2018 relative aux éta-
blissements hospitaliers et à la planification hospi-
talière précise dans son annexe 2 que les services 
hospitaliers d’oncologie et de rééducation fonction-
nelle doivent posséder un « […] accès direct à une 
unité hospitalière de diagnostic, de traitement et de 
soins médicaux prenant en charge des patients pré-
sentant un état de douleur chronique par une ap-
proche multidisciplinaire […] ». Les projets de ser-
vice déposés par les différents établissements et 
autorisés par le Ministère de la Santé font état de 
ce lien et de l’organisation de ces unités au sein 
des établissements hospitaliers.
Comme les différents services sont en cours de 
mise en œuvre, respectivement de l’organisation et 
en cours de formalisation, il n’est pas encore pos-
sible de fournir des données quant aux dotations 
en personnel œuvrant spécifiquement dans ces 
services.
ad 4) Dans la mesure du possible et en application 
des principes utilisés pour prioriser les prises en 
charge en médecine et en lien avec les médecins 
traitants, tout patient présentant des douleurs chro-
niques est pris en charge dans un délai le plus 
court possible en tenant compte de son tableau cli-
nique et de sa pathologie sous-jacente. À noter que 
des patients peuvent être référés vers des struc-
tures à l’étranger spécialisées dans des domaines 
spécifiques (par exemple la migraine) ou dans le 
cadre des réseaux pour des maladies rares.
ad 5) Un projet de réseau de compétences douleur 
chronique a été déposé auprès du Ministère de la 
Santé signé par les directeurs généraux des quatre 
centres hospitaliers et du Rehazenter en mars 
2021. Ce projet sera analysé par le Comité de ges-
tion hospitalière tel que prévu par l’article 28 de la 
loi du 8 mars 2018 relative aux établissements hos-
pitaliers et à la planification hospitalière lors de la 
reprise des sessions de travail de cette commis-
sion.
Dans le cadre des travaux de révision de la nomen-
clature des actes et services des médecins, la CNS 
a engagé en 2021 les travaux sur le sujet de l’algo-
logie avec les praticiens concernés. Les travaux y 
afférents sont à un stade avancé mais il n’est pas 
encore possible d’indiquer un délai quant à l’issue 
de ces travaux.
Concernant la nomenclature médicale, un acte de 
consultation majorée (C77) pour les médecins 
agréés collaborant dans le réseau de compétence 
douleur chronique a déjà été introduit.
ad 6) Ce délai sera fonction de l’avancement de la 
construction du Nouveau Bâtiment Centre (NBC) 
dont la mise en fonction est envisagée pour 2028.

Question 4529 (21.06.2021) de Mme Stéphanie 
Empain (déi gréng) concernant le projet d’acquisi-
tion de véhicules pour l’Armée luxembourgeoise :
Afin de moderniser la flotte de véhicules de l’Armée 
luxembourgeoise, le Gouvernement a décidé d’ac-
quérir 80 véhicules blindés de commandement, de 
liaison et de reconnaissance (CLRV). Face à un 
contexte sécuritaire en évolution, ce projet s’inscrit 

dans le cadre des contributions à haute valeur ajou-
tée que le Luxembourg continue à fournir dans le 
contexte de l’OTAN, de l’UE ainsi que de l’ONU, à la 
défense collective, aux opérations pour le maintien 
de la paix (OMP), de prévention et de gestion de 
crise.
Les deux véhicules actuellement en service n’étant 
plus adaptés (la plateforme des Hummer étant vé-
tuste et l’électronique des Dingo étant obsolète), 
ceux-ci seront remplacés par un seul type de véhi-
cule. Misant sur l’interopérabilité, il a été décidé de 
recourir aux véhicules compatibles avec le pro-
gramme français SCORPION. Le projet est réalisé 
avec l’appui de l’agence NSPA de l’OTAN.
Selon les lignes directrices de la défense luxem-
bourgeoise « [..] les contributions du Luxembourg 
ne peuvent en toutes circonstances faire la diffé-
rence par la force du nombre. C’est en investissant 
dans des domaines spécialisés et à haute valeur 
ajoutée que le Luxembourg honorera ses engage-
ments » et plus loin : « Ces Lignes directrices se-
ront complétées par un Plan directeur de mise en 
œuvre et un plan d’investissement qui permettra le 
planifier en détail l’effort de défense. »
Dans ce contexte, je voudrais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de la Défense :
1) Est-ce que les Lignes directrices de la défense 
ont été complétées par un Plan directeur de mise 
en œuvre ? Comment cette acquisition s’inscrit-elle 
concrètement dans l’orientation stratégique de l’Ar-
mée luxembourgeoise et dans son plan d’investis-
sement ?
2) Dans quelle mesure la décision de miser sur le 
système électronique SCORPION impacte-t-elle le 
choix des véhicules pouvant être acquis ? Combien 
de véhicules, compatibles avec le programme fran-
çais SCORPION, pourront potentiellement être sé-
lectionnés ?
3) En quoi la décision de recourir à des équipe-
ments issus du programme français SCORPION lie-
t-elle la politique de la défense luxembourgeoise à 
celle de son voisin ? Est-ce que cette acquisition 
pourrait s’inscrire dans le cadre d’un partenariat 
stratégique avec la France ?
Réponse (19.07.2021) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Défense :
ad 1) Les Lignes directrices de la défense luxem-
bourgeoise à l’horizon 2025 et au-delà publiées en 
2017 ont été complétées en 2018 par un Plan direc-
teur. Ce plan est cependant classifié et n’est donc 
pas accessible au grand public.
L’acquisition des véhicules CLRV s’inscrit dans la 
continuation du développement des capacités ISR 
(intelligence-surveillance-reconnaissance) de l’Ar-
mée luxembourgeoise esquissé dans les Lignes di-
rectrices de 2017.
ad 2) + 3) SCORPION (Synergie du contact renfor-
cée par la polyvalence et l’infovalorisation) est le 
nom du programme français qui vise à créer un sys-
tème de combat tactique évolutif et flexible en in-
terconnectant tous les systèmes d’armes, en facili-
tant l’échange d’informations et en rendant pos-
sible une collaboration accrue entre les différents 
acteurs sur le terrain.
Ce programme donnera lieu à la modernisation et 
au renouvellement de capacités de combat exis-
tantes de l’armée de terre française, à l’arrivée de 
nouveaux véhicules blindés et à la mise en place 
d’un nouveau système d’information. Il doit per-
mettre à un groupe présent sur le champ de bataille 
d’être relié non seulement entre soldats, mais aussi 
avec l’ensemble des forces engagées, à l’image des 
véhicules blindés, des drones, des hélicoptères, …
En théorie, tout véhicule peut être « scorpionisé » 
en l’équipant avec le système d’information décrit 
ci-avant. L’offre d’un véhicule « scorpionisé » est 
fonction des considérations économiques des dif-
férents constructeurs.
 rapprochement de l’Armée luxembourgeoise au 
programme SCORPION se réalisera par le biais de 
l’intégration dans le nouveau système d’informa-
tion français et constitue le seul lien avec la poli-
tique de défense française dans ce contexte.

Question 4531 (21.06.2021) de M. Marc Lies (CSV) 
concernant le taux de TVA super-réduit de 3 % :
En 2015, le Gouvernement a relevé de 3 à 17 % le 
taux de la TVA sur l’acquisition d’un logement 
destiné à la location. Les logements mis à la dispo-
sition de tiers ne bénéficient plus de la faveur fis-
cale depuis cette date. Le taux super-réduit de 3 % 
est toutefois maintenu pour l’acquisition d’un 
logement affecté à des fins d’habitation principale 
dans le chef du propriétaire.
Au vu de ce qui précède, j’aimerais poser la ques-
tion suivante à Monsieur le Ministre des Finances.
- Quelles ont été les recettes de la TVA logement en 
2013 et 2014 respectivement le déchet fiscal dû à 
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l’application du taux super-réduit de 3 % pour la 
construction, la création et la rénovation d’un lo-
gement ?
- Monsieur le Ministre peut-il m’informer sur les re-
cettes budgétaires supplémentaires générées an-
nuellement par la hausse de la TVA de 14 % sur 
l’acquisition d’un logement destiné à la location de-
puis 2015 ?
- Quelles ont été les recettes de la TVA logement de 
2015 à 2020 respectivement le déchet fiscal dû à 
l’application du taux super-réduit de 3 % pour la 
construction, la création et la rénovation d’un lo-
gement ?
Réponse (29.07.2021) de M. Pierre Gramegna, Mi-
nistre des Finances :
Il y a tout d’abord lieu de préciser que des données 
statistiques sur les recettes TVA en relation avec 
les travaux de création et de rénovation de loge-
ments ne sont pas disponibles, puisque lesdits tra-
vaux ne font pas l’objet de déclarations spéci-
fiques, ni de la part des entreprises, ni de la part 
des propriétaires.
Concernant la question relative au déchet fiscal dû 
à l’application du taux de TVA super-réduit de 3 % 
ou au remboursement du différentiel de taxe, entre 
le taux normal de 17 % et le taux super-réduit de 
3 %, la moins-value de TVA perçue pour la période 
entre 2013 et 2020 varie entre 193 et 320,6 millions 
d’euros par an. Le détail est repris dans le tableau 
ci-dessous.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)

Question 4532 (22.06.2021) de M. Laurent Mosar,
Mmes Diane Adehm et Viviane Reding (CSV) 
concernant la demande d’une licence par une 
chaîne d’informations internationale :
D’après un communiqué de presse de RT DE, le site 
d’informations allemand se prépare à lancer une 
chaîne de télévision en langue allemande. Pour ce 
faire, RT DE a demandé la semaine dernière une li-
cence de diffusion européenne au Luxembourg. 
D’après le communiqué de presse, « la filiale alle-
mande de RT, RT DE Productions GmbH, a l’inten-
tion de diffuser à l’avenir des segments de pro-
grammes tels que des reportages, des talk-shows 
et des interviews exclusives directement de Berlin 
à Moscou ».
Pour rappel, RT est une chaîne d’informations inter-
nationale, financée par la Russie, qui diffuse ses 
programmes en plusieurs langues, dont l’anglais, 
l’espagnol et l’arabe. La chaîne d’informations est 
considérée par beaucoup comme un média de pro-
pagande, relayant des théories complotistes.
Dans ce contexte, nous voudrions poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre des Commu-
nications et des Médias :
- Monsieur le Ministre a-t-il connaissance de cette 
demande d’une licence de diffusion européenne ? 
Alors que l’opposante biélorusse Svetlana Tikha-
novskaïa était de visite il y a peu au Luxembourg, 
quelle est son appréciation de la situation ?
- Un article de presse, paru dans la « Süddeutsche 
Zeitung » du 19 juin 2021, « Kalter Krieg am Him-
mel », fait état d’une réunion qui aurait eu lieu fin 
mai entre des responsables luxembourgeois et des 
responsables allemands pour discuter des plans de 
RT DE. Monsieur le Ministre peut-il confirmer la te-
nue de cette réunion ? Dans l’affirmative, qu’en est-
il ressorti ? Est-ce que les autorités luxembour-
geoises ont également eu des contacts avec les 
responsables de RT DE ?
- La raison pour laquelle une licence n’a pas été de-
mandée directement en Allemagne semble être le 
fait que l’une des conditions pour obtenir une li-
cence en Allemagne relève de l’indépendance des 
médias par rapport au pouvoir étatique, notamment 
quand il s’agit du financement. L’article explique 
que le Luxembourg ne connaît pas ce critère d’indé-
pendance. Est-ce que Monsieur le Ministre partage 
cet avis ?
- Il est par ailleurs expliqué que l’Union européenne 
n’a pas de position commune quand il s’agit de trai-
ter avec des entreprises publiques de diffusion ve-
nant de pays autoritaires ou de dictatures. Est-ce 
que Monsieur le Ministre partage cet avis ? Dans 
l’affirmative, est-ce que des travaux sont en cours 
au niveau européen pour trouver une position com-
mune ?
Réponse (19.07.2021) de M. Xavier Bettel, Ministre 
des Communications et des Médias :
- L’organisation non lucrative russe ANO « TV 
Novosti », dont le siège se trouve à Moscou, a en-
voyé une notification au Service des médias et des 
communications (SMC) en se basant sur les cri-
tères dits « techniques » de la directive européenne 
sur les services de médias audiovisuels « SMA ». 

La directive détermine un certain nombre de cri-
tères définissant la compétence territoriale sur un 
service de médias audiovisuels, dont la liaison 
montante d’un programme vers un satellite ou la 
capacité satellitaire appartenant à un État membre 
de l’UE si ce service audiovisuel est diffusé au sein 
de l’UE depuis un État tiers.
Au Luxembourg, ces critères sont transposés par la 
loi modifiée du 27 juillet 1991 sur les médias élec-
troniques, et notamment les articles 2bis et 23qua-
ter. La notification envoyée par TV Novosti se base 
sur l’article 23quater. Une « licence » ou « conces-
sion » luxembourgeoise n’est accordée uniquement 
pour les services audiovisuels remplissant les cri-
tères de l’article 2bis.
La notification ainsi envoyée est en cours d’analyse 
au sein du ministère compétent selon les règles de 
juridiction définies au niveau européen.
- De manière générale, la directive SMA encourage 
l’échange entre les autorités nationales concernées 
par un service de médias audiovisuels. Pour ce cas 
spécifique, les autorités allemandes et luxembour-
geoises sont en effet entrées en contact afin de 
s’échanger sur l’application des critères de la direc-
tive. En ce qui concerne les contacts avec les res-
ponsables de RT DE, « TV Novosti » a contacté le 
SMC par courriel dans le cadre de la notification 
envoyée.
- La loi modifiée du 27 juillet 1991 sur les médias 
électroniques ne comprend pas de critère équiva-
lent à la « Staatsferne ».
- La directive SMA définit des critères communs 
afin de déterminer le pouvoir réglementaire d’un 
État membre de l’UE sur un service de médias au-
diovisuels, y compris pour les services diffusés de-
puis des pays tiers. Alors que le pouvoir d’accorder 
des licences ou concessions pour services ayant 
un siège au sein de l’UE relève de la compétence 
nationale, les services en provenance de pays tiers 
tombent sous compétence d’un État membre si les 
critères dits « techniques » sont remplis et si une 
présence européenne sur base d’un établissement 
ne peut être déterminée. La directive ne fait pas de 
distinction entre différents pays, le but étant de 
soumettre tout service audiovisuel diffusé au sein 
de l’UE à un set de règles communes.

Question 4535 (22.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant la ransomware attack :
Am Fall vun enger Ransomware-Attack ginn d’Daten 
op engem Gerät verschlësselt an et gëtt eng 
Noriicht un d’Affer geschéckt, an där eng gewëssen 
Zomm Sue verlaangt gëtt als Echange, fir erëm 
Accès op seng Daten ze kréien. D’Affer ginn also 
mat hire perséinlechen Daten erpresst.
Dës Aart vu Cyberattack gëtt ëmmer méi geleefeg. 
D’CISA, d’US Cybersecurity Agency huet am Januar 
2021 d’Campagne „Reduce the Risk of Ransom-
ware Campaign“ an d’Weeër geleet, fir besonnesch 
d’Firmen op dës Gefor opmierksam ze maachen.
An deem Zesummenhang wéilt ech de Ministere fir 
bannenzeg Sécherheet a Finanzen dës Froe stellen:
1. Wéi vill Fäll vu Ransomware-Attacke goufen an 
deene leschte fënnef Joer zu Lëtzebuerg gemellt?
2. Huet d’Regierung Donnéeën dozou, wéi vill 
Ransomware-Attacken an deene leschte fënnef 
Joer op EU-Niveau festgestallt goufen?
3. Wat réit d’Lëtzebuerger Regierung Persounen, 
déi vun esou Attacke betraff sinn?
4. An engem Artikel vum Sender Fox Detroit gëtt 
iwwert d’Méiglechkeet vun engem Ofsetze vun de 
Steiere vum Schued, dee bei Privatpersounen oder 
Firme kann duerch esou eng Attack entstoen, ge-
schwat. Den FBI warnt virun esou enger Steier-
politik, well d’Täter doduerch éischter vun den Affer 
bezuelt ginn, an esou geneigt sinn, nach méi Atta-
cken ze starten.
Gouf et zu Lëtzebuerg scho Fäll, bei deenen de 
Schued, deen duerch eng Ransomware-Attack vun 
de Steieren ofgesat gouf?
Falls nee, wéi steet de Minister zu esou enger 
Steiererliichterung? Wier dës zu Lëtzebuerg méig-
lech?
Réponse commune (28.07.2021) de M. Henri Kox,
Ministre de la Sécurité intérieure, et de M. Pierre 
Gramegna, Ministre des Finances :
ad 1. De prezise Fall vun der Ransomware-Attack 
gëtt net eenzel statistesch erfaasst. D’Police kann 
do keng fiabel Zuele liwweren. Laut den Enquêteure 
vun der Police judiciaire ginn zurzäit an der Matière 
ongeféier fënnef bis zéng Fäll pro Joer enquêtéiert.
ad 2. D’Police kann dozou keng Donnéeë liwweren.
ad 3. De beschte Rot ass, niewent opmierksame 
Mataarbechter, eng effikass Cybersécherheet ze 
hunn a reegelméisseg Backuppen ze maachen, déi 
géint esou Attacke schützen.
Wann een awer sollt vun esou enger Attack betraff 
sinn, soll een:

- als éischt den „nationale CERT“ (NCERT.LU) 
kontaktéieren. Eventuell ass scho bekannt, wéi 
d’Donnéeën entschlësselt/recuperéiert kënne ginn;
- op dem Site nomoreransom.org, enger Koopera-
tioun tëschent Europol an Acteuren aus dem ëffent-
lechen a private Secteur, iwwerpréiwen, ob et 
schonns eng Méiglechkeet gëtt, fir déi ver-
schlësselt Donnéeën ze entschlësselen.
Kontakt mat den „Erpresser“ ophuelen ass net re-
commandéiert, well et keng Garantie gëtt, dass 
d’Entschlësselung vun den Donnéeën nom Bezuelen 
och funktionéiert.
ad 4. Betreffend dem honorabelen Deputéierte seng 
lescht Fro ass fir d’alleréischt ze bemierken, dass 
dem Finanzministère d’Informatioune vum lokale 
Sender aus den USA weeder bekannt nach iwwer-
préifbar sinn.
Dee bei enger Persoun an hirem private Beräich 
duerch eng Ransomware-Attack entstanene Schued 
kann net vun de Steieren ofgesat ginn.
Falls eng Entreprise vun esou enger Attack viséiert 
ass, muss tëschent verschiddene Situatiounen dis-
tinguéiert ginn. Fraisen (z. B. Reparaturkäschten, 
Remplacementer, etc.), déi esou entstane sinn a net 
duerch den Ofschloss vun enger Versécherung ge-
deckt sinn, kënnen als betriblech Ausgabe steier-
lech ofgezu ginn, souwäit d’Gesetz et an deene 
jeeweilege Fäll erlaabt.
Eventuellt Léisegeld ass steierlech net ofsetzbar, 
well déi gesetzlech Bedéngung dofir, notamment 
datt déi exakt Identitéit vum Léisegeldempfänger be-
kannt a matgedeelt muss ginn, bei enger Ransom-
ware-Attack net erfëllt ass.
Wéinst dem Steiergeheimnis kann an dësem 
Kontext net iwwert eventuell konkreet Fäll kommu-
nizéiert ginn an et existéiert och keng Statistik zu 
dësem Sujet.

Question 4537 (22.06.2021) de Mme Myriam 
Cecchetti (déi Lénk) concernant la déclaration de 
Lisbonne sur la lutte contre le sans-abrisme en 
Union européenne :
Dans le cadre du lancement de la plateforme euro-
péenne de combat contre le sans-abrisme à Lis-
bonne le 21 juin 2021, les représentant.e.s poli-
tiques des pays membres de l’UE ont signé une dé-
claration ayant pour objectif l’éradication du sans-
abrisme jusqu’en 2030. Ainsi, les États membres et 
leurs délégué.e.s concerné.e.s s’engagent à ce que 
plus personne dans leurs pays respectifs ne soit 
obligé de dormir dans la rue d’ici neuf ans en pro-
mouvant des politiques adéquates pour lutter 
contre le sans-abrisme. Dans le cadre de cette dé-
claration, il est acté que les États, régions et locali-
tés pourront également recourir à des aides de 
l’Union européenne pour engager leurs politiques 
de lutte contre le sans-abrisme. Sachant que Ma-
dame la Ministre de la Famille et de l’Intégration 
s’est engagée pour le Luxembourg à poursuivre 
l’objectif indiqué par la déclaration de Lisbonne, 
j’aimerais l’interroger sur la situation actuelle des 
sans-abris au Luxembourg et les démarches enga-
gées ou envisagées dans le cadre de la lutte contre 
le sans-abrisme :
1) Existe-t-il des données et/ou estimations concer-
nant le nombre de personnes concernées par le 
sans-abrisme au Luxembourg ? Dans l’affirmative, 
combien de personnes sont actuellement considé-
rées sans domicile fixe ?
2) Dans la négative à ma première question, Ma-
dame la Ministre peut-elle m’indiquer si des en-
quêtes seront ou sont sur le point d’être réalisées à 
ce sujet afin de cerner le phénomène du sans-
abrisme au Luxembourg ? Le cas échéant, de quelles 
enquêtes s’agit-il ?
3) Dans l’affirmative à ma première question, Ma-
dame la Ministre peut-elle me dire comment le 
nombre de sans-abris a évolué depuis 2008, année 
marquée par la crise financière internationale et 
plus particulièrement dans le contexte de la pandé-
mie actuelle ?
4) Quels ont été jusqu’à présent les moyens et dis-
positifs de lutte contre le sans-abrisme employés 
par le Ministère de la Famille et de l’intégration ? 
Combien de structures, services et organisations 
subventionnés et/ou agréés par votre ministère 
sont actuellement actifs dans le domaine d’accueil 
et de soutien des sans-abris ?
5) Comme le sans-abrisme se définit en substance 
par le fait de ne pas disposer d’un logement, Ma-
dame la Ministre envisage-t-elle des collaborations 
avec le Ministère du Logement afin de trouver des 
solutions d’urgence ?
6) Le logement temporaire des personnes sans-
abris dans les habitations ou bâtiments vacants 
est-il envisagé comme mesure possible de mise à 
l’abri de personnes ?
7) Quelles sont en définitive les démarches et me-
sures envisagées par Madame la Ministre pour at-

teindre l’objectif visé par la déclaration de Lisbonne 
du 21 juin 2021 ?
Réponse (22.07.2021) de Mme Corinne Cahen, Mi-
nistre de la Famille et de l’Intégration :
ad 1) - 3) À l’heure actuelle, le Luxembourg ne dis-
pose pas de données exactes sur l’ampleur du 
sans-abrisme étant donné que les personnes sans-
abri ne sont pas recensées statistiquement.
Afin de dresser un état des lieux permettant au Mi-
nistère de la Famille, de l’Intégration et à la Grande 
Région de mieux déterminer les besoins en matière 
de lutte contre le sans-abrisme, un dénombrement 
physique régulier des personnes sans-abri sur le 
territoire du Luxembourg est nécessaire. Il est envi-
sagé de débuter les travaux de préparation du re-
censement en automne.
ad 4) La stratégie nationale contre le sans-abrisme 
et l’exclusion liée au logement fournit le cadre aux 
actions menées par le Gouvernement pour lutter 
contre toutes les formes de sans-abrisme et d’ex-
clusion liée au logement. La stratégie préconise 
une approche globale qui prend en compte les be-
soins sociaux, psychologiques et médicaux de la 
personne sans-abri et elle favorise l’application du 
principe du « Housing First ».
Le ministère a des conventions avec 13 organismes 
qui offrent les services suivants dans le domaine 
d’accueil et de soutien des personnes sans-abri :
- trois haltes de nuit de la Croix-Rouge et de Caritas 
Accueil et Solidarité. Les haltes de nuit sont des 
structures à bas seuil et permettent aux personnes 
de se reposer pendant la nuit, de se réchauffer, de 
se laver, de laver les vêtements et de prendre une 
collation et un petit-déjeuner. Une des trois haltes 
de nuit a ouvert ses portes en mai 2021 et est ré-
servée exclusivement aux femmes ;
- deux foyers d’urgence de nuit, notamment le Foyer 
Abrisud de la Ville d’Esch/Alzette et le Centre 
Ulysse de Caritas Accueil et Solidarité. Les foyers 
d’urgence de nuit sont ouverts toutes les nuits de 
l’année et mettent temporairement à disposition 
une possibilité d’hébergement à des adultes sans-
abri ou menacés de sans-abrisme ;
- l’Action Hiver, qui commence en général le 1er dé-
cembre et se termine le 30 mars, est une action hu-
manitaire mise en place par le Gouvernement de-
puis 2001 dans le but d’éviter que des personnes 
sans-abri ne soient victimes d’hypothermie par pé-
riode de grand froid. En 2019, le nouveau bâtiment 
pour l’Action Hiver a ouvert ses portes avec une ca-
pacité d’accueil plus élevée (250 lits). Depuis jan-
vier 2021, la gestion de l’Action Hiver a été confiée 
à une nouvelle association, la Dräieck ASBL, consti-
tuée par la Caritas, la Croix Rouge et Inter-Actions ;
- le Service Para-Chute de Caritas Accueil et Solida-
rité qui est une structure de jour à bas seuil s’adres-
sant à des personnes errantes autour de la Gare de 
Luxembourg. Les bénéficiaires y sont soutenus et 
orientés par un travailleur social ;
- le Service Premier Appel d’Inter-Actions va à la 
rencontre de personnes en détresse dans la rue en-
dehors des heures d’ouverture normales de la majo-
rité des autres structures. Il soutient les personnes 
en couvrant leurs besoins de base (p. ex. froid, ali-
mentation, abri, …) et, le cas échéant, en les accom-
pagnant vers des services spécialisés. Le service 
s’adresse prioritairement aux sans-abris et profes-
sionnels qui sont en contact avec cette population 
cible ;
- en ce qui concerne les services Streetwork de 
Caritas Accueil et Solidarité et Inter-Actions, le mi-
nistère conventionne une partie du personnel ;
- la Vollekskichen du Comité national de défense 
sociale (CNDS) qui offre des repas à prix modérés ;
- plusieurs structures d’hébergement pour adultes 
qui proposent diverses formes de logements tels 
que des foyers, des chambres individuelles, com-
munauté de vie ou studio/appartement et œuvrent 
en faveur des personnes sans-abri ou menacées 
d’exclusion sociale par le biais du logement.
Les organismes gestionnaires sont :
- Comité national de la défense sociale (CNDS)
- Caritas Accueil et Solidarité (CAS)
- Wunnengshëllef
- Ënnerdaach ASBL
- Agence immobilière sociale (AIS)
- Co-labor
- Jongenheem LSE-Adultes
- Maison Michels (Ville d’Esch/Alzette)
- AIS Kordall
- LogIS (Fondation Caritas)
- Coup de Pouce (Inter-Actions)
Le parc locatif des structures d’hébergement a per-
mis de loger 4.278 personnes en 2020.
Le nombre de personnes accueillies dans les struc-
tures d’hébergement pour adultes a connu une 
forte augmentation au cours des neuf dernières an-
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nées. En effet, ce nombre a plus que quadruplé entre 
2012 et 2020. Cette hausse s’explique par la mise en 
place de nouveaux projets et l’augmentation des ca-
pacités au niveau des structures existantes.
ad 5) + 6) Le phénomène du sans-abrisme va sou-
vent de pair avec d’autres problématiques. Les per-
sonnes touchées par le sans-abrisme peuvent pré-
senter des problèmes psychiques, des troubles psy-
chiatriques, des problèmes d’addiction, voire des 
multi-/polymorbidités.
Ainsi, la prise en charge des personnes sans-abri ne 
requiert non seulement la mise à disposition d’un lo-
gement mais aussi la prise en considération des be-
soins sociaux, psychologiques et médicaux des per-
sonnes concernées.
Le Ministère de la Famille, de l’Intégration et à la 
Grande Région continuera donc de collaborer et de 
soutenir les associations œuvrant dans le domaine 
du sans-abrisme afin de pouvoir garantir une prise 
en charge globale des personnes sans-abri. Dans 
cette optique, des projets stables et à long terme 
sont privilégiés par rapport à des solutions tempo-
raires.
ad 7) Les politiques de l’exclusion liée au logement 
et du sans-abrisme sont transversales et néces-
sitent, pour être efficaces, un engagement de tous 
les acteurs concernés au niveau gouvernemental, 
aux niveaux régional et communal ainsi qu’au niveau 
de la société civile.
Le programme gouvernemental prévoit une évalua-
tion externe finale de la stratégie nationale contre le 
sans-abrisme et l’exclusion liée au logement 2013-
2020. À cette fin, le Ministère de la Famille, de l’Inté-
gration et à la Grande Région a chargé le LISER, insti-
tut de recherche public, de l’évaluation finale de la 
stratégie dont les travaux sont actuellement en 
cours. L’évaluation vérifiera la mise en œuvre des 
actions préconisées dans la stratégie ainsi que l’at-
teinte des objectifs définis, elle analysera les effets 
de cette mise en œuvre, en tirera des conclusions 
et formulera des recommandations permettant au 
ministère de continuer sa lutte contre le phéno-
mène du sans-abrisme de manière cohérente.
Par ailleurs, le ministère continuera d’augmenter et 
de diversifier ses offres pour les personnes sans-
abri, en coopération avec les organisations non 
gouvernementales. Ainsi par exemple, un concept 
de maison de soins pour personnes sans-abri vieil-
lissantes est en cours de planification. L’accent 
sera également mis sur des projets innovants 
comme le modèle « Housing First », qui sera davan-
tage développé.

Question 4540 (24.06.2021) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant le matériel militaire :
D’militäresch Fuerschung an Entwécklung sinn am-
gaangen, ëmmer méi modern Apparater ze entwé-
ckelen, déi de Mënsch a Mënscheliewe schoune sol-
len. Onbemannte Gefierer a Fligeren, awer och Robo-
teren a Ganzkierperschutz, ginn ëmmer weiderent-
wéckelt. Fir Lëtzebuerg ass dat Feld am Kontext vun 
eise versprachene budgetären Ustrengunge fir 
d’NATO an d’Verdeedegung, awer och um Gebitt vun 
der Fuerschung an der Wirtschaft intressant.
An Däitschland ass d’„Bundesamt für Ausrüstung, In-
formationstechnik und Nutzung der Bundeswehr“ 
aktuell derbäi, Robotere fir d’Militär ze testen. Dat 
selwecht gëllt och an den USA an a villen anere 
Länner. Am Kontext vun den deieren Uschafungen, 
déi nach op eis Arméi zoukommen, wollt ech dës 
Froen un den Här Verdeedegungsminister stellen:
1. Wann een d’Wichtegkeet vun deenen neie Robo-
tertechnologien a ville Länner gesäit, wéi z. B. an 
Däitschland, wär dann eng Lëtzebuerger Koopera-
tioun an dësem Beräich mat anere Länner net ugero-
den?
2. Ass en Deel vum Lëtzebuerger Knowhow net grad 
och fir déi nei Militärtechnologie relevant - denke 
mer u Materialfuerschung, Informatik a Kommunika-
tioun - a gesäit den Här Minister Méiglechkeeten, eis 
Kompetenzen do verstäerkt anzebréngen?
3. Huet de Verdeedegungsministère Roboteren an 
Dronen, déi grad enger klenger Arméi vill 
Méiglechkeeten offréieren, als eventuell Uschafun-
gen am A? Ass en Ausbau vun deenen Technologien 
och am Beräich vum Deminage virgesinn?
Réponse (19.07.2021) de M. François Bausch, Mi-
nistre de la Défense :
ad 1. Och wann d’Potenzial vu Robotertechnologien 
erkannt ass, brauche mer awer ganz kloer an 
onmëssverständlech international verbindlech ee-
thesch an deontologesch Reegelen, baséierend op 
dem humanitäre Vëlkerrecht an den internationale 
Mënscherechtsofkommessen, fir kënschtlech Intelli-
genz an autonom Waffesystemer am militäresche 
Beräich anzesetzen. D’Regierung ass strikt géint eng 
Verselbststännegung vun autonome Waffesystemer 
a setzt sech dofir an de relevanten UNO-Gremien an.
Eis prinzipiell Positioun ass, dass de Mënsch ëm-
mer muss d’Kontroll behalen an a leschter Instanz 

iwwert den Asaz vun alle Waffen, also och vun dëse 
Waffen, entscheeden.
Zu dësem Zäitpunkt existéiert nach keen opera-
tionellt Konzept bei eise Referenzpartner, wéi Robo-
tertechnologië sollen agesat ginn. Wann sech awer 
e klore Wee zeechent, dee kompatibel ass mat ei-
sen eetheschen an deontologesche Wäerter, wäerte 
mer dëse Sujet weiderentwéckelen.
ad 2. Lëtzebuerger Knowhow kann an dësem Beräich 
iwwert europäesch Programmer afléissen, déi vun 
der Europäescher Kommissioun geréiert ginn. 
D’Lëtzebuerger Defense plangt awer zu dësem Zäit-
punkt net, hir Kompetenzen do verstäerkt anzebrén-
gen.
ad 3. Eis Arméi huet Dronen an ass amgaangen, 
sech an dësem Beräich weiderzëentwéckelen. Et 
ass ze ënnersträichen, dass dës Drone weeder 
arméiert nach autonom sinn, mee der renger Obser-
vatioun déngen.
De Service de déminage vun der Arméi huet zu dë-
sem Zäitpunkt fënnef ferngesteiert Maschinne fir 
d’Asätz. Des Weideren ass geplangt, dëse Service 
mat Mikrodronen auszerëschten. Dës Mikrodrone gi 
gebraucht, fir d’Iwwerwaachung vun engem Zer-
stéierungssite ze maachen, fir sécherzestellen, dass 
keng Leit sech onerlaabterweis Zougang zu enger 
gespaarter an evakuéierter Zon verschaaft hunn.

Question 4541 (24.06.2021) de MM. Laurent 
Mosar et Léon Gloden (CSV) concernant les agres-
sions contre la police :
Um Virowend vun Nationalfeierdag ass et an der 
Stad zu e puer Kläppereie komm, bei deenen e puer 
Persounen an och dräi Poliziste blesséiert goufen. 
Et ass net déi éischte Kéier dëst Joer, datt Beamten 
am Déngscht blesséiert goufen.
Virun dësem Hannergrond géife mir gäre follgend 
Froen un d’Regierung stellen:
1. Wéi vill Virfäll goufen et an de leschten zwee 
Joer, bei deene Poliziste blesséiert goufen?
2. Wéi laang konnten déi jeeweileg concernéiert 
Beamten no hire Blessuren net am Déngscht sinn?
3. Wat fir Mesurë gi geholl, fir d’Police de manière 
générale besser viru Gewalt ze schützen?
4. Virum Hannergrond vun dëse rezente Virfäll, ge-
denkt d’Regierung eventuell, hir Positioun par rap-
port zu de Bodycams ze iwwerdenken?
Réponse (19.07.2021) de M. Henri Kox, Ministre de 
la Sécurité intérieure :
ad 1. + 2. De follgenden Tablo enthält d’Zuel vun de 
Virfäll insgesamt, d’Zuel vun de blesséierte Beam-
ten souwéi d’Unzuel vun den Deeg, wärend deenen 
déi concernéiert Beamte krankgeschriwwe waren, 
iwwer déi lescht zwee Joer:
(tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question).
ad 3. Aktuell ginn d’Polizisten, wann se Affer vun 
enger Rebellioun goufen, an all hiren Demarchen 
ënnerstëtzt säitens der Policedirektioun: souwuel 
um aarbechtsrechtleche Plang säitens der Direc-
tion des ressources humaines, wéi um psycholo-
gesche Plang säitens dem Service psychologique, 
wann se dat wëllen, wéi awer och um prozedurale 
Plang säitens dem Service juridique, wann se wëlle 
geriichtlech géint d’Täter vu Rebellioune virgoen.
Fir datt et awer am beschte Fall iwwerhaapt net zu 
Gewalttätegkeete soll kommen, ass e weesentlechen 
Aspekt an der Formation de base den Deseskala-
tiounstraining respektiv Rollespiller, individuell wéi 
an der Ekipp, déi dem Polizist sollen hëllefen, fir 
dass hien esou Situatioune korrekt aschätzen a se 
falls méiglech entschäerfe kann, an och, wéi en sech 
taktesch optimal verhale sollt respektiv op seng Ee-
gesécherung oppassen.
D’IGP ass den 2. Dezember 2020 mat enger Analys 
„sur l’usage de la force“ beoptraagt ginn, déi dem 
Ministère fir bannenzeg Sécherheet fir de Septem-
ber soll virleien. Den Objektiv vun dëser Analys ass 
et ze kucken, ob jonk Polizisten no hirer Ausbildung 
adequat op Situatioune preparéiert gi sinn, déi 
eventuell den Asaz vu Gewalt (recours à la force) 
benéidegen.
Zousätzlech Ekippen, eventuell an der Reserv bei 
gréissere Versammlungen/Evenementer, déi an den 
nächste Joren dank dem gréissere Renfort bäikom-
men, wäerten och hëllefen, dass sech Situatiounen 
net héichschaukelen, wa bis genuch Ekippen op der 
Plaz sinn.
An der Chamberskommissioun vum 25. Mäerz vun 
dësem Joer si follgend Méiglechkeeten opgezielt 
ginn, ouni dass eng Positioun heizou geholl gouf:
- eventuellen Asaz vu Bodycams;
- méi streng/héich Strofen um penale Plang am Fall 
vun „outrages ou violences envers les agents de la 
force publique“;

- eng Analys vun der aktueller strofrechtlecher Qua-
lifikatioun vun der Rebellioun an dem „état mental 
altéré“ duerch Drogen oder Alkohol an de respek-
tive Sanktiounen.
ad 4. Et sinn Analysen amgaangen, fir den eventuel-
len Asaz vu Bodycams kënne besser ze evaluéieren 
an eng méiglech Notzung am lëtzebuergesche le-
gale Kader ëmzesetzen.

Question 4542 (24.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant le supplément d’honoraire 
pour convenance personnelle :
Dokteren an Zänndokteren däerfe fir verschidde 
Leeschtungen, déi iwwert d’Basisbehandlung eraus-
ginn, sougenannte „suppléments d’honoraires pour 
convenance personnelle“ bzw. „Sonderhonorare für 
persönliche Ansprüche“ verrechnen. Dës ginn net 
vun der CNS iwwerholl a musse vum Patient selwer 
gedroe ginn.
Wéi héich dës zousätzlech Käschten däerfe sinn, 
gouf net gesetzlech festgehalen. Konkreet heescht 
et op der Websäit vun der CNS dozou:
Es ist anzumerken, dass die Tarife für persönliche 
Ansprüche nicht festgelegt sind.
Die Ärzte und Zahnärzte sind jedoch gebeten, ge-
gebenenfalls, die Sonderhonorare mit „Takt und 
Maß“ zu verrechnen.
Fir e Supplement verrechnen ze kënnen, misst den 
Dokter de geltende Reegelen no säi Patient am Vir-
aus iwwert déi zousätzlech Käschten informéieren 
an de Patient misst dësen zousätzleche Leeschtun-
gen och am Virfeld zoustëmmen. Leider kënnt et 
um Terrain awer ëmmer nees zu Situatiounen, wou 
Supplementen op Rechnungen optauchen, déi net 
vum Dokter ugekënnegt goufen. Well vill Persounen 
hir Dokteschrechnungen einfach bezuelen, ouni ze 
iwwerpréiwen, ob Supplementen notéiert goufen, 
déi net ugekënnegt waren, fält déi falsch Factura-
tioun oft net op. Fir Persounen, déi op e Rembour-
sement vun der CNS ugewise sinn, fir finanziell 
iwwert d’Ronnen ze kommen, kann dat awer zu 
schlëmmen Iwwerraschunge féieren, wann eréischt 
nodréiglech festgestallt gëtt, dass d’Krankekeess 
net alles iwwerhëlt an si onerwaart op engem Deel 
vun de Käschte sëtzebleiwen.
An deem Zesummenhang wéilt ech de Ministere fir 
Sozialversécherung, Konsumenteschutz a Gesond-
heet dës Froe stellen:
1. Wéi oft a wéi gëtt kontrolléiert, ob d’Zänndokte-
ren an d’Dokteren hir Rechnunge konform ausstel-
len a keng Supplemente fir Convenances person-
nelles berechnen, wann dës net am Virfeld mam 
Patient ofgeschwat gi sinn?
2. Falls en Dokter oder Zänndokter engem Patient 
op deem säi Wonsch hin e feste Rendez-vous gëtt 
an dësen Termin och anhält, kann e Supplement 
„CP1“ berechent ginn.
- Däerf esou een CP-Supplement och verrechent 
ginn, wann e Rendez-vous iwwert en Onlineportal 
gemaach gëtt? Wéi gëtt de Patient dann iwwert déi 
zousätzlech Käschten informéiert?
- Wéi ass et, wann den Dokter dem Patient e feste 
Rendez-vous proposéiert, ouni dass de Patient ex-
plizitt gefrot huet?
- Wat geschitt am Fall, wou den Dokter de Rendez-
vous net anhält? Ab wéi vill Minutte Retard ka kee 
Supplement méi gefrot ginn?
3. Plangt d’Regierung Plaffongen anzeféieren, wat 
d’Suppléments d’honoraires pour convenance per-
sonnelle ugeet, fir d’Verbraucher besser virun 
iwwerdeierten Tariffer ze schützen?
Réponse commune (07.07.2021) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale, et de 
Mme Paulette Lenert, Ministre de la Protection des 
consommateurs, Ministre de la Santé :
ad 1. D’Applikatioun vun der „convenance person-
nelle“ (CP) ass an der modifizéierter Konventioun 
vum 13. Dezember 1993 tëschent der Gesondheets-
keess (CNS) an der Associatioun vun den Dokteren 
an Zänndokteren (AMMD) definéiert.
Den Artikel 48 vun där Konventioun gesäit vir, datt 
« [l]a mise en compte de suppléments d’honoraires 
pour convenance personnelle présuppose une in-
formation préalable en ce sens de la personne pro-
tégée. Le traitement en question ne peut être com-
mencé que lorsque la personne protégée a donné 
son accord pour prendre le supplément d’hono-
raires à sa charge. »
Den Artikel 50 vun där Konventioun gesäit och vir, 
datt eng CP just mat „tact et mesure“ dierf factu-
réiert ginn.
D’CPe mussen och op der selwechter Rechnung 
stoen (Mémoire d’honoraires) ewéi d’Leeschtun-
gen, déi erbruecht gi sinn an dierfen net op enger 
separater Rechnung stoen. D’Kontroll vun der Kon-
ditioun, datt d’Persoun am Virfeld an adequat 
iwwert de CP informéiert gouf, kann net vun der 

CNS direkt kontrolléiert ginn, well d’CNS déi Info 
guer net huet, mee nëmme wann en Assuré dat bei 
der CNS mellt. Wann awer de Patient eng CP a Fro 
stellt, beispillsweis net virdrun informéiert gouf, 
muss d’Persoun déi Rechnung direkt beim Dokter 
oder Zänndokter contestéieren.
ad 2. D’CPe fir e Rendez-vous sinn an der uewe ge-
nannter Konventioun tëschent der CNS an der 
AMMD festgehalen.
Am Artikel 50 1. Alinea steet, datt: « Les indemni-
tés pour non-respect de rendez-vous ne peuvent 
être mises en compte que si le médecin a préala-
blement averti la personne protégée sur l’obligation 
et les modalités qu’elle doit suivre en cas d’annula-
tion du rendez-vous. Constitue une convenance 
personnelle de la personne protégée conférant au 
médecin le droit à la perception d’un supplément 
d’honoraires, facturé avec tact et mesure : 1) un 
rendez-vous fixé à la demande expresse de la per-
sonne protégée à un jour et une heure précis à 
condition que le rendez-vous ait été respecté par le 
médecin (code CP1 […]). »
D’Artikele vun der Konventioun si ganz kloer, wéini 
en Dokter dierf zousätzlech Käschte froen an 
d’Doktere sinn och gebieden, sech un dës Dispo-
sitiounen ze halen.
Bei engem „CP1“ muss de Patient explizitt e Rendez-
vous op engem bestëmmten Dag an ëm eng be-
stëmmten Auerzäit froen. An der Konventioun ass 
net preziséiert, ob dës Demande vum Assuré muss 
iwwer Telefon oder iwwer en Onlineportal sinn.
Falls awer en Dokter nëmmen op Rendez-vous 
schafft, oder selwer dem Assuré e Rendez-vous pro-
poséiert, däerf laut den Dispositiounen an der 
Konventioun kee CP1 verrechent ginn.
An der Konventioun ass net explizitt virgesinn, ab 
wéi vill Minutte Retard den Dokter de „CP1“ net méi 
ka verrechnen, esou datt et am Ermiesse vum Assuré 
läit, ob hien de CP1 kontestéiert oder net, wann den 
Dokter net déi genee Auerzäit respektéiert huet.
ad 3. D’Dispositioune vun de CPe sinn an der 
Konventioun CNS-AMMD definéiert. D’Verhandlung 
vun dëser Konventioun fält an d’Autonomie vun der 
CNS an der AMMD. Dobäi ass och ze preziséieren, 
datt de Verwaltungsrot vun der CNS eng Tripartite-
Kompositioun huet.
D’CNS ka wuel de Remboursement fir all Akt iwwer 
hir Statuten definéieren, net awer e Plaffong fir de 
Präis, dee fir e CP applizéiert gëtt. D’Regierung 
kéint also nëmmen iwwer eng Gesetzespropo-
sitioun e Plaffong proposéieren, mee esou eng Pro-
pos géif d’Autonomie vun der CNS an de Prestatai-
ren, notamment fir eng Konventioun ze verhande-
len, op direktem Wee a Fro stellen, wat och 
wäitreechend Follge géif mat sech bréngen.
Falls den Assuré de CP oder de Montant vum CP a 
Fro stellt, huet dësen d’Méiglechkeet, och schonn 
nodeems e bezuelt huet, e Recours bei der Com-
mission de surveillance ze maachen. Eng vun de 
Kompetenze vun der Commission de surveillance 
ass eebe grad, fir falsch Berechnunge vun de CPen 
ze analyséieren. Den Artikel 47 3. Alinea vum Code 
vun der sozialer Sécherheet gesäit vir:
« Tout litige au sujet d’un tarif en application des 
nomenclatures ou des conventions ou au sujet d’un 
dépassement des tarifs visés à l’article 66, alinéa 3 
fait l’objet d’une décision du président du conseil 
d’administration ou de son délégué. Cette décision 
est notifiée à l’assuré et au prestataire de soins en 
cause. L’assuré ou le prestataire de soins peuvent 
porter le litige dans les quarante jours de la notifi-
cation devant la Commission de surveillance pré-
vue à l’article 72. »
Den Artikel 66 3. Alinea, gesäit vir:
« Toutefois, les conventions pour les médecins et 
pour les médecins-dentistes prévoient obligatoire-
ment les modalités du dépassement, à charge des 
assurés, des tarifs fixés conformément à l’alinéa 
qui précède :
pour les convenances personnelles sollicitées par 
les personnes protégées en milieu hospitalier et 
ambulatoire ;
2) après devis préalable pour les prothèses et 
autres prestations dentaires dépassant l’utile et le 
nécessaire. »
De Patient huet also haut schonn d’Méiglechkeet 
dogéint virzegoen, falls en esou e CP fälschlecher-
weis verrechent krut.

Question 4545 (24.06.2021) de Nathalie Oberweis
(déi Lénk) concernant le centre thérapeutique 
« Syrdall Schlass » :
Le centre thérapeutique spécialisé dans la réhabili-
tation de personnes présentant une dépendance à 
des substances toxiques illégales, Syrdall Schlass 
à Manternach, offre des services spécialisés 
uniques au Luxembourg. Le Syrdall Schlass dépend 
du Centre Hospitalier Neuro-Psychiatrique d’Ettel-
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bruck, mais suit un programme psychothérapeu-
tique à part qui vise la resocialisation des per-
sonnes en thérapie, via notamment des projets de 
thérapie de groupe, d’éducation à la structuration 
de la vie quotidienne (cuisine collective et partici-
pative, nettoyage commun) et de pratiques favori-
sant l’apprentissage et la créativité (entretien d’ani-
maux, jardinage, ateliers de menuiserie et d’expres-
sion artistique, etc.).
Selon des informations internes dont nous dispo-
sons, les capacités d’accueil de la structure se-
raient continuellement utilisées au maximum et des 
listes d’attente existeraient également. De même, 
nous avons été informés que la très grande majo-
rité des personnes en thérapie au château du Syr-
dall sont très fortement précarisées. Il s’agirait 
d’une population fragilisée à plusieurs égards, par 
la toxicomanie mais aussi par le sans-abrisme. En 
règle générale, le parcours thérapeutique s’étale sur 
un an. Les avis professionnels dont nous dispo-
sons indiquent que plus longtemps les personnes 
restent en thérapie dans la structure, mieux ils s’en 
sortent.
Maintenant, toujours selon nos informations, des 
changements au niveau du modèle thérapeutique 
du Syrdall Schlass seraient promus par la direction 
du CHNP.
Ainsi, il serait prévu de réorienter l’offre thérapeu-
tique. Le nouveau modèle prévoirait un séjour plus 
court, limité à trois à six mois maximum. De même, 
l’offre thérapeutique axée sur la resocialisation se-
rait effacée au profit d’une thérapie davantage mé-
dicalisée.
Selon l’avis des professionnels travaillant dans la 
structure, cette réforme du modèle thérapeutique 
ne serait plus adaptée aux besoins d’une popula-
tion fortement fragilisée, car certes touchée par la 
toxicomanie, mais aussi par des problématiques 
sociales les exposant à la précarité. L’on pourrait 
donc craindre que ce changement de modèle aura 
comme conséquence l’exclusion d’une « clientèle » 
fortement marginalisée et donc demandeuse de 
davantage d’encadrement et de services sociaux en 
plus de leur traitement médical.
Partant, je voudrais poser les questions suivantes à 
Madame la Ministre de la Santé :
1) Est-ce que Madame la Ministre est au courant de 
ces changements annoncés par la direction du 
CHNP ?
2) Dans l’affirmative, Madame la Ministre se posi-
tionne-t-elle en faveur de ces changements ?
3) Dans l’affirmative à ma question précédente, 
comment Madame la Ministre justifie-t-elle un tel 
revirement du modèle thérapeutique ? Quels en 
sont les fondements scientifiques et les nouveaux 
objectifs visés ?
4) Madame la Ministre prévoit-elle de mettre en 
place de nouvelles structures thérapeutiques ré-
pondant aux besoins d’une population toxicomane 
fortement précarisée dont le nombre va croissant ?
Réponse (28.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1) Madame la Ministre est au courant des pro-
jets de réforme par le biais de son représentant au 
Conseil d’administration du CHNP.
ad 2) La Ministre a pris note des projets de change-
ments et de réorientation de l’offre thérapeutique 
mis en avant par le Centre thérapeutique. Les ser-
vices compétents du ministère et de la Direction de 
la santé sont en train d’analyser le contenu en dé-
tail, à la lumière des objectifs et priorités du Plan 
d’action national en matière de drogues et d’addic-
tions associées 2020-2024.
ad 3) Afin de pouvoir offrir le meilleur traitement 
possible, le Centre thérapeutique spécialisé dans la 
réhabilitation de personnes présentant une dépen-
dance à des substances toxiques illégales vérifie 
en permanence si l’offre des différents domaines 
de compétence correspond aux nouvelles connais-
sances scientifiques en matière de prise en charge 
thérapeutique. Le Centre s’assure aussi que la dé-
marche du personnel de soin correspond à une phi-
losophie thérapeutique horizontale axée sur les 
compétences et que cette démarche est concré-
tisée de manière tangible dans les faits.
Selon les informations dont dispose le ministère, la 
Direction du CHNP, dont dépend le Centre thérapeu-
tique, a constaté que, face aux pratiques déployées 
dans les centres similaires reconnus au niveau 
international dans d’autres pays et eu égard à la lit-
térature scientifique, il existe un besoin d’optimisa-
tions au sein du Centre dans plusieurs domaines, à 
savoir les diagnostics qui devraient être étendus et 
complétés, avec, entre autres, un accent accru sur 
les comorbidités communes telles que les troubles 
du déficit de l’attention (TDAH), certains psycho-
traumatismes, etc. L’offre thérapeutique devrait 
également être adaptée de manière plus spécifique 
par rapport aux différents troubles (par exemple 
par l’organisation de groupes structurés spéci-
fiques aux troubles et de mise en place de théra-
pies cognitivo-comportementales).

Le style actuel, plutôt « éducatif », des profession-
nels devrait, selon le Centre, également être pro-
gressivement transformé vers une attitude davan-
tage thérapeutique et individualisée en fonction 
des profils et besoins des patients qui devraient 
être en mesure de façonner sensiblement leur 
propre thérapie.
Le Centre s’appuie sur l’expérience internationale 
de la thérapie de la dépendance développée par 
d’autres centres reconnus selon lesquels, en règle 
générale, une thérapie de plus de six mois n’est pro-
posée que dans de rares cas. L’objectif est de réin-
tégrer le plus rapidement possible le patient dans 
son milieu de vie normal afin d’éviter la dépen-
dance à l’égard de l’institution et le découplage de 
la société. L’expérience a montré que le traitement 
stationnaire peut être raccourci s’il existe une offre 
ambulatoire suffisamment complète comme par 
exemple l’offre de séances de rappel, de prise en 
charge de jour intensive, de polyclinique, etc. Des 
ouvrages publiés dans la littérature médicale 
(AWMF, Directives de Nice) plaident en faveur des 
propositions thérapeutiques en question.
ad 4) Quant à la question de savoir s’il était prévu 
de créer d’éventuelles structures thérapeutiques 
complémentaires, en effet, le Plan d’action national 
en matière de drogues et d’addictions associées 
2020-2024 prévoit entre autres la création d’un nou-
veau centre thérapeutique résidentiel pour jeunes 
usagers de drogues souffrant de problèmes d’ad-
diction.

Question 4547 (05.07.2021) de Mme Francine 
Closener et M. Mars Di Bartolomeo (LSAP) concer-
nant le Long Covid :
En août 2020, le directeur général de l’Organisation 
mondiale de la santé (OMS) a appelé à la recon-
naissance des patients « Covid persistants » ou 
« Long Covid ».
L’OMS a demandé aux pays de mener des études 
pour mieux comprendre les séquelles dont conti-
nuent à souffrir les personnes plus ou moins long-
temps après leur « guérison » officielle du Co-
vid-19. Parmi les symptômes « Long Covid » cités 
le plus fréquemment figurent notamment la fatigue 
majeure, les troubles de la concentration et de mé-
moire, la dyspnée, la toux et les douleurs thora-
ciques, les troubles de l’odorat et du goût, les dou-
leurs musculaires, tendineuses ou articulaires ainsi 
que les douleurs abdominales, les nausées, la diar-
rhée, la baisse ou perte d’appétit.
Dans ce contexte, nous aimerions poser à Madame 
la Ministre de la Santé la question suivante :
- Madame la Ministre peut-elle nous dire si le 
Luxembourg a entamé des travaux pour élaborer un 
concept de prise en charge intégrée des personnes 
concernées ? Dans l’affirmative, quels sont les élé-
ments-clefs de ce concept ? Dans quels délais 
peut-on s’attendre à la mise en œuvre d’un tel 
concept et des différentes mesures prévues ?
Réponse (05.08.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
À la demande du Ministère de la Santé, le Rehazen-
ter Luxembourg (CNRFR), le Centre hospitalier de 
Luxembourg (CHL) et le Domaine thermal Mondorf 
(MDT) ont élaboré, en collaboration avec tous les ac-
teurs de santé luxembourgeois, un concept pour un 
réseau de prise en charge pluridisciplinaire du 
« Long Covid », approuvé par le Conseil de Gou-
vernement en date du 2 juillet 2021 et mis en œuvre 
à partir du 1er août 2021. Les patients souffrant d’un 
problème de santé mentale lié au « Long Covid » 
pourront bénéficier d’une prise en charge par le 
Centre Hospitalier Neuro-Psychiatrique (CHNP).
Après une orientation du patient vers la consulta-
tion « Long Covid » par le biais du médecin généra-
liste, une prise en charge pluridisciplinaire couvrant 
la phase aigüe est assurée par le service national 
des maladies infectieuses du CHL, suivie le cas 
échéant d’une phase de rééducation garantie par 
les spécialistes du CNRFR respectivement de MDT.
En collaboration avec le Luxembourg Institute of 
Health, un suivi scientifique des patients a été mis 
en place notamment afin d’évaluer en continu les 
besoins réels des patients pour assurer une prise 
en charge adéquate des « Long Covid ».

Question 4549 (25.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant la rupture de stock du canna-
bis médical :
Säit Mäerz 2021 gëtt et fir blo, giel a rout mar-
kéierte medezinnesche Cannabis eng national Rup-
ture de stock.
Vill Leit si gezwongen, hiert Cannabis-Traitement ze 
ënnerbriechen an nees op klassesch Schmäerzmët-
tel (mat all de bekannten Niewewierkungen) ëmzes-
teigen oder hunn sech missen um Schwaarzmaart 
ëmkucken, wou et keng Garantie gëtt, ob den uge-

buedene Produit net mat ongesonden Zousätz ge-
streckt gouf. Esou huet déi aktuell Rupture de stock 
een direkten Afloss op d’Gesondheet vun de betraf-
fene Patienten.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Gesondheet dës Froe stellen:
1.1. Wat hätt kënne gemaach ginn, fir sou eng 
Situatioun ze vermeiden?
1.2. Plangt d’Regierung, an Zukunft méi Kontrakter 
mat zousätzleche Fournisseuren ze ënnerzeechnen, 
fir esou Rupturen an Zukunft besser ze vermeiden?
2.1. An der Äntwert op d’parlamentaresch Fro 
Nr. 4282 huet d’Ministesch erkläert, dass:
„Fir e Liwwerenkpass ze verhënneren, gouf Enn 2020 
eng nei Ausschreiwung publizéiert, fir nei Liwweran-
ten ze fannen. Ënnert den agetraffenen Offere waren 
der e puer net zoulässeg a vun deenen zoulässegen 
Offeren huet keng mat de Krittäre vum Cahier des 
charges iwwerteneegestëmmt. Doropshi gouf eng 
nei Offer ausgeschriwwen, déi zur Zäit awer nach 
ausgewäert gëtt. D’Méiglechkeet, fir Produiten aus-
serhalb vun den Ausschreiwungen ze bestellen, sinn 
a Bezuch op de Budget an d’Disponibilitéit begrenzt.“
Wéi vill Offere waren der Regierung am Kader vun 
dëser Ausschreiwung gemaach ginn?
2.2. A wéi enge Punkten hunn déi zoulässeg Offe-
ren net mat de Krittäre vum Cahier des charges 
iwwerteneegestëmmt?
3. D’Ministesch huet och 2020 erkläert, dass eng 
nei Offer ausgeschriwwe gouf.
Wéini gëtt dës Ausschreiwung clôturéiert, falls se 
et nach net ass?
Wéi vill Offere si bis elo am Kader vun dëser Aus-
schreiwung agaangen?
4. Kann de Gesondheetsministère een Zäitkader 
ginn, an deem dës nei Ausschreiwung clôturéiert an 
een neie Fournisseur engagéiert ka ginn?
Réponse (28.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1.1. Virop ass ze ënnersträichen, datt de mede-
zinnesche Cannabis e „stupéfiant“ ass, wat bedeit, 
datt d’Importatioun strenge Reegelen ënnerläit an 
doduerch oft méi laang Delaien a souguer Retarde 
bei de Bestellungen optriede kënnen. Fir Situatioune 
vu Penurien ze vermeiden, war am Cahier des 
charges vum éischte Prestataire eng Dispositioun 
virgesi ginn, datt am Fall vun enger Rupture de stock 
et och méiglech ass, un aner Fournisseuren erunze-
trieden. Dëst ass och geschitt, mee och dës Fournis-
seuren hunn eis just mat limitéierte Stocke kënne 
beliwweren, déi d’Besoinen net all ofdecken.
ad 1.2. D’Bestellung vum medezinnesche Cannabis 
gëtt via eng europäesch Ausschreiwung gemaach. 
Den ausgewielte Prestatairen däerf just ee vun 
deene Prestatairë sinn, déi och un der Aus-
schreiwung deelgeholl hunn. Den aktuelle Cahier des 
charges gesäit allerdéngs fir, dass wann eng Rupture 
de stock observéiert gëtt, de Ministère och bei aner 
Fournisseure ka goen, fir de medezinnesche Canna-
bis ze bestellen. Dëst ass wéi gesot och geschitt an 
déi disponibel Stocke wäerten an deenen nächsten 
Deeg och un d’Spidolsapdikte kënne geliwwert ginn. 
Mee wéi schonn erwäänt, erlaben dës Stocken et net, 
d’Besoinen alleguerten ofzedecken. D’Besoine wäer-
ten eréischt kënnen integral ofgedeckt ginn, wa vi-
raussiichtlech Enn September d’Liwwerunge vun der 
Ausschreiwung, fir déi dës Woch de Marché ge-
maach ginn ass, ukomme wäerten.
ad 2.1. D’Ausschreiwung, déi Enn 2020 publizéiert 
gouf, war an dräi Loten agedeelt:
- Lot 1 (fournitures de sommités fleuries séchées): 
dofir sinn dräi Offeren erakomm, wouvunner der 
zwou net zoulässeg waren;
- Lot 2 (fourniture d’extraits huileux): dofir sinn dräi 
Offeren erakomm, wouvunner der zwou net zouläs-
seg waren;
- Lot 3 (distribution aux lieux précisés par l’adjudi-
cataire): dofir ass keng Offer erakomm.
ad 2.2. D’Conditions de participation technique, wéi 
se am Cahier des charges definéiert goufen, sinn 
zum Deel net erfëllt gewiescht a verschidden Doku-
menter, déi laut dem Cahier des charges exigéiert 
waren, waren net un der Offer ugehaangen.

ad 3. Eng nei Ausschreiwung gouf den 28. Abrëll 
2021 publizéiert. Et war eng „procédure européenne 
ouverte accélérée“. Den Datum vun der Remise war 
den 12. Mee 2021. Et ass eng eenzeg Offer era-
komm. No der Analys vun dëser Offer gouf parallell 
de respektive Budget beim Finanzministère ugefrot.
ad 4. D’Attributioun vum Marché ass dës Woch ge-
maach ginn. Vu datt just eng Offer erakomm ass, 
brauch ee keen Délai de recours ofzewaarden an 
d’Bestellunge kënnen direkt gemaach ginn.

Question 4550 (25.06.2021) de Mme Nathalie 
Oberweis (déi Lénk) concernant les statistiques de 
la criminalité liée aux drogues :
La criminalité liée aux drogues fait actuellement 
l’objet de débats controversés. Or, en l’absence de 
statistiques objectives, un débat raisonnable et rai-
sonné n’est pas possible. Selon nos informations, 
la police aurait reçu la consigne de procéder à plus 
d’interpellations pour des faits liés au trafic ou à la 
consommation de drogues. Cette approche risque 
toutefois de « gonfler » les statistiques. Partant, je 
voudrais poser les questions suivantes à Monsieur 
le Ministre de la Sécurité intérieure :
1) Monsieur le Ministre peut-il nous fournir des sta-
tistiques exhaustives et détaillées sur les interpel-
lations liées au trafic de stupéfiants par année de-
puis 2016 ?
2) Monsieur le Ministre peut-il nous donner des in-
formations sur les ressources humaines employées 
par la police dans la lutte contre la criminalité liée 
aux drogues par année depuis 2016 ?
3) Monsieur le Ministre peut-il nous fournir de plus 
amples informations sur l’approche de la Police 
grand-ducale pour combattre le trafic de drogues ?
4) Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer que 
la police a reçu la consigne de multiplier les inter-
pellations ?
5) Dans l’affirmative, Monsieur le Ministre pense-t-il 
qu’il s’agit là d’une politique efficace pour lutter 
contre le trafic de stupéfiants ?
6) Toujours dans l’affirmative, Monsieur le Ministre 
ne pense-t-il pas que la police devrait se concentrer 
sur un travail d’enquête plus sérieux qui permettrait 
de remonter aux sources du trafic de drogues 
puisqu’une une grande partie des interpellations ne 
constatent que des petits délits ?
7) Toujours dans l’affirmative, Monsieur le Ministre 
ne pense-t-il pas que la multiplication des interpel-
lations pour des faits mineurs suscite un débat pu-
blic faussé et qui manque de sérénité ?
Réponse (21.07.2021) de M. Henri Kox, Ministre de 
la Sécurité intérieure :
ad 1) La police ne relève pas de statistiques 
concernant des faits qualifiés par l’honorable Dépu-
tée d’interpellations liées au trafic de stupéfiants. 
La police dispose cependant de statistiques détail-
lées des constatations effectuées en la matière. Il 
s’agit en l’occurrence des chiffres officiellement re-
levés de manière automatisée et publiés par la Po-
lice grand-ducale dans ce contexte :

(tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question).

ad 2) Tout agent et officier de police judiciaire (APJ 
et OPJ) de la Police grand-ducale est habilité à 
œuvrer dans la lutte contre la criminalité liée aux 
drogues telle que prévue par la loi modifiée du 19 
février 1973 concernant la vente de substances 
médicamenteuses et la lutte contre la toxicomanie. 
Tout policier est en outre légalement tenu, dans 
l’exercice de ses missions de police judiciaire, de 
rechercher les crimes, les délits et les contraven-
tions, de les constater, d’en rassembler les preuves, 
d’en donner connaissance aux autorités judiciaires, 
de rechercher, saisir, interpeller et mettre à la dis-
position de l’autorité judiciaire les auteurs, dans les 
formes déterminées par la loi, tel que spécifié à 
l’article 18 de la loi de 2018 relative à la Police 
grand-ducale.

Ce sont prioritairement, mais pas exclusivement, 
tous les policiers en uniforme affectés aux com-
missariats ainsi que certains agents travaillant en 
civil dans la section « stupéfiants » du Service de 
police judiciaire qui besognent dans la lutte préci-
tée, sans pour autant pouvoir déterminer individuel-
lement la quote-part de leur travail dédiée à cette 
tâche.

ad 3) Quant à l’approche générale de la Police 
grand-ducale pour combattre la criminalité liée aux 
stupéfiants, elle s’articule autour de trois axes :

- prévention : au niveau des cours dispensés dans 
les établissements scolaires resp. grâce aux colla-
borations avec des associations œuvrant dans ce 
domaine (établissement de grilles d’intervention 
pour des maisons de jeunes avec Impuls, etc.) ;

INTERPELLATION
L'interpellation est une demande de 
débat public adressée par un député au 
Gouvernement pour qu'il puisse prendre 
position au sujet d’une mesure administra-
tive déterminée ou au sujet de la politique 
générale du Gouvernement.

Le saviez-vous ?
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- présence visible et contrôles : missions effec-
tuées majoritairement par les personnels policiers 
en uniforme, soit lors de patrouilles mobiles, soit 
lors de contrôles de véhicules, ayant à la fois un as-
pect préventif et répressif en cas de constatation 
effective d’une infraction dans le cadre de la lutte 
contre la toxicomanie. Ces infractions sont consta-
tées souvent sous forme de flagrant délit, soit lors 
de contrôles inopinés, soit lors d’actions ciblées 
planifiées ayant pour finalité des contrôles d’une 
certaine envergure (café, train, etc.) ;
- enquêtes approfondies de longue haleine : ces 
missions répressives sont essentiellement effec-
tuées par les enquêteurs du Service de police judi-
ciaire et durent plusieurs mois, voire années, et 
visent surtout des revendeurs plus « importants » 
dans la chaîne de distribution des substances illi-
cites. Cet axe est très efficace en cas de milieu 
« fermé » avec des ramifications géographiques im-
portantes au Grand-Duché, mais l’est très peu en 
cas de milieu quasi-ouvert avec des revendeurs au 
niveau du socle de la pyramide et quasiment pas 
d’autres imbrications importantes au Grand-Duché 
à part la vente, tel que c’est le cas au niveau du 
quartier de la Gare.
ad 4) Tout policier a statutairement, déontologique-
ment et légalement entre autres l’obligation, dans 
l’exercice de sa fonction primaire, de rechercher les 
infractions, de les constater et de rechercher, saisir, 
interpeller et mettre à la disposition de l’autorité ju-
diciaire les auteurs. Une consigne de multiplier les 
interpellations, qui ne peuvent être opérées que 
dans un cadre légal précis, ne m’a pas été donnée.
Toutefois, dans le cadre de la situation sécuritaire 
générale dans les quartiers de la Gare et de Bonne-
voie (souvent discutée), la police a renforcé sa pré-
sence sur le terrain. Il importe néanmoins de souli-
gner encore une fois que la police ne peut pas ré-
soudre le problème à elle seule.
ad 5) Sans objet vu la réponse sub 4)
ad 6) Sans objet vu la réponse sub 4). Toutefois, tel 
que stipulé sous ad 3), le travail d’enquête consti-
tue un des trois axes de l’approche policière dans 
la lutte contre la criminalité liée aux stupéfiants.
ad 7) Sans objet vu la réponse sub 4)

Question 4552 (25.06.2021) de Mme Nathalie 
Oberweis (déi Lénk) concernant les personnes en 
séjour irrégulier :
Récemment, plusieurs organisations de la société 
civile ont communiqué sur le cas d’une personne 
en séjour irrégulier qui a saisi la police pour se dé-
fendre contre un employeur violent et exploiteur. 
Cette personne aurait été victime d’attouchements, 
de harcèlement sexuel ainsi que de violence ver-
bale et physique.
Après environ cinq heures d’entretien avec la police 
et après que la Direction de l’immigration a été in-
formée, son passeport lui aurait été confisqué et un 
ordre de quitter le territoire endéans 30 jours lui au-
rait été transmis. Selon les organisations qui ont 
relaté les faits, elle devra se présenter à la Direc-
tion de l’immigration début juillet pour organiser 
son retour volontaire.
Si ces faits sont confirmés, j’en déduis que les per-
sonnes en situation irrégulière au Luxembourg n’ont 
pas accès à la justice sans devoir craindre des 
conséquences liées à leur statut de résidence. Il 
me semble évident que dans ces circonstances, la 
plupart des personnes confrontées à une telle si-
tuation éviteront de contacter les autorités, ce qui 
confère une certaine impunité à leurs agresseurs.
Dans ce contexte, je rends attentif à un communi-
qué de presse publié le 24 juin 2021 par l’Agence 
des droits fondamentaux de l’Union européenne. 
Dans cette communication, l’agence recommande 
notamment aux États membres de délivrer des 
titres de séjour temporaires à des personnes en si-
tuation irrégulière qui sont victimes de formes 
graves d’exploitation. Selon l’agence, un tiers des 
États membres n’auraient pas eu recours à cette 
pratique durant les dernières années.
Partant, je voudrais poser les questions suivantes à 
Monsieur le Ministre de l’Immigration :
1) Est-ce que la législation luxembourgeoise pré-
voit la possibilité de délivrer des titres de séjour 
temporaires à des personnes en situation irrégu-
lière qui sont victimes de formes graves d’exploita-
tion ?
2) Dans l’affirmative de la première question, com-
bien de titres de séjour temporaires ont été délivrés 
sous ces conditions durant les cinq dernières an-
nées ? Dans la négative, ne jugez-vous pas néces-
saire d’introduire une telle pratique ?
J’aimerais également poser la question suivante à 
Madame la Ministre de la Justice :
3) Ne jugez-vous pas nécessaire de garantir aux mi-
grants en situation irrégulière le plein accès à la 
justice sans que ces personnes ne soient exposées 
à des poursuites liées à leur statut de résidence ?

Réponse commune (12.07.2021) de Mme Sam 
Tanson, Ministre de la Justice, et de M. Jean 
Asselborn, Ministre de l’Immigration et de l’Asile :
ad 1) + 2) L’article 98 bis de la loi modifiée du 29 
août 2008 sur la libre circulation des personnes et 
de l’immigration prévoit la possibilité de délivrer un 
titre de séjour aux ressortissants de pays tiers en 
séjour irrégulier lorsqu’ils sont victimes d’une in-
fraction de l’emploi de ressortissants de pays tiers 
en séjour irrégulier commise dans les circons-
tances aggravantes prévues par l’article L.572-5, 
paragraphe 1, points 3 et 5 du Code du travail, à sa-
voir en cas de conditions de travail particulière-
ment abusives ou en cas d’emploi illégal d’un mi-
neur ressortissant de pays tiers en séjour irrégulier.
Cette disposition a été insérée dans le dispositif lé-
gislatif national en 2012, dans le cadre de la transpo-
sition de la directive dite « sanctions employeurs » 
(directive 2009/52/CE du Parlement européen et du 
Conseil du 18 juin 2009 prévoyant des normes mini-
males concernant les sanctions et les mesures à 
l’encontre des employeurs de ressortissants de pays 
tiers en séjour irrégulier).
Depuis 2012, aucune demande de titre de séjour en 
application de l’article 98 bis n’a été introduite.
ad 3) Chaque personne a plein accès à la justice 
pour y déposer plainte.
L’article 9-2 du Code de procédure pénale prévoit 
ainsi que la police judiciaire informe toute victime, 
dans une langue que cette personne comprend, sauf 
les cas d’impossibilité matérielle dûment constatée, 
de son droit de porter plainte et de son droit de rece-
voir gratuitement une copie de la plainte, de son 
droit de demander réparation du préjudice subi, ainsi 
que de la possibilité d’être aidée ou assistée gratui-
tement par les services d’aide aux victimes.
Toute victime a également droit au bénéfice de l’as-
sistance judiciaire gratuite d’un avocat si elle rem-
plit les conditions légales afférentes.
Les règles en matière d’entrée et de séjour des 
étrangers sont également applicables. La loi modi-
fiée du 29 août 2008 sur la libre circulation des per-
sonnes et de l’immigration prévoit la possibilité de 
suspendre une décision de retour prise à l’encontre 
d’une personne en séjour irrégulier, voire d’accorder 
un titre de séjour, notamment au cas où il s’agit 
d’une victime de la traite des êtres humains (ar-
ticles 92-98) ou d’une victime d’une infraction de 
l’emploi de ressortissants de pays tiers en séjour ir-
régulier commise dans les circonstances aggra-
vantes (article 98 bis).

Question 4553 (25.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant l’installation des drapeaux lors 
de la Fête nationale :
Op Nationalfeierdag hänken d’Lëtzebuerger an och 
déi staatlech Verwaltungen traditionell de Lëtze-
buerger Fändel eraus. Vill Gemenge ruffen all Joer 
d’Vollek dozou op, fir de Fändel erauszehänken. Dëst 
Joer ass awer opgefall, dass esou wéineg Fändelen 
ze gesi ware wéi wuel zënter dem 2. Weltkrich net 
méi. Besonnesch opgefall ass och, dass staatlech 
Verwaltungen, ëffentlech Ariichtungen, Lycéeën, 
Schoulen asw. kee Fändel méi erausgehaangen hunn.
An deem Zesummenhank hunn ech follgend Froen 
un den Här Staatsminister:
1. Gëtt et Uweisunge säitens der Regierung, fir op 
Nationalfeierdag de Fändel erauszehänken?
2. Kann d’Regierung erklären, firwat dat op ville 
Plazen net méi gemaach gëtt?
3. Wéi eng Méiglechkeete gesäit d’Regierung, fir 
dës Traditioun an den nächste Joren erëm méi 
staark ze fërderen?
Réponse (19.07.2021) de M. Xavier Bettel, Premier 
Ministre, Ministre d’État :
ad 1. Sou Uweisunge ginn et keng.
D’Fändele goufen dëst Joer d’selwecht wéi déi Jore 
virdrun un de staatleche Gebaier an der Stad, déi 
déi néideg Virriichtung hunn, ubruecht.
En Deel vun de Fändele gëtt vun enger externer 
Firma am Optrag vun der Verwaltung fir ëffentlech 
Bauten opgehaangen an een aneren Deel vun den 
eegene Mataarbechter.
Fir d’Fändele bei de Lycéeë sinn déi jeeweileg Direk-
tioune selwer zoustänneg.
D’Fändele virun der Chamber gi vun der Gemeng 
Lëtzebuerg opgezunn an de Fändel un der „Maison 
Wiltheim“ vun der Chamber selwer.
Et gëtt och keng Uweisungen un d’Gemengen, déi 
selwer decidéieren, ob si Fändele wëllen op hire Ge-
baier aushänken oder net. D’Gebaier vun der Grond-
schoul falen och ënnert d’Responsabilitéit vun der 
zoustänneger Gemeng.
ad 2. + 3. D’Regierung huet keng Elementer, déi be-
leeë géifen, dass déi Traditioun manner Uklang géif 
fannen, ewéi den honorabelen Deputéierten et be-
schreift.

Question 4555 (25.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant la participation à la construction 
d’une île éolienne :
D’Regierung plangt, an een dänesche Wandpark um 
Mier ze investéieren. Laut rtl.lu vum 24. Juni 2021 
huet den Här Minister Turmes behaapt, dass zéng 
Millioune Stéit mam Stroum aus deem Wandpark 
solle versuergt ginn. Weider huet hie behaapt, dass 
vun 2027 un eng Insel, sou grouss wéi 60 Futtball-
felder, mat iwwer 200 Wandkraaftwierker entstoe 
soll. Schliisslech ënnersträicht den Här Minister am 
selwechten Artikel: „De Wandpark soll kënnen 
10.000 bis 12.000 Megawatt Stroum produzéieren. 
Dat heescht, annerhallwe bis zwee Cattenomen.“
An deem Kontext hunn ech follgend Froen un den 
Här Energieminister :
1. Wéi vill MWh Stroum verbraucht ee Stot am 
Duerchschnëtt pro Joer zu Lëtzebuerg an an Europa?
2. Wéi vill MWh Stroum sollen an dësem neie Wand-
park an Dänemark pro Joer produzéiert ginn?
3. Wéi vill MWh Stroum huet d’Atomkraaftwierk zu 
Kättenuewen an de leschte Jore pro Joer pro-
duzéiert?
4. Wann d’Rechnung vum Här Minister stëmmt, da 
ginn hei all Rekorder ëm Längte gebrach, wann ee 
Wandrad dann tatsächlech géif 12.000  : 200 = 60 MW 
liwweren. Aktuell liwweren déi gréisst Wandkraaft-
wierker nämlech däitlech manner, maximal 10 MW. 
Wéi vill MW wäert dann een eenzelt Wandkraaft-
wierk vun deem neie Wandpark liwweren?
Réponse (06.07.2021) de M. Claude Turmes, Mi-
nistre de l’Énergie :
ad 1. Zu Lëtzebuerg louch 2019 den duerchschnëtt-
leche Joresstroumverbrauch pro Stot bei ongeféier 
3,9 MWh (Statec). An der Europäescher Unioun kann 
ee laut Eurostat vun engem duerchschnëttleche Ver-
brauch vun 3,1 MWh pro Stot a Joer ausgoen.
ad 2. De Projet vun der dänescher Regierung befënnt 
sech nach an der Entwécklung, wéi et och an der 
Äntwert op d’parlamentaresch Ufro Nr. 4504 nozelie-
sen ass. Laut eisen Informatiounen ass et geplangt, 
an enger éischter Phas dräi Wandparke vu jee 1 GW, 
also eng Kapazitéit vun 3 GW opzeriichten. Éischten 
Etüde vun der dänescher Energieagence (Energis-
tyrelsen) no kann ee vun enger Stroumproduktioun 
an der Gréisstenuerdnung vu ronn 13.000.000 MWh 
pro Joer ausgoen. An enger spéiderer Phas, soll eng 
Gesamtkapazitéit vun 10 GW erreecht ginn, wat 
enger Stroumproduktioun vu schätzungsweis 
47.000.000 MWh pro Joer entsprécht.
ad 3. D’Atomkraaftwierk zu Kättenuewen huet eng 
elektresch Gesamtkapazitéit vu 5,2 GW. Am Joer 
2020 huet d’Atomkraaftwierk laut EDF 31.200.
000 MWh Stroum produzéiert. Et kann een also 
soen, dass de geplangte Wandpark an Dänemark 
ronn 1,5-mol sou vill Stroum wéi d’Atomkraaftwierk 
zu Kättenuewe wäert kënne produzéieren.
ad 4. Déi 200 Wandkraaftanlage bezéie sech op déi 
éischt Phas vum Projet vun 3 GW. An enger weiderer 
Phas kéinte bis zu 600 Wandkraaftanlagen instal-
léiert ginn. Laut Informatioune vun der dänescher 
Energieagence soll d’Kapazitéit pro Wandkraaftanlag 
bei 15 MW leien.

Question 4556 (25.06.2021) de Mme Martine 
Hansen (CSV) concernant la rupture de stock du 
cannabis médical :
D’Madamm Minister huet rezent matgedeelt, datt et 
momentan Enkpäss beim medezinnesche Cannabis 
ginn. D’Stocke sinn opgebraucht an och eng Aus-
schreiwung Enn 2020 huet et net erlaabt, Four-
nisseuren ze fannen, déi de Krittäre vum Cahier des 
charges entspriechen.
Dëst huet als Konsequenz, datt vill Patienten elo 
rëm mussen op schwéier Medikamenter ëmklam-
men, fir hir Leiden ze therapéieren.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Madamm Gesondheetsminister stellen:
1. Wéi vill Fournisseure goufen ab Enn 2020 uge-
schriwwen?
2. A wéi enge Punkten hunn d’Offeren net mat de 
Krittäre vum Cahier des charges iwwertenee-
gestëmmt?
3. Wéi vill Offere sinn zanterhier ugefrot ginn a wéi 
vill vun deene Fournisseuren hunn hir Offer ofginn?
4. Si scho verschidden Offeren erakomm? Wa jo, 
wéini?
5. Wéi laang brauch de Gesondheetsministère, fir 
déi aktuell Offeren auszewäerten?
Kéier Offeren dobäi, déi mat de Krittäre vum Cahier 
des charges iwwereneestëmmen?
7. Ass ofzegesinn, wéini d’Penurie op een Enn 
kënnt a wéini déi nächst Liwwerung ukënnt?

8. Wat gedenkt d’Regierung ze ënnerhuelen, fir elo 
kuerzfristeg de concernéierte Patienten ze hëllefen 
a fir an Zukunft esou Situatiounen ze vermeiden?
Réponse (28.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1. Enn 2020 gouf eng nei Ausschreiwung publi-
zéiert, fir nei Liwwerante vu medezinneschem Can-
nabis ze fannen. Ënnert den Offeren, déi de Ge-
sondheetsministère zougestallt krut, waren der e 
puer net zoulässeg a vun deenen zoulässegen Offe-
ren huet keng mat de Krittäre vum Cahier des 
charges iwwerteneegestëmmt. Doropshi gouf eng 
nei Offer ausgeschriwwen.
Am Kader vun enger Procédure ouverte européenne 
gi keng Fournisseuren direkt ugeschriwwen. Et gëtt 
en Appel d’offre (iwwert e Cahier des charges) 
publizéiert, op deen sech d’Fournisseuren da melle 
kënnen.
ad 2. D’Conditions de participation technique, wéi 
se am Cahier des charges definéiert goufen, sinn 
zum Deel net erfëllt gewiescht a verschidden Doku-
menter, déi laut dem Cahier des charges exigéiert 
waren, waren net mat un der Offer ugehaangen.
ad 3. Wéi schonn an der Äntwert op d’Fro 1 erkläert, 
ginn am Kader vun enger Procédure ouverte euro-
péenne keng Fournisseuren direkt ugeschriwwen. 
Et gëtt en Appel d’offre (via e Cahier des charges) 
publizéiert, op deen sech d’Fournisseure melle kën-
nen. Bei der Ausschreiwung, déi den 28. Abrëll pu-
blizéiert gouf, huet een eenzege Fournisseur eng 
Offer ofginn.
ad 4. Eng nei Ausschreiwung gouf den 28. Abrëll 
2021 publizéiert. Et war eng „procédure euro-
péenne ouverte accélérée“. Den Datum vun der Re-
mise vun den Offere war den 12. Mee 2021. Et ass 
eng eenzeg Offer erakomm. No der Analys vun 
dëser Offer gouf parallell den néidege Budget beim 
Finanzministère ugefrot.
ad 5. D’Attributioun vum Marché ass dës Woch 
gemaach ginn. Vu datt just eng Offer erakomm ass, 
brauch ee keen Délai de recours ofzewaarden an 
d’Bestellungen kënnen direkt gemaach ginn.
ad 6. Mir verweisen op d’Äntwert vun der Fro 4.
ad 7. Déi éischt Liwwerunge vum Marché, deen dës 
Woch attribuéiert gouf, misste viraussiichtlech Enn 
September ukommen.
ad 8. D’Commande vum medezinneschem Canna-
bis gëtt via eng europäesch Ausschreiwung ge-
maach. De Prestataire, deen zeréckbehale gëtt, 
däerf just ee vun deene Prestatairë sinn, déi och un 
der Ausschreiwung deelgeholl hunn. Den aktuelle 
Cahier des charges gesäit allerdéngs vir, dass wann 
et zu enger Rupture de stock kënnt, de Ministère 
sech och un aner Fournisseure wende kann, fir me-
dezinnesche Cannabis ze bestellen. Dëst ass och 
geschitt, soudatt zousätzlech Stocken an deenen 
nächsten Deeg och un d’Spidolsapdikte wäerte ge-
liwwert kënne ginn. Allerdéngs erlaben dës Stocken 
et net, d’Besoinen alleguerten u medezinneschem 
Cannabis ofzedecken. D’Besoine wäerten eréischt 
kënnen integral ofgedeckt ginn, wann, viraussiicht-
lech Enn September, déi nächst Liwwerungen 
ukomme wäerten.
Schlussendlech kann een nach erwänen, datt mat 
dësem neie Marché, deen elo attribuéiert gouf, et 
och fir déi éischt Kéier méiglech wäert sinn, 
konforme Cannabisueleg ze sécheren. Dësen Ueleg 
stellt virun allem eng Plus-value duer, well dëse méi 
einfach an der Therapie agesat ka ginn an dofir och 
vill méi einfach ze handhaben ass.

Question 4560 (25.06.2021) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant l’interview du Mi-
nistre des Affaires étrangères et européennes :
E ganz rezente Virfall verlaangt dréngend eng 
Opklärung, well d’Glafwierdegkeet vun RTL a vun 
der Regierung hirer Kommunikatioun an hirem Han-
delen a Fro stoe kéint. Den 22. Juni 2021 war de 
Lëtzebuerger Bausseminister nämlech op RTL Télé 
Lëtzebuerg zu Gaascht am Journal. Hei huet hien, 
ënner anerem, op dat neit ungarescht Gesetz rea-
géiert, dat am ungaresche Parlament mat enger 
Zweedrëttelmajoritéit ugeholl gouf. Dëst Gesetz 
gesäit vir, datt d’Opklärungsaarbecht iwwer sexuell 
Orientéierung eleng den Eltere virbehale bleift, bis 
d’Kand 18 Joer al ass.
An deem Kontext huet d’Moderatorin vum RTL Jour-
nal d’rezent Affär mat der Münchener Allianz Arena 
ugeschwat. D’Stad München wollt dës de selwech-
ten Owend fir de Fussball-EM-Match Däitschland-
Ungarn an de Reeboufaarwe liichte loossen. D’UEFA 
huet sech awer dogéint entscheet, mat der Begrën-
nung, datt Politik a Sport net solle vermëscht ginn. 
Dofir wéilte si dee politesche Statement mat der 
Beliichtung an de Reeboufaarwen net ënnerstëtzen, 
heescht et vun hirer Säit.
De Lëtzebuerger Bausseminister ass der Meenung, 
datt d’UEFA dat hätt sollen erlaben an huet dëst, op 
Nofro vun der Moderatorin, follgendermoossen aus-
gedréckt:
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„Jo, d’UEFA ass héchstwarscheinlech e Veräin vun 
alen, wäisse Männer, dat sinn déi nämmlecht, déi fir 
de Brexit gestëmmt hunn an déi fir den Här Trump 
gestëmmt hunn ...“
D’Emissioun vum RTL Journal ass de besoten Dag 
esou a senger Vollstännegkeet ausgestraalt ginn. 
Wann een d’Emissioun elo um Internetsite vun RTL 
am Replay oprifft, ass deen Deel vum Interview, 
wou de Bausseminister op déi lescht Fro vun der 
Moderatorin äntwert a sech dobäi, wéi uewen 
zitéiert, äussert, einfach aus dem Interview eraus-
geschnidde ginn, souwéi wann d’Fro ni gestallt gi 
wier an den Här Bausseminister och net mat deene 
Wierder geäntwert hätt.

An deem Kontext wéilt ech der Regierung gär foll-
gend Froe stellen:

1. Ass d’Regierung hei intervenéiert, fir datt dësen 
Deel aus dem Interview bei RTL soll eraus-
geschnidde ginn? Wa jo, firwat a mat wat fir engem 
Recht?

2. Wéi beurteelt d’Regierung dem Här Baussemi-
nister seng Wuertwiel hei?

3. Ass d’Regierung solidaresch mat den Aussoe 
vum Lëtzebuerger Bausseminister? Consideréiert 
d’Regierung d’UEFA och als „Veräin vun alen, 
wäisse Männer“, wat fir eng déi nämmlecht sinn 
ewéi déi, „déi fir de Brexit gestëmmt hunn an déi fir 
den Här Trump gestëmmt hunn“?

4. Ass d’Regierung der Meenung, datt déi uewen 
zitéiert Ausso vum Här Bausseminister diskrimi-
néierend a rassistesch ass - diskriminéierend géint-
iwwer eelere Matmënschen, diskriminéierend géint-
iwwer Männer a rassistesch géintiwwer Matmën-
sche mat wäisser Hautfaarf? Wann nee, firwat net? 
Wa jo, wéi kann d’Lëtzebuerger Regierung dës Wier-
der vum Här Bausseminister akzeptéieren a misst 
dës Äusserung net awer Konsequenze fir den Här 
Bausseminister hunn?

5. Ass d’Regierung der Meenung, datt et opportun 
ass, datt e Regierungsmember d’Leit, déi fir de 
Brexit gestëmmt hunn an och d’Leit, déi fir den Här 
Trump gestëmmt hunn, an dësem Kontext erwäänt 
an domat eng Stigmatiséierung vun Associatiounen 
an eng Vermëschung vun ënnerschiddleche Sujete 
provozéiert?

6. Ass d’Regierung der Meenung, datt et opportun 
ass, wann e Regierungsmember déi genannte Leit 
kritiséiert a stigmatiséiert fir hir politesch Aus-
riichtung a Meenung, déi si, no hirem Recht, an enger 
demokratescher Ofstëmmung a Presidentschaftswal 
zum Ausdrock bruecht hunn? Beurteelt d’Regierung 
dës Haltung vum Lëtzebuerger Bausseminister als 
demokratesch? Wa jo, mat wat fir enger Begrën-
nung?

Réponse commune (13.07.2021) de M. Xavier 
Bettel, Premier Ministre, Ministre d’État, Ministre 
des Communications et des Médias, et de M. Jean 
Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et euro-
péennes :

ad 1. Nee.

ad 2. - 6. D’Grondwäerter vun der Europäescher 
Unioun sinn am Artikel 2 vum Traité iwwert d’Euro-
päesch Unioun festgehalen: « L’Union est fondée 
sur les valeurs de respect de la dignité humaine, de 
liberté, de démocratie, d’égalité, de l’état de droit, 
ainsi que de respect des droits de l’homme, y com-
pris des droits des personnes appartenant à des 
minorités. Ces valeurs sont communes aux États 
membres dans une société caractérisée par le plu-
ralisme, la non-discrimination, la tolérance, la jus-
tice, la solidarité et l’égalité entre les femmes et les 
hommes. »

D’Lëtzebuerger Regierung steet ouni Ofstrécher zu 
deene Wäerter a setzt sech fir hir Verdeedegung an, 
ganz onofhängeg dovun, ob si duerch eng Organi-
satioun oder eng aner Regierung ënner Drock ge-
roden.

Dem Aussen- an Europaminister seng Aussoen an 
deem ugeschwaten Interview sinn Ausdrock vun 
dëser Positioun.

Question 4563 (28.06.2021) de M. Jeff Engelen
(ADR) concernant les compétences du Contrôle 
médical de la sécurité sociale :

A leschter Zäit heefen sech d’Reklamatioune vu Pa-
tienten, déi net zefridde mam Contrôle médical vun 
der Sécurité sociale sinn. Vill Patiente wëssen och 
net, wat fir Decisioune bindend sinn: déi vum Dok-
ter vum Contrôle médical oder déi vun hirem Aar-
bechtsdokter, well et kënnt effektiv zu Fäll, wou 
sech déi betreffend Attributioune kräizen an sech 
déi entspriechend Decisioune widderspriechen.

An dësem Kontext hunn ech follgend Froen un den 
Här Sozialminister, den Här Aarbechtsminister an 
un d’Madamm Gesondheetsminister:

1. Kann d’Regierung preziséieren, wat fir eng Ent-
scheedung bindend ass, wann et zu Kontradik-

tiounen an den Evaluatioune vu Contrôle médical a 
Médecine du travail kënnt, wann also beispillsweis 
ee Patient vu sengem Aarbechtsdokter als „inapte 
au travail“, mee vum Dokter vum Contrôle médical 
als „apte au travail“ erkläert gëtt?

2. Um Site vum Sozialministère ass am Hibléck op 
d’Attributioune vum Contrôle médical ze liesen: 
« Les avis du Contrôle médical de la sécurité so-
ciale à caractère médical et à portée individuelle 
s’imposent aux institutions concernées. Toutefois, 
si l’avis du Contrôle médical de la sécurité sociale a 
été contredit par expertise médicale devant le 
Conseil arbitral de la sécurité sociale, l’institution 
concernée juge elle-même de l’opportunité de l’ap-
pel. » Wat fir eng Institutioun jugéiert iwwer 
d’„opportunité de l’appel“: de Conseil arbitral oder 
de Contrôle médical?

3. Fir de Fall, wou de Contrôle médical dës Attribu-
tioun huet: Wou läit den Zweck vun enger medezin-
nescher Expertis, déi vum Conseil arbitral validéiert 
gëtt?

Réponse commune (28.07.2021) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale, de M. 
Dan Kersch, Ministre du Travail, de l’Emploi et de 
l’Économie sociale et solidaire, et de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé :

ad 1. Grondsätzlech decken d’Decisioune vum me-
dezinnesche Kontrolldéngscht vun der sozialer 
Sécherheet (Contrôle médical de la sécurité sociale 
- CMSS) an déi vun der Aarbechtsmedezinn zwou 
verschidde Saachen of, déi an déi jeeweileg Kom-
petenze falen: de CMSS analyséiert, ob eng Per-
soun medezinnesch „kapabel“ ass oder net, an den 
Aarbechtsdokter, ob d’Persoun „apte“ ass, fir säi 
beruffleche Posten oder net. Et ass also net esou, 
datt déi selwecht Fro vun zwou verschiddenen Ins-
tanzen analyséiert a beäntwert gëtt, mee et sinn 
zwou verschidde Froen, déi jeeweils an de Kompe-
tenzberäich vun de jeeweilegen Organisme falen.

Deementspriechend muss hei den Ënnerscheed ge-
maach ginn tëschent, op der enger Säit, „incapabel“ 
a „kapabel“ fir ze schaffen an, op der anerer Säit, 
tëschent enger „Aptitude“ an „Inaptitude“ op de 
leschten Aarbechtsposten.

Am éischte Fall ass et esou, datt wann den Assuré 
zum Beispill Krankegeld kritt an de Kontrolldokter 
no der medezinnescher Ënnersichung zur Kon-
klusioun kënnt, datt hien erëm kapabel ass fir ze 
schaffen, dann heescht dat, datt den Assuré keng 
„incapacité totale de travail“ méi huet. D’Kranke-
geld ass soumat net méi justifizéiert.

Dee Moment muss den Assuré also bei de Patron 
goen, deen d’Persoun ka bei den Aarbechtsdokter 
schécken, fir ze kucken, ob den Assuré op sengem 
leschte Poste ka schaffen oder net (Analys vun der 
„aptitude au poste“). Dee Moment kann et awer 
sinn, datt den Assuré wuel erëm kapabel ass fir ze 
schaffen, mee eng „Inaptitude“ huet op säi leschten 
Aarbechtsposten. Dee Moment misst de Patron 
d’Persoun op en anere Posten asetzen, dee senger 
Aptitude Rechnung dréit.

Wann awer am Virfeld de Kontrolldokter mengt, datt 
dëst kéint de Fall sinn, saiséiert hien d’Commission 
mixte fir en eventuelle professionelle Reklassement 
vum Assuré. An dësem Fall ass den Assuré an der 
Prozedur fir de professionelle Reklassement.

Et ginn natierlech och Fäll, wou de Kontrolldokter 
seet, datt en Assuré erëm kapabel ass fir schaffen 
ze goen, ouni d’Prozedur vum Reklassement ze lan-
céieren. Da geet den Assuré kuerz drop bei den 
Aarbechtsdokter, deen dann d’Aptitude analyséiert 
op säi leschten Aarbechtsposten. Den Aarbechts-
dokter huet dann och d’Méiglechkeet, ënner ver-
schiddene Konditiounen eng Saisine vun der Com-
mission mixte ze maachen. Prinzipiell awer muss 
de Patron der Persoun en anere Poste proposéie-
ren, déi der Aptitude (déi och zäitlech begrenzt ka 
sinn) Rechnung dréit.

Fir awer dës Situatiounen an der Zukunft besser ze 
reegelen, gouf en Aarbechtsgrupp an d’Liewe geruff 
mat Vertrieder vum Aarbechtsministère a vum Mi-
nistère vun der sozialer Sécherheet, fir déi be-
stoend Legislatioun am professionelle Reklasse-
ment ze iwwerschaffen.

ad 2. + 3. D’Institutioun, déi d’Gestioun vun der 
Krankeversécherung assuréiert, ass d’Gesondheets-
keess (CNS). De Conseil arbitral de la sécurité 
sociale (CASS) ass eng Juridiktioun. Wann eng Per-
soun Krankegeld bezitt, dann ass et un der CNS, déi 
entspriechend Decisioun ze huelen, op Basis vum 
Avis vum CMSS. Déi medezinnesch Avise vum CMSS 
sinn och bindend fir d’CNS, grad ewéi fir déi aner 
Keesen. Dës Decisioun vun der CNS kann da vum 
Assuré virum CASS ugefecht ginn.

Wann de CASS op Basis vu weideren Expertisen, 
déi vum Riichter ordonéiert goufen, den Avis vum 
Kontrolldokter vun der sozialer Sécherheet net sui-
véiert an d’Decisioun vun der Institutioun kippt, ass 
et un der concernéierter Institutioun (an dësem Fall 
d’CNS) ze decidéieren, ob se wëll an Appell goen, 
dat heescht virun de Conseil supérieur de la sécu-
rité sociale goen, oder net. Dëst kann net de CMSS 

decidéieren, mee just déi zoustänneg Institutioun 
vun der sozialer Sécherheet.

Question 4565 (29.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant l’oxyde d’éthylène :
Ethylenoxid ass e gëftege Stoff, dee méiglecher-
weis kriibserreegend ass. An der EU ass Ethylen-
oxid a Liewensmëttel zënter 30 Joer verbueden. Elo 
ass et awer esou, datt bei der Produktioun vu ver-
schiddene Covid-Schnelltester, grad wéi och PCR-
Tester, Teststäbercher mat Ethylenoxid traitéiert 
ginn.
Duerfir géif ech der Madamm Gesondheetsminister 
gär dës Froe stellen:
1. Wéi héich ass hei zu Lëtzebuerg den Undeel vun 
Tester, déi mat Ethylenoxid traitéiert goufen?
2. Aus wéi enge Länner kommen dës Tester, déi hei 
zu Lëtzebuerg benotzt ginn?
3. Ginn dës Tester op Spuere vun Ethylenoxid 
ënnersicht?
4. Gëtt et zu där Problematik en Avis vun der 
Santé?
Réponse (12.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
Tester an Teststäbercher si Medezinnsprodukter, 
déi CE markéiert sinn a si kënne fräi an der EU kom-
merzialiséiert ginn. Teststäbercher, déi mat 
Ethylenoxid steriliséiert goufen, sinn entspriechend 
de rechtleche Bestëmmungen op der Verpackung/
Etui gekennzeechent.
D’Tester, déi zu Lëtzebuerg kommerzialiséiert sinn, 
mussen den europäesche Reglementatiounen an 
den europäeschen Normen entspriechen. Hiersteller, 
déi kee Sëtz an der Europäescher Unioun hunn, 
mussen e Representant an der EU designéieren. Bei 
steriliséierte Produiten ass d’Interventioun vun enger 
designéierter benannter Stell (Organisme notifié/No-
tified body) fir d’Konformitéitsevaluationsprozedur 
vum Medezinnsprodukt néideg.
All Hiersteller muss sécherstellen, datt d’Mede-
zinnsprodukt sécher ass, datt d’Gesondheet vum 
Patient net gefäerdet ass. Hie muss fir Produkter, 
déi mat Ethylenoxid steriliséiert ginn, sécherstellen, 
datt ISO-Normen 11135 an 10993 agehale ginn. De 
Sterilisationsprozess muss validéiert sinn an den 
Organisme notifié préift a stellt en Zertifikat aus.
D’Ethylenoxid Sterilisatioun ass eng Sterilisatiouns-
method, déi bei Medezinnsprodukter an och bei 
Teststäbercher zum Asaz kënnt. Bei der Sterilisa-
tioun mat Ethylenoxid muss séchergestallt ginn, 
datt Normen a Grenzwäerter agehale ginn, esou 
datt d’Sterilisatioun d’Gesondheet vum Patient net 
beanträchtegt. CE markéiert Produiten, déi enger 
Konformitéitsprozedur ënnerluecht goufen, kënne 
sécher ugewannt ginn.

Question 4566 (29.06.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant la fermeture de commissariats 
de police :
A menger parlamentarescher Fro Nr. 4403 hat ech 
den Här Policeminister ënner anerem no de 
geplangte Schléissunge vu Policekommissariater 
(sites de police) am Kader vun der Policereform ge-
frot. Leider ass den Här Minister a senger Äntwert 
net op dëse konkreete Punkt agaangen.
Duerfir géif ech dem Här Policeminister nach gär 
dës Nofroe stellen:
1. Sinn dëst Joer scho Policekommissariater zou-
gemaach ginn? Wa jo, wéi eng?
2. Ass et virgesinn, fir bis Enn des Joers weider 
Policekommissariater zouzemaachen?
Wa jo, wéi eng sinn dat a wéi presentéieren sech 
déi geplangt Delaien?
Réponse (22.07.2021) de M. Henri Kox, Ministre de 
la Sécurité intérieure :
ad 1. Sou wéi an der Äntwert op d’parlamentaresch 
Fro Nr. 4403 scho matgedeelt, geet d’Zesummeleeë 
vu Kommissariater weider, sou wéi dat vun der 
Chamber Mëtt Mee 2020 an engem Débat de consul-
tation zur Policereform vun 2018 guttgeheescht 
gouf.
Dëst Fonctionnement erméiglecht et der Police, och 
an éischter ländleche Géigende vu 07.00-21.00 Auer 
kënne present ze sinn an e gudde Service um Bierger 
ze leeschten, wat virun 2018 net sou méiglech war. 
Sitten also, wou kee Polizist an Uniform méi schafft 
a wou och keen Accueil vum Bierger méi stattfënnt, 
ginn intern säitens der Police/dem Staat zu neien 
Zwecker affektéiert (z. B. Logementer) respektiv 
ginn se de Gemengen oder de Proprietären zeréck-
ginn, wann de Contrat de bail bis ausleeft.
An dësem Joer si bis elo déi eidel Gebaier um Zens, 
zu Rammerech, zu Nidderaanwen an zu Groussbus 
reaffektéiert ginn.

ad 2. Sou wéi an der QP Nr. 4403 matgedeelt, ass 
en detailléierten Echeancier ofhängeg vun deene vir 
zitéierte Facteuren (neien Usage vum Gebai vum 
Staat, Oflafe vum Contrat de bail etc.). Dowéinst 
ass et net méiglech, ee genauen Zäitplang betref-
fend déi nei Benotzung vun deene Sitten ze ginn. 
D’Gespréicher mat de concernéierten Acteure sinn 
amgaang respektiv ergi sech am opportune Mo-
ment.

Question 4573 (29.06.2021) de M. Roy Reding
(ADR) concernant le traitement des données par 
POST Finance :
An der Äntwert op d’Fro Nummer 4314 vun den ho-
norabelen Deputéierten Octavie Modert a Laurent 
Mosar, no potenziellen Negativzënsen op de CCP-
Konten, schreift den Här Minister fir Ekonomie ën-
ner anerem Follgendes: « POST Finance précise 
qu’elle est parfaitement consciente et fière de son 
rôle social et de l’importance de faciliter un accès 
aux services financiers à tous, indépendamment de 
leur situation personnelle, financière ou sociale. En 
témoignent les quelque 30 % de ses clients qui ne 
disposent d’aucun autre compte bancaire. POST 
Finance a été créée en 1911 avec exactement cette 
mission d’inclusion sociale et continuera d’assu-
mer celle-ci dans le futur. »

An deem Zesummenhang géif ech dem Här Mi-
nister fir Ekonomie gär dës Nofroe stellen:

1. Op wéi enger legaler Basis erhieft POST d’Don-
néeën iwwer weider Konte vun hire Clienten?

2. Wéi ënnerscheeden sech déi legal an/oder sozial 
Mindestdispositiounen, fir e Kont bei POST dierfen 
opzemaachen, vun deene vun anere Banken, sou 
wéi d’Äntwert vum Här Minister et suggeréiert?

Réponse (22.07.2021) de M. Franz Fayot, Ministre 
de l’Économie :

POST Finance hat am Oktober 2020 eng Ëmfro bei 
engem Institut fir Maartfuerschung an Optrag ginn 
iwwer hire Positionnement am Bankemarché. Déi 
Ëmfro huet sech u POST-Cliente geriicht. Dobäi 
koum eraus, dass 30 % vun deene Clienten, déi 
gefrot goufen, ausschliisslech e Kont bei POST Fi-
nance hunn. Op dës Donnéeë gouf sech an der 
Äntwert op d’parlamentaresch Fro Nr. 4314 beruff. 
POST Finance confirméiert, dass se d’Donnéeë vun 
hire Clienten a Konformitéit mat der Gesetzgee-
bung traitéiert an och keng Donnéeën iwwer 
zousätzlech Konte vun hire Clienten erhiewt.

POST Finance ass keng Bank, se huet awer de 
Statut als PSF (Professionnel du secteur financier) 
an ënnerläit domadder de reglementareschen Obli-
gatioune vum Finanzsecteur. Wat d’Konditiounen 
ugeet fir e Kont opzemaachen, preziséiert POST 
Finance, dass den Ënnerscheed mat de Banke reng 
kommerzieller Natur ass. Jiddereen, deen eng 
signifikant Relatioun mat Lëtzebuerg oder mat der 
Groussregioun huet, well en zum Beispill hei am 
Land wunnt oder hei e fest Akommes huet, kann, 
wann hien déi gesetzlech Konditiounen erfëllt, bei 
POST Finance e Kont opmaachen.

Zanter dass d’Gesetz vum 13. Juni 2017 iwwert 
d’Konten (Loi du 13 juin 2017 relative aux comptes 
de paiement et portant : 1) transposition de la 
directive 2014/92/UE du Parlement européen et du 
Conseil du 23 juillet 2014 sur la comparabilité des 
frais liés aux comptes de paiement, le changement 
de compte de paiement et l’accès à un compte de 
paiement assorti de prestations de base ; et 
2) modification de la loi modifiée du 15 décembre 
2000 sur les services financiers postaux) d’Gesetz 
vum 15. Dezember 2000 iwwert d’Postfinanzservi-
cer (Loi du 15 décembre 2000 sur les services pos-
taux et les services financiers postaux) ofgeännert 
huet, muss POST Finance net méi en Universalser-
vice am Beräich vun de Finanzservicer ubidden 
oder d’Recht op e Kont garantéieren.

Question 4574 (29.06.2021) de M. Roy Reding
(ADR) concernant la taxe mondiale sur les multina-
tionales :

Wéi et am Artikel „Luxemburg als Reformverlierer“, 
deen den 18. Juni am „Lëtzebuerger Wort“ publi-
zéiert gouf, en vue vun deem vun der amerikane-
scher Regierung gefuerderte weltwäite Mindest-
steiersaz vu 15 % fir grouss Entreprisen heescht, 
géif Lëtzebuerg no enger Etüd vun „Oxford Econo-
mics“ an Europa, nieft Holland an Irland, zu de 
grousse Verléierer vun dëser Reform gehéieren. No 
dëser Etüd gi 26 % vun eisem Bruttoinlandprodukt 
duerch multinational Konzerner erreecht a 15 % vun 
eise Steierrecettë komme vun den Entreprisen. Déi 
zitéiert Etüd gesäit an der geplangter Reform fir 
eist Land duerfir besonnesch eng Gefor fir d’Stabili-
téit vun de Staatsfinanzen.

An deem Zesummenhang géif ech der Regierung 
gär dës Froe stellen:
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1. Wéi beurteelt d’Regierung d’Resultater vun dëser 
Etüd?

2. Steet d’Regierung am Austausch mat eisen hol-
länneschen an iresche Partner, déi eng änlech 
Steierpolitik verfollege wéi mir an duerfir méigle-
cherweis änlech Interesse verdeedegen?
3. Wéi et ausserdeem am Artikel „Switzerland plans 
subsidies to offset G7 corporate tax plan“, deen den 
11. Juni an der „Luxembourg Times“ publizéiert gouf, 
heescht, préift d’Schwäiz am Moment d’Méiglech-
keet, dëse Mindeststeiersaz ënner anerem duerch 
besonnesch Ofschreiwungsméiglechkeeten ze ëm-
goen. Gesäit d’Regierung heiran och e potenziell 
gangbare Wee fir Lëtzebuerg?
Réponse (29.07.2021) de M. Pierre Gramegna, Mi-
nistre des Finances :
D’Prinzippie vun der Reform vum weltwäite Min-
deststeiersaz vu 15 % sinn am Kader vun der G20-
Reunioun vun de Finanzministeren den 10. Juli ap-
prouvéiert ginn. Lëtzebuerg begréisst dësen 
Accord, well en zu méi Steiergerechtegkeet féiert.
Den honorabelen Deputéierten erwäänt a senger 
parlamentarescher Fro d’Etüd vun „Oxford Econo-
mics“, no där Lëtzebuerg zu de Verléierer vun dëser 
Reform gehéiere kéint.
Dozou sief gesot, wéi d’Auteure vun der Etüd et och 
selwer schreiwen, datt et momentan schwiereg ass, 
eng prezis chiffréiert Estimatioun vum Impakt vun 
dëser Reform ze maachen.
Éischtens ass d’Negociatioun vun der Reform nach 
net komplett ofgeschloss an e gewëssenen Deel vun 
den technesche Parametere bleift nach ze determi-
néieren a wäert eréischt an den nächste Wochen a 
Méint diskutéiert ginn.
Zweetens hänkt den Impakt vun esou enger Reform 
och vum dynameschen Effekt of, also wéi d’Entre-
prisen an d’Länner op esou eng strukturell Reform 
wäerte reagéieren.
Wat déi drëtt Fro ugeet, sief bemierkt, datt eng Sub-
ventiounspolitik, déi d’Zil hätt, den internationalen 
Accord „ze ëmgoen“, wuel schwéier mat de Bäihël-
lefsreegele vun der EU an der Welthandelsorganisa-
tioun ze vereenege wier.

Question 4581 (30.06.2021) de M. Marc Goergen
(Piraten) concernant les matchs de football dans le 
cadre de la pandémie Covid-19 :
An deene leschten Deeg huet ee Facebook-Post fir 
Opreegung gesuergt, an deem ee Fussballtrainer op 
d’Situatioun an der Éierepromotioun opmierksam 
gemaach huet.
Konkreet gëtt beklot, dass duerch dat aktuellt 
Covidgesetz nëmme Matcher an der BGL Ligue 
dierfe gespillt ginn an d’Spille vu Matcher a méi 
niddregen Divisioune verbuede bleift, wärend 
gläichzäiteg awer aner Rassemblementer vu bis zu 
300 Persounen duerch de CovidCheck méiglech 
sinn. Wéi d’„Tageblatt“ bericht, huet d’FLF sech 
Mëtt Juni an engem Schreiwes un de Sportminister 
gewannt, fir nozefroen, ob et mam néidegen Hy-
gièneskonzept net méiglech wier, Matcher an den 
ënneschten Divisiounen ze organiséieren.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Minister fir 
Sport dës Froe stellen:
1. Huet de Minister esou ee Schreiwes kritt? Wa jo, 
wat war d’Äntwert, déi de Minister un d’Vertrieder 
vun der FLF weidergeleet huet?
2. Hält de Minister ee Saisonsstart dëse Summer 
fir realistesch ugesiichts der Tatsaach, dass bis 
mindestens Mëtt Juli keng Matcher dierfen organi-
séiert ginn? Falls jo, wat fir Léisunge kann de Sport-
minister de Veräiner proposéieren, fir dass si prett 
si fir de Saisonsstart Mëtt August?
Réponse (06.08.2021) de M. Dan Kersch, Ministre 
des Sports :
Déi gesetzlech Bestëmmungen, déi vum 13. Juni 
2021 bis de 15. Juli 2021 a Kraaft waren, hunn, wat 
elo spezifesch de Fussball ubelaangt, niewent de 
Jugendekippen, den Nationalkaderen an de Centres 
de formation, just den Ekippen aus der ieweschter 
Divisioun erlaabt, Matcher ze spillen an och normal 
ze trainéieren.
Ewéi och an der Äntwert op déi parlamentaresch 
Fro N° 4587 geschriwwen, huet d’FLF an hirem Bréif 
vum 18. Juni 2021, fënnef Deeg also nom Akraaft-
triede vun den deemools gültege Bestëmmungen, 
hir Hoffnung ausgedréckt, dass, wuel wëssend, 
dass déi deemools bestoend Gesetzgeebung net 
direkt konnt geännert ginn, ab dem 16. Juli 2021 
erëm Fussballsmatcher an allen Divisioune 
méiglech kéinte sinn. De Sportsministère, deen am 
permanente Kontakt mat ville Federatiounen ass, 
an absënns dann och mat der FLF, huet dem Gene-
ralsekretär vun der FLF deemools geäntwert, dass 
en dëst mat op de Wee hëlt, fir gegeebenefalls an 
eng zukünfteg Gesetzesvirlag vun der Regierung 
matafléissen ze loossen. Am Projet de loi N° 7857, 
deen d’Regierung den 8. Juli 2021 deposéiert huet, 

ass deem dunn och Rechnung gedroe ginn, aller-
déngs fir all d’Ekippesportaarten. Déi nei Bestëm-
munge sinn dann elo säit dem 16. Juli 2021 a 
Kraaft. Geméiss dem Prinzip vun der Autonomie 
vum Lëtzebuerger Sport ass de Sportminister aller-
déngs net fir d’Organisatioun vum Saisonsstart 
Mëtt August zoustänneg.

Question 4586 (30.06.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant le numéro d’identification na-
tional :
Ëmmer méi Mënschen zu Lëtzebuerg hu mëttlerweil 
schonn eng éischt Impfung géint de Covid-19 erha-
len an all Dag kommen der derbäi. D’Impfbe-
reetschaft zu Lëtzebuerg ass héich an dat weist 
sech och an der héijer Unzuel u Persounen, déi sech 
op deene verschiddene fräiwëllege Lëschten aschrei-
wen, fir eng Reschtdosis ze kréien, déi anescht owes 
am Impfzenter géif ewechgeheit ginn, oder fir eng 
Impfung mam Vaccin vun AstraZeneca oder John-
son & Johnson ze kréien. Viraussetzung, fir sech op 
esou eng Lëscht androen ze kënnen, ass d’Ausfëlle 
vun engem Online-Formulaire, bei deem een seng 
Matricule muss aginn.

Mat der Matricule ka kontrolléiert ginn, ob eng Per-
soun och wierklech zu Lëtzebuerg wunnt an ob si 
och al genuch ass, fir dierfe geimpft ze ginn. Falls 
de Krittär vum Alter oder vu Lieu de résidence net 
erfëllt ass, kann een sech net op der Lëscht an-
droen.

Grad bei jonke Persounen, déi eréischt säit Kuer-
zem d’Volljäregkeet erreecht hunn, soll et aktuell zu 
Problemer kommen, well hir Matricullen um Site net 
akzeptéiert ginn, obwuel si eigentlech all d’Krittären 
erfëllen.

An deem Zesummenhang wéilt ech dem Minister fir 
Digitalisatioun dës Froe stellen:

1. Ginn all Dag nei Matriculle fräigeschalt, fir sämt-
leche Persounen, déi un deem Dag d’Volljäregkeet 
erreecht hunn, Zougang zum System ze erméig-
lechen?

- Falls nee, all wéi vill Deeg/Woche ginn nei Matri-
cullen am System fräigeschalt?

- Firwat gouf sech fir dësen Intervallsystem ent-
scheet?

2. U wéi eng Administratioun kann sech eng Persoun 
wenden, falls si Problemer huet, sech op enger 
Lëscht unzemellen, well d’Matricule refuséiert gëtt, 
obwuel se all d’Krittäre fir eng Inscriptioun erfëllt?

- Kann sech dës Persoun op engem anere Wee 
umellen oder muss si waarden, bis den informate-
sche Problem geléist gëtt?

3. Wéi laang dauert et an der Moyenne, fir eng Ma-
tricule fräizeschalten, wann eng Persoun volljäreg 
gëtt?

Réponse commune (27.07.2021) de M. Marc 
Hansen, Ministre délégué à la Digitalisation, et de 
Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé :
Wat d’Aschreiwen op déi verschidde fräiwëlleg 
Impflëschte betrëfft, ginn d’Lëschte vun de fräige-
schaltene Matricullen an engem reegelméissegen 
Ofstand vun ongeféier 14 Deeg aktualiséiert.
Am Fall wou e Problem beim Aschreiwen op eng 
Waardelëscht sollt optauchen, obwuel den Interes-
séierten all Krittäre betreffend den Alter oder seng 
aktuell Wunnadress erfëllt, kann hien op d’Helpline 
ënnert der Nummer 247-65533 uruffen.

Question 4587 (30.06.2021) de MM. Jeff Engelen
et Roy Reding (ADR) concernant l’impact des me-
sures Covid-19 sur les activités sportives :
An engem Interview, deen den 29. Juni ënnert dem 
Titel „Uns hat man vergessen“ am „Lëtzebuerger 
Wort“ publizéiert gouf, schwätzt e Fussballstrainer 
iwwert déi aktuell Probleemer am Sport am Kader 
vun de Covidrestriktiounen. Deen zitéierten Trainer 
weist ënner anerem drop hin, datt besonnesch d’Se-
nioreverbänn nach ëmmer keng Testspiller kënnen 
ofhalen, wat d’Plangbarkeet fir déi nei Sportssaison 
bal onméiglech mécht. Des Weidere beklot hie sech 
besonnesch iwwert déi schlecht Kommunikatioun 
duerch de Sportminister, deen op wichteg Bréiwer 
och vum Verband vun der FLF guer net reagéiert.
An deem Zesummenhang géife mir dem Här Sport-
minister gar dës Froe stellen:
1. Ass am neie Covidgesetz, wat de 15. Juli an der 
Chamber soll gestëmmt ginn, eng Lackerung vun 
de Restriktioune fir de Sport allgemeng an en vue 
vum Start vun der nächster Saison fir Testspiller 
am Besonnesche virgesinn?
2. Kann de Minister elaboréieren, aus wéi engen Ur-
saachen d’Veräiner nach keng Méiglechkeet kruten, 
fir mat der Presentatioun vun engem entspriechen-
den Hygièneskonzept Testspiller ofzehalen?

3. Kann de Minister elaboréieren, aus wéi engen Ur-
saachen hir en op wichteg Kommunikatioune 
vusäite vun der FLF guer net reagéiert huet?
Réponse (06.08.2021) de M. Dan Kersch, Ministre 
des Sports :
Dat aktuellt Covidgesetz, wat de 15. Juli 2021 an 
der Chamber gestëmmt ginn ass, wou allerdéngs 
déi zwee Froesteller dogéint gestëmmt hunn, ass 
de 16. Juli 2021 a Kraaft getrueden an huet och 
weider Lackerungen am Sportsberäich agefouert 
an absënns da fir déi lizenzéiert Ekippesportler. 
Säit dem 16. Juli 2021 sinn also, am Respekt vun 
de gesetzleche Bestëmmungen, Trainingen a Kom-
petitioune fir sämtlech lizenzéiert Sportler erëm er-
laabt an esou dann och fir all Ekippesportaarten 
aus sämtlechen Divisiounen.
Déi viregt gesetzlech Bestëmmungen, déi vum 13. 
Juni 2021 bis de 15. Juli 2021 gezielt hunn, hunn 
dëst nach net erlaabt.
Esou ewéi dëst mat villen anere Federatiounen de 
Fall ass, esou war an ass de Sportsministère wei-
derhin och permanent mat der FLF a Kontakt. An hi-
rem Bréif vum 18. Juni 2021, fënnef Deeg also nom 
Akraafttrieden vun den deemools gültege Bestëm-
mungen, huet d’FLF hir Hoffnung ausgedréckt, 
dass, wuel wëssend, dass déi deemools bestoend 
Gesetzgeebung net direkt konnt geännert ginn, ab 
dem 16. Juli 2021 erëm Fussballsmatcher an Trai-
ningen an allen Divisioune méiglech kéinte sinn. 
Am Projet de loi N° 7857, deen d’Regierung den 8. 
Juli 2021 deposéiert huet, ass deem dann och 
Rechnung gedroe ginn, allerdéngs fir all d’Ekippe-
sportaarten. Ewéi uewe geschriwwen ass dëst 
dann elo säit dem 16. Juli 2021 a Kraaft.

Question 4592 (01.07.2021) de Mme Martine 
Hansen (CSV) concernant l’augmentation de la part 
de THC dans le chanvre :
Den Industriehanf ass eng Notzplanz, aus där een 
ënnerschiddlech Produite kann hierstellen. Zënter 
méi wéi 25 Joer gëtt den Hanf och zu Lëtzebuerg 
ugebaut. Et gëtt och Cannabidiol - CBD - aus de Bléie 
vum Hanf produzéiert, deem ënner anerem eng ent-
zündungshemmend Wierkung nogesot gëtt. Den 
CBD gëtt vill an Drëpseform genotzt. Wat den CBD 
méi konzentréiert ass, wat och den THC-Gehalt am 
Produit méi eropgeet. Sou duerf den erlaabten THC-
Gehalt an engem CBD-Produit just 0,3 Prozent duer-
stellen, an anere Länner wéi der Schwäiz läit dëse 
Wäert bei engem Prozent. Duerch dësen niddrege 
Grenzwäert kenne verschidde Produite bei eis am 
Land net produzéiert ginn.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Fro un 
d’Regierung stellen:
1. Ass virgesinn, aus den uewe genannte Grënn de 
gesetzlech virgeschriwwenen THC-Gehalt an engem 
Produit eropzesetzen, esou wéi z. B. an der Schwäiz?
2. Wann nee, firwat net?
Réponse commune (06.08.2021) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé, et de M. Romain 
Schneider, Ministre de l’Agriculture, de la Viticulture 
et du Développement rural :
ad 1. + 2. Den THC-Gehalt vun 0,3 % bezitt sech just 
op d’Planz vum autoriséierten Industriehanf als 
solch, fir déi vum Cannabis ze ënnerscheeden.
Wat d’Kontroll vun de Liewensmëttel betrëfft, gëtt 
den THC-Gehalt op Basis vun der toxikologescher 
Referenzvaleur bestëmmt an duerch d’EFSA (euro-
päesch Liewensmëttelautoritéit) évaluéiert. Dat 
heescht, datt e Produit, wou d’Consommatioun vun 
THC méi héich ass wéi déi akut toxikologesch Refe-
renzdosis (ARfD = 1 μg THC/kg Persounegewiicht a 
pro Dag), e Risiko fir déi mënschlech Gesondheet 
duerstellt (EFSA, 2015 et avis BfR, 2021).
Enn des Joers wäert och en europäescht Reglement 
publizéiert ginn, wou den THC als Contaminant mat 
maximal Wäerter an zougeloossene Liewensmëttel 
gelëscht gëtt.
Dofir ass et elo net virgesinn, de gesetzlech virge-
schriwwenen THC-Gehalt an engem Produit eropze-
setzen.

Question 4593 (01.07.2021) de M. Léon Gloden
(CSV) concernant le bâtiment de la douane à Gre-
venmacher :
Den Här Finanzminister huet mech an enger rezen-
ter Äntwert op eng parlamentaresch Fro driwwer in-
forméiert, datt d’Gebai vum Centre douanier Est zu 
Gréiwemaacher net méi de Besoinen a Standarde 
vun haut gerecht géif ginn an dowéinst driwwer 
nogeduecht gëtt, de Site zouzemaachen.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Ass den Här Minister fir ëffentlech Aarbechten 
an dës Diskussioune matagebonnen?

2. Wa jo, a wéi enger Hisiicht ass d’Gebai net méi 
„up-to-date“?
3. Besteet d’Méiglechkeet, Transformatioune virze-
huelen, déi e Verbleiwe vun der Douane an deem 
Gebai erméigleche géifen?
4. Wann nee, wat soll mat deem Gebai geschéien?
Réponse (29.07.2021) de M. Pierre Gramegna, Mi-
nistre des Finances :
Et gëtt aktuell nach keng Decisioun, fir d’Büroe vun 
der Douane zu Gréiwemaacher zouzemaachen, well 
nach kee prezise Projet sprochräif ass. D’Gebai 
kann aktuell nach weider benotzt ginn.
Falls et an nächster Zäit zu esou enger Decisioun 
sollt kommen, da géif de Staat an deem Moment 
kucken, wat fir aner Servicer an dëst Gebai komme 
kéinten an ob eventuell Ëmbau- oder Renova-
tiounsaarbechten néideg wieren.

Question 4595 (01.07.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant l’apprentissage de la langue 
luxembourgeoise déconseillé par l’ADEM :
Et gëtt ëmmer manner Lëtzebuergesch an der 
Lëtzebuerger Aarbechtswelt geschwat. Esou ass 
tëscht 2011 an 2018 den Undeel vun Awunner, deen 
op der Aarbecht Lëtzebuergesch schwätzt, drama-
tesch gefall vu 60,5 % op 48 %. Et huet sech 
doriwwer eraus erëmgeschwat, dass Auslänner, déi 
sech un d’Aarbechtsamt ADEM wenden an dann am 
Rendez-vous nofroen, wéi a wou si Lëtzebuergesch 
kéinte léieren, gesot kréien, dat wier „verlueren 
Zäit“ oder „onnéideg“ respektiv „iwwerflësseg“.
An deem Kontext hunn ech follgend Froen un den 
Här Aarbechtsminister:
1. Kann den Här Minister confirméieren, datt aus-
lännesch Aarbechtssichender um Aarbechtsamt 
dës Äntwerte kréien, wann se froen, wou si Lëtze-
buergesch léiere kéinten? Ass dës Zort vun Äntwert 
mat de Verantwortleche vun der ADEM ofge-
schwat? Wier et net besser, déi auslännesch Inte-
ressenten ze encouragéieren, fir Lëtzebuergesch ze 
léieren?
3. Ginn et trotzdeem op Säite vun der ADEM Be-
méiungen, fir dës Leit ze encouragéieren, sech a 
Course fir Lëtzebuergesch anzeschreiwen? Gesäit 
d’ADEM do extra Course fir? Mat wéi engem Acteur 
gëtt zesummegeschafft?
4. Deelt den Här Minister d’Meenung, dass d’Léiere 
vun eiser Sprooch um Lëtzebuerger Aarbechtsmaart, 
ausserhalb vum ëffentlechen Déngscht, mëttlerweil 
deelweis iwwerflësseg ass?
Réponse (28.07.2021) de M. Dan Kersch, Ministre 
du Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale et 
solidaire :
ad 1. D’Ausso vum honorabelen Deputéierten ass 
esou net richteg. Eng vun den Haaptmissioune vun 
der ADEM ass et, de Leit ze hëllefen, déi Kompe-
tenzen ze kréien, déi um Lëtzebuerger Aarbechts-
maart gefrot ginn.
Dofir ginn d’Sproochekenntnisser ausdrécklech am 
Formulaire vun der Déclaration de poste vacant ge-
frot, deen d’Betriber ausfëllen, wann si eng fräi Plaz 
bei der ADEM mellen. A 35 % vun den Offere gi 
Kenntnisser am Lëtzebuergesche gefrot an dofir ën-
nerstëtzt d’ADEM d’Kandidaten, déi Lëtzebuergesch 
wëlle léieren. Esou goufen an de leschten dräi 
Schouljoer 7.000 sougenannte Bonge fir Sprooche-
coursen am Lëtzebuergesche vun der ADEM eraus-
ginn, d. h. dass déi Aarbechtssichender d’Sprooche-
coursen zu engem Tarif réduit maache kënnen.
Et ass awer och eng Realitéit, dass och aner Sproo-
chekenntnisser, virun allem am Franséischen, ganz 
wichteg sinn, fir um lëtzebuergeschen Aarbechts-
maart Fouss ze faassen an d’ADEM dowéinst och 
geziilt Franséischcoursen ubitt. An dësem Kontext 
kann een op zwou interessant Etüden hiweisen:
- Le luxembourgeois reste la langue la plus utilisée 
à domicile (20.05.2019/Statec) ; le français est la 
langue la plus utilisée au travail ;
- Le français est la langue la plus demandée dans 
les offres d’emploi au Luxembourg (Uni.lu 2010).
ad 2. Wat d’Acteuren ugeet, esou sinn dat nieft dem 
INL ë. a. verschidde Gemengen, d’ASBL MOIEN, ver-
schidde Lycéeën oder de Mouvement Égalité des 
chances.
ad 3. D’Léiere vun der Lëtzebuerger Sprooch ass 
ganz sécher net iwwerflësseg um Lëtzebuerger Aar-
bechtsmaart. Am éischte Semester vun 2021 goufen 
eng ronn 20.000 oppe Plaze bei der ADEM gemellt. A 
35 % vun de Fäll si Kenntnisser vun der Lëtzebuerger 
Sprooch gefrot ginn. Dëse Prozentsaz ass iwwert 
d’Zäit relativ konstant bliwwen, wéi een an der Tabell 
ënnendrënner gesäit.
Et gëtt awer grouss Ënnerscheeder tëscht den een-
zele Beruffsgruppen. Am Joer 2021 gëtt an de Ge-
sondheetsberuffer d’Lëtzebuergesch an 90 % vun 
de Fäll gefrot, am Handel an 59 % vun de Fäll.
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Op der anerer Säit spillt d’Lëtzebuerger Sprooch am 
Finanzsecteur (16 %) an an der Industrie (21 %) eng 
manner wichteg Roll.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration parle-
mentaire ou sur www.chd.lu - Travail à la Chambre - 
Rôle des affaires - Questions parlementaires - recher-
cher n° de la question.)
Och innerhalb vun dëse Gruppe kann et deelweis 
nach grouss Ënnerscheeder ginn. Als Beispill kann 
een hei de Beräich vun den Déngschtleeschtunge fir 
d’Betriber (Support à l’entreprise) nennen. Am 
Beräich vum Sekretariat a vun der Personalverwal-
tung (Ressources humaines) gëtt an 61 %, respektiv 
48 % vun de Fäll Kenntnisser vun der Lëtzebuerger 
Sprooch verlaangt. An der lnformatik sinn et just 
17 %. Am Beräich vun den Déngschtleeschtunge fir 
Persounen an d’Allgemengheet (Services à la per-
sonne et à la collectivité) fënnt ee Beruffer wéi den 
Educateur oder den Assistant social, wou d’Lëtze-
buerger Sprooch quasi onëmgänglech ass (96 % vun 
de Plazen). Op der anerer Säit spillt d’Lëtzebuer-
gesch eng manner wichteg Roll am Botzsecteur 
(33 %), an der Fuerschung (26 %) oder an der Juriste-
rei (17 %).

Question 4598 (01.07.2021) de MM. Sven Clement
et Marc Goergen (Piraten) concernant la saisie de 
comptes bancaires par l’État :
An der parlamentarescher Fro Nr. 4296 hu mir de 
Finanzminister ëm Erklärunge ronderëm d’Saisië 
vum Staat gebieden. Laut Minister ginn dës Daten 
net zentral gesammelt.
An deem Zesummenhang wéilte mir dem Minister 
fir Finanzen dës Froe stellen:
1. Huet de Ministère wëlles, dës Daten an Zukunft 
ze sammelen? Falls nee, firwat net?
2. Kéint dëst zu Fäll féieren, an deene verschidden 
Administratioune gläichzäiteg Saisien op d’Bank-
konte vun der selwechter Persoun oder dem sel-
wechte Betrib maachen, ouni sech dësem bewosst 
ze sinn, an dës Persounen oder Betriber doduerch 
schwéier finanziell belaaschten? Wéi kéint/kann 
dëst kontrolléiert ginn?
Réponse (26.08.2021) de M. Pierre Gramegna, Mi-
nistre des Finances :
Wat déi éischt Fro vum honorabelen Deputéierten 
ugeet, ass drop hinzeweisen, datt et zu dësem Zäit-
punkt net virgesinn ass, déi entspriechend Daten ze 
sammelen.
Betreffend dem honorabelen Deputéierte seng 
zweet Fro, ass fir d’alleréischt ze bemierken, dass 
de Receveur gesetzlech d’Obligatioun huet, mat 
allen him zur Verfügung stoende Moyene Suen, déi 
dem Staat geschëlt an échus sinn, anzedreiwen. Ee 
vun de Moyenen ass eng Saisie op engem Bank-
konto.
Fir de Risk vun enger Saisie um Bankkonto ze evi-
téieren, huet de Betrib, wéi all aner Contribuabel 
och, d’Méiglechkeet:
- mat enger motivéierter Demande de Steierbüro ze 
froen, datt d’Avancen erofgesat ginn,
- no enger Besteierung, a virun der Echeance vun 
dëser Besteierung, een Delai de Paiement ouni Zën-
sen (4 Méint) oder mat reduzéierten Zënsen (5 Méint 
bis 12 Méint: 0,1 % oder 13 Méint bis 3 Joer: 0,2 %) 
beim Steierbüro unzefroen.
All Contribuabel weess zu all Moment iwwer seng 
Situatioun Bescheed an dat doduerch, datt him 
den Decompte, Extrait de compte, Avertissement 
an d’Contrainte an dem Commandement zouge-
stallt ginn.
Deemno huet de Contribuabel genuch Zäit, sech 
ze regulariséieren, ier de Receveur eng Saisie lan-
céiert.
Wann ee Contribuabel bei méi wéi enger Admi-
nistratioun Scholden huet, déi échues sinn, kann et 
sinn, datt zäitgläich Saisien op sengem Bankkonto 
gemaach ginn, vu datt all Administratioun a Rece-
veur déi selwecht Moyenen huet an déi och notze 
muss.

Question 4603 (02.07.2021) de M. Marc Goergen
(Piraten) concernant les publicités pour des cam-
pagnes gouvernementales dans le magazine 
« Gudd! » :
An der aktueller Nummer 9 vum Magasinn „Gudd!“, 
dee jo vum Landwirtschaftsministère erausginn an 
zum gréissten Deel och finanzéiert gëtt, sinn eng 
ganz Rei Annoncen, déi direkt oder indirekt vum 
Staat inseréiert ginn. Hei e puer Beispiller: d’Anti-
gaspi-Campagne (S. 9), d’Large-Scale-Testing-An-
nonce vun der Santé (S. 47), d’Annonce LUGA fir 
„Luxembourg Urban Garden“ (S. 51), d’Annonce 
„Sou schmaacht Lëtzebuerg“ (S. 63) a schliisslech 
d’Brout-Annonce ganz zum Schluss.

An deem Zesummenhang wéilt ech dem Minister fir 
Landwirtschaft dës Fro stellen:
- Ginn all dës Annoncen iwwert den Editeur gebucht 
a falen do och Provisioune fir d’Publicitéitsagence 
drënner?
Réponse (08.07.2021) de M. Romain Schneider,
Ministre de l’Agriculture, de la Viticulture et du Déve-
loppement rural :
De Magasinn „Gudd!“, dee vum Landwirtschaftsmi-
nistère publizéiert gëtt, gesäit zéng Säite fir Publici-
téitsregie vir. Vun deenen zéng Säite kann de Land-
wirtschaftsministère der véier fir staatlech oder pa-
rastaatlech Zwecker benotzen. Déi aner sechs Säite 
gi vum Editeur verbucht an droen dozou bäi, de glo-
bale Präis vum Magasinn fir de Landwirtschaftsmi-
nistère ze senken.

Question 4616 (08.07.2021) de Mme Martine 
Hansen et M. Gilles Roth (CSV) concernant l’appli-
cation du régime « CovidCheck » :
Déi lescht Mouture vum Covidgesetz huet mat 
Effekt op den 13. Juni 2021 de System vum „Covid-
Check“ agefouert. Dësen ass follgendermoossen 
am Text definéiert: « régime CovidCheck : régime 
applicable à des établissements accueillant un 
public, manifestations ou événements dont l’entrée 
est exclusivement réservée aux personnes pouvant 
se prévaloir soit d’un certificat de vaccination tel 
que visé à l’article 3bis muni d’un code QR, soit 
d’un certificat de rétablissement tel que visé à l’ar-
ticle 3ter muni d’un code QR, soit d’un certificat de 
test Covid-19, tel que visé à l’article 3quater, indi-
quant un résultat négatif et soit muni d’un code QR, 
soit certifié par l’une des personnes visées à l’ar-
ticle 3quater autorisées à exercer au Luxembourg 
ou aux personnes qui présentent un test autodia-
gnostique servant au dépistage du virus Sars-CoV-2 
réalisé sur place et dont le résultat est négatif. […] »
An dësem Kontext géife mir gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Ass de Regimm vum CovidCheck, esou wéi en 
am Gesetz festgehalen ass, och fir Reunioune vun 
Institutiounen an Administratioune respektiv am 
Privatsecteur applikabel?
2. Wa jo, ass de Regimm vum CovidCheck och op 
déi ëffentlech Chamberssëtzungen am Cercle mu-
nicipal applikabel?
3. Wann nee, aus wéi enge Grënn?
Réponse (23.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
ad 1. De Regimm vum CovidCheck, esou wéi en am 
Gesetz festgehalen ass, ass dee selwechten, 
souwuel fir Etablissementer, déi fir de Public acces-
sibel sinn, wéi och generell fir all aner Typ vu Mani-
festatiounen oder Evenementer, onofhängeg dovun, 
ob et Institutiounen, Administratiounen oder Privat-
leit sinn.
ad 2. Jo.

Question 4617 (06.07.2021) de Mme Françoise 
Hetto-Gaasch (CSV) concernant les aliments 
contenant de l’alcool :
Leit, déi Alkoholprobleemer haten, dierfen no 
engem Entzuch guer keen Alkohol méi konsuméie-
ren, well si dann direkt erëm riskéieren, réckfälleg 
ze ginn. Dëst gëllt och fir Alkohol a Liewensmëttel 
wéi Zoossen, Glacen, Desserten etc.
Et muss een awer feststellen, datt, am Géigesaz zu 
enger ganzer Rei Allergenen, den Alkohol als Ingre-
dient vu Liewensmëttel net esou däitlech gekenn-
zeechent muss ginn. Dëst betrëfft net nëmmen al-
koholkrank Leit, mee och Kanner.
Aus dësem Grond wollt ech follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Deelt d’Regierung d’Meenung, datt et noutwen-
deg wier, fir den Alkohol an de Liewensmëttel méi 
däitlech ze kennzeechnen?
2. Wa jo, wat gedenkt d’Regierung op nationalem 
an europäeschem Plang ze ënnerhuelen, fir dës Iddi 
an d’Weeër ze leeden?
3. Wann nee, aus wéi enge Grënn?
Réponse (05.08.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé, Ministre de la Protection des 
consommateurs :
ad 1. D’Reglement (UE) N° 1169/2011 betreffend 
d’Informatioune vum Konsument iwwert d’Liewens-
mëttel enthält d’Grondlage fir e Schutzniveau vum 
Konsument bezüglech den Informatiounen iwwert 
d’Liewensmëttel (Artikel 1 vum Reglement (UE) 
N° 1169/2011).
Geméiss dem Artikel 9 vun deem Reglement muss 
d’Gedrénks, wat méi wéi 1,2 Volumenprozent Alkohol 
enthält, den Alkoholgehalt a Volumenprozent um 
Etiquetage uginn. D’Reglement präziséiert, dass den 

Alkoholgehalt mat enger Ziffer mat maximal enger 
Kommastell muss ugi sinn. D’Symbol „% vol“ muss 
dem Alkoholgehalt follgen a virum Alkoholgehalt 
kann d’Wuert „Alkohol“ oder d’Ofkierzung „Alk.“ 
benotzt ginn. Fir d’Gedrénks, wat méi wéi 1,2 Volu-
menprozent un Alkohol enthält, muss also den Alko-
holgehalt a Volumenprozent präziséiert a kloer iden-
tifizéiert sinn.
Déi europäesch Reglementatioun gesäit d’Indika-
tioun vum Alkoholgehalt a Liewensmëttel, déi kee 
Gedrénks sinn, net vir.
Allerdéngs besteet, geméiss dem Artikel 18, d’Zuta-
telëscht aus enger Opzielung vun all den Zutate 
vum Liewensmëttel an ofsteigender Reiefolleg vum 
Gewiichtsundeel zum Zäitpunkt vun hirer Verwen-
dung bei der Hierstellung vum Liewensmëttel. 
D’Zutatelëscht ass bei verpaakte Liewensmëttel obli-
gatoresch. Wann e Liewensmëttel also Alkohol als 
Zutat enthält, muss den Alkohol an der Zutatelëscht 
opgezielt sinn. Den Alkohol, deen als Zutat agesat 
gëtt, muss mat sengem spezifeschen Numm an der 
Zutatelëscht stoen. Eng Ervirhiewung vum Alkohol 
an der Zutatelëscht ass net virgesinn. Den Alkohol 
kann och a klenge Quantitéiten a verschidden Zuta-
ten present sinn, wéi zum Beispill bei Aromaen. An 
deem Fall ass d’Indikatioun vun der Präsenz vun Al-
kohol vun der Reglementatioun net virgesinn.
D’Indikatioun vun der Präsenz vun Alkohol a 
Liewensmëttel, déi net verpaakt sinn, ass vun der 
europäescher Reglementatioun och net virgesinn.
ad 2. Fir Liewensmëttel, déi verpaakt sinn, gëtt et fir 
den Etiquetage eng europäesch harmoniséiert Legis-
latioun. Fir de gudde Fonctionnement vum fräie Ver-
kéier vu Wueren am Bannemaart ze garantéieren, 
ass et net virgesinn, datt national Mesurë fir déi 
Liewensmëttel kënne geholl ginn. Allerdéngs hëlt 
Lëtzebuerg un den europäeschen Aarbechtsgruppen 
deel, fir aktiv un der Verbesserung vun der europäe-
scher Gesetzgeebung deelzehuelen.
Fir Liewensmëttel, déi net verpaakt sinn, kënnen na-
tional Mesurë geholl ginn. Et gëtt analyséiert, ob et 
sënnvoll wier, an Zukunft verschidde Punkten, déi 
vun der europäescher Reglementatioun virgesi sinn, 
an der nationaler Gesetzgeebung festzeleeën, fir de 
Konsument besser ze informéieren.

Question 4620 (06.07.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant la vaccination mixte :
D’Impfcampagne géint de Covid-19 kënnt virun an 
eng ganz Rei Persounen hu schonn eng éischt, 
wann net souguer schonn eng zweet Impfung erha-
len. Déi meescht Leit verdroen hir Impfung ganz 
gutt a leiden net ënner schlëmmen Niewewierkun-
gen. An eenzele Fäll kënnt et awer vir, dass eng Per-
soun en Impfstoff net gutt verdréit an et dofir 
medezinnesch net vertrietbar wier, dës Persoun eng 
zweete Kéier mam selwechte Vaccin ze impfen. An 
esou Fäll kéint e sougenannte „Mix and Match“ envi-
sagéiert ginn, wou ee fir déi zweet Impfung en anere 
Vaccin verwennt ewéi fir déi éischt. Bis elo war 
Lëtzebuerg hei awer zeréckhalend a wollt e Mix-and-
Match-Impfscheema net uwennen, soulaang d’EMA 
heizou net kloer Positioun bezunn huet.
Säit Kuerzem sollen d’Dokteren elo awer d’Méiglech -
keet hunn, fir hir Patienten e Formulaire auszefël-
len, wou si d’Niewewierkungen, déi opgetaucht 
sinn, notéieren an de Patient fir eng Impfung mat 
engem anere Vaccin umellen.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Gesondheet dës Froe stellen:
1. Ass et richteg, dass Mix-and-Match-Impfschee-
maen elo zu Lëtzebuerg erlaabt sinn?
2. Ass et richteg, dass Dokteren hir Patienten elo fir 
e Mix-and-Match-Impfscheema umelle kënnen?
3. Ass eng Persoun, déi mat zwee verschiddene 
Vaccine geimpft gouf, gläichgestallt mat enger Per-
soun, déi zweemol dee selwechte Vaccin kritt huet, 
wat de CovidCheck ugeet?
Réponse (08.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
Heterolog Impfunge gi scho méi laang punktuell 
ugewannt, wann aus medezinnesche Grënn (z. B. 
ganz staark Niewewierkunge bei der éischter 
Impfung) net méi de selwechte Vaccin ka benotzt gi 
fir de Rappel. Dës Leit mussen awer fäerdeg geimpft 
ginn an dofir muss dann een anere Vaccin ugewannt 
ginn.
Dëst huet näischt mat engem systematesche 
Scheema „Mix and Match“ ze dinn, dee jo an der Iddi 
ugewannt gëtt, fir eng méi staark Immunäntwert ze 
kréien an doduerch eventuell e bessere Schutz, a net 
primär, fir Niewewierkungen ze vermeiden.
D’Doktere kruten eng Prozedur matgedeelt, wéi si 
Patiente mat schwéieren Niewewierkunge bei der 
éischter Impfung fir ee Rappell mat engem anere 
Vaccin umelle kënnen. D’Konditioun dofir ass awer 
och, dass eng formell „notification des effets indé-
sirables“ un eis Pharmacovigilance gemaach gouf.

Natierlech hunn dës Persounen dono eng komplett 
Impfung, wat dann och an engem offiziellen Doku-
ment (EU Digital Covid Certificate mat valabelem QR-
Code) festgehale gëtt.

Question 4625 (07.07.2021) de M. Mars Di 
Bartolomeo et Mme Simone Asselborn-Bintz
(LSAP) concernant les lits de vacances dans des 
structures pour personnes âgées :
Beaucoup d’aidants, des personnes assurant l’en-
cadrement de leurs proches dépendants, sont pé-
riodiquement à la recherche de lits de vacances 
pour les personnes dont ils s’occupent pour pouvoir 
profiter eux-mêmes de courts temps de repos bien 
mérités.
Dans ce contexte, nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Madame la Ministre de la Famille 
et de l’Intégration :
1) Nous aimerions savoir de Madame la Ministre de 
combien de lits de vacances disposent actuelle-
ment les centres intégrés pour personnes âgées, 
les maisons de soins et le cas échéant d’autres 
structures.
2) Quelle est l’étendue de la demande de la part 
des aidants ?
3) Existe-t-il une liste nationale des lits de va-
cances ?
4) Quels sont, le cas échéant, les projets en vue de 
rapprocher cette offre de la demande ?
Réponse (23.07.2021) de Mme Corinne Cahen, Mi-
nistre de la Famille et de l’Intégration :
ad 1) Le rapport d’activité 2020 du Ministère de la 
Famille, de l’Intégration et à la Grande Région pré-
sente la situation au 31. décembre 202017 comme 
suit :
« […] Les 30 centres intégrés pour personnes âgées 
sont gérés par 16 gestionnaires et disposent d’une 
capacité d’accueil totale de 3.936 lits, dont 28 lits 
court séjour.
Les 22 maisons de soins sont gérées par 14 ges-
tionnaires et disposent d’une capacité d’accueil to-
tale de 2.486 lits, dont 11 lits court séjour.
Les 12 logements encadrés sont gérés par 9 ges-
tionnaires et disposent d’une capacité d’accueil to-
tale de 789 lits, dont 20 lits court séjour. »
ad 2) Il a été constaté qu’en 2020, en raison de la 
pandémie de la Covid-19, la plupart des lits court 
séjour n’ont pas été occupés. Cependant, en temps 
normal, les demandes d’admissions pour des lits 
court séjour sont importantes et varient en fonction 
de la période de l’année.
Le concept de prise en charge court séjour permet 
d’offrir un encadrement adapté à différents types 
de situations avec lesquelles soit les personnes 
âgées, soit leur entourage familial peuvent être 
confrontés, à savoir :
- préparation du retour au domicile après une hospi-
talisation ;
- séjour de vacances pour supporter l’aidant infor-
mel ;
- séjour temporaire en tant que phase test pour le 
long séjour.
ad 3) Le relevé des services pour personnes âgées, 
téléchargeable via www.luxsenior.lu, indique le 
nombre de lits court séjour par structure d’héberge-
ment et présente un tableau récapitulatif des struc-
tures d’hébergement pour personnes âgées. D’ail-
leurs, dans le cadre du projet de loi n° 7524 et du 
registre des services pour personnes âgées, il est 
prévu d’afficher le nombre de lits court séjour par 
structure d’hébergement.
ad 4) Des structures d’hébergement incluant des 
lits court séjour sont actuellement en cours de pla-
nification.

Question 4626 (07.07.2021) de M. Léon Gloden
(CSV) concernant les infections à la Covid-19 à 
l’École de police :
Laut engem aktuelle Presseartikel sinn am Moment 
ronn 200 Policeschüler, de kompletten éischte 
Joergang, a Quarantän, nodeems an de leschten 
Deeg zwielef Rekrutte positiv op Covid-19 getest 
goufen.
An dësem Kontext géif ech gäre follgend Froen un 
d’Regierung stellen:
1. Waren déi concernéiert Policeschüler schonn ak-
tiv mat op Patrullen?
2. Wa jo, waren si eventuell bei de Patrullen dobäi, 
déi um Virowend vum Nationalfeierdag op enger 
Rei Plazen am Nuetsliewe Kontrolle gemaach hunn 
a wou een dovun ausgeet, datt do Clusteren ent-
stane sinn?

17 https://mfamigr.gouvernement.lu/de/publications
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3. Wa jo, wat fir Mesurë gi geholl, fir d’Beamten an 
esou Situatioune beschtméiglech virum Virus ze 
schützen?

4. Wann nee, ass gewosst, wou déi zwielef Poli-
ceschüler sech ugestach hunn?

Réponse commune (28.07.2021) de M. Henri Kox,
Ministre de la Sécurité intérieure, et de Mme 
Paulette Lenert, Ministre de la Santé :

ad 1. - 3. Nee, déi concernéiert Schüler waren nach 
net mat op Patrullen.

ad 4. Bei zwee Schüler ass gewosst, dass se sech 
ausserhalb vun der Schoul ugestach hunn. Trotz de 
virgeschriwwene Mesurë kann allerdéngs net aus-
geschloss ginn, dass et och Infektiounen innerhalb 
vun der Schoul gi sinn.

Question 4628 (07.07.2021) de M. Marc Hansen
(déi gréng) concernant les tests PCR et TAR :

Pour continuer à surveiller la propagation du virus, 
un échantillon représentatif de la population con-
tinue à recevoir des invitations permettant de parti-
ciper à un test Covid-19 PCR. Parallèlement, tout 
résident disposant d’un numéro d’identification na-
tional et vivant actuellement au Luxembourg peut 
prendre rendez-vous pour un test PCR gratuit à sa 
convenance dans la station drive-in du LST de son 
choix. À partir du 7 juillet 2021, le LST lance son 
équipe mobile qui permet à toute personne dispo-
sant d’un numéro d’identification national de se 
faire tester sur des lieux de grande affluence et ce 
sans rendez-vous.

Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Santé :

1) Depuis son introduction le 20 juin 2021, combien 
de personnes, au total ainsi que ventilé par station, 
ont profité de la possibilité de prendre gratuitement 
rendez-vous au LST ?

2) Les tests réalisés au sein du LST comptent pour 
quel pourcentage de l’ensemble des tests PCR réa-
lisés ?

3) Quel est le taux de positivité des tests réalisés 
suite à l’initiative propre des citoyens ? À quel pour-
centage de l’ensemble des tests PCR positifs ce 
taux correspond-il ?

Les tests antigéniques rapides (TARs) sont certi-
fiés CovidCheck dans les pharmacies, chez les mé-
decins et les autres professions de santé. Les TARs 
réalisés à l’école, dans la plupart des centres de 
dépistage communaux ainsi que dans la gastrono-
mie et l’événementiel ne sont soit pas certifiés du 
tout, soit certifiés sans le code QR CovidCheck, ce 
qui ne garantit pas leur reconnaissance à l’étranger. 
Ceci peut entraîner des tests superflus, car les 
tests non certifiés ou certifiés sans code QR ne 
peuvent être utilisés en toutes circonstances pen-
dant leur validité de 48 heures.

Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Santé :

1) Est-il techniquement réalisable de certifier les 
TARs réalisés à l’école avec le code QR du certificat 
européen CovidCheck ?

2) Combien de centres de dépistage TAR ont été 
mis en place par les communes ?

3) Est-il techniquement réalisable de certifier les 
TARs réalisés dans ces centres communaux avec le 
code QR du certificat européen CovidCheck ?

Réponse (05.08.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :

ad 1) Entre le 20 juin 2021 et le 31 juillet 2021 un 
total de 188.226 tests PCR ont été réalisés.

ad 2) Le pourcentage des tests réalisés dans le 
cadre du LST varie chaque jour et se situe les der-
nières semaines entre 69 % et 84 % du total des 
tests réalisés.

ad 3) Le taux de positivité des tests réalisés dans 
le cadre du LST (donc sans ordonnance) varie se-
lon l’évolution de la pandémie et se situe actuelle-
ment entre 0,8 % et 0,5 %.

ad 1) La réalisation des tests TAR dans les écoles 
et la génération d’un code QR est techniquement 
faisable mais demande des développements du 
côté du Ministère de l’Éducation nationale, de l’En-
fance et de la Jeunesse et du CTIE.

ad 2) Le nombre de communes qui ont mis en 
place des centres de test TAR s’élève actuellement 
à 51.

ad 3) Chaque TAR réalisé par un professionnel de 
santé peut bénéficier d’une certification par code 
QR. Le professionnel de santé peut générer une ver-
sion numérique d’un certificat CovidCheck de TAR 
négatif en ligne via un formulaire disponible dans 
son espace professionnel sur myguichet.lu. Cette 
procédure est gratuite pour le professionnel de 
santé.

Question 4633 (08.07.2021) de MM. Fred Keup et 
Jeff Engelen (ADR) concernant l’intervention 
chirurgicale du lipœdème :
An hirer gemeinsamer Äntwert op d’parlamenta-
resch Fro N° 3404 vun den Hären Deputéierte Jeff 
Engelen a Fred Keup iwwert de Lipödem schreiwen 
den Här Sozialminister an d’Madamm Gesond-
heetsminister: „Zënter 2018 hëlt d’Krankeverséche-
rung d’Käschte fir d’Operatioun vum Lipödem ab 
dem Stadium 3 en charge op Basis vum Artikel 19 
Alinea 3 vum Code vun der sozialer Sécherheet.“ Si 
schreiwen och: „D’Krankekeess huet an de leschten 
dräi Joer (2018-2020) 18 Autorisatiounen eraus-
ginn, fir d’Käschte vun enger Operatioun vun engem 
Lipödem ab Stadium 3 a Lëtzebuerg ze iwwerhue-
len. Dovu goufen néng Demandë fir e Rembourse-
ment erageschéckt an déi ugefale Käschte goufen 
zu 100 % iwwerholl.“
An deem Kontext hu mir nach e puer weider Froen 
un den Här Sozialminister an un d’Madamm Ge-
sondheetsminister:
1. Wéi gesäit déi aktuell Situatioun betreffend de 
Remboursement vun der Krankekeess aus fir Fraen, 
déi sech bei engem Spezialist am Ausland ope-
réiere loossen?
2. An hirer Äntwert schreiwen d’Ministeren, dass 
d’Operatioune vun engem Lipödem am Stadium 3 
a mam Accord préalable vum Kontrolldokter vun 
der sozialer Sécherheet (APCM) ganz vun der 
Krankekeess rembourséiert ginn. Allerdéngs sinn 
an der Nomenclature, Versioun vum 1. Juni 2021, 
d’Tariffer fir eng Operatioun vun den Äerm op 
588,80 Euro a fir d’Been op 1.058,10 Euro festge-
luecht. Eng Operatioun kascht awer an der Reegel 
e puer Dausend Euro. Missten deemno déi Tariffer 
net erhéicht ginn?
3. Kritt de Patient no senger Operatioun eng Lymph-
drainage-Behandlung bezuelt respektiv rembour-
séiert, dëst esouwuel bei enger Operatioun, déi 
rembourséiert gëtt, wéi och bei enger, déi net rem-
bourséiert gëtt? Ginn hei 100 % vun de Käschten 
iwwerholl an ass de Remboursement hei ofhängeg 
zum Stadium?
4. Si weider Therapië virgesi fir d’Behandlung géint 
ee Lipödem?
Réponse commune (06.08.2021) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale, et de 
Mme Paulette Lenert, Ministre de la Santé :
ad 1. Am Fall vun enger stationärer Behandlung an 
engem Memberland vun der Europäescher Unioun, 
an Island, Liechtenstein, Norwegen oder an der 
Schwäiz, muss am Viraus eng Autorisatioun vun der 
lëtzebuergescher Gesondheetskeess ugefrot ginn op 
Basis vun engem Avis vum Kontrolldokter vun der 
sozialer Sécherheet. Dat selwecht gëllt och, wa bei 
der Behandlung am Ausland en héich spezialiséierte 
medezinneschen Apparat erfuerdert ass. An dësem 
Kontext gräifen d’Dokteren op de Formular S2 - „De-
mande de transfert à l’étranger“ - zeréck.
D’Behandlungskäschte gi bei Iwwerweisungen an 
d’Ausland vun der Krankekeess vum zoustännege 
Land zu den do ufalenden Tauxen an Tariffer fir 
d’Behandlung ofgedeckt. An der Praxis gëtt d’Of-
deckung meeschtens duerch eng „tiers payant“-
Bezuelung gemaach, wat méi genau heescht, dass 
d’Krankekeess vum behandelende Land d’Betreiung 
ofdeckt an den Assuré doduerch nëmme säi persé-
inleche Beitrag an eventuell zousätzlech Fraise 
muss iwwerhuelen (dozou gehéiert zum Beispill, 
wann den Assuré an enger privater Klinik behandelt 
gëtt).
ad 2. Zënter dem 1. Juni 2021 si follgend Akten an 
d’Nomenclature vun den Akten a Servicer vun den 
Doktere bäigesat ginn:
1. 2G39 - Liposuccion des deux membres supérieurs 
d’un lipoedème à partir du stade 3, avec anesthésie 
tumescente - APCM au tarif de 588,80 euros,
2. 2G40 - Liposuccion des deux membres inférieurs 
d’un lipoedème à partir du stade 3, avec anesthésie 
tumescente - APCM au tarif de 1.058,10 euros.
Et sollt bemierkt ginn, dass et sech dobäi ëm déi 
jeeweileg Beträg handelt, déi den Dokter ka factu-
réieren, onofhängeg vun de Spidolskäschten, déi 
kënnen derbäikommen.
ad 3. D’Nomenclature vun den Akten a Servicer vun 
de Masseuren a Kinéë gesäit zum aktuellen Zäit-
punkt follgend Positioune fir Lymphdrainage-Be-
handlunge vir:
1. ZK16 - Drainage lymphatique manuel d’un 
membre,
2. ZK17 - Drainage lymphatique manuel de plusieurs 
membres.
Am Fall vun enger Pathologie courante ginn d’Akten 
ZK16 an ZK17 zu 70 % mat engem Maximum vu 24 
Sessioune pro Ordonnance vun der Gesondheets-
keess iwwerholl. Am Fall vun enger Behandlung no 
enger Operatioun gëtt d’Unzuel vun de Sessioune 
pro Ordonnance op 32 erhéicht.

Am Fall vun enger ganz schlëmmer Pathologie hunn 
d’Patienten en Urecht op maximal 64 Sessioune pro 
Ordonnance. Geméiss der Annexe G vun de Statute 
vun der Gesondheetskeess gëtt eng Pathologie just 
als méi schwéierfälleg ugesinn, wa se no enger 
Kriibsoperatioun optrëtt. An deem Fall sinn déi 
domat verbonne Käschten zu 100 % ofgedeckt.
Wat déi perséinlech Participatioun un de Kinés-
käschten ugeet, kënne Leit, déi mat bedeitende 
Käschte konfrontéiert sinn, eng zousätzlech Bezue-
lung op Basis vum Artikel 154bis vun de Statute bei 
der Gesondheetskeess ufroen.
ad 4. Am Moment si keng weider Therapië géint ee 
Lipödem virgesinn.

Question 4635 (08.07.2021) de M. Fred Keup
(ADR) concernant les livres scolaires sur l’histoire 
du Luxembourg :
Am Artikel „ALEH organisiert Gesprächsrunde“, deen 
de 24. Juni am „Tageblatt“ publizéiert gouf, gëtt eng 
Diskussiounveranstaltung vun der „ALEH“ (Associa-
tion luxembourgeoise des enseignants d’histoire) 
dokumentéiert. Zu dëser Veranstaltung schreift 
d’„Tageblatt“ ënner anerem, datt et am Moment am 
Enseignement secondaire classique u Bicher feelt, 
déi sech verdéift mat der Lëtzebuerger Geschicht be-
faassen.
Duerfir géif ech dem Här Schoulminister gär dës 
Froe stellen:
1. Wéi steet den Här Minister zu dëser Ausso?
2. Kéint den Här Minister sech virstellen, vun der Pro-
grammkommissioun en entspriechend Schoulbuch 
ausschaffen ze loossen, dat sech méi mat der Lëtze-
buerger Geschicht beschäftegt?
Réponse (06.08.2021) de M. Claude Meisch, Mi-
nistre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la 
Jeunesse :
Am Enseignement secondaire zu Lëtzebuerg si mer 
traditionell op Léierbicher aus den auslänneschen 
Editiounshaiser ugewisen. Zanter 2016 ginn awer 
ëmmer méi Léiermaterialie vun Aarbechtsgruppen 
erstallt, déi spezifesch op de Lëtzebuerger Kontext 
gemënzt sinn. Vill vun den Ufroen, fir esou Léierma-
terial ze erstellen, kommen dobäi vun de concer-
néierte Programmkommissiounen an dowéinst wier 
ech net ofgeneigt, e Projet fir d’Elaboratioun vu Léier-
material zur Lëtzebuerger Geschicht ze ënnerstët-
zen.
An deem Kontext sief awer och drop verwisen, datt 
et och haut schonn exzellent Material gëtt, fir de 
Jonken an de Schoulen d’Lëtzebuerger Geschicht a 
Kultur méi no ze bréngen. Dobäi denken ech z. B. un 
d’Materialien op kulturgeschicht.lu, editéiert vum 
SCRIPT, d’Brochure „La 2e Guerre mondiale au 
Luxembourg“ mat sengem pedagogesche Beglee-
theft, dat vum ZPB ausgeschafft gouf, oder och nach 
d’Material, déi vum C2DH vun der Uni Lëtzebuerg 
erausgi ginn.

Question 4639 (08.07.2021) de Mme Nathalie 
Oberweis (déi Lénk) concernant le contrôle médi-
cal :
Il n’est pas rare de devoir courir d’un médecin vers 
l’autre pour avoir un diagnostic. Aussi, nombreux 
sont celles et ceux qui se plaignent de recevoir des 
diagnostics contradictoires. Or, un mauvais dia-
gnostic peut mener à la prescription de mauvais 
soins, à des opérations qui risquent d’aggraver la 
situation d’un.e patient.e et/ou à des traitements 
qui échouent parce que mal choisis - souvent avec 
des effets secondaires indésirables. Si l’erreur est 
humaine, il me semble pourtant important de poser 
quelques questions concernant le phénomène de 
l’erreur de diagnostic.
Par conséquent, je voudrais poser les questions 
suivantes à Madame la Ministre de la Santé :
- Est-ce que vous disposez de données chiffrées 
sur les erreurs de diagnostics ?
- Si oui, quelle suite et quel traitement réservez-
vous à cette problématique ? Quelles sont les 
conséquences que vous tirez de ces données ?
- Si non, ne jugez-vous pas utile de savoir mesurer 
cette problématique ?
- Est-ce que Madame la Ministre est d’avis qu’un 
contrôle qualitatif des prestations médicales est 
utile ?
- Est-ce qu’il existe une instance de contrôle des 
prestations médicales ?
- Si oui, quelle est cette instance et quelles sont 
ses missions, ses activités et ses moyens ?
- Si non, Madame la Ministre juge-t-elle utile une 
telle instance ?
- Existe-t-il des données sur un contrôle qualitatif 
des prestations médicales ?

- Est-ce que les médecins en tant que prestataires 
de santé sont évalués ? Y a-t-il un processus de 
suivi-contrôle des prestations médicales ? Si non, 
Madame la Ministre juge-t-elle utile d’instaurer un 
tel système ?
Réponse (14.07.2021) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
- Il n’existe pas de base de données permettant de 
répondre à cette question.
- Une mesure de cette problématique serait une 
donnée intéressante, mais soulève de nombreux 
problèmes techniques, à commencer par la défini-
tion précise de ce qu’est une erreur de diagnostic. 
Ceci explique qu’aucun pays n’est capable de four-
nir cette donnée autrement que par des extrapola-
tions consécutives à des enquêtes ou des études 
scientifiques.
- Pour information, le Ministère de la Santé serait 
favorable à un tel contrôle dans un cadre et une dy-
namique d’amélioration qualité des prestations.
- Concernant les prestations réalisées à l’hôpital, le 
Comité de gestion interhospitalière est chargé 
d’établir les objectifs et les orientations straté-
giques en matière de qualité et de sécurité des 
prestations hospitalières18. Ses missions sont plus 
larges que le contrôle des prestations médicales, 
car les préjudices pouvant être subis par un patient 
peuvent apparaître dans les différents aspects de 
la prise en charge et pas uniquement dans ses as-
pects médicaux.
- Concernant le secteur extrahospitalier, une telle 
instance serait à instaurer.
- Les missions du Comité de gestion interhospita-
lière sont indiquées dans la loi du 8 mars 2018 rela-
tive aux établissements hospitaliers et à la planifi-
cation hospitalière, article 28, et dans le règlement 
grand-ducal du 11 septembre 2018 déterminant :
1° la coordination de la politique de promotion de 
la qualité des prestations et des structures mises 
en place dans les établissements hospitaliers ;
2° les indemnités des membres du Comité de ges-
tion interhospitalière.
- Le Comité de gestion interhospitalière travaillera à 
la mise en place d’un système d’analyse qualitative 
des soins délivrés à l’hôpital ayant une comparabi-
lité nationale dans un objectif d’harmonisation na-
tionale. En effet, chaque hôpital dispose actuelle-
ment de son propre système d’évaluation de la qua-
lité des soins, mais une harmonisation nationale 
est nécessaire.
- Il n’y a pas d’évaluation individuelle des presta-
taires de santé. La mise en place d’un tel système 
est complexe et nécessite une quantité de données 
importante afin de disposer d’éléments de compa-
rabilité pertinents. Compte tenu de la taille du pays, 
le volume critique nécessaire de données ne sera 
peut-être pas atteint et d’autres modalités que 
celles utilisées dans d’autres pays seront alors à 
imaginer.

Question 4643 (09.07.2021) de M. Marc Hansen
(déi gréng) concernant les problèmes avec le por-
tail « MyGuichet » :
Depuis l’après-midi du 8 juillet, nombre de profes-
sionnels de la santé ont constaté des perturbations 
dans le fonctionnement de la plateforme « MyGui-
chet ». Ainsi, l’accès à la plateforme est excessive-
ment lent et la fonctionnalité permettant de générer 
les certificats « CovidCheck » n’est pas opération-
nelle. Les professionnels utilisent entre-temps les 
anciens certificats sans code QR, dont la recon-
naissance à l’étranger n’est pas garantie.
En outre, avec l’entrée en vigueur au plus tard au 15 
juillet 2021 de la nouvelle loi relative aux mesures 
de lutte contre la Covid-19, les autotests rapides à 
l’entrée des restaurants, bars et discothèques ne 
seront plus autorisés après minuit et la demande 
de tests rapides certifiés va augmenter.
Dans ce contexte, je me permets de poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre délégué à la 
digitalisation :
1) Les problèmes à l’origine de ces perturbations 
ont-ils pu être identifiés ?
2) Endéans quel délai la plateforme sera-t-elle à 
nouveau pleinement opérationnelle ?
Réponse (15.07.2021) de M. Marc Hansen, Mi-
nistre délégué à la Digitalisation :
Depuis le lancement de la plateforme myguichet.lu, 
le Centre des technologies de l’information de l’État 
(CTIE) déploie des efforts constants pour élargir 
son offre de démarches pouvant être accomplies 
électroniquement. Ainsi, plus de 47 nouveaux as-
sistants en ligne ont pu être mis à disposition des 
citoyens et entreprises au courant de l’année 2021. 
Au total, plus de 2.177.000 démarches ont été 

18 Règlement grand-ducal du 11 septembre 2018
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transmises via la plateforme au cours des six pre-
miers mois de l’année 2021, soit presque le volume 
total des démarches transmises durant toute l’an-
née 2020 (2.255.000), ce qui équivaut à une aug-
mentation de 335 % par rapport aux transmissions 
réalisées via myguichet.lu en 2019.
Suite à la mise en ligne d’une nouvelle version 
d’une démarche dans le cadre du large scale tes-
ting par les équipes du CTIE, la plateforme mygui-
chet.lu a effectivement connu des problèmes tech-
niques internes y relatifs entre les après-midis du 8 
et du 9 juillet 2021.
Les instabilités impactaient notamment, comme re-
levé par l’honorable Député dans sa question, la dé-
marche « générer un CovidCheck Certificat de test 
antigénique rapide (TAR) négatif (déclaration de 
test rapide Covid-19) » à destination des profes-
sionnels de santé.
Les raisons des instabilités constatées ont pu être 
détectées et corrigées. Les services impactés 
étaient rétablis à partir du 9 juillet 2021 à 
14.10 heures.

Question 4665 (15.07.2021) de M. Roy Reding
(ADR) concernant la construction de logements par 
le patronat :
An engem rezenten Interview, deen den 12. Juli 
ënnert dem Titel „Mêmes droits et mêmes obliga-
tions pour tout le monde“ am Tageblatt publizéiert 
gouf, sot de Generalsekretär vun der „Fédération 
des artisans“, datt verschidden Handwierksbetriber 
d’Iddi an d’Gespréich bruecht hätten, fir opgrond 
vun der ugespaanter Situatioun um Wunnengs-
maart eege Logementer fir hir Mataarbechter be-
reetzestellen, mee datt si doropshi „Paternalismus“ 
virgehäit kruten an hinnen ënnerstallt gouf, „Aar-
bechterstied“ wëllen ze erriichten. Dobäi handelt et 
sech hei ëm e Modell, fir dee mir zu Lëtzebuerg 
notamment de Prezedenzfall vun der ARBED ken-
nen, déi am Minett groussflächeg Logementer fir 
hir Mataarbechter bereetgestallt hat. Den uewen 
zitéierten Interviewgaascht kéint sech duerfir vir-
stellen, fir eng Konventioun mam Logementsminis-
tère ze ënnerschreiwen, fir dëse schlechten ëffent-
lechen Image ze verbesseren.
Duerfir géif ech dem Här Logementsminister gär 
dës Froe stellen:
1. Sinn dem Här Logementsminister dës Iwwer-
leeunge bekannt? Wa jo, kann hien d’Positioun vun 
der Regierung an der Saach elaboréieren?
2. Kéint den Här Logementsminister sech virstellen, 
eng privat-staatlech Initiativ ze lancéieren, fir de 
privaten Acteuren hei notamment en einfachen ad-
ministrative Kader an eng entspriechend ëffentlech 
Opklärungsaarbecht ze erméiglechen?
Réponse (19.07.2021) de M. Henri Kox, Ministre du 
Logement :
Et goufen iwwert déi lescht Joren eng Rei Reuniou-
nen tëscht Patronatsvertrieder an dem Wunnengs-
bauministère, wou dëse Sujet ugeschnidde gouf. 
De gesetzleche Kader fir esou Wunnengsbauinitia-
tiven existéiert.
Am Artikel 20 vum Wunnengsbaugesetz vun 1979 
ass virgesinn, datt de Bau vu „foyers d’héberge-
ment pour travailleurs étrangers ou demandeurs 
d’asile“ staatlech ënnerstëtzt ka ginn. De Bau vun 
Aarbechterfoyeren ass awer bis elo ni ugefrot ginn. 
Et gëtt sécherlech zu Lëtzebuerg zënter dem Ufank 
vum 20. Joerhonnert d’Traditioun, fir statt Aarbech-
terfoyeren éischter Wunnengen ze bauen, wou déi 
ganz Famill vum Aarbechter en Ënnerdaach fënnt. 
Well u rengen „Aarbechterfoyeren“ bis haut awer 
keen Interessi besteet, ass net virgesinn, dës Pist 
auszebauen.
Donieft gëtt et awer och d’Méiglechkeet, datt Betri-
ber sech zesummendinn a gemeinsam Organisme 
schafen, déi no den Dispositioune vum Artikel 30ter 
vum uewe genannte Wunnengsbaugesetz Loca-
tiounswunnenge schafen a verlounen. Fir d’Regie-
rung ass awer dobäi wichteg, datt dës Wunnengen 
dann och no novollzéibare Krittären attribuéiert 
ginn an d’Locatairen no de Reegele vum Mietgesetz 
e Mietvertrag kréien, deen net un en Aarbechtsver-
trag bei engem bestëmmte Patron gekoppelt ass. 
Et wier effektiv weeder den Handwierksbetriber 
nach de Leit gehollef, wa bei all Wiessel vun enger 
Aarbechtsplaz och e Wiessel vun der Wunneng fir 
déi ganz Famill géif ustoen.

Question 4677 (19.07.2021) de MM. Mars Di 
Bartolomeo et Yves Cruchten (LSAP) concernant la 
sécurité alimentaire :
Selon le rapport « L’État de la sécurité alimentaire 
et de la nutrition dans le monde », publié récem-
ment par plusieurs organisations onusiennes, envi-
ron une personne sur dix dans le monde a été 
confrontée à la faim en 2020, une nette augmenta-
tion par rapport à l’année précédente. Le constat 

est donc consternant : la faim dans le monde aug-
mente. Les raisons pour cette tendance préoccu-
pante sont d’ailleurs connues : les conflits, la varia-
bilité du climat et les phénomènes climatiques ex-
trêmes, ainsi que des fléchissements économiques 
contribuent à l’insécurité alimentaire et à la malnu-
trition. La crise de la Covid-19 a encore aggravé la 
situation.

Dans ce contexte, nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de la Coopé-
ration et de l’Action humanitaire :

- Le Gouvernement entend-il augmenter ses crédits 
et allocations aux programmes pour combattre la 
faim dans le monde ?

- Quelles initiatives le Gouvernement entend-il en-
treprendre aux niveaux européen et international 
pour rapidement contribuer au soulagement de la 
situation ?

- Quelles sont les régions les plus touchées au 
monde et quel est l’impact des évolutions en ma-
tière de sécurité alimentaire et de malnutrition sur 
les pays partenaires prioritaires de la Coopération 
luxembourgeoise ?

Réponse (06.08.2021) de M. Franz Fayot, Ministre 
de la Coopération et de l’Action humanitaire :

Parmi les causes liées à l’insécurité alimentaire et 
à la malnutrition, la pauvreté occupe une place pré-
pondérante. Les régions les plus touchées par l’in-
sécurité alimentaire et à la malnutrition sont dès 
lors également, globalement, les plus pauvres et le 
plus souvent celles touchées par des conflits. Tout 
en tenant compte des aspects multidimensionnels 
sous-jacents à la pauvreté, la Coopération luxem-
bourgeoise s’est donné comme objectif principal 
de contribuer à la réduction et, à terme, à l’éradica-
tion de la pauvreté extrême à travers le soutien au 
développement durable sur le plan économique, so-
cial et environnemental. Afin d’atteindre cet objec-
tif, les interventions de la Coopération luxembour-
geoise adoptent une réponse holistique et intégrée 
tout en se concentrant sur quatre thématiques prio-
ritaires - améliorer l’accès à des services sociaux 
de base de qualité, renforcer l’intégration socio-
économique des femmes et des jeunes, promouvoir 
une gouvernance inclusive ainsi qu’une croissance 
durable et inclusive - auxquelles s’ajoutent trois 
priorités transversales : le respect et la promotion 
des droits humains, l’égalité entre les genres et la 
durabilité environnementale.

Dans ce contexte et guidé par la conviction qu’une 
population disposant d’une alimentation en quan-
tité suffisante et d’une qualité adéquate est en 
meilleure santé, plus active et est davantage sus-
ceptible de suivre un enseignement scolaire, la 
Coopération luxembourgeoise vise plus particuliè-
rement à assurer un niveau de subsistance minimal 
pour tous. Elle considère également que le dévelop-
pement d’une agriculture durable est essentiel pour 
la sécurité alimentaire et nutritionnelle, tout comme 
pour le renforcement de la résilience des popula-
tions, notamment pour faire face à des crises fu-
tures, y compris celles induites par le changement 
climatique. C’est dans cet esprit que le Luxem-
bourg a soutenu, le 17 novembre 2019, la Déclara-
tion des Nations unies sur les droits des paysans et 
des autres personnes travaillant dans les zones ru-
rales.

La Coopération luxembourgeoise tient également 
compte de la vulnérabilité plus significative des 
femmes, en raison de leur contribution importante 
aux secteurs de l’agriculture d’une part et, d’autre 
part, de leur résilience entravée du fait d’une situa-
tion initiale structurellement inégalitaire en termes 
de droits, d’accès aux ressources ainsi qu’à l’éduca-
tion, au marché du travail, à l’information et à la 
prise de décision.

Au niveau de la coopération au développement bila-
térale ces ambitions se reflètent dans les objectifs 
stratégiques retenus dans les Programmes indica-
tifs de coopération (PIC) avec ses pays partenaires 
et plus concrètement dans les programmes et pro-
jets qui en découlent. Ce sont en effet ces pays, gé-
néralement parmi les plus pauvres au monde, qui 
sont affectés le plus par l’insécurité alimentaire et 
la malnutrition.

Ainsi, au Mali, où la situation alimentaire et nutri-
tionnelle est gravement impactée par la situation 
sécuritaire et les conséquences du changement cli-
matique, le programme de développement rural a 
comme objectif principal de contribuer à la diversi-
fication des sources de revenus agricoles et au ren-
forcement de la sécurité alimentaire des ménages 
ruraux de manière durable, en favorisant les sou-
tiens à l’agriculture familiale et les techniques agro-
écologiques. Adoptant une approche volontaire-
ment holistique, le programme inclut également 
des activités liées à la formation professionnelle et 
vise à favoriser l’accès aux financements.

Au Niger, pays partenaire avec lequel un nouveau 
PIC vient d’être signé le 19 mai 2021, la Coopéra-
tion luxembourgeoise poursuivra ses appuis au dé-
veloppement rural durable ainsi qu’au secteur de 

l’eau et de l’assainissement en soutenant une ap-
proche de gestion intégrale des ressources en eau.

Concrètement, les appuis luxembourgeois viseront 
à favoriser l’accès à l’eau potable, mais également 
à usage agricole ou encore pour l’élevage. Plus 
spécifiquement en termes de sécurité alimentaire, 
le Luxembourg contribue financièrement depuis 
2006 au Dispositif national de prévention et de ges-
tion des crises alimentaires, instrument multi bail-
leurs mis en place par les autorités nigériennes qui 
a pour objectif de s’adresser aux besoins urgents 
en termes de sécurité alimentaire et de nutrition.
Au Burkina Faso, et tenant compte des effets né-
fastes liés au changement climatique sur la sécu-
rité alimentaire et la nutrition, la Coopération 
luxembourgeoise soutient des programmes de ré-
cupération des terres dégradées et de gestion des 
ressources forestières. Les objectifs de ces pro-
grammes consistent à favoriser l’accès au foncier, 
contribuer à la sécurité alimentaire, diversifier les 
sources de revenus et augmenter la résilience des 
populations bénéficiaires face au changement cli-
matique.
Au Laos, malgré un contexte particulièrement diffi-
cile suite à l’éruption de la pandémie liée au Co-
vid-19, les projets de développement en cours ont 
su s’adapter pour répondre aux besoins critiques 
en matière de santé et de sécurité alimentaire, tant 
au niveau central que provincial, avec la mise à dis-
position d’un budget additionnel à hauteur de 
quatre millions d’euros. Le nouveau PIC qui vient 
d’être signé récemment, établit la sécurité alimen-
taire et la nutrition comme domaines clés de son 
futur programme de développement local.
Dans le même ordre d’idées, la Coopération luxem-
bourgeoise soutient des programmes dans les pays 
dits « à projets ». Ainsi, le Luxembourg finance de-
puis 2005 des programmes d’amélioration de la sé-
curité alimentaire et de réduction de la pauvreté 
dans les Territoires palestiniens occupés (TPO). 
Ces appuis dans les TPO se traduisent par la mise 
en œuvre de projets novateurs au sein des commu-
nautés rurales palestiniennes en promouvant no-
tamment une agriculture durable, en encourageant 
la création de PME agroalimentaires en partenariat 
avec le secteur privé en vue de création d’emplois 
et en renforçant les capacités et la résilience des 
femmes par l’encouragement de création de PME 
dirigées par des femmes.
L’attachement continu du Luxembourg au multilaté-
ralisme se traduit par son soutien actif aux ré-
formes dans le domaine de la coopération interna-
tionale et de la promotion des efforts globaux en 
matière d’éradication de la pauvreté, de la durabilité 
environnementale et des droits humains. Plus spé-
cifiquement dans la lutte contre l’insécurité alimen-
taire et la malnutrition, la Coopération luxembour-
geoise soutient au Mali un programme d’ONU 
Femmes qui vise à augmenter la résilience de la 
production agricole au changement climatique tout 
en renforçant le rôle des femmes dans cette pro-
duction, tandis qu’au Niger, le Luxembourg appuie 
le programme d’Unicef qui a pour objectif d’assurer 
la sécurité alimentaire et la nutrition respective-
ment des mères et des nouveau-nés pendant les 
1.000 premiers jours de vie. En Afghanistan, le 
Luxembourg finance un projet de développement 
agricole, mis en œuvre par la FAO et au Nicaragua, 
le Luxembourg finance le programme de cantines 
scolaires mis en œuvre par le PAM.
À l’initiative de la Coopération luxembourgeoise, et 
en coopération avec les responsables du Fonds 
international de développement agricole (FIDA), le 
Luxembourg a mis en place le Fonds d’investisse-
ment pour l’entrepreneuriat agricole (Fonds ABC). 
Ce fonds d’impact innovant vise à catalyser une as-
sistance financière et technique aux petits exploi-
tants agricoles avec l’objectif principal de contri-
buer à la réduction de la pauvreté et à assurer la 
sécurité alimentaire à travers l’accès à des moyens 
de subsistance plus justes, plus sains et plus inclu-
sifs.
Le Smallholder Safety Net Upscaling Programme 
(SSNUP) a pour sa part l’ambition de participer au 
renforcement de la résilience des petits exploitants 
agricoles et de leurs familles face aux chocs natu-
rels ou climatiques, comme les sécheresses, les 
inondations ou les maladies des plantes, par le re-
cours à des pratiques agricoles plus durables et 
conformes aux principes agro-écologiques.
En outre, le projet « Dispositif innovant de finan-
cement de l’agriculture familiale au Burkina Faso et 
au Mali (Agri+) » mis en œuvre par l’ONG SOS Faim 
vise à transformer et à moderniser les exploitations 
agricoles familiales au Burkina Faso et au Mali à 
travers la facilitation de l’accès au financement à 
moyen et à long terme. De nombreuses autres ac-
tions de diverses ONGs dans le domaine agricole et 
rural sont cofinancées par la Coopération luxem-
bourgeoise.
Au niveau de l’action humanitaire, l’insécurité ali-
mentaire des populations vulnérables dans les 
contextes de crises, souvent touchées par des 
conflits, exacerbés par l’impact du climat, reste une 

des préoccupations du Luxembourg. Par consé-
quent, le Luxembourg entretient un partenariat im-
portant et de longue date avec le Programme ali-
mentaire mondial (PAM), lauréat du Prix Nobel de 
la paix en 2020. À part le soutien aux opérations 
humanitaires du PAM dans différents contextes de 
crises, dont la région du Sahel central, l’Éthiopie, le 
Yémen et la Syrie, le Luxembourg contribue aux ac-
tivités de nutrition du PAM ainsi qu’aux pro-
grammes de repas scolaires dans plusieurs pays. 
Par ailleurs, le soutien au « WFP Innovation Accele-
rator » visant notamment à trouver des solutions in-
novantes afin d’atteindre l’objectif « Zero Hunger » 
de l’Agenda 2030, est un pilier important du parte-
nariat entre le Luxembourg et le PAM.

À travers des fonds flexibles alloués inter alia au 
« Immediate Response Account » du PAM ainsi 
qu’au « Central Emergency Response Fund (CERF) » 
et à un nombre de « Country-Based Pooled Funds » 
gérés par l’ONU, le Luxembourg continuera par ail-
leurs à soutenir le renforcement de la sécurité ali-
mentaire des populations touchées par des crises 
humanitaires dans le monde entier. De plus, à tra-
vers ses partenariats humanitaires importants avec 
le Comité international de la Croix-Rouge (CICR) et 
l’Agence des Nations Unies pour les réfugiés 
(UNHCR), entre autres, notamment par le biais des 
contributions flexibles allouées à ces acteurs, le 
Luxembourg contribue encore à renforcer la sécu-
rité alimentaire auprès des populations les plus vul-
nérables.

En ce qui concerne les ONG humanitaires, le 
Luxembourg a cofinancé en 2020 de nombreux pro-
jets d’aide alimentaire, surtout dans la région du 
Sahel et au Soudan du Sud, avec un montant total 
de 1,34 millions euros. Pour 2021, le Luxembourg a 
déjà, à ce stade, surpassé son engagement de 
2020 avec un montant total de 1,65 millions euros 
dédiés à des projets d’aide alimentaire.

Pour conclure, la Coopération luxembourgeoise 
continuera à appuyer des programmes et initiatives 
pour combattre la faim dans le monde, en promou-
vant des systèmes alimentaires plus sains, plus 
viables et plus équitables.

Dans ce contexte, le Sommet des Nations Unies sur 
les systèmes alimentaires qui se tiendra en sep-
tembre à New York, sera l’occasion pour la commu-
nauté internationale d’adopter de nouvelles me-
sures, solutions et stratégies pour transformer les 
modes de production, de consommation et de pen-
sée dans le domaine alimentaire. Cinq pistes d’ac-
tion ont été identifiées à cet effet :

- garantir l’accès de tous à des aliments sains et 
nutritifs,

- passer à des modes de consommation durables,
- stimuler une production respectueuse de la na-
ture,
- promouvoir des moyens de subsistance équi-
tables,
- renforcer la résilience face aux vulnérabilités, aux 
chocs et au stress.

Question 5440 (28.12.2021) de M. Sven Clement
(Piraten) concernant la vaccination contre la 
Covid-19 chez les jeunes de moins de 18 ans :

Mat der Aféierung vum 2G+ duerch dat aktuellt 
Covidgesetz muss jiddereen, ob geimpft oder 
geheelt, ee Schnelltest maachen, fir u verschidde-
nen Aktivitéite kënnen deelzehuelen, zum Beispill 
fir an de Restaurant oder an de Kino kënnen eranze-
kommen. Persounen, déi hir Opfrëschungsimpfung 
(Booster) kruten, sinn dovunner ausgeholl.

Bei Jonken ënner 18 Joer ass awer elo de Problem, 
dass si nach kee Booster kënne maachen, well am 
Moment zu Lëtzebuerg keng medezinesch Indika-
tioun besteet, fir Mannerjäregen eng drëtt Dosis ze 
ginn. Dat bedeit, dass déi Jonk déi „gelackmeiert“ 
bei der Saach sinn, well souguer wann si zënter 
Méint komplett geimpft sinn, kënnen si nach net 
geboostert ginn.

Dës Situatioun féiert a verschiddene Liewenssitua-
tiounen zu enger Diskriminéierunge vu ville Jonken, 
well si verschidde Plaze guer net méi dierfe be-
sichen. Wéi een op verschiddene Posts op de so-
ziale Medie liest, géifen zum Beispill verschidde Ki-
noe keng Schnelltester op der Plaz ubidden an och 
keen Test vu baussen akzeptéieren an dowéinst Ju-
gendlecher, trotz dass si geimpft sinn, guer net méi 
eraloossen.

An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Gesondheet dës Fro stellen:

- Wäert d’Regierung der aktueller Situatioun ent-
géintwierken, fir dass déi Jonk, déi komplett geimpft 
sinn an nach kee Booster an Usproch kënnen huelen, 
net weider duerch den 2G+ um Deelhuelen u ver-
schiddenen Aktivitéiten ausgeschloss ginn? Falls jo, 
wéi gedenkt d’Regierung hei ze agéieren a wéi 
schnell wäert dëst passéieren?
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Question urgente 5441 (29.12.2021) de Mme 
Josée Lorsché et M. Marc Hansen (déi gréng)
concernant la vaccination de rappel « booster » 
des adolescents de douze à 17 ans :

Jusqu’à présent, la vaccination de rappel n’est auto-
risée au Luxembourg que pour les personnes de 
plus de 18 ans. Comme la plupart des jeunes n’ont 
été vaccinés qu’à partir du mois de juillet et que la 
dose de rappel ne pouvait initialement être admi-
nistrée qu’après un délai de six mois, la question 
concernant le boosting des mineurs ne se posait 
pas jusqu’à présent. Or, à partir de janvier la durée 
minimale après laquelle la dose de rappel pourra 
être administrée, sera réduite à quatre mois pour 
BioNTech et Moderna. En conséquence, la question 
se pose dorénavant si à partir de janvier la dose de 
rappel ne devait pas être ouverte aux jeunes de 
moins de 18 ans.
Pendant les fêtes de Noël, il s’est par ailleurs avéré 
que le système 2G+ n’est pas encore partout ins-
tallé de façon à répondre aux dispositions législa-
tives. Ainsi, plusieurs cinémas n’ont pas pu propo-
ser à leurs clients des tests rapides à effectuer sur 
place. Les clients dont beaucoup de jeunes qui 
n’ont pas encore pu profiter de leur dose de rappel 
et qui de surcroît n’étaient pas en possession d’un 
test certifié réalisé en amont, n’étaient donc pas 
autorisés à entrer dans les salles cinématogra-
phiques.
Quant à la France, la Haute autorité de la santé a 
recommandé en date du 24 décembre 2021 la vac-
cination de rappel pour les jeunes entre douze et 17 
ans présentant des antécédents médicaux. Selon 
nos informations, cette autorité publique indépen-
dante se prononcera prochainement également 
pour l’ouverture générale de la vaccination de rap-
pel aux adolescents, cette recommandation pour-
suivant un double but : il s’agira de limiter au maxi-
mum le nombre de nouveaux cas d’infection et de 
formes graves d’une part et d’éviter d’autre part la 
saturation des établissements de santé. Ensuite, il 
y a surtout lieu de tenir compte de la chute de l’effi-
cacité du vaccin par rapport au variant Omicron. À 
partir de quatre mois après la primovaccination, 
l’efficacité baisse en effet à 34 %. Une remontée de 
l’efficacité à 75 % est cependant à constater deux 
semaines après la dose de rappel.
Dans ce contexte, nous voudrions poser les ques-
tions suivantes à Madame la Ministre de la Santé :
1) Madame la Ministre prévoit-elle de s’aligner à la 
recommandation susmentionnée en rendant acces-
sible la vaccination de rappel aux jeunes de douze 
à 17 ans, l’objectif étant de réduire le risque d’infec-
tions et d’évolutions graves de la maladie, voire 
d’éviter la surcharge des établissements de santé 
et de leur personnel ?
2) Madame la Ministre envisage-t-elle le cas 
échéant de prendre une décision relative à l’ouver-
ture de la vaccination de rappel aux mineurs dans 
les plus brefs délais afin de leur permettre de parti-
ciper à la vie sociale et culturelle sur un pied d’éga-
lité avec les adultes ou estime-t-elle que le vaccin 
de rappel devrait uniquement être ouvert aux 
jeunes de douze à 17 ans qui présentent des anté-
cédents médicaux ?
3) Vu qu’à défaut de la vaccination de rappel pour 
des raisons d’âge ou de délai, les personnes 
concernées devront à chaque fois effectuer des 
tests rapides sur place ou présenter des certificats 
de tests partout où le système 2G+ est obligatoire, 
est-il prévu que tous les lieux culturels dont no-
tamment les cinémas et théâtres seront dotés de 
tests rapides à effectuer sur place ?
Question urgente 5442 (29.12.2021) de Mme 
Martine Hansen (CSV) concernant les tests rapides 
pour les jeunes de moins de 18 ans :
Nom Akraafttriede vum neie Covidgesetz gëllt den 
2G+ a ville Fräizäitberäicher fir déi Leit, déi nach 
kee „Booster“ kritt hunn. Dëst ass ënner anerem de 
Fall fir Jugendlech ënner 18 Joer, well dës hei zu 
Lëtzebuerg nach net kënne „geboostert“ ginn.
An der Chambersplenière vum 24. Dezember sot de 
Premierminister sënngeméiss, datt et kee Sënn géif 
maachen, de Jugendleche gratis Schnelltester zur 
Verfügung ze stellen, well déi Etablissementer, an 
deenen den 2G+ erfuerderlech ass, dëser Tester zur 
Verfügung gestallt kriten.
An de leschten Deeg huet sech allerdéngs erausge-
stallt, datt dëst op ville Plazen net klappt, mat der 
Konsequenz, datt déi Jugendlech u verschiddenen 
Aktivitéiten net kënnen deelhuelen oder datt si 
musse selwer bezuele fir de Schnelltest, obwuel si 
nach keng Méiglechkeet haten, sech boosten ze 
loossen.
An deem Kontext wëll ech der Madamm Ministesch 
fir Gesondheet follgend Froe stellen:
- Wéini gedenkt d’Madamm Ministesch, d’„Booster-
impfungen“ fir déi Jugendlech zouzeloossen?
- Ass d’Madamm Ministesch bereet, de Jugendle-
che Bonge fir gratis Tester zur Verfügung ze stellen, 
soulaang wéi net all Etablissementer, wou den 2G+ 
erfuerderlech ass, Tester kritt hunn?

Réponse commune (07.01.2022) de Mme Paulette 
Lenert, Ministre de la Santé, et de M. Xavier Bettel,
Premier Ministre, Ministre d’État :
Dat aktuellt Covidsgesetz gesäit effektiv vir, datt 
déi Leit, déi hir Boosterimpfung nach net kritt hunn, 
e Schnelltest sur place maache mussen, oder e 
valabelen Testcertificat virweise musse fir un Ak-
tivitéiten, déi ënnert dem 2G+-Regime lafen, deelze-
huelen. De 5. Januar ass allerdéngs e Gesetzesent-
worf (PL7943) an der Chamber deposéiert ginn, 
deen Ännerunge vum Regime 2G+ virgesäit a ver-
schidde Cas de figure vun der Obligatioun vun 
engem zousätzleche Schnelltest sur place 
entbënnt. Soumat bräichte Leit, deenen hire kom-
pletten Impfschema manner wéi 180 Deeg zeréck-
läit an déi duerchaus nach iwwert e genügende 
Schutz verfügen, keen zousätzleche Schnelltest 
méi op der Plaz ze maachen, fir u kulturell, sport-
lech oder Aktivitéiten am Horeca-Beräich deelze-
huelen. Soumat wieren och Jonker vu manner wéi 
18 Joer, deenen hiren Impfschema manner wéi 
sechs Méint zeréckläit (wat bis elo de facto fir all 
Jonken ënner 18 Joer de Fall ass, vu datt d’Impfung 
réischt säit Mëtt Juni 2021 fir si méiglech ass), vun 
der Obligatioun, e Schnelltest sur place ze maa-
chen, entbonnen.
A Frankräich ass et am Moment schonns erlaabt fir 
de Jugendleche vun zwielef Joer un eng Booster-
impfung ze administréieren, allerdéngs ënnert der 
Konditioun, datt si selwer vulnerabel sinn. Eng all-
gemeng Recommandatioun, fir e Booster an dëser 
Alterskategorie ze administréieren, gëtt et aktuell a 
Frankräich awer nach net. An Däitschland huet de 
Gesondheetsminister sech elo kierzlech fir e gene-
relle Booster vun zwielef Joer un ausgeschwat. 
D’STIKO (Ständige Impfkommission) huet awer 
nach keen Avis dozou erausginn. An den USA gëtt 
et säit dem 3. Januar eng Recommandatioun, fir 
eng Boosterimpfung bei alle Leit iwwert zwielef 
Joer ze maachen.
Parallell dozou huet de Regierungsrot vum 7. 
Januar awer och decidéiert, datt Jonker zwëschent 
zwielef a 17 Joer och eligibel si fir eng Booster-
impfung, an dëst fréistens dräi Méint no hirer 
leschter Impfung.
Vu datt d’Boosterimpfung deemno elo och fir 
Jonker ab zwielef Joer méiglech ass, ënnerleien 
och si der Obligatioun, sechs Méint no hirer 
leschter Impfung, e Schnelltest sur place fir ver-
schidden Aktivitéiten duerchzeféieren, just wann si 
hir Boosterimpfung nach net kritt hunn. 

Question urgente 5452 (04.01.2022) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant les ordonnances 
pour des tests PCR :
Wann eng Persoun selwer ee Schnelltest mécht, 
wou d’Resultat positiv ass, kann si dëst Resultat op 
covidtracing.public.lu mellen a kritt, laut Facebook-
Post vum Ministère de la Santé vum 31. Dezember 
2021, no e puer Stonne per E-Mail eng Ordonnance 
fir ee Schnelltest. Am Fall wou eng Persoun 
anzwousch geet, fir een zertifizéierte Schnelltest ze 
maachen, ass et um Professionellen, fir d‘positiivt 
Resultat ze deklaréieren.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Ministesch 
fir Gesondheet dës Fro stellen:
- Kréien déi concernéiert Persoune bei engem po-
sitive Schnelltest vun engem Professionellen och 
eng Ordonnance vun der Santé fir ee PCR-Test ge-
schéckt?
Réponse (06.01.2022) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :
Et ass richteg, dass wann een e positiivt Resultat vun 
engem Selbsttest iwwert de Site covidtracing.public.
lu mellt, een automatesch eng Ordonnance fir e PCR-
Test geschéckt kritt.
Bei Leit, déi e certifiéierte Schnelltest maachen, gëtt 
d’positiivt Resultat duerch de Gesondheetsberuffler, 
deen den Test gemaach huet, bei der Direction de la 
Santé gemellt. Duerno gëtt déi positiv Persoun vum 
Contacttracing ugeruff, a falls d’Persoun wëllt hiren 
Diagnostic duerch e PCR-Test validéieren, da kritt si 
selbstverständlech eng Ordonnance geschéckt, fir e 
PCR-Test ze maachen. Déi meescht Leit froen och 
esou eng Ordonnance. Et ass ze bemierken, dass e 
certifiéierte Schnelltest awer duergeet, fir eng Ordon-
nance d’isolement auszestellen. Wann d’Persoun al-
lerdéngs gären e Certificat de rétablissement no hi-
rer Infektioun hätt, ass d’Diagnos duerch e PCR-Test 
noutwendeg wëll e Certificat de rétablissement net 
alleng op Basis vun engem certifiéierte Schnelltest 
ausgestallt kann ginn.

Question urgente 5458 (04.01.2022) de Mme 
Carole Hartmann et M. Claude Lamberty (DP)
concernant la vaccination des femmes enceintes :
En date du 29 mars 2021, le Conseil supérieur des 
maladies infectieuses (CMSI) s’est prononcé la pre-

mière fois sur la situation des femmes enceintes 
en ce qui concerne la vaccination contre la 
Covid-19. Dans sa prise de position, le CMSI a re-
commandé la vaccination des femmes enceintes 
par un vaccin à ARNm à partir de la 10e semaine 
d’aménorrhée. Depuis, le CMSI n’a ni retiré sa re-
commandation concernant la vaccination des 
femmes enceintes ni prononcé une autre recom-
mandation.

Il nous revient maintenant que plusieurs femmes se 
sont vu refuser la vaccination de rappel au centre 
de vaccination alors qu’elles avaient reçu une invi-
tation à se faire vacciner.

À ce sujet, nous aimerions poser les questions sui-
vantes à Madame la Ministre de la Santé :

- Madame la Ministre est-elle au courant de la si-
tuation susmentionnée ? Dans l’affirmative, Ma-
dame la Ministre peut-elle nous fournir des chiffres 
de femmes enceintes refusées aux centres de vac-
cination ?

- Pour quelles raisons les femmes enceintes se 
sont-elles vu refuser la vaccination de rappel contre 
la Covid-19 ?

- Madame la Ministre, que compte-elle faire à ce 
sujet pour que les femmes enceintes puissent se 
faire vacciner ?

Réponse (06.01.2022) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :

Le Conseil supérieur des maladies infectieuses 
(CSMI) s’est effectivement prononcé en mars 2021 
en faveur de la vaccination des femmes enceintes. 
L’opportunité de compléter cette vaccination de 
base par une vaccination de rappel n’avait cepen-
dant pas été abordée, puisque la nécessité de vac-
cinations de rappel n’était pas encore envisagée à 
ce moment de la campagne de vaccination.

Ceci explique que certains médecins dans les 
centres de vaccination ont maintenant été hési-
tants pour administrer un vaccin de rappel aux 
femmes enceintes. Entre-temps, le CSMI s’est ce-
pendant clairement exprimé en faveur de l’adminis-
tration d’un vaccin rappel aux femmes enceintes 
(en-dehors du premier trimestre de grossesse) en 
complément de la vaccination de base initiale et 
une information dans ce sens a été communiquée 
à tous les centres de vaccination et aux médecins 
qui vaccinent dans leurs cabinets.

Les femmes enceintes qui auraient été refusées 
peuvent reprendre un rendez-vous dans un centre 
de vaccination ou chez leur médecin afin d’obtenir 
le vaccin rappel dans les meilleurs délais.

Question urgente 5464 (10.01.2022) de M. 
Georges Mischo (CSV) concernant les centres de 
dépistage Covid-19 :

Den Ament sinn eis Covid-19-Testzentre wéi och 
d’Laboratoirë fir d’PCR-Tester iwwerlaf. Deemno 
mussen d’Leit stonnelaang waarden, bis se un hiren 
Tour kommen.

Vu datt de Pic vun de Covidinfektiounen, laut de Vi-
rologen, fir Enn Januar virgesinn ass, mat engem 
„worst case“ u 5.000 - 7.000 Neiinfektioune pro 
Dag, wéilt ech gäre follgend Froen un d’Regierung 
stellen:

- Kann d’Regierung mech informéieren, ob genuch 
Teststatiounen duerch d’ganzt Land verdeelt ginn? 
Wouhi kommen dës Statiounen?

- Si genuch PCR-Tester disponibel, am Fall wou mer 
5.000 - 7.000 Neiinfektioune pro Dag registréieren?

Réponse (10.01.2022) de Mme Paulette Lenert, Mi-
nistre de la Santé :

Zu Lëtzebuerg gëtt d’Offer u PCR-Tester fir 
Covid-19 duerch déi dräi Privatlaboratoiren, 
d’Spidolslaboratoiren an den Nationale Gesond-
heetslaboratoire assuréiert. De Gros vun den Tester 
gëtt awer bei Wäitem an de Privatlaboratoirë 
gemaach.

De „facteur limitatif“ ass dobäi net d‘Unzuel un 
Testzentren, mee, wéi d’Regierung schonn ëfters 
matgedeelt huet, d’Unzuel u Leit, déi de Prelève-
ment kënne realiséieren. Aktuell sinn dat dem 
Gesetz no eng Rei Gesondheetsberuffer, déi 
jeenodeem nach eng kuerz Zousazausbildung vu 
véier Stonne musse maachen [cf. Règlement grand-
ducal du 14 mai 2021 fixant les conditions de réa-
lisation et de certification des tests de dépistage et 
diagnostic (…)]. Fir dem Manktem beim Personal 
entgéintzekommen, huet d’Regierung kuerzfristeg 
an en urgence de 7. Januar 2022 e Règlement 
grand-ducal geholl, mat deem dës Kompetenz och 
op den „Arzthelfer(in)“ mat engem däitschen, dem 
„Medizinische(r) Praxisassistent(in)“ mat schwäi-
zer oder dem „Ordinationsassistent(in)“ mat engem 
éisterräicheschen Diplom erweidert gëtt. Dës Kom-
petenzerweiderung wäert den 11. Januar 2022 a 
Kraaft trieden. Et schaffen eng Rei Leit mat deenen 
Diplomer schonns hei zu Lëtzebuerg an et sinn och 

weider Leit an der Groussregioun disponibel fir dat 
ze maachen.

Et ginn aktuell weider Iwwerleeunge gefouert, fir 
eventuell anere Beruffer och dës Kompetenz fir Pre-
lèvementer ze ginn, respektiv fir si an aner Aktivi-
téite vun der Labosaarbecht kënne wärend der Pan-
demie anzesetzen.

Et schéngen am Moment keng weider Contrainten 
ze existéiere bei der Liwwerung vum Testmaterial 
an Equipementer, wéi dat am Ufank vun der Pan-
demie de Fall wor.

Aktuell ka Lëtzebuerg eng 7.000 PCR-Tester pro 
Dag realiséieren, wat ëmgerechent eng eelef Tester 
pro 1.000 Awunner am Dag ass. Den däitsche 
Bundesgesondheetsminister huet virun e puer Deeg 
annoncéiert, dass déi maximal Testkapazitéit an 
sengem Land bei 2,4 Milliounen Tester pro Woch 
läit, wat ongeféier véier Tester pro 1.000 Awunner 
am Dag entsprécht. Lëtzebuerg steet also am euro-
päesche Vergläich net onbedéngt esou schlecht do. 
Bei dëse Vergläicher muss een och oppassen, well 
verschidde Länner am Reporting keen Ënnerscheed 
maachen zwëschent PCR-Test an Antigeen-
Schnelltester, an et doduerch ausgesäit, wéi wann 
si vill méi grouss Testkapazitéiten hätten. Zu Lëtze-
buerg wäert och an der Zukunft méi op Schnelltes-
ter gesat ginn (z. B. fir d’Konfirmatioun vun Infek-
tiounen an de Schoulen, oder fir eng fréizäiteg 
Sortie aus dem Isolement …). Dëst wäert hëllefen, 
de Besoin u PCR-Tester ze limitéierten an déi be-
stehend PCR-Kapazitéiten dohin ze orientéieren, 
wou si wierklech prioritär gebraucht ginn.

Lëtzebuerg plangt seng PCR-Testkapazitéiten och 
weider eropzesetzen, mat op mannst schonns 1.000 
supplementairen Tester pro Dag an dëser Woch.

Question urgente 5484 (10.01.2022) de M. Claude 
Lamberty et Mme Carole Hartmann (DP) concer-
nant les manifestations contre les mesures anti-
Covid prévues devant l’Hôpital Robert Schuman :
Et ass eis zu Ouere komm, datt op verschiddene 
soziale Medien een Opruff gemaach gëtt, fir 
d’nächst Woch un enger Coviddemonstratioun 
virum Spidol Robert Schuman um Kierchbierg 
deelzehuelen.
Ofgesinn dovunner, datt dëst inakzeptabel vis-à-vis 
vun dem ganze Gesondheets- a Fleegepersonal 
ass, dat zanter bal zwee Joer un éischter Front am 
Kampf géint d‘Pandemie steet, wéilte mir an deem 
Kader dem Här Minister fir bannenzeg Sécherheet 
follgend Froe stellen:
1. Huet den Här Minister scho vun dësem Opruff op 
de soziale Medien héieren?
2. Gouf dës Manifestatioun schonn iwwert den offi-
zielle Wee bei den zoustännegen Autoritéiten uge-
mellt?
3. Wéi reagéiert den Här Minister vis-à-vis vum 
Opruff virun enger Klinik ze demonstréieren, beson-
nesch mam Wëssen, wéi d‘Manifestatiounen an de 
leschte Wochen ofgelaf sinn?
4. Ass den Här Minister och der Meenung, dass zu 
all Moment am Land d’Accèsen an d’Zoufaarts-
weeër zu de Klinicken, mee och zu anere wichtege 
Rettungsdéngschter an Unitéiten net duerch Mani-
festatiounen dierfe perturbéiert ginn?
5. Wäert an deem Kader also séchergestallt ginn, 
datt den Accès zum Spidol fir d’Patienten an d’Ret-
tungsdéngschter zu all Moment garantéiert bleift?
Réponse (11.01.2022) de M. Henri Kox, Ministre de 
la Sécurité intérieure :
ad 1. D’Police assuréiert ee Monitoring vun de 
soziale Medien, fir sech am Kontext vun de rezente 
Manifestatiounen an der Entwécklung vun der 
Situatioun adequat kënnen opzestellen. De Minister 
steet a reegelméissegem Kontakt mat der Direk-
tioun vun der Police an de Regionaldirektiounen.
ad 2. Zum Zäitpunkt wou dës parlamentaresch Fro 
erakomm ass, ass säitens der Stad Lëtzebuerg dem 
MSI konfirméiert ginn, dass dës Manifestatioun net 
ugefrot ginn ass.
ad 3. All net ugemellte Manifestatiounen a Manifes-
tatiounen, déi ausserhalb dem Zoning stattfannen, 
dee virgesi ginn ass fir d’Sécherheet vun de Bierger 
an de Polizisten, verstéisst géint d’Gemengeregle-
ment dat virschreift, datt all Manifestatioun muss 
am Virfeld ugemellt ginn.
ad 4. Jo. Accèsen an Zoufaartsweeër zu de Kli-
nicke mussen iwwerall an ënner allen Ëmstänn 
fräibleiwen.
ad 5. Déi éischt Prioritéit vum Dispositif vun der 
Police ass, dass keng Persoun zu Schued kënnt.
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